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Αθήνα, σήµερα στις 23 Ιανουαρίου 2024, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.06’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών: «Εκλογή ευρωβουλευτών, διευκόλυνση εκλο-
γέων µέσω επιστολικής ψήφου, εκκαθάριση εκλογικών καταλό-
γων και λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών».

Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Ελληνικής Λύσης κ. Φωτόπου-
λος.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΦΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σύνταγµα της Ελλάδος, άρθρο 1, όλες οι εξουσίες πηγάζουν

από τον λαό, υπάρχουν υπέρ αυτού και του έθνους και ασκού-
νται, όπως ορίζει το Σύνταγµα. Το γεγονός, κύριοι και κυρίες, ότι
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θέτει ως προϋπόθεση για την
άσκηση του δικαιώµατος του εκλέγεσθαι την κατάθεση ηλεκτρο-
νικού παραβόλου ύψους 20.000 ευρώ, δηλαδή εξαρτάται το δι-
καίωµα από ένα δυσανάλογο, µη αναγκαίο και µη απαραίτητο
όρο θίγει τον πυρήνα του δικαιώµατος και ως εκ τούτου η διά-
ταξη του άρθρου 4 είναι αντισυνταγµατική.

Άρθρο 51, οι Βουλευτές εκλέγονται µε άµεση, καθολική και µυ-
στική ψηφοφορία από τους πολίτες που έχουν εκλογικό δι-
καίωµα, όπως νόµος ορίζει. Ο νόµος δεν µπορεί να περιορίσει το
εκλογικό δικαίωµα παρά µόνο αν δεν έχει συµπληρωθεί κατώτατο
όριο ηλικίας ή για ανικανότητα δικαιοπραξίας ή ως συνέπεια αµε-
τάκλητης ποινικής δίωξης για ορισµένα εγκλήµατα.

Διασφαλίζεται η αµεσότητα της ψηφοφορίας µε το παρόν νο-
µοσχέδιο; Φυσικά και όχι. Από τη στιγµή που παρεµβάλλονται τρί-
τοι, ενώ η αρχή της αµεσότητας νοείται υπό το πρίσµα της
προσωπικής ψηφοφορίας, δηλαδή της αυτοπρόσωπη άσκησης
του εκλογικού δικαιώµατος. Η διά επιστολής εκλογική διαδικασία
θα περιορίσει την αυξανόµενη αποχή, άρα θα υπηρετήσει την
αρχή της καθολικότητας; Δεν προκύπτει από πουθενά από όπου
εφαρµόστηκε.

Ποιος µας λέει πως κάποιος σε µία ή περισσότερες περιφέ-
ρειες δεν θα κάνει αυτό που έκανε ένας συντονιστής της προ-
εκλογικής εκστρατείας του πράσινου κόµµατος στο Αµβούργο,
όπου παραποίησε δεκάδες έγγραφα επιστολικής ψήφου για τις
βουλευτικές εκλογές, παρακινώντας πολλούς γνωστούς του να
του παραδώσουν τα έγγραφα επιστολικής ψήφου που είχαν

λάβει για να ψηφίσουν χωρίς να τα συµπληρώσουν. Στη συνέχεια
τα κατηύθυνε όλα προς έναν υποψήφιο των πρασίνων πλαστο-
γραφώντας την υπογραφή του ψηφοφόρου. 

Στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής, που είναι λίγο πιο προχω-
ρηµένοι και εφαρµόζουν και την επιστολική και την ηλεκτρονική
ψήφο, στην κοµητεία Μπράνσγουικ η διευθύντρια εκλογών κα-
τήγγειλε ότι στη λίστα των ατόµων που ψήφισαν το γραφείο της
ανακάλυψε άτοµα που φαίνονταν ότι είτε ήταν καταδικασµένοι
εγκληµατίες είτε µετανάστες χωρίς έγγραφα που έχουν δικαίωµα
ψήφου.

Η αυξανόµενη αποχή για την οποία συζητάµε και την οποία
φέρνετε ως επιχείρηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αντι-
µετωπιστεί µόνον όταν η πολιτική ανακτήσει την αίγλη και τον σε-
βασµό που της αρµόζει, όταν το Κοινοβούλιο θα επιτελέσει τον
ρόλο του και δεν θα είναι απλά το µέσο εφαρµογής των πρωθυ-
πουργικών επιλογών, όταν οι Έλληνες θα νιώσουν πως όλα όσα
αποφασίζετε σε αυτό εδώ το κτήριο είναι προς όφελός τους και
το κράτος δεν είναι εχθρός για το µεγαλύτερο µέρος της ενήλι-
κης ζωής του.

Εξασφαλίζει το παρόν νοµοσχέδιο τη µυστικότητα της ψηφο-
φορίας; Σε καµµία περίπτωση. Στη διάρκεια της προεκλογικής
περιόδου της πρόσφατης καµαρώσαµε on camera εργοδότη να
απειλεί εργαζόµενους, κοµπάζοντας πως δεν είναι και τόσο δη-
µοκράτης, παρουσία µάλιστα του Αντιπροέδρου της Νέας Δηµο-
κρατίας, του κ. Άδωνι Γεωργιάδη. Όλοι όσοι κυκλοφορούµε έξω
έχουµε ακούσει για εργοδότες, οι οποίοι ασκούν λεκτική και ψυ-
χολογική βία σε εργαζόµενους που δεν τους καταβάλλουν δώρα
Χριστουγέννων και δώρα Πάσχα. Πιστεύει κάποιος σε αυτήν εδώ
την Αίθουσα πως εργοδότες µε τέτοια συµπεριφορά θα ντρα-
πούν να επιβάλλουν τα θέλω τους στους εργαζόµενους στο θέµα
της ψήφου όταν οι ίδιοι θα έχουν οποιοδήποτε συµφέρον;

Επικεφαλής µειονοτήτων και καταυλισµών παζάρευαν όλα τα
προηγούµενα χρόνια τις ψήφους µε τους κοµµατάρχες των κοµ-
µάτων εξουσίας. Δεν θα το κάνουν όταν έχουν διασφαλίσει το
αποτέλεσµα µε τη διαδικασία που τώρα φέρνετε στη Βουλή;
Νταήδες σύζυγοι, οι οποίοι κακοποιούν τις γυναίκες τους γιατί
έκαψαν το φαγητό, θα ντραπούν να το κάνουν στο θέµα της
ψήφου; Άτοµα µεγαλύτερης ηλικίας, τα οποία ζητάνε τη βοήθεια
των δικαστικών αντιπροσώπων προκειµένου να εκφραστούν στην
κάλπη µε τον τρόπο που αυτά θέλουν και όχι µε τον τρόπο που
τους ορίζουν συγγενείς τους και τρίτοι µε το παρόν νοµοσχέδιο
απλά δεν θα µπορούν.

Στατιστικά, κυρίες και κύριοι, οι επιχειρήσεις παροχής ταχυ-
δροµικών υπηρεσιών έχουν ένα ποσοστό απώλειας στις παραδό-
σεις τους µικρότερο ή µεγαλύτερο. Μετά τον κορωνοϊό έχουµε
δει τεράστιες δυσλειτουργίες στο θέµα αυτό. Τι θα γίνει σε αυτές
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τις περιπτώσεις µε ψήφους, οι οποίες δεν θα καταµετρηθούν, δεν
θα φτάσουν ποτέ στον προορισµό τους; Στις προηγούµενες
εκλογές που υποτίθεται ότι δεν είχαµε την παρέµβαση ιδιωτών
έχουµε καταγγελίες για εκλογικούς σάκους, οι οποίοι κατέφθα-
σαν ανοικτοί. Θα δίνεται η δυνατότητα, λέει ο νοµοθέτης, να ψη-
φίζει µέχρι και είκοσι πέντε µέρες πριν την καταληκτική ηµερο-
µηνία των εκλογών.

Η πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να είναι µα-
ραθώνιος, αλλά όπως πολύ καλά γνωρίζετε µία ώρα µπορεί να
είναι και αιώνας. Όλοι γνωρίζουµε από τη µικρή ή µεγάλη εµπει-
ρία µας πως στις περισσότερες περιπτώσεις τα γεγονότα της τε-
λευταίας στιγµής και των τελευταίων ηµερών είναι αυτά τα οποία
καθορίζουν σε πολύ µεγάλο ρόλο την ψήφο των Ελλήνων πολι-
τών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας µη γελιόµαστε, η υπάρχουσα
εκλογική νοµοθεσία και διαδικασία µε τα προβλήµατά της και τα
µειονεκτήµατά της, αλλά µε τη διασφάλιση από την παρουσία
των δηµοσίων λειτουργών είναι η µόνη, η οποία διασφαλίζει τη
βούληση του συνταγµατικού νοµοθέτη.

Και πάµε τώρα στο άρθρο 5 και όσον αφορά την κατανοµή των
εδρών. Σας πήρε καιρός να καταλήξετε σε αυτόν τον τρόπο;
Προφανώς, συζητάµε από την αρχή αυτής της κοινοβουλευτικής
περιόδου, αλλά υπήρχε ανοικτός δηµόσιος διάλογος και νωρί-
τερα και έρχεστε τώρα πέντε µήνες πριν τις εκλογές της 9ης Ιου-
νίου και νοµοθετείτε τον τρόπο µε τον οποίον θα υφαρπάξετε µία
έδρα από την Ελληνική Λύση.

Το πρόβληµα είναι, κύριοι, ότι θα πρέπει να σταµατήσετε να
βλέπετε το κράτος ως λάφυρο, να αλλάζετε τους εκλογικούς νό-
µους κατά το δοκούν και κατά το πώς σας βγαίνουν τα κουκιά,
καλή ώρα όπως πράξατε τώρα µε την τροπολογία για τις εθνικές
εκλογές χωρίς καµµία προηγούµενη ενηµέρωση, χωρίς καµµία
διαβούλευση µε τα υπόλοιπα κόµµατα, λες και οι εκλογές αφο-
ρούν µόνο το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Όταν θα σταµατή-
σετε να συµπεριφέρεστε κατ’ αυτόν τον τρόπο, τότε να είστε
σίγουροι πως θα αυξηθεί η συµµετοχή των πολιτών στη γιορτή
της δηµοκρατίας που είναι οι εκλογές και δεν θα χρειάζονται ψη-
φοφορίες µέσω ταχυδροµείων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Διονύσιος
Ακτύπης.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρία Υπουργέ, ήταν πριν λί-

γους µήνες όταν µε έναν ισχυρό, εθνικό, πατριωτικό και δηµο-
κρατικό συµβολισµό µε επιλογή του Πρωθυπουργού και της
Κυβέρνησης ξεκινήσαµε το νοµοθετικό έργο της νέας τετραετίας
µε το νοµοσχέδιο που αίρει όλα τα εµπόδια και τις προϋποθέσεις
για την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού. Ήταν η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη που αντα-
ποκρίθηκε µε αυτόν τον νόµο σε ένα πάγιο αίτηµα του παγκό-
σµιου Ελληνισµού, αλλά κυρίως και σε ένα αίτηµα του συνόλου
της ελληνικής κοινωνίας, ώστε να µπορούν να ψηφίζουν από τις
χώρες στις οποίες ζουν, εργάζονται ή σπουδάζουν οι Έλληνες
του εξωτερικού χωρίς περιορισµούς και χωρίς προαπαιτούµενα
µε ισότιµη ψήφο, όπως οι Έλληνες πολίτες που κατοικούµε στο
εσωτερικό της χώρας, όχι ως πολίτες δεύτερης κατηγορίας,
όπως ζητούσαν ορισµένοι. 

Σήµερα, λοιπόν, ερχόµαστε ξανά σε µια ιστορική συνεδρίαση
της Ολοµέλειας του ελληνικού Κοινοβουλίου, προκειµένου να κα-
θιερώσουµε για πρώτη φορά στην ιστορία του ελληνικού κρά-
τους τη διαδικασία της επιστολικής ψήφου. Όπως εξήγησαν
αναλυτικά και σήµερα, αλλά και στις επιτροπές τόσο οι αρµόδιοι
Υπουργοί όσο και ο εισηγητής µας, πλέον µε την καθιέρωση της
επιστολικής ψήφου αποκτά ουσιαστικό περιεχόµενο η προβλε-
πόµενη από το Σύνταγµα αρχή της καθολικότητας της ψηφοφο-
ρίας, αφού µέσω αυτής υλοποιείται η δυνατότητα ψήφου όλων
ανεξαιρέτως των Ελλήνων πολιτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο αυτό καθιε-
ρώνεται για πρώτη φορά στην Ελλάδα η επιστολική ψήφος ως

µέσο διευκόλυνσης της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος των
εκλογέων για τις ευρωεκλογές και για εθνικά δηµοψηφίσµατα,
ενώ µε την τροπολογία που κατέθεσε η Υπουργός επεκτείνεται
το δικαίωµα ψήφου των Ελλήνων κατοίκων στο εξωτερικό µε επι-
στολική ψήφο και στις εθνικές εκλογές. Έχουµε, λοιπόν, την ευ-
καιρία να ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο τους δεσµούς των
αποδήµων µε την πατρίδα µε τεράστια οφέλη. Αυτό προβλέπει η
τροπολογία που καταθέτουµε και απαιτεί την ψήφο διακοσίων
Βουλευτών για να ισχύσει.

Η σηµερινή συζήτηση υπερβαίνει κόµµατα και ιδεολογίες. Δεν
είναι αριστερό, κεντρώο ή δεξιό ζήτηµα. Είναι ζήτηµα δηµοκρα-
τίας και ισότητας. Είναι ζήτηµα εθνικό. Σήµερα αναµετριόµαστε
όλοι µε την ιστορία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο αίρονται όλα
τα εµπόδια συµµετοχής στην πολιτική διαδικασία για όλους όσοι
έχουν δικαίωµα ψήφου. Ξανατονίζω, όµως, κι εγώ, επειδή κάποιοι
προσπαθούν πολλές φορές να αποπροσανατολίσουν τον ελλη-
νικό λαό, ότι δεν χορηγούµε δικαίωµα ψήφου. Διευκολύνουµε την
άσκηση του ήδη υπάρχοντος δικαιώµατος ψήφου. Με µία απλή
και απολύτως διασφαλισµένη διαδικασία όλοι οι Έλληνες που
έχουν δικαίωµα ψήφου και ζουν στο εξωτερικό, αλλά και όλοι
όσοι ζουν στην Ελλάδα και το επιθυµούν, µπορούν πλέον να ψη-
φίζουν στις ευρωεκλογές χωρίς να χρειαστεί να µετακινηθούν,
χωρίς να χρειαστεί να ξοδέψουν χρήµατα.

Αποτελεί ισχυρή δέσµευσή µας ο εκσυγχρονισµός και η µετά-
βαση σε ένα νέο µοντέλο κράτους. Για ακόµα µια φορά προχω-
ρούµε κι εµείς µε την υιοθέτηση σύγχρονων θεσµικών διαδικα-
σιών, ανταποκρινόµενοι στις ευρωπαϊκές συστάσεις και υιοθετώ-
ντας καλές πρακτικές δηµόσιας διοίκησης από τη διεθνή εµπει-
ρία, προσαρµοσµένη όµως πάντα στις ανάγκες και τα δεδοµένα
της χώρας µας.

Η επιστολική ψήφος δεν είναι κάτι πρωτοφανές και θα σας µι-
λήσω µε αριθµούς. Είκοσι δύο από τα είκοσι επτά κράτη-µέλη της
Ευρωπαϊκής Ένωσης υιοθετούν κάποιου είδους επιστολική ψή-
φο, όπως και η Αυστραλία, αλλά και πολιτείες των Ηνωµένων Πο-
λιτειών και ούτω καθεξής, µε διαφορετικά µοντέλα προφανώς σε
διάφορες περιοχές.

Επειδή έχουν αναλυθεί ήδη διεξοδικά οι πραγµατικά πολύ ση-
µαντικοί και σοβαροί λόγοι να προχωρήσουµε στην ψήφιση
αυτού του νοµοσχεδίου, εγώ θα ήθελα να σταθώ και σε µια άλλη
σηµαντική εκδοχή, γιατί πέρα από όλα τα άλλα, την αναγκαιότητα
δηλαδή να διασφαλιστεί η συµµετοχή, η καθολικότητα και η µυ-
στικότητα της ψήφου, θα πρέπει να θυµόµαστε όλοι και να µην
το ξεχάσουµε ποτέ ότι η πατρίδα µας έχει την ευλογία και το προ-
νόµιο να έχει µια πολύ µεγάλη και ισχυρή ελληνική διασπορά, µία
στην ουσία ακόµα Ελλάδα εκτός των συνόρων.

Υπό αυτό το πρίσµα, οι απόδηµοι Έλληνες ισοδυναµούν µε κο-
ρυφαίο εθνικό κεφάλαιο για τη χώρα µας, δρουν ως πρεσβευτές
των εθνικών µας θέσεων και αναµεταδότες των µηνυµάτων µας.
Ταυτόχρονα, αποτελούν τη σταθερή βάση πάνω στην οποία χτί-
ζεται η σχέση φιλίας και αλληλοκατανόησης που υπάρχει µεταξύ
της Ελλάδας και των χωρών υποδοχής τους.

Εποµένως µε την άρση των εµποδίων και την αντίστοιχη διευ-
κόλυνση για την ψήφο των αποδήµων µε την επιστολική ψήφο,
γίνεται το ουσιαστικότερο ίσως βήµα για τον εκσυγχρονισµό της
εκλογικής µας νοµοθεσίας και την απόδοση του κορυφαίου συ-
νταγµατικού δικαιώµατος στον Ελληνισµό της Διασποράς, αλλά
και της συµµετοχής του στα κοινά.

Τέλος, είναι ιδιαιτέρως σηµαντική και η διαδικασία εκκαθάρι-
σης των εκλογικών καταλόγων µε χρήση των διαθέσιµων µη-
τρώων του ελληνικού δηµοσίου που εισάγεται µε το συγκεκριµέ-
νο νοµοσχέδιο. Εδώ και δεκαετίες υπάρχει µια στρεβλή εικόνα
ως προς τη συµµετοχή ή την αποχή στις εκλογικές διαδικασίες
και αυτό συµβαίνει γιατί οι εκλογικοί κατάλογοι στερούνται της
τακτικής και συστηµατικής ενηµέρωσης, ώστε να µην είναι σε µό-
νιµη βάση αντιπροσωπευτικοί του πραγµατικού αριθµού των εν
ζωή Ελλήνων πολιτών. Το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζει και αυτό το
πρόβληµα, ώστε τελικά να αποκτήσει η χώρα µια πραγµατική ει-
κόνα του εκλογικού της σώµατος.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα πω ότι σήµερα
έχουµε µια ακόµα µεγάλη ευκαιρία. Πρέπει να ακούσουµε την
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κοινή γνώµη, να ακούσουµε τον Ελληνισµό της Διασποράς και να
κάνουµε ένα τεράστιο άλµα για τους Έλληνες, ένα τεράστιο
βήµα για τη δηµοκρατία, τους θεσµούς για την ισότιµη συµµε-
τοχή όλων µας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε, και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει από τον ΣΥΡΙΖΑ ο κ. Γαβρήλος και ακολου-
θεί ο κ. Βεσυρόπουλος.

Ορίστε, κύριε Γαβρήλο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΑΒΡΗΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από το Βήµα

αυτό έχουµε κατ’ επανάληψη καταγγείλει την κακή πρακτική νο-
µοθέτησης που ακολουθεί η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και αυτό έχει ενταθεί µετά τις εκλογές του Ιουνίου, γιατί φαίνεται
ότι αλαζονικά προσεγγίζετε το ποσοστό του 41% που σας έδωσε
ο ελληνικός λαός, χωρίς βέβαια αυτό να σηµαίνει ότι είναι λευκή
επιταγή και ότι αυτό δεν ανατρέπεται από την πορεία των πρα-
γµάτων και των πολιτικών που σήµερα ακολουθείτε εις βάρος της
πλειονότητας του ελληνικού λαού.

Είναι µια κακή νοµοθέτηση που θα µπορούσε να είχε αποφευ-
χθεί και σε αυτό το νοµοσχέδιο, ένα σηµαντικό σχέδιο νόµου που
ήρθε για διαβούλευση για λίγες µόνο µέρες, χωρίς να εξαντληθεί
ο διάλογος µεταξύ των κοµµάτων. Και ενώ υπήρχαν σοβαρές
αντιρρήσεις από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, εµµείνατε στις
αρχικές σας θέσεις, χωρίς να λαµβάνετε υπ’ όψιν ούτε και τις
τροπολογίες που έχουν κατατεθεί από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία και ενώπιον της Ολοµέλειας της Βουλής. Αναζητού-
σατε συναίνεση και ο ΣΥΡΙΖΑ -Προοδευτική Συµµαχία είπε «ναι»
σε κάποια µεγάλα ζητήµατα θεσµικά, θέµατα που απασχολούν
και τον ελληνικό λαό. Μπορούµε να δούµε µε ανοιχτά µάτια και
µυαλά αυτά τα θέµατα και να παρέχουµε αυτή τη συναίνεση,
αλλά έρχεστε στην Ολοµέλεια της Βουλής και δυναµιτίζετε αυτή
την πρόθεση, που υπήρχε κυρίως από τα δύο µεγάλα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης. Ενώ επιθυµείτε να φορέσετε τον µανδύα του
θεσµικού και του µεταρρυθµιστή, δυστυχώς αυτό που φαίνεται
είναι ότι κάνετε µικροπολιτική ακόµη και σε τέτοια σηµαντικά ζη-
τήµατα που έχουν να κάνουν µε τους θεσµούς.

Και βέβαια συµβαίνουν αρκετά παράδοξα πολιτικά πράγµατα
τον τελευταίο καιρό στη χώρα. Ο κ. Μητσοτάκης από το 2019 επι-
θυµεί, ασκώντας παράλληλα αντιλαϊκές νεοφιλελεύθερες πολιτι-
κές, να φορέσει έστω µε κάποιο νοµοθέτηµα τον µανδύα του
φιλελεύθερου και γι’ αυτό φέρνει και το νοµοσχέδιο για τον γάµο
των οµόφυλων ζευγαριών.

Ωστόσο, ποιο είναι το παράδοξο σε αυτή την υπόθεση; Την ίδια
στιγµή που επιθυµεί να κάνει τον µεταρρυθµιστή, αφήνει ελεύθε-
ρους τους Υπουργούς του να λένε ό,τι θέλουν σε σχέση µε αυτό
που εισηγείται η Κυβέρνησή του και προτρέπει τους Βουλευτές
να απέχουν από την ανώτατη κοινοβουλευτική διαδικασία, αυτή
της ψήφισης ενός τέτοιου σοβαρού νοµοσχεδίου, προκειµένου
να περάσει το νοµοσχέδιο µε τις ψήφους της Αντιπολίτευσης.
Ζούµε πραγµατικά και πολιτικά και κοινοβουλευτικά παράδοξα,
πρωτόγνωρα πράγµατα για την κοινοβουλευτική ζωή του τόπου.

Και ασφαλώς δεν ιδρώνει το αυτί σας, ενώ κάνετε τους µεταρ-
ρυθµιστές, τους φιλελεύθερους, να σύρεται η χώρα ενώπιον του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου για παραβίαση των αρχών του κρά-
τους δικαίου. Δεν ακούστηκε τίποτα εδώ από τους Βουλευτές
της Συµπολίτευσης γι’ αυτό που συνέβη στη χώρα την προηγού-
µενη εβδοµάδα. Ασφαλώς όλες οι πτέρυγες χειροκρότησαν την
εκλογή του κ. Ρουσόπουλου ως Προέδρου στην Κοινοβουλευτική
Συνέλευση του Συµβουλίου της Ευρώπης, αλλά δεν ακούστηκε
ούτε µία κουβέντα για τον διεθνή διασυρµό της χώρας να σύρε-
ται στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο και να στιγµατίζεται για τον
τρόπο που αντιµετωπίζετε τους θεσµούς και το κράτος δικαίου
στη χώρα.

Προφανώς η Νέα Δηµοκρατία δεν θέλει να µάθει ο ελληνικός
λαός τι διεξήχθη στο Στρασβούργο, πού η δηµοκρατία µας πά-
σχει, σύµφωνα µε τους διεθνείς οργανισµούς και την Ευρωπαϊκή
Ένωση και πώς αυτή η δηµοκρατία σήµερα βρίσκεται σε βαθιά
κρίση.

Το καθεστώς που προσπαθείτε να επιβάλετε µε φίµωση κυρίως
του ελληνικού λαού και µε χειραγώγηση των µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης καταρρακώνει τους θεσµούς, απαξιώνει το κράτος δι-
καίου.

Σκάνδαλο «Predator» µε δεκαπεντέµισι χιλιάδες παρακολουθή-
σεις. Δεν εξηγήσατε ποτέ πως από τις διακόσιες τριάντα παρα-
κολουθήσεις το έτος φθάσαµε στις δεκαπεντέµισι χιλιάδες και
ποιους αφορούσε αυτή η υπόθεση των παρακολουθήσεων. Υπο-
νόµευση της ελευθερίας του Τύπου, χειραγώγηση της δικαιοσύ-
νης και όλων των ανεξάρτητων αρχών. Διάτρητο νοµοθετικό
πλαίσιο για την προστασία µαρτύρων δηµοσίου συµφέροντος.
Βροχή απευθείας αναθέσεων, διαρροές ασφαλείας προσωπικών
και ευαίσθητων προσωπικών δεδοµένων, παραβιάσεις ανθρωπί-
νων δικαιωµάτων γύρω από τα ζητήµατα µεταναστευτικού- προ-
σφυγικού. Έναν Ποινικό Κώδικα που θέλετε να φέρετε χωρίς να
ξέρουµε ποιοι είναι οι συντάκτες αυτού του Ποινικού Κώδικα. Την
ίδια στιγµή που αυξάνεται η εγκληµατικότητα µε δική σας ευθύνη
και θεωρείτε ότι η αύξηση των όποιων ποινών θα αντιµετωπίσει
τις δικές σας αδυναµίες και την έλλειψη πολιτικής στην αντιµε-
τώπιση της εγκληµατικότητας και της παραβατικότητας στη
χώρα, όταν επικαλείστε ότι είστε η παράταξη της ασφάλειας, του
νόµου και της τάξης.

Όλα αυτά θέλετε να αποκρύψετε από τον ελληνικό λαό, αλλά
στο Στρασβούργο όλα αυτά πλέον συζητούνται και επηρεάζουν
τη διεθνή πορεία της χώρας. Κουρελιάσατε, λοιπόν, Σύνταγµα
και θεσµούς. Και έρχεστε σήµερα εδώ να µας πείτε ότι έχετε ένα
νοµοθέτηµα θεσµικό, ένα νοµοθέτηµα για το οποίο αξιώνετε τη
συναίνεση όλων των κοµµάτων. Όµως εσείς, όπως είπα, τορπιλί-
σατε αυτή την συναίνεση. Σας προτείναµε, κυρία Υπουργέ, κά-
ποιες συγκεκριµένες αλλαγές. Καµµία κουβέντα ως προς αυτό.
Εκφράσαµε τις αντιρρήσεις µας και για την επιστολική ψήφο σε
σχέση µε τους ψηφοφόρους εντός της επικράτειας και είπαµε
ότι θα πρέπει να αναφέρετε µόνο σε συγκεκριµένες οµάδες πλη-
θυσµού που έχουν αδυναµία να προσέλθουν στην κάλπη. Αναζη-
τήσαµε από εσάς συναίνεση στο να έχουµε τον ηλεκτρονικό
κατάλογο. Κι εκεί αδιαφορείτε. Ούτε δείγµα από την πλευρά σας
µιας µορφής συναίνεσης έστω σε κάποια ζητήµατα που είναι λο-
γικά αυτονόητα και θα τα βρούµε µπροστά µας.

Ζητήσαµε να υπάρχει µια ανεξάρτητη αρχή που θα διασφαλίζει
τη µυστικότητα της ψήφου και αντί αυτού έρχεστε τελευταία στι-
γµή και δυναµιτίζετε την κατάσταση χωρίς να έχει προηγηθεί
ένας διάλογος, κυρίως για αυτά τα ζητήµατα που όλες οι πτέρυ-
γες της Αντιπολίτευσης θέτουν. Κυρίως στο να προστατευθεί η
µυστικότητα της ψήφου, να µην υπάρχει χειραγώγηση και να
ελέγχουµε µέσα από την ταυτοπροσωπία πραγµατικά το πώς ψη-
φίζει ο καθένας, ποιος είναι αυτός και αν διατηρείται η αρχή της
µυστικότητας µε αυτό το σχέδιο νόµου που φέρνετε προς ψή-
φιση. Όλα αυτά τα ζητήµατα αναδείξαµε. Δυστυχώς από την
πλευρά σας για µία ακόµη φορά φαίνεται ότι αυτό που έχετε στο
µυαλό σας είναι κάτω από την αλαζονεία του 41%, να ξεγελάσετε
είτε την Αντιπολίτευση είτε να τη βάλετε στη γωνία κατηγορώ-
ντας την ότι δεν λειτουργεί θεσµικά. Είµαστε εµείς όµως, ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ- Προοδευτική Συµµαχία που και µε θεσµικό τρόπο και µε
σοβαρότητα αντιµετωπίζουµε όλα αυτά τα ζητήµατα. Δυστυχώς
ο κατήφορος που έχετε ακολουθήσει σε αυτά τα ζητήµατα του
κράτους δικαίου φαίνεται και µε τον τρόπο που νοµοθετείτε ενώ-
πιον της Βουλής των Ελλήνων. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού ενη-
µερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνω-
σης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα οκτώ µαθή-
τριες και µαθητές και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 4ο Γυ-
µνάσιο Αργυρούπολης (πρώτο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Απόστολος
Βεσυρόπουλος και ακολουθεί από το ΠΑΣΟΚ η κ. Αποστολάκη.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νο-
µοσχέδιο που συζητείται σήµερα προς ψήφιση στη Βουλή των
Ελλήνων δεν συνιστά απλά ένα βήµα εκσυγχρονισµού της εκλο-
γικής διαδικασίας, αλλά ταυτόχρονα και µια εµβάθυνση του δη-
µοκρατικού δικαιώµατος της ψήφου. Όπως έχει επισηµανθεί από
την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, η επιστολική ψήφος
υπηρετεί την αρχή της καθολικότητας και είναι συµβατή µε το
Σύνταγµα. Η θεσµοθέτηση της επιστολικής ψήφου θέτει κάθε
Βουλευτή ενώπιον µιας ιστορικής ευθύνης. Το σύνολο των δια-
τάξεων που συζητάµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δια-
µορφώνει τις προϋποθέσεις για να υπερψηφιστεί το νοµοσχέδιο
από µία ευρεία και διακοµµατική πλειοψηφία. Η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη προχωρά σε µία εµβληµατική µεταρρύθ-
µιση µε τη θεσµοθέτηση της επιστολικής ψήφου. Η χώρα µας θα
συµβαδίζει πλέον µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες στις οποίες ισχύει
εδώ και καιρό η επιστολική ψήφος, όπως η Γερµανία, η Ισλανδία,
το Λουξεµβούργο και η Πολωνία. Σηµειώνω, επίσης, ότι η καθιέ-
ρωση της επιστολικής ψηφοφορίας έχει προταθεί και από το Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο σε ψήφισµα το 2022.

Η άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος µε επιστολική ψήφο
αφορά όλους τους Έλληνες πολίτες που είναι εγγεγραµµένοι
στους εκλογικούς καταλόγους είτε βρίσκονται στην Ελλάδα, είτε
στο εξωτερικό. Υπάρχει σαφής και συγκεκριµένη στόχευση. Πρώ-
τον, καθιερώνεται η ισότιµη άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος
από όλους τους εκλογείς καθώς παρέχεται πλέον η δυνατότητα
σε όλους τους Έλληνες του εξωτερικού που είναι εγγεγραµµένοι
στους εκλογικούς καταλόγους να ασκήσουν το εκλογικό τους δι-
καίωµα χωρίς τους περιορισµούς και τα εµπόδια που έθετε το
προηγούµενο θεσµικό πλαίσιο. Δεύτερον, διευκολύνονται διάφο-
ρες κατηγορίες εκλογέων που αντιµετωπίζουν δυσκολίες στην
άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος όπως για παράδειγµα
ηλικιωµένοι, άτοµα µε αναπηρία, φοιτητές και εργαζόµενοι την
ηµέρα των εκλογών.

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι η προετοιµασία και ο σχεδιασµός που
έχει γίνει στην κατεύθυνση της διασφάλισης του αδιάβλητου της
διαδικασίας. Τη βάση θα αποτελέσει ηλεκτρονική πύλη που θα
δηµιουργήσει η Κυβέρνηση για την εγγραφή στους εκλογικούς
καταλόγους επιστολικής ψήφου. Ο εκλογέας κάνοντας χρήση
των κωδικών του, καταχωρεί την αίτησή του και συµπληρώνει τη
διεύθυνση στην οποία θέλει να του αποσταλεί το εκλογικό υλικό.
Το κινητό τηλέφωνο που δηλώνει καθώς και το e-mail του πιστο-
ποιούνται µε συνθηµατικό µιας χρήσης. Ο φάκελος της επιστο-
λικής ψήφου αποστέλλεται στον εκλογέα από το Υπουργείο
Εσωτερικών το αργότερο είκοσι ηµέρες πριν από τις εκλογές µε
υποχρέωση παραλαβής είτε από τον εκλογέα είτε από τρίτο πρό-
σωπο που έχει ρητά εξουσιοδοτηθεί για την παραλαβή του. Ο
εκλογέας ενηµερώνεται µε e-mail για την αποστολή του φακέλου,
ενώ θα υπάρχει και σύνδεσµος προκειµένου να παρακολουθεί
την πορεία της αποστολής.

Η µυστικότητα της επιστολικής ψήφου διασφαλίζεται µε τον
διαχωρισµό του φακέλου ψηφοφορίας από τον φάκελο ο οποίος
περιέχει το ψηφοδέλτιο και ο οποίος είναι αυτός που τοποθετεί-
ται στην κάλπη ψηφοφορίας. Μάλιστα τα κόµµατα και οι συνα-
σπισµοί κοµµάτων που συµµετέχουν στις εκλογές έχουν δυνα-
τότητα να ορίζουν έναν τακτικό και έναν αναπληρωµατικό εκλο-
γικό αντιπρόσωπο προκειµένου να παρακολουθούν τη διαδικα-
σία. Με βάση όλα όσα ανέφερα καθίσταται απολύτως σαφές ότι
το νέο θεσµικό πλαίσιο για την καθιέρωση της επιστολικής
ψήφου είναι ξεκάθαρο και απολύτως επαρκές. Έχει σχεδιαστεί
άρτια δίνοντας πειστικές απαντήσεις σε όλα τα ερωτήµατα που
πιθανόν ανακύπτουν. Όπως ανέφερα και στην αρχή της οµιλίας
µου η καθιέρωση της επιστολικής ψήφου αποτελεί µία ιστορική
µεταρρύθµιση µε ιδιαίτερη εθνική σηµασία που την επικροτεί και
τη στηρίζει η συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών.

Στις προσεχείς ευρωεκλογές θα ισχύσει για πρώτη φορά η επι-
στολική ψήφος. Με την τροπολογία µε γενικό αριθµό 7 και µε ει-
δικό αριθµό 12 του Υπουργείου Εσωτερικών προτείνεται η επέ-
κταση του δικαιώµατος επιστολικής ψήφου για τους εκλογείς
που βρίσκονται εκτός Ελλάδας και στις εθνικές εκλογές. Πρόκει-
ται για µία νοµοθετική παρέµβαση µε ισχυρό θετικό πρόσηµο που
αναµένεται να γίνει ευρέως αποδεκτή από όλους τους συναδέλ-

φους. Άλλωστε πέρυσι πριν τις βουλευτικές εκλογές υπήρχαν
κόµµατα που κατέθεσαν τροπολογίες για τη διευκόλυνση της
συµµετοχής των εποχικά εργαζοµένων στις βουλευτικές εκλογές.
Διακηρυγµένος στόχος όλων µας είναι η αύξηση της συµµετοχής
των εκλογέων στην υπέρτατη δηµοκρατική διαδικασία των εκλο-
γών. Μέσα από τη συµµετοχή επιτυγχάνεται η εµβάθυνση της δη-
µοκρατίας. Συνεπώς θεωρώ αυτονόητη την υπερψήφιση του
συνόλου των διατάξεων που συζητάµε σήµερα.

Στο σηµείο αυτό να υπενθυµίσω ότι µε πρωτοβουλία της Κυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη ήρθε στη Βουλή και η διά-
ταξη για την ψήφο των αποδήµων για την οποία υπήρξαν αιτή-
µατα, ώστε να διευρυνθεί και να διευκολυνθούν όλοι οι έχοντες
δικαίωµα ψήφου στις εθνικές εκλογές προκειµένου να ασκήσουν
αυτό το ύψιστο δηµοκρατικό δικαίωµα.

Με το νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, ωστόσο, επιτυγχά-
νονται και άλλα σηµαντικά βήµατα προόδου. Σε αυτά, συγκατα-
λέγονται ο εκσυγχρονισµός του τρόπου εκλογής των Ευρω-
βουλευτών και το ουσιαστικό ξεκαθάρισµα των εκλογικών κατα-
λόγων. Γιατί συµβαίνει το εξής παράδοξο, ο αριθµός των εγγε-
γραµµένων στους εκλογικούς καταλόγους να είναι µεγαλύτερος
από τον αριθµό των Ελλήνων πολιτών που διαµένουν στην Ελ-
λάδα. Η εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων υλοποιείται µέσα
από µια πρωτοποριακή διαδικασία διαγραφής όσων έχουν απο-
βιώσει και ο θάνατός τους δεν δηλώθηκε στις αρµόδιες εγχώριες
υπηρεσίες. Και αυτό θα επιτευχθεί µε τη χρήση των διαθέσιµων
µητρώων του δηµοσίου.

Οφείλω, επίσης, να υπογραµµίσω µία ακόµα διάταξη µε θετικό
πρόσηµο. Αναφέροµαι στη διευκόλυνση άσκησης του εκλογικού
δικαιώµατος µε φυσική παρουσία των ατόµων µε αναπηρία,
καθώς και στη διευκόλυνση πρόσβασης στον προεκλογικό διά-
λογο. Πέρα από τον ορισµό των χώρων που µπορούν να χρησι-
µοποιηθούν ως εκλογικά τµήµατα για τα άτοµα µε αναπηρία, οι
οποίοι θα πληρούν συγκεκριµένες προϋποθέσεις προσβασιµότη-
τας, είναι εξίσου σηµαντική η διάταξη µε την οποία τα προεκλο-
γικά µηνύµατα των κοµµάτων και οι συνεντεύξεις των πολιτικών
Αρχηγών σε τηλεοπτικούς σταθµούς πανελλαδικής εµβέλειας θα
συνοδεύονται υποχρεωτικά από διερµηνεία νοηµατικής γλώσσας
ή υποτιτλισµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύνολο των θεσµικών παρεµ-
βάσεων που εισάγονται µε αυτό το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης
του Κυριάκου Μητσοτάκη ενισχύει ακόµη περισσότερο τη δηµο-
κρατία µας, καθώς αποτελεί ένα ουσιαστικό άνοιγµα προς τον
απανταχού ελληνισµό και διευκολύνει πολλούς συµπολίτες µας
να ασκήσουν το δηµοκρατικό τους δικαίωµα. Γι’ αυτό και είναι
κοµβικής σηµασίας να υπερψηφιστεί από όλους µας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής η κ. Μαρία - Ελένη Αποστολάκη
και ακολουθεί από το ΚΚΕ ο κ. Μεταξάς.

Παρακαλώ, κυρία Αποστολάκη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχει πάρα πολλά µέτωπα. Η

αισχροκέρδεια που υπάρχει στη χώρα συναντιέται πραγµατικά
µόνο σε «Μπανανία». Η κατάσταση στη δηµόσια ασφάλεια παρα-
πέµπει, πάλι, σε χώρα της Λατινικής Αµερικής. Και η διαχείριση
του εσωτερικού ρήγµατος που ο γάµος των οµόφυλων προκαλεί
στην Κυβέρνηση, αλλά και της µεθόδευσης να παραµείνει στο
Υπουργικό Συµβούλιο Υπουργός που θα απέχει της ψηφοφορίας,
είναι οι λόγοι που υπαγόρευσαν τη χθεσινή τυχοδιωκτική από-
πειρα αντιπερισπασµού για τον αποπροσανατολισµό της κοινής
γνώµης µε την κατάθεση αυτής της τροπολογίας.

Η έλλειψη σοβαρότητας και θεσµικής υπευθυνότητας απέναντι
στη διαδικασία τροποποίησης της εκλογικής νοµοθεσίας, για την
οποία το Σύνταγµα επιτάσσει αυξηµένη πλειοψηφία των 2/3, είναι
εντυπωσιακή και αποδεικνύει πως ο απροκάλυπτος αντιθεσµικός
σας χειρισµός σάς καθιστά µια Κυβέρνηση κατώτερη των περι-
στάσεων, µία Κυβέρνηση αδύνατη να οικοδοµήσει τις αναγκαίες
συναινέσεις, προκειµένου ώριµες µεταρρυθµίσεις να µπορέσουν
να ολοκληρωθούν.

Η καταστατική νοµιµοποιητική βάση για τη διασφάλιση του δι-
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καιώµατος πολιτικής συµµετοχής στους εκτός επικράτειας Έλ-
ληνες πολίτες, µε την παράλληλη εισαγωγή δυνατότητας άσκη-
σης του εκλογικού τους δικαιώµατος µε επιστολική ψήφο,
βρίσκεται στη συνταγµατική Αναθεώρηση του 2001 στην παρά-
γραφο 4 του αναθεωρηµένου άρθρου 51. Στα χρόνια που µεσο-
λάβησαν η κρίση αντιπροσώπευσης και η συνακόλουθη απονοµι-
µοποίηση του πολιτικού συστήµατος αποτυπώνονται πολύ
ηχηρά, ανατρέποντας µία από τις κύριες εκφράσεις της ρεπου-
µπλικανικής ιδέας, τη µείζονα αξία της πολιτικής συµµετοχής.
Αξίζει κανείς να µελετήσει διαχρονικά τη διαµόρφωση των ποσο-
στών αποχής στις εκλογικές αναµετρήσεις για να παρακολουθή-
σει την εξέλιξη αυτής της πολύ δυσάρεστης ανατροπής.

Στις 18 Οκτωβρίου του 1981 είχαµε αποχή στο 21%. Στις 25
Ιουνίου του 2023 το ποσοστό έχει υπερδιπλασιαστεί και αγγίζει
το 47,1%. Οι αιτίες είναι γνωστές και θα µπορούσαµε να τις κω-
δικοποιήσουµε στο ότι η δηµοκρατική συµµετοχή στην κλασική
της φόρµα είναι, πλέον, ουσιαστικά αποσυνδεδεµένη από τον δη-
µοκρατικό έλεγχο. Το κοινωνικό συµβόλαιο έχει διαρραγεί. Οι πο-
λίτες αισθάνονται αδύναµοι να ελέγξουν και πολύ περισσότερο
να συνδιαµορφώσουν. Οι νέες θηριώδεις δυνάµεις της τεχνολο-
γίας και της οικονοµίας δηµιουργούν παράλληλα µια αίσθηση
απόλυτης µαταιότητας και τροφοδοτούν τον αναχωρητισµό.

Ασφαλώς οι απαντήσεις δεν είναι εύκολες, όµως, υπάρχουν.
Και όσοι από εµάς πιστεύουµε ότι η αληθινά δηµοκρατική πολι-
τεία δεν µπορεί να υπάρξει µε αδύναµους ή µε παροπλισµένους
πολίτες, οφείλουµε, επί του πεδίου της πολιτικής και όχι των δια-
δικαστικών παρεµβάσεων, να οικοδοµήσουµε το κύριο εν ανε-
παρκεία ζητούµενο, την εµπιστοσύνη δηλαδή, τη βασική προϋ-
πόθεση της πολιτικής συµµετοχής.

Παράλληλα µε αυτόν το φιλόδοξο και δύσκολο στόχο, στον
οποίο ασφαλώς δεν είµαστε όλοι συµµέτοχοι και εν προκειµένω
στην έκφραση της συµµετοχής για την άσκηση του εκλογικού δι-
καιώµατος, χρήσιµη οδός είναι στόχοι οι οποίοι, βεβαίως, θα πε-
ριβάλλονται εκείνοι τη θεσµική θωράκιση και την επιχειρησιακή
οργάνωση που θα διασφαλίζει το αδιάβλητο και τη µυστικότητα
της ψηφοφορίας.

Με αυτό το σκεπτικό, της οφειλόµενης διευκόλυνσης του εκλο-
γικού δικαιώµατος, το ΠΑΣΟΚ υπερψήφισε τους ν.4648 και
ν.5044 επισηµαίνοντας, όµως, τον πρόχειρο τρόπο νοµοθέτησης
και την αποσπασµατική στρατηγική, την οποία η Κυβέρνηση συ-
νεχίζει µε την κατάθεση αυτού του νοµοσχεδίου. Και µάλιστα
χωρίς θεσµική υπευθυνότητα και δηµοκρατική διαβούλευση,
αφού παρέκαµψε τη διακοµµατική επιτροπή σε ένα νοµοσχέδιο
εκλογικής νοµοθεσίας και ενώ για µεγάλο χρονικό διάστηµα, µε
διαρροές, αποπροσανατόλιζαν την κοινή γνώµη, λέγοντας για
λίστα για κατάτµηση της επικράτειας σε πέντε ή σε επτά περιφέ-
ρειες, ανάλογα πάντα µε τους µικροκοµµατικούς εκλογικούς σχε-
διασµούς. Και είναι αυτός ο µικροκοµµατικός καιροσκοπισµός
που σήµερα µεταµορφώνεται σε µεταρρυθµιστικό οίστρο, µε
στόχο ένα σχέδιο νόµου για την εκλογή ευρωβουλευτών, τη δι-
ευκόλυνση εκλογέων µέσω επιστολικής ψήφου και άλλες άσχε-
τες διατάξεις.

Η επιστολική ψήφος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οφείλει να
ενταχθεί στις δυνατότητες τις οποίες η οργανωµένη πολιτεία
προσφέρει στους εκλογείς, ως διευκόλυνση η οποία θα εµποδί-
σει αντικειµενικές δυσχερείς συνθήκες να αποτρέψουν την
άσκηση από εκείνους τους εκλογείς που θα ήθελαν να συµµετέ-
χουν. Για τους εκτός επικρατείας, η απόσταση συνιστά µια αντι-
κειµενική αποτρεπτική συνθήκη. Η επέκταση, τώρα, της επιστη-
µονικής ψήφου για τις ευρωεκλογές και τη συµµετοχή σε εθνικό
δηµοψήφισµα για τους εντός επικράτειας, αποτελεί µια οφειλό-
µενη διευκόλυνση σε εκείνες τις κατηγορίες, όπως είναι οι ηλι-
κιωµένοι, τα άτοµα µε αναπηρία, οι εποχικοί εργαζόµενοι, οι
φοιτητές, που µε αυτή την εναλλακτική δυνατότητα είναι εύλογο
να περιµένουµε ότι αντικειµενικοί περιορισµοί -οι χωρικοί, οι οι-
κονοµικοί- που τους οδηγούσαν σε αναγκαστική εκλογική αποχή,
τώρα θα εκλείψουν.

Σε αυτή τη χρονική συγκυρία, αυτή θα έπρεπε να είναι η οπτική
µας. Όχι η υποκατάσταση, αλλά η διευκόλυνση. Άλλωστε, σε
εκείνα τα πολύ λιγοστά κράτη, στα οποία δεν υφίσταται κανένας
περιορισµός, δεν έχουµε εκκωφαντικά αποτελέσµατα ως προς

τη µείωση της αποχής. Αν, πάλι, το επιχείρηµα και η αιτιολογική
βάση αυτής της νοµοθετικής πρωτοβουλίας είναι η οικοδόµηση
ενός σύγχρονου κράτους, φιλικού προς τον πολίτη και τις ανά-
γκες του, φροντίστε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, κατ’
αρχάς να µην κινούνται αντίθετα τα τρένα επί δώδεκα λεπτά στην
ίδια γραµµή. Φροντίστε να έχουµε αντιπληµµυρική θωράκιση και
να µη βουλιάζει η Θεσσαλία. Έτσι, πρωτίστως, συνδέεται η χώρα
µε το µέλλον και τις απαιτήσεις του.

Σε κάθε περίπτωση, αυτό που θα έπρεπε να επιδιωχθεί είναι
ένας διακοµµατικός διάλογος, που το βέβαιο είναι ότι θα είχε να
προσφέρει στην κυβερνητική πλειοψηφία η οποία παραπαίει ανά-
µεσα στο πλαστό συναινετικό και εκσυγχρονιστικό της αφήγηµα
και την παλαιοκοµµατική κουτοπόνηρη και µικροκοµµατική της
λειτουργία.

Δεν έχετε κουλτούρα διαλόγου και συναίνεσης και αυτό αντα-
νακλάται στην κακή νοµοθέτηση και στη χθεσινή τυχοδιωκτική
σας πρωτοβουλία.

Κλείνοντας, θέλω να αναφερθώ για µια ακόµη φορά στην απα-
ράδεκτη πολιτική της Κυβέρνησης στο θέµα των αδέσποτων και
των ζώων συντροφιάς, αφού µε το ν.4830/2021 λανθασµένα µε-
ταφέρατε την αρµοδιότητα στο Υπουργείο Εσωτερικών, που στε-
ρείται µηχανισµών και τεχνογνωσίας. Στη συνέχεια, τροποποιείτε
επανειληµµένα διατάξεις, εντάσσοντάς τες σε άσχετα νοµοσχέ-
δια, όπως συµβαίνει σήµερα µε το παρόν νοµοσχέδιο για την επι-
στολική ψήφο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η φιλοζωία, η διαµόρφωση και
η άσκηση φιλοζωικής πολιτικής απαιτούν γνώση, επίπονο διά-
λογο µε όλους τους φορείς, συγκρούσεις µε συµφέροντα και
πάνω απ’ όλα ευαισθησία γνήσια.

Η φιλοζωία δεν είναι φωτογραφίες µε σκύλους στο Μέγαρο
Μαξίµου ούτε βίντεο στο Τικ Τοκ. Απαιτούνται πολύ περισσότερα.
Κι αυτό έχει γίνει απολύτως αντιληπτό από τη µεγάλη φιλοζωική
κοινότητα της χώρας µας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Παπανδρέου απευθύνει επι-
στολή προς τον Πρόεδρο της Βουλής και ζητεί άδεια ολιγοή-
µερης απουσίας στο εξωτερικό από τις 22 έως 23 Ιανουαρίου.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Τετάρτης 24-1-2024
το οποίο έχει ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής) 

1. Η µε αριθµό 587/16-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αργολίδας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Γεωργίου Γαβρήλου προς την Υπουργό Εργα-
σίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µε θέµα: «Κατάρριψη ενός ακόµη
θλιβερού ρεκόρ το 2023 για τη χώρα µας αναφορικά µε τα εργα-
τικά ατυχήµατα µε σύνολο εκατόν ογδόντα δύο νεκρούς και δια-
κόσιους ογδόντα έξι τραυµατίες».

2. Η µε αριθµό 603/22-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Άµεση λύση για τη συ-
νέχεια λειτουργίας του 2ου ΕΕΕΕΚ και του ειδικού νηπιαγωγείου
και δηµοτικού σχολείου για παιδιά µε αυτισµό στο Δήµο Πυλαίας-
Χορτιάτη της Π.Ε. Θεσσαλονίκης». 

3. Η µε αριθµό 596/21-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ. Αλέ-
ξανδρου Ζερβέα προς την Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Έντο-
νες αντιδράσεις του Πανελλήνιου Κτηνιατρικού Συλλόγου για τις
διατάξεις του διαβόητου νόµου 4830/2021. Να αναθεωρηθούν οι
επίµαχες διατάξεις».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
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ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 589/17-1-2024 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χανίων της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία» κ. Παύλου Πολάκη προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρη-
σκευµάτων και Αθλητισµού µε θέµα: «Απαράδεκτη τριετής ολι-
γωρία του Υπουργείου Παιδείας στο ζήτηµα της στέγασης του
Πειραµατικού Λυκείου Χανίων».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής) 

1. Η µε αριθµό 1488/1-11-2023 ερώτηση του Βουλευτή Κιλκίς
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Στέ-
φανου Παραστατίδη, προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµά-
των και Αθλητισµού µε θέµα: «Δυσλειτουργίες και καθυστερήσεις
σχετικά µε την ολοκλήρωση της διαδικασίας και ερωτήµατα σχε-
τικά µε την εφαρµογή του πολλαπλού βιβλίου».

Τον λόγο τώρα έχει από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας ο
κ. Κωνσταντίνος - Βασίλειος Μεταξάς και ακολουθεί ο κ. Μακά-
ριος Λαζαρίδης.

Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, µε αφορµή την τροπολογία που κατέθεσε η

Κυβέρνηση και επεκτείνει την επιστολική ψήφο και για τις βου-
λευτικές εκλογές, τον τρόπο που την έφερε και ούτω καθεξής,
πέραν όλων των άλλων δείχνει και το πώς αντιµετωπίζετε, πώς
µεταχειρίζεστε τους απόδηµους, παρά τους βερµπαλισµούς σας
για τα δικαιώµατά τους, τις ανάγκες τους. Δείχνει ότι ουσιαστικά
τους χρησιµοποιείτε για τους πολιτικούς τακτικισµούς σας -γιατί
αυτό κάνετε όλες αυτές τις µέρες, ιδιαίτερα χθες µε την τροπο-
λογία- ότι τους βλέπετε ως κουκιά, όπως είχαµε πει και στην αντί-
στοιχη συζήτηση στη Βουλή για την ψήφο των απόδηµων. Τους
βλέπετε ως κουκιά τόσο στην κάλπη όσο και εδώ στη Βουλή.

Βέβαια, µε την τροπολογία βγάλατε από τη µέση τα δικά σας
προσχήµατα. Βγήκατε από το κρυφτούλι που παίζατε όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα, τα µπρος και πίσω -θα ισχύει για τις ευρωε-
κλογές και όχι τις βουλευτικές, είναι σύµφωνο µε το Σύνταγµα ή
µε την ευρωπαϊκή νοµοθεσία, θα εφαρµοστεί για όλους, για κά-
ποιους- και όλη αυτή τη ζαλούρα, για να το πω έτσι, ώστε να µην
απαντήσετε επί της ουσίας.

Αυτή η ζαλούρα οδηγεί και σε βέρτιγκο, κύριοι του ΠΑΣΟΚ, µε
το πρωτοφανές και καινοτόµο στη στάση σας να ψηφίζετε «ναι»
επί της αρχής ένα νοµοσχέδιο και να ψηφίσετε και «ναι» στην
αντισυνταγµατικότητά του. Τι άλλο θα δούµε! Αλλά αυτά έχει η
συναίνεση. Αυτά τα βάσανα έχει η συµπολιτευόµενη αντιπολί-
τευσή σας απέναντι στη Νέα Δηµοκρατία. Και το θέµα δεν είναι
εδώ µέσα στη Βουλή. Το θέµα είναι ότι την ίδια στάση, την ίδια
γραµµή προωθείτε και έξω στον κόσµο, στα σωµατεία, στο κί-
νηµα. Ιδού, λοιπόν, τα αποτελέσµατά της και είναι κάτι που πρέ-
πει να λάβουν υπ’ όψιν οι εργαζόµενοι, να βγουν συµπεράσµατα.

Αφού, λοιπόν, έπεσαν οι µάσκες όλων, ας συζητήσουµε επί της
ουσίας για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Και η ουσία είναι η επι-
στολική ψήφος. Εδώ ακούσαµε τα πάντα. Μέχρι και το ότι η επι-
στολική ψήφος καταργεί τις κοινωνικές ανισότητες είπε χθες
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Βέβαια, ως βασικό επιχεί-
ρηµα, ουσιαστικά για να διαµορφώσει συνθήκες ευρύτερης απο-
δοχής ενός επικίνδυνου µέτρου, η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας προβάλλει πως το µέτρο αυτό θα ενισχύσει τη συµ-
µετοχή στις εκλογές. «Απαντάει στο πρόβληµα της µεγάλης απο-
χής», έγραφε ο Πρωθυπουργός στις αρχές Δεκέµβρη, επικαλού-
µενος δήθεν τη διεθνή και ευρωπαϊκή πείρα.

Βέβαια, η πιο προσεκτική εξέταση αυτής της λεγόµενης «διε-
θνούς πείρας», ιδιαίτερα αυτές τις µέρες που έφερε συγκεκρι-
µένα στοιχεία το ΚΚΕ στη συζήτηση στις επιτροπές στη Βουλή,
εδώ στην Ολοµέλεια, απέδειξε περίτρανα ότι πουθενά όπου
εφαρµόστηκε η επιστολική ψήφος -πουθενά, επαναλαµβάνω- δεν
αντιµετωπίστηκε το ζήτηµα της αποχής από τις εκλογές και όχι
µόνο.

Η εξέταση της πείρας απέδειξε πως το µόνο που άλλαξε ήταν
πως πρόσθεσε νέα µέσα νόθευσης της εκλογικής διαδικασίας και
τελικά τα µόνα που αυξήθηκαν ήταν οι σοβαρές καταγγελίες για

φαινόµενα παρατυπιών στις εκλογές και όχι η συµµετοχή. Γερ-
µανία και Στένταλ το 2014, Ουγγαρία το 2022, Ιταλία το 2018,
Ισπανία το 2023 και δεκάδες άλλα παραδείγµατα που οδηγούν
σε ένα και µόνο συµπέρασµα. Με την επιστολική ψήφο, κύριοι
της Κυβέρνησης και όσοι στηρίζετε τη συγκεκριµένη ρύθµιση, δί-
νετε νέα εργαλεία και µάλιστα πιο εύχρηστα εργαλεία σε όποιον
θέλει να επιβάλλει τη δική του πολιτική τοποθέτηση σε τµήµατα
των ψηφοφόρων.

Στο σηµείο αυτό πρέπει να απαντήσετε στα εξής ερωτήµατα,
ώστε να γνωρίζει και ο κόσµος τι λέτε επί της ουσίας για τη δια-
δικασία µε την οποία γίνονται οι εκλογές µέχρι σήµερα. Γιατί στο
τέλος θα αρχίσουµε να αµφισβητούµε και την αντικειµενική πρα-
γµατικότητα και την απλή λογική. Πηγαίνοντας στο εκλογικό
τµήµα του ο ψηφοφόρος την ηµέρα των εκλογών, θα µπορούσε
να επιλέξει το ψηφοδέλτιο που θα βάλει στον φάκελο χωρίς να
το κάνει αυτό στο παραβάν, µε τον δικαστικό αντιπρόσωπο να
βεβαιώνεται ότι έκανε µόνος του, µυστικά, όλη αυτή την επιλογή
του; Δηλαδή, θα επέτρεπε ο δικαστικός σε ένα εκλογικό τµήµα
να έρθει ένας ψηφοφόρος και να φέρει µαζί του έναν κλειστό φά-
κελο που κάπου, κάπως έχει βάλει µέσα ένα ψηφοδέλτιο και να
το ρίξει στην κάλπη; Θα επέτρεπε ο δικαστικός αντιπρόσωπος
στο εκλογικό τµήµα να ψηφίσει κάποιος µε φωτοτυπία ταυτότη-
τας, µε υπεύθυνη δήλωση; Θα µπορούσε να φύγει ο δικαστικός
αντιπρόσωπος από το τµήµα όταν µπαίνει ο φάκελος στην κάλπη
ή πρέπει να είναι παρών σε όλη τη διαδικασία; Αντί για τον δικα-
στικό αντιπρόσωπο, τον γραµµατέα, την εφορευτική επιτροπή,
θα δίνατε την ευθύνη ταυτοποίησης των ψηφοφόρων στο εκλο-
γικό τµήµα σε κάποια ιδιωτική εταιρεία, παραδείγµατος χάριν σε
εταιρεία σεκιούριτι; Και το αποκορύφωµα. Θα είχαµε ποτέ εκλο-
γική διαδικασία και θα διαρκούσε αντί για µία µέρα πέντε, δέκα,
δεκαπέντε µέρες ανοιχτές οι κάλπες και τα εκλογικά τµήµατα,
που αυτός που ψήφισε την πρώτη µέρα θα είχε τελείως διαφο-
ρετικά δεδοµένα µε αυτόν που ψήφισε την τελευταία;

Γιατί τελικά, κατ’ αντιστοιχία, τα παραπάνω τα κάνετε όλα µαζί.
Όταν δίνετε την ευθύνη ταυτοποίησης του εκλογέα σε εταιρείες
κούριερ, δηλαδή, αναθέτετε ρόλο δικαστικού αντιπροσώπου και
εφορευτικής επιτροπής σε ιδιωτικές εταιρείες και µάλιστα ακόµα
και εταιρείες άλλων χωρών. Όταν η επιστολική διαδικασία, η
εκλογική διαδικασία µπορεί να διαρκέσει και δεκαπέντε µέρες.
Και υπάρχει πείρα, µόλις το 2019 στην Αυστρία. Παραµονές των
εκλογών έσκασε το «σκάνδαλο Ίµπιζα». Υπήρξε σοβαρό πρό-
βληµα µε εκλογείς που ψήφισαν µε επιστολική ψήφο και απαι-
τούσαν να αλλάξουν την ψήφο τους.

Όταν το ποιο ψηφοδέλτιο µπαίνει στο φάκελο, δηλαδή το τι
επιλέγει κάποιος να ψηφίσει, είναι µια ενέργεια που δεν εξασφα-
λίζεται µε κανέναν τρόπο ότι δεν θα γίνεται κάτω από την επί-
βλεψη τρίτου. Δηλαδή, θα το πούµε απλά. Όταν επιτρέπεται να
µπαίνει στο παραβάν µαζί µε τον εκλογέα και ο οποιοσδήποτε και
µάλιστα µε τις ευλογίες σας. Εκτός αν θεωρείτε πως το να υπο-
γράψει κάποιος υπεύθυνη δήλωση ότι ψήφισε µόνος του και να
τη στείλει µαζί µε τον εκλογικό φάκελο το εξασφαλίζει. Το µόνο
που εξασφαλίζει η υπεύθυνη δήλωση είναι η ασυλία του τρίτου,
εκείνου που εκβιάζει, εξαγοράζει, υποδεικνύει για συγκεκριµένη
πολιτική επιλογή. Απαγορεύετε την όποια καταγγελία µε την
υπεύθυνη δήλωση. Διαµορφώνετε ασπίδα προστασίας σε διάφο-
ρους µηχανισµούς τελικά, αφού ο ψηφοφόρος µπορεί να βρει
και τον µπελά του για ψευδή δήλωση άµα κάνει καταγγελία. Η
προσπάθειά σας στη διάρκεια της συζήτησης να εµφανιστείτε ότι
πέφτετε από τα σύννεφα για περιπτώσεις εκβιασµών, όπως της
γνωστής εργοδοτικής τροµοκρατίας που εκφράζεται µε όλους
τους τρόπους και µε την υπόδειξη όχι µόνο συγκεκριµένων κοµ-
µάτων, αλλά και υποψηφίων, ήταν τουλάχιστον αστεία.

Αν θέλατε να πάρετε µέτρα για τις εκλογές, για τη συµµετοχή,
θα υλοποιούσατε τις προτάσεις του ΚΚΕ να µπορούν να ψηφί-
ζουν οι εποχικοί εργαζόµενοι και γενικότερα οι εργαζόµενοι, οι
φοιτητές στον τόπο εργασίας και σπουδών τους σε ειδικούς κα-
ταλόγους. Θα κάνατε πράξη τις απαιτήσεις των φορέων του ανα-
πηρικού κινήµατος για την ενίσχυση της προσβασιµότητας στα
δηµόσια κτήρια. Μέτρα για τη δωρεάν µετακίνηση ψηφοφόρων
και άλλα.

Όµως, ο στόχος σας δεν είναι αυτός, προφανώς. Το συγκεκρι-
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µένο µέτρο µε την επιστολική ψήφο έρχεται ως συνέχεια άλλων.
Αποτελεί τµήµα µιας συνεκτικής αντίληψης που µοιράζεστε τόσο
µε το ΠΑΣΟΚ όσο και µε τον ΣΥΡΙΖΑ και τη Νέα Αριστερά και απο-
τυπώθηκε στη συζήτηση για την ψήφο των αποδήµων µε την από-
δοση δικαιώµατος ψήφου σε εκλογείς που δεν έχουν κανέναν
δεσµό, µέχρι και καµµία γνώση για την πολιτική και κοινωνική
πραγµατικότητα της χώρας, στην προσπάθεια επιβολής της ηλε-
κτρονικής ψηφοφορίας στα σωµατεία. Αποτυπώνεται στη λογική
των ηλεκτρονικών κοµµάτων µε followers και όχι µέλη και όπου η
ένταξη θα περιορίζεται στην εκλογή ηγεσίας και µάλιστα µε µο-
ναδική προϋπόθεση το κατέβασµα µιας εφαρµογής στο κινητό.

Αυτή είναι και η αντίληψή σας, το πρότυπό σας, όπως δείχνετε
για τον πολίτη στο πλαίσιο του πολιτικού συστήµατος. Όχι γενικά
κι αόριστα αποµάκρυνση από την πολιτική, αλλά αποµάκρυνση
πρώτα και κύρια από την αµφισβήτηση ενός βάρβαρου για τον
λαό συστήµατος, κάτι που απαιτεί γνώση, ενασχόληση µε την πο-
λιτική και κοινωνική πραγµατικότητα, συµµετοχή στον αγώνα, ορ-
γάνωση και πάλη.

Κι εδώ βρίσκεται η διαφορά µας. Από τη µία η βάση της δικής
σας συναίνεσης όπως αυτή εκφράστηκε στο νοµοσχέδιο και από
την άλλη η δράση του ΚΚΕ, των οργανώσεών του, των συνδικα-
λιστών του, η δράση της ΚΝΕ και της παρέµβασής της στο κίνηµα
της νεολαίας.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, προτού δώσω τον λόγο στον επόµενο συνάδελφο, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρα-
κολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξε-
ναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα µαθητές
και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 4ο Γυ-
µνάσιο Αργυρούπολης (δεύτερο τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Μακάριος Λα-
ζαρίζης.

ΜΑΚΑΡΙΟΣ ΛΑΖΑΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον

Ιούλιο του 1974 µε την αποκατάσταση της δηµοκρατικής νοµιµό-
τητας και τάξης πρώτος στόχος στην Ελλάδα που µετρούσε τις
πληγές από τη µαύρη επταετία της χούντας των συνταγµαταρ-
χών ήταν η εδραίωση του πολιτεύµατος. Επανήλθε εν µέρει σε
ισχύ το Σύνταγµα του 1952 και ορίστηκαν οι πρώτες ελεύθερες
βουλευτικές εκλογές για τις 17 Νοεµβρίου.

Ήταν η πρώτη φορά έπειτα από δέκα χρόνια που οι Έλληνες
θα προσέρχονταν στις κάλπες και ουσιαστικά το αποφασιστικό
βήµα για την αποκατάσταση της δηµοκρατικής οµαλότητας στη
χώρα µας. Πενήντα χρόνια µετά, τον Ιούνιο του 2024, σε µια άλλη
εκλογική διαδικασία -προφανώς και ευτυχώς υπό άλλες συνθή-
κες, αυτή για το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο- θα τιµήσουµε τη σηµα-
ντική αυτή επέτειο µε µια εµβληµατική µεταρρύθµιση, µε έντονο
το συµβολικό, αλλά και ουσιαστικό της αποτύπωµα, παρέχοντας
πλέον τη δυνατότητα σε όλους εντός και εκτός των συνόρων να
ασκήσουν ανεµπόδιστα το εκλογικό τους δικαίωµα. Είναι το ύψι-
στης σηµασίας νοµοθέτηµα που συζητάµε σήµερα εδώ στον ναό
της δηµοκρατίας. Είναι µια γενναία θεσµική παρέµβαση που
θεωρώ ότι θα έπρεπε να έχει λάβει χώρα πολύ νωρίτερα, όπως
πολύ σωστά είπε και ο εισηγητής, ο κ. Γκιουλέκας και πρακτικά
διευρύνει το σώµα των πολιτών που προσέρχονται στις κάλπες,
αυτών -το ξεκαθαρίζουµε προς αποφυγή παρερµηνειών- οι
οποίοι είναι ήδη εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους.

Η επιστολική ψήφος και συνολικά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Εσωτερικών κάνει ακόµη πιο στέρεα τα θεµέλια
της δηµοκρατίας µας, τα εµβαθύνει -θα έλεγα- και απαντά στις
προκλήσεις των καιρών, αλλά και στο καθολικό αίτηµα να ακου-
στεί ακόµα πιο δυνατά η φωνή της κοινωνίας. Το σύστηµα αυτό
που θα εφαρµοστεί κατ’ αρχάς στις ευρωεκλογές για την ανά-
δειξη των είκοσι ενός αντιπροσώπων µας σε Βρυξέλλες και Στρα-
σβούργο µπορεί να θεωρηθεί ως ένα σηµαντικό εργαλείο για την
αντιµετώπιση της µεγάλης αποχής των πολιτών από τις διαδικα-

σίες, αν και προφανώς από µόνο του δεν µπορεί να αποτελέσει
λύση στο πρόβληµα. Πρόκειται για µια πιστοποιηµένη διαδικασία
µε πολλαπλές δικλίδες ασφαλείας και έρχεται σε συνέχεια µιας
άλλης σπουδαίας καινοτοµίας σε σχέση µε τα µέχρι τώρα δεδο-
µένα της διευκόλυνσης της ψήφου των αποδήµων που έχει ήδη
ψηφιστεί στη Βουλή µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη.

Η επιστολική ψήφος που έχει ήδη καθιερωθεί στις περισσότε-
ρες ευρωπαϊκές χώρες επί της ουσίας αποτελεί έναν τρόπο δι-
ευκόλυνσης της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος για τις
ευρωεκλογές και τα δηµοψηφίσµατα. Είναι µια τολµηρή µεταρ-
ρύθµιση που αναβαθµίζει την πολιτική ζωή της χώρας, δίνοντας
την ευχέρεια σε όλους όσοι έχουν δικαίωµα ψήφου -είτε στην Ελ-
λάδα είτε στο εξωτερικό- να το ασκήσουν χωρίς πρόβληµα.

Θυµάµαι τον Αλέξη Τσίπρα πριν από τις εθνικές εκλογές του
Μαΐου του 2023 να καταγγέλλει την Κυβέρνηση ότι δεν επιτρέπει
σε διακόσιους µε διακόσιους πενήντα χιλιάδες εργαζόµενους σε
εποχικές δουλειές, κυρίως τουριστικές, να ψηφίσουν. Υποστήριζε
µάλιστα τότε εµφατικά ότι τους τρέµει ο Μητσοτάκης και δεν
θέλει να ψηφίσουν, µολονότι η ιστορική πραγµατικότητα τον διέ-
ψευσε -θα έλεγα- εκκωφαντικά. Με το νέο σύστηµα αυτοί οι ερ-
γαζόµενοι θα µπορούν να συµµετέχουν κανονικά στην εκλογική
διαδικασία και τούτο ασφαλώς αφορά και άλλες κατηγορίες συ-
µπολιτών µας, όπως οι ηλικιωµένοι, οι φοιτητές και τα άτοµα µε
αναπηρία. Ειδικά για τα άτοµα αυτά προβλέπεται -ανάµεσα στα
άλλα- η πρόσληψη δεύτερου γραµµατέα από αντιπροσώπους της
δικαστικής αρχής που είναι άτοµα µε αναπηρία, η δηµιουργία µη-
τρώου καταστηµάτων ψηφοφορίας και εκλογικών τµηµάτων για
αυτά, καθώς και υποχρεωτική διερµηνεία νοηµατικής γλώσσας ή
υποτιτλισµού των προεκλογικών µηνυµάτων των κοµµάτων και
των συνεντεύξεων των πολιτικών αρχηγών.

Η καθιέρωση της επιστολική ψήφου τυγχάνει και της απόλυτης
αποδοχής των Ελλήνων του εξωτερικού. Χαρακτηριστικό είναι ότι
οι εκπρόσωποι αυτών που είχαν κληθεί να καταθέσουν τις από-
ψεις τους στην αρµόδια επιτροπή, ζήτησαν το σύστηµα αυτό να
επεκταθεί και στις εθνικές εκλογές -το τονίζω και στις εθνικές
εκλογές- προς διευκόλυνση των αποδήµων. Όπως ανέφεραν χα-
ρακτηριστικά, κάθε ψήφος είναι µια γέφυρα που φέρνει τους
οµογενείς πιο κοντά στην πατρίδα και δεν νοµίζω ότι κανείς εδώ
µέσα διαφωνεί µε αυτό. Έτσι θεωρώ ότι όλοι θα πρέπει να υπερ-
ψηφίσουµε τη σχετική τροπολογία που κατέθεσε χθες η Υπουρ-
γός Εσωτερικών, η κ. Κεραµέως, µε την οποία επεκτείνεται το
δικαίωµα ψήφου των Ελλήνων κατοίκων στο εξωτερικό µε επι-
στολική ψήφο και στις εθνικές εκλογές.

Άξια αναφοράς εξάλλου θεωρώ τρία ακόµα σηµεία που περι-
λαµβάνονται στο νοµοσχέδιο και τα απαριθµώ συνοπτικά. Επα-
νέρχεται το κώλυµα για την ανακήρυξη για τους εν ενεργεία
Βουλευτές της Βουλής των Ελλήνων που ίσχυε έως το 2019. Κρί-
νεται αναγκαίο, διότι δηµιουργούνται συνθήκες αθέµιτου αντα-
γωνισµού σε βάρος εκείνων οι οποίοι δεν έχουν τη βουλευτική
ιδιότητα και είναι υποψήφιοι για το Ευρωκοινοβούλιο. Θεσπίζεται
νέα διαδικασία εκκαθάρισης των εκλογικών καταλόγων, µε την
αξιοποίηση δεδοµένων που τηρούνται από την ΑΑΔΕ και την Ελ-
ληνική Αστυνοµία. Ο αριθµός των εγγεγραµµένων ψηφοφόρων
είναι υπερδιπλάσιος των Ελλήνων κατοίκων της χώρας, σύµφωνα
µε την τελευταία απογραφή και αυτό είναι κάτι το οποίο επιτέ-
λους πρέπει να επιλυθεί. Και τέλος διορθώνεται ο τρόπος υπο-
λογισµού της κατανοµής των εδρών των κοµµάτων. Πλέον δεν
θα παρατηρείται το παράδοξο ένα κόµµα µε λιγότερες ψήφους
να µπορεί να πάρει περισσότερες έδρες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου δεν
χορηγούµε δικαίωµα ψήφου, αλλά διευκολύνουµε την άσκηση
του ήδη υπάρχοντος δικαιώµατος ψήφου. Μέληµά µας είναι να
δώσουµε τη δυνατότητα σε όσο το δυνατόν περισσότερους Έλ-
ληνες πολίτες να συµµετέχουν στην κορυφαία δηµοκρατική δια-
δικασία. Η µεγαλύτερη δυνατή πλειοψηφία επί του συγκεκριµέ-
νου νοµοσχεδίου και φυσικά και της τροπολογίας είναι βέβαιο ότι
θα αποτυπώσει εµπράκτως την πολιτική ωριµότητα του καθενός,
ειδικά του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. Έκαστος, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αναλαµβάνει τις ευθύνες του και φυσικά θα λογο-
δοτήσει στους αποδήµους και στην ιστορία.
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Μέχρι την τελευταία στιγµή προσδοκάµε τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης να στηρίξουν τη συγκεκριµένη µεταρρύθµιση, πρω-
τίστως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί είναι ζήτηµα δηµο-
κρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε, και για την απόλυτη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Μαρία Αντω-
νίου.

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση έχει ιδιαίτερο πολιτικό βάρος,
γιατί αφορά ένα σχέδιο νόµου το οποίο περιλαµβάνει ρυθµίσεις
που αφορούν στο επιστέγασµα του δηµοκρατικού πολιτεύµατος,
το ύψιστο και αναφαίρετο δικαίωµα κάθε Έλληνα πολίτη να συµ-
µετέχει στα κοινά µέσω της ψήφου του, χωρίς να υπάρχουν εµπό-
δια κατά την άσκηση του εκλογικού του δικαιώµατος των εκλο-
γέων για τις ευρωεκλογές, τα εθνικά δηµοψηφίσµατα και σύµ-
φωνα µε την τροπολογία που κατέθεσε χθες η κυρία Υπουργός,
η κ. Κεραµέως και για τις εθνικές εκλογές.

Η σπουδαιότητα του εν λόγω νοµοσχεδίου είναι πασιφανής.
Ευθύς εξαρχής, διαβάζοντας έστω επιγραµµατικά τους άξονες
στους οποίους δοµείται, οι άξονες του σχεδίου νόµου περιλαµ-
βάνουν την εκλογή Ευρωβουλευτών, τη θέσπιση της επιστολικής
ψήφου και τη διευκόλυνση των εκλογέων, την εκκαθάριση των
εκλογικών καταλόγων και τη διευκόλυνση πρόσβασης ατόµων µε
αναπηρία στον προεκλογικό διάλογο.

Όπως επανειληµµένα έχει επισηµάνει ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, στις εκλογές του Ιουνίου του 2023,
ο ελληνικός λαός εξέφρασε µε σαφήνεια την επιλογή του, την
επιλογή του εκσυγχρονισµού και των µεταρρυθµίσεων.

Ο ελληνικός λαός µάς έδωσε ξεκάθαρη εντολή να συνεχίσουµε
να οδηγούµε το σκάφος της χώρας µας µε σταθερή πορεία, µε
πυξίδα τις συντεταγµένες προς την Ευρώπη και τη Δύση, απο-
φεύγοντας τους κλυδωνισµούς και χωρίς να παρεκκλίνουµε από
τον προσανατολισµό µας. Είναι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός ο ο-
ποίος έθεσε το πολιτικό στοίχηµα της νέας περιόδου διακυβέρ-
νησης, τον πολυδιάστατο εκσυγχρονισµό που δίνει ώθηση στον
βηµατισµό της χώρας στον δρόµο της ανάπτυξης. Και αυτός ο
πολυδιάστατος εκσυγχρονισµός επιτυγχάνεται µόνο µε ριζοσπα-
στικές αλλαγές και κοµβικές µεταρρυθµίσεις. Και το συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα εντάσσεται σε αυτό το
µεταρρυθµιστικό πεδίο, καθώς πρόκειται για µια ιστορική πολι-
τική µεταρρύθµιση, απότοκο µιας µακράς διαδικασίας δηµοκρα-
τικών και κοινωνικών κατακτήσεων, βασισµένη στις θεµελιώδεις
αρχές της ευρωπαϊκής ενοποίησης.

Η Ελλάδα ως µέλος της ευρωπαϊκής οικογένειας δεν µπορεί
να παραµένει ουραγός των εξελίξεων και να εθελοτυφλεί µπρο-
στά στα προβλήµατα της αυξανόµενης αποχής των πολιτών από
τις κάλπες, ένα πρόβληµα που έχει γίνει αντιληπτό από όλα τα
κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όπου είχαν σηµειωθεί συντρι-
πτικά ποσοστά αποχής των Ευρωπαίων πολιτών από τις κάλπες
των ευρωεκλογών.

Αγαπητοί συνάδελφοι, είναι δείγµα πολιτικού αναχρονισµού εν
έτει 2024 να µην υπερψηφίσουµε τη νοµοθέτηση της διευκόλυν-
σης της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος όχι µόνο από τους
Έλληνες που ζουν στο εξωτερικό, αλλά και από κατηγορίες συ-
µπολιτών µας εντός Ελλάδος, για τους οποίους η φυσική παρου-
σία δεν είναι εύκολη, όπως άτοµα µε αναπηρία -τους ακούσαµε
στην επιτροπή-, υπερήλικες, ασθενείς, εποχιακά εργαζόµενοι, ιδι-
αίτερα νέοι άνθρωποι, το µέλλον της χώρας µας να µην αποφα-
σίζει για το µέλλον του, εργαζόµενοι την ηµέρα διεξαγωγής των
εκλογών, φοιτητές και µαθητές σε περίοδο εξετάσεων.

Όταν ψηφίσαµε το πρώτο νοµοσχέδιο για την άρση εµποδίων,
τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης µας έλεγαν «γιατί δεν φροντίζετε
γι’ αυτούς τους ανθρώπους;». Ερχόµαστε λοιπόν, τώρα. Και τι
απαντούν τα κόµµατα; Τίποτα. Είναι πολιτικός, λοιπόν, αναχρο-
νισµός να µην ακούγεται η φωνή της κοινωνίας στο σύνολό τους.
Γιατί εµείς, οι εκπρόσωποί τους στο Κοινοβούλιο οφείλουµε να
προασπίζουµε το δικαίωµα αυτών των πολιτών. Και εµείς στην

Κυβέρνηση, στον πολιτικό αναχρονισµό απαντάµε µε πολιτικό εκ-
συγχρονισµό. Καλούν οι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης την Κυβέρνηση να τοποθετηθεί επί των αλλαγών που
έχουν καταθέσει. Γιατί αυτό απαιτεί ο σεβασµός στο κοινοβου-
λευτικό και δηµοκρατικό διάλογο.

Εµείς, στη Νέα Δηµοκρατία έχουµε αποδείξει επανειληµµένα
και το αποδεικνύουµε για µία ακόµη φορά και µε την κατάθεση
του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου ότι ο σεβασµός στον κοινοβου-
λευτικό και δηµοκρατικό διάλογο αποτελεί επιστέγασµα του αξια-
κού µας κώδικα και τις θεµελιώδεις αρχές πάνω στις οποίες είναι
δοµηµένη η µεγάλη δηµοκρατική µας παράταξη, η οποία έθεσε
τις βάσεις της Μεταπολίτευσης και φέτος συµπληρώνει πενήντα
χρόνια αδιάλειπτης παρουσίας στον δηµόσιο βίο της χώρας.
Εξάλλου, όπως έχει επισηµάνει πρώτος ο Πρωθυπουργός είµα-
στε κυβέρνηση ακουόντων και όχι δογµατικών, ανοιχτή σε κάθε
διάλογο και τεκµηριωµένη πρόταση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, έγινε λόγος
σε αυτή την Αίθουσα για αιφνιδιασµό, για επικοινωνιακά τρικ. Και
ερωτώ: από πότε η ενίσχυση της συµµετοχής όλων των Ελλήνων
πολιτών στην εκλογική διαδικασία αποτελεί επικοινωνιακό τρικ;
Δηλαδή, από πότε το χρέος της πολιτείας να προασπίσει την ύψι-
στη έκφραση των πολιτών σε ένα δηµοκρατικό πολίτευµα απο-
τελεί επικοινωνιακό τρικ; Μας εγκαλείτε γιατί το εν λόγω νοµο-
σχέδιο στοχεύει στην ενδυνάµωση των σχέσεων των Ελλήνων
του εξωτερικού µε την πατρίδα, γεγονός που θα µας φέρει τερά-
στια οφέλη για τη χώρα µας. Και αφού τα κόµµατα που ο αριθµός
των Βουλευτών τους υπερβαίνει την απαιτούµενη πλειοψηφία
των διακοσίων έχουν συµφωνήσει –διακόσιοι τριάντα Βουλευτές-
µε την επιστολική ψήφο για τις ευρωεκλογές, γιατί όχι για τις
εθνικές;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι για εµάς, την Κυβέρνηση τα ζη-
τήµατα της δηµοκρατίας δεν µπορούν να είναι αντικείµενο µικρο-
πολιτικής διαµάχης για την ικανοποίηση κοµµατικών ακροατη-
ρίων, αλλά ύψιστο διακύβευµα επί του οποίου δεν χωρούν εκπτώ-
σεις και το οποίο προασπιζόµαστε και θα προασπιζόµαστε µε
κάθε πρόσφορο µέσο. Έχουµε µπροστά µας ένα σχέδιο νόµου
που µας καλεί να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων. Και εδώ
µέσα στη Βουλή, στον ναό της δηµοκρατίας να φανούµε αντάξιοι
του ιστορικού βάρους αυτών των στιγµών και να αποδείξουµε ότι
σε ζητήµατα υψίστης εθνικής σηµασίας δεν χωρούν αποκλίσεις,
αλλά συγκλίσεις. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο υπερβαίνει τις κοµµατικές γραµ-
µές, έχει µόνο µία, ενιαία οριοθέτηση και κοινό παρονοµαστή το
εθνικό συµφέρον που δεν είναι άλλο από την υπεράσπιση του
ύψιστου δικαιώµατος κάθε πολίτη µέσα σε µια ευνοµούµενη δη-
µοκρατία.

Με την τροπολογία που κατατέθηκε απαιτείται η πλειοψηφία
των 2/3 των Βουλευτών για να ισχύσει και αυτό ακριβώς είναι που
πρέπει να αναλογιστούµε εµείς. Ποιο είναι το χρέος µας και η
ιστορική ευθύνη που µας βαραίνει αυτή τη στιγµή; Ποιος ο ρόλος
του πολιτικού συστήµατος σε αυτό το κοµβικό σηµείο; Βρισκό-
µαστε στη Βουλή γιατί οι Έλληνες πολίτες µάς έδωσαν την
εντολή να διαχειριστούµε το µέλλον της χώρας µας. Ας µην την
καταδικάσουµε να παραµείνει καθηλωµένη στο παρελθόν. Χρέος
µας είναι να τιµήσουµε αυτή την εντολή υπερψηφίζοντας, αγα-
πητοί συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο. Ένα νοµοσχέδιο που
µας αφορά όλους. Γι’ αυτό σας καλώ να το υπερψηφίσετε. 

Η ευρεία συναίνεση επί της αρχής να γίνει πλειοψηφία των 2/3
επί του συνόλου. Είναι θέµα εθνικής σηµασίας, απαλλαγµένο από
κοµµατικά πρόσωπα µε µόνο σηµείο αυτό του πολλαπλασιασµού
µε γινόµενο το όφελος σε κάθε πολίτη και τον ρόλο του ως κα-
θοριστικό παράγοντα του δηµοκρατικού πολιτεύµατος. Γιατί η
δηµοκρατία χτίζεται από τις πλειοψηφίες για τις πλειοψηφίες και
ατσαλώνεται από την απρόσκοπτη άσκηση του ύψιστου δικαιώ-
µατος κάθε πολίτη, του δικαιώµατος του εκλέγειν. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει τώρα
ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης
κ. Βελόπουλος.

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 

9006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής
Λύσης): Μια συµβουλή στην κυρία συνάδελφο. Όταν µιλάµε για
δηµοκρατία, έχουµε το «εκλέγειν» και το «εκλέγεσθαι» ξέρετε.
Αλά καρτ δηµοκρατία µόνο στη Νέα Δηµοκρατία µπορείς να
βρεις. Η δηµοκρατία αυτό είναι. Όπως και η πολιτική, η κακή πο-
λιτική. Η Νέα Δηµοκρατία ασκεί εδώ και πέντε έτη κακή πολιτική,
διότι πολιτική κακή είναι η ικανότητα να παρουσιάζεις σήµερα τι
θα κάνεις αύριο και αύριο να λες γιατί δεν το έκανες σήµερα.
Αυτή είναι η Νέα Δηµοκρατία. Γιατί πραγµατικά από χθες το µε-
σηµέρι παρακολουθώ το ελληνικό Κοινοβούλιο, κυρία Κεραµέως.
Πραγµατικά επικοινωνιακά το έχετε. Αλλά το έχετε γι’ αυτούς που
δεν σκέφτονται. Όχι για την Ελληνική Λύση που και σκέφτεται και
ξέρει και σας ξέρει καλά, πόσο πολιτικάντικα λειτουργεί η Νέα
Δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εγώ θα αποδείξω, λοιπόν, κυρία Κεραµέως και αγαπητέ κύριε

Υπουργέ, για ποιο λόγο σας χαρακτηρίζω πολιτικάντηδες, όχι πο-
λιτικούς, πολιτικάντηδες. Ρωτώ εσάς τους δύο τώρα και θέλω
απάντηση, σας δίνω τον λόγο. Πόσους νόµους για τις εκλογές
φέρατε στη Βουλή από το 2019; Αριθµό θέλω. Νόµους. Όλα, ό,τι
υπάρχει, πέστε µου πόσους νόµους φέρατε ως Κυβέρνηση. 

ΜΑΡΙΑ ΑΝΤΩΝΙΟΥ: Τι σχέση έχει αυτό;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Θα σας πω. Πόσους; Δεν ξέρουν ούτε οι Υπουργοί. Έχουν
φέρει δώδεκα νόµους εκλογικούς για τις εκλογές και δεν µπόρε-
σαν να φέρουν έναν σωστό νόµο, ολικό για να τον ψηφίσουµε
όλοι µαζί. Γιατί; Κάνετε αυτό που λέω εγώ «λίφτινγκ» σε κάθε
νόµο. Το φτιάχνετε λίγο από εδώ, δεν σας βγαίνει αργότερα, βλέ-
πετε τα ποσοστά των δηµοσκοπήσεων, το ξαναφτιάχνετε. Δεν
σας βγαίνει το ξαναµεταµορφώνετε. Αλλά θα σας πω κάτι. Αυτό
είναι σηµάδι και ένδειξη πολιτικαντισµού, γιατί δεν νοµοθετείτε
µε βάση το καλό της δηµοκρατίας, του ελληνικού καλού και του
ελληνικού λαού, αλλά µε βάση το κοµµατικό και µόνον όφελος
σας. Γι’ αυτό και εµείς δεν σας παρακολουθούµε, δεν σας ακο-
λουθούµε και δεν συναινούµε σε αυτό που κάνετε. Και θα σας
πω τώρα κάτι. Ποιος νόµος; Οι 4648 του 2019, 4654 του 2020,
4674 του 2020, 4735 του 2020, 4804 του 2021, 4954 του 2022,
µην τους απαριθµήσω. Δώδεκα.

Θα πω κάτι στον Υπουργό, ο οποίος δεν γνώριζε πόσους νό-
µους έφερε η Κυβέρνησή του. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Τον 4735…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ξέρετε, οι εκλογικοί νόµοι δεν είναι σαν την αλλαγή λαδιών.
Δεν πάτε για σέρβις το αυτοκίνητο και το αλλάζετε κάθε έξι
µήνες. Αλλά εσείς τι κάνετε; Κάθε έξι µήνες αλλάζετε τον εκλο-
γικό νόµο κατά πώς σας βολεύει. Ή τον  βελτιώνετε ή  τον τρο-
ποποιείτε, γιατί έτσι σας βολεύει. 

Αυτό είναι λάθος, γιατί  δεν µπορεί να συναινέσει  ένα ολό-
κληρο πολιτικό σύστηµα στους πειραµατισµούς, στις ψευτοδιορ-
θώσεις, στο ψευτολίφτινγκ στον εκλογικό νόµο. Θέλετε να
δουλέψουµε σοβαρά; Δώστε τρεις µήνες µπροστά από δω και
πέρα, να καθίσουµε να µιλήσουµε σοβαρά. Αλλά να συζητή-
σουµε, όχι, να έρχεται εδώ η κ. Κεραµέως χθες. Και πραγµατικά
-θα το πούµε σε λίγο- εσείς δεν τους ξέρετε αυτούς εδώ; Δεν ξέ-
ρετε τι σηµαίνει Νέα Δηµοκρατία; Ήρθε εδώ να σας παγιδεύσει;
Τι είστε λαγοί; Κουνέλια; Τι είστε; Κουνελάκια; 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Μα, είναι δυνατόν;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Όχι, θα σας τα πω τώρα. Γιατί όταν είπαµε όχι, µας είπατε
εθνική εξαίρεση, κύριε Κατρίνη.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Όχι κουνελάκια! 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Μπορώ να λέω ό,τι θέλω. Διορθώστε µε, αλλά όταν πάρετε
τον λόγο. Εγώ δεν σας διακόπτω ποτέ. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Σας παρακαλώ!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Εγώ σας παρακαλώ!
Δεν θέλετε κουνελάκια; Κορόιδα είστε; Ωραία σας κορόιδεψαν,

κύριε Κατρίνη. Αντί να πείτε, λοιπόν, είχε δίκιο η Ελληνική Λύση
και ζητάµε συγγνώµη από τον ελληνικό λαό που συναινέσαµε, µέ-

νετε στις λέξεις. Θα σας πω κάτι φιλικά. Δεν υπάρχουν κακές λέ-
ξεις, ούτε άσχηµες λέξεις. Υπάρχουν κακά µυαλά και άσχηµα
µυαλά, που τις ερµηνεύουν όπως τους βολεύει. 

Πάµε, λοιπόν, στο έγκληµα. Δεν θα πω για τις τέσσερις κάρτες
του Συµβουλίου της Βουλής, το προσπερνώ. Ήταν εδώ ο κ. Πλεύ-
ρης, ο οποίος λείπει σήµερα. Θέλω να µου πει ο Υπουργός σε
ποιες ευρωπαϊκές χώρες εφαρµόζεται αυτό ακριβώς που νοµο-
θετήσατε. Ακριβώς, όµως. Γιατί επικαλείστε την Ευρώπη, επικα-
λείστε το ευρωπαϊκό δικαίωµα, αλλά δεν µας λέτε σε ποιες χώρες
εφαρµόζεται αυτό το εκλογικό σύστηµα. Θέλω µία προς µία να
µας πείτε. Εγώ θα σας ενηµερώσω, γιατί πάλι ψέµατα λέτε. Δεν
εφαρµόζεται σε όλη την Ευρώπη αυτό που εσείς κάνατε. 

Επιστολική ψήφος. Λέτε ψέµατα. Ισχύει πλήρως -ακούστε τις
χώρες- σε Αυστρία, Γερµανία, Ισπανία και εν µέρει σε δύο άλλα
κράτη, Πολωνία Σλοβενία µόνο για ΑΜΕΑ, υπερήλικες και νοσού-
ντες. Το ακούτε; Σε τέσσερα κράτη, την Τσεχία, την Ιρλανδία, τη
Μάλτα, τη Σλοβακία, δεν ψηφίζουν καθόλου οι διαµένοντες στο
εξωτερικό και µη µου πείτε ότι οι Ιρλανδοί δεν έχουν οµογενείς;
Οι µισοί Πρόεδροι των Ηνωµένων Πολιτειών ήταν Ιρλανδοί. Άρα,
λοιπόν, όταν έρχεστε εδώ και µου λέτε ότι υπάρχει στην Ευρώπη,
δεν είναι έτσι. 

Στα υπόλοιπα κράτη ψηφίζουν στο εξωτερικό είτε δια ζώσης
είτε αυτοπροσώπως, παραδείγµατος χάριν στην Ελλάδα, είτε µε
επιστολική και µε επιστολική είτε δι’ αντιπροσώπου. Η Εσθονία,
µάλιστα, έχει θεσπίσει την ηλεκτρονική ψηφοφορία µέσω διαδι-
κτύου τόσο για το εσωτερικό και το εξωτερικό. Άρα δεν είναι όλες
οι χώρες, είναι µερικές. Το εγχείρηµα το δικό σας δεν ταυτίζεται
µε κανένα από αυτά, µε κανένα ευρωπαϊκό. Είναι µία µαγειρεµένη
συνταγή, γιατί έτσι βολεύει τα ποσοστά της Νέας Δηµοκρατίας.

Θα καταθέσω τον πίνακα, λοιπόν, για το τι ισχύει στην Ευρώπη
για να σταµατήσει το παραµύθι και η επίκληση του ευρωπαϊκού
παραδείγµατος από την Κυβέρνηση σε ό,τι στρεβλό κάνει. Είναι
όπως και µε τους ΛΟΑΤΚΙ που λέει ότι στην Ευρώπη ισχύει. Δεν
ισχύει σε όλη την Ευρώπη.

Κύριε Λιβάνιε, πείτε µου ποια χώρα εφάρµοσε πρώτη την επι-
στολική ψήφο. Οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής. Αυτοί ξεκί-
νησαν. Ξέρετε ότι οι Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής το 2005,
η Οµοσπονδιακή Επιτροπή Εκλογικής Μεταρρύθµισης υπό την
Προεδρία του Τζίµι Κάρτερ, πρώην Προέδρου των Ηνωµένων Πο-
λιτειών, έκαναν έλεγχο και κατέληξε σε ένα συµπέρασµα για την
επιστολική ψήφο; Αυτό που πάτε εσείς να κάνετε.

Τι λέει, λοιπόν, η Επιτροπή των Ηνωµένων Πολιτειών του Τζίµι
Κάρτερ; Τα επιστολικά ψηφοδέλτια παραµένουν η µεγαλύτερη
πηγή πιθανής νοθείας των ψηφοφόρων. Και επειδή εµείς µιλάµε
µε αποδείξεις -δεν είµαστε από τους πολίτες που τους πειράζουν
οι λέξεις- πάρτε, λοιπόν, το πόρισµα στα Πρακτικά της Βουλής
για να µάθει ελληνικός λαός ότι έρχεται νοθεία στις εκλογές και
πιστοποιηµένα και θα σας το αποδείξω πώς.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
πόρισµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Πάµε στη διαδικασία. Έχουµε και µικρά παιδιά τώρα, έχουν
παππούδες τα παιδιά από κει πάνω. Είναι ογδόντα ετών ένας
παππούς στο Πήλιο, στον Παρνασσό, στον Όλυµπο, σε ένα
χωριό. Λέτε: «Πιστοποίηση κινητού και e-mail µε συνθηµατικό».
Αν δεν έχει διαδίκτυο η περιοχή; Ακόµα περιµένω το διαδίκτυο,
το δωρεάν WiFi του Σαµαρά, της Κυβέρνησής σας. Ο ογδοντά-
χρονος που έχει  κινητά παλαιάς τεχνολογίας θα λάβει ένα SMS
στο Άνω Μητρούσι ή στο Κάτω Μητρούσι ή στην Άνω Ραχούλα,
και πρέπει να γνωρίζει ο άνθρωπος από διαδίκτυο, να µπει και να
ψάξει; Θα πείτε θα βάλει τον ανιψιό, τον εγγονό. Ωραία. 

Μου άρεσε αυτό που έκανε η κ. Κεραµέως. Θα σας το κάνω
σήµερα εγώ µε τον φάκελο. Ακούστε. Αποστολή φακέλου. Συ-
στηµένο; Με courier; Πώς επιβεβαιώνεται η παραλαβή; Ποιος θα
ελέγχει τη διαδικασία παραλαβής; Θα υπάρχουν και εκπρόσωποι
κοινοβουλευτικών κοµµάτων; Ποιος θα βεβαιώνει ότι οι φάκελοι
εσωκλείουν τα απαιτούµενα έγγραφα; Σε ποιον δηµόσιο ή ιδιω-
τικό χώρο θα αποσταλούν οι φάκελοι για να καταµετρηθούν;
Ποιος θα τους ελέγξει αυτούς; 

Ερωτήσεις που δεν απαντήσατε και σε λίγο θα σας πω κάτι κα-
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λύτερο. Θα βάλετε κύκλωµα καταγραφής, κάµερες; Θα µαζεύο-
νται κάπου οι φάκελοι. Θα  σας δώσω ένα παράδειγµα. Στο γρα-
φείο µου -έχω και το βίντεο, απλά δεν το µετέδωσα γιατί θέλω να
σεβαστώ τη δηµοκρατία- από τη Γερµανία, κύριοι συνάδελφοι
των άλλων κοµµάτων, ήρθαν φάκελοι, σάκοι ανοιχτοί. Μεταφέρ-
θηκαν µε ένα ΙΧ από το προξενείο στο αεροδρόµιο -τρεις φάκελοι
ανοικτοί, ούτε καν δεµένοι- και µεταφέρθηκαν στο αεροπλάνο και
από εκεί στην Ελλάδα για να καταµετρηθούν εδώ. 

Και σας λέω εγώ ότι κάποιος πάει και αλλάζει τον σάκο. Ποιος
θα τον ελέγξει; Εγώ; Πώς θα ελεγχθεί; Έγινε το συµβάν -σας το
είπα- στο γραφείο µου, βίντεο κανονικό. Γι’ αυτό κατήγγειλα νο-
θεία. Αφήστε τη µυστικότητα. Δεν µε ενδιαφέρει. Εξασφαλίζετε
η εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων; Έχουν περάσει τέσσε-
ρις µήνες που σας το είχα πει. Από τον Ιούλιο. Σας είπα εκκαθα-
ρίστε τους πεντακόσιους χιλιάδες νεκρούς. Θα πάτε σε εκλογές
και θα ψηφίζουν οι νεκροί, οι πεθαµένοι και όλοι αυτοί που δεν
ζουν. Ξέρετε πόσοι είναι πεντακόσιοι χιλιάδες νεκροί; Ας το µάθει
ο ελληνικός λαός. Το 8% του εκλογικού Σώµατος είναι. Δηλαδή -
εγώ είµαι κακοπροαίρετος- µου εγγυάται η Νέα Δηµοκρατία ή
κάποιος άλλος ότι αυτό το 8% δεν θα µετατοπιστεί κάπως για να
πάει κάπου; Πείτε µου εσείς. 

Αν θέλετε να είστε σοβαρή Κυβέρνηση, διαγράψετε τώρα τους
πεθαµένους από τους εκλογικούς καταλόγους και να κάτσουµε
να συζητήσουµε σοβαρά για τρεις µήνες, αλλιώς θα ψηφίσουν
και οι νεκροί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κάποτε ψήφιζαν τα δέντρα, οι πέτρες, οι ραχούλες. Τώρα θα

ψηφίσουν οι νεκροί, θα βγάλουµε τα ζόµπι από τα φέρετρα για
να ψηφίσουν. Έτσι είναι η δηµοκρατία σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε,
χίλια συγγνώµη, είναι παιδιά νηπιαγωγείου και πρέπει να αποχω-
ρήσουν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Μικρό εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της
Βουλής, είκοσι µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το Νηπιαγωγείο Ουράνιο Τόξο.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει, παιδιά!
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Πρόεδρε, µπορείτε να συνεχίσετε, ζητώ συγγνώµη. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Κύριε Βελόπουλε…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Εγώ πιστεύω στη µετά θάνατον ζωή. Εσείς µπορεί να είστε
άθρησκος ή άθεος και να µην πιστεύετε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΔΟΥΔΩΝΗΣ: Είπα εγώ τέτοιο πράγµα;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Γιατί ψηφίζετε και τον νόµο του ΛΟΑΤΚΙ, άρα δεν µπορεί
να είστε χριστιανοί ορθόδοξοι.

Αυτό λέει το δόγµα  µας. Τώρα, αν εσείς το ερµηνεύετε όπως
θέλετε έχει άλλη σηµασία. Ακούστε. Στα δόγµατα δεν είναι «είµαι
ολίγον µε το δόγµα ή πολύ µε το δόγµα», όπως και στον νόµο –
είστε νοµικός. Ο νόµος είναι ολικός και εφαρµόζεται κατά γράµ-
µα. Έτσι, λοιπόν, όταν λέει η Εκκλησία ότι η οµοφυλοφιλία είναι
αµάρτηµα και οι χριστιανοί δεν την ακολουθούν, δεν την ακολου-
θούµε. Γι’ αυτό είµαστε εξαρχής και εξ υπαρχής και από θέση
αρχής εναντίον. 

(Χειροκροτήµατα)
Πάµε στα υπόλοιπα τώρα. Ξεκινάµε, λοιπόν, µε το ψηφοδέλτιο

της κ. Κεραµέως. Ήρθε εδώ η εξυπνότατη κ. Κεραµέως για να
πείσει τον ελληνικό λαό και λέει: «Εδώ έχουµε όλα τα κόµµατα.
Αυτό είναι το ψηφοδέλτιο». Τώρα αν έχεις µυωπία ή πρεσβυωπία
θα χρειαστεί να τα δεις καλύτερα. Μπορεί κάποιος να είναι ογδό-
ντα. Θα κάτσει ο εβδοµηνταπεντάχρονος να δει τα κόµµατα και
τα χρώµατα; Άλλος έχει αχρωµατοψία, άλλος µυωπία, άλλος πρε-
σβυωπία και θα τα ελέγξει;

Θα πάτε στην πίσω εικόνα και έχει µια τρίλιζα. Έχει κάτι νού-
µερα, όπως το Τζόκερ. Παίζετε από το 1 µέχρι το 42. Μπορεί να
παίξετε και Τζόκερ αν θέλετε. Βάζεις το 1, το 7, το 8, το 6 και κερ-
δίζεις το Τζόκερ. Αυτά είναι αστεία πράγµατα. Ήρθατε εδώ και
µας είπατε πράγµατα πραγµατικά αστεία. Σαν τα τιµολόγια της

ΔΕΗ! Σας αρέσει η πολυχρωµία. 
Όπως έκανε η κ. Κεραµέως, θα κάνω κι εγώ. Παίρνουµε τον

µεγάλο φάκελο, ο οποίος είναι επώνυµος. Ανοίγουµε τον άλλο
φάκελο, ο οποίος είναι ανώνυµος. Μέσα έχει ένα ολόκληρο βι-
βλιαράκι, για να το διαβάσει ο παππούς των εβδοµήντα επτά ετών
και να ενηµερωθεί για το πώς ψηφίζει. Μέσα έχει έναν άλλο φά-
κελο, τον οποίο τον παίρνει αυτόν το φάκελο, ψηφίζει στα χαρ-
τάκια ο παππούς, το βάζει µετά εδώ µέσα, αφού ψηφίσει µε το
Τζόκερ, το στέλνει πίσω και τελείωσε η διαδικασία. 

Πραγµατικά, αν δεν ήταν τόσο αστείο…
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Είκοσι δευτερόλεπτα…
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Για εσάς είναι είκοσι. Για τον παππούλη, όµως, µπορεί να
είναι και µιάµιση – δύο ώρες από τη ζωή του και να κάνει και
λάθος. Και η ψήφος είναι σοβαρή υπόθεση στη δηµοκρατία. Δεν
µπορείς να παίζεις µε την ψήφο του ελληνικού λαού. 

Θέλω λίγο παραπάνω χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Και όταν στέλνεις πίσω τα χαρτιά, ποιος θα τα ελέγξει; Ποιος

θα τα µετρήσει; Ποιος θα τα παραλάβει; Ποιος; Πείτε µου εσείς.
Ποιος µου εγγυάται ότι δεν θα γίνει νοθεία; 

Θα σας πω κάτι. 
Κυρία Υπουργέ, είστε σεφ στην εκλογική µαγειρική: Δώδεκα

νόµους σε πέντε-έξι χρόνια. Το πρόβληµα είναι ότι νοµίζετε ότι
παίρνετε και Michelin. Πέρα από σεφ, είστε και αριστούχοι σε
αυτό. Έλα, όµως, που η Michelin είναι και λάστιχα. Και εδώ πά-
θατε «φούιτ», όπως λέµε στη βόρεια Ελλάδα. Κλάταρε το λάστιχο
της δηµοκρατίας σας. 

Ήρθε η Ελληνική Λύση από την πρώτη στιγµή και είχε προειδο-
ποιήσει ότι εδώ έχουµε χάλκευση, έχουµε φαλκίδευση, έχουµε
νοθεία της ίδιας της ουσίας της δηµοκρατίας, που είναι η ψηφο-
φορία. 

Και γιατί το έκαναν αυτό; Θα σας πω εγώ. 
Κύριε Δουδωνή, επειδή είστε ζωηρός άνθρωπος, θα σας δια-

βάσω τι είπε ο «ΣΚΑΪ» για τον εκλογικό νόµο που έφερε η Νέα
Δηµοκρατία. Όχι τι λέω εγώ. Επειδή είστε ευγενικός άνθρωπος,
το κάνω αυτό. 

Θα σας πω το εξής. Σας διαβάζω τι είπε ο «ΣΚΑΪ», το κανάλι
τους! Ακούστε. Εκπρόσωπος της εταιρείας δηµοσκοπήσεων είπε:
«Με βάση τα δεδοµένα που έχουµε, η Ελληνική Λύση θα είναι ενι-
σχυµένη στην Ευρωβουλή µε δύο έδρες. Αν υπάρξει αλλαγή στο
εκλογικό σύστηµα…» -αυτό που κάνουν- «…σε ένα αναλογικό-
τερο…», -να είχαµε να λέγαµε- «…θα έχουµε ενίσχυση των µεγα-
λύτερων κοµµάτων και ενδεχοµένως η µία επιπλέον έδρα της
Ελληνικής Λύσης θα πάει στη Νέα Δηµοκρατία». 

Αυτές είναι ο νόµος τους. Θέλουν να κλέψουν την Ελληνική
Λύση και µόνο, γιατί εµείς τους αποκαλύπτουµε, εµείς τους απο-
γυµνώνουµε και δεν συµφωνούµε σε αντιδηµοκρατικές επιλογές. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Το λένε οι ίδιοι ξεδιάντροπα, γιατί είναι πολύπλοκο το σύστηµα

και έχω κάνει ερωτήµατα που δεν απαντήθηκαν. 
Θα πω και το εξής. Εµείς θα σταθούµε απέναντι σε αυτή την

ιστορία. Θα είµαστε οι θεµατοφύλακες της δηµοκρατίας. 
Κυρία Κεραµέως, ήδη πέντε χιλιάδες εκλογικοί αντιπρόσωποι

της Ελληνικής Λύσης είναι έτοιµοι. Γιατί είχαµε τρεις χιλιάδες
στις προηγούµενες εκλογές. Και όπου είχαµε αντιπροσώπους
δεν υπήρξε πρόβληµα, ενώ όπου δεν είχαµε, υπήρξε πρόβληµα. 

Θέλουµε όµως από εσάς κάτι. Να ελέγξουµε το λογισµικό µε
ειδικούς τεχνικούς. Της «SINGULAR». Ζητήστε το επιτέλους όλοι
σας! Άκουσα ακροθιγώς την κ. Κωνσταντοπούλου να το λέει
χθες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αφήνετε σε µια ιδιωτική εταιρεία να κάνει εκλογές. Το καταλα-

βαίνετε; Ιδιωτική εταιρεία είναι. Την εµπιστεύεστε; Δηλαδή, εγώ
είµαι ιδιώτης και κάνω τις εκλογές. Τους εµπιστεύεστε εσείς, τα
υπόλοιπα κόµµατα; Να ενωθούµε όλοι µαζί απέναντι τους. Θα
σας κλέψουν, σας λέω. Είναι ειδικοί! Δεν θα θυµίσω την κάλπη
που πήραν και έφυγαν από εδώ µέσα. Καλπογιάννης λεγόταν.
Μετέφερε την κάλπη και έφευγε. 

Είστε ειδικοί σε αυτά. Είστε «µανούλες». Αλλά εδώ έχετε αυτόν
που θα σας ανακόψει. Και λέγεται Ελληνική Λύση. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
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Ζητάµε αυτοπρόσωπη παρουσία στην καταµέτρηση. Όλα τα
νοµικά όπλα τα έχουµε έτοιµα πλέον, κυρία Κεραµέως. Θα κατα-
φύγουµε σε ό,τι δικαστήριο υπάρχει, για να σας ανακόψουµε τη
νοθεία. Εγώ θα σας το πω. Θα πάµε οπουδήποτε. Και  αν και εφό-
σον υπάρξει νοθεία και αποδειχθεί, όποιος και να είναι, θα πάει
φυλακή. Δεν θα το αφήσουµε έτσι. Δεν θα το αφήσουµε έτσι. Αν
συµβεί το απευκταίο, κάποιος θα πάει φυλακή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ακούστε τώρα. Προσπαθείτε να ξεγελάσετε τους οµογενείς,

ότι δήθεν ενδιαφέρεστε, κυρία Κεραµέως, εσείς και η Κυβέρνησή
σας. Θα πω κάτι στους οµογενείς. Αν καταφέρεις να ξεγελάσεις
κάποιον, δεν σηµαίνει, κυρία Υπουργέ, ότι είναι χαζός αυτός. Όχι.
Ξέρετε γιατί; Γιατί σηµαίνει ότι απλά δεν είστε άξιοι εµπιστοσύνης
εσείς. Δεν φταίει αυτός, ο οµογενής. 

Γιατί λέω ότι δεν ενδιαφέρεστε για τους οµογενείς; Έκλεισαν
σχολεία στη Γερµανία. Λίγο πριν φύγετε από το Υπουργείο σας
είχαµε αναταραχές στο Μόναχο και σε άλλες πόλεις. Οµογενείς
είναι εκεί. Τι κάνατε για τα σχολεία ως Κυβέρνηση; Για πείτε µου. 

Ενδιαφέρεστε για τους οµογενείς, για τους Έλληνες που
υπάρχουν σε όλο τον κόσµο; Όχι, υποχρεωτικά το κάνετε. Εκατόν
πενήντα χιλιάδες Έλληνες στη Μαριούπολη δεν ξέρουµε πού
είναι. Εκατόν πενήντα χιλιάδες Έλληνες στη Μαριούπολη –κανείς
δεν ενδιαφέρεται- σε πόλεµο! 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ενδιαφέρεστε; Ωραία, ενδιαφέρεστε. 
Στη µεγάλη Ελλάδα υπάρχουν χιλιάδες Έλληνες, που ζητάνε

µόνο βιβλία. Μου έστειλαν επιστολή πριν µία εβδοµάδα. Πού είναι
η πολιτεία; Πού είναι η Νέα Δηµοκρατία; 

Στη Βόρειο Ήπειρο ο Μπελέρης είναι φυλακή µήνες! Ενδιαφέ-
ρεστε για την οµογένεια; Τι κάνετε για τους Βορειοηπειρώτες; 

Έχουµε πόλεµο στη Μέση Ανατολή. Ορθόδοξοι Έλληνες της
Μέσης Ανατολής! Τι κάνατε γι’ αυτούς; Τίποτα! 

Έλληνες των Σκοπίων διακόσιες χιλιάδες, κατά τον Γκλιγκό-
ροφ. Τι κάνατε γι’ αυτούς; Τίποτα! 

Επτακόσιες χιλιάδες Ελληνόπουλα έφυγαν από την Ελλάδα και
έγιναν µετανάστες. Τι κάνετε γι’ αυτούς; Τίποτα! 

Δηµογραφικό, τελειώνει η Ελλάδα. Τι κάνετε γι’ αυτούς, για
την Ελλάδα, για τους Έλληνες, για τα παιδιά αυτά; Τίποτα! Όχι,
κάνετε κάτι. Φέρνετε λαθροµετανάστες και τους «µπολιάζουµε».
Είναι µια λύση κι αυτή, κατά τη δική σας άποψη και την άποψη
του ΣΒΑ. 

Εµείς δεν θα επιτρέψουµε την κλοπή της ψήφου του ελληνικού
λαού. Και απευθύνοµαι σε όλα τα υπόλοιπα κόµµατα. 

Κύριοι συνάδελφοι, πολιτική σηµαίνει «προβλέπω». Τώρα γιατί
αλλάζουν άποψη κάποιοι; Σας είχα προειδοποιήσει. Σας είχα πει
ότι τους ξέρω. Γνωρίζω τι κάνουν. Το µόνο που τους ενδιαφέρει
είναι η «καρέκλα». Έχουν υπογράψει σύµφωνο συµβίωσης µε τις
«καρέκλες». Το καταλαβαίνετε; Δεν θα αλλάξουν άποψη. 

Γιατί ψηφίζετε λοιπόν; Εδώ σας θέλω, και το ΠΑΣΟΚ και τον
ΣΥΡΙΖΑ και τα υπόλοιπα κόµµατα.  Γιατί να ψηφίσετε κάτι που
είναι σαθρό; Δεν θέλει το καλό των οµογενών η Νέα Δηµοκρατία,
θέλει µόνο την ψήφο, θέλει την εξουσία, θέλει την «καρέκλα». 

Εδώ, λοιπόν, κάνω µια έκκληση σε όλους σας στην Αντιπολί-
τευση. Πήγαν να σας ξεγελάσουν. Είστε συνεργοί τους; Τους
εµπιστεύεστε; Είµαι βέβαιος πως όχι. Αφού, λοιπόν, δεν τους
εµπιστεύεστε, καταψηφίστε το νοµοσχέδιο αυτό επιτέλους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Καταψήφισε το! Διότι αν το ψηφίσετε, όπως έλεγε ο Φούλερ,

αυτός που έχει εξαπατηθεί δύο φορές από τον ίδιο άνθρωπο,
είναι συνεργός στην απάτη. Δεν φταίει αυτός που τον εξαπάτησε.
Είστε συνεργοί στην απάτη, αν ψηφίσετε, παρ’ όλα αυτά, το νο-
µοσχέδιο.

Θα πω κάτι στη Νέα Δηµοκρατία. Όπως έλεγε ο Κικέρων, όσο
πλησιάζει η κατάρρευση µιας αυτοκρατορίας τόσο πιο τρελοί
είναι οι νόµοι της. Και αυτός ο νόµος είναι τρελός, δεν στέκει
ούτε νοµικά ούτε δηµοκρατικά. Δεν είναι νόµος. Καλπονοθεύει
το σύστηµα. Γιατί; Γιατί ο Πρωθυπουργός διαπιστευτήρια µάλλον
θέλει να δώσει σε κάποιους. Ίσως βιάζεται να πάει στην Ευρώπη
ο άνθρωπος. Έχει συµφωνήσει. Φαίνεται. Ακούγονται πολλά και
δεν το διαψεύδει κατηγορηµατικά ο ίδιος. 

Τι θέλουµε εµείς; Τι προτείναµε στην κ. Κεραµέως και τον κ.

Λιβάνιο; Ένα προς ένα. Κάναµε µια πρόταση νόµου. Τι λέει αυτή; 
Πρώτον, στις βουλευτικές εκλογές καθορίζονται οι εκλογικές

περιφέρειες στο εξωτερικό, όπως και στις εθνικές. 
Δεύτερον, εκλέγεται ορισµένος αριθµός οµογενών Βουλευτών

από τους τριακόσιους. Ήδη τους αφαιρείτε το εκλέγεσθαι. Θέ-
λετε µόνο την ψήφο, όχι να έχουν παρέµβαση. 

Τρίτον, το ίδιο στις ευρωεκλογές, από τώρα θα στηθεί η ιστο-
ρία αυτή. 

Οι ψήφοι εκτός της επικράτειας δεν προσµετρούνται σε αυ-
τούς της επικράτειας. Είναι λάθος. 

Η ψηφοφορία των κατοίκων του εξωτερικού γίνεται παράλ-
ληλα, µε αυτοπρόσωπη παρουσία ή µε επιστολική ψήφο, αν
υπάρχουν δυσκολίες. Η καταµέτρηση γίνεται την ίδια ώρα µε
αυτή της επικράτειας, στα ίδια εκλογικά τµήµατα του εξωτερικού. 

Αυτά ζητήσαµε. 
Γιατί τα ζητήσαµε, κυρία Κεραµέως; Γιατί αυτά τα λίγα είναι η

ασφαλιστική δικλείδα ότι δεν θα κλέψετε στις εκλογές. Και το αρ-
νηθήκατε αυτό. Το αρνηθήκατε! Αυτά είναι που µας ενοχλούν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και καλώ και πάλι τους Βουλευτές, ακόµη και της Νέας Δηµο-

κρατίας, να σταθούν στο ύψος των περιστάσεων. 
Μην ψηφίσετε το νοµοσχέδιο αυτό. Τρυπάει την ουσία της δη-

µοκρατίας, βεβηλώνει, ακυρώνει τη βούληση του ελληνικού λαού.
Δηµιουργεί τεράστια προβλήµατα για το µέλλον. Γιατί τους εί-
δατε, σαν τους κλέφτες το απόγευµα, ήθελαν να το φέρουν για
τις εθνικές εκλογές. Σας είπα σκοπός τους είναι -αυτό που λέω-
η λεηλασία του κράτους. Θεωρούν λάφυρο το κράτος και θεω-
ρούν ότι η εξουσία είναι το βήµα από όπου θα µπορούσαν να λα-
φυραγωγήσουν. 

Επειδή µιλάµε για πολιτική, ακούω τώρα τους από πίσω, γιατί
οι διακόσιοι βγήκαν από κάπου. Ποιοι ψήφισαν; Ποιοι στήριξαν
τη Νέα Δηµοκρατία; Ποιοι ήταν τα δεκανίκια της στην πρώτη
φάση της ιστορίας; Συγκεκριµένα κόµµατα. Και επειδή είµαι πα-
λιός στην πολιτική ή δεν ξέρατε, άρα είστε άσχετοι από πολιτική
και κακώς είσαστε εδώ µέσα ή ξέρατε και ψηφίσατε για να στη-
ρίξετε αυτούς.

Ο ελληνικός λαός, λοιπόν, αντιλαµβάνεται, έχει το ένστικτο και
µπορεί να καταλάβει ποιος υπηρετεί το συµφέρον του λαού και
πως µε δόλο υπηρετούν κάποιοι τα συµφέροντα της Νέας Δηµο-
κρατίας. Εδώ µέσα υπάρχουν κάποιοι και είναι πολλοί. Εµείς εί-
µαστε απέναντι ολικά, συνολικά σε αυτήν τη Νέα Δηµοκρατία που
δεν έχει σχέση µε τη Νέα Δηµοκρατία. Είναι κόµµα του κ. Μητσο-
τάκη, δεν έχει σχέση µε τη Νέα Δηµοκρατία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε και στην ακρίβεια, για να κλείσω. Κύριοι της Νέας Δηµο-

κρατίας, µε πυροτεχνήµατα και pass δεν λύνεις το πρόβληµα
της ακρίβειας. Σας ρωτώ εσάς εν πλήρει τιµή: Πώς θα πέσουν οι
τιµές στα προϊόντα, όταν η ενέργεια είναι ακριβή; Ακριβή ενέρ-
γεια, ακριβό καύσιµο, ακριβή πρώτη ύλη, ακριβό κόστος παρα-
γωγής, όταν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός παραδέχθηκε στο Νταβός
-και έπρεπε να παραιτηθεί την επόµενη µέρα- ότι πληρώσαµε 7
δισεκατοµµύρια ευρώ αντί για 1 δισεκατοµµύριο για να πάρουµε
ρωσικό φυσικό αέριο. Πληρώσαµε 6 δισεκατοµµύρια παραπάνω.
Το είπε στο Νταβός. Δεν σας πειράζει αυτό εσάς στη Νέα Δηµο-
κρατία; Δεν σας ενοχλεί τους Βουλευτές, τους αξιοπρεπείς Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας, τους καλούς συναδέλφους; Δεν
σας ενοχλεί ότι ο Πρωθυπουργός παραδέχθηκε ότι δώσαµε 7 δι-
σεκατοµµύρια αντί για 1 δισεκατοµµύριο; Από την τσέπη του
βγαίνουν; 

Γιατί δεν κάνουµε εξορύξεις; Άλλη ερώτηση.  Η Κύπρος  έκανε
ήδη και βρήκε στο οικόπεδο έξι τεράστιο κοίτασµα φυσικού αε-
ρίου. Γιατί από το 2019 δεν κάνει τίποτα; Πώς θα πέσουν οι τιµές
όταν έχεις υπερφορολόγηση, κύριοι συνάδελφοι;  Όλα τα λιπά-
σµατα είναι πανάκριβα. Πώς θα καλλιεργήσει ο αγρότης όταν ο
Πρωθυπουργός ικανοποιεί δήθεν συµµάχους εναντίον των Ελλή-
νων; Θέλετε παράδειγµα; Αυτό που είπε στο Νταβός. Οµολόγησε
ότι το 2022 πληρώσαµε 7 δισεκατοµµύρια αντί για 1 δισεκατοµ-
µύριο.

Και να πω και κάτι στο ΠΑΣΟΚ  και στους υπόλοιπους τους
ψευτοαριστερούς όχι εσάς, εσείς είστε κεντροαριστεροί. Υπάρ-
χουν ψευτοαριστεροί, κεντροαριστεροί, αριστεροί κανονικοί, για
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να τα λέµε όλα και  ολίγον αριστεροί πιο πάνω. Ενοχλείστε πολλοί
από τους ψευτοαριστερούς εδώ µέσα για τις λιτανείες, τον επι-
τάφιο και όλα αυτά. Το γεγονός ότι ο Πρωθυπουργός πήγε στο
Νταβός και κάλεσαν έναν σαµάνο, έναν µάγο και έκανε τελετουρ-
γία, δεν σας ενόχλησε εσάς ούτε την αισθητική σας; Τίποτα δεν
σας ενοχλεί; Μόνο  η Ορθόδοξη Εκκλησία σας ενοχλεί; Δεν το
καταλαβαίνω. Δεν αναφέροµαι στους συναδέλφους τους παρι-
σταµένους, γενικά αναφέροµαι. Με µάγους και σαµάνους στο
Νταβός και ο Πρωθυπουργός εκεί να τα βλέπει; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ ολοκληρώστε.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ναι, κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

Να σας πω και τα νεότερα, τι δέχτηκε ο Πρωθυπουργός; Το
διαβατήριο του διοξειδίου του άνθρακος ξέρει κάποιος εδώ µέσα
τι είναι; Δεν ξέρετε. Από 1ης Φεβρουαρίου, κύριοι συνάδελφοι,
στα πλοία τα ελληνικά θα πληρώνουµε παραπάνω εισιτήριο, γιατί
τους έβαλαν διαβατήριο διοξείδιο του άνθρακος για να ταξι-
δεύουν. Το ξέρετε αυτό; Μην αγανακτείτε, γιατί τα πεντέµισι είναι
καλά για σας. Ρωτήστε τον άλλο µε τα 400 και 500 ευρώ πώς τα
βγάζει. 

Ο επιναύλιος -έτσι λέγεται- διοξειδίου του άνθρακος θα γρά-
φεται έτσι και πάνω στα εισιτήρια ακτοπλοϊκών γραµµών. Χτυπάµε
και τον τουρισµό και βγαίνουν στο Νταβός και ήδη µιλάνε για τη
νέα ιδεολογία. Η «οικοκτονία» είναι η νέα ιδεολογία του Νταβός.
Επειδή είστε ανενηµέρωτοι οι περισσότεροι, ξέρετε τι σηµαίνει
«οικοκτονία»; Λέµε ότι το διοξείδιο του άνθρακος οφείλεται στη
γεωργία, αλιεία και κτηνοτροφία, που σηµαίνει ότι πρέπει να σκο-
τώσουµε τους τρεις πυλώνες του πρωτογενούς τοµέα. Το είπαν
οι ίδιοι στο Νταβός να διαλυθούν. Τους φαίνεται περίεργο σε µε-
ρικούς εδώ, δεν διαβάζουν. Τους λέω «οικοκτονία», µπείτε στα πο-
ρίσµατα του Νταβός και δείτε το, το γράφει µέσα. Το ξέρουν οι
αγρότες; Το ξέρουν οι κτηνοτρόφοι; Το ξέρουν οι αλιείς; 

Φέρατε νοµοσχέδιο, λέει, για τον ΕΛΓΑ. Αύξηση ασφαλίστρου
από 4% έως 8% για τους αγρότες. Πώς θα µειωθούν οι τιµές στα
αγροτικά προϊόντα; Πώς θα κατασκευάσει ο Έλληνας παραγω-
γός προϊόντα, όταν το λίπασµα έχει αυξηθεί στην  Ελλάδα +6%,
όταν στις υπόλοιπες χώρες έχει πέσει από 20% µέχρι 40% κάτω.
Πώς θα πέσουν οι τιµές στην ενέργεια όταν δεν κάνεις εξορύξεις; 

Για να µη σας πω το άλλο το καλύτερο. Έρευνα του Εθνικού
Μετσόβιου Πολυτεχνείου: Πειραγµένες οι αντλίες σε όλα σχεδόν
τα πρατήρια. Ακούστε τι λέει. Έως και 21% παίρνουµε µικρότερη
ποσότητα, όταν πληρώνουµε για 100 ευρώ στη βενζίνη και στο
πετρέλαιο. Πλάκα κάνουµε; Πού είναι το κράτος, πείτε µου εσείς.
Θα χτυπήσει την ακρίβεια µε πυροτεχνήµατα ο Πρωθυπουργός; 

Με πυροτεχνήµατα δεν χτυπάς την ακρίβεια, ούτε υπηρετείς
τον πολίτη και τα νέα παιδιά. Υπηρετείς τον καπιταλιστή, τον ολι-
γάρχη, την πλουτοκρατία και όχι τον ελληνικό λαό. Αυτοί είστε,
αυτούς υπηρετείτε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πώς θα πέσουν οι τιµές στα ακίνητα όταν ο Πρωθυπουργός…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, ολο-

κληρώστε σας παρακαλώ!  
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ενάµισι λεπτό ακόµα και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Ενάµισι
λεπτό. 

Πώς θα πέσουν οι τιµές, αφού πλέον η Golden Visa ισχύει για
διακόσιους πενήντα χιλιάδες ακόµη και σε λαϊκές περιοχές, όπως
το Περιστέρι; Καταργείστε τη Golden Visa. Δεν µπορούν να νοι-
κιάσουν τα νέα ζευγάρια ένα σπίτι να µείνουν µαζί, να κάνουν παι-
διά µε 600 και 700 ευρώ ενοίκιο. 

Αλλά βρήκατε τώρα -και πρέπει να ολοκληρώσω, γιατί µε πιέζει
ο κύριος Πρόεδρος- κόλπο. Έχετε τα τυχαία βίντεο, κυρία Κερα-
µέως. Πάει ο Πρωθυπουργός για καφέ, βρίσκει µια ωραία κυρία,
«τι ωραίος άνδρας που είστε», πάει στον άλλο «έχω κάνει εξωδι-
καστικό συµβιβασµό», πάει στον τρίτο «όλα καλά είναι, κύριε
Πρωθυπουργέ». Στηµένα βίντεο. Είναι η νέα µόδα. Τυχαία βίντεο,
τυχαία ρεπορτάζ.  Εµείς του λέµε του κ. Μητσοτάκη ότι όταν οι
άνθρωποι δεν έχουν αρετές, τότε δανείζονται από την κολακεία.
Προσέξτε τους κόλακες, κύριε Πρωθυπουργέ, και την κολακεία.
Προσέξτε!

Πάµε και στο τελευταίο θέµα και κλείνουµε εδώ, γιατί µας πιέ-
ζει και ο κύριος Πρόεδρος. Συνεδριάζει η Εκκλησία της Ελλάδος.
Άργησε ο Ιερώνυµος. Ο Αρχιεπίσκοπος Αθηνών άργησε πολύ.
Και όταν αργείς  πολύ, δίνεις χρόνο στη Νέα Δηµοκρατία, κύριε
Αρχιεπίσκοπε. Βγήκαν Μητροπολίτες και µίλησαν. Και τι είπαν;
Ότι ο Χριστιανισµός πρεσβεύει αυτό. Όποιος είναι χριστιανός
«όστις θέλει, οπίσω µου ελθείν», ακολουθεί. Δεν θέλει η Νέα Δη-
µοκρατία των παραδόσεων, των αξιών και των κανόνων να ακο-
λουθήσει αυτούς, γιατί ακολουθεί τους Νταβός και όλους αυτούς
τους περίεργους τύπους; Δικαίωµά της. Εµείς θα ακολουθή-
σουµε την παράδοση, την Εκκλησία, την Ορθοδοξία τις αξίες,
όλα αυτά που µας άφησαν οι παππούδες µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τα δήθεν κόµµατα που ζητάνε δηµοψήφισµα, ξεχνούν τον Τσί-

πρα; Πώς ζητάτε δηµοψήφισµα; Πώς κοροϊδεύετε τον ελληνικό
λαό; Τι δηµοψήφισµα; Τον Τσίπρα τον ξεχάσατε; Εδώ θέλει από-
φαση του ελληνικού λαού. Να βγει η Εκκλησία και να πει:
«Όποιος Βουλευτής ψηφίσει αυτό το επαίσχυντο νοµοσχέδιο, θα
καταψηφιστεί από  όλους τους χριστιανούς». Να δείτε πως θα
τρέχουν -να µην πω καµµιά κουβέντα και παρεξηγηθούν κάποιοι
εδώ µέσα- να καταψηφίσουν το νοµοσχέδιο. Αυτό θέλει να κάνει
η Εκκλησία, γιατί είναι σοβαρό θέµα η πίστη µας, η Ορθοδοξία.
Δεν αρκεί µια ανακοίνωση, όχι. 

Και τι κάνουν τώρα; Διχάζει ο Πρωθυπουργός και έρχεται ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ σαν δεκανίκι να στηρίξει τον Πρωθυπουργό.  Φέρει προχω-
ρηµένη αντίληψη, λέει, περί διαχωρισµού κράτους-εκκλησίας.
Δείτε πόσο είναι στηµένο το παιχνίδι. Φέρνει πρόταση, λέει,  ο κ.
Κασσελάκης για διαχωρισµό κράτους-εκκλησίας. 

Και ερωτώ τον κ. Κασσελάκη. Τα ακίνητα που έδωσε η Εκκλη-
σία, που είναι δισεκατοµµύρια ευρώ, θα τα πληρώσει από την
τσέπη του ο ίδιος αν γίνει διαχωρισµός; Δεν µπαίνω στο µεταφυ-
σικό. Δεν µένω στο ορθόδοξο της Ελλάδος, δεν µένω στο κατά
το Σύνταγµα τι λέει. Μένω στην ουσία. Θα πληρώσει τα ακίνητα
και τις  εκτάσεις ο Κασσελάκης από την τσέπη του αν γίνει ο δια-
χωρισµός;  Γιατί η Εκκλησία µπορεί να ασκήσει µετά  ένδικα
µέσα, αστικών αγωγών κ.λπ.. Δηλαδή, τον κ. Κασσελάκη ή τον
εφηύρε ο κ. Μητσοτάκης ή δεν ξέρει από πολιτική. Γιατί εξυπη-
ρετεί την πολιτική Μητσοτάκη. Εκεί που  έχει πρόβληµα ο κ. Μη-
τσοτάκης,  έρχεται ο κ. Κασσελάκης και τον στηρίζει µε µια ατυ-
χή, να µην πω καµµία άλλη κουβέντα, επιλογή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε,
έχουν ζητήσει τον λόγο και άλλοι Αρχηγοί. Θα µιλήσουν όλοι οι
Αρχηγοί σήµερα. Μιλάτε τριάντα δυο λεπτά. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Έλληνες, αγαπητά µου παιδιά, να θυµάστε ένα πράγµα από
τη σηµερινή παρουσία σας. Όταν ένα έθνος ξεχνά την τέχνη του
πολέµου, όταν γελοιοποιεί τη θρησκεία του, όταν µετατρέπεται
σε έθνος φιλάργυρων, τότε οι άγριες φυλές και οι βάρβαροι έρ-
χονται, όπως έλεγε ο Καβάφης. 

Εµείς λέµε, λοιπόν, εκλογές τον Ιούνιο, όχι αποχή, πρέπει να
πάνε να ψηφίσουν οι Έλληνες που δεν ψήφισαν στις προηγού-
µενες εκλογές. Θα κάνουν νοθεία. Άρα, λοιπόν, αν πάνε να ψη-
φίσουν αυτοί οι Έλληνες θα αντιστραφεί το κλίµα. Οι κακοί
πολιτικοί εκλέγονται από τους καλούς πολίτες που έχουν σιχαθεί
αυτήν την πολιτική, την κακή πολιτική. Αυτήν την κακή πολιτική
θα την ανατρέψει µόνο η Ελληνική Λύση. 

Νικήστε, λοιπόν, το σάπιο, το διεφθαρµένο, το παλιό. Φέρτε το
νέο, το ελληνικό, το σοβαρό, το στιβαρό, το ελληνοκεντρικό. Μία
είναι λύση και είναι ελληνική. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα πέντε µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από τον Ελληνογερµανικό Εκπαιδευτικό Σύλλογο. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Πόρτο Ράφτη. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η Υπουργός Εσωτερικών κ. Νίκη Κεραµέως.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Βελόπουλε, σας ακούσαµε µε µεγάλη

προσοχή. Επιχειρηµατολογήσατε περίπου είκοσι λεπτά, γιατί η
Ελληνική Λύση είναι κατά της επιστολική ψήφου, γιατί δεν θέλει
η Ελληνική Λύση να άρει όλα τα πρακτικά εµπόδια στην άσκηση
δικαιώµατος ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού, των Ελλήνων
της Γερµανίας, για παράδειγµα, µε τους οποίους έχετε ιδιαίτε-
ρους δεσµούς. Άρα, τοποθετήθηκε η Ελληνική Λύση, γιατί δεν
θέλει οι Έλληνες της Γερµανίας να έχουν το δικαίωµα της επι-
στολικής ψήφου. Μάλιστα. 

Το 2019, ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης, διαβάζω τα
Πρακτικά: «Είµαστε υπέρ της επιστολικής ψήφου. Η επιστολική
ψήφος κατ’ αρχάς είναι η πλέον σίγουρη ψήφος. Έρχεται, ανοίγει
ο φάκελος, ο οποίος είναι κλειστός και δεν υπάρχει περίπτωση
να γίνει το οποιοδήποτε εγχείρηµα». Συνεχίζει το 2019 στην Ολο-
µέλεια, λέει ο εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης: «Ξέρετε πόσες
επιστολές σας έχουν έρθει, κύριε Υπουργέ, για την επιστολική
ψήφο; Τα περισσότερα εάν είδατε από την οµογένεια είναι για
την επιστολική ψήφο, διότι έχουµε κάνει το εξής, θα πρέπει να
ψηφίζουµε, λέει, στις πρεσβείες όσοι είναι κοντά. Όσοι είναι µα-
κριά τι θα γίνει;». Διερωτάται ο εκπρόσωπος της Ελληνικής
Λύσης: «Δεν πρέπει να ψηφίζουν; Άντε, λοιπόν, πάλι να µπουν
στα έξοδα, άντε να πάνε εκεί, άντε να κάνουν ολόκληρη διαδικα-
σία».

Συνεχίζει η Ελληνική Λύση: «Είναι απαραίτητη η επιστολική
ψήφος και είναι και σίγουρη ψήφος, ασφαλής ψήφος. Δεν υπάρ-
χει πρόβληµα κανένα. Άρα γιατί να µην το κάνουµε και αυτό; Είπε
ο κύριος Υπουργός θα το προσπαθήσει. Είναι ένα θέµα νοµίζω,
όλοι θα το δούµε θετικά. Όσο πιο κοντά να φέρει εκλογικά τµή-
µατα στον τόπο καθενός». «Δεν θα γίνει, κύριε Υπουργέ», συνε-
χίζει ο εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης «και το ξέρετε πολύ
καλά, είναι δύσκολο». «Εγώ, όµως, τελευταία στιγµή σας καλώ,
όπως κάλεσα» -στον κύριο Κατρούγκαλο τώρα- «από την πρώτη
στιγµή, αφήστε αυτές τις φτηνές δικαιολογίες» λέει η Ελληνική
Λύση. «Ελάτε να συµφωνήσουµε. Όλοι µαζί θα το φτιάξουµε. Δια-
βάστε µέσα τι λένε οι επιστολές. Ακούστε τι είπαν οι εκπρόσωποι
της οµογένειας». «Είναι άδικο», λέει, η Ελληνική Λύση. «Αυτοί οι
άνθρωποι είναι πιο Έλληνες και από τους Έλληνες. Τι δεν κατα-
λαβαίνουµε», λέει, η Ελληνική Λύση.

Το 2021 Ελληνική Λύση και πάλι: «Κλείνοντας, η Ελληνική Λύση
είναι υπέρ της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού χωρίς απο-
λύτως κανένα περιορισµό, όπως επίσης υπέρ της επιστολικής
ψήφου, ελπίζοντας να τοποθετηθούν όλα τα κόµµατα της Βουλής
ανάλογα, τεκµηριώνοντας πως µπορούµε να συνεννοηθούµε µε-
ταξύ µας τουλάχιστον σε θέµατα ελληνικής σηµασίας». 

Κύριε Πρόεδρε, η Ελληνική Λύση τα είπε αυτά. Η Ελληνική
Λύση το 2019 ήταν αναφανδόν υπέρ της επιστολικής ψήφου. Το
2021 ήταν αναφανδόν υπέρ της επιστολικής ψήφου. Το 2024
είναι αναφανδόν κατά της επιστολική ψήφου. Οι πολίτες, κύριε
Πρόεδρε, βλέπουν και κρίνουν.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κύριε Βελό-
πουλε, έχετε τον λόγο.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Δεν ξέρω εάν ακούσατε πραγµατικά τι είπα ή ήσασταν
εκτός Βουλής; Καταλάβατε τι είπα; 

Είπα εγώ ότι είµαι εναντίον της επιστολής ψήφου; Αυτή είναι η

κακή πολιτική που σας λέω ότι ερµηνεύετε αυτό που λέει ο πολι-
τικά αντίπαλος σας κατά πώς σας βολεύει. 

Για να το πάµε από την αρχή. Δηλαδή είπαµε εµείς ότι θέλουµε
και οι νεκροί να ψηφίζουν µε την επιστολική ψήφο; Είπαµε εµείς
ότι η εκκαθάριση ψηφίζετε τώρα για να γίνει τον Νοέµβριο; Είπε
ποτέ η Ελληνική Λύση ότι θα επιτρέψουµε να γίνεται η καταµέ-
τρηση στην Αθήνα µε τους δικούς σας κολλητούς κοµµατάρχες
από την Πειραιώς; 

Δηλαδή, δεν κατάλαβα οικοδοµείται ένα ολόκληρο θεώρηµα
σε µια αντίληψη ότι δεν θέλουµε. Θέλουµε και επειδή θέλουµε
καταθέσαµε πρόταση νόµου εγγράφως για να υπάρχει στα Πρα-
κτικά της Βουλής, ώστε ο ιστορικός του µέλλοντος να ξέρει τι λέ-
γαµε εµείς και πώς χρησιµοποιείτε εσείς αυτό που λέγαµε εµείς
κατά το δοκούν. Αυτό λέγεται λαθροχειρία που κάνατε. Ναι, εί-
µαστε, κύριε Πρόεδρε, υπέρ της επιστολικής ψήφου, αλλά δεν
θα επιτρέψουµε στη Νέα Δηµοκρατία να κάνει καλπονοθεία. Το
ξεκαθαρίσαµε.

Πάµε και παρακάτω σε κάτι τελευταίο. Για πείτε µου, επειδή
ανασύρατε µια δήλωση παλιά του ’20, του ’21, το αντιλαµβάνοµαι
είναι λογικό, του ’19 και του ’17 µπορείτε να ανασύρετε και του
’16, έχετε διαβάσει το καταστατικό της Νέας Δηµοκρατίας, που
είστε µέλος; Μιλάει για γάµο οµοφυλοφίλων εκεί µέσα; Τον φέρ-
νετε, όµως. Και αυτό είναι χειρότερο από αυτό που κάνουµε
εµείς. Γιατί εµείς σας λέγαµε τι θέλουµε και τότε. Δεν θα ψηφί-
ζουν οι νεκροί και τα δέντρα, επειδή το θέλετε εσείς και ο Πρω-
θυπουργός σας. Θα ψηφίζουν οι Έλληνες ψηφοφόροι, όχι τα
δέντρα και οι νεκροί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει για

δύο λεπτά ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πότε καταθέσατε την πρόταση νόµου για επιστολική ψήφο;

Στις 24 Ιουλίου του 2023. Λοιπόν, το 2019 συµφωνήσατε µε την
επιστολική ψήφο. Σωστά; Σωστά. Το 2021 ξανασυµφωνήσατε. Το
2023 διαφωνήσατε. Γιατί; Τρία νούµερα, τρεις αριθµοί 0,94%.
Αυτοί είστε, αυτό σας νοιάζει!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κύριε Βελό-

πουλε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό, αλλά όπως ξέρετε τελευ-
ταία ακούγεται η Κυβέρνηση πάντα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Το ποιοι είµαστε, κύριε Λιβάνιε, αποδεικνύεται από ένα
πράγµα, ότι εσείς συµφωνείτε να ψηφίζουν οι βρικόλακες και οι
νεκροί και εµείς µόνο οι Έλληνες. Καταλάβατε; Ας ψηφίσουν οι
νεκροί για εσάς. Ας ψηφίσουν οι Έλληνες σε εµάς. Τελεία και
παύλα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών): Επειδή εδώ ούτε πουλάµε βυζαντινά ούτε τέτοια πρά-
γµατα, εάν έχετε µία καταγγελία ότι έχει ψηφίσει νεκρός, να την
κάνετε, αλλιώς είναι λόγια του αέρα. Εάν δεν καταλαβαίνετε τα
βασικά θέµατα λειτουργίας της δηµοκρατίας είναι δικό σας θέµα.
Αλλά ένας νεκρός να έχει ψηφίσει, δεν έχει ψηφίσει ποτέ. Το ξέ-
ρετε. Το έχετε εξηγήσει πολλές φορές. Δεν το καταλαβαίνετε.
Προτιµάτε να λέτε πράγµατα στον αέρα. Να έχετε βίντεο, τα
οποία δεν τα δείχνετε, να έχετε καταγγελίες τις οποίες δεν τις
κάνετε και να σας έχει πει κάποιος ότι σας ψήφισαν αυτά τα
άτοµα και πήρατε δύο ψήφους. Αυτό κάνετε. Δεν κάνετε τίποτα
άλλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Κύριε
Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο επί προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Σας δίνω τον λόγο

για ένα µόνο λεπτό. Μετά εάν θέλει η Κυβέρνηση απαντάει και
κλείνει εδώ αυτή η συζήτηση.
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ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ακούστε, κύριε Λιβάνιε, επειδή, δεν σας αρέσει η βυζαντινή
ίντριγκα και µετατοπίζεστε κάθε φορά από κόµµα σε κόµµα, από
Πασόκος µού γίνατε Νέα Δηµοκρατία του Μητσοτάκη, να σας πω
κάτι απλό…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Εσείς πόσα κόµµατα έχετε αλλάξει;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Εγώ έφυγα στα είκοσι δύο µου από το ΠΑΣΟΚ του Ανδρέα
Παπανδρέου. Εσύ για καρέκλα έφυγες από το ΠΑΣΟΚ, έχει δια-
φορά. Εγώ άφησα καρέκλα.

Πάµε στην ουσία. Επειδή είπατε ότι εσείς ψάχνετε από εµένα
να σας αποδείξω ότι ψηφίζουν νεκροί, δήλωσή σας στην ΕΡΤ ότι
υπάρχουν εγγεγραµµένοι πεντακόσιες χιλιάδες νεκροί. Εάν αυτή
η δήλωση δεν δηµιουργεί ρήξη και ρήγµα…

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ψήφισαν;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Ακούστε λίγο.

Όταν έχεις τη «SINGULAR», η οποία είναι δική σου εταιρεία
του κολλητού του Πρωθυπουργού, του Μανωλόπουλου από Θεσ-
σαλονίκη δεν εµπιστεύοµαι ούτε εσένα ούτε τον Πρωθυπουργό.
Το κατάλαβες; Εάν το κατάλαβες καλώς. Εάν δεν το κατάλαβες,
ξαναγύρνα στο ΠΑΣΟΚ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Πριν δώσω τον λόγο

στον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών,
θα µου επιτρέψετε να µιλήσει ένας Βουλευτής από τον κατάλογο.
Έχει πάρα πολλή ώρα να µιλήσει ένας Βουλευτής. 

Παρακαλώ, κύριε Κατσαφάδο, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρ-

χει µια παροιµία που λέει ο ελληνικός λαός: «Κάλλιο αργά παρά
ποτέ». Η αλήθεια είναι ότι αργήσαµε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αργήσαµε πολύ και αυτή την ευθύνη της καθυστέρησης την
έχει το πολιτικό σύστηµα, την έχει το κράτος και την έχει η πολι-
τεία. 

Σήµερα, όµως, ερχόµαστε και συζητάµε ένα νοµοσχέδιο το
οποίο είναι ιστορικό και είναι και µεταρρυθµιστικό. Γιατί αποτελεί
ιστορική µεταρρύθµιση το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Διότι λύ-
νουµε µια εκκρεµότητα του παρελθόντος, µια σοβαρή εκκρεµό-
τητα του παρελθόντος, γιατί υλοποιούµε µια ιστορική υπο-
χρέωση απέναντι στις προηγούµενες γενιές Ελλήνων σε µία
χώρα που γνωρίζουµε τη σχέση που έχει µε τη µετανάστευση και
µε όσα πρόσφεραν οι Έλληνες µετανάστες στη µητέρα πατρίδα
και µε πόσους τρόπους, πολυποίκιλα και πολυεπίπεδα, ακόµα και
σήµερα προσπαθούν να βοηθήσουν την πατρίδα µας, αλλά και
ευθυγραµµιζόµαστε µε το σήµερα, µε αυτό το οποίο εδώ και πολ-
λές δεκαετίες εφαρµόζεται στη συντριπτική πλειοψηφία των
χωρών του δυτικού κόσµου. 

Κάνουµε πράξη, λοιπόν, σήµερα το αυτονόητο, αλλά αυτό δεν
είναι το µεγάλο πρόβληµα της χώρας µας; Πολλές φορές το αυ-
τονόητο δεν έχει καταστεί ζητούµενο στην πατρίδα µας; Αυτό
είναι το µεγάλο πρόβληµα και αυτό έρχεται η σηµερινή µεταρ-
ρύθµιση, αυτό το σηµερινό ιστορικό νοµοθέτηµα να επιλύσει. 

Δεν θα µπω στον πειρασµό να σχολιάσω αυτά τα οποία είπε ο
Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης. Πραγµατικά, όµως, λυπάµαι βα-
θύτατα όταν πενήντα χρόνια µετά από την εγκαθίδρυση της πιο
ισχυρής δηµοκρατίας στη χώρα µας, έρχονται κόµµατα του Κοι-
νοβουλίου και θέτουν ζήτηµα νοθείας των εκλογών. Νοµίζω ότι
το ελληνικό πολιτικό σύστηµα και η ελληνική δηµοκρατία είναι
τόσο ώριµα και τόσο ισχυρά που να µην µπαίνουν τέτοιες λογικές
και τέτοιες νοοτροπίες τουλάχιστον στα κόµµατα τα οποία συµ-
µετέχουν στην Εθνική Αντιπροσωπεία. 

Όµως, αν µου επιτρέπετε, κύριε Υπουργέ, οφείλουµε και πρέ-
πει, όπως λύνουµε αυτήν την τεράστια και σοβαρή εκκρεµότητα,
κάποια στιγµή να ανοίξουµε και µία ακόµα σοβαρή συζήτηση,
γιατί το συγκεκριµένο νοµοθέτηµα έρχεται να ενισχύσει τη δηµο-
κρατία, αλλά πρέπει να ενισχύσουµε τη δηµοκρατία όταν κά-
τσουµε και κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση για το πώς πλέον θα

πρέπει να αντιµετωπίσουµε όλα αυτά τα fake news τα οποία κα-
τακλύζουν την ελληνική κοινωνία, όλες αυτές τις θεωρίες συνω-
µοσίας οι οποίες δηλητηριάζουν τους Έλληνες πολίτες και θα
πρέπει να δώσουµε µια σοβαρή απάντηση και µια σοβαρή λύση
γύρω και απ’ αυτό το θέµα, γιατί έτσι θα προσφέρουµε στην ελ-
ληνική κοινωνία και θα προσφέρουµε στη δηµοκρατία, όπως κά-
νουµε µε το σηµερινό νοµοθέτηµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ό,τι έχει να κάνει µε το δι-
καίωµα του εκλέγειν και του εκλέγεσθαι -γιατί κάτι άκουσα πριν
στην Ολοµέλεια-, ένας Έλληνας ο οποίος ζει στο εξωτερικό έχει
το δικαίωµα του εκλέγεσθαι. Δυστυχώς, όµως, µε όλα αυτά τα
εµπόδια που είχε, δεν του δίναµε τη δυνατότητα, το δικαίωµα του
εκλέγειν. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Θα µπορούσε, λοιπόν,
ένας Έλληνας ο οποίος είναι καθηγητής –υπάρχει πρόσφατο πα-
ράδειγµα του ΣΥΡΙΖΑ, αλλά θα µπορούσε να είναι και στη Νέα
Δηµοκρατία και σε όλα τα κόµµατα- θα µπορούσε ένας καθηγη-
τής ο οποίος διαπρέπει στο εξωτερικό να συµµετάσχει στο ψη-
φοδέλτιο επικρατείας του κόµµατός του ή στο ευρωψηφοδέλτιο
του κόµµατός του, να εκλεγεί, αλλά να µην έχει ψηφίσει ούτε καν
το κόµµα του και τον εαυτό του, γιατί φυσικά µπορεί να έχει κά-
ποιες υποχρεώσεις στο εξωτερικό, εκεί που δουλεύει, εκεί που
προσφέρει και να ήταν αδύνατο να συµµετάσχει στις εκλογές.
Δεν πρέπει να το λύσουµε αυτό;

Είµαστε µια χώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπου πρώτος
κυβερνήτης της πατρίδας µας µετά τον εθνικοαπελευθερωτικό
αγώνα που έγινε το 1821, ήταν ένας Έλληνας του εξωτερικού, ο
µεγάλος Ιωάννης Καποδίστριας, µια χώρα όπου ένας άλλος µε-
γάλος ηγέτης, ο Ελευθέριος Βενιζέλος που τη µεγάλωσε, δεν
ήταν στους εκλογικούς καταλόγους εκείνης της εποχής της πα-
τρίδος µας. Παρ’ όλα αυτά, όµως, πάρα πολλοί Έλληνες, όπως
είναι αυτοί οι τόσοι πολλοί εθνικοί ευεργέτες που έχουµε, που
µας έκαναν πανεπιστήµια, µας έκαναν ιδρύµατα, µας έκαναν νο-
σοκοµεία, αλλά και όλοι αυτοί οι Έλληνες της διασποράς, οι
οποίοι µέσα τους έχουν την Ελλάδα, µέσα τους έχουν τη µητέρα
πατρίδα, δεν έχουν δικαίωµα να συµµετάσχουν στις εκλογικές
διαδικασίες του τόπου µας. 

Τι κάνουµε; Προσπαθώντας να τηρήσουµε το αδιάβλητο της
διαδικασίας -γιατί αυτό είναι προαπαιτούµενο- ερχόµαστε και δί-
νουµε τη δυνατότητα σε όλους τους Έλληνες οι οποίοι είναι
στους εκλογικούς καταλόγους της χώρας µε τη διαδικασία της
επιστολικής ψήφου να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα. Θε-
ωρείτε ότι είναι λάθος; Θεωρείτε ότι πρέπει να ψηφίζουµε µόνο
τα δέκα εκατοµµύρια Έλληνες που βρισκόµαστε εδώ; Θεωρείτε
ότι τα άλλα δέκα εκατοµµύρια Έλληνες, στα οποία συνέχεια προ-
στρέχουµε και ζητάµε τη βοήθειά τους, την αρωγή τους, να είναι
οι πρεσβευτές της χώρας µας στο εξωτερικό, να συνδράµουν και
να βοηθήσουν, δεν θα πρέπει να έχουν δικαίωµα ή θα πρέπει να
τους δηµιουργούµε προσκόµµατα και εµπόδια για να µην ασκή-
σουν το εκλογικό τους δικαίωµα; 

Αυτό ερχόµαστε να κάνουµε σήµερα, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι και όπως κάθε µεταρρύθµιση, έχει τις δυσκολίες της. Θα
δοκιµαστεί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Αυτό έλειπε, όµως, να
κατηγορείται µία κυβέρνηση ότι το κάνει για µικροκοµµατικούς
σκοπούς το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο το οποίο
δεν είναι ούτε δεξιό ούτε κεντρώο ούτε αριστερό και δεν θα
έπρεπε να είναι. Είναι εθνικό και καλύπτει µια ιστορική ανάγκη. 

Αυτό, λοιπόν, ερχόµαστε να ψηφίσουµε σήµερα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι και πιστεύω ότι πέρα και πάνω από όλα θα πρυ-
τανεύσει και θα επικρατήσει η λογική και η σοβαρότητα και θα
δώσουµε επιτέλους το αυτονόητο δικαίωµα σε όλους τους Έλ-
ληνες του εξωτερικού να αισθάνονται ότι δεν είναι Έλληνες δεύ-
τερης κατηγορίας σε σχέση µε τους Έλληνες οι οποίοι βρίσκο-
νται στη µητέρα πατρίδα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πάρα
πολύ, κύριε συνάδελφε και για τη συνέπεια στον χρόνο.

Τον λόγο έχει τώρα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας των Σπαρτιατών κ. Στίγκας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σχετικά µε το θέµα που συζη-
τάµε για την επιστολική ψήφο, εµείς οι Σπαρτιάτες εκφράζουµε
επιφυλάξεις, διότι πιστεύουµε ότι µε αυτόν τον τρόπο δεν δια-
σφαλίζεται πλήρως η διαφάνεια των εκλογών. Πολλές επιφυλά-
ξεις βεβαίως είχαµε και πέρυσι το καλοκαίρι, όταν η Κυβέρνηση
χωρίς λόγο το πρώτο νοµοσχέδιο που έφερε εδώ µέσα τι ήταν;
Ήταν για τους απόδηµους, για την ψήφο των αποδήµων. Βε-
βαίως εκεί δεν πέρασε και ούτε καν συζητήθηκε η επιστολική
ψήφος και γι’ αυτό έχουµε πάρα πολλές επιφυλάξεις, πόσω µάλ-
λον όταν φέρνετε κάποιες τροπολογίες της τελευταίας στιγµής. 

Σηµαντικό είναι ο ψηφοφόρος να προσέρχεται στην κάλπη και
όχι µόνο να επιλέγει το πολιτικό κόµµα και τις ιδέες που εκφράζει
αυτό, αλλά και να κατοχυρώνεται η µυστικότητα της ψήφου. Οι
εκλογείς που θα βρίσκονται στο εξωτερικό την ηµέρα των εκλο-
γών θα έχουν το δικαίωµα µε την επιστολική ψήφο, η οποία θα
αποτελεί τον µοναδικό τρόπο άσκησης του εκλογικού δικαιώµα-
τός τους, να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα ειδικά για τις
ευρωεκλογές, αλλά και στις περιπτώσεις διεξαγωγής εθνικών
εκλογών ή δηµοψηφισµάτων, µιας και δεν θα δηµιουργηθούν
εκλογικά τµήµατα στις χώρες του εξωτερικού. Και γιατί να µη
γίνει αυτό; Αν είχατε καλή πρόθεση, θα διευκόλυνε ακόµα περισ-
σότερο και τους απόδηµους.

Εγείρονται, όµως, ζητήµατα για τις εγγυήσεις σε σχέση µε το
αδιάβλητο της διαδικασίας και την τήρηση της µυστικότητας κυ-
ρίως λόγω της εµπλοκής ιδιωτικών εταιρειών στη µεταφορά της
επιστολικής ψήφου. Δηλαδή αυτό πώς θα γίνει; Θα πάει κάποιος
κούριερ σε έναν οµογενή µας στη Βραζιλία, για παράδειγµα, και
αυτός ο αλλοδαπός θα πιστοποιήσει αν αυτός που δίνει την επι-
στολή είναι Έλληνας;

Βεβαίως η επιστολική ψήφος δεν αφορά τη διευκόλυνση µόνο
των αποδήµων, αλλά και κάποιες άλλες ειδικές κατηγορίες εκλο-
γέων που θα µπορούσαν να συµβάλουν ουσιαστικά στην πολιτική
διαµόρφωση της χώρας, αλλά θα πρέπει να απαντηθούν πολλά
ερωτήµατα και να λυθούν πολλές απορίες.

Για τους απόδηµους το νοµοσχέδιο συνεχίζει βέβαια τον
δρόµο του αλλά περιλαµβάνει διευκολύνσεις για ψηφοφόρους
που δεν έχουν οικονοµικούς και κοινωνικούς δεσµούς µε την Ελ-
λάδα. Επίσης, αυτοί οι ψηφοφόροι δεν έχουν τη γνώση της πολι-
τικής πραγµατικότητας αλλά και των πολιτικών εξελίξεων στην
Ελλάδα και θα ψηφίσουν µε τέτοιο τρόπο που µέσα από την
άγνοιά τους µπορεί να επιφέρουν συνέπειες µε αυτή την πολιτική
τους επιλογή. 

Με το νοµοσχέδιο στους απόδηµους καθιερώνεται µεν η υπο-
χρεωτικότητα της επιστολικής ψήφου, αλλά δεν θα έχουν καν την
υποχρέωση να προσέλθουν σε ένα εκλογικό τµήµα προκειµένου
να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα, όπως θα ήταν και το
ορθό, παρά µόνο να ταχυδροµήσουν ένα φάκελο ή να τον ταχυ-
δροµούν άλλοι και να τον συµπληρώνουν εξ ονόµατός τους
χωρίς να µπορεί να διασφαλιστεί αν όντως τελικά ψήφισαν οι ίδιοι
ή κάποιοι άλλοι για ιδιοτελείς σκοπούς. Άρα µε τι τρόπο θα επι-
τευχθεί η ταυτοπροσωπία; Έτσι, θα έχουµε τελικώς στην ουσία
δύο διαφορετικές καταστάσεις ως προς την άσκηση του εκλογι-
κού δικαιώµατος. Η µία στο εσωτερικό που θα είναι η κλασική
που γνωρίζουµε τόσα χρόνια και η άλλη του εξωτερικού που θα
επιλέγουν είτε την αυτοπρόσωπη παρουσία τους -αν τελικά θα
υπάρξουν εκλογικά τµήµατα- είτε την επιστολική ψήφο. Θα πρέ-
πει σε αυτό το τελευταίο να µας δοθεί µία απάντηση για το πώς
θα υπάρξει το αδιάβλητο, η µυστικότητα της ψήφου, η ταυτοπρο-
σωπία αλλά και το γεγονός ότι ο ψηφοφόρος όντως ψήφισε αυτό
που ήθελε και δεν άλλαξε µε κάποιο τρόπο η ψήφος του στην πο-
ρεία µέχρι να έρθει στην επιτροπή συλλογής ψηφοδελτίων επι-
στολικής ψήφου και να καταµετρηθεί. 

Καταλαβαίνουµε, λοιπόν, όλους τους κινδύνους που µπορεί να
προκύψουν για τη µυστικότητα της ψήφου και για την προστασία
του αδιάβλητου της όλης διαδικασίας. Οι κίνδυνοι δεν έγκεινται
µόνο στην παραλαβή και την αποστολή φακέλων, την εµπλοκή
ιδιωτικών εταιρειών, τη µεταφορά ψηφοδελτίων αλλά και στο εν-
δεχόµενο της διπλοψηφίας. Δεν έχουν καθαρίσει, βεβαίως όπως
γνωρίζουµε όλοι οι εκλογικοί κατάλογοι και ούτε υπάρχουν οι εγ-
γραφές που θα έπρεπε για τους απόδηµους. Επίσης, θέλω να θυ-
µίσω σε αυτό το σηµείο πόσες φορές µετά από εκλογικές ανα-

µετρήσεις έγιναν κάποιες δηµοσιογραφικές έρευνες και σε διευ-
θύνσεις ανθρώπων που είχαν ψηφίσει ήταν οικόπεδα, ήταν σπίτια
εγκαταλειµµένα ή κάποιοι από αυτούς είχαν πεθάνει. 

Πώς θα ελεγχθεί η περίπτωση της διπλοψηφίας, δηλαδή το εν-
δεχόµενο κάποιος ψηφοφόρος να ψηφίσει επιστολικά το Σάβ-
βατο και ξανά την Κυριακή να µεταβεί στο εκλογικό κέντρο; Η
επιστολική ψήφος ουσιαστικά αλλάζει όλα αυτά που γνωρίζαµε
σε κάθε εκλογική διαδικασία. Στην ουσία καθιερώνει µια παθητική
στάση απέναντι στις εκλογές χωρίς να έχει ενεργό ρόλο ο ψηφο-
φόρος. Με τι τρόπο θα θεσπιστεί η υποβολή των αιτήσεων των
εκλογέων για τη δυνατότητα άσκησης του εκλογικού τους δικαιώ-
µατος µε επιστολική ψήφο; Με τι τρόπο θα διασφαλιστούν τυχόν
περιπτώσεις καθυστερήσεων φακέλων που µπορεί να φτάσουν
από κάποια χώρα στην επιτροπή συλλογής ψηφοδελτίων επιστο-
λικής ψήφου και να ευθύνονται οι ταχυδροµικές τους υπηρεσίες;
Μήπως θα φοβηθούν µε τα πρόστιµα που θα τους βάλετε; Δεν
νοµίζω. Υπάρχουν πιθανοί κίνδυνοι εκβιασµού ακόµη και εξαγο-
ράς της ψήφου. Γι’ αυτό θα έπρεπε να προβλέπονται βαριές ποι-
νές σε όσους προσπαθήσουν να επηρεάσουν το δικαίωµα ή την
αλλαγή της ψήφου. Μη λησµονούµε, επίσης, το γεγονός ότι η
επιστολική ψήφος στις ευρωεκλογές θα είναι ο προάγγελος της
επιστολικής ψήφου και στις εθνικές, όπως λέτε και θα είναι ως
µία πρόβα για το πόσο επιτυχηµένη ήταν η επιστολική ψήφος.

Σε αυτό το σηµείο να θυµίσω τις πρόσφατες δηλώσεις του
Προέδρου Πούτιν, που είπε ότι στην Αµερική το 2019 έγινε µε-
γάλη εκλογική νοθεία µε την επιστολική ψήφο. Κι εµείς ρωτάµε
αν έγιναν τέτοιες νοθείες όντως στην Αµερική, εδώ στο «Ελλαδι-
στάν», όπως το έχετε καταντήσει, τι µπορεί να γίνει; Όλοι αντι-
λαµβανόµαστε ότι πάει να γίνει µια κλοπή ψήφων προς όφελος
της Νέας Δηµοκρατίας.

Πάµε σε ένα άλλο θέµα που µου έχει κάνει πάρα πολύ µεγάλη
εντύπωση τις τελευταίες ηµέρες. Είδαµε τον Πρόεδρο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τον κ. Κασσελάκη, να προτείνει την εισαγωγή αλβανικών
ως γλώσσα επιλογής στο δηµόσιο εκπαιδευτικό σύστηµα της Ελ-
λάδας. Αυτή η κίνηση κρύβει µέσα της την προσπάθεια να αλιεύ-
σει βεβαίως ψήφους -όπως όλοι έτσι κάνουν- και να έχει κοντά
του τους ψηφοφόρους µιας οµάδας, όπως είναι οι Αλβανοί. Μια
πρόταση που στην ουσία δεν έχει καµµία λογική. Εξάλλου ο κ.
Κασσελάκης έζησε στην Αµερική, µια χώρα που ως πολύ-εθνικι-
στική ενσωµάτωσε µετανάστες από όλο τον κόσµο. Δεν ενέταξε
στο δηµόσιο εκπαιδευτικό σύστηµα ούτε τα ελληνικά, ούτε τα
πορτογαλικά, ούτε κινέζικα ή άλλες γλώσσες. Δεν µπορεί να µην
γνωρίζει ο κ. Κασσελάκης ότι στην Αµερική η ελληνική γλώσσα
διδάσκεται τώρα ακόµα σε φροντιστήρια που την οργάνωσή τους
την έχουν ελληνικές κοινότητες συνήθως σε συνεργασία µε την
Εκκλησία. 

Αξιοσηµείωτο είναι το γεγονός ότι κατόπιν διακρατικών συµ-
φωνιών λειτούργησαν ελληνικά σχολεία, παραδείγµατος χάριν,
στη Γερµανία, είτε για παιδιά κοινοτικών υπαλλήλων είτε Ελλήνων
µεταναστών που ενδιαφέρονται τα παιδιά τους να επιστρέψουν
στην Ελλάδα. Και όλα αυτά, βέβαια, µε τη συνδροµή του ελληνι-
κού κράτους. Εδώ, επί σειρά ετών έχουν καταργηθεί, από παλιά,
δηλαδή, έχουν καταργηθεί τα αρχαία ελληνικά. Τα αλβανικά µας
µαράνανε; Είναι δυνατόν στην Ελλάδα, τη χώρα του φωτός, των
γραµµάτων, των τεχνών, του πολιτισµού, να βγαίνει πολιτικός αρ-
χηγός και να λέει «να διδάσκουν αλβανικά»; Πώς γίνεται αυτό το
πράγµα; Είναι δυνατόν; Επίσης, υπάρχουν στοιχεία που δείχνουν
ότι οι νεαροί Έλληνες είναι οι πιο γλωσσοµαθείς από όλους τους
Ευρωπαίους. Χάθηκαν τα ισπανικά; Αυτά που διδάσκονται και
τώρα, δηλαδή. Τα ισπανικά, τα γαλλικά, τα γερµανικά και τα ρώ-
σικα, αν θέλετε, ή τα κινρζικά που είναι µεγάλες βιοµηχανικές
χώρες; Να λέει πολιτικός αρχηγός για αλβανικά; Θα τρελαθούµε
στο τέλος; Υπάρχει µειονότητα εδώ και δεν το ξέρουµε; Και
ακόµα να υπήρχε, είναι δυνατόν να λέµε τώρα για αλβανικά; Μετά
θα έρθουν οι Πακιστανοί, θα έρθουν οι Ινδοί, θα έρθουν οι Αφγα-
νοί και θα έχουµε πολλές γλώσσες, πλην της δικής µας. 

Περνάµε σε ένα άλλο θέµα, πάρα πολύ σηµαντικό. Κυριολε-
κτικά είναι να απορεί κάποιος γιατί µε τόση θέρµη η Κυβέρνηση
προσπαθεί να περάσει αυτό το έκτρωµα, που λέγεται γάµος οµο-
φυλοφίλων. Και λέγεται γάµος οµοφυλοφίλων και όχι οµόφυλων
ζευγαριών. Οι Σπαρτιάτες θεωρούν απαράδεκτες όχι µόνο τις
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επιθέσεις αλλά και οποιεσδήποτε προκλητικές συµπεριφορές σε
βάρος ανθρώπων που έχουν επιλέξει έναν διαφορετικό προσα-
νατολισµό. Βέβαια, η συζήτηση για την υιοθεσία των παιδιών από
οµοφυλόφιλα ζευγάρια είναι διαφορετική, διότι η σεξουαλική επι-
λογή αλλά και συµβίωση είναι ατοµική και ιδιωτική υπόθεση. Μη
λησµονούµε ότι η οικογένεια είναι ο βασικός θεσµός που περι-
λαµβάνει την προστασία των παιδιών, τα οποία προκύπτουν από
τη συµβίωση και τη σχέση µόνο του άντρα και της γυναίκας. Και
για να υπάρχει οµαλή κοινωνική ανάπτυξη και παράλληλα να µην
επηρεαστεί η ψυχολογία των παιδιών είναι δεδοµένο αυτά να κα-
τανοούν τη βιολογική σχέση ενός άντρα µε µία γυναίκα που προ-
κύπτει µόνο από τη φύση του ανθρώπου. Αντίθετα, στα
οµοφυλόφιλα ζευγάρια το παιδί έχει αρχίσει να έχει µια λανθα-
σµένη αντίληψη αυτής της βιολογικής σχέσης. 

Υπάρχει αυτή εδώ η φωτογραφία. Έτσι µεγαλώσαµε όλοι κι
έτσι µεγαλώνουν τα φυσιολογικά παιδιά. Είναι η φωτογραφία της
µάνας µε το παιδί. Η δεύτερη φωτογραφία είναι του πατέρα µε
το παιδί. Σας δείχνω τις φωτογραφίες γιατί, προφανώς, κάποιοι
δεν το κατανοούν είτε από τα κόµµατα της Αριστεράς είτε από
τα κόµµατα της Δεξιάς. Κι αυτή είναι η αγαπηµένη φωτογραφία
πολλών. Δυο µαντραχαλάδες µε δύο παιδάκια. Από τις τρεις, σας
βάζω κουίζ, οι δύο είναι φυσιολογικές. Αυτή εδώ δεν είναι. Αυτή
εδώ η φωτογραφία αποτελεί ντροπή για το ανθρώπινο είδος.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ντροπή είναι αυτά που λες. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Πώς;

Καλά, καλά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε

Πρόεδρε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Όταν µι-

λάει το κόµµα τρανς εµείς γελάµε. Καταλάβατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ. Να είµα-

στε λίγο προσεκτικοί όλοι. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Σας είπε

ο Πρωθυπουργός –και πολύ σωστά- ότι είστε κόµµα black friday.
Εγώ σας λέω ότι είστε και κόµµα τρανς. Πάµε παρακάτω. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Δεν επιτρέπονται

αυτά στη Βουλή. Κύριε Πρόεδρε, να ανακαλέσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έκανα παρατήρηση

στον κύριο Πρόεδρο. 
Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι. 
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. Έχετε τη δυνατότητα να εκφρα-

στείτε ελεύθερα. Αλλά καταλαβαίνετε ότι υπάρχουν κάποια όρια
που δεν µπορεί να υπερβαίνει κάποιος. Άλλο το δικαίωµα να εκ-
φραστείτε ελεύθερα κι άλλο να προσβάλλετε αυτή τη στιγµή
τους συναδέλφους. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Όταν ο
Πρωθυπουργός τούς είπε black friday, δεν είπε κανένας τίποτα
από το Προεδρείο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Μάθε να µιλάς ελληνικά. Μην το
απολαµβάνεις. Γελοιοποιείσαι. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Εντάξει,
εντάξει.

Παρακάτω…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Πήγαινε τώρα στα διπλανά έδρανα.

Έτοιµος είσαι.
Κύριε Πρόεδρε, να ανακαλέσει.
(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Αριστε-

ράς)
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κατ’ αρ-

χάς, εσείς εκεί της Νέας Αριστεράς, δεν έχετε απαντήσει τι θέ-
λανε οι δύο µουσουλµάνοι Βουλευτές... 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, συγ-
γνώµη που σας διακόπτω, αν µου επιτρέπετε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Παρα-
καλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Νοµίζω ότι είναι κα-
λό, πάνω στον προφορικό λόγο έτσι όπως ακούστηκαν κάποιες
εκφράσεις, να ανακληθούν ως περιεχόµενο προσβλητικό που
ακούστηκε και το εξέλαβαν έτσι οι συνάδελφοι. Το περιεχόµενο
της τοποθέτησής σας είναι σεβαστό, αλλά νοµίζω ότι υπάρχουν

εκφράσεις που µπορούν να µη χρησιµοποιούνται. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, δεν θέλω να θίξω κανέναν, αλλά το «τρανς», δεν έχει
να κάνει µε κάτι το πονηρό ή το προσβλητικό. Το «τρανς», όπως
λέµε «τρανσφόρµερ» είναι ένα είδος µετάλλαξης. Δεν έχει να
κάνει µε προσβολή. Δεν σας είπα κάτι που θα µπορούσα αλλιώς
να πω. 

Εν πάση περιπτώσει, είχα ρωτήσει τη Νέα Αριστερά, οι δύο
Βουλευτές της, που είναι Έλληνες Βουλευτές, γιατί πήγαν και
προσκύνησαν τον Ερντογάν στην τουρκική πρεσβεία και ακόµη
δεν µου έχουν απαντήσει. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Έλεος!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Ακόµη δεν

έχετε απαντήσει!
(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Αριστε-

ράς)
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Να ανακαλέσετε τώρα αµέσως!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Γιατί σας

πειράζει; Απαντήστε. Απαντήστε. Αυτό θέλω, µία απάντηση. Έλ-
ληνες Βουλευτές προσκύνησαν τον Ερντογάν. Γιατί κανένας
άλλος συνάδελφος δεν πήγε να τον συναντήσει στην τουρκική
πρεσβεία; Αυτά γιατί δεν τα λέτε; 

Πάµε παρακάτω. Η εµπειρία από άλλες χώρες αποδεικνύει
πως όπου θεσµοθετήθηκε ο γάµος οµοφυλοφίλων, άνοιξε ο δρό-
µος για την υιοθεσία παιδιών και σίγουρα θα είναι το επόµενο
βήµα που θα θεσµοθετήσετε -γιατί το πάτε λίγο-λίγο. 

Η Κυβέρνηση αποφάσισε, εκτός από το νοµοσχέδιο του γάµου
των οµοφυλοφίλων, να επιτρέψει -όπως είπαµε- την υιοθεσία παι-
διών από οµοφυλόφιλα ζευγάρια, χωρίς καν να υπάρχει µία επί-
σηµη επιστηµονική µελέτη η οποία να παρουσιάζει τις συνέπειες
στον ψυχισµό των παιδιών από µία τέτοια πράξη. Και µην το αναι-
ρείτε µε διάφορα µισόλογα ή εκφράσεις που επικαλύπτουν τις
πραγµατικές σας προθέσεις. Στην ουσία, γίνεται καταχρηστική
ερµηνεία ενός νόµου του 1946 που επιτρέπει την υιοθεσία παι-
διού από έναν µόνο άντρα και έτσι µπορείτε να ανοίξετε ένα «πα-
ράθυρο» και στην παιδοφιλία, αφού κανείς δεν µπορεί να
εγγυηθεί ότι ένα οµοφυλόφιλο ζευγάρι δεν είναι συγχρόνως και
παιδόφιλο. 

Παράλληλα, ο ΣΥΡΙΖΑ ζητά τη νοµιµοποίηση παρένθετης µη-
τέρας για να υιοθετούν παιδιά οι οµοφυλόφιλοι. Λες και η γυναίκα
είναι ένα αυτοκίνητο που το νοικιάζουµε, το κάνουµε ό,τι θέλουµε
και παίρνουµε αυτό που θέλουµε. Παιδιά κατά παραγγελία, όπως
το έχει περιγράψει ο κ. Κασσελάκης, που θέλει µε αυτόν τον
τρόπο –όπως είπε παλαιότερα σε δηλώσεις- να αποκτήσει και
δύο αγόρια. Στη συνέχεια µπορεί να παραγγείλει αν θα είναι
ξανθά, µελαχρινά, γαλανοµάτικα, καστανά ή οτιδήποτε άλλο. 

Εδώ τα πράγµατα έχουν αρχίσει να ξεφεύγουν, όχι µόνο πολι-
τικά, αλλά και κοινωνικά. Επιχειρείται διάλυση της κοινωνικής συ-
νοχής µε ένα συγκεκριµένο σχέδιο: Ο κ. Μητσοτάκης και η Νέα
Δηµοκρατία που –υποτίθεται- είναι κεντροδεξιό κόµµα, τηρεί
πιστά το τρίπτυχο πατρίδα, θρησκεία, οικογένεια; Να µας το
πείτε. Γιατί µε όλα αυτά, µάλλον, το αντίθετο γίνεται. 

Αυτό που πράττει ο ίδιος και οι Βουλευτές του που θα το ψη-
φίσουν, δεν είναι εξαπάτηση ενός µεγάλου µέρους των ψηφοφό-
ρων; Γιατί κάποιοι ψάχνουν να βρουν ποιοι εξαπάτησαν τους
ψηφοφόρους. Να, η εξαπάτηση. Δεν τα είπατε αυτά πριν, κύριοι,
το περασµένο καλοκαίρι όταν έγιναν οι εκλογές. Γιατί, κύριε Μη-
τσοτάκη, θέλετε να γκρεµίσετε τις αρχές της οµαλότητας και της
κοινωνικής συνοχής; Γιατί θέλετε να έρθετε αντιµέτωπος µε τους
ηθικούς νόµους και τις θρησκευτικές διδαχές, αλλά και όλα αυτά
που µας δίδαξαν τα ιερά Ευαγγέλια; Μήπως γιατί έχετε φίλους,
συµβούλους, συνεργάτες, παρέες αυτής της συνοµοταξίας,
όπως τον Λιγνάδη ή τον Νίκο Γεωργιάδη, που καταδικάστηκε για
παιδοφιλία; Μήπως είναι αυτό; 

Εµείς, πάντως, δεν συµφωνούµε µε αυτά που λέτε και που θα
πράξετε, µάλιστα και πολύ σύντοµα. Γιατί σίγουρα θα µπορούσαν
όλα αυτά να µην τα συζητάµε και να διευθετηθούν µε έναν άλλο
τρόπο, ιδιωτικό. Το σύµφωνο συµβίωσης, γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά ότι, λύνει αυτά τα προβλήµατα. 

Όπως γνωρίζετε, οι Σπαρτιάτες παλεύουν για µια σειρά κοινω-
νικών δικαιωµάτων που αφορούν σε όλους τους πολίτες, χωρίς
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να βάζουν διαχωρισµούς ανάλογα µε τη σεξουαλική τους επι-
λογή. Ορισµένα πράγµατα, όµως, πρέπει να έχουν ένα µέτρο, να
υπάρχουν όρια και αυτά τα όρια τα έχετε ξεπεράσει προ πολλού.
Διχάζετε την κοινωνία, τη χωρίζετε στα δύο, όπως κάνατε τότε
και µε τα εµβόλια. Μίσος αγιάτρευτο οι εµβολιασµένοι µε τους
ανεµβολίαστους. 

Θεωρούµε ότι, ναι µεν, είναι ανορθολογικό να αναδεικνύεται ο
σεξουαλικός προσανατολισµός ως διαχωριστική γραµµή σε κά-
ποιους συνανθρώπους µας, αλλά αυτό που πρεσβεύουν και τα
οµοφυλόφιλα ζευγάρια θα πρέπει -όπως είπαµε- να παραµείνει
σε ιδιωτικό πλαίσιο µόνο και να µην υιοθετούν παιδιά.

Και µια που αναφερόµαστε στο νοµοσχέδιο που θα φέρετε στη
Βουλή, θα ήθελα να στηλιτεύσω τον γενικότερο τρόπο πολιτικού
αρχηγού που, έτσι, συνηθίζει χυδαία να επικοινωνεί τις πολιτικές
θέσεις. Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, ο κ. Βελόπουλος δεν έχει κα-
νένα πρόβληµα να απαξιώνει όλους τους ανθρώπους του καλλι-
τεχνικού -και όχι µόνο- χώρου, αδιαφορώντας για το δικαίωµα
του καθενός να έχει στην ιδιωτική του ζωή τις δικές του ερωτικές
προτιµήσεις, που µπορεί να αποκλίνουν από αυτές της πλει-
οψηφίας. 

Έτσι, λοιπόν, εµένα και τους Σπαρτιάτες, τουλάχιστον, µας
βρίσκουν αντίθετους οι χαρακτηρισµοί κατά των οµοφυλοφίλων
του τύπου «γυάλιζε πόµολα», όπως είπε ο µέγας πολιτικός πριν
από λίγες ηµέρες. 

Από την άλλη, βεβαίως, δεν συµφωνώ µε την προπαγάνδα
υπέρ της οµοφυλοφιλίας που ασκείται συστηµατικά από καλλι-
τέχνες ή άλλες επιδραστικές προσωπικότητες που προβάλλουν
τα συστηµικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης, καλλιεργώντας στην ελ-
ληνική κοινωνία ένα πρότυπο θηλυπρέπειας. 

Μια που είστε εδώ, κυρία Υπουργέ, σας άκουσα στον κ. Χατζη-
νικολάου, στον «ΑΝΤ-1» στο κεντρικό δελτίο, που είπατε ότι «ο
Πρωθυπουργός µας» -µάλλον δικός σας είναι- «νοµοθετεί για τις
µειοψηφίες». Αυτό είναι µέγα λάθος. Δεν µπορεί να επιβάλλουν
τη γνώµη τους, την άποψή τους και τα θέλω τους οι µειοψηφίες
στην πλειοψηφία. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι αυτοί που ζη-
τούν όλα αυτά που ζητούν, είναι µειοψηφία. Εποµένως, θεωρώ
ότι ήταν άκυρο αυτό που είπατε ή ατυχές. 

Σε λίγο θα αρχίσουµε οι στρέιτ να νιώθουµε ενοχές επειδή,
λέει, δεν είµαστε οµοφυλόφιλοι. Βεβαίως. Τι να κάνουµε; Μας κα-
τηγορούν όλοι ότι είµαστε οµοφοβικοί. Γιατί να είµαστε οµοφο-
βικοί; Από πού κι ως πού; ….Για όνοµα του Θεού! Θα φτάσουµε
να ντρεπόµαστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε! Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ! 

Λοιπόν, δεν µπορώ να επιτρέψω µέσα στο Κοινοβούλιο να
ακούγονται οι εκφράσεις όπως ακούστηκαν. Παρακαλώ, ανακα-
λέστε την προηγούµενη φράση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Την ανα-
καλώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Και παρακαλώ ολο-
κληρώστε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Το ίδιο,
όµως, θα λέτε και για τους άλλους και για τους «Βελόπουλους»
εδώ πέρα που κάνουν διάφορα πράγµατα. 

Επιτέλους, πώς προστατεύεται η µητρότητα σε µια οµοφυλο-
φιλική ένωση µεταξύ ανδρών και µεταξύ γυναικών; 

Τέλος, στο πλαίσιο της χριστιανικής θεώρησης των πραγµά-
των, η ένωση µεταξύ δύο ανθρώπων του ίδιου φύλου είναι απο-
δοκιµαστέα στα µάτια του Θεού. Το έχει πει, ήδη, ο Απόστολος
Παύλος στην προς Κορινθίους επιστολή: «Μη πλανάσθε ούτε
πόρνοι ούτε ειδωλολάτραι ούτε µοιχοί ούτε µαλακοί ούτε αρσε-
νοκοίται, βασιλείαν Θεού κληρονοµήσουσι». 

Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει να αντισταθούµε. Και εσείς, κύριοι της
Νέας Δηµοκρατίας, να µην ακούτε τις παραινέσεις, να µην
ακούτε τα µασάζ που σας κάνουν, να µην ακούτε κανέναν. Είστε
Έλληνες Βουλευτές. Και αυτά που είπε ο κ. Μητσοτάκης, «ψήφος
κατά συνείδηση κ.λπ.» ή «να υπάρχει αποχή», εµείς λέµε να µην
πάτε στο µπαρ να πιείτε ποτό, αλλά να είστε εδώ, να µιλήσετε
και να καταψηφίσετε αυτό το έκτρωµα. 

Και κλείνω, λέγοντας κάτι που δεν είναι δικό µου –οπότε δεν
θα µε κόψετε, κύριε Πρόεδρε- αλλά το είπε ο Σαράντης Καργά-

κος, ένας πολύ σοβαρός άνθρωπος, ένας µεγάλος Έλληνας:
«Ζούµε την εποχή της εκπούστευσης και της εκπόρνευσης του
έθνους µας. Σπεκουλαδόροι κίναιδοι διευθύνουν τη χώρα». Με
αφορµή τον θάνατο ενός ηθοποιού, είχε γράψει επί λέξει: «Εσείς
επιλέξατε να δηλητηριάσετε τη µνήµη των ανθρώπων για να κα-
θαγιάσετε το πισωγλέντικο µε κίβδηλα δάκρυα και εξίσου κί-
βδηλη ανθρωπιά. Εσείς και η χηρεύσασα προσβάλλετε και
σκυλεύετε τις µνήµες των ανθρώπων και όχι εµείς. Στην κά-
µερα...»

(Θόρυβος – διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Αριστε-
ράς)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Τι είναι αυτό τώρα;
Μόνο εµάς ενοχλεί αυτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι
και κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, ακούστε λίγο. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Μα, τι
είπα τώρα; Ανάγνωσα ένα κείµενο ενός συγγραφέα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, παρα-
καλώ, ακούστε λίγο. 

Δεν χρειάζεται οι πολιτικές θέσεις ή οι απόψεις του καθενός
να εκφράζονται µε τρόπο που µπορεί να χαρακτηριστεί χυδαίος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Αυτό χα-
ρακτηρίζεται χυδαίο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Νοµίζω ότι το µέτρο
αυτό το καταλαβαίνει ο καθένας µας. Και παρακαλώ αυτό το
µέτρο, σε αυτή την αντιπαράθεση, δεν πρέπει να το υπερβεί κα-
νένας. 

Το Προεδρείο οφείλει να προφυλάξει να ακουστούν µε ελευ-
θερία και µε άνεση όλες οι απόψεις, αλλά το όριο, παρακαλώ,
πρέπει να το καταλαβαίνει ο καθένας και να αυτοπεριορίζεται σε
αυτό που θέλει να πει. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Μα, τι
είπα, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εγώ πριν σας είπα
και ανακαλέσατε -και είναι προς τιµήν σας- την προηγούµενη
φράση, αλλά παρακαλώ µη συνεχίζετε µε αυτόν τον τρόπο και
µε αυτές τις εκφράσεις. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε
Πρόεδρε, νοµίζω ότι όσο χρονικό διάστηµα είµαι εδώ, σε αυτό
το Κοινοβούλιο, δεν έχω δώσει δείγµατα γραφής σε κάτι κακό.
Συµφωνούµε; Είµαι κύριος σε όλα. Απλά διάβασα κάτι που είπε
ένας συγγραφέας και το έχει πει δηµόσια. Δεν το είπε κάπου
κρυφά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχουν ακουστεί
πολλά πράγµατα δηµόσια από πολλούς. Σε έναν κοινοβουλευτικό
διάλογο δεν σηµαίνει ότι κάθε φορά µπορεί να γίνεται χρήση τέ-
τοιων εκφράσεων. Εδώ είναι ένας κοινοβουλευτικός διάλογος. Κι
αν µου επιτρέπετε, κιόλας, να πω ότι κανονικά δεν µπορείτε να
διαβάζετε τίποτα, από πουθενά. Ό,τι είναι να πείτε πρέπει να το
πείτε από στήθους. 

Σε κάθε περίπτωση κι επειδή σήµερα έχουµε ένα άλλο νοµο-
σχέδιο και γίνεται µια συζήτηση για ένα νοµοσχέδιο που θα έρθει,
παρακαλώ αυτοπεριοριστείτε και κλείστε την οµιλία σας. Μιλάµε
για το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών αυτή τη στιγµή. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Δεν πει-
ράζει. Εγώ µπορώ να µιλάω για όποια θέµατα θέλω. Πού είναι το
κακό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Δεν το κάνατε µόνο
εσείς. Θέλω να είµαι δίκαιος. Το κάνουν κι άλλοι Αρχηγοί κοµµά-
των όταν έρχονται. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Έτσι είναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Καταλαβαίνω ένα

µικρό µέρος της οµιλίας να αναφερθεί στα πολιτικά πράγµατα,
αλλά όχι όλη η οµιλία να είναι για ένα άλλο ζήτηµα, εκτός νοµο-
σχεδίου. 

Δυο φράσεις ακόµα και ολοκληρώστε την τοποθέτησή σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, ακούστε µε λιγάκι. Το πόσο θα κρατήσει η οµιλία ενός
Προέδρου δεν το καθορίζει κανένας. Θα κρατήσει το χρονικό
όριο που είναι. Μάλιστα, εκεί συµφωνώ. Το τι θέµα θα πει όµως,
δεν νοµίζω να το καθορίζει το Προεδρείο της Βουλής ή κάποιος
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άλλος. Λογικά πράγµατα µιλάµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συγγνώµη, κύριε

Πρόεδρε. Θα µου επιτρέψετε σε αυτό να σας πω ότι ο Κανονι-
σµός της Βουλής προβλέπει ότι η συζήτηση, παρά µόνο αν είναι
ειδική συζήτηση των αρχηγών των κοµµάτων, γίνεται επί του συ-
γκεκριµένου νοµοσχεδίου και δεν δικαιούται κανείς να παρεκκλί-
νει από αυτό. Βεβαίως, είθισται οι Πρόεδροι των κοµµάτων ειδικά
να έχουν τη δυνατότητα να αναφερθούν και σε άλλα πολιτικά ζη-
τήµατα, όµως, κατανοείτε ότι αυτό πρέπει να είναι το µικρότερο
µέρος µιας οµιλίας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Πολύ
ωραία. Θα το έχω υπ’ όψιν. 

Το θέµα είναι ότι όταν λέει κάποιος κάτι, σίγουρα θα υπάρχουν
κάποιες αντιδράσεις. Δεν είδα, όµως, µε την ίδια θέρµη να αντι-
µετωπίζετε και τους Σπαρτιάτες όταν εδώ µέσα στο Κοινοβούλιο
ακουγόντουσαν περίεργες εκφράσεις. Υβριστικές και ποταπές
εκφράσεις, όπως «ναζί», «µορφώµατα» και χίλια δυο άλλα πρά-
γµατα, κατά κόρον έχουν ειπωθεί εδώ στο Κοινοβούλιο. Δεν µας
υποστηρίξατε. 

Εµείς, όµως, δεν εκφράζουµε την άποψη ότι πρέπει να αποδώ-
σουµε «τα του Καίσαρος τω Καίσαρι» στον οποιονδήποτε εδώ
µέσα. Εµείς σεβόµαστε όλους τους συναδέλφους και µιλάµε πο-
λιτικά. Τώρα, αν αυτό που λέει ένας Πρόεδρος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Πρόεδρε, συγ-
γνώµη, πρέπει να πω κάτι σε αυτό. Δεν είναι προσωπική αντιπα-
ράθεση. Υπάρχει ένας θεσµικός ρόλος που πρέπει να υπηρετήσω
και φαντάζοµαι δεν αναφέρεστε στη δική µου περίοδο κατά την
οποία προεδρεύω. Εγώ προσπαθώ -δεν ξέρω αν τα καταφέρνω
πάντα-, όπως προσπαθούν και όλοι οι συνάδελφοι, να ισορρο-
πήσω ανάµεσα στην ανάγκη να ακουστούν όλες οι απόψεις µε
άνεση, αλλά ταυτόχρονα να µην είναι και προσβλητικός ο λόγος
κάποιου. 

Επειδή αυτή η συζήτηση νοµίζω ότι είναι αδιέξοδη, παρακαλώ
πείτε τις τελευταίες φράσεις για να ολοκληρώσετε την οµιλία
σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Θα πω τις
τελευταίες φράσεις. Το θέµα, όµως, είναι ότι τα λεγόµενά µου αν
ενοχλούν κάποιους δεν µε ενδιαφέρει, να το πω έτσι λίγο «ωµά».
Αυτά που λέω εγώ εκφράζουν την ελληνική κοινωνία, εκφράζουν
την Ελλάδα, εκφράζουν τον ελληνικό λαό, στην πλειοψηφία του
τουλάχιστον. Αν κάποιοι έχουν περίεργες ιδέες και θέλουν να
εφαρµόσουν κάποια άλλα πράγµατα, αυτό είναι δικό τους πρό-
βληµα. Εµείς εδώ µέσα ήρθαµε για να λέµε αλήθειες και οι αλή-
θειες πονάνε. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Θα δοθεί ο λόγος σε
έναν Βουλευτή ακόµα γιατί αµέσως µετά θα έρθει ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
της Ελλάδας. 

Παρακαλώ, τον λόγο έχει ο κ. Μαρκογιαννάκης. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ

να έχω τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Συγγνώµη, κύριε

Μαρκογιαννάκη.
Κύριε Ηλιόπουλε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό, αλλά νοµίζω

ότι δόθηκαν οι όποιες διευκρινίσεις που τουλάχιστον µε αφορού-
σαν. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Πραγµατικά ένα λεπτό. 
Είναι ευθύνη όλων µας, όταν ακούγεται µέσα σε αυτή την Αί-

θουσα κακοποιητικός λόγος, ρατσιστικός λόγος, σε οποιαδήποτε
έκφανση, να υπάρχουν απαντήσεις. Δεν µπορώ να κατανοήσω
γιατί η µειοψηφία της Αίθουσας οδηγήθηκε να εκφράσει τη δια-
φωνία της µε αυτά που ακούγονταν πριν. Πρέπει να είναι καθαρό
ότι σε αυτά τα πράγµατα υπάρχει ένα µέτωπο από όλες και
όλους µέσα σε αυτή την Αίθουσα. Αλλιώς, δεν σεβόµαστε ούτε
τη διαδικασία -και επιτρέψτε µου να πω- ούτε την ίδια τη δηµο-
κρατία. Πρώτη παρατήρηση.

Δεύτερη παρατήρηση, σε τριάντα δευτερόλεπτα και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε, κι ευχαριστώ πολύ. Συζητάµε σήµερα νοµοσχέ-
διο του Υπουργείου Εσωτερικών. Εχθές, ο κ. Μπέος στο δηµοτικό

συµβούλιο του Βόλου απείλησε δηµοτικό σύµβουλο λέγοντας
«εσύ σίγουρα θα φας ξύλο µέχρι να τελειώσει η θητεία». Εχθές
έγινε αυτό. Και ρωτάω τον αρµόδιο Υφυπουργό, αφού η κυρία
Υπουργός δεν είναι στην Αίθουσα. Θα γίνει ποτέ κάποιος πειθαρ-
χικός έλεγχος στον κ. Μπέο ή θα συνεχίζετε να το χαϊδεύετε; Τον
άνθρωπο ο οποίος έχει χειροδικήσει απέναντι σε πολίτες, βρίζει
πολίτες, χρησιµοποιεί κακοποιητικό λόγο διαρκώς και εχθές,
µέσα στο δηµοτικό συµβούλιο, απείλησε άνθρωπο της Αντιπολί-
τευσης µε ξύλο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ακουστήκατε, κύριε
Ηλιόπουλε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Θα κάνετε κάτι; Σας εκ-
φράζει αυτή η λογική; Αυτό είναι το «µέτωπο µε την τοξικότητα»
που έχετε ή θα συνεχίσετε να χαϊδεύετε τον κ. Μπέο και θα τον
αφήνετε µόνο του χωρίς κανένα πειθαρχικό έλεγχο; Είναι ντροπή
σας να το συνεχίσετε αυτό!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Ηλιόπουλε,
ακούστηκε αυτό που θέλατε να πείτε.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι
εγώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, ένα
λεπτό και στον κ. Ξανθόπουλο και κλείνουµε αυτόν τον κύκλο,
αφού απαντήσει και ο κ. Στίγκας.

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Στην κυριολεξία ένα λεπτό. 
Προφανώς, ο κύριος Πρόεδρος των Σπαρτιατών θέλει να ξε-

χάσει ότι βρίσκεται στον προθάλαµο της δικαστικής εξουσίας για
µια υπόθεση η οποία είναι πλήγµα, όχι µόνο γι’ αυτούς, αλλά και
για όσους τους στηρίζουν. 

Δεύτερο και πολύ σηµαντικό. Εµείς φιλοδοξούµε να είµαστε
κόµµα όλων των πολιτών, όλων των ανθρώπων, ανεξάρτητα από
οποιαδήποτε επιλογή τους. Και αυτή µας την προσπάθεια δεν θα
µας την ανακόψει κανείς και κυρίως αυτοί οι τύποι οι οποίοι στε-
γάζονται στο ακροδεξιό φάσµα της πολιτικής ζωής και επικοινω-
νούν µε τις πιο σκοτεινές περιόδους της ελληνικής και της
παγκόσµιας ιστορίας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Για ένα λεπτό ο κ.

Στίγκας. Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Κύριε

Πρόεδρε, ευχαριστώ.
Άκουσα προηγουµένως για κακοποιητικό λόγο. Εµείς γι’ αυτή

την ειδική περίπτωση των οµοφυλοφίλων ποτέ µα ποτέ δεν
έχουµε εκφράσει και δεν θα εκφράσουµε κακοποιητικό λόγο. Το
τι κάνει ο καθένας στο κρεβάτι του είναι απόλυτο δικαίωµα του
και δεν µας ενδιαφέρει. Εδώ µιλάµε για άλλα θέµατα που φέρ-
νουν και ταλανίζουν την ελληνική κοινωνία και προσπαθούν να
εκµαυλίσουν την ελληνική κοινωνία. 

Τώρα αυτό που είπε ο κύριος συνάδελφος, ο κ. Ξανθόπουλος,
αν είµαστε του σκοτεινού παρελθόντος. Ας κοιτάξουν τον εαυτό
τους και µετά να µιλάνε για τους Σπαρτιάτες. Εµείς έχουµε και
ήθος και ευπρέπεια και νοµίζω το έχουµε δείξει τόσους µήνες. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Το είδαµε! 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΤΙΓΚΑΣ (Πρόεδρος των Σπαρτιατών): Εάν, ό-

µως, κάποια πράγµατα τους ενοχλούν, δικαίωµά τους είναι. Δεν
θα µας αφαιρέσουν τον λόγο. Δεν θα µας φιµώσουν. Γιατί βγαί-
νουν και δηµοσιεύµατα έντεχνα και από την Κυβέρνηση και από
παντού και από τον Βελόπουλο ότι στις 28 του µηνός που έχουν
-λέει- το εκλογοδικείο θα βγει απόφαση και η απόφαση θα είναι
αυτή. Αυτή είναι η τροµοκρατία.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει ο κ.

Μαρκογιαννάκης κι αµέσως µετά ο Πρόεδρος του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση της Ολο-
µέλειάς µας έχει ιδιαίτερο χαρακτήρα. Συζητάµε σήµερα εδώ,
στον ναό της δηµοκρατίας, για ένα θέµα που βρίσκεται στον πυ-
ρήνα της ίδιας της δηµοκρατικής διαδικασίας, για το δικαίωµα
του εκλέγειν. Και το συζητάµε εµείς, οι εκπρόσωποι των πολιτών
αυτής της χώρας, των πολιτών που κάνοντας χρήση αυτού ακρι-
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βώς του δικαιώµατος, ανέδειξαν εµάς στο Κοινοβούλιο. Η ευθύνη
µας, εποµένως, είναι βαριά τόσο απέναντι στη δηµοκρατία όσο
και απέναντι στους συµπολίτες µας, ιδιαίτερα εκείνους οι οποίοι
έχουν αντικειµενική δυσκολία να ασκήσουν αυτό το θεµελιώδες
πολιτικό τους δικαίωµα. 

Πριν από έξι µήνες αυτή εδώ η Βουλή, µε συντριπτική πλει-
οψηφία των δύο τρίτων και άνω, έκανε ένα πολύ σηµαντικό βήµα
εγκρίνοντας το σχέδιο νόµου για την άρση των εµποδίων για την
ψήφο των αποδήµων. Σήµερα, µε το παρόν σχέδιο νόµου, έχουµε
τη δυνατότητα να προχωρήσουµε ακόµα πιο µπροστά, να διευ-
ρύνουµε και να εµβαθύνουµε τη δηµοκρατική λειτουργία της πο-
λιτείας µας, κάνοντας αυτό που επί πολλά χρόνια όλοι απο-
καλούσαν αυτονόητο, αλλά ουδέποτε υλοποίησαν. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Κι όµως, παρά τις αρχικές ενδείξεις ευρείας συναίνεσης, όπως
προέκυψε στην επί της αρχής συζήτηση, µετά από την ανακοί-
νωση της τροπολογίας της κυρίας Υπουργού, στην ουσία ακού-
στηκαν πολλές βαριές εκφράσεις από την Αντιπολίτευση, µε
διατυπώσεις ακραίες, αλλά και τόσο απρόσεκτες που, τελικά, αυ-
τοαναιρούνται. Είναι µία τροπολογία µε την οποία δίνεται το δι-
καίωµα της επιστολικής ψήφου στους συµπολίτες µας που
κατοικούν στο εξωτερικό και για τις εθνικές εκλογές, ώστε να µην
είναι απλώς συµπατριώτες µας, αλλά να γίνουν και κατ’ ουσίαν
συµπολίτες µας µέσα από την απρόσκοπτη συµµετοχή τους στις
δηµοκρατικές µας διαδικασίες. 

Σταχυολογώ και ρωτώ: 
Πώς είναι δυνατόν να αποκαλείτε αυταρχική µια δηµοκρατία

που διευρύνει τις δυνατότητες άσκησης του εκλογικού δικαιώ-
µατος των πολιτών της; Πώς είναι δυνατόν να συνιστά «πραξικό-
πηµα» η πρόβλεψη µέτρων διευκόλυνσης και αύξησης της
συµµετοχής στις εκλογές και µάλιστα, της συµµετοχής των πο-
λιτών που ήδη έχουν δικαίωµα και είναι ήδη εγγεγραµµένοι στους
εκλογικούς καταλόγους; Ας είµαστε, λοιπόν, όλοι πιο προσεκτικοί
στην επιλογή των εκφράσεων µας και ας µην παρασυρόµαστε
από τη συνήθεια της αµετροέπειας που κυριάρχησε στον πολι-
τικό διάλογο, ειδικά την προηγούµενη δεκαετία.

Χώρος για κριτική υπάρχει. Δεν χρειάζονται λεκτικές ακρότη-
τες, αρκούν τα δοµηµένα επιχειρήµατα. Οτιδήποτε άλλο ρίχνει
νερό στον µύλο της απαξίωσης της έννοιας της δηµοκρατίας,
προς µεγάλη χαρά όσων καραδοκούν για να την πλήξουν και
όπως βλέπετε στην Ευρώπη και αλλού αυτοί και αυτές δεν είναι
λίγοι, είναι αρκετοί.

Εποµένως είναι ζήτηµα δηµοκρατικής πίστης να προχωρή-
σουµε τα βήµατα διευκόλυνσης της συµµετοχής των πολιτών
στις εκλογικές διαδικασίες. Για τις δηµοκρατίες η έννοια του πο-
λίτη είναι απολύτως ταυτισµένη µε το δικαίωµα ψήφου και άρα,
µε τη δυνατότητά του να το ασκεί. Αυτό κάνει σήµερα η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας, προτείνει στη Βουλή σε όλους και
όλες εµάς, δηλαδή, που βρισκόµαστε εδώ, ακριβώς, επειδή οι
συµπολίτες µας άσκησαν το δικαίωµά τους, µας προτείνει να δι-
ευρύνουµε τη δυνατότητα των συµπολιτών µας να ασκούν το βα-
σικότερο των δηµοκρατικών τους δικαιωµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κυρία Υπουργός εχθές έκανε
λόγο για µία ιστορική ευκαιρία. Και έχει δίκιο. Είναι, πράγµατι,
µια ιστορική ευκαιρία για να εκσυγχρονίσουµε τις δηµοκρατικές
µας διαδικασίες. Πρόκειται για ένα αποφασιστικό βήµα δηµοκρα-
τικού εκσυγχρονισµού, συνεπές µε την προγραµµατική δέσµευση
του Πρωθυπουργού για ένα πολυδιάστατο και πολυδύναµο εκ-
συγχρονισµό της χώρας.

Φέρνουµε τη δηµοκρατία µας ένα βήµα πιο κοντά στις διεθνείς
εξελίξεις. Φέρνουµε τους συµπολίτες µας ένα βήµα πιο κοντά
στις δηµοκρατικές τους διαδικασίες. Ενισχύουµε και προστα-
τεύουµε το πολίτευµα µας. Ενισχύουµε και προστατεύουµε τη
φιλελεύθερη αστική δηµοκρατία σε µια στιγµή κατά την οποία οι
εφιάλτες του παρελθόντος δείχνουν να ξυπνούν σε Ευρώπη και
Αµερική. Ας θυµηθούµε, κύριοι συνάδελφοι, συγκεκριµένα, τα τε-
λευταία χρόνια, ποιοι έχουν καταφερθεί κατά της επιστολικής
ψήφου σε άλλες χώρες, αµφισβητώντας εκλογικά αποτελέσµατα
και προσπαθώντας να εµφυσήσουν στους πολίτες των χωρών αµ-
φιβολίες και αποστροφή για τις εκλογικές διαδικασίες. Μα, αµ-

φισβήτηση και αποστροφή για τις εκλογικές διαδικασίες σηµαί-
νει, τελικά, αµφισβήτηση της ίδιας της δηµοκρατίας.

Ας µην αναπαράγουµε άκριτα τα επικίνδυνα σχήµατα λόγου
που υπονοµεύουν τη δηµοκρατική πίστη. Σε µια εποχή που η δη-
µοκρατία βάλλεται διεθνώς από αρνητές, αµφισβητίες, οµολογη-
µένους και ανοµολόγητους εχθρούς της µια είναι η καλύτερη
ασπίδα προστασίας που µπορούµε να τους προσφέρουµε: Η εγ-
γύτητά της µε τους πολίτες της. Η συµµετοχή είναι το απόλυτο
µέγεθος νοµιµοποίησης στα δηµοκρατικά πολιτεύµατα.

Υπερψηφίζοντας, εποµένως, τις διατάξεις για την επιστολική
ψήφο διευρύνουµε τη συµµετοχή, ενισχύουµε τη δηµοκρατική
νοµιµοποίηση, δυναµώνουµε τη δηµοκρατία µας, κάνουµε -ως εκ-
πρόσωποι των πολιτών- το καθήκον µας απέναντι σε αυτούς και
απέναντι στη δηµοκρατική µας πολιτεία.

Πριν από λίγους µήνες η πρώτη συµµετοχή αποδήµων Ελλή-
νων και Ελληνίδων σε εκλογική διαδικασία ήταν ένα αποφασι-
στικό βήµα. Υπήρξαν ωστόσο ζητήµατα που οδήγησαν σε χαµηλή
συµµετοχή. Πολλά από αυτά τα αντιµετωπίσαµε τον περασµένο
Ιούλιο, όταν µε ευρεία συναίνεση προβήκαµε στην άρση των πε-
ριορισµών για την εγγραφή στους εκλογικούς καταλόγους. Τώρα
περνάµε στο επόµενο βήµα για τη διευκόλυνση άσκησης του
εκλογικού δικαιώµατός τους, µε την υιοθέτηση ενός εργαλείου,
δοκιµασµένο διεθνώς, της επιστολική ψήφο.

Οι πλέον προηγµένες δηµοκρατίες του κόσµου εδώ και δεκαε-
τίες έχουν συµπεριλάβει την επιστολική ψήφο στις διαδικασίες
τους. Το παράδειγµα των πιο πολυάσχολων ψηφοφόρων του
πλανήτη -αν θα µπορούσα να χρησιµοποιήσω αυτή την έκφραση-
, των Ελβετών, που ψηφίζουν κατά µέσο όρο τέσσερις φορές τον
χρόνο και χρησιµοποιούν κατά κόρον την επιστολική ψήφο ήδη
από τη δεκαετία του ’70 είναι χαρακτηριστικό. Μισό αιώνα αργό-
τερα η διαδικασία που εµείς σήµερα προτείνουµε εδώ είναι
ακόµα πιο ασφαλής. Αφορά στο τµήµα εκείνο των πολιτών εκλο-
γέων που έχουν αντικειµενικό πρόβληµα απόστασης για να συµ-
µετάσχουν στις εκλογές µας.

Δεν µπορεί, λοιπόν, τη στιγµή που σε άλλες χώρες οι Βουλευ-
τές εγκαλούν τις κυβερνήσεις τους ότι δεν αποστέλλουν αρκε-
τούς φακέλους για επιστολική ψήφο, εµείς εδώ ακόµη να συ-
ζητάµε για το αν η επιστολική ψήφος κρύβει κινδύνους. Οι καιροί
δεν αλλάζουν. Οι καιροί έχουν ήδη αλλάξει. Ούτε η Ελλάδα ούτε
η δηµοκρατία µας ούτε οι συµπολίτες µας µπορούν να περιµέ-
νουν άλλο. Ας συνεχίσουµε µαζί τα βήµατα του δηµοκρατικού εκ-
συγχρονισµού που ξεκινήσαµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σας προτρέπω να υπερψηφί-
σετε το σχέδιο νόµου, ώστε όλοι και όλες µαζί να δώσουµε, µέσα
από µια διευρυµένη πλειοψηφία, ένα ισχυρό σήµα δηµοκρατικής
αποφασιστικότητας.

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο Γε-
νικός Γραµµατέας της Κεντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας, ο Δηµήτρης Κουτσούµπας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-
ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Κυρίες και κύριοι, χωρίς περιστροφές, σας λέµε ευθέως πως
έχετε φέρει ένα επικίνδυνο, αντιδραστικό νοµοσχέδιο, το οποίο
αφορά στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος, ένα αντισυντα-
γµατικό νοµοσχέδιο, το οποίο, φυσικά, δεν βελτιώνεται, µόνο
απορρίπτεται. 

Εχθές, µε την τροπολογία που καταθέσατε, η οποία αποτελεί,
ουσιαστικά, ένα νέο νοµοσχέδιο, προκειµένου να επεκτείνετε την
επιστολική ψήφο και στις εθνικές εκλογές για τους απόδηµους
του εξωτερικού, το κάνατε ακόµα πιο επικίνδυνο, ακόµα πιο αντι-
δραστικό. Αρπάξατε την ευκαιρία, δηλαδή, τη συναίνεση που
απλόχερα σας πρόσφεραν ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ, η Πλεύση Ελευ-
θερίας και είπατε να το τερµατίσετε. Η ευθύνη των συγκεκριµέ-
νων κοµµάτων είναι τεράστια, δεν το συζητάµε. Το λιγότερο που
έχουν να κάνουν είναι να αποσύρουν τη στήριξή τους, αφού
πρώτα σκουπίσουν τα δάκρυά τους, γιατί δήθεν η Κυβέρνηση
τους εξαπάτησε και χάλασε τη «σούπα» της συναίνεσης. Αυτά
παθαίνεις όταν προσπαθείς να εµφανίσεις ως δήθεν προοδευτι-
κές, αντιδραστικές µεταρρυθµίσεις. Θα πάθετε το ίδιο και στα
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επόµενα νοµοσχέδια -στα επεισόδια- που έρχονται, που ο κ. Μη-
τσοτάκης εµφανίζει ως µέγιστη πρόοδο, µάλιστα.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Τι κάνετε εσείς της Κυβέρνησης;
Ανοίγετε επικίνδυνους δρόµους για τη χειραγώγηση της ψήφου.
Αλλάζετε τον ίδιο τον χαρακτήρα της ψήφου. Αυτά προσπαθείτε
να τα στηρίξετε µε παραπλανητικά έως και φτηνά -θα µου επι-
τρέψετε να πω- επιχειρήµατα. Έτσι είναι. Όλα τα επιχειρήµατα
που έχετε χρησιµοποιήσει µέχρι τώρα είναι στον αέρα, καταρρί-
πτονται χωρίς ιδιαίτερο κόπο. 

Βέβαια, δεν είναι η πρώτη φορά που το κάνετε αυτό. Εδώ νο-
µοθετήσατε τη δεκάωρη εργασία χωρίς υπερωριακή αµοιβή και
λέγατε ότι το κάνετε για να διευκολύνετε τους εργαζόµενους να
πηγαίνουν να µαζεύουν τις ελιές στο χωριό. Ούτε φυσικά είναι
δικό σας προνόµιο αυτή η τακτική. Την έχουν χρησιµοποιήσει
όλες οι κυβερνήσεις διαχρονικά. Γι’ αυτό λέµε πως δεν είναι τυ-
χαίο ότι και σε αυτό το κατάπτυστο νοµοσχέδιο δήλωσαν τη στή-
ριξή τους τα γνωστά «συνεταιράκια» σας -ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΠΑΣΟΚ-
δίνοντάς σας το πολυπόθητο άλλοθι της συναίνεσης, όπως άλ-
λωστε µε σταθερότητα κάνουν εδώ και τεσσεράµισι χρόνια. Φαί-
νεται πως η προσπάθεια ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ να εµφανίσουν την
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και τον Πρωθυπουργό ως
υπερασπιστή δικαιωµάτων θα έχει πάρα πολλά επεισόδια.

Ό,τι και να πείτε, πάντως, εσείς της Νέας Δηµοκρατίας, το εν
λόγω νοµοσχέδιο είναι άλλο ένα νοµοσχέδιο-έκτρωµα αυτής της
Κυβέρνησης. Και αυτό δεν αλλάζει επειδή θα το στηρίξουν δήθεν
προοδευτικά κόµµατα. Είναι, επίσης, σαφές ότι ποντάρετε στη
µέθοδο της σαλαµοποίησης των αλλαγών τις οποίες θέλετε να
περάσετε στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος και στον
εκλογικό νόµο. Τα φέρνετε λίγα-λίγα για να µη χτυπάνε και πολύ
άσχηµα στον λαό.

Πρώτα επαναφέρατε το απαράδεκτο και καλπονοθευτικό µπό-
νους στις βουλευτικές εκλογές, µετά καταργήσατε τα κριτήρια
που είχαν θεσπιστεί, µε ευρύτατη πλειοψηφία, το 2019 για την
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων εκτός της επι-
κράτειας, τώρα φέρνετε την επιστολική ψήφο και αλλάζετε τον
τρόπο κατανοµής των εδρών στις ευρωεκλογές. 

Αλήθεια, τελειώνει εδώ αυτό το παιχνίδι ή ετοιµάζετε και άλλα;
Το ρωτάµε γιατί ακούσαµε τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας
να λέει στην επιτροπή ότι το επόµενο βήµα πρέπει να είναι η δυ-
νατότητα να ψηφίζουν και οι Έλληνες του εξωτερικού, που δεν
είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους. Για ποιον
λόγο να τους αποκλείουµε; Αναρωτήθηκε µε το γνωστό υφάκι,
το ύφος αυτής της αθώας θρασύτητας που παίρνετε, εδώ που
τα λέµε, όλοι σας όταν παριστάνετε ότι λέτε κάτι αυτονόητο και
αφήνετε, βέβαια, τους πάντες άφωνους. 

Εµείς, πάντως, αυτό νοµίζουµε ότι είναι το νόηµα των εκλογι-
κών καταλόγων, να ξέρουµε ποιοι έχουν δικαίωµα ψήφου ώστε
να µην ψηφίζουν, να αποκλείονται, δηλαδή, αυτοί που δεν το
έχουν. Έτσι απλά. Είναι παρωχηµένο αυτό; Είναι αγκύλωση; Είναι
δογµατισµός; Και το σύγχρονο και προοδευτικό ποιο είναι; Να
ψηφίζουν και τα δέντρα; Θα µας το πείτε και αυτό σε λίγο. Άλλω-
στε έχετε και το know how ως παράταξη. Μην πάµε τώρα πολύ
µακριά και πολύ παλιά. 

Εµείς, φυσικά, είχαµε προειδοποιήσει ότι εκεί το πάτε, µε µα-
θηµατική ακρίβεια. Δηλαδή, το πάτε σε µία τεραστίων διαστά-
σεων αλλοίωση του εκλογικού σώµατος, συµπεριλαµβάνοντας
ανθρώπους που δεν έχουν κανένα πραγµατικό δεσµό µε τη
χώρα, παρά µόνο κάποιους συναισθηµατικούς δεσµούς και αν
και, κατά συνέπεια, δεν θα υποστούν και τις συνέπειες της όποιας
επιλογής τους, που σηµαίνει, βέβαια, ότι µπορεί να είναι πολύ πιο
εύκολα χειραγωγήσιµοι.

Και αφήστε την υποκρισία ότι νοιάζεστε για την Οµογένεια. Αν
νοιάζεστε για την Οµογένεια, κοιτάξτε να δώσετε λύσεις στα προ-
βλήµατά της, όπως για το γεγονός ότι επτακόσια παιδιά στο Μό-
ναχο κινδυνεύουν να µείνουν χωρίς σχολείο, οι γονείς τους είναι
εδώ και καιρό ανάστατοι, κάνουν κινητοποιήσεις, κινητοποι-
ούνται, βρίσκονται στον δρόµο και εσείς απλά παρακολουθείτε
ή τους κάνετε µπαλάκι του πινγκ πονγκ. 

Αν νοιάζεστε πραγµατικά για τη διευκόλυνση της συµµετοχής
των Οµογενών στις εκλογές, φτιάξτε περισσότερα εκλογικά τµή-
µατα για να ψηφίζουν µε φυσική παρουσία όσοι έχουν πραγµατι-

κούς δεσµούς µε τη χώρα, χωρίς να χρειάζεται να ταξιδεύουν χι-
λιόµετρα µακριά. Αλλά αυτά, λέτε, κοστίζουν. Καµµία έκπληξη
δεν µας προξενεί που το µετράτε και αυτό µε όρους κόστους.
Αυτή είναι άλλωστε και η συνολική αντίληψή σας για την ίδια τη
δηµοκρατία και τη συµµετοχή. 

Οπότε τι κάνετε; Καταργείτε τελείως τα εκλογικά τµήµατα του
εξωτερικού και θεσµοθετείτε ως µοναδική επιλογή την επιστολική
ψήφο. Δεν θα απαιτείται, δηλαδή, ούτε αυτή η ελάχιστη ένδειξη
ενδιαφέροντος που είναι να πάει κάποιος µέχρι το εκλογικό τµή-
µα. Όµως, η επιστολική ψήφος δεν αφορά, φυσικά, µόνο στους
ψηφοφόρους του εξωτερικού, όπως παραπλανητικά προσπα-
θείτε να το παρουσιάσετε σε ορισµένες τοποθετήσεις σας. Είναι
πρόβληµα και ανοίγει επικίνδυνους δρόµους και στο εσωτερικό
της χώρας. 

Πάµε, λοιπόν, στο προκείµενο. Και δώστε µας επιτέλους µια
σοβαρή απάντηση στο εξής απλό ερώτηµα και εσείς της Κυβέρ-
νησης και εσείς οι άλλοι, οι πρόθυµοι που υπερψηφίζετε. Την 9η

Ιουνίου, µόλις κλείσουν οι κάλπες των ευρωεκλογών και βγει το
αποτέλεσµα, θα µπορεί να µας εγγυηθεί κάποιος ότι όσοι ψήφι-
σαν µε επιστολική ψήφο, το έκαναν εντελώς µόνοι τους, µε αµε-
σότητα και µυστικότητα και χωρίς να υπόκεινται σε άµεσες
πιέσεις και εκβιασµούς; Προσέξτε, λέω «άµεσες», γιατί γνωρί-
ζουµε πολύ καλά ότι στο σηµερινό σύστηµα γενικότερα, που βα-
σίζεται στην εκµετάλλευση των αδυνάτων, άρα και στις διαφόρων
ειδών εξαρτήσεις και καταναγκασµούς, πιέσεις και εκβιασµοί θα
υπάρχουν και υπάρχουν έτσι κι αλλιώς. Θυµόσαστε όλοι άλλωστε
το βίντεο µε τον Υπουργό σας, τότε υποψήφιο Βουλευτή να πε-
ριοδεύει σε χώρο εργασίας, παρέα µε τον εργοδότη, ο οποίος
εργοδότης έβγαζε λόγο στους εργαζόµενους για το τι πρέπει να
ψηφίσουν για να έχουν τη δουλειά τους. Και αυτό είναι η σταγόνα
στον ωκεανό, που έτυχε να καταγραφεί σε αυτό το βίντεο και να
δηµοσιοποιηθεί. 

Όλοι ξέρουµε τι συµβαίνει κάθε µέρα, κάθε ώρα και στους χώ-
ρους δουλειάς και στα σπίτια και απέναντι, ιδιαίτερα, σε ευάλω-
τους συµπολίτες µας. Τουλάχιστον, όµως, µέχρι τώρα όσες
πιέσεις και αν είχαν ασκηθεί, ο ψηφοφόρος τη στιγµή της ψηφο-
φορίας ήταν µόνος, µε τον εαυτό του, µέσα στο παραβάν, χωρίς
να τον βλέπει κανείς και µπορούσε να πάρει την ευθύνη της επι-
λογής του. Αυτό έρχεστε και το καταργείτε και δεν έχετε δώσει
την παραµικρή τεκµηρίωση. 

Αλλά για ποια αµεσότητα µπορούµε να µιλάµε, όταν την ταυ-
τοπροσωπία κατά την παραλαβή του φακέλου θα τη διενεργεί ο
υπάλληλος της ταχυδροµικής εταιρείας; Αλήθεια, για τον Έλληνα
ψηφοφόρο που θα ψηφίσει µε επιστολική ψήφο κάπου στη Λατι-
νική Αµερική, για παράδειγµα, ας πούµε στην Κολοµβία, ποιος
θα κάνει ταυτοπροσωπία; Ο υπάλληλος της ταχυδροµικής εται-
ρείας της Κολοµβίας; Είστε καθόλου µε τα καλά σας; Και πώς,
ακριβώς, θα επιβάλλεται πρόστιµο σε αυτή την εταιρεία αν γίνουν
παρατυπίες; 

Σας τα επισηµαίνει αυτά και η Επιστηµονική Επιτροπή της Βου-
λής και περιµένουµε καθαρή απάντηση. 

Για ποια αµεσότητα µπορούµε να µιλάµε όταν θα µπορεί να τα-
χυδροµεί την ψήφο, να ψηφίζει, δηλαδή, για λογαριασµό του
εκλογέα ακόµα και τρίτο πρόσωπο µε εξουσιοδότηση και µάλι-
στα, θα µπορεί να ταχυδροµεί και πάνω από µία ψήφο, ακόµα,
δηλαδή, και εκατό και διακόσιες και χίλιες. Σας λέω εγώ, γιατί
όχι; Καταλαβαίνετε τι µηχανισµούς χειραγώγησης νοµοθετείτε;
Και εσείς εδώ της δήθεν Αντιπολίτευσης καταλαβαίνετε τι έχετε
δηλώσει µέχρι τώρα ότι θα υπερψηφίσετε;

Προφανώς, καταλαβαίνετε πολύ καλά όλοι σας και το κάνετε
συνειδητά. Σας έχουµε παραθέσει συγκεκριµένα στοιχεία που
δείχνουν ότι σε όλες τις χώρες, όπου χρησιµοποιήθηκε ή χρησι-
µοποιείται η επιστολική ψήφος έχουν καταγραφεί φαινόµενα
εκλογικής απάτης, χειραγώγησης ψήφου, έχουν ακυρωθεί µέχρι
και αποτελέσµατα. Βέβαια, εσείς τη διεθνή εµπειρία την γράφετε
στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας και την αξιοποιείτε µόνο
εκεί που θεωρείτε όλοι ότι σας βολεύει. 

Όπως, παραδείγµατος χάριν, για τα ιδιωτικά πανεπιστήµια.
Αφήστε που και εκεί δεν σας δικαιώνει, αλλά θα το συζητήσουµε
στην ώρα του αυτό. 

Εδώ, λοιπόν, κάνετε ότι δεν ακούτε. Μάλιστα, τα στοιχεία από
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όλες αυτές τις χώρες δείχνουν ότι πουθενά δεν φαίνεται να ανέ-
βηκε η συµµετοχή του λαού εξαιτίας της επιστολικής ψήφου. Βέ-
βαια, αυτό είναι 100% αναµενόµενο αφού η αποχή έχει κυρίως
πολιτικά, έχει κοινωνικά αίτια και όχι τεχνικά. Περικλείει η αποχή
µέσα της -σε σηµαντικό βαθµό- µια διαµαρτυρία, περιέχει στάση
απόρριψης αυτού του πολιτικού συστήµατος και της πολιτικής
των κυβερνήσεών του. Και το λέµε αυτό µε σιγουριά, άσχετα αν
εµείς δεν συµφωνούµε καθόλου ότι αυτός είναι ο τρόπος µε τον
οποίο πρέπει να εκφράζεται ο ψηφοφόρος και τον αντιπαλεύουµε
αυτόν τον τρόπο στην πράξη. Αλλά για τις περιπτώσεις ψηφοφό-
ρων που υπάρχει όντως ανάγκη διευκόλυνσης, όπως είναι για πα-
ράδειγµα οι εποχικοί εργαζόµενοι, πάλι µιλάτε υποκριτικά, γιατί
αν θέλατε να τους διευκολύνετε πραγµατικά θα είχατε κάνει
δεκτή την τροπολογία του ΚΚΕ, για να µπορούν να ψηφίζουν µε
αυτοπρόσωπη παρουσία στα εκλογικά τµήµατα του τόπου εργα-
σίας τους, βάσει ειδικών εκλογικών καταλόγων που θα συντα-
χθούν µε ευθύνη της ΔΥΠΑ, της Δηµόσιας Υπηρεσίας Απασχό-
λησης. Τόσο δύσκολο ήταν; Καθόλου. Απλά δεν θέλατε να το κά-
νετε. 

Την ίδια ώρα, βέβαια, διαβάζετε και το Σύνταγµα της χώρας
όπως σας βολεύει, γιατί το Σύνταγµα µιλάει ρητά για ταυτόχρονη
διενέργεια της ψηφοφορίας σε όλη την επικράτεια και έχει µια
λογική που το προβλέπει αυτό. Ποια είναι αυτή η λογική; Ότι όλοι
οι ψηφοφόροι ψηφίζουν έχοντας παρακολουθήσει στην προεκλο-
γική περίοδο τις θέσεις των κοµµάτων για όλα τα θέµατα, µεταξύ
των οποίων και αυτά που ανεβαίνουν ψηλά στην επικαιρότητα,
λόγω ενός σηµαντικού, αιφνίδιου γεγονότος που συµβαίνει. 

Θυµίζω ότι έντεκα ηµέρες πριν από τις εκλογές του Ιουνίου συ-
νέβη το πολύνεκρο ναυάγιο στην Πύλο, που µάλιστα, οδήγησε
και στη µαταίωση του debate των πολιτικών αρχηγών και καθό-
ρισε τη συζήτηση τις ηµέρες που απέµειναν µέχρι την κάλπη. Με
αφορµή αυτό το γεγονός, όλα τα κόµµατα είπαν τις θέσεις τους
για το προσφυγικό, έγινε πολιτική αντιπαράθεση. Αν υπήρχε τότε
η επιστολική ψήφος, πολύς κόσµος θα είχε ήδη ψηφίσει, δηλαδή,
θα ψήφιζε µε άλλα κριτήρια, σε άλλο πολιτικό κλίµα από ό,τι οι
υπόλοιποι ψηφοφόροι. Και αυτό, επίσης, σας το επισηµαίνει η
Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής και είναι από µόνος του
λόγος να αποσύρετε  αυτό το νοµοσχέδιο εδώ και τώρα. Βέβαια,
θα µου πείτε εδώ ότι δεν σας καίγεται καρφί για το άρθρο 16 και
πάτε να το παρακάµψετε, στο δηµοκρατικό δικαίωµα της ταυτό-
χρονης διενέργειας της ψηφοφορίας θα κωλώσετε; 

Ακόµη, ακούµε τους Βουλευτές της Κυβέρνησης να µιλάνε -
και µιλάνε πολύ είναι η αλήθεια- για την ανάγκη αύξησης της συµ-
µετοχής. Η δική µας γνώµη είναι ότι η συµµετοχή εκτός από
ποσοτικά έχει και ποιοτικά χαρακτηριστικά, τα οποία πρέπει επί-
σης να κοιτάζουµε.

Με το νοµοσχέδιο αυτό εισάγεται µια εντελώς διαφορετική λο-
γική συµµετοχής στην εκλογική διαδικασία. Πρόκειται για µια
πολύ πιο παθητική, απόµακρη στάση, όπου ο καθένας και η κα-
θεµία από το σπίτι του ή κάπου αλλού, πάντως µακριά από συλ-
λογικές διαδικασίες και από κάθε πολιτική ζύµωση, θα συµπλη-
ρώνει ένα έντυπο και θα το ταχυδροµεί. Για να το πούµε παρα-
στατικά, κάπου µεταξύ της πληρωµής του λογαριασµού της ΔΕΗ
και της παραλαβής ενός δέµατος, θα µπορεί να ρίχνει και την
ψήφο του, λες και αυτές οι πράξεις είναι ίδιας βαρύτητας.

Μιλάµε, δηλαδή, για υποβάθµιση της ίδιας της έννοιας της
συµµετοχής στην εκλογική διαδικασία. Πρόκειται για την επέ-
κταση της λογικής των εξ αποστάσεως ψηφοφοριών, που νοµο-
θετήσατε και για τα συνδικάτα των ενιαίων ψηφοδελτίων που
προσπαθείτε ανεπιτυχώς να επιβάλλετε και στους φοιτητικούς
συλλόγους επίσης, των ηλεκτρονικών κοµµάτων που αντί για
ενεργά µέλη έχουν followers, οι οποίοι το πολύ, πολύ να εµφανι-
στούν για να ψηφίσουν αρχηγό µε 2 ευρώ και µετά δεν τους ξα-
ναβλέπει και κανείς. Τις συνέπειες αυτής της λογικής τις
βλέπουµε µπροστά µας αυτή την περίοδο στο πολιτικό σύστηµα,
στη σαπίλα που αυτό αποπνέει. 

Για εµάς η συµµετοχή κρίνεται πρώτα από όλα στην καθηµε-
ρινότητα, στον χώρο δουλειάς, στο σωµατείο, στον σύλλογο γο-
νέων και πάει λέγοντας. Κρίνεται από το πώς αντιµετωπίζεις τα
κοινά προβλήµατα, αν τα αντιµετωπίζεις µε συλλογικό τρόπο,
µαζί µε όσους τραβάνε τα ίδια µε σένα ή µόνος σου, ψάχνοντας

ατοµικές διεξόδους που συνήθως δεν υπάρχουν. Αν δεν υπάρχει
αυτή η συµµετοχή, τότε και η συµµετοχή στην εκλογική διαδικα-
σία µια φορά στα τέσσερα χρόνια, είναι εξ αρχής υπονοµευµένη
και πολύ πιο εύκολα χειραγωγήσιµη. Εκεί δίνουµε εµείς πρώτα
απ’ όλα όλες µας τις δυνάµεις. 

Εδώ υπάρχουν θετικά παραδείγµατα, όπως τα στοιχεία από το
εργατικό κίνηµα που δείχνουν ότι η συµµετοχή σε αρχαιρεσίες
των σωµατείων αυξάνεται σταθερά τα τελευταία χρόνια κατά 4%
έως 5% τον χρόνο. Ή οι ζωντανές διεργασίες που είναι σε εξέλιξη
στα πανεπιστήµια, των φοιτητών µας ενάντια στην ίδρυση ιδιωτι-
κών πανεπιστηµίων που φέρνετε, µε χιλιάδες φοιτητές να συµµε-
τέχουν στις γενικές συνελεύσεις των συλλόγων τους, να συζη-
τούν συλλογικά, δηµοκρατικά µεταξύ τους και µε τους καθηγητές
τους, να συντονίζονται οι φοιτητές µε άλλους φοιτητές άλλων
σχολών, µε τους µαθητές στα σχολεία, να ανταλλάσσουν από-
ψεις ακόµα και να συγκρούονται ιδεολογικά και να συναποφασί-
ζουν, τελικά, τα µέσα µε τα οποία θα δράσουν, τι πρωτοβουλίες
θα πάρουν. Μιλάµε, δηλαδή, για συµµετοχή που οδηγεί σε δρά-
ση, σε πράξη και όχι σε επιστροφή στη θέση του παθητικού
θεατή. 

Εσείς, όµως, φοβάστε αυτή τη συµµετοχή, δεν τη θέλετε. Τους
ονοµάζετε µειοψηφία και στέλνετε, για παράδειγµα, τα ΜΑΤ στις
σχολές, για να χτυπήσουν τον αγώνα των φοιτητών, να τους τρο-
µοκρατήσουν. Βάζετε διευθυντές σχολείων να απειλούν µαθητές
που αγωνίζονται. Ποιος παλεύει, λοιπόν, για τη συµµετοχή και
ποιος τη φοβάται; 

Τέλος, µια κουβέντα για την αλλαγή στον τρόπο κατανοµής
των εδρών στις ευρωεκλογές, γιατί και εδώ περισσεύει η υποκρι-
σία. Μη µας θεωρείτε κορόιδα, λες και δεν καταλαβαίνουµε τι
πάτε να κάνετε. Μειώνετε το εκλογικό µέτρο, για να µοιραστούν
περισσότερες έδρες στην πρώτη κατανοµή και έτσι να ευνοή-
σετε, δυνητικά, τον εαυτό σας, ως το µεγαλύτερο κόµµα, τουλά-
χιστον, αυτή τη στιγµή. Και αυτή η αλλαγή δεν έχει καµµία σχέση
µε την ακραία πιθανότητα που επικαλείστε να προκύψουν διά-
φορα εκλογικά παράδοξα στην τρίτη κατανοµή. Αλλά αυτός είναι
ο σεβασµός σας στην περιβόητη συµµετοχή του λαού, την οποία
επικαλείστε για να θεσπίσετε την επιστολική ψήφο. 

Και, φυσικά, πρέπει επιτέλους να καταργήσετε εντελώς το
αντιδηµοκρατικό όριο του 3% και στις βουλευτικές εκλογές και
στις ευρωεκλογές, όπως και το καλπονοθευτικό µπόνους στις
βουλευτικές, για να εκπροσωπούνται όλες οι ψήφοι του λαού ισό-
τιµα. Έτσι µπορείτε να δώσετε, αν θέλετε, και ένα επιπλέον κίνη-
τρο στον κόσµο να πάει να ψηφίσει αυτό που τον εκφράζει. Και
σας το λέµε εµείς, που όπως ξέρετε, δεν έχουµε καµµιά αγωνία
για το αν θα περάσουµε το συγκεκριµένο όριο, αυτό είναι, όµως,
το δίκαιο.

Κλείνοντας, εµείς θα σας πούµε για µια ακόµα φορά, έστω και
τώρα, την τελευταία στιγµή, να αποσύρετε αυτό το άθλιο νοµο-
σχέδιο, µαζί µε την τροπολογία που φέρατε εχθές. Ξέρουµε ότι
δεν θα το κάνετε, γιατί έχετε άλλες στοχεύσεις, τις συνέπειες θα
τις δούµε και θα τις δει και όλος ο ελληνικός λαός πολύ σύντοµα,
κατά τη γνώµη µας. Τότε, όµως, δεν θα µπορείτε όλοι σας να κά-
νετε τους ανήξερους, η ευθύνη θα είναι όλη δική σας και όλων
όσοι σάς δίνουν χέρι βοήθειας σήµερα. Σε κάθε περίπτωση, να
είστε βέβαιοι ότι ο λαός θα βρει τον τρόπο να ξεπεράσει όλα τα
εµπόδια που βάζετε και θα σας δώσει απάντηση όχι µόνο γι’
αυτό, αλλά συνολικά για την πολιτική σας και στις ευρωεκλογές
του Ιουνίου, δυναµώνοντας ακόµα περισσότερο το ΚΚΕ, αλλά κυ-
ρίως, τους αγώνες που δίνονται τώρα, κάθε µέρα, κάθε ώρα.
Εµείς θα είµαστε εκεί, παντού µπροστά. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Ευχαρι-

στούµε τον Δηµήτρη Κουτσούµπα. 
Ζήτησε τον λόγο, για ένα λεπτό, ο κ. Χαρίτσης. 
Θέλετε τον λόγο για ένα λεπτό, κύριε Γκιουλέκα; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρό-

εδρε, γιατί ανέφερε ο Γενικός Γραµµατέας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος για τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, για µένα, κάτι
που είπα στην εισήγησή µου: «Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρα-
τίας πρότεινε να ψηφίζουν και αυτοί που δεν είναι εγγεγραµµένοι
στον εκλογικό κατάλογο στο εξωτερικό». 
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Διαβάζω από τα Πρακτικά της εισήγησής µου, για να µη δηµι-
ουργηθεί καµµία παρανόηση. «Εγώ θα ήθελα να εκφράσω την
ευχή, κάτι τέτοιο, δηλαδή, η δυνατότητα παροχής ψήφου να µπο-
ρεί να επεκταθεί, εννοώ η επιστολική ψήφος, αφού µελετήσουµε
το θέµα, αφού το συζητήσουµε εκτενώς και σε άλλους Έλληνες
συµπατριώτες µας, οι οποίοι βρίσκονται στο εξωτερικό και θέ-
λουν να εγγραφούν στους εκλογικούς καταλόγους και να συµ-
µετάσχουν και αυτοί στο να διαµορφώνουµε όλοι µαζί την κοινή
µας πορεία». 

Είναι άλλο πράγµα να µένει η εντύπωση ότι ξαφνικά προτείνει
η Νέα Δηµοκρατία να ψηφίζουν άνθρωποι που δεν είναι στους
εκλογικούς καταλόγους και είναι άλλο πράγµα κάποιοι που θέ-
λουν να εγγραφούν, υπό προϋποθέσεις, να µπορούν να εγγρά-
φονται. Απλώς το λέω για να µη δηµιουργηθεί κάποια παρανόη-
ση.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κε-
ντρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Τώρα τι να πω; Απλά παίζετε µε τις λέξεις. Αυτό ακριβώς είπα
που διαβάσατε µόλις τώρα ότι είπατε από τα Πρακτικά. Αυτή είναι
η ουσία. Αυτό θα γίνει. Μην παίζουµε τώρα την κολοκυθιά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Αριστεράς,
ο κ. Χαρίτσης. 

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οµολογώ ότι είχα αρχικά προ-
ετοιµαστεί για να τοποθετηθώ µε τη σηµερινή µου οµιλία στο νο-
µοσχέδιο για το θέµα της επιστολικής ψήφου στη διαδικασία
ανάδειξης των Ευρωβουλευτών και τα εθνικά δηµοψηφίσµατα,
να καταθέσουµε τις ενστάσεις µας, να παρουσιάσουµε τις προ-
τάσεις µας, να γίνει µια κανονική δηµοκρατική συζήτηση, ένας
κανονικός δηµοκρατικός διάλογος. 

Μετά, όµως, από την αιφνιδιαστική κατάθεση της τροπολογίας,
εχθές το βράδυ, από την κυρία Υπουργό Εσωτερικών, είναι προ-
φανές ότι η συζήτηση µετατοπίζεται και µπαίνει σε ένα νέο πλαί-
σιο. Η Κυβέρνηση φέρνει από το «παράθυρο» την επιστολική
ψήφο των αποδήµων Ελλήνων και, µάλιστα, µε όρους καθολικό-
τητας και αποκλειστικότητας και για τις εθνικές εκλογές ως τον
µοναδικό τρόπο διεξαγωγής της ψηφοφορίας. 

Αυτό είναι ένα µείζον θεσµικό ατόπηµα. Είναι ένα ατόπηµα το
οποίο προσβάλλει βάναυσα το Κοινοβούλιο, καθώς σ’ ένα τόσο
σοβαρό θεσµικό ζήτηµα η Κυβέρνηση επέλεξε να κινηθεί µε
όρους πολιτικού τυχοδιωκτισµού, ατόπηµα, όµως, και σε βάρος
της ίδιας της δηµοκρατίας µας. 

Η Κυβέρνηση παίζει επικίνδυνα πολιτικά παιχνίδια, σε πολύ σο-
βαρά θεσµικά ζητήµατα. Και είναι δική µας υποχρέωση να το στα-
µατήσουµε αυτό, να πάρει η Κυβέρνηση ένα σοβαρό και απο-
φασιστικό µάθηµα: Δεν παίζουµε µε τη δηµοκρατία. 

Κατ’ αρχάς, απευθυνόµενος στην κυρία Υπουργό, οφείλω να
δηλώσω ότι, έχοντας υπηρετήσει στην ίδια θέση -λείπει τώρα η
κυρία Υπουργός, να τις το µεταφέρετε σας παρακαλώ, κύριε Λι-
βάνιε-, αδυνατώ να διανοηθώ ότι µία Υπουργός Εσωτερικών φέρ-
νει στη Βουλή µε τη µορφή τροπολογίας, και µάλιστα εκπρό-
θεσµα, τη ρύθµιση ενός τόσο σοβαρού ζητήµατος που απαιτεί
την προβλεπόµενη από το Σύνταγµα αυξηµένη πλειοψηφία των
2/3 του κοινοβουλευτικού σώµατος. Ακριβώς γι’ αυτό ο συντα-
γµατικός νοµοθέτης έχει προβλέψει την αυξηµένη πλειοψηφία
των διακοσίων Βουλευτών. Επειδή, ακριβώς, πρόκειται για µείζον
θεσµικό ζήτηµα και όχι απλώς και µόνο για µια παρεµπίπτουσα
διάταξη. 

Είναι δυνατόν να έρχεται νύχτα και αιφνιδιαστικά ένα τέτοιο
ζήτηµα που αφορά στον σκληρό πυρήνα έκφρασης της λαϊκής
κυριαρχίας; Είναι δυνατόν να µην εξετάζεται από την Επιστηµο-
νική Υπηρεσία της Βουλής; Είναι δυνατόν να µην περνάει από
επεξεργασία από την κοινοβουλευτική επιτροπή; Είναι δυνατόν
να µην έχει προηγηθεί καµµία διαβούλευση, κανένας δηµοκρατι-
κός δηµόσιος διάλογος µε τους εµπλεκόµενους; Ζούµε πρά-
γµατα, πραγµατικά, ανήκουστα για το ελληνικό Κοινοβούλιο.

Και ερωτώ την Κυβέρνηση και την κυρία Υπουργό. Εφόσον εί-
χατε αυτή την πρόθεση, γιατί δεν συµπεριλάβατε εξ αρχής τη
διάταξη στο νοµοσχέδιο; Η απάντηση, βεβαίως, είναι σαφής. Εί-

δατε κατά τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή να διαµορ-
φώνεται -µε ευθύνη του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, πρέπει να πω-
µια ευρύτερη συναίνεση για την επιστολική ψήφο στις ευρωεκλο-
γές και τα δηµοψηφίσµατα. Θεωρήσατε, λοιπόν, κατάλληλο το
πολιτικό timing για να εισάγετε -και µάλιστα ως αποκλειστικό
τρόπο άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων του
εξωτερικού- την επιστολική ψήφο και στις εθνικές εκλογές, δίχως
κριτήρια, δίχως καµµία ασφαλιστική δικλίδα. 

Άνθρωποι που δεν ζουν στη χώρα, άνθρωποι που δεν έχουν
καµµία βιοτική σχέση µε την ελληνική πραγµατικότητα, άνθρωποι
που δεν πληρώνουν φόρους στην Ελλάδα αποκτούν ξαφνικά το
δικαίωµα να αποφασίζουν για το ποια θα είναι η ελληνική Κυβέρ-
νηση, χωρίς καν την αυτοπρόσωπη παρουσία τους στην εκλογική
διαδικασία. Και αυτό, µάλιστα, το παρουσιάζετε ως δηµοκρατική
κατάκτηση. Είναι πραγµατικά εντυπωσιακό, νοµίζω. 

Επίσης, θα πρέπει να πω, δυστυχώς, ότι είναι εντυπωσιακή και
η πολιτική αφέλεια -για να µην πω τίποτα χειρότερο- του ΣΥΡΙΖΑ
και του ΠΑΣΟΚ. Τα δύο κόµµατα µε το «ναι» επί της αρχής ήδη
από την επιτροπή σάς άνοιξαν τον δρόµο, κυρία Υπουργέ, γι’
αυτόν τον ακραίο αντιθεσµικό τακτικισµό. Είναι τεράστια η ευ-
θύνη εκείνων των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης που έσπευσαν
να συναινέσουν στον θεσµικό εκφυλισµό και εγκλωβίστηκαν, τε-
λικά, στους σχεδιασµούς της Κυβέρνησης. 

Και τι συµβαίνει τώρα; Τώρα που αποκαλύπτεται το πραγµα-
τικό σχέδιο της Κυβέρνησης προσπαθούν τα κόµµατα αυτά να
ισορροπήσουν ανάµεσα σε δύο αντιφατικές θέσεις. Γιατί είναι,
δυστυχώς, αντίφαση, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑ-
ΣΟΚ, να καταψηφίζετε, τελικά –επιτέλους, θα πω εγώ-, αυτή την
τροπολογία, αλλά την ίδια στιγµή να εµµένετε στην υπερψήφιση
του νοµοσχεδίου. 

Και είναι ακόµα µεγαλύτερη αντίφαση να ψηφίζετε υπέρ της
ένστασης αντισυνταγµατικότητας, την οποία καταθέσαµε και
εµείς ως Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Αριστεράς, και να
επιµένετε να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο επί της αρχής. Δη-
λαδή, υπερψηφίζετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο εσείς οι ίδιοι κα-
ταγγέλλετε ως αντισυνταγµατικό; Αδιανόητα πράγµατα! 

Σας καλώ, έστω και τώρα, την ύστατη αυτή ώρα, να ακολου-
θήσετε τη στάση της Νέας Αριστεράς, τη στάση της θεσµικής και
δηµοκρατικής συνέπειας. Είµαστε περήφανοι που το δικό µας
«όχι» είναι αυτό που άσκησε πολιτική πίεση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και ελπίζω ειλικρινά να οδηγήσει τον ΣΥΡΙΖΑ στον δρόµο της

λογικής και της νοµιµότητας. Και το ίδιο περιµένουµε και από το
ΠΑΣΟΚ. Όχι, όµως, «στα µισά του δρόµου». Αυτή τη στιγµή η επι-
λογή είναι µία, πλήρης απόρριψη και πλήρης καταδίκη του θε-
σµικού τυχοδιωκτισµού της Κυβέρνησης. 

Κυρία Υπουργέ, όµως, οφείλω να σας συγχαρώ, και εσάς και
ολόκληρη την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και τον Πρω-
θυπουργό κ. Μητσοτάκη προσωπικά, γιατί πραγµατικά µε αυτή
τη ρύθµιση και µε αυτόν τον πολιτικό τακτικισµό καταφέρατε να
ξεπεράσετε τον ίδιο σας τον εαυτό στη θεσµική παρεκτροπή. Και
δεν το λες και εύκολο αυτό. 

Καταφέρατε να αποδείξετε, µε τον πλέον εµφατικό τρόπο, ότι
δεν µπορεί κανείς να σας εµπιστευτεί, ούτε καν στα πολύ βασικά,
στα πολύ θεµελιώδη, στα πολύ στοιχειώδη. Καταφέρατε να απο-
δείξετε ότι οι συναινέσεις µαζί σας είναι, τελικά, πάρα πολύ επι-
κίνδυνες, ότι όσο κι αν προσπαθείτε να παρουσιάσετε ένα πιο
κεντρώο, πιο φιλελεύθερο προσωπείο, δεν θα καταφέρετε ποτέ
να ξεπεράσετε τις καταβολές σας. Θα είστε πάντα η γνωστή
Δεξιά του παλαιοκοµµατισµού και του τυχοδιωκτισµού, που δεν
διστάζει να καταστρατηγήσει το Σύνταγµα, για να πετύχει τα πο-
λιτικά της παιχνίδια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινήσαµε να συζητάµε, από
την επιτροπή, ένα νοµοσχέδιο το οποίο αφορά στην κορυφαία
διαδικασία λαϊκής συµµετοχής, την εκλογική διαδικασία, αρχικά
για τις ευρωεκλογές και τα εθνικά δηµοψηφίσµατα, για τους πο-
λίτες εντός και εκτός της επικράτειας. Τώρα πλέον, µετά από την
κατάθεση της επίµαχης τροπολογίας, και για τις εθνικές εκλογές
για τους Έλληνες του εξωτερικού. 

Η Κυβέρνηση προσπάθησε να µας πείσει ότι επιλύει µε το νο-
µοσχέδιο αυτό ένα πράγµατι σηµαντικό ζήτηµα, να µπορούν να
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ψηφίζουν περισσότεροι, να έχουν λόγο, δηλαδή, περισσότεροι
µέσα από την επιστολική ψήφο. 

Εµείς, η Νέα Αριστερά, εξαρχής είχαµε δηλώσει ότι θα περι-
µένουµε το τελικό σχέδιο νόµου για να εκφέρουµε άποψη, γιατί
όλοι αναγνωρίζουµε το υπαρκτό πρόβληµα της αποχής ως ένα
από τα µεγάλα προβλήµατα της εποχής µας. 

Η αποχή, όµως, είναι κατ’ αρχάς ένα πολιτικό φαινόµενο. Σας
θυµίζω ότι µέσα στα χρόνια της µεγάλης οικονοµικής κρίσης ο
αριθµός των ψηφισάντων µειώθηκε από τα επτάµισι περίπου εκα-
τοµµύρια στα πέντε. Δηλαδή, ένας στους τέσσερις Έλληνες, µία
στις τέσσερις Ελληνίδες, επέλεξαν την αποχή, επέλεξαν να απο-
ποιηθούν το εκλογικό τους δικαίωµα, την εκλογική τους υποχρέ-
ωση. Πρόκειται για µια ήττα της δηµοκρατίας µας. Σύµπτωµα,
βεβαίως, όπως συµβαίνει σε πάρα πολλές δυτικές κοινωνίες, της
µεγάλης κρίσης εκπροσώπησης. 

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Τα τελευταία χρόνια η αποχή είναι
και κοινωνικοοικονοµικό πρόβληµα. Σχετίζεται µε το κόστος µε-
τακίνησης των ετεροδηµοτών, µε τη γιγάντωση της εποχικής ερ-
γασίας, µε την εσωτερική µετανάστευση που αλλάζει τον χάρτη
της χώρας. Θα πρέπει εδώ να υπενθυµίσω ότι η σηµερινή Κυβέρ-
νηση πριν από λίγους µήνες µόνο, το 2023, δεν έκανε απολύτως
τίποτα όταν κατατέθηκαν ρεαλιστικές προτάσεις από την πλευρά
της αντιπολίτευσης για τη συµµετοχή των πολιτών και ειδικά των
νέων εργαζόµενων στον τουρισµό, στις βουλευτικές εκλογές.

Το πρόβληµα, λοιπόν, είναι υπαρκτό και το ξέρουµε. Είναι,
όµως, το σηµερινό νοµοσχέδιο µια απάντηση σε αυτό το µείζον
ζήτηµα που αφορά, εν τέλει, την ποιότητα της δηµοκρατίας στη
χώρα µας; Όχι, κατηγορηµατικά όχι. Και το λέω αυτό µε πλήρη
αίσθηση ευθύνης και ως επικεφαλής της συνολικής οµάδας της
Νέας Αριστεράς, αλλά και µε την εµπειρία του πρώην Υπουργού
Εσωτερικών. Η Κυβέρνηση έχει ήδη δηµιουργήσει τη δική της πα-
ράδοση, λυπηρή παράδοση επιτρέψτε µου να πω, στον µικρο-
κοµµατικό χειρισµό της ελληνικής εκλογικής νοµοθεσίας.

Υπενθυµίζω ότι αυτό είναι το πέµπτο κατά σειρά εκλογικό νο-
µοσχέδιο που φέρνει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Η αντιµετώπιση,
όµως, του εκλογικού συστήµατος µε όρους βραχυπρόθεσµου τα-
κτικισµού, µε αποκορύφωµα, βεβαίως, την κατάθεση της χτεσι-
νής τροπολογίας είναι ενδεικτική µιας αντίληψης ότι η Κυβέρ-
νηση µπορεί κάθε φορά, κατά το δοκούν, βάσει του µικροπολιτι-
κού τους συµφέροντος, να αλλάζει τους κανόνες του δηµοκρα-
τικού παιχνιδιού. 

Τι κάνει λοιπόν, σήµερα, η Κυβέρνηση σε ένα σηµαντικό πρό-
βληµα; Δίνει µια εξαιρετικά προβληµατική και επικίνδυνη απά-
ντηση.

Θα ξεκινήσω από τις ρυθµίσεις του κυρίως νοµοσχεδίου.
Εχθές ο εισηγητής µας ο Δηµήτρης Τζανακόπουλος, κατέθεσε
ένσταση αντισυνταγµατικότητας επισηµαίνοντας ότι το Σύνταγµα
στο άρθρο 51 εξειδικεύει αρχές που απορρέουν ευθέως από τη
λαϊκή κυριαρχία και ότι αυτές, ακριβώς, οι αρχές παρ’ ότι αναφέ-
ρονται σε βουλευτικές εκλογές έχουν εφαρµογή και στις ευρωε-
κλογές για το Ευρωκοινοβούλιο όπως, εξάλλου, επισηµαίνει και
η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής που σηµειώνει, µάλιστα,
ότι και το Ανώτατο Ειδικό Δικαστήριο έχει κρίνει εαυτόν αρµόδιο
για την εκδίκαση ενστάσεων, στην περίπτωση των εκλογών για
την ανάδειξη των µελών του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ότι
αυτές ακριβώς οι αρχές της καθολικότητας, της αµεσότητας, της
µυστικότητας, κάµπτονται στην περίπτωση της επιστολικής
ψήφου και αυτό βρίσκει έρεισµα στην ανάγκη να ξεπεραστεί ένα
εµπόδιο και ο ψηφοφόρος να µπορέσει να ασκήσει το εκλογικό
του δικαίωµα. 

Τι κάνει όµως, η Κυβέρνηση, µε την εν λόγω ρύθµιση; Μετα-
τρέπει την εξαίρεση σε καθολικό κανόνα. Ας µην κρυβόµαστε
πίσω από το δάχτυλό µας. Αν περάσει αυτό το νοµοσχέδιο, ένας
πολίτης ο οποίος ζει εκατό µέτρα από το σχολείο στο οποίο ψη-
φίζει, από το εκλογικό τµήµα, που δεν αντιµετωπίζει κάποιο πρό-
βληµα υγείας, που δεν έχει κάποιο άλλο κώλυµα που του απο-
τρέπει την αυτοπρόσωπη παρουσία, θα µπορεί να ψηφίζει επι-
στολικά. Και αυτό η Κυβέρνηση το παρουσιάζει ως εκσυγχρονι-
σµό αλλά αδυνατεί να απαντήσει γιατί. Γιατί, δηλαδή, µετατρέπει
την εξαίρεση σε κανόνα. 

Και σαν να µην έφτανε η απουσία οποιασδήποτε προϋπόθεσης

για την επιστολική ψήφο, η εγγραφή στους εκλογικούς καταλό-
γους γίνεται άπαξ. Ισχύει µόνιµα µέχρι ο εκλογέας να διαγραφεί.
Μετατρέπει, λοιπόν, η Κυβέρνηση την εξαίρεση σε κανόνα που
παραβιάζει κατ’ αρχάς τη συνταγµατική πρόβλεψη και την κοινή
λογική ότι οι εκλογές θα πρέπει να είναι άµεσες και ταυτόχρονες.
Σε έναν κανόνα -και εδώ ερχόµαστε και στον πυρήνα του προ-
βλήµατος- που παραβιάζει το πιο σηµαντικό, τη µυστικότητα της
εκλογικής διαδικασίας. 

Τα πράγµατα εδώ είναι πάρα πολύ απλά. Όταν µπαίνουµε στο
παραβάν όλες και όλοι µας είµαστε µόνες και µόνοι µας µε την
συνείδησή µας έχοντας το δικαίωµα της ελεύθερης επιλογής του
ψηφοδελτίου που θέλουµε, σε µια χώρα µάλιστα όπως η δική
µας, όπου για δεκαετίες µε καθοριστική ευθύνη της Δεξιάς πα-
ράταξης, αυτό το τόσο αυτονόητο δικαίωµα δεν ήταν δεδοµένο,
σε µια χώρα που έχει υποφέρει από εξωθεσµικές και από παρα-
κρατικές πρακτικές. Από το 1974 και µετά, όµως, όλα τα κόµµατα
του δηµοκρατικού τόξου δεσµεύτηκαν και εργάστηκαν ώστε η
εκλογική διαδικασία να είναι κάτι το απαραβίαστο. Και είναι εξαι-
ρετικά σηµαντικό για την Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία που κλείνει
φέτος τα πενήντα της χρόνια το γεγονός ότι ακόµα και στις πιο
δύσκολες στιγµές της δεν υπήρξαν ζητήµατα νοθείας, παραβία-
σης του δικαιώµατος των πολιτών να επιλέγουν το ψηφοδέλτιο
που ήθελαν µέσα στο παραβάν και να ρίχνουν στην κάλπη αυτό
που εξέφραζε τα πιστεύω τους και τις επιθυµίες τους. 

Η επιστολική ψήφος δοκιµάζει αυτό το δικαίωµα και η καθολική
επιστολική ψήφος ξεχειλώνει αυτό το δικαίωµα. Τι θα συµβεί
αύριο σε ένα σπίτι που ένα µέλος της οικογένειας θα µπορεί να
επιβάλλει τη θέλησή του στα υπόλοιπα; Τι θα συµβεί αύριο σε µια
επιχείρηση όπου ο εργοδότης θα µπορεί να υποχρεώνει τους ερ-
γαζόµενους του να συµµορφωθούν µε τις δικές του απαιτήσεις;

Και µη µου πείτε ότι υπερβάλλω. Ειδικά όταν όλη η χώρα θυ-
µάται -πολύ πρόσφατα, πριν τις τελευταίες εθνικές εκλογές- εκεί-
νον τον εργοδότη που έχοντας δίπλα του Υπουργό της Κυβέρ-
νησής σας, εκβίαζε τους εργαζόµενους να ψηφίσουν Νέα Δηµο-
κρατία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Οι σχέσεις εξουσίας, οι σχέσεις εξουσίας που υπάρχουν σε

κάθε σπίτι, σε κάθε εργασιακό χώρο, σε κάθε τοπική κοινωνία,
θα έχουν τον αντίκτυπό τους, εκεί που θεωρητικά είµαστε και θα
πρέπει να είµαστε όλοι ίσοι. Και µόνο η µυστικότητα της ψήφου
το διασφαλίζει αυτό, δίχως εξαιρέσεις. Η Κυβέρνηση µπορεί να
προσποιείται ότι δεν καταλαβαίνει τη σοβαρότητα του ζητήµα-
τος. Κατά βάθος, όµως, όλοι γνωρίζουµε τι θα συµβεί µε τη γενι-
κευµένη, την καθολική εφαρµογή της επιστολικής ψήφου. 

Άλλωστε, δεν είναι τυχαίο ότι η καθολική εφαρµογή της επι-
στολικής ψήφου στο διηνεκές χωρίς κριτήρια και για όλους, είτε
κωλύονται αντικειµενικά να προσέλθουν στην κάλπη είτε όχι,
όπως δηλαδή εισηγείται σήµερα η Νέα Δηµοκρατία µε αυτό το
νοµοσχέδιο, αποτελεί µια εξαίρεση και στη διεθνή εκλογική πρα-
κτική. Δεν είναι ο κανόνας. Εφαρµόζεται σε λίγες, ελάχιστες
χώρες διεθνώς, σε λιγότερο από το 6% των χωρών, στις οποίες
διεξάγονται δηµοκρατικές εκλογές. 

Πάµε τώρα και στο δεύτερο πολύπαθο ζήτηµα, που είναι το ζή-
τηµα των Ελλήνων του εξωτερικού. Το 2019, η κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας προχώρησε σε µια νοµοθετική ρύθµιση που
συνάντησε ευρεία συναίνεση από την Αντιπολίτευση. Το θεµέλιό
της ήταν η διευκόλυνση του εκλογικού δικαιώµατος για εκείνους
και εκείνες που είχαν κάτι βασικό, µπορούσαν να αποδείξουν κάτι
πολύ βασικό: Βιοτική σχέση µε την Ελλάδα. 

Αυτό, ακριβώς, ήταν το σηµείο ευρείας συναίνεσης των πολι-
τικών δυνάµεων. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, όµως, δεν
εκτίµησε αυτή την συναίνεση. Αντιθέτως, την υπονόµευσε και την
καταστρατήγησε. Προχώρησε µόνη της στην κατάργηση των κρι-
τηρίων που είχαν από κοινού συµφωνηθεί. Και σήµερα ολοκλη-
ρώνει αυτή την διαδικασία µε τη θέσπιση του καθολικού δικαιώ-
µατος επιστολικής ψήφου, για κάθε έναν και κάθε µία που ζει στο
εξωτερικό, είναι Έλληνας πολίτης, αλλά µπορεί και να µην έχει
καµµία απολύτως σχέση µε την ελληνική πραγµατικότητα. 

Είναι µια απαράδεκτη κίνηση µε ανυπολόγιστες συνέπειες. Και
αυτό που υπογραµµίζει το απαράδεκτό της είναι το γεγονός ότι
την ίδια ώρα την ίδια ώρα που αναγνωρίζεται το δικαίωµα της επι-
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στολικής ψήφου για κάποιον ο οποίος µπορεί να έχει µια φαντα-
σιακή και µόνο σχέση µε την «µητέρα-πατρίδα», την ίδια ακριβώς
ώρα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει δηµιουργήσει τε-
ράστια προσκόµµατα στην πολιτογράφηση χιλιάδων ανθρώπων
που ζουν εργάζονται και φορολογούνται στη χώρα µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Επιστολική, λοιπόν, ψήφος -από τη µία- για ανθρώπους που

µπορεί να µη φορολογούνται στον τόπο µας, που δεν ζουν στον
τόπο µας, που δεν ξέρουν ακριβώς -και καθόλου ενδεχοµένως-
ποια είναι η πολιτική πραγµατικότητα στη χώρα µας, αλλά ούτε
καν δικαίωµα ψήφου σε εκείνους τους ανθρώπους που εργάζο-
νται στον τόπο µας, που φορολογούνται στον τόπο µας, που µε-
γαλώνουν τις οικογένειές τους εδώ στην Ελλάδα και µατώνουν
για το µέλλον αυτού του τόπου. Πρόκειται για τον ορισµό της αδι-
κίας. 

Όλα αυτά, βεβαίως, δεν γίνονται τυχαία. Έχουν στον πυρήνα
τους τη στρεβλή αντίληψη της Κυβέρνησης για τη δηµοκρατία
µας. Η Νέα Αριστερά, όµως, δεν µένει µόνο στην κριτική. 

Η Νέα Αριστερά καταθέτει και προτάσεις. Και σήµερα, λοιπόν,
καταθέτουµε µια πρώτη πρόταση για µια ριζική µεταρρύθµιση
στην κατεύθυνση της ευρωπαϊκής εµπειρίας, την κατάργηση της
έννοιας του ετεροδηµότη και τη σύνδεση της δηµοτικότητας µε
την κατοικία, οι πολίτες να ψηφίζουν εκεί που ζουν και εργάζο-
νται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Αυτό είναι απολύτως ώριµο πολιτικά πλέον και είναι και απο-

λύτως εφικτό τεχνικά πλέον µε τα σύγχρονα ψηφιακά µέσα. Είναι
ένα µέτρο που θα έχει πολλαπλά ευεργετικά αποτελέσµατα. Κα-
ταργεί έναν αναχρονισµό, απαλλάσσει τους πολίτες από τα
έξοδα µετακίνησης, διορθώνει τη στρεβλή δηµογραφική εικόνα
που παρουσιάζεται σήµερα και η οποία οδηγεί σε αντίστοιχες
στρεβλώσεις στη χρηµατοδότηση περιφερειών και δήµων, σε
αντίστοιχες στρεβλώσεις συνολικά στην εκπόνηση των δηµόσιων
πολιτικών και, κυρίως, κατοχυρώνει το δικαίωµα των πολιτών να
ψηφίζουν εκεί που η πολιτική έχει σηµασία για αυτούς, στον τόπο
τους. Ψηφίζει σε κάθε τόπο όποιος µένει σ’ αυτόν τον τόπο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Και αυτό το ριζοσπαστικό µέτρο σε συνδυασµό µε την ύπαρξη

κριτηρίων για τους πολίτες που ζουν στο εξωτερικό και έχουν βιο-
τική σχέση, πράγµατι, µε τη χώρα µας σε συνδυασµό µε την πο-
λιτογράφηση εκείνων που ήδη ζουν στη χώρα µας και συνεισ-
φέρουν στην ελληνική κοινωνία θα φέρει πραγµατικά µια τέτοια
µεταρρύθµιση, ένα νέο τοπίο όχι µόνο εκλογικό, κυρίως και πρω-
τίστως πολιτικό νέο τοπίο, γιατί εκεί ακριβώς βρίσκεται, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, και η ρίζα του προβλήµατος της αποχής. 

Η πολιτική µε τον τρόπο που ασκείται σήµερα δεν εµπνέει τους
πολίτες. Και αυτό δεν θα αλλάξει µε την επιστολική ψήφο, το έχει
δείξει άλλωστε και η ευρωπαϊκή εµπειρία η οποία διδάσκει ότι η
αποχή δεν µειώνεται αποκλειστικά και µόνο µε τεχνικούς τρό-
πους. Η αποχή µειώνεται όταν η πολιτική έχει σηµασία. Και η Νέα
Αριστερά είναι εδώ γιατί πιστεύει ότι η πολιτική έχει πράγµατι ση-
µασία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Έχει σηµασία όταν µιλά για τα µεγάλα προβλήµατα της εποχής

µας, για την κοινωνική ανισότητα, για την κλιµατική δικαιοσύνη,
για την υπονόµευση της δηµοκρατίας µας. Έχει σηµασία η πολι-
τική όταν αλλάζει τις ζωές των ανθρώπων προς το καλύτερο στο
σήµερα. Έχει σηµασία η πολιτική όταν µιλά στους πολίτες µε ει-
λικρίνεια για τα προβλήµατα και προτείνει προοδευτικές λύσεις.
Έχει τελικά σηµασία η πολιτική όταν σέβεται και δεν απαξιώνει
τους δηµοκρατικούς κανόνες και, κυρίως, επενδύει στο να έχουν
αυτοί θετικό αποτύπωµα στη ζωή των ανθρώπων.

Όχι, λοιπόν, στα µικροκοµµατικά παιχνίδια µε την επιστολική
ψήφο. Όχι στη µετατροπή της εξαίρεσης σε καθολική συνθήκη.
Ναι στη διαµόρφωση µιας σύγχρονης προοδευτικής µεταρρύθ-
µισης που θα διατηρεί τη µυστικότητα της ψήφου και θα διασφα-
λίζει ότι κάθε πολίτης θα ψηφίζει εκεί που ζει και εργάζεται.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Χαρίτση.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο για µια παρέµβαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ορίστε, κυρία Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Θα είµαι πολύ
σύντοµη, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ.

Κύριε Πρόεδρε, κύριε Χαρίτση, θα ήθελα να κάνω µερικά πολύ
σύντοµα σχόλια σε αυτά που αναφέρατε. Ρωτήσατε γιατί δεν συ-
µπεριλάβαµε εξαρχής τη διάταξη για τις εθνικές. Απάντηση, διότι
πάµε βήµα - βήµα και όταν ξεκίνησε αυτή η διαδικασία δεν
υπήρχε κανένα δείγµα ακόµη ότι θα διαφαινόταν ακριβώς αυτή
η θετική στάση µιας µεγάλης µερίδας των Βουλευτών, όπως εκ-
φράζονται από τους εκπροσώπους τους, άρα από σηµαντικό
αριθµό κοµµάτων υπέρ της επιστολικής ψήφου για τους εκλογείς
του εξωτερικού. Όταν διεφάνη αυτή η θετική στάση θεωρήσαµε
χρέος µας να καταθέσουµε µία πρόσθετη πράξη, ξεχωριστή από
το νοµοσχέδιο για να µπορέσει ο κάθε Βουλευτής να τοποθετηθεί
ξεχωριστά επί του νοµοσχεδίου και επί της τροπολογίας.

Είπατε άνθρωποι που δεν ζουν στη χώρα θα ψηφίσουν. Κύριε
Χαρίτση, δεν χορηγούµε κανένα νέο δικαίωµα ψήφου, κανένα.
Δεν αλλάζει τίποτα ως προς αυτό. Διευκολύνουµε την άσκηση
του δικαιώµατος ψήφου, δεν χορηγούµε νέο δικαίωµα ψήφου. 

Είπατε ότι είναι θεσµική εκτροπή. Το είπατε και σε δηλώσεις
σας. Είναι θεσµική εκτροπή, κύριε Χαρίτση, το να διευκολύνεις
τους Έλληνες πολίτες στο να ψηφίζουν; Το να άρεις πρακτικά
εµπόδια στην άσκηση του δικαιώµατος ψήφου είναι θεσµική
εκτροπή; Είναι θεσµική εκτροπή η επιστολική ψήφος, η οποία
πάει να απαλείψει πρακτικά εµπόδια, πάει να πει σε έναν Έλληνα
που ζει στο Περθ της Αυστραλίας ότι δεν χρειάζεται να πάρεις
ένα αεροπλάνο για τρεις ώρες και να πληρώσεις 1.000 δολάρια
για να ασκήσεις το δικαίωµα της ψήφου. 

Πάµε, όµως, και παραπέρα και θα κλείσω µε αυτό. Τι λέει η
Νέα Αριστερά; Η Νέα Αριστερά λέει όχι στο νοµοσχέδιο. Άρα,
λέει αφ’ ενός όχι στους Έλληνες του εξωτερικού. Τους λέει, εάν
θέλετε να ψηφίσετε, τραβήξτε, πάρτε ένα εισιτήριο αεροπλάνου,
πηγαίνετε στο προξενείο, που µπορεί να είναι τρεις ώρες µακριά
µε το αεροπλάνο, µπορεί να πληρώσεις 1.000 δολάρια. Αυτό λέει
η Νέα Αριστερά ότι δεν µε ενδιαφέρει αν είναι µακριά ο τόπος
κατοικίας σου. 

Λέει και κάτι άλλο η Νέα Αριστερά. Όταν ψηφίζει όχι στο νο-
µοσχέδιο το ίδιο, λέει όχι και στους Έλληνες του εσωτερικού,
λέει όχι και στους εκλογείς του εσωτερικού, λέει όχι στους ηλι-
κιωµένους συµπολίτες µας, στους εποχικά εργαζόµενους, στα
άτοµα µε αναπηρία, στους φοιτητές εν µέσω εξεταστικής περιό-
δου, στους µαθητές τρίτης λυκείου οι οποίοι θα είναι εν µέσω πα-
νελλαδικών εξετάσεων. 

Τι λέµε για όλους αυτούς; Λέµε ότι εµείς θέλουµε ως πολιτεία
να ενισχύσουµε τη συµµετοχή τους, να άρουµε τυχόν πρακτικά
εµπόδια µπορεί να υπάρχουν στην άσκηση του δικαιώµατος
ψήφου.

Και κλείνω µε το εξής. Εγώ σέβοµαι τις διαφορετικές απόψεις,
αλλά, κύριε Χαρίτση, δεν µπορώ να καταλάβω γιατί αυτή η φοβι-
κότητα; Γιατί φοβόµαστε τη συµµετοχή; Γιατί φοβόµαστε να δι-
ευκολύνουµε τον Έλληνα πολίτη όπου και εάν αυτός βρίσκεται
στην άσκηση του ιερού του δικαιώµατος, του δικαιώµατος της
ψήφου;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Αριστεράς): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
για να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν σας δώσω τον
λόγο, επιτρέψτε µου να κάνω µία ανακοίνωση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τρεις συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 20ο Γυµνάσιο Πάτρας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 

9022 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ορίστε, κύριε Χαρίτση, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας της Νέας Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι
σύντοµος.

Κυρία Υπουργέ, πολύ φοβάµαι ότι αντιστρέφετε την πραγµα-
τικότητα. Δεν είπαµε εµείς ποτέ ότι δίνεται ένα νέο δικαίωµα,
αλλά το γεγονός ότι αυτό το δικαίωµα δίνεται χωρίς το παραµι-
κρό κριτήριο και µάλιστα χωρίς την αυτοπρόσωπη παρουσία η
οποία διασφαλίζει µια στοιχειώδη σχέση των ανθρώπων αυτών
µε την εκλογική διαδικασία στην Ελλάδα είναι πάρα πολύ σηµα-
ντικό. 

Μας είπατε ότι λέµε όχι στους Έλληνες του εξωτερικού. Αλή-
θεια, εµείς λέµε όχι στους Έλληνες του εξωτερικού; Εµείς λέµε
όχι στους Έλληνες του εξωτερικού όταν ψηφίσαµε και στηρίξαµε
να έχουν δικαίωµα ψήφου αλλά µε συγκεκριµένα κριτήρια τα
οποία επιβεβαιώνουν την βιοτική τους σχέση µε τη χώρα;

Ίσα - ίσα εσείς λέτε ουσιαστικά όχι στους Έλληνες του εξωτε-
ρικού, σε αυτούς οι οποίοι, πραγµατικά, θα έπρεπε να έχουν αυτό
το δικαίωµα και σε αυτούς οι οποίοι θα έπρεπε, πραγµατικά, να
µπορούν να έχουν τη δυνατότητα να παρεµβαίνουν και να συµ-
µετέχουν στην εκλογική διαδικασία στη χώρα µας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Λέτε, επίσης -και εκεί νοµίζω ότι είναι και η απόλυτη αντι-

στροφή της πραγµατικότητας- ότι λέµε όχι στους Έλληνες του
εσωτερικού. Εµείς είπαµε ότι θα έπρεπε να υπάρξουν εξαιρέσεις,
αλλά δεν µπορούν οι εξαιρέσεις να µετατρέπονται σε γενικό κα-
θολικό κανόνα. Αυτό το οποίο κάνετε µε την επιστολική ψήφο, η
γενικευµένη αυτή χρήση η οποία εφαρµόζεται σε ελάχιστες
χώρες του εξωτερικού δεν έχει καµµία σχέση µε τη δυνατότητα
διευκόλυνσης, η οποία θα έπρεπε να υπάρχει για συγκεκριµένες
κατηγορίες του πληθυσµού, οι οποίες, πραγµατικά, αντιµετωπί-
ζουν αντικειµενικό πρόβληµα για να προσέλθουν στην εκλογική
διαδικασία, στο εκλογικό τµήµα, στο σχολείο στο οποίο ψηφί-
ζουν. 

Και, δυστυχώς, φαίνεται ότι µε επιβεβαιώνετε σ’ αυτό το οποίο
είπα στην οµιλία µου. Είπα στην οµιλία µου ότι είδατε το παρά-
θυρο του πολιτικού timing το οποίο διαµορφώθηκε στις επιτρο-
πές για να φέρετε αυτήν την απαράδεκτη τροπολογία. Βήµα -
βήµα λέτε. Βήµα - βήµα γίνεται στην Ολοµέλεια της Βουλής
χωρίς καµµία συζήτηση, χωρίς καµµία διαβούλευση, χωρίς κα-
νένα δηµοκρατικό διάλογο µια τόσο µείζονα θεσµική µεταβολή;
Δυστυχώς, όµως, εδώ η ευθύνη δεν είναι δική σας. Η ευθύνη
πρωτίστως ανήκει στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης που επέλε-
ξαν να σπεύσουν από την επιτροπή να συναινέσουν στο νοµο-
σχέδιο σας και έτσι να σας δώσουν την ευκαιρία να προχωρήσετε
σ’ αυτήν τη θεσµική παρεκτροπή. 

Θα πρέπει, λοιπόν, τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να επανε-
ξετάσουν τη στάση τους και είτε να συναινέσουν και να αναλά-
βουν την πολιτική ευθύνη σε µια τέτοια τροπολογία και σε ένα
τέτοιο νοµοσχέδιο -γιατί δεν µπορείς να πας µε το ένα χωρίς το
άλλο- είτε θα πρέπει να αναθεωρήσουν πλήρως και να καταψη-
φίσουν µαζί µε τη Νέα Αριστερά αυτό το νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Κατρίνη, ε-

σείς…
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν έχω µιλήσει καθόλου σήµερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Και επειδή δεν έχετε

µιλήσει σήµερα, πρέπει να µιλήσετε τώρα; Έχετε ως το βράδυ
άπειρες ώρες. Έγινε µια συζήτηση µεταξύ του Προέδρου της
Νέας Αριστεράς και της κυρίας Υπουργού πάνω στα λεγόµενα
του Προέδρου. Μη χάνουµε χρόνο.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Για ένα λεπτό ακριβώς, κύριε Πρόεδρε.
Θα είµαι πολύ ακριβής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για ένα λεπτό.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Τη Δευτέρα 22 Ιανουαρίου, η Υπουργός
Εσωτερικών από Βήµατος της Βουλής πανηγυρίζοντας και επευ-
φηµούµενη από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας µιλάει

για τη µεταρρύθµιση, τη µεγάλη τοµή που κάνει, την επέκταση
του νοµοσχεδίου και το δικαίωµα της επιστολικής ψήφου για τις
εθνικές εκλογές ως πολιτική απόφαση και ενδεικτικό της µεταρ-
ρυθµιστικής πνοής της Κυβέρνησης. 

Την Τρίτη 23 Ιανουαρίου, η Υπουργός Εσωτερικών παραδέχε-
ται στη Βουλή των Ελλήνων, στην ίδια Αίθουσα, ότι αυτό το έκανε
αφού είδε ότι µαζεύονται τα διακόσια «ψηφαλάκια» που απαιτού-
νται. 

Αυτό, λοιπόν, από µόνο του δείχνει τον τυχοδιωκτισµό σας και
θα ήθελα να σας πω ότι ο τυχοδιωκτισµός όχι µόνο δεν είναι
αρετή στην πολιτική αλλά ενίοτε είναι και αρνητικό σύµπτωµα και
απαντάται, κυρία Υπουργέ.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,

θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Υπουργέ, σας

παρακαλώ, σύντοµα. Γνωρίζετε όλοι, το βλέπετε ότι ο κατάλογος
των οµιλητών είναι µεγάλος και κάποια στιγµή θα πρέπει να µι-
λήσουν και οι Βουλευτές. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Έχετε δίκιο,

κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι πολύ σύντοµη.
Κύριε Κατρίνη, είναι πολιτικός τυχοδιωκτισµός η Κυβέρνηση

που έχει τη νοµοθετική πρωτοβουλία να καταθέτει ένα νοµοσχέ-
διο, να εµπλουτίζει αυτό µε δεκάδες προτάσεις των κοµµάτων
της Αντιπολίτευσης και των φορέων, να διανθίζεται αυτό, να ενι-
σχύεται, να γίνεται καλύτερο και εν συνεχεία στη βάση αυτών
που ακούστηκαν στην επιτροπή -και δη από τους απόδηµους συ-
µπολίτες µας- να έρχεται να το εµπλουτίζει; Αυτό είναι τυχοδιω-
κτισµός; Αυτό είναι; 

Μήπως είναι τυχοδιωκτισµός κάτι άλλο; Μήπως είναι τυχοδιω-
κτισµός να ψηφίζεις ναι επί της αρχής στο νοµοσχέδιο για την
επιστολική ψήφο και µία ώρα αργότερα, όχι παραπάνω, να έρχε-
σαι και να ψηφίζεις ναι στην αντισυνταγµατικότητα, ότι δηλαδή
αυτό που ψήφισες θεωρείς ότι είναι αντισυνταγµατικό; Αυτό είναι
πολιτικός τυχοδιωκτισµός, κύριε Κατρίνη.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, σας παρακαλώ.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Έκανε προσωπική αναφορά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Δεν είναι επί προ-

σωπικού. Το παίρνω επάνω µου και δίνω τον λόγο στον κ. Καρα-
µέρο από τον ΣΥΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσουν ο κ. Κωτσός, ο κ.
Γιόγιακας, ο κ. Δελής και ο κ. Μαντάς.

Ορίστε, κύριε Καραµέρο, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, εγώ δεν θα σταθώ πολύ στην κατάθεση της

εκπρόθεσµης και προκλητικής τροπολογίας, αλλά νοµίζω ότι το
Σώµα και ο ελληνικός λαός πρέπει να ξέρουν περισσότερα γι’
αυτή την απόφαση που πήρατε, απόφαση του τµήµατος οικονο-
µικής διαχείρισης και εκκαθάρισης δαπανών του Υπουργείου
Εσωτερικών για µία δαπάνη ύψους 5 εκατοµµυρίων ευρώ, κυρία
Κεραµέως. Εδώ είναι το έγγραφο.

Στις 18 Ιανουαρίου, πριν ακόµα περάσει το σχέδιο νόµου που
συζητάµε, το οποίο βέβαια το αλλάξατε στην πορεία, βλέπω εδώ
στο έγγραφο δαπάνη 5 εκατοµµυρίων ευρώ για προβολή και δια-
φήµιση για το δικαίωµα της επιστολικής ψήφου. 

Θα επαναλάβετε, λοιπόν, τα όσα σκανδαλώδη πράξατε µε τη
λίστα Πέτσα, που το πόρισµα του ΣΔΟΕ µιλάει για ζηµία 3 εκα-
τοµµυρίων ευρώ που προκάλεσε αυτή η λίστα και φέρνετε άλλα
5 εκατοµµύρια ευρώ; Από τη στιγµή που φέρνετε και την τροπο-
λογία αυτή θέλοντας να περάσετε τη συγκεκριµένη δυνατότητα
και στις εθνικές εκλογές, θα χρησιµοποιήσετε και κάποιο από το
υπόλοιπο των 14,5 εκατοµµυρίων;

Κυρία Κεραµέως, έτσι απλά είναι τα 5 εκατοµµύρια ευρώ να
τα ξοδεύετε; Κάνετε το ίδιο που κάνατε στο Υπουργείο Παιδείας
που προµηθευτήκατε έναντι 150 εκατοµµυρίων ευρώ τους δια-
δραστικούς πίνακες που είναι στις αποθήκες των σχολείων; 

Δεν σας ενδιαφέρει το δικαίωµα της ψήφου των οµογενών. Εί-
πατε για τον οµογενή µας τον Έλληνα στο Περθ της Αυστραλίας
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ότι θα κάνει τρεις ώρες να πάρει το αεροπλάνο για να πάει να
ψηφίσει. Έχει την καθηµερινότητά του και τα προβλήµατά του
αναµφισβήτητα ο Έλληνας του εξωτερικού. Ξέρετε ότι ένας Έλ-
ληνας κάτοικος αυτής της χώρας που µένει στο Μενίδι ή στις
Αχαρνές κάνει τρεις ώρες για να πάει από το Μεσονύχι µε το 721
στην πλατεία Βάθη ή σας φαίνεται πάρα πολύ λαϊκό αυτό; Είναι
το ίδιο περιβάλλον που ζει ο καθένας; 

Εµείς έχουµε προτείνει εν ευθέτω χρόνω προφανώς να έχουν
δικαίωµα ψήφου οι Έλληνες οµογενείς και οι Έλληνες που διώ-
ξατε χρεοκοπώντας τη χώρα τα προηγούµενα χρόνια -και δεν
πρέπει να το ξεχνάµε αυτό- που τώρα κόπτεσθε για να έχουν το
δικαίωµα πρόσβασης στην κάλπη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Βεβαίως χρεοκοπήσατε τη χώρα,

κύριε Τσιάρα. Μην εκπλήσσεστε. Εσείς τους διώξατε και ποντά-
ρετε τώρα στην ψήφο αυτή µήπως και αποκοµίσετε κάποια µι-
κροκοµµατικά οφέλη. 

Σας λέµε, λοιπόν, ότι θα πρέπει να δώσετε εξηγήσεις γι’ αυτά
τα 5 εκατοµµύρια ευρώ. Πού ακούστηκε; Δεν είναι εδώ και ο κ.
Λιβάνιος. Ποια πρακτική χρηστής διοίκησης επιτάσσει να υπο-
γράφετε 5 εκατοµµύρια ευρώ δαπάνη για ένα νόµο που δεν έχει
συζητηθεί στη Βουλή, που δεν έχει περάσει από το Σώµα, που
δεν έχει τη νοµιµοποίηση; Αλλά δεν θα µας απαντήσετε όπως δεν
θα µας απαντήσετε φυσικά και για τη διαφηµιστική δαπάνη των
240 εκατοµµυρίων ευρώ που προβλέπεται µέσα στο 2024 από
την κεντρική και τη γενική διακυβέρνηση.

Βέβαια, τι θέλετε να κάνετε; Θέλετε να δηµιουργήσετε µια διά-
θλαση, ώστε οι Έλληνες του εξωτερικού, οι οµογενείς και οι κά-
τοικοι του εξωτερικού να µη µαθαίνουν τι συµβαίνει στην πατρί-
δα, τι συµβαίνει εδώ.

Θα σας πω ένα σηµερινό παράδειγµα. Βγαίνει ο κ. Σκρέκας και
ανακοινώνει µισό εκατοµµύριο ευρώ πρόστιµο στη «FRIES-
LAND», µια εταιρεία γαλακτοκοµικών, τα Νουνού, για να καταλα-
βαίνει και ο κόσµος τι πληρώνει τόσον καιρό.

Κοιτούσα τους ισολογισµούς και τα έσοδα της συγκεκριµένης
εταιρείας. Το 2022 είχε 340 εκατοµµύρια ευρώ έσοδα. Τις προ-
ηγούµενες χρονιές είχε 250, 260, 275. Ξαφνικά, δηλαδή, σε µια
χρονιά, εκεί που αφήσατε τον πληθωρισµό της απληστίας χωρίς
ελέγχους, είχε 80 εκατοµµύρια ευρώ περισσότερα έσοδα, µία
εταιρεία 80 εκατοµµύρια ευρώ στα γαλακτοκοµικά περισσότερα
έσοδα και έρχεστε τώρα και τους βάζετε µισό εκατοµµύριο ευρώ; 

Είναι προφανώς κοροϊδία και αυτά πρέπει να τα γνωρίζουν οι
Έλληνες του εξωτερικού πριν ψηφίσουν, να γνωρίζουν ότι έχετε
αφήσει ασύδοτη την κατάσταση στην ακρίβεια, ότι δήθεν κόπτε-
σθε για το δηµογραφικό την ώρα που οι νέοι γονείς σε εβδοµήντα
τρεις χιλιάδες οικογένειες το 2023 θα πρέπει να πληρώνουν το
βρεφικό γάλα 213% ακριβότερο από άλλες χώρες της Ευρώπης,
να γνωρίζουν οι Έλληνες του εξωτερικού ότι µπορεί να µπει σε
ένα τρένο το παιδί τους εδώ στην Ελλάδα και να συγκρουστεί µε
ένα άλλο και να θρηνούµε νεκρούς κι εσείς να προσπαθείτε να
συγκαλύψετε το έγκληµα, να γνωρίζουν ότι µπορεί να υπάρξεις
πληµµυροπαθής όπως στην Καρδίτσα, στη Θεσσαλία λόγω της
κλιµατικής κατάρρευσης και του φαινοµένου Daniel και µετά να
έρθει η Κυβέρνηση και ο ΔΕΔΔΗΕ και να κόβει το ρεύµα σε εκα-
τόν ενενήντα έναν αγρότες και να επίκειται διακοπή σε ακόµα
οκτακόσιους είκοσι τρεις, να γνωρίζουν οι Έλληνες που ζουν στο
εξωτερικό και να συναποφασίζουµε ότι έρχεστε τώρα στο τέλος
του µήνα να κόψετε 15,5 εκατοµµύρια ευρώ από τους συνταξι-
ούχους, 26 µε 100 ευρώ από τον κάθε συνταξιούχο στις συντά-
ξεις Φεβρουαρίου - Μαρτίου του 2024, να γνωρίζουν οι Έλληνες
οµογενείς ότι έχουν φύγει από το Εθνικό Σύστηµα Υγείας δέκα
χιλιάδες υγειονοµικοί τον τελευταίο χρόνο και δεν κάνετε τίποτα
για να τους αντικαταστήσετε, να γνωρίζουν οι Έλληνες οµογενείς
ότι πέφτουν οι σοβάδες στα σχολεία κι εσείς µε την προηγούµενή
σας ιδιότητα ξοδέψατε 150 εκατοµµύρια ευρώ για διαδραστικούς
πίνακες που είναι στις αποθήκες των σχολείων. 

Αυτή είναι η καθηµερινότητα στην Ελλάδα. Πάνω σε αυτή πρέ-
πει να καλούνται και να αποφασίζουν οι Έλληνες πολίτες, είτε
ζουν εδώ είτε ζουν στο εξωτερικό. 

Τώρα να σας πω για το «γονατογράφηµα» της τροπολογίας
που φέρατε; Βήµα-βήµα πήγατε; Προσπαθήσατε να εξαπατήσετε

πολιτικά ερχόµενη εδώ µε µια εκπρόθεσµη τροπολογία, γνωρί-
ζοντας ότι είναι εξαιρετικά δύσκολο έως αδύνατο να φτάσετε στη
συναίνεση διακοσίων Βουλευτών και µάλιστα να αντιστρέφετε το
κλίµα, για να δηµιουργείτε ένταση προκειµένου να ξεφύγετε από
τα εσωτερικά σας προβλήµατα. 

Δεν ξέρω αν πήγατε στα σεµινάρια για το ζήτηµα της άρσης
των διακρίσεων του οικογενειακού δικαίου. Δεν ξέρω σε ποιο από
τα τρία σεµινάρια συµµετείχατε, αλλά δεν θα µπορέσετε µε τέ-
τοιες πρακτικές να ξεφύγετε από την πραγµατικότητα. 

H πραγµατικότητα είναι ότι εµείς έχουµε συγκεκριµένες προ-
τάσεις, καταθέσαµε συγκεκριµένες τροπολογίες, µιλάµε για τον
ηλεκτρονικό κατάλογο προκειµένου να µπορούν και οι Έλληνες
που ζουν στη χώρα και δουλεύουν σε εποχικές δουλειές να ερ-
γάζονται και να ψηφίζουν όπως συνέβη σε εσωτερικές διαδικα-
σίες των δύο µεγάλων προοδευτικών κοµµάτων του Κοινοβου-
λίου. Λέµε για το δικαίωµα ψήφου πρόσβασης των ατόµων µε ει-
δικές ανάγκες προτείνοντας ένα συγκεκριµένο σχέδιο προσβά-
σιµων εκλογικών κέντρων. Θα πρέπει αυτά να τα κοιτάξετε µε
προσοχή αλλά, κυρίως, να µη βλέπετε τη νοµοθέτηση σαν µια ευ-
καιρία να αρµέξετε το δηµόσιο ταµείο. Γιατί αυτό κάνετε µε τα 5
εκατοµµύρια ευρώ από το Υπουργείο Εσωτερικών και δεν µπο-
ρείτε παρά να µας δώσετε εξηγήσεις, γιατί πριν έρθει στη Βουλή
το νοµοσχέδιο πήρατε µια τέτοια απόφαση που ζηµιώνει το ελ-
ληνικό δηµόσιο. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Γεώργιος Κωτσός από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, δεν θα

αποφύγω τον πειρασµό να σχολιάσω την επιχειρηµατολογία του
προηγούµενου οµιλητή που εξέφρασε την άποψη ότι πρέπει να
ενηµερώνονται οι Έλληνες του εξωτερικού. Μα δεν ενηµερώνε-
στε εσείς για αυτά που συµβαίνουν στην Ελλάδα. Επιχειρήσατε
να πείτε ότι υπάρχει διάταξη µε την οποία κόβονται τα ρεύµατα
στους αγρότες στη Θεσσαλία. Σας πληροφορώ ότι αυτό έχει δι-
ευθετηθεί. Δεν υφίσταται αυτό το ζήτηµα. Δεν υπάρχει αυτό το
ζήτηµα. 

ΜΑΡΙΝΑ ΚΟΝΤΟΤΟΛΗ: Δεν έχει διευθετηθεί καθόλου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΜΕΡΟΣ: Δεν έχει διευθετηθεί.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΟΣ: Καλό θα είναι όταν παίρνουµε µέρος στο

δηµόσιο διάλογο να είµαστε ειλικρινείς και να είµαστε ενηµερω-
µένοι. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να αναφέρω ένα πολύ συ-
γκεκριµένο και υπαρκτό παράδειγµα αναφορικά µε το νοµοσχέ-
διο που συζητούµε. Ο κ. Κώστας στο τέλος της δεκαετίας του
1960 έφυγε οικονοµικός µετανάστης στη Γερµανία. Το 2019,
κύριε Υπουργέ, ήρθε στην Ελλάδα και ψήφισε στις εκλογές. Το
2023 δεν µπόρεσε να έρθει. Ήταν στη Γερµανία αλλά δυστυχώς
µε τις διατάξεις που είχαµε στο νοµοθέτηµα που ψηφίσαµε όλοι
µαζί, δεν µπόρεσε να ψηφίσει. Δεν είχε το δικαίωµα να ψηφίσει.
Και εύλογα αναρωτιέται «µα ψήφισα το 2019. Το 2023 γιατί δεν
µπορώ να ψηφίσω;». Σ’ αυτόν τι απαντάµε, αγαπητές και αγαπη-
τοί συνάδελφοι; 

Οφείλουµε σε όλες τις Ελληνίδες και σε όλους τους Έλληνες,
όπου κι αν βρίσκονται στη Γη, να τους δώσουµε τα ίδια δικαιώ-
µατα και τις ίδιες ευκαιρίες; Αν απαντούµε ναι σ’ αυτό τότε θα
πρέπει να δώσουµε και απάντηση πως θα εξυπηρετήσουµε, θα
διευκολύνουµε τις Ελληνίδες και τους Έλληνες, όπου κι αν βρί-
σκονται, να συµµετέχουν στην κορυφαία διαδικασία που είναι η
εκλογή οργάνων, είτε σε ευρωπαϊκό επίπεδο είτε σε τοπικό επί-
πεδο είτε σε εθνικό επίπεδο. Αυτό ακριβώς έρχεται να κάνει και
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Είναι η πρώτη φορά που η Νέα Δηµοκρατία συζητά σε αυτή τη
διαδικασία; Το ξεκινήσαµε το 2019 µε τον κ. Θεοδωρικάκο και
προκειµένου να επιτευχθεί η συναίνεση αναγκάστηκαν να γίνουν
συµβιβασµοί που οδήγησαν στο παράδειγµα και στις αστοχίες
που σας ανέφερα πιο πριν. Δεν θα πρέπει να άρουµε αυτούς τους
συµβιβασµούς, αυτές τις αστοχίες; Και οι αρχές που διέπουν την
ψηφοφορία αναφέρθηκαν πιο πριν από τον κ. Χαρίτση. Είναι η
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καθολικότητα, η αµεσότητα, η µυστικότητα. Δεν διασφαλίζονται
αυτά τα τρία µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο; Ιδιαίτερα η πρώτη
αρχή. Η αρχή της καθολικότητας. Να έχουν, δηλαδή, τη δυνατό-
τητα όλες οι Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες να συµµετέχουν στην
εκλογική διαδικασία. Θα δηµιουργήσουµε ξανά προσκόµµατα -
µέσα από διάφορες δικαιολογίες δηµιουργώντας ένα δήθεν άλ-
λοθι για τους εαυτούς µας- στους Έλληνες που ζουν εκτός
Ελλάδος.  Μεγάλη συζήτηση για τη συναίνεση. Ναι, διεφάνη κατά
τη διάρκεια της συζήτησης στην επιτροπή ότι υπάρχει µια ευρεία
συναίνεση αναφορικά µε το νοµοσχέδιο. Παράλληλα ήρθε η Κυ-
βέρνηση µε µία τροπολογία να διευρύνει τη δυνατότητα αυτή και
στις εθνικές εκλογές. Κατηγορείτε την Υπουργό για ποιον λόγο
το έφερε στη συνέχεια. Μα, η συγκρότηση, η συζήτηση και η τε-
λική διαµόρφωση ενός νοµοσχεδίου δεν είναι µια δυναµική δια-
δικασία η οποία διαµορφώνεται στις επιτροπές και καταλήγει
τελικά µέσα από την Ολοµέλεια να ψηφιστεί. Εκτός και αν θεω-
ρείτε ότι η ακρόαση των φορέων είναι µια τυπική διαδικασία απλά
και µόνο για να περάσει. Ό,τι κι αν πουν δεν τους ακούµε, δεν
τους λαµβάνουµε υπ’ όψιν και προχωρούµε στην πεπατηµένη του
αρχικού νοµοσχεδίου. 

Τι κάνει η Υπουργός µε την τροπολογία, αφού είδε και τη συ-
ναίνεση που υπάρχει συνολικά στη βασική αντίληψη ότι όλες οι
Ελληνίδες και όλοι οι Έλληνες πρέπει να συµµετέχουν στην εκλο-
γική διαδικασία; Αφού ακούσαµε και στην ακρόαση φορέων το
σύνολο των εκπροσώπων µας, -των αποδήµων που ζητούν αυτή
η δυνατότητα να επεκταθεί πέρα από τις ευρωπαϊκές εκλογές και
στις εθνικές εκλογές- έρχεται και κάνει το αυτονόητο. Δίνει τη
δυνατότητα και σας καλεί να συµµετέχετε εφόσον συµφωνείτε
στη βασική αρχή ότι όλοι πρέπει να συµµετέχουν και να έχουν
την ίδια ευκαιρία και την ίδια δυνατότητα αυτή η διαδικασία να
επεκταθεί και στις εθνικές εκλογές. 

Ακούγονται διάφορες δικαιολογίες για τερατουργήµατα κ.λπ.,
θεωρώντας ή δίνοντας την αίσθηση στον απλό ακροατή ότι απλά
ψάχνουµε να βρούµε άλλοθι για να ξεφύγουµε από την ψήφιση
του νοµοσχεδίου και της τροπολογίας. Εκείνο που έκανε τη µέ-
γιστη εντύπωση είναι, ότι ενώ επί της αρχής υπήρξε σύµφωνη
γνώµη από τα τουλάχιστον δύο µεγαλύτερα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης στο νοµοσχέδιο, έρχονται µετά και καταψηφίζουν τη
συνταγµατικότητα του νοµοσχεδίου που επί της αρχής ψήφισαν.
Και το σπουδαιότερο; Ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ, απευθυνόµενος
στα κόµµατα που κατέθεσαν την αίτηση αντισυνταγµατικότητας
είπε ότι δεν υπάρχουν ερείσµατα αντισυνταγµατικότητας. Και στο
τέλος καταψηφίσατε. Ψηφίσατε µάλλον την αίτηση αντισυντα-
γµατικότητας. Θεωρώ ότι πρέπει πάνω από όλα να είµαστε ειλι-
κρινείς µε τους εαυτούς µας και ειλικρινείς µε τους πολίτες τους
οποίους εκφράζουµε. Αν πραγµατικά πιστεύουµε στα ίδια δικαιώ-
µατα, στην ισοπολιτεία και ισονοµία του συνόλου των Ελλήνων
και των Ελληνίδων, µονόδροµος είναι να το ψηφίσουµε. Να σας
θυµίσω µάλιστα τον στίχο του ποντιακού τραγουδιού που λέει
«στα ξένα ήµουν Έλληνας και στην Ελλάδα ξένος». Δεν πρέπει
να το επιτρέψουµε αυτό. Αναφέρθηκαν πλείστα όσα παραδεί-
γµατα: από τον Καποδίστρια, από τον Υψηλάντη, από ευεργέτες
που έχουν βοηθήσει την Ελλάδα ενώ δεν έζησαν στην Ελλάδα.
Διέπρεψαν οπουδήποτε αλλού. Τον κ. Κώστα, την κ. Μαρία που
ζει στην Αµερική, που ζει στην Αυστραλία, που ζει στη Γερµανία,
θα πρέπει να τους δώσουµε τη δυνατότητα να εκφράζονται στο
σύνολο των εκλογικών διαδικασιών της Ελλάδας που έχει στην
καρδιά της, της Ελλάδας που αγαπά και πονά. 

Μια τελευταία κουβέντα, κύριε Πρόεδρε, δώστε µου το δι-
καίωµα να πω για την πρόβλεψη που έχει το νοµοσχέδιο για τους
πληµµυροπαθείς της Θεσσαλίας και ιδιαίτερα του πρωτογενούς
τοµέα δίνοντάς τους τη δυνατότητα της απαλλαγής από τα µι-
σθώµατα προς τους δήµους -όσοι µισθώνουν δηµοτικές γαίες-
προκειµένου να τους διευκολύνει να παραµείνουν στα χωράφια
τους µετά από µία δύσκολη περιπέτεια, µετά από µία πληµµύρα,
έναν κατακλυσµό, που τους στέρησε και την παραγωγή, τους
στέρησε και τη δυνατότητα να έχουν οικονοµικό εισόδηµα. Μά-
λιστα, δίνοντάς τους τη δυνατότητα να επεκταθεί κατά δύο χρό-
νια αυτή η διαδικασία. 

Θεωρώ ότι µέσα από το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κυρία
Υπουργέ, δυναµώνουµε τη δηµοκρατία αλλά όχι µόνο τη δηµο-

κρατία. Δυναµώνουµε την Ελλάδα. Και σε αυτό πρέπει να συνη-
γορήσετε όλοι. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα
άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας, αφού
ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργά-
νωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», τριάντα εννιά µαθή-
τριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 20ό Γυ-
µνάσιο Πάτρας, δεύτερο τµήµα. 

Σας καλωσορίζουµε.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Βασίλειος Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρα-
τία. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η νοµοθέτηση της επιστολικής ψήφου είναι θεωρώ η
απαρχή µιας σηµαντικής εξέλιξης για την άσκηση του εκλογικού
δικαιώµατος των Ελλήνων πολιτών, ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά τους
απόδηµους Έλληνες. Είναι ένα ουσιαστικό βήµα προς τη δυνα-
τότητά τους να ψηφίσουν, µε αρχή τις ευρωεκλογές του ερχόµε-
νου Ιουνίου, χωρίς πρακτικές δυσκολίες, χωρίς να χρειαστεί να
µετακινηθούν από τον τόπο τους. Ένα βήµα που έρχεται σε συ-
νέχεια του νόµου που ψηφίστηκε τον περασµένο Ιούλιο και µε
τον οποίον καταργήθηκαν όλοι οι νοµικοί περιορισµοί σε όσους
Έλληνες επιθυµούν να ψηφίσουν από το εξωτερικό. 

Η επιστολική ψήφος αποτελούσε, άλλωστε, ένα διαχρονικό αί-
τηµα των εκτός Ελλάδας Ελλήνων, γι’ αυτό και γνωρίζουµε ότι
υποδέχονται τη θεσµοθέτησή µας µε ιδιαίτερη ικανοποίηση. Αυτό
επιβεβαίωσαν σε συνάντησή µας την περασµένη εβδοµάδα και
οι οµογενείς Βουλευτές που επισκέφθηκαν τη χώρα µας ως µέλη
του Διοικητικού Συµβουλίου της Παγκόσµιας Διακοινοβουλευτι-
κής Ένωσης Ελληνισµού. 

Πιστεύω, µάλιστα, ότι το παράδειγµα της εκλογικής µου περι-
φέρειας, της Θεσπρωτίας, είναι από τα πιο χαρακτηριστικά της
διπλής στόχευσης: Εξωτερικής και εσωτερικής που έχει αυτή η
νέα, για τα δικά µας εκλογικά πράγµατα, διαδικασία. Είναι µια πε-
ριοχή από την οποία κατάγονται πολλοί συµπατριώτες µας που
ζουν στο εξωτερικό, µια περιοχή µε υψηλό ποσοστό ηλικιωµένων
και γενικότερα συµπολιτών µας µε προβλήµατα κινητικότητας,
αρκετοί από τους οποίους ζουν σε δεκάδες ορεινά και αποµονω-
µένα χωριά, µε εποχικούς εργαζόµενους στον τουρισµό και
ασφαλώς µε ετεροδηµότες που ζουν µακριά -στην Αθήνα και
αλλού- που όσο και να θέλουν να συνδυάσουν τις εκλογές µε µια
επίσκεψη στα πάτρια εδάφη δεν θα έχουν πάντα την άνεση να το
κάνουν. Το ίδιο άλλωστε ισχύει και για τους φοιτητές και τους
σπουδαστές που είναι µακριά από τις οικογένειές τους. 

Οι προσεχείς εκλογές για την Ευρωβουλή προσφέρουν, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, µια ιδανική ευκαιρία να εφαρµοστεί για
πρώτη φορά η επιστολική ψήφος: Από τη µια γιατί το ψηφοδέλτιο
κάθε κόµµατος είναι ενιαίο για όλη την επικράτεια -κάτι που απλο-
ποιεί τη σχετική διεργασία- και από την άλλη γιατί ο χρόνος των
ευρωεκλογών είναι κάθε φορά γνωστός πολύ καιρό πριν, επιτρέ-
ποντας έτσι έγκαιρο προγραµµατισµό. 

Επίσης, επειδή κάποιοι πολίτες δεν έχουν ισχυρό κίνητρο να
πάνε να ψηφίσουν στις ευρωεκλογές, ίσως είναι οι πιο κατάλλη-
λες για να δούµε αν και κατά πόσο η επιστολική ψήφος µπορεί
από µόνη της να κάνει τη διαφορά ενισχύοντας τη συµµετοχή. Η
επιτυχία της επιστολικής ψήφου κρίνεται από την αποδοχή της
στους ψηφοφόρους και η αποδοχή της µεταξύ των εκλογέων κρί-
νεται -αλλά όχι µόνο- από την αξιοπιστία της διαδικασίας. Και εδώ
στις σχετικές διατάξεις του νοµοσχεδίου που συζητούµε, η αξιο-
πιστία διασφαλίζεται µε τρόπο, θεωρώ, αδιαµφισβήτητο. 

Έχουν ληφθεί όλες οι προβλέψεις οι οποίες εγγυώνται την
εγκυρότητα του εκλογικού αποτελέσµατος, τον µυστικό χαρα-
κτήρα της ψηφοφορίας, την προστασία των δεδοµένων προσω-
πικού χαρακτήρα. 

Πέρα από την τήρηση των απτών προϋποθέσεων του αρµόδιου
γραφείου του Οργανισµού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία
στην Ευρώπη, του ΟΑΣΕ, προβλέπονται πρόσθετες δικλίδες
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ασφαλείας. Οι προβλέψεις αυτές θεωρώ ότι απαντούν στις εν-
στάσεις και τις επιφυλάξεις που εκφράστηκαν από την Αντιπολί-
τευση σχετικά µε τη διαδικασία, γι’ αυτό και προκαλεί έκπληξη
-αν όχι προβληµατισµό- η αντίδραση ορισµένων κοµµάτων που
έσπευσαν αυθαίρετα και προκαταβολικά να υποσκάψουν την
αξιοπιστία της επιστολικής ψήφου µε επιχειρήµατα όπως ότι υπο-
βιβάζεται η συµµετοχή του λαού στις εκλογές ή ότι η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας πάει να κάνει λαθροχειρία και καλπονο-
θεία. Αυτά είναι επιχειρήµατα που δεν αντέχουν σε σοβαρή κρι-
τική και που παραβλέπουν ότι η πρακτική αυτή εφαρµόζεται µε
επιτυχία σε δεκάδες χώρες εντός και εκτός Ευρώπης, για δεκαε-
τίες, χωρίς να αµφισβητηθεί το αδιάβλητο της εκλογικής διαδι-
κασίας. Είναι, ξέρετε, αυτή η λογική που µας έχουν συνηθίσει
κάποιοι από την Αντιπολίτευση του «όλα ή τίποτα» ή του «ναι µεν,
αλλά».

Δύσκολα µπορεί να αρνηθεί κανείς, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι η καθολική άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος µε την
επιστολική ψήφο αποδεικνύει το σεβασµό σε µια θεµελιώδη ιδιό-
τητα του πολίτη. Υπόσχεται να αναζωογονήσει την εκλογική δια-
δικασία και τη γνήσια έκφραση της λαϊκής εντολής εφόσον αυτή
νοµιµοποιείται από την αυξηµένη συµµετοχή. 

Όσοι πιστεύουµε στην αντιπροσωπευτική κοινοβουλευτική δη-
µοκρατία, θέλουµε η επιστολική ψήφος να πετύχει το σκοπό της
έχοντας πάντα επίγνωση ότι είναι ένας µόνος από τους τρόπους
που έχουµε στη διάθεσή µας µε σκοπό να ενισχύσουµε τη δηµο-
κρατία µας και τη συµµετοχή στους θεσµούς.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Γιόγιακα.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ιωάννης Δελής από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδος. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Σύµφωνα µε την Κυβέρνηση σήµερα συζη-
τούµε µια ιστορική µεταρρύθµιση µε την οποία ενδυναµώνεται η
δηµοκρατία και µαζί η εµπιστοσύνη της κοινωνίας στην πολιτική.
Μεγάλες κουβέντες. 

Μάλιστα, η Κυβέρνηση στάζει και µέλι για την αντιπολίτευση
του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός τούς χαι-
ρετίζει µε νόηµα που στηρίζουν ανοιχτά και αυτή τη µεταρρύθ-
µιση, ενώ η Υπουργός Εσωτερικών χαρακτηρίζει ελπιδοφόρα τη
στάση της, τόσο ελπιδοφόρα που µε τροπολογία χθες τους ζητά
-γιατί όχι, τρώγοντας έρχεται η όρεξη- να επεκταθούν οι ρυθµί-
σεις του νοµοσχεδίου και στις εθνικές εκλογές. 

Εν τω µεταξύ ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ µε κινήσεις ενός απόλυτου
κοινοβουλευτικού παραλογισµού, που θα µνηµονεύονται αύριο
στην κοινοβουλευτική ιστορία, τι κάνουν; Από τη µια δηλώνουν
ότι ψηφίζουν επί της αρχής, δηλαδή επί της ουσίας το νοµοσχέ-
διο και από την άλλη, την ίδια στιγµή, ψηφίζουν ότι αυτό είναι
αντισυνταγµατικό. Ψηφίζουν, δηλαδή, ένα νοµοσχέδιο το οποίο
οι ίδιοι θεωρούν ότι είναι αντισυνταγµατικό. 

Θυµίζουµε, βέβαια, ότι λίγες µέρες πριν ο Άδωνις Γεωργιάδης
χαρακτήριζε ως µεγάλο βήµα προόδου την ψήφο από τον ΣΥΡΙΖΑ
και το ΠΑΣΟΚ σε πολλά νοµοσχέδια της Κυβέρνησης. «Το να
µπορούν Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ να συνεννοούνται
στα µείζονα, είναι ένα µεγάλο βήµα µπρος του πολιτικού µας συ-
στήµατος» έλεγε χαρακτηριστικά. 

Και βέβαια, όπως και να το κάνουµε οι εκλογές είναι ένα τέτοιο
µείζον πολιτικό ζήτηµα, ειδικά όταν στις εκλογές οι όροι διεξα-
γωγής τους αλλάζουν προς το χειρότερο όπως επιχειρείται τώρα
µε την επιστολική ψήφο που φέρνει αυτό το νοµοσχέδιο. Γιατί
αυτό, ακριβώς, είναι που πρόκειται να συµβεί µε την επιστολική
ψήφο, καθώς φανερά πια στις εκλογές στρώνεται το έδαφος
ώστε να φουντώσουν και να ενταθούν ακόµα περισσότερο οι εκ-
βιασµοί και οι κάθε είδους πιέσεις από τη µεγαλοεργοδοσία προς
τους εργαζόµενους, αλλά και από άλλους µηχανισµούς πολιτι-
κούς και ισχυρά λόµπι προς τους ψηφοφόρους. Και φυσικά αυτό
οδηγεί κατευθείαν ακόµα και στην αλλοίωση των εκλογικών απο-
τελεσµάτων. 

Να µέχρι πού φτάνετε να οδηγηθείτε όταν έχετε στόχο σας
όλο το αστικό πολιτικό σύστηµα, µέσα και από τις εκλογές να
αποσπάτε πιο αποτελεσµατικά τη συναίνεση του λαού στη σφαγή

του, ώστε να νοµιµοποιείτε τα αντιλαϊκά και αντιδραστικά µέτρα
που ψηφίζετε κάθε φορά. 

Και κάπως έτσι εξηγείται και όλη αυτή η απλόχερη συναίνεση
της αστικής Αντιπολίτευσης σε ένα ακόµα κυβερνητικό νοµοσχέ-
διο. 

Και µέσα σε αυτό το κλίµα η Κυβέρνηση παριστάνοντας την
αθώα, να επιµένει ότι το νοµοσχέδιο της επιστολικής ψήφου δεν
είναι παρά µια απλή τεχνική διευκόλυνση για τη συµµετοχή στην
εκλογική διαδικασία. 

Κατ’ αρχάς οι ρυθµίσεις που εισάγονται δεν αφορούν µονάχα
στους απόδηµους Έλληνες αλλά σε όλους τους ψηφοφόρους.
Ειδικά, όµως, για τους απόδηµους -των οποίων βέβαια την ψήφο
πολλοί αγαπάτε, αλλά για τα ελληνικά σχολεία των παιδιών τους
αδιαφορείτε, όπως στο Μόναχο όπου κλείνουν αβέρτα σχολεία-
δεν φτάνει ότι η επιστολική ψήφος µπορεί να συµπεριλαµβάνει,
σύµφωνα µε το νόµο που ψηφίσατε, ακόµα και εκλογείς οι οποίοι
δεν έχουν κανένα απολύτως οικονοµικό ή κοινωνικό δεσµό µε τη
χώρα, αγνοούν τις εξελίξεις και, κυρίως, δεν επηρεάζονται, δεν
υφίστανται τις συνέπειες της όποιας επιλογής τους. 

Τώρα έρχεστε µε το νοµοσχέδιο αυτό και πάτε ένα βήµα πα-
ραπέρα. Καταργείτε εντελώς τη δυνατότητα αυτοπρόσωπης πα-
ρουσίας τους σε ένα εκλογικό τµήµα, καθιστώντας την επιστο-
λική ψήφο ως τη µόνη επιλογή που έχουν, δηλαδή υποχρεωτική.
Την ίδια ώρα στο εσωτερικό προσφέρετε και τις δύο επιλογές και
την αυτοπρόσωπη και την επιστολική. Άρα γίνεται κατάτµηση του
ενιαίου εκλογικού σώµατος ως προς τους όρους συµµετοχής
στην εκλογική διαδικασία, η οποία µαζί µε το σπάσιµο της ταυ-
τοχρονίας των εκλογών συνιστούν, ξέρετε, µια ουσιαστική πολι-
τική παρέµβαση. Δεν είναι ένα απλό τεχνικό ή τυπικό ζήτηµα. 

Μάλιστα, εκτός από τους ψηφοφόρους του εξωτερικού, προ-
κύπτει θεωρητικά και το ενδεχόµενο και για το εσωτερικό της
χώρας η ψηφοφορία στις ευρωεκλογές του Ιούνη που έρχεται να
γίνει αποκλειστικά µε επιστολική ψήφο, αφού όλοι οι εκλογείς,
σύµφωνα µε αυτό το νόµο που θα ψηφίσετε, έχουν το δικαίωµα
να την επιλέξουν αυτή την επιστολική ψήφο. Επιστολική ψήφος,
όµως, σηµαίνει στην ουσία ότι δεν διασφαλίζεται ούτε η µυστι-
κότητα ούτε η αµεσότητα, δηλαδή δεν διασφαλίζεται η ιδιωτικό-
τητα της ψήφου κι όλα αυτά δηµιουργούν τελικά µεγάλες και
βάσιµες αµφιβολίες για το ίδιο το αδιάβλητο των εκλογών. 

Είναι χαρακτηριστικό ότι ο ρόλος των εφορευτικών επιτροπών
και των δικαστικών αντιπροσώπων µε το νοµοσχέδιο ανατίθεται
πλέον στους κούριερ των ιδιωτικών εταιρειών. Αυτό κάνει. Τους
κινδύνους αλλοίωσης των εκλογών επιβεβαιώνει και η διεθνής
πείρα µε χιλιάδες χαµένους φακέλους να ανακαλύπτονται µέρες
µετά τις εκλογές στην Αµερική µαζί µε την παραποίηση βέβαια
ταχυδροµικών εγγράφων και τη συµπλήρωση ψηφοδελτίων από
τρίτους, αλλά και στην Ελβετία όπου βρέθηκαν εκατοντάδες
ψήφοι µε τις ίδιες υπογραφές και έγινε αντικατάσταση ψήφων
την ώρα της διαλογής. 

Είναι χαρακτηριστική µάλιστα µια περίπτωση µαζικής πλαστο-
γραφίας στη Γερµανία. Στις τοπικές εκλογές του Quakenbruck
το 2018, πριν λίγα χρόνια δηλαδή, «Die Linke», το αδελφάκι του
ΣΥΡΙΖΑ συγκέντρωσε πάνω από το 60% των επιστολικών ψήφων
σε αυτό το µέρος, ενώ στην περιφέρεια πήρε το 3%. Ορισµένοι
ψηφοφόροι είχαν λάβει έγγραφο επιστολικής ψήφου παρ’ ότι δεν
είχαν υποβάλει αίτηση. Σύµφωνα µε καταγγελίες έγγραφα επι-
στολικής ψήφου είχαν κλαπεί από τα γραµµατοκιβώτια. Αρκετοί
ψηφοφόροι που ήθελαν να ψηφίσουν αυτοπροσώπως τη µέρα
των εκλογών ενηµερώθηκαν ότι είχαν ήδη ψηφίσει -λέει- επιστο-
λικά. Επιπλέον, ορισµένα έγγραφα είχαν πλαστές υπογραφές.
Φυσικά ακολούθησε έρευνα από την οποία προέκυψε ότι στελέχη
του κόµµατος αυτού πήγαιναν από σπίτι σε σπίτι κι έδιναν οδη-
γίες σε άτοµα που δεν µιλούσαν και τόσο καλά γερµανικά να υπο-
βάλουν αίτηση για επιστολική ψήφο. Οι ίδιοι στη συνέχεια
συµπλήρωναν τα ψηφοδέλτια και πλαστογραφούσαν την υπο-
γραφή του ψηφοφόρου. Το περιφερειακό δικαστήριο -γιατί εκεί
αποκαλύφθηκαν όλα αυτά- καταδίκασε τον επικεφαλής αυτής
της εκλογικής απάτης σε επτά µήνες φυλάκισης µε αναστολή,
ποινή η οποία επιβεβαιώθηκε και από το οµοσπονδιακό δικαστή-
ριο. Και µια ειρωνεία της τύχης. Το συγκεκριµένο στέλεχος του
«Die Linke» φιγουράρει ακόµα και σήµερα ως εκλεκτό µέλος της
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ευρωπαϊκής πλατφόρµας για δηµοκρατικές, παρακαλώ, εκλογές. 
Δεν είναι τυχαίο ότι η Γαλλία έχει εγκαταλείψει από το 1975

ακόµα το σύστηµα της επιστολικής ψήφου για το εσωτερικό της
χώρας διατηρώντας την µόνο για τους ψηφοφόρους του εξωτε-
ρικού, αλλά κι εκεί πρόσφατα είδαµε την ακύρωση αποτελεσµά-
των δύο εκλογικών περιφερειών λόγω τεχνικών -καταλαβαίνετε-
προβληµάτων. 

Κλείνοντας, αν νοµίζετε µε όλα αυτά ότι ο λαός θα αποδεχτεί
ως µονόδροµο την αντιδραστική σας πολιτική και θα σκύψει το
κεφάλι, τότε µαταιοπονείτε. Υπάρχει και άλλος δρόµος για τον
λαό και αυτός, βέβαια, είναι η πρόταση διεξόδου που προτείνει
το ΚΚΕ.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Περικλής Μαντάς από τη Νέα Δηµοκρατία και θα ακολουθήσει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Σπαρτιατών, ο κ. Κόντης.

ΠΕΡΙΚΛΗΣ ΜΑΝΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το σηµερινό

νοµοσχέδιο η χώρα µας αποκτά για πρώτη φορά τη δυνατότητα
να πραγµατοποιήσει ένα µεγάλο και σηµαντικό βήµα προς την
κατεύθυνση του εκσυγχρονισµού, προς την κατεύθυνση της προ-
όδου και προς την κατεύθυνση της ευρωπαϊκής κανονικότητας
όσον αφορά στην εµβάθυνση, την εµπέδωση και τη λειτουργία
της δηµοκρατίας µας. Διότι για πρώτη φορά µια κυβέρνηση στην
Ελλάδα τολµά να βελτιώσει δοµικά και να εκσυγχρονίσει τη βα-
σικότερη, την ουσιαστικότερη και την πιο θεµελιώδη δηµοκρατική
διαδικασία, τη διαδικασία δηλαδή πραγµατοποίησης των εκλο-
γών. 

Με όχηµα τις επικείµενες ευρωεκλογές και την επιστολική
ψήφο την οποία σήµερα συζητάµε, η χώρα µας επιτέλους αποκτά
έναν εναλλακτικό τρόπο για τη διενέργεια των εκλογών, έναν
τρόπο που δεν περιορίζει αλλά διευρύνει τη δηµοκρατία ώστε να
αφορά ακόµα πιο πολλούς, έναν τρόπο που δεν αποκλείει αλλά
συµπεριλαµβάνει όλους τους πολίτες µας και ειδικότερα όσους
βρίσκονται µακριά από τις εστίες τους, όσους εργάζονται, όσους
αντιµετωπίζουν κινητικά προβλήµατα και όσους βρίσκονται για
οποιονδήποτε λόγο στο εξωτερικό και έναν τρόπο που µε µεθο-
δικότητα, ακρίβεια και επαγγελµατισµό διασφαλίζει ότι οι τρεις
βασικές συνταγµατικές αρχές, οι αρχές δηλαδή της αµεσότητας,
της καθολικότητας και της µυστικότητας της ψήφου, προωθού-
νται στο ακέραιο και καθολικά. 

Είναι γεγονός ότι το σηµερινό νοµοσχέδιο σε καµµία περί-
πτωση δεν µπορεί να χαρακτηριστεί δεξιό, κεντρώο ή αριστερό,
δεν µπορεί να χαρακτηριστεί συστηµικό ή µη συστηµικό και δεν
µπορεί να χαρακτηριστεί περισσότερο φιλελεύθερο ή περισσό-
τερο σοσιαλιστικό διότι η επιστολική ψήφος δεν έχει αµιγώς πο-
λιτικά χαρακτηριστικά, δεν ασχολείται µε τις κοµµατικές τοπο-
θετήσεις των ψηφοφόρων αλλά θεµελιώνει, εµβαθύνει και διευ-
ρύνει το δηµοκρατικό δικαίωµα που έχουµε όλοι µας να µπο-
ρούµε να επιλέγουµε απ’ όπου και αν βρισκόµαστε τους αντι-
προσώπους µας στο εθνικό και το ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 

Κατά συνέπεια είναι προς τιµήν των κοµµάτων της Αντιπολί-
τευσης που δίνουν θετική ψήφο σε αυτό το νοµοσχέδιο, διότι φαί-
νεται να αντιλαµβάνονται αυτό που καθένας µπορεί να καταλάβει,
ότι τέτοιες ρυθµίσεις δυναµώνουν τη δηµοκρατία και ενισχύουν
τις επιλογές των πολιτών. Και, βέβαια, αποτελεί χρέος µας όλα
τα κόµµατα που διαµορφώνουν αυτή τη στιγµή τη µεγάλη κοινο-
βουλευτική Πλειοψηφία για την επιστολική ψήφο στις ευρωεκλο-
γές, αυτά τα κόµµατα να εγκρίνουν την επιστολική ψήφο και για
τις εθνικές εκλογές. Διότι είναι η καλύτερη ευκαιρία για το πολι-
τικό µας σύστηµα να αποδείξει ότι έχει πλέον ωριµάσει και ότι
είναι σε θέση να ακούει τη φωνή και τον παλµό της Ελλάδας και
των Ελλήνων του εξωτερικού. 

Από την άλλη πλευρά, βέβαια, η αρνητική θέση άλλων κοµµά-
των της Αντιπολίτευσης τα οποία καταψηφίζουν το νοµοσχέδιο
προκαλεί εύλογες απορίες. Γιατί πώς είναι δυνατόν ένα κοινο-
βουλευτικό κόµµα να µη θέλει να ψηφίζουν όσο το δυνατόν πε-
ρισσότεροι; Πώς γίνεται έµµεσα να ζητείται η ψήφος να
περιοριστεί σε κάποιους λίγους και εκλεκτούς; Πώς γίνεται να
προφασίζονται αµφιλεγόµενα επιχειρήµατα για να δικαιολογή-
σουν την άρνησή τους; Και τι δεν ακούσαµε τις τελευταίες ηµέ-

ρες. Ακούσαµε ότι δήθεν δηµιουργούνται προβλήµατα χειραγώ-
γησης ψήφου από εργοδότες και άλλους µηχανισµούς, ότι αν οι
πολίτες µπορούν να ψηφίσουν από την άνεση του καναπέ τους
γίνονται µαλθακοί και δεν κατεβαίνουν στους δρόµους για να
διεκδικήσουν τα δίκαιά τους και κάποιοι άλλοι ανακάλυπταν ζη-
τήµατα νοµιµότητας και συνταγµατικότητας εκεί που δεν υπάρ-
χουν ή εργαλειοποίησαν τα ΑΜΕΑ, λέγοντας ότι ζήτησαν
διευκολύνσεις προσβασιµότητας και όχι επιστολικής ψήφου. Δη-
λαδή µέχρι να φτιάξουµε ράµπες και υποδοµές σε κάθε εκλογικό
κέντρο, σε κάθε σχολείο, σε κάθε χωριό σε όλη την Ελλάδα,
µέχρι τότε οι άνθρωποι να ταλαιπωρούνται και να µην µπορούν
να ψηφίσουν από το σπίτι τους. Ας µη γελιόµαστε, όµως. Κοινή
συνισταµένη όλων αυτών των παρωχηµένων προτάσεων είναι σα-
φέστατα µόνο µία. Η καταψήφιση για την καταψήφιση, η αντιδρα-
στικότητα για την αντίδραση και η φοβικότητα απέναντι στη
διευρυµένη δηµοκρατία. 

Με το νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε σήµερα, για πρώτη φορά
στην Ελλάδα οι ηλικιωµένοι και τα άτοµα µε αναπηρία, οι εποχικά
εργαζόµενοι και όσοι εργάζονται την ηµέρα των εκλογών, οι φοι-
τητές, οι σπουδαστές, οι µαθητές, όσοι βρίσκονται εκτός Ελλά-
δας και έχουν δικαίωµα ψήφου, οι Έλληνες απανταχού στον
κόσµο, οι φοιτητές µας στα πανεπιστήµια του εξωτερικού, οι
επαγγελµατίες που βρίσκονται εκτός Ελλάδας, όλοι αυτοί κι
ακόµα περισσότεροι αποκτούν επιτέλους τη δυνατότητα να
ασκήσουν εύκολα και µε όλες τις θεσµικές διασφαλίσεις το από-
λυτο δηµοκρατικό τους δικαίωµα. Αυτό αποτελεί µια εθνική κα-
τάκτηση ιστορικής σηµασίας. 

Παράλληλα, λοιπόν, µε τις ρυθµίσεις που ψηφίζουµε σήµερα
θέτουµε τις βάσεις και για την εκκαθάριση των εκλογικών κατα-
λόγων, ώστε να µπει επιτέλους ακρίβεια και τάξη στα στατιστικά
δεδοµένα της συµµετοχής στις εκλογές αλλά και να προστατευ-
θεί καλύτερα η εκλογική διαδικασία. Πολύ σωστά και θεσµικά η
διαδικασία αυτή προβλέπεται για µετά τις ευρωεκλογές ώστε να
συµβεί σε χρόνο πολιτικά ουδέτερο και να µην υπάρχει η παρα-
µικρή σκιά για επιρροή οποιουδήποτε εκλογικού αποτελέσµατος. 

Και τέλος, υπάρχει ειδική µέριµνα για τα άτοµα µε αναπηρία,
ώστε να διευκολύνονται να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα,
να βελτιωθεί η προσβασιµότητα τους στα εκλογικά κέντρα και να
ενηµερώνονται καλύτερα µέσα από την υποχρεωτική διερµηνεία
νοηµατικής γλώσσας ή υποτιτλισµού όλων των οµιλιών των πο-
λιτικών Αρχηγών αλλά και των µηνυµάτων των κοµµάτων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξίζουν ειλικρινή συγχαρητήρια
στην πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Εσωτερικών γι’ αυτό το νο-
µοθέτηµα διότι επιτέλους σήµερα η Ελλάδα γίνεται περισσότερο
Ευρώπη.

Κλείνοντας, θα ήθελα να θυµίσω στο Σώµα αλλά και στους Έλ-
ληνες πολίτες που µας ακούν ότι ήταν η δική µας η κυβέρνηση
που το 2019 φρόντισε για την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερι-
κού. Ήταν η δική µας Κυβέρνηση που το 2023 προχώρησε στην
άρση όλων των εµποδίων που είχαν αρχικά τεθεί. Και σήµερα
είναι η δική µας Κυβέρνηση που θεσπίζει και την επιστολική
ψήφο, ώστε κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνας όπου κι αν βρίσκε-
ται και σε οποιαδήποτε συνθήκη να µπορεί να αποφασίσει για το
µέλλον της πατρίδας και για την πορεία της χώρας µας προς τα
εµπρός. Και αυτό αποτελεί µια εθνική παρακαταθήκη και ένα
εθνικό κεκτηµένο που ποτέ δεν πρόκειται να αµφισβητηθεί.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μαντά.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας των Σπαρτιατών, ο κ. Κόντης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, θα πούµε πάλι όσα έχουµε

πει στις επιτροπές και σε προηγούµενη συζήτησή µας στη Βουλή.
Εµείς κατ’ αρχάς κι εγώ προσωπικά ως κάτοικος εξωτερικού επί
πολλά χρόνια -και ειδικά σε µια δύσκολη χώρα, όπως είναι η Βρα-
ζιλία αποµακρυσµένη από την Ελλάδα- ήµουν υπέρµαχος της
ελευθερίας στην ψήφο των αποδήµων Ελλήνων. Γιατί εκτός από
τα δικά µου θέλω, ζούσα και τις αγωνίες των Ελλήνων συνοµο-
γενών. Παρ’ ότι σήµερα δεν έχω αποκοπεί από εκεί ευρισκόµενος
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εδώ, διατηρώ το γραφείο µου, διατηρώ τη φορολογική µου έδρα
εκεί, οµιλώ κάθε µέρα µε οµογενείς φίλους της διασποράς στο
Ρίο, Σάο Πάολο. Όλοι αυτοί εκφράζουν την ίδια ανησυχία στο
γιατί αφαιρείται η δυνατότητα πρόσβασης σε µόνιµα εκλογικά
κέντρα έστω στα προξενεία µας, και γιατί δεν δίνεται πλέον µια
µεγαλύτερη επέκταση -και θα σας πω τον τρόπο- δυνατότητας
µε φυσική παρουσία και εφαρµόζουµε πλέον µια επιστολική
ψήφο, τη µοναδική δυνατότητα ψήφου των Ελλήνων του εξωτε-
ρικού. Και δεν αναφέροµαι καθόλου στην προσπάθεια που έγινε
χθες -δεν ήµουν παρών λόγω απουσίας στο εξωτερικό- να ψηφί-
ζουµε και στις εθνικές εκλογές.

Θα αρχίσω σίγουρα σε αυτό το νοµοσχέδιο από το υπερβολικά
µεγάλο παράβολο των 20.000 που θεσπίζεται αντί του προϋπάρ-
χοντος των 3.000. Θα συνεχίσω λέγοντας ότι υπάρχει τρόπος πι-
στοποίησης στο εξωτερικό χωρίς να περιµένουµε από τα courier
να παραδώσουν αυτή την ψήφο και να την παραλάβει ο οποι-
οσδήποτε. Γιατί να σας πω ότι ακόµα και στα µεγάλα αστικά κέ-
ντρα στη Βραζιλία ο courier, είτε πετάει τον φάκελο κάτω από µια
πόρτα είτε -σίγουρα επειδή έχει και άλλα να κάνει- δεν πρόκειται
να κάθεται να κάνει πιστοποίηση µε τον τρόπο που ζητάµε εµείς
να γίνει. Στη Βραζιλία, αν δεν το γνωρίζετε, λοιπόν, και µπορείτε
να το πιστοποιήσετε µέσω των προξενικών µας αρχών, ο κάθε
πολίτης, είτε Έλληνας είτε ξένος έχει εγγραφεί µε έναν µόνιµο
αριθµό σε συµβολαιογραφεία της περιοχής του, ακόµα και στο
πιο µικρό χωριό, τα λεγόµενα καρτόριο, στα οποία υπάρχει δεί-
γµα υπογραφής του, υπάρχουν όλα τα στοιχεία του, η διεύθυνση
του και εκεί. Θα µπορούσε, λοιπόν, να επιστρατευθεί -όπως κά-
νουν άλλες χώρες- στη χώρα αυτή ένας αριθµός συµβολαιογρα-
φείων για την ηµέρα της ψηφοφορίας -και οι Βραζιλιάνοι σίγουρα
θα µας διευκόλυναν- να πηγαίνει να ταυτοποιείται εκεί και για την
παραλαβή δίνοντας το σαν διεύθυνση ή το προξενείο µας στο
Ρίο, στην Μπραζίλια, οι πρεσβείες µας του Σάο Πάολο, του Ρε-
σίφε, θα ήταν επιφορτισµένα µε τη διανοµή αυτή σε κατά τόπους
συµβολαιογραφικά µεγάλα γραφεία που θα πήγαιναν οι Έλληνες
της διασποράς να παραλάβουν. Εκεί να είστε σίγουροι ότι θα
υπήρχε η απόλυτη ασφάλεια, τακτοποίηση στην ταυτόχρονη πα-
ραλαβή και αποστολή στην Ελλάδα. Είναι πολύ εύκολο να γίνει
και απορώ πως δεν το έχουµε ψάξει τουλάχιστον σε χώρες που
είναι εφικτό. Αυτός είναι ένας τρόπος που διασφαλίζει πολύ πε-
ρισσότερο από τον courier και δεν ξέρω και πώς θα γίνεται η απο-
στολή του φακέλου. Θα γίνεται µε τον ίδιο courier προς την
Ελλάδα ή θα γίνεται µε τοπικά ταχυδροµεία; Σίγουρα µε το χρο-
νικό περιθώριο των είκοσι ηµερών που δίνονται, θα µπορούσε να
γίνει πιο προσεγµένη ψηφοφορία, ώστε να µην υπάρχει καµµία
αµφιβολία για το διαβλητό της εκλογής.

Αυτό, λοιπόν, που θα πρέπει να µεριµνήσουµε θα είναι -όσο
έχουµε καιρό- να υπάρξουν τα εκλογικά κέντρα. Θα έλεγα να µην
ισχύσει η επιστολική ψήφος εάν δεν γίνουν οι διαγραφές από
τους εκλογικούς καταλόγους των -καθ’ οµολογίαν και δική σας-
πεντακοσίων χιλιάδων νεκρών και να γίνει αυτό σε ένα διάστηµα
µέχρι το καλοκαίρι ή µέχρι και έναν χρόνο από τώρα, να δοθεί η
δυνατότητα στους Έλληνες της διασποράς πάλι µε τον τρόπο
που σας είπα, µέσω των συµβολαιογραφείων αυτών, τα οποία θα
αποστείλουν στην προξενική µας αρχή τη δυνατότητα της εγγρα-
φής τους σε ειδικούς καταλόγους, γιατί αυτή τη στιγµή -όπως ξέ-
ρουµε- έχουµε µόνο είκοσι έναν χιλιάδες Έλληνες του εξωτε-
ρικού από τα πέντε, έξι εκατοµµύρια εγγεγραµµένους στους
εκλογικούς καταλόγους.

Συνεπώς δεν νοµίζω ότι αποσκοπούµε τώρα για το δικαίωµα
των Ελλήνων στις ευρωεκλογές, αλλά αποσκοπούµε στο να θε-
σπίσουµε κάτι που θα ισχύσει στις εθνικές εκλογές και ίσως
αύριο καταργηθεί τελείως -µε διάφορες άλλες ευκαιρίες που θα
εµφανιστούν, είτε είναι κορωνοϊός είτε η νόσος «χ»- να ψηφίζουν
όλοι είτε ηλεκτρονικά είτε επιστολικά. Η ψήφος µέσα σε όλα αυτά
τα χρόνια τις χιλιάδες ετών δηµοκρατίας είναι η µόνη δηµοκρα-
τική, η ολοκλήρωση της δηµοκρατίας που δίνει στον Έλληνα πο-
λίτη -και σε όλου του κόσµου- να εκφράζονται και να έχουν στην
εξουσία αυτόν ο οποίος πιστεύουν ότι τους εκπροσωπεί και αυτοί
που απέχουν έχουν κι αυτοί το µερίδιο ευθύνης όταν διαµαρτύ-
ρονται γι’ αυτόν που τους κυβερνά. Θα πρέπει να πηγαίνουν, να
συµµετέχουν και να αναλαµβάνουν το βάρος που τους αναλογεί.

Έτσι, λοιπόν, πιστεύουµε ότι θα πρέπει να µην υπάρξει η επι-
στολική και να µη µας κατηγορήσει κάποιος ότι δεν τη θέλουµε.
Πάντα θέλαµε να ψηφίσουν οι Έλληνες της Διασποράς. Είπαµε,
όµως, ότι θέλαµε να δηµιουργηθούν περιφέρειες, να έχουν το δι-
καίωµα οι Έλληνες του εξωτερικού ώστε να τους δοθεί κίνητρο
να επιλέγουν από τους ανθρώπους τους Έλληνες της Διασποράς
και θα είχαν πολύ µεγαλύτερο κίνητρο -να είστε σίγουροι- και
ίσως είχαµε και µεγαλύτερη προσέλευση από αυτή που υπάρχει
εντός Ελλάδος. Να υπάρξουν όλες αυτές οι προϋποθέσεις και
µετά να µην µπορεί να αµφισβητηθεί η ψηφοφορία µε τον τρόπο
που αυτή τη στιγµή αµφισβητείται και που έχουµε δει να αµφι-
σβητείται και σε άλλες χώρες, ακόµα και στην Αµερική που έγιναν
οι εκλογές και στην ίδια τη Βραζιλία µε τον Μπολσονάρου και τον
Λούλα.

Θα θέλαµε, λοιπόν, να υπάρξει µια αναβολή σε αυτόν τον
τρόπο της επιστολικής ψηφοφορίας ή να συνδυαστεί µε την πα-
ρουσία σε εκλογικά κέντρα, όπως σας αναφέραµε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.
Πάρις Κουκουλόπουλους από το ΠΑΣΟΚ, θα ακολουθήσει ο κ.
Μαρκόπουλος, η κ. Φωτίου, ο κ. Μπαραλιάκος και ο κ. Χουρδά-
κης Μιχαήλ.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχοντας τα κα-
θήκοντα του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, να ζητήσω και ένα
τρίλεπτο να προστεθεί στον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Α, τώρα µη µου τα
λέτε αυτά. Δεν είναι έτσι. Δικαιούστε επτά λεπτά, µε τη σχετική
ανοχή.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αν έχω την ανοχή σας για ένα
τρίλεπτο, είµαστε εντάξει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην το επικαλείστε
αυτό, γιατί θα χρεώσω τον χρόνο οµιλίας σας στην οµιλία του
Κοινοβουλευτικού σας Εκπροσώπου. Άρα δεν θα έχει να µιλήσει
ο κ. Κατρίνης.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν ετοιµάζοµαι
να µιλήσω επί µακρόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καταλάβατε τι σας
είπα εγώ πάνω στο επιχείρηµα το δικό σας για τον χρόνο;

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Αν χρειαστεί, µια µικρή ανοχή,
αυτό σας είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχετε τον λόγο.
ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η

Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία είναι χωρίς καµµία αµφιβολία, όσο κι αν
υπήρξαν σκιές στην περίοδο των µνηµονίων, η καλύτερη περίο-
δος της νεότερης ιστορίας µας. Το δηµοκρατικό Σύνταγµα του
’74 - ’75, η νοµιµοποίησε του ΚΚΕ, η κατάργηση της βασιλείας µε
δηµοψήφισµα άφησαν πίσω µια µακρά περίοδο ανωµαλίας στην
οποία ανωµαλία συµµετείχαν -εκτός από εκτροπές του πολιτεύ-
µατος- και καλπονοθείες, εκλογικοί αιφνιδιασµοί, παράλογα
εκλογικά συστήµατα. Αυτά κατέστησαν παρελθόν από το ’74 και
µετά. Μάλιστα, στο ζήτηµα του εκλογικού νόµου -για τον οποίο
συζητάµε σήµερα- η Γ’ Ελληνική Δηµοκρατία κατάφερε να βρει
τον δρόµο της, ουσιαστικά να µπει σε έναν ενάρετο κύκλο το
2004, όταν ψηφίστηκε ο ν.3231, του οποίου ο πυρήνας στον
προσδιορισµό των εδρών πλην του µπόνους -όταν αυτό προβλέ-
πεται- και ο τρόπος κατανοµής στα κόµµατα δεν έχει αλλάξει,
παρά τις επιµέρους αλλαγές που υπήρξαν.

Ήταν σαράντα το µπόνους, έγινε πενήντα. Εισήχθη απλή ανα-
λογική από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, επανήλθαν στο µπόνους
του πενήντα, το ξέρει καλά ο κύριος Υπουργός, αλλά ο πυρήνας
αυτός για τον οποίο µιλάω δεν άλλαξε ποτέ. Όλα αυτά είναι στοι-
χεία κανονικότητας και οµαλότητας. Όταν, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι µιλάµε για εκλογικούς νόµους, θα πρέπει να έχουµε πιο
χαµηλούς τόνους. Δεν προσφέρει στον διάλογο η οίηση και η
αλαζονεία, το «εµείς ξεκινάµε, εµείς επιλύουµε» και πρέπει πρώ-
τιστα να έχουµε ιστορική µνήµη και θεσµική µνήµη. 

Επί της θεσµικής µνήµης, λοιπόν, µιλάµε σήµερα για ψήφο
αποδήµων και για περαιτέρω διευκόλυνση τους, ακριβώς γιατί µε
τον ν.2623 του 1998, Υπουργός τότε ο Αλέκος Παπαδόπουλος,
καταργήθηκαν τα εκλογικά βιβλιάρια και µετατράπηκαν τα δηµο-
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τολόγια σε εκλογικούς καταλόγους. Από εκεί αντλούν το δι-
καίωµά τους οι απόδηµοι ως εγγεγραµµένοι στα δηµοτολόγια,
άρα και στους εκλογικούς καταλόγους να ψηφίζουν. Ήρθε στη
συνέχεια η αναθεώρηση του 2001, Πρωθυπουργός Κώστας Ση-
µίτης, εισηγητής Ευάγγελος Βενιζέλος, Πρόεδρος της επιτροπής
Φοίβος Ιωαννίδης, µε συναινετικό τρόπο -δεν το διεκδικούµε κοµ-
µατικά- και εισήχθη η πρόβλεψη για την επιστολική ψήφο ιδιαί-
τερα για τους απόδηµους, αλλά και ως δυνατότητα γενικότερα
για να θεσπιστεί στο µέλλον. 

Ξέρει καλά ο παριστάµενος κύριος Υπουργός -και χαίροµαι
που είναι εδώ ο κ. Λιβάνιος- ότι το 2009 - 2010 µε την κυβέρνηση
Γιώργου Παπανδρέου είχαµε ξεκινήσει έναν σοβαρό διάλογο που
εµπεριείχε ακόµα και την ψηφιακή, την ηλεκτρονική ψηφοφορία.
Το θυµάστε νοµίζω, κύριε Υπουργέ, πρέπει να το επιβεβαιώσετε.
Όµως, όλα όσα εκτράχυναν τότε τον πολιτικό βίο, µας οδήγησαν
στην ώριµη απόφαση να τα αφήσουµε αυτά για αργότερα. Δεν
µπορεί να ρυθµίζεις µε βίαιο τρόπο εκλογικά ζητήµατα όταν
υπάρχουν άλλα µείζονα ζητούµενα στον δηµόσιο διάλογο. 

Μια απαραίτητη εισαγωγή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί
χωρίς αυτά τα δεδοµένα που είπα δεν µπορούµε να κάνουµε µια
σοβαρή συζήτηση. Και πρέπει να κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση
έστω και στις λίγες ώρες που έχουν αποµείνει. 

Η κυρία Υπουργός νωρίτερα, αιτιολογώντας την αιφνιδιαστική
και απαράδεκτη τροπολογία, µε την οποία διευρύνει την καθολι-
κότητα, τον τρόπο αυτό της επιστολικής ψήφου και στις εθνικές
εκλογές, χωρίς κανένα διάλογο, καµµία ενηµέρωση, την αιτιολό-
γησε από το γεγονός ότι είδε φως και ανέβηκε κυριολεκτικά, είδε
δηλαδή να διαµορφώνεται η συναίνεση, άρα πιάνουµε και το δια-
κόσια, άντε να περάσουµε και τις εθνικές εκλογές που απαιτούν
2/3. Στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής τόσο ο εισηγητής του
ΠΑΣΟΚ, ο Παναγιώτης Δουδωνής, όσο και εγώ που πήρα τον
λόγο στην επιτροπή -ήταν και η κ. Κεραµέως παρούσα- εστιάζαµε
την κριτική µας λίγο παραπάνω από το µισό της οµιλίας µας στη
µη λειτουργία της διακοµµατικής επιτροπής, ακριβώς γιατί έχει
σχέση µε αυτά που έλεγα νωρίτερα. Αν θες να ρυθµίζεις τα πρά-
γµατα πραγµατικά, να απαντάς σε προβλήµατα δύσκολα ή εύ-
κολα ενδεχοµένως και να γνωρίζεις και τι λένε τα κόµµατα, δίνεις
διαρκή χαρακτήρα στην διακοµµατική επιτροπή. Τα είπαµε µε έµ-
φαση αυτά στην επιτροπή. Και ουσιαστικά τι µας είπε σήµερα η
κ. Κεραµέως; Έκανε αυτό το πράγµα αιφνιδιαστικά χθες για τον
απλό λόγο ότι δεν λειτουργούµε τη διακοµµατική επιτροπή. Δι-
καίως είναι η κριτική µας, αυτό είναι το ζήτηµα το πολιτικό και όχι
τι ψηφίσαµε ή τι δεν ψηφίσαµε χθες για την αντισυνταγµατικό-
τητα. 

Συνεχίζω, όµως, αφού µίλησα για τη θεσµική µνήµη, να µιλήσω
επί της αποχής. Έχω πει και σε άλλες ευκαιρίες και στην επι-
τροπή ότι πρέπει να κρατάµε µικρό καλάθι για τη συµµετοχή. Οι
χώρες που έχουν καθιερώσει πολύ πριν από εµάς την επιστολική
ψήφο δεν έχουν λαµπρές, ζηλευτές επιδόσεις στο ζήτηµα της
συµµετοχής. Η Γαλλία που έχει µια καθολική ψήφο για τους
εκτός επικράτειας εκλογείς εδώ και πάρα πολλά χρόνια, είναι µια
χώρα όπου η συµµετοχή σηµειώνει διαρκώς ιστορικά χαµηλά πο-
σοστά και από την άλλη καλπάζει η Λε Πεν, δύο γεγονότα που
έχουν να κάνουν µε την πραγµατική αιτία της αποστασιοποίησης
ή της ενίσχυσης των άκρων που επιλέγουν ως επιλογές οι πολί-
τες σε όλο τον ανεπτυγµένο κόσµο. 

Η εµπιστοσύνη έχει χαθεί στο πολιτικό σύστηµα και από κάτω,
αυτό που υποσκάπτει την εµπιστοσύνη είναι οι ανισότητες. Όταν
καλπάζουν και συσσωρεύονται πρωτοφανή σε ιστορία κέρδη από
τις τράπεζες, στη συνέχεια στους τεχνολογικούς κολοσσούς και
πρόσφατα από τους ενεργειακούς γίγαντες και συµπιέζεται η µε-
σαία τάξη και τα χαµηλότερα εισοδηµατικά στρώµατα, είναι προ-
φανές χωρίς να δίνονται απαντήσεις στους αµήχανους πολίτες
που βλέπουν όλο αυτό τον καλπασµό από τη µια και τη συµπίεση
από την άλλη, ότι η εµπιστοσύνη µειώνεται, οι αποστάσεις µεγα-
λώνουν και έχουµε αυτά τα αποτελέσµατα. 

Άρα λοιπόν, µικρό καλάθι. Εξάλλου, να σας πω και µερικά πα-
ραδείγµατα από την Ελλάδα. Το 2004 κάναµε ιστορικό υψηλό ως
προς τον αριθµό των ψηφισάντων. Ψήφισαν επτάµισι εκατοµµύ-
ρια. Ποτέ άλλοτε δεν ψήφισαν επτάµισι εκατοµµύρια στην Ελ-
λάδα. Τι ήταν τότε; Ήταν η µεγάλη προσδοκία, µιας άκρως επιτυ-

χηµένης προεκλογικής εκστρατείας που µίλησε για επανίδρυση
του κράτους και διάφορα άλλα πράγµατα. Ποια ήταν η κατάληξή
της; Ξέρουµε όλοι. Ήταν η προετοιµασία της χρεοκοπίας και των
µνηµονίων. Αυτό συνέβη αντί για επανίδρυση του κράτους. Έτσι
πρέπει να αποτιµούµε ιστορικά αυτά τα φαινόµενα. Υπάρχουν και
άλλες ευθύνες και δικές µας και του ΣΥΡΙΖΑ στη συνέχεια, αλλο-
πρόσαλλα δηµοψηφίσµατα και όλα αυτά. Αυτά είναι που πρέπει
να βάλουµε στο διάλογο αν θέλουµε πραγµατικά να χτυπήσουµε
την αποχή. 

Αφού αναφέρθηκα, όµως, στο 2004, να σας δώσω και ένα
ακόµα στοιχείο για να πάω στο προκείµενο. Τι καλούµαστε να
ρυθµίσουµε; Αυτά στα οποία αναφέροµαι, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δείχνουν τι έχουµε να ρυθµίσουµε, προσέξτε. Το 2000
πριν γίνει η κατάργηση των εκλογικών βιβλιαρίων, ήταν εγγε-
γραµµένοι στους καταλόγους πεντακόσιες ογδόντα χιλιάδες λι-
γότεροι, δηλαδή όταν έγιναν τα δηµοτολόγια εκλογικοί κατά-
λογοι προστέθηκαν πεντακόσιες χιλιάδες και κάτι. Από αυτούς,
έχει πει πολλές φορές ο κ. Λιβάνιος που παρίσταται ότι µισό εκα-
τοµµύριο και κάτι περίπου είναι αυτοί που αυτοµάτως ενεγράφη-
σαν ως κάτοικοι του εξωτερικού. Για αυτό είναι ένας από τους
λόγους που µεγαλώνει τόσο πολύ η αποχή στην Ελλάδα, γιατί
υπάρχουν και δεύτερης γενιάς εγγεγραµµένοι σε αυτούς που
έχουν οικογενειακή µερίδα από τους γονείς τους στην Ελλάδα,
αλλά έχουν ήδη αποστάσεις από τη χώρα. Προστέθηκαν σε αυ-
τούς συµπολίτες µας; Φυσικά. Η γενιά του brain drain, αλλά και
άλλοι πήραν τον δρόµο της ξενιτιάς. Αυτό είναι που έχουµε να
ρυθµίσουµε. Αυτό είχαµε να ρυθµίσουµε ως προκείµενο και εδώ
είναι ένα πεδίο δόξης λαµπρό για τη διακοµµατική επιτροπή για
την οποία µίλησα µε τρόπο συναινετικό, σοβαρό και µε τον οποίο
θα µπορούσαµε πραγµατικά να δώσουµε απαντήσεις σε περισ-
σότερο ή λιγότερο σοβαρά προβλήµατα, όπως είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε συνάδελφε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Έτσι ρυθµίζονται αυτά τα θέµατα και όχι στα πρωινάδικα. Τα

πρωινάδικα απευθύνουν από σήµερα το πρωί το αφελές υποτί-
θεται ερώτηµα «Μα, ποια είναι ακριβώς η διαφορά που έχουν οι
εθνικές εκλογές από τις ευρωεκλογές;». Πώς δεν έχουν! Πρώτα
απ’ όλα είναι οι συνταγµατικές προβλέψεις για την προθεσµία.
Οι ευρωεκλογές είναι γνωστό ότι θα γίνουν 9 Ιουνίου εδώ και πολ-
λούς, πολλούς µήνες. Ίσως ένα χρόνο περίπου πριν από σήµερα.
Οι εθνικές εκλογές µπορούν να προκηρυχθούν αύριο για παρά-
δειγµα και να γίνουν στη συντοµότερη προθεσµία των είκοσι µία
ηµερών. Ποιος προλαβαίνει να κάνει όλα αυτά και να βάλει µπρο-
στά τις προβλέψεις όταν το ψηφοδέλτιο επικρατείας σε µια τέ-
τοια περίπτωση συντετµηµένων προθεσµιών κατατίθεται στον
Άρειο Πάγο µία εβδοµάδα ακριβώς πριν τις εκλογές, την τελευ-
ταία Κυριακή ή δύο εβδοµάδες αν έχουµε µια πιο κανονική προ-
θεσµία. Δεν νοµίζω να κάνω λάθος. Αν έχουµε, λοιπόν, την πιο
συντετµηµένη προθεσµία, των τριών εβδοµάδων, πάµε εκεί που
πάµε.

Ερώτηµα, όχι αφελές αλλά πραγµατικό: οι εκτός επικράτειας
από την ώρα που έχουν δηµοτικότητα συγκεκριµένη, κύριε
Υπουργέ, και δηλώνουν τόπο κατοικίας το Σικάγο, το Τορόντο,
το Μόναχο και οτιδήποτε άλλο, ψηφίζουν ή όχι στην εκλογική
τους περιφέρεια; Δεν ψηφίζουν στην εκλογική τους περιφέρεια. 

Εδώ, όµως, εγείρονται διάφορα ζητήµατα, γιατί ο πυρήνας
στον οποίο αναφέρθηκα -δεν τον ανέφερα τυχαία- ο πυρήνας
στην κατανοµή των εδρών, έχει να κάνει µε τον αριθµό των
ψήφων. Έχετε σκεφθεί καθόλου πιθανές ενστάσεις από υποψη-
φίους στις εκλογικές περιφέρειες, ακριβώς γιατί δεν προσµετρή-
θηκαν στην περιφέρειά τους ψήφοι αποδήµου που προσµετρή-
θηκαν στο εθνικό αποτέλεσµα; Αν είναι µεγάλος ο αριθµός και
δεν είναι στις δεκαοκτώ χιλιάδες.

Για αυτά δεν θέλω να µου απαντήσετε σήµερα. Αν µπορείτε να
µου απαντήσετε δεν έχω καµµία αντίρρηση, αλλά αυτά που σας
θέτω είναι ζητήµατα ενός ενδιαφέροντος διαλόγου, που θα µπο-
ρούσε να κάνει µια διακοµµατική επιτροπή µε στοιχειώδη άνεση
χρόνου. Έτσι ρυθµίζονται τα θέµατα στη δηµοκρατία, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, και όχι όπως τα ρυθµίζει η  Κυβέρνηση, σε
έναν υποδειγµατικά κακό τρόπο νοµοθέτησης. 
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Ο κ. Βορίδης ανακοινώνοντας τι θα πράξει για το επερχόµενο
νοµοσχέδιο που αφορά τον γάµο των οµοφύλων, µας είπε ότι δεν
θα χάσει η Βενετιά βελόνι, αν δεν είναι Υπουργός. Σωστά, δίκιο
έχει σε αυτό, ως προς τη στάση του σε αυτό που είπε.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Ολοκληρώ-
στε, κύριε Κουκουλόπουλε.

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όµως, όταν χάνει η δηµοκρατία,
τότε υπάρχει πρόβληµα για όλους µας και για την κυβέρνηση και
για την αντιπολίτευση και για το πολιτικό σύστηµα και τελικά για
τον ελληνικό λαό. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ο επιπλέον χρόνος,

κύριε Κουκουλόπουλε, ή µέρος του επιπλέον χρόνου που σας δό-
θηκε να ξέρετε ότι θα αφαιρεθεί ή θα χρεωθεί -όπως θέλετε
πάρτε το- ως δεύτερη παρέµβαση του Κοινοβουλευτικού Εκπρο-
σώπου του ΠΑΣΟΚ. Ενηµερώστε τον κ. Κατρίνη ότι θα έχει τη δυ-
νατότητα µιας παρέµβασης συν οµιλίας φυσικά. 

ΠΑΡΙΣ ΚΟΥΚΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Έχω συνεννοηθεί µε τον κ. Κα-
τρίνη, κύριε Πρόεδρε, για αυτό σας το είπα. Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θέλω να εξηγούµαι
για να µην παρεξηγούµαι. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο
Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γενικό Λύκειο Λίµνης Ευβοίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Η Βουλευτής κ. Καλ-
λιόπη Βέττα ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Καλούµε στο Βήµα τον κ. Δηµήτριο Μαρκόπουλο από τη Νέα

Δηµοκρατία. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, αγαπητοί συ-

νάδελφοι, να ξεκινήσω λίγο µε τα του οίκου µου. Ως δηµοσιογρά-
φος αλλά και ως Βουλευτής να καταδικάσω την απαράδεκτη
επίθεση σήµερα του Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ του κ. Παύλου Πο-
λάκη, στον σκιτσογράφο της «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗΣ» Ηλία Μακρή και
να πω ότι όποιος µπαίνει στην πολιτική, καλό είναι να γνωρίζει και
τους κανόνες. Εποµένως όποιος δεν αντέχει στην κριτική υπάρχει
και το σπίτι του, µπορεί να πάει στο σπίτι του. Και το λέω εγώ που
έχω υποστεί κριτική και από τη συγκεκριµένη εφηµερίδα και από
τον συγκεκριµένο σκιτσογράφο. Όποιος δεν µπορεί, σπίτι του.
Δεν υπάρχει πρόβληµα. 

Ανεβαίνοντας στο Βήµα σκέφτηκα µία λέξη. «Εκκρεµότητα». Η
ελληνική δηµοκρατία εδώ και πολλά, πολλά χρόνια εξελίσσεται
σε µία δηµοκρατία της εκκρεµότητας. Και εξηγούµαι: Εκκρεµό-
τητα ως προς την αξιολόγηση των δηµοσίων υπαλλήλων, εκκρε-
µότητα ως προς µια σειρά εθνικών µας ζητηµάτων, εκκρεµότητες
για τη δόµηση και τα αυθαίρετα, εκκρεµότητες για τα ιδιωτικά
πανεπιστήµια, εκκρεµότητες, εκκρεµότητες, εκκρεµότητες. 

Εδώ, λοιπόν, σε αυτό το νοµοσχέδιο οφείλουµε να µην αφή-
σουµε άλλη εκκρεµότητα. Δεν µπορεί χώρες µε τα ίδια χαρακτη-
ριστικά µετανάστευσης µε τη δική µας όπως το Ισραήλ, όπως η
Ιταλία, όπως η Ιρλανδία ή όπως προαναφέρθηκε από τον κ. Κου-
κουλόπουλο η Γαλλία, να έχουν λύσει το θέµα, την εκκρεµότητα
αν θέλετε, της ψήφου των οµογενών τους και εµείς ακόµα να µην
έχουµε προχωρήσει. Δεν είναι δυνατόν. Όποιος δεν θέλει να ζυ-
µώσει, δέκα χρόνια κοκκινίζει, γιατί κάποιοι καµώνονται ότι είναι
οµογενείς και ότι εκφράζουν το οµογενειακό στοιχείο, όµως, πάλι
εµπόδια, πάλι αστερίσκους, πάλι υποσηµειώσεις. Να είµαστε, λοι-
πόν, καθαροί. 

Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο δεν είναι ένα νο-
µοσχέδιο το οποίο πρέπει να το δούµε µε µικροπολιτική µατιά.
Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο οφείλουµε να το δούµε µε εθνική
µατιά, γιατί είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο µεγαλώνει τη χώρα

µας. Χρησιµοποιούµε για άλλα θέµατα, είναι λίγο και η καραµέλα
των εποχών µας, τη λέξη «συµπεριληπτικός». Δεν θα είµαστε, λοι-
πόν, συµπεριληπτικοί στους Έλληνες οµογενείς ανά τον πλα-
νήτη; Δεν µας αφορά ο Έλληνας στο Σικάγο; Δεν µας αφορά η
Ελληνίδα στην Αυστραλία; Δεν µας αφορά η οικογένεια που µε-
γάλωσε από τη βόρεια Ελλάδα και βρίσκεται στη Γερµανία ή στο
Βέλγιο γιατί κάποιος πήγε να δουλέψει ως ανθρακωρύχος; Δεν
µας αφορά καν εµάς ως Βουλευτές το γεγονός ότι µερικά από
τα καλύτερα µυαλά µε τις λαµπρότερες σπουδές της χώρας µας,
αναγκάστηκαν να φύγουν και πρέπει να τους δώσουµε τη δυνα-
τότητα να εκφράζονται πολιτικά; 

Για εµένα η σηµερινή παρουσία ήταν ιδιαίτερα σηµαντική. Ο
αδελφός µου εδώ και είκοσι ένα χρόνια είναι ένας Έλληνας που
ζει στο εξωτερικό, αρχικά οκτώ χρόνια στη Βαρκελώνη και δεκα-
τρία χρόνια στη Σερβία. Είναι ένας άνθρωπος ο οποίος κερδίζει
τη ζωή του εκτός συνόρων, πολιτικοποιηµένος άνθρωπος ο
οποίος ενδιαφέρεται και έρχεται σε κάθε εκλογική αναµέτρηση
να ψηφίσει. Δεν θα πρέπει σε αυτόν τον άνθρωπο να δώσουµε
το δικαίωµα να εκφράζεται πολιτικά; Πώς θα γίνει; Δεν θα µεγα-
λώσουµε το εκλογικό µας σώµα σε µια περίοδο που βλέπουµε
ότι δοκιµαζόµαστε ως πολιτικό σύστηµα; Εµβάθυνση κρύβει αυτό
το νοµοσχέδιο και αυτή τη στιγµή µας παρακολουθούν όλοι και
δικαιολογίες δεν χωράνε. 

Η οµογένειά µας σήµερα µας κοιτάζει µε ενδιαφέρον, µε
αγάπη και κυρίαρχα µε ελπίδα ότι θα ανταποκριθούµε και δεν θα
φανούµε κατώτεροι των περιστάσεων. Ο Μανώλης Ρασούλης
στο περίφηµο «Αχ Ελλάδα σ’ αγαπώ», µιλούσε για τον Έλληνα
που εκτός συνόρων «ελληνοξεχνά». Μιλούσε για τον Έλληνα που
στο Σικάγο µέσα ζει στη µοναξιά. Εµείς, λοιπόν, τι κάνουµε τώρα;
Δηµιουργούµε τον Έλληνα που «ελληνοθυµάται», τον Έλληνα
που συµµετέχει, που έχει φωνή και γι’ αυτό -καλόπιστα σας το
λέω, δεν είναι επιθετικό το σχήµα, σας προειδοποιώ- αυτόν τον
Έλληνα του οποίου ο παππούς ή ο πατέρας ή ακόµη και ο ίδιος
κάποτε έπαιρνε τα τρένα για να πάει στην ξενιτιά και τώρα παίρ-
νει τα αεροπλάνα, δεν πρέπει να τον αποκλείσετε. Πρέπει να τον
συνδέσουµε µε τη χώρα, µε τον εθνικό κορµό, όπως έλεγαν κά-
ποιοι παλιότερα, µε τη µητέρα πατρίδα, να θυµόµαστε τις έν-
νοιες. Η µητέρα πατρίδα έχει µια µεγάλη αγκαλιά για όλους.

Είδα τις αρχικές αντιδράσεις του ΣΥΡΙΖΑ και του κ. Κασσελάκη
και θυµήθηκα την παλιά καλή ελληνική διαφήµιση της δεκαετίας
του ’80. Αγαπάς την Ελλάδα; Απόδειξη. Αγαπάτε, λοιπόν, αγαπη-
τοί συνάδελφοι, την Ελλάδα και τους Έλληνες κυρίως; Αποδείξτε
το. Ιδού πεδίον δόξης λαµπρόν. Καλά τα λόγια, καλές οι αναφο-
ρές στην οµογένεια ήρθε, όµως, αγαπητοί µου συνάδελφοι, και
η ώρα των πράξεων. Αγαπάτε τους Έλληνες οµογενείς; Από-
δειξη. Σας ζητάµε δηµοκρατική απόδειξη. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κ. Μαρκόπουλο. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Θεανώ Φωτίου από τη Νέα Αριστερά.
Μετά την κ. Φωτίου θα ακολουθήσει ο κ. Μπαραλιάκος, ο κ. Χουρ-
δάκης, ο κ. Παναγιωτόπουλος και η κ. Οικονόµου. 

Κυρία Φωτίου, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πια σαφές στο Σώµα, νο-

µίζω, σήµερα ότι η χθεσινή αιφνιδιαστική τροπολογία της Κυβέρ-
νησης επαναπλαισιώνει και επανανοηµατοδοτεί το νοµοσχέδιο
για την ψήφο των αποδήµων στις ευρωεκλογές. 

Θα το πω µε απλά λόγια. Η Κυβέρνηση µε αυτή την τροπολογία
δεν κάνει µια τροπολογία σε ένα νοµοσχέδιο, αλλά φέρνει επί της
ουσίας ένα νέο νοµοσχέδιο. Δηλαδή επεκτείνει τις αντισυνταγµα-
τικές ρυθµίσεις της επιστολικής ψήφου για τις ευρωεκλογές και
στις εθνικές, πράγµα που ήταν εξαρχής εξάλλου η πρόθεσή της,
για να αλλοιώσει τα αποτελέσµατα των εθνικών εκλογών. Αυτό
ήταν κατά βάση στο µυαλό σας. 

Το πιο εξοργιστικό, όµως, είναι µε ποιον τρόπο γίνεται αυτό.
Γίνεται µε έναν αγοραίο –επιµένω- πραξικοπηµατικό κοινοβου-
λευτικό τρόπο. Δηλαδή, αφού έχουν τοποθετηθεί τα κόµµατα επί
της αρχής και εν αναµονή της συζήτησης της αντισυνταγµατικό-
τητας που έχει καταθέσει το ΚΚΕ, η Νέα Αριστερά και άλλοι, η κ.
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Κεραµέως καταθέτει την τροπολογία. Είναι η στιγµή της απλη-
στίας, της απληστίας της εξουσίας, της απληστίας του αυταρχι-
σµού. 

Τι λέει η κ. Κεραµέως στα δηµοκρατικά κόµµατα για την επι-
στολική ψήφο στις ευρωεκλογές; Θα το πω και εγώ αγοραία: Σας
την έφερα. Και αφού συµφωνήσατε επί της αρχής µε τον εκβια-
σµό που έκανα στο νοµοσχέδιο, ότι έτσι κι αλλιώς αυτό περνάει
µε εκατό πενήντα µία ψήφους -και εσείς τι θα κάνετε; Θα χάσετε
τις ψήφους που θα παίρνατε αλλιώς ως κόµµατα από τους από-
δηµους µε τη «ρετσινιά» που εγώ θα σας βάλω, ότι δεν το ψηφί-
σατε-, ψηφίστε τώρα λοιπόν, την επιστολική ψήφο των αποδήµων
για τις εθνικές εκλογές. Γιατί δεν χρειάζεται µαθές να ξανανοµο-
θετήσουµε σε δύο µήνες, αφού σήµερα µου δίνετε την καλή ευ-
καιρία να ξεµπερδεύουµε µια και καλή. 

Αυτό έκανε η κ. Κεραµέως. Γι’ αυτό είναι αγοραίο αυτό που
έκανε. 

Τι γίνεται στη συνέχεια; Τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης που
είχαν συναινέσει στο νοµοσχέδιο, σε έξαλλη κατάσταση, διότι κα-
τανοούν πώς έγινε η παγίδα όλης αυτής της ιστορίας, ψηφίζουν
ότι το νοµοσχέδιο, χωρίς την τροπολογία –προσέξτε, χωρίς την
τροπολογία-, είναι αντισυνταγµατικό. 

Άρα τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι δεσµεύονται όλα τα κόµµατα
που το ψήφισαν ότι είναι αντισυνταγµατικό αυτό το νοµοσχέδιο,
χωρίς την τροπολογία, ότι κάνουν την ψήφο τους αρνητική επί
της αρχής. Αν δεν σηµαίνει αυτό, τότε έχουµε εδώ µέσα έναν πα-
ραλογισµό φοβερό. 

Εποµένως νοµίζω ότι είναι γεγονός ότι το νοµοσχέδιο ως έχει
καταπατά τις αρχές της καθολικότητας, της αµεσότητας, της µυ-
στικότητας, µε την επιστολική ψήφο. Πράγµατι, δεν διασφαλίζε-
ται το αδιάβλητο της εκλογικής διαδικασίας µε επιστολική ψήφο,
διότι στη διαδικασία αυτή έχετε προβλέψει, αφ’ ενός, να συµµε-
τέχουν ιδιωτικές εταιρείες ταχυµεταφορών και, αφ’ ετέρου, οι
ιδιωτικοί υπάλληλοι να ταυτοποιούν τους εκλογείς, όταν λαµβά-
νουν τους εκλογικούς φακέλους. 

Τι γινόταν µέχρι σήµερα; Ποιος ταυτοποιεί ότι εγώ είµαι η
Θεανώ Φωτίου που ψηφίζω και όχι ο υπάλληλος του κούριερ, που
δεν µε έχει δει ποτέ στη ζωή του; Ο δικαστικός εκπρόσωπος, πριν
ψηφίσω. Αυτός ταυτοποιεί. Του δίνω την ταυτότητά µου, µε βλέ-
πει εµένα και αφού γίνουν όλα, λέει: Ψηφίστε. Είστε όντως η κ.
Φωτίου. 

Τώρα στο χωριό τάδε ποιος θα ταυτοποιεί; Τον ξέρει τον άν-
θρωπο ότι είναι αυτός ο άνθρωπος που του έδωσε την επιστολική
ψήφο, τον φάκελο, µε τα ένα, δύο, τρία και σαράντα τρία; Όχι. 

Επιπλέον οι διαδικασίες που προβλέπετε για την επιστολική
ψήφο, καθώς δεν διασφαλίζουν τη µυστικότητα, αφήνουν ανοικτή
την πόρτα στη χειραγώγηση των εκλογέων από οποιονδήποτε θα
το επιθυµούσε. 

Δεν θα πω το κλασικό παράδειγµα, που όλοι έχουν αναφερθεί
σε αυτό, µε τον Γεωργιάδη στις τελευταίες εκλογές, που on κά-
µερα καλούσε µαζί µε τον ιδιοκτήτη της συνεργαζόµενης εται-
ρείας, να ψηφίσουν το συµφέρον τους. Δηλαδή, «λέγε µε Γεωρ-
γιάδη». Δεν θα πω γι’ αυτό. Αυτό είναι το λιγότερο. 

Δεν θα πω ότι στους χώρους εργασίας θα γίνει κάτι αντίστοιχο,
αν αναλαµβάνουν όλοι µαζί να συµπληρώσουν την επιστολική
ψήφο. Θα πω για το τραπέζι της κουζίνας. Τι θα γίνει εκεί; Δεν
θα κάτσει όλη η οικογένεια να ψηφίσει µαζί; Αυτό είναι µυστικό-
τητα; Δηλαδή και τα παιδιά που λέγανε στους γονείς τους ότι
«ναι, θα ψηφίσουµε» και µετά δεν ψήφιζαν και πήγαιναν και ψή-
φιζαν κάτι διαφορετικό, πάει και αυτό. Μπράβο σας! Είστε πρα-
γµατικά, όπως το είπε και ο Χαρίτσης, «µανούλες». «Μανούλες»! 

Αντίθετα απ’ ό,τι συνιστούν ως καλές πρακτικές αρµόδιοι διε-
θνείς φορείς, εσείς δεν εισάγετε την επιστολική ψήφο για ειδικές
και συγκεκριµένες περιπτώσεις πολιτών, όπως καταθέσαµε την
τροπολογία µε τον Αλέξη Χαρίτση. Την κάνετε υποχρεωτική για
όλους τους πολίτες του εξωτερικού. Εποµένως είναι απλώς ένα
χοντροκοµµένο ψεύδος από µέρους σας ότι αυτό είναι βέλτιστη
πρακτική. Ξέρετε τα σκάνδαλα στη Γερµανία, Ιταλία, Ισπανία,
Ουγγαρία. 

Ποιο είναι –κλείνω µε αυτό- το κεντρικό πολιτικό συµπέρασµα
που νοµίζω ότι χρειάζεται να βγάλουν οι πολίτες από την εν λόγω
συστηµατική προσπάθεια της Νέας Δηµοκρατίας να συρρικνώσει

τη δηµοκρατία στη χώρα µας; 
Είναι το πέµπτο νοµοσχέδιο του Μητσοτάκη που παρεµβαίνει

σε ζητήµατα εκλογικών διαδικασιών. Πρώτο, κατάργηση απλής
αναλογικής στους δήµους, στην αυτοδιοίκηση. Δεύτερο, κατάρ-
γηση της απλής αναλογικής και υιοθέτηση ενισχυµένης στις εθνι-
κές εκλογές. Τρίτο, διευκόλυνση ψήφου αποδήµων. Τέταρτο και
κοµβικό, το καλοκαίρι του 2023, όταν καταργήθηκαν οι ρυθµίσεις
και οι περιορισµοί στην ψήφο αποδήµων που είχαν συµφωνηθεί
το 2019. Τότε είχε γίνει µια συναίνεση σχεδόν απ’ όλα τα κόµ-
µατα. 

Τι δηλαδή έλεγε τότε, το 2019; Ότι επιτρέπεται η επιστολική
ψήφος για όσους απόδηµους Έλληνες πολίτες βρίσκονται σε
διάρκεια τριάντα πέντε ετών -όχι ενός και δύο ετών-, έχουν κάνει
δύο έτη διαµονής στην Ελλάδα και δύο αντίστοιχες φορολογικές
δηλώσεις. Αυτό ήταν. Αυτό καταργείτε. 

Νοµίζω αυτό σήµερα αποκάλυψε πολύ ωραία η τροπολογία
της Υπουργού. Ξέρω ότι από τα φίλια µέσα από το πρωί έχει αρ-
χίσει: «Να την αποσύρει, για να προχωρήσουµε κανονικά». Δεν
νοµίζω ότι είναι ο χαρακτήρας του αυταρχισµού της τέτοιος που
να µπορεί να την αποσύρει. 

Αυτή αποκαλύπτει, κυρία Κεραµέως, την πραγµατική στρατη-
γική της Νέας Δηµοκρατίας. Όπως είχε πει από το 2019 ο κ. Βο-
ρίδης, «να ληφθούν τα αναγκαία µέτρα για να αποφευχθεί στο
µέλλον ένα νέο ιστορικό ατύχηµα µε αυτό του 2015». Δηλαδή,
κυβέρνηση της Αριστεράς. Ήδη, όµως, η κοινωνία καταλαβαίνει,
υποφέρει, δεν ανασαίνει. 

Το νοµοσχέδιο το καταψηφίζουµε. Αλλά, γρήγορα στις ευρωε-
κλογές θα έχετε την πρώτη απάντηση του ελληνικού λαού. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Μπαραλιάκος Ξενοφών από τη Νέα Δηµοκρατία. 
ΞΕΝΟΦΩΝ (ΦΩΝΤΑΣ) ΜΠΑΡΑΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι

διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου εισάγουν µια τοµή η οποία
αποτελεί ένα ορόσηµο για την ποιότητα και τον χαρακτήρα του
δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος. 

Η ενίσχυση της συµµετοχής, η διευκόλυνση στην άσκηση του
δικαιώµατος ψήφου για όλους τους πολίτες και εν τέλει, η εµβά-
θυνση της δηµοκρατίας µας µέσω της εφαρµογής της επιστολι-
κής ψήφου στις ευρωεκλογές και στα εθνικά δηµοψηφίσµατα
αλλά και στις εθνικές εκλογές συνιστά µια νοµοθετική πρωτοβου-
λία µε ιστορικό χαρακτήρα, µια νοµοθετική πρωτοβουλία, η οποία
απαιτεί κοινοβουλευτική σύµπνοια και εθνική οµοθυµία. Η σηµε-
ρινή παρακαταθήκη αποτελεί κοινό εθνικό κτήµα και ούτε µικρο-
κοµµατικοί διαξιφισµοί ούτε ανέξοδες και λαϊκίστικες αντιπαρα-
θέσεις χωρούν. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει αποδείξει, άλλωστε,
ότι είναι σταθερά προσανατολισµένη στις µεγάλες εθνικές επι-
λογές, ενώ ταυτόχρονα δεν παύει να αφουγκράζεται µε συνέπεια
την ελληνική Διασπορά και να είναι ο στυλοβάτης των διαχρονι-
κών αιτηµάτων της για την υιοθέτηση διαδικασιών, που θα διευ-
κολύνουν τη συµµετοχή των απανταχού Ελλήνων σε εκλογικές
διαδικασίες που αφορούν το µητροπολιτικό κέντρο.

Και στην προηγούµενη και στην τωρινή µας διακυβέρνηση
πράττουµε το νοµικά αυτονόητο και το ηθικά επιβεβληµένο. Το
προς ψήφιση νοµοσχέδιο, καθιερώνει την επιστολική ψήφο ως
µέσο διευκόλυνσης της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος των
εκλογέων για τις ευρωεκλογές, τα εθνικά δηµοψηφίσµατα και τις
εθνικές εκλογές. 

Αφ’ ενός, πρόκειται, για ένα ουσιαστικό άνοιγµα προς τον απα-
νταχού Ελληνισµό µε την κατάργηση όλων των πρακτικών εµπο-
δίων στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων
πολιτών από το εξωτερικό, σε συνέχεια βέβαια της άρσης όλων
των νοµικών περιορισµών τον περασµένο Ιούλιο µε τον ν.5044/
2023, αφ’ ετέρου, εντός της επικράτειας είναι ένα µέσο διευκό-
λυνσης διαφόρων κατηγοριών ψηφοφόρων, που αντιµετωπίζουν
δυσκολίες στην άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, δεν υπάρχει
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χώρος για εκπτώσεις, όπως δεν υπάρχει χώρος για άγρα εντυ-
πώσεων πάνω σε ένα τόσο µείζον ζήτηµα. Πέρα από κοµµατικά
στεγανά, η επιστολική ψήφος στους Έλληνες του κόσµου ενώνει.
Στα µεγάλα, που αφορούν το έθνος, οφείλουµε να κοιτάµε µπρο-
στά όλοι µαζί και η τροπολογία για την επιστολική ψήφο στις εθνι-
κές εκλογές, αυτό ακριβώς επιτυγχάνει µε τον πιο ηχηρό και
αταλάντευτο τρόπο.

Το παρόν νοµοσχέδιο, προϊόν εργώδους, επισταµένης και συ-
στηµατικής προσπάθειας από την ηγεσία του Υπουργείου Εσω-
τερικών έρχεται να προστεθεί σε µια σειρά µεταρρυθµιστικών
επιλογών, οι οποίες πλαισιώνουν τους άξονες των σηµερινών δια-
τάξεων.

Μετά από τα νοµοσχέδια, πρώτον, για την άρση όλων των πε-
ριορισµών στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων
πολιτών από το εξωτερικό, δεύτερον, για την αναµόρφωση του
συστήµατος διακυβέρνησης των οργανισµών τοπικής αυτοδιοί-
κησης και, τρίτον, για το νέο πλαίσιο επιλογής και αξιολόγησης
διοικήσεων φορέων του δηµοσίου, µια ακόµα εµβληµατική µε-
ταρρύθµιση ιστορικής και εθνικής σηµασίας, όπως η καθιέρωση
της επιστολικής ψήφου, ψηφίζεται αυτές τις ηµέρες από τη
Βουλή των Ελλήνων.

Επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σταθώ στην
αρτιότητα και την τεχνική επεξεργασία των διατάξεων για την επι-
στολική ψήφο, οι οποίες θωρακίζουν το αδιάβλητο της διαδικα-
σίας, δεν καταλείπουν αµφιβολία για την ταυτοποίηση των
εκλογέων, χωρίς περιττές, χρονοβόρες και δυσκίνητες διαδικα-
σίες και εν τέλει κατατείνουν στην αύξηση της συµµετοχής στην
εκλογική διαδικασία. 

Οι διατάξεις του νοµοσχεδίου απαντούν σε µια σειρά από ερω-
τήµατα µε απόλυτα σαφή, κατανοητό και απλό τρόπο, όπως ποι-
ους αφορά η εισαγωγή της επιστολικής ψήφου, πώς ξεκινάει η
διαδικασία της επιστολικής ψήφου, τι περιλαµβάνει ο φάκελος
και πότε αυτός αποστέλλεται στον εκλογέα, πώς θα είναι το ψη-
φοδέλτιο, πώς ψηφίζει ο εκλογέας, τι γίνεται στη συνέχεια αφό-
του ο εκλογέας ψηφίσει και στείλει τον φάκελο, πού συγκεντ-
ρώνονται οι φάκελοι, πού τους αποστέλλουν οι εκλογείς και πώς
διασφαλίζεται η µυστικότητα της ψήφου. 

Πολλά ακόµα επιµέρους ερωτήµατα, τα οποία ενδεχοµένως
θα γεννηθούν στο εκλογικό σώµα, αποσαφηνίζονται ενδελεχώς
στις ρυθµίσεις αυτού του νοµοσχεδίου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιδιώκουµε τη µέγιστη δυνατή
κοινοβουλευτική συναίνεση. Άλλωστε η συντριπτική πλειοψηφία
των συµπολιτών µας, όχι µόνο είναι ώριµοι για την εφαρµογή της
συγκεκριµένης διαδικασίας, αλλά τη θεωρεί αναγκαία και επιβε-
βληµένη. 

Σε πρόσφατη δηµοσκόπηση, µάλιστα, περίπου το 70% των πο-
λιτών είναι θετικοί απέναντι στην εφαρµογή της επιστολικής
ψήφου, ενώ σχεδόν το 76% θεωρούν ότι θα οδηγήσει σε αυξη-
µένη συµµετοχή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Η αύξηση της συµµετοχής µε αυτό τον τρόπο, όχι µόνο δεν
φαλκιδεύει το δηµοκρατικό πολίτευµα, όχι µόνο δεν νοθεύεται η
λαϊκή εντολή, όπως ακούστηκε από την Αντιπολίτευση, αλλά
πολύ περισσότερο εκφράζεται γνησίως και αρχικώς η δηµοκρα-
τική βούληση των πολιτών. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παράλληλα µε την καθιέρωση
της επιστολικής ψήφου, το νοµοσχέδιο κινείται και στους άξονες
του εκσυγχρονισµού του τρόπου εκλογής, στην εκκαθάριση των
εκλογικών καταλόγων σε πολιτικά ανύποπτο χρόνο για την
έγκυρη µέτρηση της αποχής από τις εκλογές και στη διευκό-
λυνση της πρόσβασης ατόµων µε αναπηρία και τη συµµετοχή
τους µε φυσική παρουσία. 

Ο τρόπος για τη συµµετοχή όλων των Ελλήνων -εντός και
εκτός των στενών γεωγραφικών µας ορίων- πρέπει να εκδηλώνε-
ται µε κάθε πρόσφορο µέσο, συντεταγµένα και µε σχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου δείχνουµε εµπράκτως
ποιες είναι οι προθέσεις, ότι όχι µόνο υπολογίζουµε τους πάντες,
αλλά αποζητούµε και την συµµετοχή τους. Κάθε ψήφος µετράει.

Κάθε ψήφος έχει βαρύτητα και νοµική ισοδυναµία. Επιθυµούµε
την ενεργό συµµετοχή όλων στα κοινά της πατρίδας µας, ώστε
µαζί να οικοδοµήσουµε και να συνδιαµορφώσουµε τις προϋπο-
θέσεις για µια πατρίδα, µε ρόλο πρωταγωνιστικό και ισχυρό στα
διεθνή τεκταινόµενα. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μπαραλιάκο.

Επόµενος οµιλητής ο κ. Χουρδάκης Μιχαήλ, Ανεξάρτητος Βου-
λευτής. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οµολο-
γουµένως το εισαχθέν νοµοσχέδιο φέρνει κάτι καινούργιο και και-
νοτόµο, σε σχέση µε την εκλογική νοµοθεσία. Αναφέρθηκε πως
–ενδεχοµένως- αποτελεί και µια από τις πιο ριζικές αλλαγές στη
διαδικασία των εκλογών, τα τελευταία πολλά χρόνια. Παρ’ όλο,
βέβαια, που ξέρουµε ότι από την αναθεώρηση του 2001 υπήρχε
αυτή η δυνατότητα.

Καινοτόµο, όµως, ή καινούργιο, δεν σηµαίνει απαραίτητα και
θεµιτό ή ορθό. Η αλλαγή του εκλογικού νόµου, για τους σκοπούς
απόσπασης «πηχυαίων» τίτλων, έτσι για να είναι «φαντεζί», µια
ακόµα µεταρρύθµιση της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη,
δεν πρέπει απαραίτητα να πανηγυρίζεται. Και οι συνάδελφοι της
Συµπολίτευσης θα έπρεπε να προσέρχεστε περισσότερο προ-
βληµατισµένοι στην υπερψήφιση ενός νοµοσχεδίου που αλλάζει
άρδην την εκλογική διαδικασία. 

Αρχικά, για τις ευρωεκλογές και από ό,τι φαίνεται µετά από τη
χθεσινή τροπολογία της κ. Κεραµέως, µελλοντικά, πολύ σύντοµα
και για τις εθνικές εκλογές.

Το πρώτο, φυσικά, ζήτηµα που τίθεται εδώ, έχει να κάνει µε τη
διαδικασία ψήφισης του παρόντος νοµοσχεδίου. Θέλω να τονίσω
τη σελίδα 8 της επιστηµονικής έκθεσης της Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας της Βουλής γίνεται αναφορά ότι: «ήδη έχει εκφραστεί
στον δηµόσιο διάλογο από συνταγµατολόγους η άποψη πως η
παρούσα ρύθµιση, δεδοµένου ότι αποσκοπεί στην αλλαγή του
εκλογικού συστήµατος, απαιτεί ενισχυµένη πλειοψηφία των 2/3
της Βουλής». 

Αναρωτιέµαι, αν αυτή η συνταγµατικότητα, υπό το πρίσµα, δη-
λαδή, της µη ορθής ψήφισής της, τελικώς αµφισβητηθεί στα δι-
καστήρια, τι θα συµβεί; Θα διασυρθούµε πανευρωπαϊκώς, ως η
µόνη χώρα που θα χρειαστεί να επαναλάβει εκλογές για την Ευ-
ρωβουλή και ενώ αυτό θα έχει επισηµανθεί στη συζήτηση αυτών
των ηµερών; 

Σε κάθε περίπτωση, ακόµα και µόνο στην πιθανότητα να µπο-
ρεί να προκύψει κάτι τέτοιο, θα ήταν ακόµα µεγαλύτερη η ανάγκη
-από τη µεριά της Κυβέρνησης- να αναζητήσει τη µεγαλύτερη δυ-
νατή συναίνεση από Βουλευτές της Αντιπολίτευσης.

Δυστυχώς, όµως, µετά τα χθεσινά όπου ξεκάθαρα φάνηκε ότι
τορπιλίζεται η όποια δυνατότητα συναίνεσης αυτό φαίνεται ότι
είναι πολύ δύσκολο και ενώ θα έπρεπε η Κυβέρνηση όχι από πο-
λιτική αβροφροσύνη, αλλά από την επιλογή ουσιαστικής νοµιµο-
ποίησης τέτοιων πολύ σηµαντικών αλλαγών δοµικών για την
εκλογική νοµοθεσία, να αναζητεί συναίνεση.

Σε ό,τι αφορά το όριο του 3% για τις ευρωεκλογές, δεν µπορώ
να το δικαιολογήσω και το θεωρώ σχεδόν απαράδεκτο. Στις ευ-
ρωεκλογές προφανώς και δεν τίθεται θέµα κυβερνησιµότητας και
άρα η µείωση του ορίου έστω στο 1% ή στο 1,5% αν θέλουµε και
έχουµε στο πίσω µέρος του µυαλού µας και άλλους λόγους σχε-
τιζόµενους µε εθνικά θέµατα, τουλάχιστον θα δηµιουργούσε
προϋποθέσεις για µεγαλύτερη συµµετοχή, θα αύξανε το κίνητρο
όσων θεωρούν ότι δεν έχει νόηµα να συµµετέχουν ή να κατέβουν
να ψηφίζουν στις εκλογές, γιατί το µικρότερο –ποσοστιαία-
κόµµα που θα επέλεγαν δεν έχει καµµία τύχη και ταυτόχρονα θα
αύξανε προδήλως και την αντιπροσωπευτικότητα και την αναλο-
γικότητα της ψήφου, θα µείωνε το ποσοστό που αντιστοιχεί σε
αδιάθετες έδρες και θα βελτίωνε την εκπροσώπηση ακόµη πε-
ρισσότερων και δυνητικά όλων των τάσεων και φωνών στην ελ-
ληνική κοινωνία. 

Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα της παραχώρησης διαδικασιών των
εκλογών σε ιδιωτική εταιρεία και αυτό είναι κάτι που πρέπει να
επανεξεταστεί και είναι λυπηρό ότι διαρκώς τα τελευταία χρόνια
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υπάρχουν ενστάσεις, φωνές, παράπονα για αναφερόµενα προ-
βλήµατα στη διαδικασία, που και αυτό έχει οδηγήσει αρκετούς
συµπολίτες µας να θεωρούν ότι είναι µάταιο να ψηφίσουν γιατί
καλώς ή κακώς, δικαίως ή αδίκως, θεωρούν ότι υπάρχει ένας
βαθµός νοθείας ή νόθευσης της εκλογικής διαδικασίας. Θα
έπρεπε, λοιπόν, και αυτό να το επανεξετάσουµε.

Και φέρνω το πολύ απλό παράδειγµα ότι ακόµα και στις εκλο-
γές τις διπλές, τον Μάιο και τον Ιούνιο του 2023, δεν έχουν ακόµη
ανακοινωθεί τα τελικά εκλογικά αποτελέσµατα ανά εκλογικό
τµήµα, το οποίο και εκλογές για δεκαπενταµελές να είχαµε σε
ένα σχολείο, εάν δεν είχαµε τι ψήφισε το κάθε τµήµα του λυκείου,
θα το θεωρούσαµε ότι δεν ταιριάζει µε την αξιοπιστία του απο-
τελέσµατος. Γιατί, λοιπόν, δεχόµαστε κάτι τέτοιο στις εθνικές
εκλογές του 2023 και µάλλον θα το κάνουµε και στο 2024 και στο
2025; 

Εκτός, λοιπόν, τέτοιων ζητηµάτων νοµιµότητας συνολικά, αλλά
και µε το παρόν νοµοσχέδιο υπάρχουν και άλλα πρακτικά προ-
βλήµατα στο υπό συζήτηση σχέδιο. Δεν θα επικαιροποιηθούν
έγκαιρα οι εκλογικοί κατάλογοι. Αυτό µόνο σαν αστείο ακούγεται,
δεδοµένου ότι ακόµα και ένας µέσος χρήστης του excel θα µπο-
ρούσε µε τη χρήση κατάλληλων φίλτρων και εφόσον έχουν δια-
συνδεθεί οι απαραίτητες υπηρεσίες µεταξύ τους να επικαιρο-
ποιήσει τους καταλόγους µέσα σε λίγες µέρες. Δηλαδή, µια
µικρή οµάδα ατόµων θα µπορούσε αυτό να το κάνει σε λίγες
µέρες.

Επίσης βλέπουµε ότι ιδιωτικοί φορείς θα αναλάβουν τη µετα-
φορά των ψηφοδελτίων. Με ποια κριτήρια; Γιατί πάλι έχουµε ιδιω-
τικούς φορείς σε θέµατα που σχετίζονται µε τον κλειστό πυρήνα
της δηµόσιας διοίκησης, όπως είναι οι εκλογές; Θεωρούµε ότι τα
ΕΛΤΑ δηλαδή δεν είναι αρκετά καλά; Και σε όσους αναφέρθηκαν
ότι και στην Αµερική υπάρχει επιστολική ψήφος εδώ και χρόνια,
να θυµίσω ότι εκεί µόνο η αµερικανική εταιρεία «U.S. POSTAL
SERVICE», η οποία είναι σε σηµαντικό βαθµό κρατική, σχετίζεται
µε αυτή τη διαδικασία. 

Επίσης άρθρο 13, παράγραφος 6: Χρέωση ή πιθανή χρέωση
στους πολίτες, όπου µετά θα λάβουν πίσω τα χρήµατά τους. Ελ-
πίζω αυτό να αποτελεί µέριµνα µόνο για τυχόν αδυναµία που δεν
θα µπορέσει να υπάρχει ειδικό συµβόλαιο για φορείς του εξωτε-
ρικού και να µη γίνει σε καµµία περίπτωση στην Ελλάδα, διότι
είναι ηθικά, πολιτικά και νοµικά λάθος να ζητάµε από τους συ-
µπολίτες µας να πληρώσουν για να ψηφίσουν, ακόµα και αν εκ
των υστέρων πάρουν τα χρήµατά τους πίσω. 

Υπάρχουν και άλλα πρακτικά ζητήµατα που σχετίζονται µε τη
φύλαξη και την αποθήκευση των ψηφοδελτίων. Δεν υπάρχουν
αρκετοί και ικανοί χώροι στο ελληνικό δηµόσιο; Τι λείπει από τη
δηµόσια ακίνητη περιουσία για να αναλάβει αυτό τον ρόλο; Θα
έχουµε την Αστυνοµία να φρουρεί ιδιωτικούς χώρους και ιδιωτι-
κές αποθήκες; Και τι κριτήρια θα έχουν αυτές οι αποθήκες που
θα έχουν δωρεάν φύλαξη από την Ελληνική Αστυνοµία για του-
λάχιστον έναν µήνα;

Γίνεται, επίσης, αναφορά ότι ο υπεύθυνος επεξεργασίας θα
είναι το Πρωτοδικείο Αθηνών. Υπάρχει υπεύθυνος προστασίας
δεδοµένων στο Πρωτοδικείο Αθηνών; Όλοι όσοι είστε δικηγόροι
και έχετε καθηµερινή τριβή µε τα δικαστήρια νοµίζω έχετε τις
δικές σας ενστάσεις για το κατά πόσο πράγµατι θα εξασφαλιστεί
η ανωνυµία. 

Σε εκθέσεις οργάνων και του ΟΗΕ και του ΟΑΣΕ φαίνεται ότι
το θέµα της µυστικότητας της ψήφου και της διασφάλισης αυτής
είναι µείζον πρόβληµα στην επιστολική ψήφο. Θέλουµε να είµα-
στε σίγουροι ότι η µυστικότητα στη ψήφο και η δυνατότητα του
πολίτη να εκφραστεί ανόθευτα και να εκφράζει ανόθευτα την πο-
λιτική του βούληση είναι κάτι που πρέπει όλοι να το διασφαλί-
σουµε ως την ελάχιστη εγγύηση σε ένα σύγχρονο δηµοκρατικό
κράτος που θέλω να πιστεύω ότι είναι η χώρα µας.

Από τις ρυθµίσεις, όµως, που εισάγονται εδώ δεν είµαι σίγου-
ρος ότι αυτός είναι o σκοπός της Κυβέρνησης, διότι τα θέµατα
που σχετίζονται µε τη µυστικότητα της ψήφου πολύ πιθανώς θα
δηµιουργήσουν προβλήµατα σε υπερήλικες, σε ΑΜΕΑ, σε άτοµα
που βρίσκονται αποκλεισµένοι γεωγραφικά και άρα θα αναζητή-
σουν βοήθεια από τρίτους. Και ενώ το τυποποιούµενο ποινικό
αδίκηµα µιλάει για «κακόβουλη» χρήση του συστήµατος επιστο-

λικής ψήφου, φαίνεται µάλλον να είναι ελλειπτική ρύθµιση και δεν
είναι σίγουρο τι θα θεωρηθεί ως κακόβουλο και εάν η υποβοή-
θηση ενός υπερήλικα από κάποιον που τον φροντίζει και άρα
είναι εξαρτηµένο µέλος θα θεωρηθεί ως τέτοια. 

Πιθανώς να θέλει η Νέα Δηµοκρατία να εξασφαλίσει ότι η µε-
γαλύτερη ηλικιακά ψηφοφόροι θα λάβουν την κατάλληλη εκλο-
γική φροντίδα. Θέλω να πιστεύω µόνο από συγγενείς και όχι από
τον εκλογικό και κοµµατικό σας µηχανισµό.

Είµαι βέβαιος, όµως -και τελειώνω- ότι ο λαός είναι σοφός, θα
έρθει να ψηφίσει και θα εκφραστεί ανόθευτα όσο και αν το παρόν
νοµοσχέδιο φαίνεται ότι θέλει αυτό να το καταστρατηγήσει και
παρ’ όλη την προσπάθεια να εισαχθούν µεσάζοντες στην έκ-
φραση της λαϊκής βούλησης. 

Θέλετε λύσεις, πραγµατικές λύσεις για να διευκολυνθεί η δια-
δικασία της ψηφοφορίας; Υπάρχουν. Θέλετε αύξηση της συµµε-
τοχής; Ας βελτιώσουµε τη διαδικασία εντός του Κοινοβουλίου,
ας βελτιώσουµε τη διαδικασία στις επιτροπές και ας κάνουµε όλη
τη διαδικασία της πολιτικής ζύµωσης πιο αρεστή στον κόσµο για
να επανέλθει σε εκλογικές διαδικασίες. 

Θέλετε επιστολική ή αποµακρυσµένη; Κάντε το για όλους. Δεν
νοείται το 2024 και όταν ήδη υπάρχει ηλεκτρονικό σύστηµα υπεύ-
θυνης δήλωσης για αγοραπωλησίες, για πολύ σηµαντικά ζητή-
µατα που δεν µπορούν να επαναληφθούν κάθε τέσσερα χρόνια
να το δέχεται το κράτος και να µη δέχεται την αποµακρυσµένη
ηλεκτρονική διαδικασία στις εκλογές. Δείτε τι κάνει η Εσθονία.

Θέλουµε πραγµατική διευκόλυνση των φοιτητών και των εργα-
ζοµένων; Ενοποιήστε τα µητρώα. Είµαστε στο 2024, δεν έχει καµ-
µία δυσκολία αυτό να µπορεί ο καθένας, από όποιο σηµείο είναι,
να διασυνδεθεί µε το Υπουργείο Εσωτερικών και να ψηφίζει είτε
για την περιφέρειά του είτε τοπικά. 

Εύχοµαι πραγµατικά, έστω και την τελευταία στιγµή, να ανα-
λογιστείτε µε βάση τα δηµοκρατικά κριτήρια το καλό της ελληνι-
κής κοινωνίας και όχι κοµµατικά κριτήρια. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χουρδάκη. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Ανδρέας Παναγιωτόπουλος, Βου-

λευτής του ΣΥΡΙΖΑ. Παρακαλώ πολύ να τηρείται ο χρόνος, γιατί
είναι πάρα πολλοί οι οµιλητές.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω καλή χρονιά, γιατί είναι η πρώτη µου κοινο-

βουλευτική οµιλία για το 2024. Ωστόσο, όµως, δεν ξεκινήσαµε
καθόλου καλά, κύριε Πρόεδρε και κυρία Υπουργέ, καθότι το κοι-
νοβουλευτικό και νοµοθετικό έργο που µας έχει εµπιστευθεί ο
ελληνικός λαός, αφού η Κυβέρνηση φρόντισε µε τις γνωστές
πρακτικές της, τις fast track διαδικασίες και διαβούλευσης, αλλά
και των εκπρόθεσµων τροπολογιών να δυναµιτίσουν τη συναί-
νεση σε ένα κοµβικό ζήτηµα δηµοκρατίας, όπως είναι η εκλογική
διαδικασία και η επιστολική ψήφος.

Περηφανεύεστε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι είστε η παράταξη
που έβαλε την Ελλάδα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όταν την ίδια στι-
γµή εσείς πρώτοι γράφετε στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας
τις δηµοκρατικές συστάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, που στο
συγκεκριµένο ζήτηµα, όπως διατυπώνεται στον Κώδικα Καλών
Πρακτικών της Επιτροπής της Βενετίας είναι η µη θεσµοθέτηση
αλλαγών σε θεµελιώδη στοιχεία του εκλογικού νόµου έναν χρόνο
τουλάχιστον πριν τη διενέργεια των ευρωεκλογών, κάτι που η Κυ-
βέρνηση δεν τηρεί. 

Πώς να το χαρακτηρίσουµε αυτό; Light ή γιαλαντζί Ευρωπαίοι;
Όπως έχει ήδη καταδειχθή οι τεχνικές ατέλειες, οι πρόχειρες
ρυθµίσεις που πιθανά είναι και µη εφαρµόσιµες, το δηµοσιονο-
µικό κόστος, το υψηλό κλιµατικό αποτύπωµα και η απουσία ψη-
φιακού εκσυγχρονισµού είναι µερικά από τα προβληµατικά
σηµεία του νοµοσχεδίου που το καθιστούν επί της ουσίας και
πρακτικά αναχρονιστικό. 

Επίσης δεν προβλέπει την ύπαρξη τρίτης έµπιστης οντότητας,
δηλαδή δικαστικών αντιπροσώπων στη διαδικασία της παραλα-
βής της επιστολικής ψήφου, εφόσον υπάλληλος ιδιωτικών εται-
ρειών θα παραλαµβάνει την επιστολική ψήφο στη χώρα και σε
όλο τον κόσµο και θα παρεµβαίνει µέχρι την παράδοση των επι-
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στολών στις επιτροπές συλλογής επιστολικής ψήφου. Και εδώ
δεν πρόκειται για άλλο ένα έργο ΣΔΙΤ, αλλά για τη θεσµική δια-
φύλαξη της υπέρτατης συνταγµατικής υποχρέωσης, της διαφά-
νειας στη διεξαγωγή της άµεσης, καθολικής και µυστικής
ψηφοφορίας.

Τίθεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεµελιώδες ζήτηµα
αξιοπιστίας σχετικά µε τη διασφάλιση της αρχής της µυστικότη-
τας της ψήφου. Επίσης, ενώ διατείνεστε ότι εκσυγχρονίζετε το
σύστηµα και διευκολύνετε τους πολίτες στην άσκηση του εκλο-
γικού τους δικαιώµατος, τους εποχικούς εργαζόµενους, τους
φοιτητές και όσους λόγω κωλύµατος δεν µπορούν να ασκήσουν
το εκλογικό τους δικαίωµα στον τόπο κατοικίας τους κατά τη διε-
νέργεια των ευρωεκλογών τους αποκλείετε, γιατί προφανώς φο-
βάστε τον κόσµο της εργασίας και της νεολαίας. 

Επίσης ισχυρίζεστε ότι περιορίζετε την αποχή, αλλά µε τέτοια
απαξίωση των κοινοβουλευτικών θεσµών, µάλλον την ενισχύετε. 

Επιπλέον τι δηµοκρατική µεταρρύθµιση είναι αυτή που θέλετε
να αποτρέψετε τη συµµετοχή πολλών συνδυασµών στις ευρωε-
κλογές, αφού υπάρχει υπερτριπλασιασµός του κόστους της συ-
νολικής συµµετοχής ενός συνδυασµού, που αν ψηφιστεί το
νοµοσχέδιο θα ανέρχεται στις 20.000 ευρώ, ενώ µέχρι τώρα ήταν
κατ’ ελάχιστον 6.150 ευρώ για τους συνδυασµούς και για τους
είκοσι ένα υποψηφίους, ενώ δεν επιστρέφεται το παράβολο σε
όσους συνδυασµούς δεν ξεπεράσουν το ποσοστό του 1,5% των
ψήφων; Και όχι µόνον αυτό, αλλά µε το άρθρο 5 που αφορά στην
κατανοµή των εδρών, τροποποιώντας το άρθρο 16 του ν.4255/
2014 προσµετράται µόνον ο αριθµός των εγκύρων ψηφοδελτίων
των συνδυασµών που υπερβαίνουν το 3% και αφού ο παρονοµα-
στής θα παραµένει σταθερός, δηλαδή είκοσι µία έδρες, στο-
χεύετε στο να λάβετε περισσότερες έδρες στην πρώτη κατανο-
µή. Και βέβαια συνεχίζετε στη δεύτερη κατανοµή των εδρών -
πάντα µε το αζηµίωτο βέβαια για εσάς- να κατοχυρώνετε έδρες
στο κόµµα µε τις περισσότερες ψήφους πανελλαδικά σε περί-
πτωση ίσου αδιάθετου υπολοίπου, ενώ στον µέχρι σήµερα ισχύο-
ντα νόµο προβλεπόταν κλήρωση. Το ίδιο κάνετε και στην
περίπτωση των επιπλέον αδιάθετων εδρών σε µια ενδεχόµενη
τρίτη κατανοµή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµάς καµµία άλλη διαδικα-
σία ψηφοφορίας δεν µπορεί να υποκαταστήσει πλήρως την αυ-
τόνοµη και αυτοπρόσωπη άσκηση της εκλογικής βούλησης, την
οποία η Κυβέρνησή σας υποτιµά. 

Ωστόσο, όπως ήδη ακούσατε από την εισηγήτρια µας κ. Πού-
λου, σε συνδυασµό µε τις τροπολογίες που καταθέσαµε και κυ-
ρίως πριν έρθει η απαράδεκτης πρακτικής τροπολογία για την
επέκταση της επιστολικής ψήφου και στις εθνικές εκλογές, στο
πλαίσιο της δηµοκρατικής συναίνεσης εµείς προτείναµε:

Πρώτον, τον ηλεκτρονικό εκλογικό κατάλογο, για να ψηφίζουν
οι πολίτες από τις περιοχές που βρίσκονται είτε εργάζονται µε
φυσική παρουσία στα εκλογικά τµήµατα της επικράτειας. 

Δεύτερον, την επιστολική ψήφο αποκλειστικά για τους εκτός
της επικράτειας και συγκεκριµένες οµάδες εκλογέων εντός επι-
κρατείας, ΑΜΕΑ, ασθενείς, ηλικιωµένους, στη βάση συγκεκριµέ-
νων προϋποθέσεων και κριτηρίων. 

Τρίτον, τη σύσταση ανεξάρτητης εκλογικής αρχής, όπως
έχουν υιοθετήσει τα περισσότερα κράτη της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, µε συµµετοχή εκπροσώπων της πολιτείας και της κοινωνίας
των πολιτών για την πλήρη διασφάλιση της διαφάνειας των εκλο-
γικών διαδικασιών. 

Όµως, όλη αυτή την έστω βιαστική δηµιουργική διαδικασία την
τινάξατε στον αέρα, γιατί τέτοιας τάξης ζητήµατα και νοµοθετή-
µατα που άπτονται του πυρήνα της λειτουργίας της δηµοκρατίας
µας και της ελεύθερης έκφρασης της λαϊκής βούλησης δεν είναι
δυνατό να συζητούνται «στο πόδι» στο Κοινοβούλιο και µε όρους
χαρτοπαικτικής λέσχης στη δηµόσια σφαίρα. 

Εξηγούµαι: Άκουγαν οι πολίτες και η κοινή γνώµη εδώ και κά-
ποιες ηµέρες για κάποιον άσσο στο µανίκι του Μητσοτάκη. Πε-
ραστικά του ανθρώπου, λόγω ασθενείας λείπει. Τον άσσο τον
έβγαλε η κ. Κεραµέως, µια αντισυνταγµατική τροπολογία που
ναρκοθετεί το θέµα της επιστολικής ψήφου, αφού η επέκταση
που επιδιώκει η Κυβέρνηση του δικαιώµατος και στις εθνικές
εκλογές είναι καθ’ όλα εκτός της συνταγµατικής µας τάξης και

είναι ένα θεµελιώδες ζήτηµα που είναι πολιτικά και δηµοκρατικά
απαράδεκτο να παίζεται µε τζογαδόρικες πρακτικές.

Προς τα πού το πάτε, κυρία Υπουργέ; ΚΕΠ εκλογικών γρα-
φείων θα ανοίξουµε; Ποια επιστολική ψήφο θα έχουν οµάδες
Ροµά, µεταναστών και άλλων; Ή µήπως θα ανοίξετε εκλογικά
γραφεία τέτοια που θα φτιάχνουν επιστολικές ψήφους ανθρώ-
πων και ανθρώπων; 

Είναι µια τροπολογία που µας βρίσκει ριζικά και κάθετα αντί-
θετους, αφού η πρόβλεψη για την επιστολική ψήφο ήταν ότι αν
συνέπιπταν οι ευρωεκλογές µε τις εθνικές εκλογές, ούτε οι πρώ-
τες θα γίνονταν µε τη νέα ρύθµιση, γιατί θα υπήρχαν κίνδυνοι
αποπροσανατολισµού και διχασµού των Ελλήνων που έχουν δι-
καίωµα ψήφου, όµως, εσείς φροντίσατε να διχάσετε κατ’ αρχάς
το Κοινοβούλιο, όπου στο θέµα της επιστολικής ψήφου διαµορ-
φωνόταν ένα κλίµα λογικής συναίνεσης και στη συνέχεια στον
Ελληνισµό, αφού εύλογα οι συµπατριώτες µας, κυρίως αυτοί που
ζουν στο εξωτερικό, θα καταλογίσουν ευθύνες σε όλους µας. 

Η τροπολογία αυτή της Κυβέρνησης είναι απαράδεκτη, προ-
σβλητική για το Κοινοβούλιο και τη συνταγµατική τάξη της
χώρας, άσχετη µε το περιεχόµενο του νοµοσχεδίου, διότι αφορά
στις εθνικές εκλογές, ενώ το νοµοσχέδιο αφορά στις ευρωεκλο-
γές και κυρίως υποτιµά τον απόδηµο Ελληνισµό. Καταφέρατε
µετά από διακόσια χρόνια περίπου να επαναφέρετε στο Κοινο-
βούλιο για τον Ελληνισµό ζήτηµα αυτόχθονων και ετερόχθονων,
κάτι που είχατε βέβαια ήδη ξεκινήσει µε την ψήφο των αποδήµων
και µ’ έναν κουτοπόνηρο τρόπο που δεν προσιδιάζει στην κοινο-
βουλευτική τάξη µιας σύγχρονης ευρωπαϊκής χώρας.

Αλήθεια, κυρία Κεραµέως και κύριοι της Κυβέρνησης, πόση
κουτοπονηριά χωράει στην αριστεία σας; Με αυτά τα λόγια θέλω
να πω ότι είστε βεβαία οι απόγονοι των παρατάξεων εκείνων της
Δεξιάς που έχουν κάνει τέρατα και σηµεία όσον αφορά τον εκλο-
γικό νόµο, µε αποκορύφωµα το ’61 –για όσους έχετε διαβάσει
ιστορία- το πώς νοµοθετήσατε, πώς πράξατε και πώς βάλατε τον
ελληνικό λαό να ψηφίσει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Παναγιωτόπουλο.
Παρακαλώ τους κυρίους συναδέλφους να τηρούν τον χρόνο.
Καλείται στο Βήµα η Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θω-

µαΐς Οικονόµου.
Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΘΩΜΑΪΣ (ΤΖΙΝΑ) ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι Βουλευτές,

η επιστολική ψήφος είναι πλέον µια πραγµατικότητα. Στις ευρωε-
κλογές του Ιουνίου θα έχουµε για πρώτη φορά τη δυνατότητα να
ψηφίσουµε από απόσταση, είτε είµαστε εντός είτε εκτός Ελλά-
δας, χωρίς προσέλευση στα εκλογικά τµήµατα και χωρίς ταλαι-
πωρία. Πρόκειται για µια αλλαγή που στηρίζει το µεγαλύτερο
µέρος της ελληνικής κοινωνίας και αυτό γιατί είναι µια µεταρρύθ-
µιση κοινής λογικής που έρχεται να διευκολύνει σηµαντικές οµά-
δες ψηφοφόρων, όπως είναι οι απόδηµοι Έλληνες, οι εργα-
ζόµενοι ιδίως του τουριστικού κλάδου, οι ανάπηροι και οι υπερή-
λικες, οι φοιτητές και γενικότερα όσοι εκλογείς βρίσκονται εκτός
έδρας για οποιονδήποτε λόγο. 

Εδώ πρέπει να διευκρινίσουµε κάτι πολύ σηµαντικό, γιατί έχει
υπάρξει αρκετή παραπληροφόρηση για το θέµα των εκλογέων.
Ακούσαµε, για παράδειγµα, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
να µιλάει για δήθεν αλλοίωση του εκλογικού σώµατος. Όταν το
ακούει κάποιος που δεν έχει διαβάσει το νοµοσχέδιο πιστεύει ότι
ενδεχοµένως να ερχόµαστε να δώσουµε δικαίωµα ψήφου σε κά-
ποιους ανθρώπους που δεν το δικαιούνται. 

Δεν υπάρχει τίποτα αναληθέστερον αυτού. Εκείνο που κάνουν
στην πραγµατικότητα το Υπουργείο Εσωτερικών και η Κυβέρ-
νησή µας είναι να διευκολύνουν την άσκηση του υπάρχοντος –
ξαναλέω, του υπάρχοντος- και κατοχυρωµένου από το Σύνταγµα
εκλογικού δικαιώµατος όσων ψηφοφόρων είναι ήδη εγγεγραµ-
µένοι στους εκλογικούς καταλόγους και σε κανέναν άλλον. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, µε αυτή τη µεταρρύθµιση να εξασφαλί-
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σουµε ότι τώρα και στο µέλλον κάθε Έλληνας πολίτης, ο οποίος
θα έχει έγκαιρα εγγραφεί στους εκλογικούς καταλόγους, θα µπο-
ρεί να ασκεί µε ευχέρεια το εκλογικό του δικαίωµα, ακόµα και αν
βρίσκεται στο εξωτερικό. 

Εδώ έγκειται και η αξία της τροπολογίας της κ. Κεραµέως, µε
την οποία επεκτείνεται η δυνατότητα επιστολικής ψήφου και στις
εθνικές εκλογές ειδικά για τους απόδηµους Έλληνες. 

Επειδή χθες υπήρξαν εντονότατες αντιδράσεις από την Αντι-
πολίτευση και ιδιαίτερα από τον ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, οφείλω
κι εγώ να αναρωτηθώ: Πώς είναι δυνατόν µέχρι προχθές να το-
ποθετούνται θετικά επί της αρχής και ξαφνικά να αποκηρύσσουν
το νοµοσχέδιο; Διότι η ψήφος τους υπέρ του νοµοσχεδίου στην
επιτροπή σήµαινε ότι τόσο ο ΣΥΡΙΖΑ όσο και το ΠΑΣΟΚ ενέκριναν
την επιστολική ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού ως τον πλέον
ενδεδειγµένο τρόπο συµµετοχής τους σε δηµοψηφίσµατα και ευ-
ρωεκλογές και τώρα που µιλάµε για εθνικές εκλογές, ξαφνικά οι
οµογενείς µας, σύµφωνα µε την Αντιπολίτευση, δεν θα πρέπει να
έχουν το δικαίωµα της επιστολικής ψήφου.

Κυρία Υπουργέ, ο άσκοπος θόρυβος που προκλήθηκε φοβάµαι
ότι συσκοτίζει την ουσία και τη µεγάλη σηµασία του νοµοσχεδίου
αυτού ειδικά για νοµούς όπως η Ευρυτανία την οποία έχω την
τιµή να εκπροσωπώ. Για τέτοιες ορεινές και αποµονωµένες πε-
ριοχές η επιστολική ψήφος θα επιτρέψει σε χιλιάδες ανθρώπους
να συµµετέχουν στις επόµενες ευρωεκλογές παρ’ όλο που δεν
διαθέτουν πλέον τη µόνιµη κατοικία τους εκεί. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι το παρόν νο-
µοσχέδιο έρχεται να λύσει χρονίζοντα θέµατα και να απαντήσει
σε προσδοκίες δεκαετιών πολλών Ελλήνων εντός και εκτός της
χώρας. Ήδη πριν µερικούς µήνες κάναµε το πρώτο βήµα µε την
κατάργηση όλων των τυπικών περιορισµών για την άσκηση του
εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων του εξωτερικού. Σήµερα,
πενήντα χρόνια µετά την αποκατάσταση της δηµοκρατίας, συζη-
τούµε µια ρύθµιση που θα διευκολύνει ακόµα περισσότερους Έλ-
ληνες πολίτες στην άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος.
Γιατί ειδικά το δικαίωµα του εκλέγειν δεν είναι απλά ένα ακόµη
συνταγµατικά κατοχυρωµένο δικαίωµα. Αποτελεί τον θεµέλιο
λίθο του πολιτεύµατος µας και η προστασία του αποτελεί εγ-
γύηση για το µέλλον της δηµοκρατίας µας. 

Στη δηµοκρατία καµµία ψήφος δεν έχει παραπάνω αξία από
οποιαδήποτε άλλη. Την ίδια βαρύτητα έχει για το Σύνταγµα και
την ίδια σηµασία θα πρέπει να έχει για όλους µας η ψήφος των
αποδήµων µε αυτή των Ελλήνων του εσωτερικού. Και ο µόνος
τρόπος για να εξασφαλίσουµε αυτή την ισότητα είναι να άρουµε
όλα τα πραγµατικά πρακτικά εµπόδια συµµετοχής στην πολιτική
διαδικασία. Έχοντας τα παραπάνω σαν προτάγµατα προχω-
ρούµε στη θεσµοθέτηση συγκεκριµένων µέτρων που θα αφορούν
στη διαδικασία της εκλογής, που θα προστατεύουν απολύτως τη
µυστικότητα της ψήφου και που θα διασφαλίσουν το αδιάβλητο
των εκλογών. 

Κύριοι συνάδελφοι, το µόνο ερώτηµα που τίθεται εποµένως
δεν αφορά στην ασφάλεια, τη µυστικότητα ή την εγκυρότητα της
επιστολικής ψήφου αλλά το αν όντως θέλουµε να συµβαδίσουµε
τους καιρούς κάνοντας πράξη κάτι που ισχύει στις περισσότερες
χώρες του δυτικού κόσµου. Αν, δηλαδή, επιθυµούµε όλοι µας ει-
λικρινά να βρούµε έναν ευρύτερο κοινό και πολιτικό κοινό τόπο
σε ένα ζήτηµα που τουλάχιστον εµείς στη Νέα Δηµοκρατία πι-
στεύουµε ότι υπερβαίνει κόµµατα και παρατάξεις. Οι πολίτες που
τώρα µας παρακολουθούν θα έχουν τη δυνατότητα να διαπιστώ-
σουν άµεσα και µέσα από την ψήφο του κάθε Βουλευτού ποιοι
από εµάς πραγµατικά ενδιαφέρονται για τη δική τους ψήφο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Οικονόµου. 
Έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Σωκράτης Φάµελλος, ο Πρόεδρος

της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρία και κύριε Υπουργέ, είναι
γεγονός ότι η Κυβέρνηση κατάφερε να δυναµιτίσει τη συζήτηση
αυτού του σηµαντικού νοµοσχεδίου. Όχι µόνο µε την αιφνιδια-

στική τροπολογία για την επιστολική ψήφο και στις εθνικές εκλο-
γές, που κυριολεκτικά πέταξε χθες στο τραπέζι η κ. Κεραµέως
αλλά και µε όλη τη διαδικασία που ακολούθησε στη συζήτηση
αυτού του νοµοσχεδίου και πριν την κατάθεσή του. Όλοι και όλες
εδώ, όµως, οφείλουµε να προσέχουµε και να περιφρουρούµε τη
νοµοθετική διαδικασία, ιδιαίτερα στα θέµατα του πυρήνα της δη-
µοκρατίας που είναι η εκλογική διαδικασία. 

Δυστυχώς ο κ. Μητσοτάκης και οι Υπουργοί του επέλεξαν να
προσβάλουν αυτή τη διαδικασία. Να προσβάλουν τη νοµοθετική
διαδικασία  αλλά και τις προβλέψεις του Συντάγµατος που δεν
προβλέπουν απλά αλλά επιβάλλουν συναίνεση για τα θέµατα
αυτά. Και το έκαναν γιατί η πρόθεσή τους είναι µόνο η δηµιουρ-
γία εντυπώσεων και το κοµµατικό όφελος για να συνεχίσουν να
χειρίζονται τις υπουργικές ή και την πρωθυπουργική καρέκλα. 

Το ερώτηµα βέβαια που µας δηµιουργήθηκε είναι αν εµείς θα
ακολουθήσουµε τον κ. Μητσοτάκη σ’ αυτόν τον κατήφορο ή θα
υπερβούµε το πρόβληµα που δηµιούργησε ο κ. Μητσοτάκης διά
της κ. Κεραµέως και µε τη χθεσινή κίνηση. Οφείλουµε να πούµε
ότι οι επιλογές αυτές απαξιώνουν την πολιτική. Οδηγούν την κοι-
νωνία σε µια απολίτικη για να µην πω και αντιπολιτική στάση.
Μετά, βέβαια, προσπαθούν να µας πείσουν ότι η επιδίωξή τους
µε την επιστολική ψήφο είναι να µειώσουν την αποχή. Πώς γίνεται
όµως αυτό όταν οι επιλογές σας ακόµα και εδώ στο Κοινοβούλιο
είναι επιλογές που αποµακρύνουν τον πολίτη από την πολιτική,
που απαξιώνουν την πολιτική συζήτηση; Ακόµα και η διαδικασία
της τροπολογίας που επιλέχθηκε είναι προσβλητική και για τον
Κανονισµό της Βουλής. Και να πούµε την αλήθεια. Η προτροπή
του κ. Μητσοτάκη για αποχή από την ψήφιση του επόµενου πι-
θανά νοµοσχεδίου, για το δικαίωµα στο γάµο, των Βουλευτών
που διαφωνούν είναι ξεκάθαρη. Η κ. Κεραµέως µας ζητάει υπο-
κριτικά σήµερα να λάβουµε µέτρα για να ενισχύσουµε τη συµµε-
τοχή στην πολιτική την ίδια στιγµή που ο Πρωθυπουργός
προτρέπει τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και τους
Υπουργούς του να απέχουν. Εκεί καταλήγουν οι ανίερες συµµα-
χίες µε την ακροδεξιά µε µόνο στόχο τη διατήρηση της καρέκλας
της εξουσίας. 

Εµείς επιλέξαµε από την πρώτη στιγµή της ενηµέρωσής µας
από την κ. Κεραµέως και τον κ. Λιβάνιο να τηρήσουµε µια υπεύ-
θυνη και σοβαρή στάση όπως κάνει πάντα ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία. Τοποθετηθήκαµε υπέρ της νοµοθετικής
εξειδίκευσης της συνταγµατικής πρόβλεψης για την επιστολική
ψήφο για τους απόδηµους Έλληνες και τις Ελληνίδες. Υπήρξαµε
ανοιχτοί στη συζήτηση και δεχτήκαµε να συζητήσουµε και τις πα-
ραµέτρους της επιστολικής ψήφου και για τους πολίτες εντός
της επικράτειας που αδυνατούν αντικειµενικά να προσέλθουν
στα εκλογικά τµήµατα. Καταθέσαµε από την πρώτη συνάντηση -
τη συνάντηση ενηµέρωσης του Δεκεµβρίου- ερωτήµατα και προ-
τάσεις πάντα ελέγχοντας τη συνταγµατική πρόβλεψη και τις
συνταγµατικές υποχρεώσεις. Συνεχίσαµε στις επιτροπές. Κατα-
θέσαµε επεξεργασµένες προτάσεις και µε έγγραφα µέσα στην
επιτροπή και µε τροπολογία εδώ στην Ολοµέλεια. Και µάλιστα
για µεταρρυθµίσεις οι οποίες ενισχύουν την εκλογική διαδικασία
αξιοποιώντας και την τεχνολογική πρόοδο. Διότι δεν είναι δυνα-
τόν να συζητάµε το 2024 για εκλογές και διαδικασίες δηµόσιες
και η πολιτεία να µην ενσωµατώνει ψηφιακά εργαλεία. 

Όµως η προσπάθεια αυτή αγνοήθηκε παντελώς από την Κυ-
βέρνηση η οποία δεν ήταν απλά ανεπαρκής. Υπάρχει µεγάλη τε-
χνική νοµοτεχνική ανεπάρκεια στο νοµοσχέδιο. Όµως η
Κυβέρνηση έχει και άλλα σχέδια πέρα από την ανεπάρκεια τα
οποία υποτιµούν συνεχώς τη δηµοκρατία. Να το πούµε απλά. Ο
ΣΥΡΙΖΑ αποδείχθηκε συνεπής στη συζήτηση αυτή -και πρέπει να
πω όχι µόνο ΣΥΡΙΖΑ αλλά και άλλα κόµµατα της Αντιπολίτευσης-
και η Κυβέρνηση αποδείχθηκε και ασυνεπής και ανεπαρκής. Απο-
δείχτηκε ανάξια να αξιοποιήσει τη διάθεση συναίνεσης που
έδειξε η Αντιπολίτευση και δεν έδειξε η Κυβέρνηση. Ναρκοθέ-
τησε την προσπάθεια ουσιαστικής σύγκλισης µε αποκορύφωµα,
βέβαια, την εµπρηστική και τυχοδιωκτική χθεσινή τροπολογία.
Προσέξτε. Καταθέσατε µια τροπολογία εν γνώσει σας ότι αυτή
απαιτεί διευρυµένη πλειοψηφία την οποία όχι µόνο δεν επιδιώ-
ξατε αλλά και την υπονοµεύσατε. Αυτό έκανε η Κυβέρνηση χθες.
Εµείς αποδείξαµε δύο πράγµατα. Η συζήτηση που ανοίξατε για
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την επιστολική ψήφο, πρώτα από όλα, είναι υποκριτική και ουδό-
λως είναι απόδειξη δηµοκρατικότητας και µεταρρυθµίσεων. Αλλά
αποδείχθηκε και κάτι ακόµα. Ότι η Κυβέρνηση όλα αυτά τα κάνει
για δηµιουργία εντυπώσεων και κοµµατικό όφελος. Ακόµα και
στην περίπτωση των αποδήµων αποδείξατε ξανά χτες και µε τις
σηµερινές τοποθετήσεις ότι τους αντιµετωπίζετε µόνο ως εκλο-
γικό κοινό εφόσον στοχεύετε στην ψήφο τους και δεν τους απο-
δίδετε το βασικό δικαίωµα, που είναι το δικαίωµα του εκλέγεσθαι.
Η πρόθεσή σας θα αποδειχθεί ξανά µε την τροπολογία, που
έχουµε καταθέσει για τρίτη φορά, αν δεν κάνω λάθος. Αν σας εν-
διαφέρει τόσο πολύ η πραγµατική συµµετοχή των αποδήµων να
ψηφίσετε τώρα την τροπολογία µας για τις εκλογικές περιφέ-
ρειες των αποδήµων ώστε να εκλέγονται απόδηµοι που να εκ-
προσωπούν απόδηµους και να έχουν φωνή µέσα εδώ όπως
κάνουν και άλλες χώρες µε µεγάλη διασπορά, όπως η γειτονική
µας Ιταλία. Είναι η τρίτη φορά που καταθέτουµε αυτή την τρο-
πολογία

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία) 

Εξάλλου αυτό ζητούν οι απόδηµοι και αυτό δεν το κάνετε. Δια-
χειρίζεστε τα αιτήµατά τους αλά καρτ. Ό,τι συµφέρει εσάς. 

Είναι προφανής, βέβαια, η στόχευση που έχετε να παρουσιά-
σετε τον κ. Μητσοτάκη και την Κυβέρνησή σας ως εκσυγχρονι-
στική, φιλελεύθερη, δηµοκρατική. Γιατί το κάνετε αυτό; Γιατί
πολύ απλά δεν στοχεύετε µόνο στο λεγόµενο κεντρώο εκλογικό
κοινό αλλά και γιατί βαρύνεστε µε σοβαρότατες παραβιάσεις των
δηµοκρατικών κανόνων. Εκ των προτέρων εµείς σας ξεκαθαρί-
ζουµε ότι δεν θα σας κάνουµε αυτή τη χάρη. Δεν φτάνει κανένα
νοµοσχέδιο για να κουκουλώσει και να σβήσει τα σοβαρότατα ελ-
λείµµατα και τις υποχωρήσεις του δηµοκρατικού αλλά και του ευ-
ρωπαϊκού κεκτηµένου επί Κυβέρνησης Μητσοτάκη στην Ελλάδα. 

Το κράτος δικαίου στη χώρα µας δέχεται συνεχώς πλήγµατα
από την Κυβέρνηση Μητσοτάκη. Η συζήτηση στις 17 Ιανουαρίου
στην ολοµέλεια του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου ήταν αποκαλυ-
πτική. Η συντριπτική πλειοψηφία των Ευρωβουλευτών του προ-
οδευτικού τόξου παραδέχθηκε ότι υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα
δηµοκρατίας και ελευθερίας του Τύπου στην Ελλάδα. Ζητήµατα
που ξεκινούν από το σκάνδαλο των παρακολουθήσεων, από τις
στρατηγικές αγωγές κατά των δηµοσιογράφων, τις επιθέσεις σε
µέλη ανεξάρτητων αρχών, την έλλειψη πολυφωνίας στα µέσα
ενηµέρωσης. 

Η Ευρωβουλευτής των Φιλελεύθερων, η Σοφί Ιντ’ Βελτ, είπε
στα ελληνικά: «Δεν σας αφήνουµε µέχρι να υπάρξει δικαιοσύνη».
Πού απευθυνόταν; Απευθυνόταν στη χήρα Καραϊβάζ, στους γο-
νείς των θυµάτων του δυστυχήµατος στα Τέµπη, στους συγγε-
νείς των νεκρών στο ναυάγιο στην Πύλο, στους δηµοσιογράφους
που έχουν δεχθεί επιθέσεις από την Κυβέρνηση επειδή της άσκη-
σαν κριτική. Και το δυστύχηµα είναι ότι κάνατε ό,τι µπορούσατε
για να κρύψετε αυτή τη συζήτηση από το ελληνικό κοινό: Χαµηλά
στα περισσότερα µέσα ενηµέρωσης, απαξίωση από τους Βου-
λευτές σας, ακόµα και η κ. Κεραµέως το χαρακτήρισε πρωτοβου-
λία µιας πολύ συγκεκριµένης µειοψηφίας του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου. Ούτε µία λέξη, βέβαια, από τον κύριο Μητσοτάκη. 

Η συζήτηση για τα θεµελιώδη δικαιώµατα στην Ελλάδα δεν
είναι πολυτέλεια, είναι ανάγκη γιατί σε αυτά τα δικαιώµατα στη-
ρίζεται η δηµοκρατία µας και, όσο και αν θέλετε να τα θάψετε,
εµείς θα είµαστε εδώ, µέσα και έξω από τη Βουλή και θα συνεχί-
σουµε να ζητάµε απαντήσεις για το «Predator», για τις υποκλο-
πές, για τις επισυνδέσεις της ΕΥΠ, για τη σύνδεση των
υποκλοπών µε τον εγκέφαλο µέσα στο Μαξίµου, αλλά και για την
απαλλαγή της εισαγγελέως που υπέγραψε αυτές τις σχετικές
εντολές παρακολουθήσεων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Θα αναδεικνύουµε τις αντισυνταγµατικές µεθοδεύσεις: Στην
αλλαγή της σύνθεσης της ΑΔΑΕ, στην άσκηση διώξεων σε µέλη
της ανεξάρτητης αρχής για τη διερεύνηση του σκανδάλου των
υποκλοπών, στη δολοφονία χαρακτήρα που επιδιώξατε να κάνετε
για τον Πρόεδρο, τον κ. Ράµµο, αλλά και για τη χειραγώγηση των
µέσων ενηµέρωσης, για τη λίστα Πέτσα και όλες τις επόµενες λί-
στες, για την άσκηση στρατηγικών αγωγών κατά των δηµοσιο-

γράφων που επιτελούν το λειτούργηµά τους, αλλά και για τη νέα
αλλαγή στους ποινικούς κώδικες, η οποία ευθέως απειλεί µε φυ-
λάκιση δηµοσιογράφους, αν σας κάνουν κριτική. 

Θα µιλήσουµε, επίσης, για την απαράδεκτη επιλογή της Νέας
Δηµοκρατίας να αµνηστεύσει τον κ. Καραµανλή για τη σύµβαση
717, παρ’ ότι λάβατε ποινική δικογραφία από την ευρωπαϊκή Ει-
σαγγελική Αρχή για τις κακουργηµατικές ευθύνες του κ. Καρα-
µανλή και επιλέξατε να τις κρύψετε και να µην ψηφίσετε τη δική
µας πρόταση για προκαταρκτική επιτροπή. 

Αλλά θα συνεχίσουµε να µιλάµε και για την άρνηση του Λιµε-
νικού να κάνει εσωτερική πειθαρχική έρευνα για το ναυάγιο στην
Πύλο, η οποία οδήγησε µέχρι και τον Συνήγορο του Πολίτη να
ανακοινώσει ότι ξεκινά ανεξάρτητη έρευνα. Παρά την επιµελή
σας προσπάθεια να φιλοτεχνήσετε ένα φιλελεύθερο προσωπείο
στον κ. Μητσοτάκη, η αλήθεια δεν κρύβεται και όλα αυτά που
σας ανέφερα ζητούν απαντήσεις. 

Κύριε Πρόεδρε, οφείλω να επανέλθω στο περιεχόµενο του νο-
µοσχεδίου, που θυµίζω ότι έχει τίτλο την εκλογή Ευρωβουλευ-
τών. Και αυτό γιατί η Κυβέρνηση παραβιάζει ακόµα και τα θέµατα
αυτά της δεοντολογίας, εισάγοντας ρυθµίσεις για τις εθνικές
εκλογές. 

Μας φέρνετε ένα νοµοσχέδιο για την εκλογική διαδικασία των
Ευρωεκλογών που, πρώτα απ’ όλα, δεν ακολουθεί τις συστάσεις
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή ξεκάθαρα
έχει πει ότι δεν µπορεί να αλλάζει το εκλογικό σύστηµα σε λιγό-
τερο από έναν χρόνο πριν τις Ευρωεκλογές, για να υπάρχει εµπι-
στοσύνη του πολίτη στη διαδικασία αυτή. 

Και εσείς τί κάνετε; Το γράφετε στα παλιά σας τα παπούτσια.
Σε λιγότερο από έξι µήνες έρχεστε να αλλάξετε το εκλογικό σύ-
στηµα. Και, πώς το κάνετε αυτό; Αφού πρώτα επιλέξατε ποιο
εκλογικό σύστηµα βολεύει την Κυβέρνησή σας. Κατάντια είναι
αυτό. Πρώτα µαγειρέψατε το εκλογικό σύστηµα και µετά εισά-
γατε τη συζήτηση για την επιστολική ψήφο. Τα ξέρετε πολύ καλά.
Τα κάνατε εσείς οι ίδιοι.

Πόσο ευρωπαϊκό, άραγε είναι αυτό; Ειδικά για την ψήφο των
αποδήµων, το εκλογικό σύστηµα έχει αλλάξει τρεις φορές µέσα
σε σχεδόν µία θητεία και λίγους µήνες της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη. Η ταχύτητα από την άλλη µεριά και το χρονοδιάγραµµα
που επιλέξατε, έχει επιπτώσεις και στην προχειρότητα του νοµο-
σχεδίου, γιατί έχω εντοπίσει πάρα πολλά σηµεία προχειρότητας:
Γραφειοκρατικές αγκυλώσεις, µεθοδολογικά προβλήµατα, νοµο-
τεχνικές ελλείψεις. 

Υπάρχουν ερωτήµατα ακόµα και αν θα καταφέρετε να το υλο-
ποιήσετε όπως αυτό το απίστευτο ότι µπορεί ένας απόδηµος να
ενηµερωθεί τα µεσάνυχτα του Σαββάτου προς την Κυριακή ότι
δεν µπορεί να ψηφίσει επειδή δεν παραλήφθηκε η ψήφος του και
πρέπει να έρθει στην Ελλάδα γιατί δεν υπάρχουν εκλογικά τµή-
µατα πουθενά στα προξενεία. 

Η µεθόδευση αυτή του χρονοδιαγράµµατος δυναµίτισε ακόµη
µια φορά τη δυνατότητα συναίνεσης για ένα µείζον ζήτηµα δη-
µοκρατίας. Δεν έγινε ουσιαστική διαβούλευση µε τα κόµµατα και
τους φορείς γιατί, προφανώς, αυτή η διαδικασία δεν εισήλθε στο
δηµόσιο διάλογο. Ήρθατε και συζητήσαµε τον Δεκέµβριο χωρίς
να υπάρχει προσχέδιο, µια συνέντευξης Τύπου, σας θέσαµε από
τότε ζητήµατα και ερωτήµατα, τα οποία υπάρχουν και σήµερα,
άρα µια απόδειξη ότι έως και σήµερα δεν λύσατε τίποτα απ’ όλα
αυτά.

Πέρα όµως από τη διαδικασία, µεγάλο πρόβληµα είναι και το
περιεχόµενο του νοµοσχεδίου. Πράγµατι, το είπε η εισηγήτριά
µας, η κ. Πούλου, από την πρώτη τοποθέτηση ότι υπάρχουν σο-
βαρά ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας. Και για τον λόγο αυτό,
επειδή εµείς θεωρούµε µείζον το ζήτηµα της διευκόλυνσης της
επιστολικής ψήφου -ιδιαίτερα για τους αποδήµους που το γράφει
και το προβλέπει το Σύνταγµα- εµείς καταθέσαµε τις προτάσεις
– τροπολογίες µας. Τουλάχιστον δέκα είναι οι ρυθµίσεις, εντα-
γµένες σε τρεις τροπολογίες, που έχουµε καταθέσει, για να µην
υπάρχουν προβλήµατα.

Ήρθαµε, δηλαδή, στην ανεπάρκειά σας ή και στην έλλειψη πο-
λιτικής βούλησης, να βρούµε εµείς λύσεις. Το έκανε αυτό η υπεύ-
θυνη Αξιωµατική Αντιπολίτευση της χώρας, αλλά δεν είναι
υπεύθυνη η Κυβέρνηση. Ήµασταν ξεκάθαροι και είχαµε δηλώσει

9036 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ότι είµαστε υπέρ της στρατηγικής επιλογής της επιστολικής
ψήφου. Ναι, θέλουµε να συζητηθεί η επιστολική ψήφος και θέ-
λουµε να συζητιέται κάθε εργαλείο βελτίωσης της συµµετοχής
των πολιτών στην εκλογική διαδικασία, στον πυρήνα της δηµο-
κρατίας. Και είµαστε υπέρ και στην αξιοποίηση των νέων τεχνο-
λογιών. Γιατί µιλάµε για µια σύγχρονη πολιτεία. Αυτή είναι η
πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ: Μια ισχυρή σύγχρονη ανθρώπινη πολιτεία. 

Εµείς θέλαµε να βρεθεί λύση και µε όρους διαφάνειας και αξιο-
πιστίας για όσους αντικειµενικά δεν µπορούν να προσέλθουν στα
εκλογικά τµήµατα, πέρα δηλαδή από τους απόδηµους. Από το
Δεκέµβριο σάς επισηµάναµε στη συνάντηση που κάναµε -µε δικό
σας αίτηµα- στο γραφείο µας, ότι υπάρχει σοβαρό ζήτηµα στην
εκτεταµένη εφαρµογή της επιστολικής ψήφου στο εσωτερικό της
χώρας, γιατί υποτιµά µια άλλη βασική πρόβλεψη του Συντάγµα-
τος, για την καθολικότητα, την αµεσότητα και τη µυστικότητα της
ψήφου.

Δηλαδή, εσείς προτείνετε τώρα την εφαρµογή της επιστολικής
ψήφου, ακόµα και στους πολίτες, που κατοικούν δίπλα στα εκλο-
γικά τµήµατα και ακυρώνετε τη δυνατότητα να υπάρχουν, του-
λάχιστον, ταυτόχρονα εκλογικά τµήµατα στο εξωτερικό. Στερείτε
δικαιώµατα, δηλαδή. Όπως το Σύνταγµα, ξεκάθαρα, προβλέπει
την επιστολική ψήφο ως µία θετική κάµψη µόνο για αυτούς και
αυτές που αδυνατούν να προσέλθουν και υπάρχει αυτό το καθε-
στώς εξαίρεσης. Δεν υπάρχει, όµως, πουθενά η επιλογή η επι-
στολική ψήφος να αποτελέσει τον κανόνα.

Σε κάθε περίπτωση, εµείς θέσαµε τα ερωτήµατα αυτά γιατί θέ-
λαµε να σας επισηµάνουµε ότι υπάρχει ζήτηµα αµεσότητας και
µυστικότητας. Και για πολλές κοινωνικές οµάδες υπάρχουν και
τα ερωτήµατα της χειραγώγησης. Δεν απαντήσατε πως θα αντι-
µετωπίσετε τις πιέσεις σε ένα οικογενειακό περιβάλλον ή στον
χώρο εργασίας

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε: Η
Κυβέρνηση έκανε τα πάντα, χωρίς ιερό και όσιο, µε µόνο σκοπό
να τροφοδοτήσει την προπαγάνδα της. Αποδείχθηκε ότι ακόµα
και τα στατιστικά που βάλατε µέσα στην αιτιολογική έκθεση είναι
κοµµένα και ραµµένα στα µέτρα σας. Το αποκάλυψε και αυτό η
εισηγήτρια µας. Δηλαδή, αντί να παραθέσετε πλήρη στοιχεία για
την εφαρµογή της επιστολικής ψήφου εντός επικρατείας σε σα-
ράντα οκτώ κράτη, όπου τριάντα πέντε δεν την έχουν υιοθετήσει
καθόλου -αναφέροµαι στα κράτη της Ευρώπης- και έξι την έχουν
υιοθετήσει µόνο σε ειδικές συνθήκες και για ειδικές περιπτώσεις,
εσείς µας φέρατε στοιχεία µόνο για είκοσι δύο από τα σαράντα
οκτώ. Προσέξτε, λιγότερα και από τα µισά, για να φτιάξετε µια
ψευδή εικόνα. Τι κάνατε; Μαγειρέψατε τα στατιστικά για να δη-
µιουργήσετε µία εικονική πραγµατικότητα ότι -δήθεν- η επιστο-
λική ψήφος είναι κανόνας στην Ευρώπη και ενώ ο κανόνας είναι
ότι, χωρίς περιορισµούς, είναι εξαίρεση. 

Από την άλλη, οφείλω να σας θυµίσω ότι η επιστολική ψήφος,
σύµφωνα µε το Δίκαιο της Ένωσης, πρέπει να εφαρµόζεται µε
επαρκή µέτρα ώστε να διασφαλίζεται η αξιοπιστία του αποτελέ-
σµατος, ο µυστικός χαρακτήρας της ψηφοφορίας και η προστα-
σία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα. Στη δική σας
πρόταση αποκαλύφθηκε -και από τους φορείς- ακριβώς το αντί-
θετο. 

Πρώτον, απουσιάζει η λεγόµενη τρίτη έµπιστη οντότητα, αξιό-
πιστη οντότητα, που θα διασφαλίσει την αξιοπιστία και το αδιά-
βλητο της διαδικασίας. Αναφέρθηκαν πλείστα παραδείγµατα εδώ
µέσα. Δεν υπάρχει µια δηµόσια αρχή ή ένας αντιπρόσωπος δικα-
στικής αρχής, που θα διασφαλίζει την αµεσότητα ή θα εξασφα-
λίζει ότι έχει αποτραπεί κάθε δυνατότητα εκβιασµού ή εκφο-
βισµού του εκλογέα ή άλλης αυθαίρετης παρέµβασης. Δεν υπάρ-
χει πουθενά. Η Κυβέρνηση δεν έλαβε υπ’ όψιν της ούτε τις προ-
βλέψεις διεθνών οργανισµών, της Επιτροπής για τα Ανθρώπινα
Δικαιώµατα του ΟΗΕ, του Οργανισµού για την Ασφάλεια και Συ-
νεργασία στην Ευρώπη, της Επιτροπής Βενετίας του Συµβουλίου
της Ευρώπης. Και δεν προβλέπει κανένα µέτρο για να επιλύσει
αυτά τα σοβαρά ζητήµατα του κινδύνου χειραγώγησης και της
νοθείας της εκλογικής βούλησης. 

Σας επισηµάναµε, επίσης, ότι υπάρχουν σοβαρά ζητήµατα για
την ταυτοπροσωπία, λόγω ψηφιακού αναλφαβητισµού, για τους
αδύναµους, ανήµπορους -ας το πω έτσι- πιθανά και κατάκοιτους

συµπολίτες µας, που δεν έχουν την πρόσβαση στα ψηφιακά ερ-
γαλεία και υπάρχει ζήτηµα ταυτοπροσωπίας.

Έχουµε και άλλα πολλά που σας έχουµε καταθέσει. Πρακτικά
ερωτήµατα: Πώς θα φτάσει το υλικό σε αποµακρυσµένες περιο-
χές; Πώς θα συλλεχθεί αξιόπιστα και µε προστασία της -αν θέ-
λετε- εµπιστευτικότητας της ψήφου, αλλά και ερωτήµατα όσον
αφορά το χρονοδιάγραµµα της συλλογής. 

Να σας κάνω ένα ερώτηµα; Βάλατε µία διαδικασία επιστολική,
ενώ εσείς κλείνετε τα περισσότερα παραρτήµατα των ΕΛΤΑ στην
ελληνική επαρχία. Πώς ακριβώς, πέστε µου, συµβιβάζονται αυτές
οι δύο πρακτικές; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Γεννιούνται, λοιπόν, πολλά ζητήµατα εµπιστοσύνης στην εκλο-
γική διαδικασία. Κι όπως επισήµανε η Επιστηµονική Υπηρεσία της
Βουλής υπάρχει προβληµατισµός αν θα διασφαλιστεί η αρχή της
ταυτόχρονης διενέργειας των εκλογών εντός επικρατείας που
θέτει ως όρο το Σύνταγµα. Υπάρχει, λοιπόν, σοβαρό ζήτηµα και
όσον αφορά την ελεύθερη διαµόρφωση πολιτικής βούλησης,
όσον αφορά το αδιαίρετο του εκλογικού σώµατος. Προκύπτουν
όµως και ζητήµατα προχειρότητας -εξαιτίας του χρονοδιαγράµ-
µατος που επιλέξατε, αφού λύσατε το εκλογικό σύστηµα που σας
βολεύει, µετά τρέξατε την πρόταση επιστολικής ψήφου σε λίγο
χρόνο- είναι και οι προτάσεις που κατατέθηκαν από τον πρόεδρο
της αρχής για τα προσωπικά δεδοµένα. Εκ των υστέρων πάτε να
το καλύψετε. Δεν έγινε δηµόσιος διάλογος µε ακαδηµαϊκούς, µε
ανεξάρτητες αρχές, µε την «Κοινωνία των Πολιτών», για να µπο-
ρέσουµε να καταλήξουµε σε όλα αυτά. 

Όµως, αυτό που θέλω να το ξεκαθαρίσουµε στην Ολοµέλεια
είναι ότι η Νέα Δηµοκρατία υποβαθµίζει µε πολιτική επιλογή το
βασικό χαρακτηριστικό των εκλογών, ότι καµµία άλλη διαδικασία
ψηφοφορίας δεν µπορεί να υποκαταστήσει πλήρως την αυτό-
νοµη και αυτοπρόσωπη άσκηση της εκλογικής βούλησης. Κι αυτό
είναι πολιτική σας επιλογή απ’ ό,τι φαίνεται. 

Το ότι η προτεραιότητά σας είναι το εκλογικό συµφέρον φά-
νηκε και από το άρθρο της κατανοµής των εδρών. Η αλλαγή του
εκλογικού µέτρου στο παρά πέντε µε την σοφιστεία αυτή ότι στο
µέτρο µετράνε τα κόµµατα µόνο πάνω από 3% είναι προφανές -
και το τρέξαµε το σενάριο αυτό- ότι δίνει περισσότερες έδρες
στο κόµµα ή και στα κόµµατα µε τις περισσότερες ψήφους. Αυτό
δεν είναι, δηλαδή, µια ευκαιριακή, προς όφελος του κοµµατικού
συµφέροντος, µεταβολή του εκλογικού συστήµατος λιγότερο
από έξι µήνες πριν τις ευρωεκλογές; Οφείλω να πω ότι την ίδια
στόχευση, δηλαδή αυτή την κοµµατική εκλογική στόχευση, είχε
και το νοµοσχέδιο για τους απόδηµους που περάσατε το καλο-
καίρι. 

Όσο, όµως, για τη χθεσινή τροπολογία της κ. Κεραµέως, εντά-
ξει οφείλω να πω ότι δεν τη χαρακτηρίζεις και µία σοβαρή στάση
µε σεβασµό στη δηµοκρατία. Κατ’ αρχάς γιατί υπονόµευσε τη δυ-
νατότητα συναίνεσης ενώ στοχεύει σε διακόσιες και άνω ψήφους
µέσα στην Ολοµέλεια. Προσβάλλετε τον πυρήνα της δηµοκρατι-
κής λειτουργίας. Κυρία Κεραµέως, φανερώνετε όχι µόνο εκνευ-
ρισµό, αλλά και µια έλλειψη σοβαρότητας. Μας έχει συνηθίσει η
Κυβέρνηση σε αυτή την επικοινωνιακή και επιφανειακή διαχεί-
ριση. 

Στο θέµα, λοιπόν, της εκπροσώπησης των αποδήµων εµείς κα-
ταθέσαµε ξανά σήµερα την ολοκληρωµένη πρότασή µας για τη
δηµιουργία τεσσάρων εκλογικών περιφερειών των αποδήµων,
ώστε να εκπροσωπούνται εδώ µέσα στην ελληνική Βουλή. Αυτό
είναι που ζητούν κατά προτεραιότητα οι απόδηµοι. Μην κρύβετε
και µην κόβετε τα λόγια τους. Βάζουν πρώτα αυτό το ζήτηµα. Δεν
το κάνετε όµως. Δεν τους δίνετε το δικαίωµα του εκλέγειν και
εκλέγεσθαι. Κι όµως αξίζει στους απόδηµους να εκπροσωπούνται
στην ελληνική Βουλή. Το ότι το αρνείστε µας επιβεβαιώνει απλά
ότι τους θέλετε µόνο για ψηφοφόρους, για εκλογικό κοινό και νο-
µίζω ότι αυτό είναι υποτίµηση της ελληνικής διασποράς. 

Θέλω, όµως, να θέσουµε κι ένα άλλο ερώτηµα. Αν ενδιαφέρε-
στε τόσο πολύ για τους απόδηµους, τι κάνατε τα τελευταία τέσ-
σερα χρόνια για την ελληνική διασπορά; Τα προβλήµατα που οι
ελληνικές κοινότητες έχουν θέσει είναι ξεκάθαρα. Πρώτα απ’ όλα
να πάρουµε την υποβάθµιση του απενεργοποιηµένου Συµβου-
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λίου Αποδήµου Ελληνισµού. Τι κάνατε γι’ αυτό; Λόγια µόνο. Τέσ-
σερα χρόνια τίποτα. Τι κάνατε για την εκπαίδευση που έχει τόσα
πολλά προβλήµατα; Οι φορείς αναφέρθηκαν στη διαβούλευση
σ’ αυτά τα µεγάλα ζητήµατα και πολλοί Βουλευτές µας έχουν
κάνει παρεµβάσεις. Η συνεχής µείωση των κονδυλίων για την εκ-
παίδευση -για την ελληνική εκπαίδευση- επιφέρει αρνητικά απο-
τελέσµατα στα ελληνόπουλα τελευταίας γενιάς σε όλη την
ελληνική διασπορά. Ξέρετε ότι το µεγαλύτερο ελληνικό σχολείο,
το σχολείο «Αριστοτέλης» στο Μόναχο, η µεγαλύτερη σχολική
µονάδα µε πάνω από επτακόσιους πενήντα µαθητές είναι πιθανόν
να πάψει να λειτουργεί λόγω µη ανανέωσης του συµβολαίου του;
Τι κάνατε γι’ αυτό, αν πράγµατι νοιάζεστε για τους απόδηµους;
Πόσο υποκριτικό, λοιπόν, να λέτε ότι σας ενδιαφέρει και θέλετε
να ενισχύσετε τον ακατάλυτο δεσµό µε την πατρίδα, όταν δεν
έχουν σχολεία. 

Ας αναλύσουµε, όµως, και τις υπόλοιπες παρεµβάσεις µας.
Από την πρώτη µέρα σας καταθέσαµε τους προβληµατισµούς,
τον Δεκέµβριο. Είµαστε µαζί µε την κ. Πούλου και τον κ. Ξανθό-
πουλο. Τεκµηριωµένα σας καταθέσαµε πρόταση για ολοκληρω-
µένες ρυθµίσεις. Πρώτον, καταθέσαµε προτάσεις για το θέµα της
ταυτοπροσωπίας και της αξιοπιστίας για όσους διαµένουν στο
εξωτερικό και για όσους αδυνατούν να έρθουν στα εκλογικά τµή-
µατα στο εσωτερικό. Σας καταθέσαµε επιπλέον µία πρόταση για
την αξιόπιστη τρίτη οντότητα, αλλά καταθέσαµε και µία πρόταση
για την ανεξάρτητη εκλογική αρχή. 

Εσείς δεν έχετε δυνατότητα να συζητήσετε καµµία πραγµατική
δηµοκρατική µεταρρύθµιση. Περνιέστε για ψευτοεκσυγχρονι-
στές, ενώ δεν έχετε µία µεταρρυθµιστική πρόταση να καταθέσετε
που να προχωράει µπροστά τη δηµοκρατία µας και να ενισχύει
το κράτος δικαίου και τις λειτουργίες της διοίκησης στην Ελλάδα;

Τα περισσότερα κράτη έχουν υιοθετήσει µία τέτοια πρωτοβου-
λία για την ανεξάρτητη εκλογική αρχή, µε τη συµµετοχή δικαστι-
κών λειτουργών, ανεξάρτητων αρχών, του επιστηµονικού
κόσµου, των κοµµάτων, για να υπάρχει διασφάλιση και διαφάνεια
της φερεγγυότητας για χρήση πληροφοριακών συστηµάτων και
κυρίως για την εξασφάλιση της δυνατότητας να ασκείται το εκλο-
γικό δικαίωµα σε όσους απουσιάζουν. 

Εµείς, λοιπόν, καταθέσαµε και τη µεγάλη πρόταση-τοµή για το
ηλεκτρονικό εκλογικό κατάλογο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Γιατί υπάρχει ο ηλεκτρονικός εκλογικός κατάλογος στο Υπουρ-
γείο Εσωτερικών. Και δεν το ξέρουµε µόνο ως ΣΥΡΙΖΑ, που το
γνωρίζουµε πολύ καλά και το έχουµε εφαρµόσει, αλλά υπάρχει
διότι εξυπηρετείται τµήµα του και στην ψηφιακή πύλη στο συγκε-
κριµένο νοµοσχέδιο. Εξάλλου, έτσι θα βγει κι ο έκτακτος εκλογι-
κός κατάλογος για τα ψηφοδέλτια που δεν θα φτάσουν ποτέ
επιστολικά. 

Ο ειδικός αυτός, λοιπόν, εξειδικευµένος ηλεκτρονικός κατάλο-
γος, µία καθολική εφαρµογή, εξασφαλίζει µε διαφάνεια το εκλέ-
γειν, χωρίς τον κίνδυνο διπλοψηφίας, επιλύει πρακτικά προβλή-
µατα, την ταχύτητα, το κόστος, το κλιµατικό αποτύπωµα. Κι όχι
να ψάχνουν τα κούριερ σε όλη την Ελλάδα τους φακέλους, κύριε
Λιβάνιε. Αυτό είναι εκσυγχρονισµός; Αυτό το οποίο έχετε εισάγει
είναι η ψηφιακή καθυστέρηση. Και µάλιστα, αυτό το εργαλείο
υπηρετεί πλήρως την κρίσιµη συνταγµατική πρόβλεψη της αµε-
σότητας και της µυστικότητας. Οι περιπτώσεις, παραδείγµατος
χάριν, των εποχικώς εργαζοµένων θα ικανοποιηθούν, αλλά και οι
Έλληνες και οι Ελληνίδες που βρίσκονται για οποιοδήποτε λόγο
στην ελληνική επικράτεια επίσης θα εξυπηρετηθούν. Διευκολύ-
νονται µε αυτόν τον ενιαίο ηλεκτρονικό κατάλογο γιατί ψηφίζουν
µε φυσική παρουσία στα εκλογικά τµήµατα της περιοχής που βρί-
σκονται.

Να σας πω και την αλήθεια. Συζητούσαµε µε τον κ. Ξανθό-
πουλο - ότι υπάρχουν χωριά που έχουν εκλογικά τµήµατα και
µπορεί να προσέλθει ο πολίτης, αλλά δυστυχώς πολλά χωριά
στην περιφέρεια στη Δράµα δεν έχουν πλέον ΕΛΤΑ γιατί τα έχετε
κλείσει. Πώς απαντάται, λοιπόν, αυτό το ερώτηµα; Περιορίζει τη
δυνατότητα, ενώ υπάρχει. Εσείς κλείνετε τ’ αυτιά σας.

Ακούσαµε ότι ένα από τα επιχειρήµατα που λέτε για να µην
εφαρµοστεί ο ηλεκτρονικός εκλογικός κατάλογος είναι η ψη-

φιακή καθυστέρηση. Τώρα είναι δυνατόν εσείς, οι άριστοι της Κυ-
βέρνησης, που ο κ. Πιερρακάκης για τέσσερα χρόνια έκανε «ψη-
φιακή επανάσταση», να επικαλείστε ότι δεν υπάρχει δίκτυο για
να γίνει η λειτουργία του ηλεκτρονικού καταλόγου, τον οποίο
εµείς τον χρησιµοποιήσαµε στις εσωκοµµατικές εκλογές του ΣΥ-
ΡΙΖΑ – Προοδευτική Συµµαχία;

Εµείς καταθέσαµε και άλλη µία τροπολογία για την αυτόνοµη
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος για τα άτοµα µε ειδικές ανά-
γκες, όπως προβλέπεται από το Σύνταγµα, από τη συνθήκη για
τη λειτουργία της Ευρωπαϊκής Ένωσης, από τον Χάρτη Θεµελιω-
δών Δικαιωµάτων επίσης της Ευρώπης, τη σύµβαση του Οργανι-
σµού Ηνωµένων Εθνών, µε πρότυπα προσβάσιµα καταστήµατα
ψηφοφορίας και εκλογικά τµήµατα µε βοηθητικό εξοπλισµό. Τί-
ποτα. Ούτε αυτό το ακούσατε. Δεν ακούτε, λοιπόν, ούτε τους
οδηγούς καλών εκλογικών πρακτικών. 

Για όλα αυτά, για εµάς ένα πράγµα είναι ξεκάθαρο. Το κίνητρό
σας είναι µόνο το κοµµατικό συµφέρον. Ακόµα κι αυτά που κα-
ταθέτετε εδώ, ακόµα και ο λόγος που απαγγέλλετε από το Βήµα
της Βουλής έχει να κάνει µόνο µε το εκλογικό ακροατήριο, όχι µε
τις δηµοκρατικές διαδικασίες, όχι µε την εκλογική διαδικασία, όχι
µε τα δικαιώµατα των πολιτών, όχι µε τα συµφέροντα της χώρας. 

Και οφείλω να πω ότι έτσι απαξιώνεται η πολιτική, έτσι θίγεται
η πολιτική στην Ελλάδα, έτσι κατεβαίνει το επίπεδο της πολιτικής.
Γι’ αυτό και υπάρχουν και σοβαρά προβλήµατα µέσα στην κοινω-
νία µας. Αυτό είναι κοµµατική ιδιοτέλεια, είναι ανεπάρκεια, είναι
υποκρισία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Εµείς θέσαµε πρώτα το δικαίωµα των πολιτών και τα θέµατα
της δηµοκρατίας και όχι τη δική µας, αν θέλετε, εκλογική κοµµα-
τική εξυπηρέτηση. Γι’ αυτό και είπαµε στην πρότασή σας ναι,
εµείς θα κάτσουµε να το συζητήσουµε. Παρ’ ότι έχει σοβαρά ελ-
λείµµατα το νοµοσχέδιο, που φαίνονταν από την συνέντευξη
τύπου, εµείς είπαµε ναι, θα κάτσουµε να το συζητήσουµε. Αυτό
υποδηλώνει και το «επί της αρχής» στις επιτροπές, ότι για εµάς
το θέµα της επιστολικής ψήφου και του συνταγµατικού δικαιώ-
µατος είναι πολύ πιο σηµαντικό από τις δικές σας µεθοδεύσεις,
για να ασχοληθούµε µε τα δικά σας λάθη κατά προτεραιότητα.
Κατά προτεραιότητα εµείς ασχολούµαστε µε τη δηµοκρατία και
τα δικαιώµατα των πολιτών. Αυτό σήµαινε η δική µας στάση.

Εσείς, βέβαια, δεν δείξατε ούτε επάρκεια, ούτε µεταρρυθµι-
στική δυνατότητα, ούτε δηµοκρατική προσήλωση. Εσείς θεωρή-
σατε ότι η συναίνεσή µας είναι δυνατότητα για εσάς, ένα πάσο,
ένα ελευθέρας για να το χρησιµοποιήσετε για τους κοµµατικούς
σκοπούς. Γι’ αυτό και ο κ. Μητσοτάκης την Κυριακή εξέφρασε τη
χαρά του για την ευρεία πλειοψηφία. Τώρα ή δεν παρακολουθεί
τι γίνεται στη Βουλή ή δεν τον ενηµερώσατε. Δηλαδή, είναι δυ-
νατόν να έχει καταθέσει ο ΣΥΡΙΖΑ δέκα τροπολογίες και πολλές
άλλες άλλα κόµµατα και να νοµίζει ο κ. Μητσοτάκης ότι εµείς συ-
νηγορήσαµε σε αυτή τη διαδικασία; 

Έρχεται δε εκ των υστέρων να καταθέσει τη χθεσινή τροπολο-
γία -διότι η κ. Κεραµέως εκ στόµατος του κ. Μητσοτάκη πήρε την
εντολή υποθέτω, για να υπηρετήσει πάλι το κοµµατικό συµφέρον.
Δηλαδή, αναγνωρίζει στα άλλα κόµµατα τη δυνατότητα των
υπερβάσεων και της συναίνεσης και ο ίδιος έρχεται να ξαναδυ-
ναµιτίσει τη διαδικασία.

Κοιτάξτε, δεν σας ενδιαφέρει καθόλου ούτε πώς θα δυναµώσει
η δηµοκρατία µας, ούτε πώς θα δυναµώσει η εµπιστοσύνη της
κοινωνίας στην πολιτική. Με τέτοιες πρακτικές η πολιτική απα-
ξιώνεται και αυτό δείχνουν και τα ποσοστά της αποχής. Τι µας
λέτε τώρα, ωραία λόγια, ότι τάχατες έτσι θα λύσετε το πρόβληµα
της αποχής, όταν πείθετε τον πολίτη ότι ό,τι και να λέει τα προ-
βλήµατα έρχονται απ’ έξω, η Κυβέρνηση δεν ευθύνεται και υπάρ-
χει προσωπική ευθύνη στον πολίτη για όλα τα προβλήµατα τα
οποία ζει;

Η στάση µας είναι ξεκάθαρη. Εµείς µε τη συνταγµατική πρό-
βλεψη συµφωνούµε και µε τη συνταγµατική πρόβλεψη της αµε-
σότητας, της µυστικότητας, ξεκάθαρα, αλλά και µε την εξαίρεση
του κανόνα για τη δυνατότητα επιστολικής ψήφου για όσους
αδυνατούν και όσες αδυνατούν αποδεδειγµένα να προσέλθουν.
Γιατί αυτό πρέπει να γίνει µε σύγχρονα εργαλεία. Εσείς δεν δε-
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χθήκατε τίποτα, αντιθέτως προκαλείτε εντάσεις.
Οι όροι που σας θέσαµε παραµένουν απαράβατοι και το δη-

λώνουµε ξεκάθαρα. Οι τροπολογίες µας για τον ηλεκτρονικό κα-
τάλογο, για τη διευκόλυνση των ΑΜΕΑ και για την αξιόπιστη
οντότητα για το αδιάβλητο της εσωτερικής ψήφου είναι απαρά-
βατες προϋποθέσεις και τις έχετε ήδη απορρίψει. Έχετε δυναµι-
τίσει εσείς οποιαδήποτε δυνατότητα συναίνεσης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Αλλά και η τροπολογία για τους απόδηµους και τις περιφέρειες
των αποδήµων για το δικαίωµα του εκλέγεσθαι είναι επίσης κόκ-
κινη γραµµή για τον ΣΥΡΙΖΑ, γιατί βάζουµε πρώτα από όλα τα δι-
καιώµατα των αποδήµων και των Ελλήνων πολιτών. Δεν δίνουµε
συγχωροχάρτι, δεν ετεροκαθοριζόµαστε, ούτε νευριάζουµε για
τις µεθοδεύσεις σας, γιατί είναι πάνω από όλα µπροστά µας το
δηµοκρατικό καθήκον. Εµείς εκπροσωπούµε τους πολίτες και οι
πολίτες θέλουν περισσότερη και ισχυρότερη δηµοκρατία.

Για εµάς είναι προτεραιότητα να απαντήσουµε στις ανάγκες
και στις απαιτήσεις. Πρέπει να απαντήσουµε στη δυνατότητα εκ-
συγχρονισµού του δηµοκρατικού συστήµατος, διασφαλίζοντας
το δικαίωµα της συµµετοχής. Για να το πούµε απλά να το κατα-
λάβουν και οι πολίτες, εµείς θέλουµε να δυναµώσουµε την πρό-
σβαση στις εκλογές, να δυναµώσουµε το εκλογικό δικαίωµα για
τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, για τους νέους εργαζόµενους. Θέ-
λουµε να ακουστεί πιο δυνατά η φωνή των νέων εργαζοµένων και
όλων των νέων πολιτών και αυτό εξασφαλίζει ο ηλεκτρονικός
εκλογικός κατάλογος. Είναι πολιτική µας επιλογή. Θα συνεχί-
σουµε να εργαζόµαστε για την ποιότητα της δηµοκρατίας και για
τη φερεγγυότητα, αξιοπιστία και αποτελεσµατικότητα του πολι-
τικού συστήµατος, αλλά και για να υπερασπιστούµε όσα θίγει κα-
θηµερινά ο κ. Μητσοτάκης, το κράτος δικαίου, τη δικαιοσύνη, την
ελευθεροτυπία, τις ανεξάρτητες αρχές, την αξιοκρατία. Είναι
προφανές ότι δεν θα συνηγορήσουµε σε ένα νοµοθέτηµα, όπως
το αφήνετε, ατελές, µε σοβαρά δηµοκρατικά προβλήµατα, που
προσβάλλει βασικές αρχές του Συντάγµατος, παρ’ ότι δώσαµε
τη δυνατότητα να υπάρχει συναίνεση και η Κυβέρνηση δεν το
έκανε, παρ’ ότι κάναµε υπερβάσεις, κάναµε και προτάσεις, αλλά
δεν µπορούµε να κάνουµε κάτι άλλο.

Να το ξεκαθαρίσουµε στους Έλληνες και στις Ελληνίδες: Η
Αντιπολίτευση αποδείχθηκε συνεπής. Η Κυβέρνηση αποδείχτηκε
και ανεπαρκής και ασυνεπής και είναι προφανές ότι δεν θα υπάρ-
χει καµµία ψήφος του ΣΥΡΙΖΑ σε µια τέτοια εξέλιξη. Είναι ξεκά-
θαρο ότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Η χώρα µας έχει ανάγκη από µια νέα κοινωνική συµφωνία που
δεν θα αφορά µόνο τα ζητήµατα του εισοδήµατος, της επιβίω-
σης, της παιδείας, της υγείας, των µεγάλων δηµόσιων αγαθών,
αλλά πλέον η χώρα µας έχει ανάγκη από µια κοινωνική συµφωνία
που θα αφορά και στον πυρήνα της δηµοκρατίας, στο κράτος δι-
καίου. Η µόνη προοπτική για την ενίσχυση του κράτους δικαίου
στην Ελλάδα, για την ενίσχυση της δηµοκρατίας, είναι η ανα-
τροπή αυτής της κυβερνητικής πολιτικής, από µία ελπιδοφόρα
πολιτική αλλαγή, την οποία µπορεί να φέρει µόνο µια προοδευ-
τική κυβέρνηση.

Καλούµε, λοιπόν, τους πολίτες σε αγώνες για µια δηµοκρατική,
προοδευτική αλλαγή στην Ελλάδα και προφανώς αυτή η πρό-
σκληση είναι ανοιχτή και στις υπόλοιπες προοδευτικές δυνάµεις.
Να συµβάλουµε για µια πραγµατική, σύγχρονη, αλλά και δηµο-
κρατική πρόταση. Η Ελλάδα έχει ανάγκη µια ισχυρή, σύγχρονη,
ανθρώπινη πολιτεία που θα έχει σχέδιο, δεν θα αφήνει κανέναν
και καµµία µόνο ή µόνη και πάνω απ’ όλα θα στηρίζει τη δηµο-
κρατία. Γιατί σήµερα αυτό είναι το πρώτιστο καθήκον για όλους
µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ κ. Φά-
µελλο.

Έχει ζητήσει τον λόγο για µια παρέµβαση η κυρία Υπουργός.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Φάµελλε, σας άκουσα µε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή
και θα ήθελα να απαντήσω σε σηµεία που θέσατε.

Σηµείο πρώτο, για να αναδείξουµε ακριβώς την ασυνέπεια που
διακατέχει το κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, η εισηγή-
τρια σας εισηγήθηκε ότι δεν έγινε κανένας διάλογος. Κι όµως
εγώ ακούγοντας σας κάνατε, τουλάχιστον, έξι αναφορές σε συ-
νάντηση ενηµέρωσης που κάναµε µαζί, σε προτάσεις που κατα-
θέσατε, σε ανταλλαγή απόψεων. Πώς συµβαδίζουν τα δύο; Πώς
από τη µια δεν έγινε κανένας διάλογος και από την άλλη έξι ανα-
φορές του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας σε συνά-
ντηση ενηµέρωσης, ανταλλαγής απόψεων; Και µάλιστα έχω ήδη
ανακοινώσει ότι έχουµε ενσωµατώσει και προτάσεις που κατέ-
θεσε η εισηγήτρια σας.

Σηµείο δεύτερο, αναφερθήκατε στην πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για
το δικαίωµα του εκλέγεσθαι. Δεν το εξηγήσετε λίγο περισσότερο.
Θέλετε η ψήφος των αποδήµων να µετράει µόνο για αυτούς τους
τέσσερις Βουλευτές και όχι για το συνολικό εκλογικό αποτέλε-
σµα. Άρα ότι θέλετε διαφορετική βαρύτητα, µικρότερη βαρύτητα
στην ψήφο των αποδήµων σε σχέση µε την ψήφο των εντός επι-
κρατείας. Αυτό, κύριε Φάµελλε, είναι κατάφωρα αντισυνταγµα-
τικό. Αυτή είναι η πρότασή σας; Βγείτε και πείτε το, όµως, στους
απόδηµους, ότι θέλετε να έχουν δεύτερης κατηγορίας ψήφο οι
απόδηµοι Έλληνες.

Τρίτο σηµείο, αφήσατε να εννοηθεί ότι η αρχή προστασίας δε-
δοµένων προσωπικού χαρακτήρα έχει ζητήµατα µε το νοµοσχέ-
διο. Ίσως δεν σας ενηµέρωσαν οι συνεργάτες σας για το τι
ειπώθηκε στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής. Διαβάζω από τα
πρακτικά των εκπροσώπων της αρχής: «Ο κύριος πρόεδρος της
αρχής είναι υπέρ του σχεδίου νόµου της καθολικής ψήφου, όπως
και η αρχή. Δεν εξέφρασε αµφιβολίες για την προστασία προσω-
πικών δεδοµένων. Απλά έκανε αναφορά σε κάποιες διατάξεις που
χρήζουν αποσαφήνισης και συµπλήρωσης. Κάποιες ειδικές δια-
τάξεις χρήζουν συµπλήρωσης, διευκρίνισης και αποσαφήνισης.
Εννοείται ότι είµαστε υπέρ του σχεδίου νόµου για τη διευκόλυνση
όλων των εκλογέων στην Ευρωπαϊκή Ένωση και εκτός για την
επιστολική ψήφο». Αυτά τα είπε η Αρχή Προστασίας Δεδοµένων
Προσωπικού Χαρακτήρα στην αρµόδια επιτροπή.

Σηµείο τέταρτο, αφήσατε να εννοηθεί ότι η τροπολογία που
κατατέθηκε δεν έχει καµµία σχέση µε το αντικείµενο του νοµο-
σχέδιου. Μάλιστα. Το αντικείµενο του νοµοσχεδίου, µε ένα από
τα βασικά του σηµεία, έχει να κάνει µε το πώς θα διευκολύνουµε
εκλογείς µέσω της επιστολής ψήφου. Ποια πιο σχετική τροπολο-
γία από τη συγκεκριµένη, η οποία στοχεύει ακριβώς στο να διευ-
κολύνει εκλογείς µέσω της επιστολική ψήφο;

Έρχοµαι στο τελευταίο σηµείο, κύριε Φάµελλε. Ξέρετε, εµείς
εδώ συζητάµε, είµαστε σε έναν µικρόκοσµο, διότι η µεγάλη ει-
κόνα έξω είναι άλλη. Ποια είναι η µεγάλη εικόνα, τόσο για τους
Έλληνες εντός της επικράτειας, όσο και για τους Έλληνες εκτός
επικράτειας; Μας παρακολουθούν ξανά και ξανά, περνάνε τα
χρόνια, περνάνε οι δεκαετίες. Ένα πράγµα τους απασχολεί. «Θα
µας δώσετε -λένε- επιτέλους το δικαίωµα της επιστολικής ψήφου
χωρίς περιορισµούς»; Αυτό ρωτούν. Και η αλήθεια είναι ότι στην
αρχή είπατε «ναι, είµαστε υπέρ». Έκτοτε, όµως, πολλές ανακο-
λουθίες.

Πρώτη ανακολουθία: Πώς γίνεται ένα κόµµα να ψηφίζει επί της
αρχής ένα νοµοσχέδιο, να λέει «ναι» επί της αρχής και µια ώρα
αργότερα να ψηφίζει «ναι» στην ένσταση αντισυνταγµατικότητας.
Δηλαδή, αυτό που µόλις ψήφισε -δεν µιλάω για την τροπολογία,
µιλάω για το νοµοσχέδιο- είναι αντισυνταγµατικό.

Σηµείο δεύτερο: Πώς γίνεται να λες ότι είσαι υπέρ της επιστο-
λικής ψήφου για τους Έλληνες πολίτες του εξωτερικού για τις
ευρωεκλογές, αλλά όχι για τις εθνικές εκλογές; Τι λέτε, δηλαδή,
σε έναν Έλληνα πολίτη που µένει στο Μπουένος Άιρες; «Ναι, στις
ευρωεκλογές ψήφισε µε επιστολική ψήφο, αλλά για τις εθνικές
εκλογές πάρε ένα αεροπλάνο, ταξίδεψε για τρεις ώρες για να
πας στη Βόρεια Αµερική που έχει εκλογικό τµήµα και ψήφισε από
εκεί». Και πώς γίνεται -αν καταλαβαίνω καλά- αρχικά να λες «ναι»
στην επιστολική ψήφο και µετά να λες «όχι»;

Ακόµα, κύριε Φάµελλε, αν διαφωνείς µε µια διαδικασία, τι
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σχέση έχει αυτό µε την ουσία, µε το δικαίωµα των Ελλήνων του
εξωτερικού να µπορέσουν επιτέλους να µην έχουν πρακτικούς
περιορισµούς στην άσκηση του δικαιώµατος της ψήφου;

Και κάτι ακόµα. Πώς γίνεται ο πρόεδρος σου να είναι απόδη-
µος, να υπερασπίζεται διαχρονικά τον πιο ενεργό ρόλο των απο-
δήµων και ξαφνικά να υπαναχωρείς από τη στάση και να λες ένα
µεγάλο «όχι».

Κλείνω µε το εξής: Ο πρόεδρός σας, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, θα
περιοδεύσει σε χώρες του εξωτερικού εν όψει ευρωεκλογών,
τώρα φαντάζοµαι, το επόµενο διάστηµα. Ένα ερώτηµα θα έχουν
για εκείνον οι απόδηµοι Έλληνες, οι πρώην συµπολίτες του στην
Αµερική για παράδειγµα. «Γιατί η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δεν
ψηφίζει την επιστολική ψήφο, ενώ υπάρχει αυτή η δυνατότητα»;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υπουργό.
Τον λόγο έχει ο κ. Φάµελλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
η κ. Κεραµέως επέλεξε να µου θέσει έξι, επτά ερωτήσεις και
επειδή είναι πολύ κρίσιµο το ζήτηµα επέλεξα να απαντήσω προ-
σωπικά, γιατί αυτές τις συζητήσεις τις έχουµε κάνει και µαζί.

Ας ξεκινήσω, λοιπόν, ένα-ένα γιατί οφείλουν να ξέρουν και τα
υπόλοιπα κόµµατα. 

Πρώτο ζήτηµα: Πώς η κ. Πούλου, εισηγήτρια µας και αρµόδια
τοµεάρχης επικαλείται και κατέθεσε την έλλειψη συνεννόησης
και διαβούλευσης, αφού εγώ αναφέρθηκα έξι φορές στη συνά-
ντηση, την οποία κάναµε τον Δεκέµβριο; Ναι, αναφέρθηκα ότι
ήταν και η κ. Πούλου και ο κ. Ξανθόπουλος πολύ απλά γιατί, κύριε
Πρόεδρε, η κυρία Υπουργός ήρθε µετά από µια συνέντευξη
τύπου να µας παρουσιάσει µε δική της πρόταση, το σχέδιο νόµου
-δεν το είχαµε σε κείµενο- και είχαµε την επάρκεια από εκείνη τη
συνάντηση να καταθέσουµε ερωτήµατα: Πρώτον, για τη συντα-
γµατικότητα, όσον αφορά τα θέµατα της αµεσότητας και της µυ-
στικότητας. Σας το θέσαµε. Δεύτερον, όσον αφορά τις τεχνικές
και γραφειοκρατικές αγκυλώσεις και όλο αυτό το πήγαινε-έλα µε
τα κούριερ σε όλο τον κόσµο. Σας το θέσαµε. Τα δυσπρόσιτα
χωριά και το κλείσιµο των ταχυδροµείων. Σας το θέσαµε. Όλα τα
ζητήµατα τα οποία και σήµερα είναι στην επικαιρότητα. Σας τα
θέσαµε χωρίς να έχουµε δει το σχέδιο νόµου. Και εσείς τι κάνατε;
Κωφεύσατε. Βγάλατε σε διαβούλευση το νοµοσχέδιο, χωρίς να
λάβετε τίποτα υπ’ όψιν σας. Άρα δεν κάνετε διάλογο, κυρία Κε-
ραµέως. Τον καθρέφτη κοιτάτε και µιλάτε. Το ζήτηµα είναι
ακούτε; Δεν κάνατε διάλογο. Και ορθώς η κ. Πούλου είπε ότι δεν
κάνατε καµµία διαβούλευση. Δεν ακούσατε τίποτα και κάνατε την
διαβούλευση του opegov.gr την Πρωτοχρονιά και τα Φώτα, χωρίς
καµµία συζήτηση µε ανεξάρτητες αρχές, µε δικαστικούς, µε επι-
στήµονες, µε τη διανόηση, µε την κοινωνία των ενεργών πολιτών.
Καµµία. Αυτό είναι διαβούλευση; Όχι. 

Το ξεκαθαρίζω, κύριε Πρόεδρε και κλείνω την πρώτη απά-
ντηση. Η Κυβέρνηση επέλεξε το εκλογικό σύστηµα που τη συµ-
φέρει και στη συνέχεια υποβίβασε τη συζήτηση επιστολικής
ψήφου µόνο και µόνο για τα κοµµατικά της συµφέροντα. Αυτό
είναι κατάντια, είναι κατήφορος και δεν το παίρνουµε πίσω. Καµ-
µία συναίνεση. Η χθεσινή δε κατάθεση τροπολογίας για ένα θέµα
που απαιτεί διευρυµένη πλειοψηφία διακοσίων Βουλευτών µε αι-
φνιδιαστικό τρόπο, αποδεικνύει ότι όχι απλά δεν θέλετε την συ-
ναίνεση, αλλά την υπονοµεύετε. Υπονοµεύσατε τη συναίνεση και
µε τη χθεσινή προσπάθειά σας, γιατί δεν θέλετε να υπάρξει συ-
ναίνεση για να πηγαίνετε και να λέτε ότι µόνο εσείς προτείνετε
κάτι. Δεν θα σας περάσει όµως στους αποδήµους γι’ αυτό στις
αντιδράσεις σας δηµους, έχετε πολύ πανικό, το βλέπουµε.

Και θα κλείσω µε αυτή την τελευταία ερώτηση. Την αφήνω για
το τέλος, όµως. 

Δεύτερο ζήτηµα: να µετράει ή να µην µετράει η ψήφος των
αποδήµων; Εγώ από ό,τι γνωρίζω από τη διαβούλευση που
έχουµε κάνει οι απόδηµοι θέλουν και να έχουν εκλογικές περιφέ-
ρειες του εξωτερικού και να εκλέγουν απευθείας τους αντιπρο-
σώπους τους και να υπάρχει ενιαίο ψηφοδέλτιο. Αυτό πρότεινε
η τροπολογία µας. Ρωτήστε τους απόδηµους αν θα το δεχτούν
ή όχι. Όλα τα υπόλοιπα αφήστε τα. Οτιδήποτε έχουν προτείνει

οι απόδηµοι είναι µέσα στην τροπολογία µας. Τα υπόλοιπα είναι
κόλπα. Και ξέρετε γιατί είναι κόλπα και γιατί µιλάει για την προ-
σµέτρηση; Γιατί το µόνο που σας ενδιαφέρει, κυρία Κεραµέως,
είναι το εκλογικό ποσοστό. Δηλαδή δεν ενδιαφέρει την Κυβέρ-
νηση, δεν ενδιαφέρει τη Νέα Δηµοκρατία το δικαίωµα του εκλέ-
γεσθαι και του εκλέγειν των αποδήµων, αλλά πώς θα πάρει η ίδια
ψήφους. Τα ψηφαλάκια. Γι’ αυτό τα κάνει όλα. Είναι ξεκάθαρο.
Το ότι εσείς έχετε µόνο µία ψηφοθηρική ανάγνωση είναι ξεκά-
θαρο. Και αυτό κατάντια. 

Πάµε στην Τρίτη. Λέει η κ. Κεραµέως ότι δεν άκουσε από την
αρχή και τον πρόεδρο της αρχής για την προστασία των προσω-
πικών δεδοµένων παρατηρήσεις. Γιατί µου διάβασε τα πρακτικά.
Ναι, αλλά εγώ σας άκουσα, κυρία Κεραµέως, στην εναρκτήρια
τοποθέτησή σας χθες, λίγο πριν ρίξετε τη νάρκη για την τροπο-
λογία, που είπατε ότι φέρνετε νοµοτεχνικές βελτιώσεις για να
τροποποιήσετε το νοµοσχέδιο σύµφωνα µε τις επισηµάνσεις του
Προέδρου της Αρχής Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία) 

Το παραδεχτήκατε και η ίδια και τώρα µου λέτε ότι δεν υπάρχει
πρόβληµα;

Πάµε στο επόµενο, τέταρτο. Μου λέτε ότι δεν είναι πρόβληµα
το ότι δεν συνάδει η τροπολογία σας µε τον τίτλο που αφορά τις
ευρωεκλογές. Μα εδώ, κυρία Κεραµέως, δεν απαντήσατε ούτε
στη δική µας επισήµανση, ότι στο άρθρο 6 λέτε ότι σε περίπτωση
διενέργειας την ίδια µέρα βουλευτικών και ευρωεκλογών, δεν
εφαρµόζονται οι διατάξεις του παρόντος κεφαλαίου. Εκ των προ-
τέρων εσείς λέτε ότι αυτό το νοµοσχέδιο δεν µπορεί να συνδυα-
στεί µε τις εθνικές εκλογές. Και µετά µου λέτε ότι δεν είναι
πρόβληµα µόνο τίτλου; Με τα άρθρα δεν έχετε κάνει νοµοτεχνική
προσαρµογή και σας το έχουµε επισηµάνει. 

Πάµε στο βασικό ζήτηµα. Πώς γίνεται ο ΣΥΡΙΖΑ να είπε επί της
αρχής «ναι» και µάλιστα λέτε µέσα σε µία ώρα άλλαξε θέση. Δεν
καταλάβατε καλά ούτε µετρήσατε τις ώρες σωστά. Η κ. Πούλου,
η εισηγήτριά µας, ξεκινώντας η τρίτη επιτροπή είπε ότι εµείς εί-
µαστε θετικοί επί της αρχής της επιστολικής ψήφου, αλλά έχουµε
σοβαρά ερωτήµατα και επιφυλάξεις και θα συνεχίσω να σας τα
θέτω µέχρι το τέλος. Στην τέταρτη επιτροπή σάς κατέθεσε δέκα
ρυθµίσεις σε τρεις τροπολογίες εγγράφως και είναι στα Πρα-
κτικά της Βουλής. Το πήραν όλοι οι Βουλευτές, δεν µπορείτε να
το κρύψετε. Και ερχόµαστε στην αρχή της Ολοµέλειας και ο Κοι-
νοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος, ο κ. Ξανθόπουλος σας ρωτάει
«θα κάνετε δεκτές τις παρατηρήσεις; Πείτε µας, κυρία Κεραµέως,
διότι οι Βουλευτές πρέπει να ξέρουν πριν τοποθετηθούν». 

Άρα η Κυβέρνηση, κύριε Πρόεδρε, δεν έκανε καµµία από τις
τροποποιήσεις, διορθώσεις και θα έλεγα εγώ και βελτιώσεις που
προτείναµε, γιατί κάναµε πιο προωθηµένες προτάσεις και βελ-
τιώσαµε το ηµιτελές µε γραφειοκρατικά προβλήµατα αλλά και
δηµοκρατικά προβλήµατα νοµοσχέδιο σας. Γιατί πιστεύουµε ότι
είναι πιο σηµαντική η επιστολική ψήφος και το δικαίωµα της συµ-
µετοχής στις εκλογές από τις δικές σας επιδιώξεις. Υπερβήκαµε
τις δικές σας αδυναµίες. Δεν υποκύπτουµε στα δικά σας ταπεινά
κίνητρα. Έχουµε προσήλωση στα δηµοκρατικά καθήκοντα. Γι’
αυτόν τον λόγο στην πρωτολογία της η κ. Πούλου είπε πριν µπει
το θέµα της συνταγµατικότητας ότι έτσι όπως το έχετε αφήσει
το νοµοσχέδιο αυτό έχει σοβαρά αντισυνταγµατικά προβλήµατα,
πριν ανοίξει η κουβέντα για το θέµα αντισυνταγµατικότητας. Άρα
και ο κ. Ξανθόπουλος και η κ. Πούλου πριν γίνει η συζήτηση για
την ένσταση, έθεσαν πρώτοι εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ τα σοβαρά
προβλήµατα που είχαµε θέσει και στις επιτροπές. Έχουµε από-
λυτη συνέπεια.

Και σας είπα, εµείς κατορθώσαµε και υπερβήκαµε την επιφύ-
λαξη που έχουµε για τα δικά σας κίνητρα. Εσείς εξακολουθείτε
να είστε προσηλωµένοι σε ταπεινά ψηφοθηρικά κοµµατικά κίνη-
τρα. Προσβάλλετε την πολιτική διαδικασία, προσβάλλετε τη δη-
µοκρατία και συνεχίζετε να το κάνετε αυτό .

Και πάω και στο τελευταίο. Γιατί λέει να υπάρχουν διακρίσεις
µεταξύ εσωτερικού και εξωτερικού; Υπάρχει το Σύνταγµα, δεν
ξέρω αν σας λέει τίποτα αυτή η λέξη. Έτσι κι αλλιώς το έχετε
κάνει κουρελόχαρτο από τις υποκλοπές µέχρι τις ανεξάρτητες
αρχές. Δεν σας ενδιαφέρει έτσι κι αλλιώς ούτε το Σύνταγµα ούτε
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η δικαιοσύνη. Εδώ τα βάλετε µέχρι και µε τους επιστήµονες.
Αφαιρέσατε το Αστεροσκοπείο, άκουσον-άκουσον, από τη Γενική
Γραµµατεία Έρευνας, γιατί δεν σας άρεσαν οι προβλέψεις. Είναι
ανήκουστα αυτά που ζούµε, είναι παραβίαση του βασικού ευρω-
παϊκού κεκτηµένου. Το Σύνταγµα ορίζει ότι υπάρχει η θετική
κάµψη για τη διαδικασία της επιστολικής για τους απόδηµους,
γιατί αναγνωρίζει την έκταση και την αδυναµία πρόσβασης στα
εκλογικά τµήµατα.

Εµείς λοιπόν λέµε το εξής. Τα ίδια δικαιώµατα και στο εκλέγειν
και στο εκλέγεσθαι µέσα και έξω από την Ελλάδα, δηλαδή πρώ-
τον, τροπολογία για το εκλέγεσθαι στους απόδηµους, δεν δέχε-
στε τα ίδια δικαιώµατα και θα σας βαρύνει αυτό συνεχώς. Και
δεύτερον ηλεκτρονικός εκλογικός κατάλογος εντός των συντα-
γµατικών προβλέψεων για να διευκολύνεται η πρόσβαση σε όλη
την Ελλάδα για όλους τους πολίτες, χωρίς κανέναν αποκλεισµό.
Ούτε αυτό το δέχεστε!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία) 

Εµείς λοιπόν είµαστε πιο µπροστά από εσάς τα έχουµε λύσει
αυτά. 

Και τέλος, κάνατε µία ερώτηση για τον Στέφανο Κασσελάκη,
τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, πώς θα µιλήσει µε τους απόδηµους.
Κατ’ αρχάς την αγωνία που έχετε εσείς για τη συνοµιλία µε τους
απόδηµους την έχουµε καταλάβει. Η τροπολογία σας δείχνει µια
αγωνία. Θέλω να το ξεκαθαρίσω όµως. Και ο Στέφανος Κασσε-
λάκης και όλος ο ΣΥΡΙΖΑ λέει ξεκάθαρα ότι εµείς είµαστε εδώ.
Αν θέλετε να κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση µε τη διαδικασία της
διαβούλευσης και της συναίνεσης που επιβάλλει το Σύνταγµα και
για το εκλογικό σύστηµα και για την ψήφο των αποδήµων και για
τις εκλογικές περιφέρειες, είµαστε εδώ. Γιατί η δική µας µόνο
πρόταση δίνει δικαίωµα εκλέγεσθαι στους απόδηµους. Η δική
σας πρόταση δεν το δίνει. 

Εµείς λοιπόν παρ’ ότι εσείς δεν είστε επαρκείς και δεν έχετε
την ίδια πολιτική βούληση προφανώς, έχουµε κάνει τις παρεµβά-
σεις και τις προτάσεις που απαιτούνται. Εσείς είστε πολύ πίσω
από τις απαιτήσεις των αποδήµων. Και ειλικρινά αυτό που ανα-
ρωτιέµαι είναι τι θα απαντάτε τώρα τους απόδηµους που δεν
τους δίνετε το δικαίωµα του εκλέγεσθαι;

Εµείς αποδείξαµε ότι παρ’ ότι είστε κακοπροαίρετοι, εµείς εί-
µαστε καλοπροαίρετοι και συνεπείς και ανοίξαµε την κουβέντα
για την επιστολική, ξέροντας ότι έχετε πολλά ελλείµµατα στο νο-
µοσχέδιο. Κάναµε υπέρβαση για να µπορέσουµε να εξυπηρετή-
σουµε το δικαίωµα των πολιτών. Δυστυχώς εσείς δεν δώσατε
απαντήσεις. Σε µια κατηφόρα είστε. Και αυτή η κατηφόρα είναι
αντιδηµοκρατική και δυστυχώς, δηµιουργεί προβλήµατα στη
χώρα µας. 

Δεν σας προβληµατίζει αλήθεια, να είµαστε το µαύρο πρόβατο
της Ευρώπης και να συζητάει το Ευρωκοινοβούλιο συνέχεια για
τις παραβιάσεις του κράτους δικαίου στην Ελλάδα; Σε αυτό χρει-
άζεται να δώσετε µια απάντηση και όχι απλά να γυρίζετε την
πλάτη. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, ορίστε.
Μόνο σύντοµα αν µπορείτε, γιατί περιµένουν Βουλευτές.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Δύο λόγια µόνο.

Λυπάµαι που ο κ. Φάµελλος επιλέγει να φύγει. 
Πρώτα απ’ όλα αποδείχθηκε ότι ο διάλογος έγινε. Μπορεί να

µην συµφωνήσαµε σε όλα, αλλά διάλογος έγινε από τη στιχοµυ-
θία που αποκαλύφθηκε µόλις τώρα. Και µάλιστα, οι ίδιες προτά-
σεις που ενσωµατώσαµε είναι προτάσεις του ΣΥΡΙΖΑ. 

Παράδειγµα: η πρόβλεψη στα ψηφοδέλτια των µελών των εφο-
ρευτικών επιτροπών διαλογής να είναι όµοια µε αυτά της επιστο-
λικής ψήφου. Πρόταση της κ. Πούλου και του ΣΥΡΙΖΑ. Η πρόβλε-
ψη για υπουργική απόφαση που καθορίζει κάθε τεχνική λεπτοµέ-
ρεια της διαδικασίας. Πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ, ενσωµατώθηκε. 

Σχετικά µε την πρόταση για τους απόδηµους, δεν απαντήθηκε
το µείζον. Ποιο είναι το µείζον; Θα έχει διαφορετική βαρύτητα η
ψήφος των αποδήµων σε σχέση µε την ψήφο των εντός επικρα-
τείας; Γιατί αυτό είναι το µείζον στο οποίο δεν δόθηκε απάντηση.

Δηµόσια διαβούλευση: έγινε κανονικά, ενενήντα έξι ολόκληρα
σχόλια, ενσωµατώθηκαν αρκετά από αυτά και συνεχίστηκε και
στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής. 

Ηλεκτρονικός κατάλογος: Εγώ ρωτώ τον ΣΥΡΙΖΑ πώς θα λύσει
το ζήτηµα των ατόµων µε αναπηρία που δεν µπορούν να ψηφί-
σουν, των συµπολιτών µας των ηλικιωµένων, των φοιτητών οι
οποίοι είναι σε εξεταστική περίοδο, των εποχικά εργαζοµένων.
Εσείς έχετε µια λύση µόνο για όσους πάνε µε φυσική παρουσία
στο τµήµα. 

Πώς θα απαντήσουµε σε όλους τους συµπολίτες µας, που δεν
µπορούν να πάνε µε φυσική παρουσία; Τι λέτε, λοιπόν, στα άτοµα
µε αναπηρία; Τι λέτε στους συµπολίτες µας; Τι λέτε στους επο-
χικά εργαζόµενους, που δεν µπορούν να πάρουν άδεια στις 9 Ιου-
νίου, που δεν µπορούν να πληρώσουν 50 ευρώ ή 100 ευρώ; Τι
λέτε στους φοιτητές εν µέσω εξεταστικής περιόδου; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-

ρακαλώ ησυχία!
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Άρα, αυτό που

προτείνετε δεν λύνει το ζήτηµα. Το ερώτηµα, λοιπόν, παραµένει.
Τονίζω ότι το ερώτηµα παραµένει, διότι το µείζον παραµένει.
Ποιο είναι το µείζον; Έχουµε το δέντρο και έχουµε το δάσος. Οι
πολίτες δεν ασχολούνται µε θέµατα διαδικασίας, χωρίς να θέλω
να τα υποβαθµίσω. Βλέπουν το δάσος -και ποιο είναι το δάσος;
Ότι έχουµε 2024 και ότι για πενήντα χρόνια συζητάµε για το πώς
θα διευκολύνουµε στους Έλληνες συµπολίτες µας την άσκηση
του δικαιώµατος ψήφου. Αυτό συζητάµε και εκεί θα είναι που θα
κληθούµε όλοι µας να δώσουµε µια απάντηση για το κατά πόσον
αδράξαµε ή όχι µία ευκαιρία.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Υπουργέ.
Επόµενος οµιλητής ο κ. Συµεών Κεδίκογλου Βουλευτής του

ΣΥΡΙΖΑ. 
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα συνεχίσω, λοιπόν, από το σηµείο που άφησε ο Πρόεδρός

µας πριν, κάνοντας την κριτική γι’ αυτό το νοµοσχέδιο.
Αναρωτιέµαι, κύριοι της Κυβέρνησης, πόσο χαµηλά φτάνει ο

πάτος του βαρελιού σε θέµατα σωστής νοµοθέτησης; Αυτή η
τροπολογία έφερε τα πάνω-κάτω στην όποια συναίνεση προσπα-
θούσαµε να φέρουµε και κάνει τους Βουλευτές σας -άκουσον,
άκουσον- να µιλάνε για τοµές και µεταρρυθµίσεις. 

Πραγµατικά, κύριοι της Συµπολίτευσης, έχετε χάσει κάθε κρι-
τική επάρκεια και λέτε για τοµές και µεταρρυθµίσεις; Ξεπερά-
σατε τον εαυτό σας, κύριοι της Κυβέρνησης. Τι και αν η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή συστήνει να έρχονται τέτοιου είδους  αλλαγές
για εκλογικές διαδικασίες ένα χρόνο πριν; Εσείς το φέρνετε τέσ-
σερις µήνες πριν. Αλλάζετε τους κανόνες του παιχνιδιού στην πο-
ρεία. Δεν είναι, όµως, η πρώτη φορά, είστε άξια τέκνα της πάλαι
ποτέ ΕΡΕ, όπου και τα δέντρα ψήφιζαν. Και θυµίζω ότι το 1985…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ησυχία παρακαλώ! Μι-

λάει ο Βουλευτής.
ΣΥΜΕΩΝ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: …στις εκλογές για Πρόεδρο της Δη-

µοκρατίας ένας Βουλευτής σας, εξ Ιωαννίνων νοµίζω, Καλογιάν-
νης λέγεται, πήρε την κάλπη και έφυγε. Και γι’ αυτό πήρε το
προσωνύµιο «Καλπογιάννης». 

Ουσιαστικά, λοιπόν, εσείς αυτό που κάνετε είναι να προσπα-
θήσετε να πάρετε την κάλπη µε ένα βεβαίως πιο σύγχρονο και
πιο εκσυγχρονιστικό σύστηµα. Όταν το εκλογικό αποτέλεσµα δεν
είναι το επιθυµητό για τη Νέα Δηµοκρατία, τόσο το χειρότερο για
το αποτέλεσµα. Αλλάζουµε ή προσπαθούµε να αλλάξουµε τους
κανόνες, για να έρθουν στα µέτρα µας. 

Άλλωστε ο κ. Βορίδης πριν κάτι µήνες το είχε πει ξεκάθαρα,
πρέπει να κάνουµε ό,τι µπορούµε ώστε να µην έρθει ξανά στα
πράγµατα η Αριστερά. Και νοµίζω ότι η αρχική ιδέα ήταν ότι
επειδή οι οµογενείς -έτσι τουλάχιστον πιστεύετε- σε σχέση µε
τους πολίτες που ζουν εντός της χώρας, θεωρούνται πιο συντη-
ρητικό κοµµάτι, η όλη ιστορία ήταν πώς να ενταχθούν και να ψη-
φίσουν, αλλά το θέµα είναι ότι το φέρνετε µε έναν τρόπο τόσο
προκλητικό, που πραγµατικά τα λόγια περιττεύουν. 
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Ακούσαµε επιχειρήµατα, ότι είναι κάτι το οποίο ισχύει διεθνώς
και ερχόµαστε και εµείς να φέρουµε αυτή την πρακτική. Για να
δούµε, όµως, τα στοιχεία. Από τις εκατόν ενενήντα πέντε χώρες
µόνο οι εξήντα έχουν επιστολική ψήφο. Από αυτές µόνο τριάντα
τρεις έχουν επιστολική ψήφο εντός του εσωτερικού. Αλλά, προ-
σέξτε, εµείς συµφωνούµε για τις ειδικές κατηγορίες: ανθρώπους
µε αναπηρία, ανθρώπους µε κινητικά προβλήµατα, ανθρώπους
που είναι ηλικιωµένοι και πρέπει να τους διευκολύνουµε. Άλλο η
διευκόλυνση και άλλο να πάει να ψηφίσει µε επιστολική κάποιος
που το εκλογικό κέντρο είναι δίπλα στο σπίτι του. Από αυτές τις
τριάντα τρεις χώρες µόνο δώδεκα έχουν καθολική επιστολική
ψήφο. Άρα, δηλαδή, ποσοστό 5,9 επί των χωρών. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα, δεν είναι κάτι τόσο διαδεδοµένο. 

Τώρα, γιατί δεν φέρνατε αυτές τις ρυθµίσεις, όταν φέρατε τις
ρυθµίσεις για τους κατοίκους του εξωτερικού, µια συνολική ρύθ-
µιση για τις ελληνικές εκλογές; Γιατί θέλετε µε την κατάτµηση να
υπάρξει συσκότιση και να χάσουµε τη µεγάλη εικόνα. 

Ξέρετε, αγαπητοί συµπολίτες, ότι η εγγραφή σε ειδικούς κα-
ταλόγους ισχύει στο διηνεκές, αν δηλαδή κάποιος δεν το ανακα-
λέσει συνεχίζει αυτό να υπάρχει; Και αυτό καταλαβαίνετε τι θα
φέρει µια πιθανή αλλαγή διευθύνσεων, για κάποιους από τους
εκλογείς; Υπάρχει ακόµα και ο κίνδυνος της διπλοψηφίας, αφού
αν δεν περιέλθει έγκαιρα, όπως λέγεται, η ψήφος του, µπορεί να
πάει ο ίδιος και να ψηφίσει στο εκλογικό κέντρο -και καταλαβαί-
νετε πόσο δύσκολο είναι αυτό να ελεγχθεί µέσα στις ώρες που
είναι ανοιχτές οι κάλπες. 

Μπορεί να γίνει αυτό, η ταυτοπροσωπία, το ποιος παραλαµβά-
νει το εκλογικό υλικό, όχι από έναν δικαστικό αντιπρόσωπο, αλλά
από τα παιδιά του κούριερ, από το ποιος θα είναι ανάδοχος και
ποια ιδιωτική εταιρεία θα τα έχει αναλάβει όλα αυτά, όταν σή-
µερα έχουµε όλη την εµπειρία που  για να στείλεις ένα δέµα, πάει
αλλού και πάει µετά από ένα µήνα; Θα τα εξασφαλίσετε όλα
αυτά; 

Ναι, δεν δείχνουµε τέτοια εµπιστοσύνη στους ιδιώτες αναδό-
χους που θα αναλάβουν ένα τέτοιο πρότζεκτ, όταν και στην Αµε-
ρική που είναι γνωστή για την επιστολική ψήφο -που και εκεί
έχουν προβλήµατα, σας θυµίζω την ιστορία µε το Πρόεδρο
Τράµπ- τα ταχυδροµεία είναι µια οµοσπονδιακή κυβερνητική υπη-
ρεσία, που είναι καταχωρηµένη στο σύνταγµα της Αµερικής.

Θυµάµαι ότι ο Πρόεδρος της Νέας Δηµοκρατίας αλλά και στε-
λέχη, όλο αυτό το διάστηµα -και στα τηλεοπτικά πάνελ- επιχει-
ρηµατολογούσαν γιατί δεν µπορούµε να το κάνουµε τώρα, ότι
είναι διαφορετική η περιφέρεια στις Ευρωεκλογές, γιατί εκεί δεν
έχουµε θέµατα σταυρού, ότι τεστάρουµε το σύστηµα και µάλιστα
υπήρχε πρόβλεψη στο άρθρο 6 ότι σε περίπτωση που έχουµε
µαζί βουλευτικές εκλογές θα γίνουν µε διαφορετικό σύστηµα. 

Άρα, λοιπόν, τι κάνετε εδώ; Φέρνετε µια τροπολογία της τελευ-
ταίας στιγµής, θυµίζοντας τις χειρότερες πρακτικές. Θυµάµαι ότι
τέτοιου είδους πρακτικές τις βλέπαµε, για παράδειγµα, πριν τις
εκλογές σε θέµατα ρύθµισης αυθαιρέτων. Θυµάµαι κάποιους
Υπουργούς που έλεγαν τότε, είπαµε ρε παιδιά να φέρετε κάποιες
τροπολογίες αλλά µην το παρακάνετε. Εδώ τώρα αυτό το επε-
κτείνετε και για θέµατα θεσµικά. Μιλάµε για θεσµική εκτροπή, για
θέµατα που χρειάζεται να έχουν την ευρύτερη συναίνεση του Σώ-
µατος του ελληνικού Κοινοβουλίου. Άρα, λοιπόν, οι Υπουργοί,
προφανώς, δεν είχαν και οι ίδιοι ιδέα και προσπαθούν τώρα να
το υπερασπιστούν και φαίνεται ότι δεν είχαν ιδέα γιατί δεν
υπήρχε καν τέτοιο θέµα στις νοµοτεχνικές διορθώσεις. 

Άρα, ισχύει, αυτό που λέγεται ότι δεν νοµοθετούν οι Υπουργοί
αλλά κάποιο Σώµα από το σύστηµα Μαξίµου, εταιρείες συµβού-
λων που φέρνουν έτοιµα τα νοµοσχέδια. Και έτσι δικαιολογείται
η απορία των πολιτών «Μα, πώς κάποιοι Υπουργοί, χωρίς να
έχουν µεγάλο έργο, παραµένουν και είναι µόνιµοι σε κάποια
Υπουργεία;».

Κοιτάξτε, το επιχείρηµα είναι ότι προσπαθούµε να αυξήσουµε
την συµµετοχή των πολιτών. Το ερώτηµα είναι γιατί το κάνετε
τώρα; Το κάνετε από αλαζονεία του 41%; Για να φέρετε σε δύ-
σκολη θέση την Αντιπολίτευση και να είναι απολογούµενη; Για να
συνεχίσετε να έχετε µια προνοµιακή σχέση µε τους οµογενείς;
Για να προβοκάρετε, ουσιαστικά, επειδή ξέρατε ότι δεν θα το ψη-
φίσουµε και να πούµε πάλι ότι φταίει η κακή Αντιπολίτευση; 

Αυτό που είχαµε καταφέρει στη χώρα να έχουµε αναξιοπιστία
είναι, σε δύο τοµείς από το 1973 και µετά. Οι πανελλήνιες εξετά-
σεις, ο ΑΣΕΠ, που πάτε να τον πριονίσετε, βάζετε συνέντευξη -
πολύ θα θέλατε να µην υπάρχει- και βεβαίως, οι εκλογές, που
ποτέ κανένας δεν αµφισβήτησε την εγκυρότητα τους. Φαντα-
στείτε τώρα να βάλουµε και θέµατα αµφισβήτησης της αξιοπι-
στίας, που ξέρετε πόσο δύσκολα κατακτάται και σε θέµατα
εγκυρότητας των εκλογών.

Δυστυχώς, τώρα, υπάρχει ένα βαθύτερο σχέδιο. Θέλετε τον
πολίτη να παρακολουθεί από τον καναπέ, στα όρια της αποχαύ-
νωσης, να µη συµµετέχει και δυστυχώς, αυτό το πανηγύρι δηµο-
κρατίας -τη γιορτή που λέγαµε- την καταργείτε γιατί ουσιαστικά
χάνεται η µυστικότητα της ψήφου, όταν ο πολίτης ήταν µόνος
του πίσω από το παραβάν µε την κάλπη ήταν µια ιερή στιγµή. Εκεί
δεν υπήρχαν οι πιέσεις, δεν υπήρχε εργοδότης, που θα του έλεγε
τι να κάνει, δεν θα υπήρχε ο ηλικιωµένος που θα του έλεγαν τα
παιδιά του «ψήφισε αυτό». Ήταν ένα κατοχυρωµένο δικαίωµα. 

Και ξέρετε κάτι; Η συµµετοχή είναι θέµα τεχνικό, είναι θέµα να
καταλάβει ο πολίτης ότι η δηµοκρατία, ότι η πολιτική, αφορά την
καθηµερινότητα του, λύνει τα προβλήµατα του. Τότε θα πάει και
θα συµµετέχει, όταν αισθανθεί ότι υπάρχει µια γιορτή δηµοκρα-
τίας, όχι µε τέτοια τεχνικά θέµατα τα οποία, εσείς επιφέρετε και
στα οποία, βεβαίως, εµείς δεν µπορούµε να δώσουµε καµµία συ-
ναίνεση. Δυστυχώς, η σηµερινή κατάσταση είναι ένα µήνυµα πλή-
ρους απαξίωσης της εκλογικής διαδικασίας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κεδίκογλου. 
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Χρήστος Καπετάνος Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΠΕΤΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυ-

ρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζουµε σήµερα ένα θεµελιώδες
νοµοθέτηµα για την εξέλιξη της ελληνικής δηµοκρατίας. Και εύ-
λογα θα µπορούσε να πει κανείς: Γιατί για κάτι που εξελίσσει την
κοινοβουλευτική µας διαδικασία, τους δηµοκρατικούς µας θε-
σµούς, υπάρχει τέτοια στάση και συµπεριφορά επαµφοτερί-
ζουσα από την αντιπολίτευση; 

Νοµίζω, το ερώτηµα είναι απλό και η απάντηση απλούστερη.
Διότι η Αντιπολίτευση δεν θέλει να βλέπει την Ελλάδα να εκσυγ-
χρονίζεται. Το gov.gr, η τεχνητή νοηµοσύνη, η ψήφος των Ελλή-
νων του εξωτερικού, το εκλογικό σύστηµα που ψηφίσαµε
καταργώντας την απλή αναλογική, είναι νοµοσχέδια και νόµοι του
κράτους που αλλάζουν τη δοµική σύνθεση της ελληνικής Δηµο-
κρατίας και πάνε τη χώρα µας πιο µπροστά. 

Αυτό προφανώς στην Αντιπολίτευση δεν αρέσει. Και δεν υπάρ-
χει κανένας άλλος λόγος. Ο βασικός είναι ότι δεν της βγαίνουν
τα «κουκιά». Διότι εδώ γεννιούνται δύο - τρία ερωτήµατα απλά. 

Πρώτο ερώτηµα. Γιατί ενώ η επιστολική ψήφος στις ευρωεκλο-
γές να είναι κάτι που η Αντιπολίτευση σχεδόν οµόθυµα, µε τις
εξαιρέσεις, να έρχεται και να λέει στην αρµόδια επιτροπή ότι «ναι,
το ψηφίζουµε κατ’ αρχήν» και να έρχεται ο Πρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ σήµερα να απολογείται –εγώ
έτσι το άκουσα ως απλός Βουλευτής- για το αν έγινε ή δεν έγινε
διάλογος, τι είπε η αρµόδια εισηγήτρια, τι δεν είπε; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι απλούστατο. Όταν κάτι το
ψηφίζεις στην αρµόδια επιτροπή κατ’ αρχήν, η κοινοβουλευτική
διαδικασία διδάσκει ότι θα το ψηφίσεις και µέσα στη Βουλή, όχι
ότι θα πας µέσα στη Βουλή και θα ψηφίσεις ότι αυτό στο οποίο
κατ’ αρχήν συµφωνείς είναι αντισυνταγµατικό. Αυτό δεν έχει που-
θενά καµµία βάση και καµµία βαρύτητα και όσο και να το επεξη-
γήσεις, δεν δικαιολογείται. 

Δεύτερο ερώτηµα. Δεν σας αρέσει αυτό το νοµοσχέδιο, ούτε
καν οι εκκαθαρίσεις των εκλογικών καταλόγων. Και ερωτώ. Τόσα
χρόνια που και τα δύο κόµµατα, και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ, ήσα-
σταν κυβέρνηση, εκκαθαρίσατε ποτέ τους εκλογικούς καταλό-
γους; Αφήστε τα άλλα. Την επιστολική δεν την κάνατε. Ούτε καν
τους εκλογικούς καταλόγους δεν µπήκατε στη διαδικασία να εκ-
καθαρίσετε. Και έρχεστε τώρα µε ύφος χιλίων καρδιναλίων και
µας λέτε ότι είναι ένα νοµοσχέδιο που ενδεχοµένως να θέτει ζη-
τήµατα ακόµα και νόθευσης του εκλογικού αποτελέσµατος. 

Και τίθεται πάλι το ερώτηµα. Σ’ αυτές τις είκοσι τρεις, αν δεν
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κάνω λάθος, χώρες της Ευρώπης που έχουν ένα ίδιο ή παρόµοιο
σύστηµα, που επί χρόνια έχουν την επιστολική ψήφο, που δίνουν
το δικαίωµα στους πολίτες τους, είτε στο εξωτερικό είτε ακόµα
και στο εσωτερικό, να ψηφίζουν επιστολικά, τόσα χρόνια τι γίνε-
ται; Δεν είναι το αποτέλεσµα έγκυρο; Όχι. 

Είναι κάποιες χώρες που οµόθυµα κυβερνήσεις και της συµπο-
λίτευσης και της αντιπολίτευσης ψήφισαν µε γνώµονα το εθνικό
συµφέρον, µε γνώµονα ότι οι πολίτες που µένουν στο εξωτερικό,
οι πολίτες που δεν µπορούν να ψηφίσουν, είτε γιατί είναι φοιτη-
τές, είτε γιατί είναι εποχικά εργαζόµενοι, είτε γιατί είναι άνθρωποι
µε κινητικά προβλήµατα, είτε, είτε, είτε, να έχουν το δικαίωµα της
έκφρασης της γνώµης. Και σε µια χώρα που γέννησε τη δηµο-
κρατία δεν νοείται να συζητάµε εδώ πέρα µέσα εάν είναι θεµε-
λιώδες δικαίωµα ή αν έχουν το δικαίωµα οι πολίτες να ψηφίζουν,
αυτοί οι οποίοι δεν µπορούν να είναι µε άλλον τρόπο εδώ. Δεν
περιποιεί τιµή για κανέναν. 

Γι’ αυτόν τον λόγο θεωρώ ότι το νοµοσχέδιο που έρχεται προς
ψήφιση σήµερα και αύριο πρέπει να τύχει της εµπιστοσύνης του
ελληνικού Κοινοβουλίου. Όχι γιατί το φέρνει η Νέα Δηµοκρατία.
Όχι γιατί κάποιο κόµµα προσδοκά ή µη οφέλη. Αλλά διότι -σας
το λέω µιλώντας από καρδιάς και χωρίς κάποιο κείµενο για να πω
οτιδήποτε άλλο- είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο φέρνει την Ελ-
λάδα στον δρόµο της προόδου, εκσυγχρονίζει τον τόπο µας. Και
στη χώρα της δηµοκρατίας, στη χώρα µας, την Ελλάδα, δεν νο-
είται να συζητάµε τίποτα παραπάνω. 

Εγώ δεν θα καταχραστώ τον χρόνο, διότι είναι πολλοί οι οµι-
λητές. Είναι όµως σηµαντικό να καταλάβουµε ότι όταν η Ελλάδα
πρέπει να πάει µπροστά, πρέπει να βάζουµε πλάτη γι’ αυτό και
να αφήνουµε πίσω το µικροκοµµατικό συµφέρον.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καπετάνο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κάνω µία ανακοίνωση προς

το Σώµα. 
Η Διαρκής Επιτροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέ-

σεων καταθέτει την έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υ-
πουργείου Εξωτερικών: «Κύρωση της Συµφωνίας για τη συµµε-
τοχή της Ελληνικής Δηµοκρατίας ως παρατηρητή στο Σύστηµα
Ενσωµάτωσης της Κεντρικής Αµερικής (SICA)». 

Καλείται στο Βήµα η κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου Βουλευ-
τής της Νέας Αριστεράς. Μετά θα ακολουθήσει η κ. Χατζηιωαν-
νίδου και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νίκης, ο κ.
Οικονοµόπουλος. 

Κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξεκινήσω από µία πα-

ρατήρηση, για να µην µείνει έτσι µέσα στο Κοινοβούλιο. Μας
ακούει και ο κόσµος. 

Η ψήφος δεν είναι έκφραση γνώµης. Η ψήφος είναι έκφραση
της βούλησης του λαού, του πολίτη. Άκουσα τον προηγούµενο
οµιλητή. Έλεος πια! Δεν εκφράζουµε µια γνώµη. Είναι η έκφραση
της λαϊκής κυριαρχίας. 

Δεύτερο θέµα. «Αγαπάτε τους απόδηµους; Απόδειξη!». Η Κυ-
βέρνηση, λοιπόν, µας λέει όλο αυτό το διάστηµα πόσο αγαπάει
τους απόδηµους, πόσο θέλει να τους φέρει κοντά στην πατρίδα
και διάφορα άλλα πολύ συγκινητικά. 

Θα θυµίσω στο Σώµα και στον ελληνικό λαό ότι η Μόνιµη Ει-
δική Επιτροπή για τη Διασπορά έχει µείνει ακέφαλη από τις εκλο-
γές και µετά και δεν έχει συνεδριάσει ούτε µισή φορά. Εν τω
µεταξύ, συζητάµε το θέµα των αποδήµων και η Κυβέρνηση τους
αγαπάει πάρα πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)
Τρίτο θέµα. Ακούσαµε -το ακούµε συνέχεια και από την

Υπουργό, την άκουσα και σε ένα τηλεοπτικό κανάλι σήµερα το
πρωί- το «ιστορική στιγµή για την Ελλάδα. Εκσυγχρονισµός της
Ελλάδας που πρέπει να πάει µπροστά κ.λπ.». 

Πρέπει να είσαι κραυγαλέα ανιστόρητος για να λες ιστορική
στιγµή την καθιέρωση της επιστολικής ψήφου -έλεος, δηλαδή!-
σε µία χώρα όπου η καθολική ψηφοφορία θεσπίστηκε το 1844,
όπου ήµασταν σχεδόν η πρώτη χώρα που το έκανε και έχουµε κι

άλλα διάφορα στην πορεία αυτού του τόπου, για να ερχόσαστε
και να µας λέτε «ιστορική στιγµή» και «εκσυγχρονισµός». 

Για να δούµε αυτόν τον εκσυγχρονισµό. Εξήντα χώρες παγκο-
σµίως από τις εκατόν ενενήντα πέντε µε κοινοβουλευτικό σύ-
στηµα έχουν θεσπίσει την επιστολική ψήφο. Τριάντα τρεις χώρες
και για τους εντός επικράτειας, εκ των οποίων µόνο οι δώδεκα,
αν δεν κάνω λάθος -ελάχιστο ποσοστό-, έτσι, χωρίς να βάζουν ει-
δική κατηγορία. 

Στις περισσότερες χώρες απ’ αυτές, που είναι ελάχιστες µπρο-
στά στις εκατόν ενενήντα πέντε, η επιστολική ψήφος είναι κατ’
εξαίρεση. Διότι, αγαπητοί και αγαπητές συνάδελφοι, η ψηφοφο-
ρία, η ψήφος, έχει ένα χαρακτηριστικό. Ποια έκφραση χρησιµο-
ποιούµε; «Προσέρχεται ο λαός στις κάλπες». Είναι µία ύψιστη
τελετουργία της δηµοκρατίας το να προσέρχεται ο λαός στις
κάλπες. Αυτή η αυτοπρόσωπη παρουσία στις κάλπες είναι ύψιστη
τελετουργία. 

Και τι σηµαίνει τελετουργία, που έχει ουσία, ιστορική παρά-
δοση -όχι στον αέρα, δηµοκρατικών διεκδικήσεων- θα µπορούσε
να το διαβάσει κανείς σε άπειρα όσα βιβλία.

Ερχόσαστε, λοιπόν, τώρα, φέρνετε την επιστολική ψήφο, µε
όλες αυτές τις κραυγές που έχουµε βαρεθεί να τις ακούµε, ειλι-
κρινά. Γιατί, το θεωρώ και προσβλητικό. Σαν να είµαστε εµείς τα
κόµµατα, που αντιτιθέµεθα ή έχουµε άλλη πρόταση, να λέτε ότι
είναι αναχρονισµός. Είναι αναχρονισµός αυτό που επιτάσσει το
ίδιο το Σύνταγµα της χώρας; Εδώ, λοιπόν, έχουµε τεράστιο πρό-
βληµα.

Έρχοµαι στο τρίτο σηµείο αυτού του νοµοσχεδίου. Από το
2019 µέχρι σήµερα, έχετε νοµοθετήσει πέντε φορές για το ίδιο
πράγµα. Θα µπορούσε να πει κανείς «επιπολαιότητα», «προχειρό-
τητα», όλα αυτά. Ουδόλως! Ένα κόµµα, µία κυβέρνηση που θέλει
να επιβάλει κυριαρχία, που θέλει να λειτουργήσει αυταρχικά,
κάνει πάντα ένα πράγµα: Κατακερµατισµό της συζήτησης και του
θέµατος. 

Αυτός ο κατακερµατισµός, από το 2019, «θολώνει» το σηµα-
ντικότερο: Το να µιλήσουµε για το όλο θέµα, να διαβουλευτούµε
για το όλο θέµα, να εκφραστούν οι αντιρρήσεις. Αυτός ο κατα-
κερµατισµός έχει ένα και µόνο λόγο: Τη νόθευση της δηµοκρα-
τίας και της αντιπροσώπευσης. 

Τέταρτο θέµα. Μία µικρή παρένθεση. Έχω ζήσει είκοσι χρόνια
από τη ζωή µου ως απόδηµη Ελληνίδα, ως Ελληνίδα του εξωτε-
ρικού. Σταµατήστε να εργαλειοποιείτε τους απόδηµους. Σταµα-
τήστε να τους εργαλειοποιείτε! Θέλετε να συζητήσουµε για τα
προβλήµατα των απόδηµων; Θέλετε να συζητήσουµε για το τι
είναι αυτά που προέχουν και πώς µπορεί να υπάρξει ψηφοφορία;
Τα είχαµε δει αυτά το 2019. Μετά τα αλλάξατε, τα ξανααλλάξατε,
τα ξανααλάξατε, για να φτάσετε εδώ ακριβώς που θέλετε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θέλω να φτάσω σε ένα άλλο πράγµα, πολύ σηµαντικό. Ποιο
είναι το µείζον πρόβληµα της εποχής µας, για να πούµε ότι µι-
λάµε εκσυγχρονιστικά και µεταρρυθµιστικά; Η αποχή των πολι-
τών από την εκλογική διαδικασία. Είναι µείζον θέµα δηµοκρατίας.
Η αποχή! Σας παραπέµπω -επειδή είσαστε και πολύ εκσυγχρονι-
στές εσείς και ξέρετε τα του εξωτερικού- όχι σε καµµία αριστερή
έκθεση, την Αµερικανική Ακαδηµία Τεχνών και Επιστηµών. Έκα-
ναν µια σοβαρότατη έκθεση µελέτης, για ποιον λόγο απέχουν οι
πολίτες από την ψηφοφορία, από την εκλογική διαδικασία. 

Το πρώτο που βρήκαν δεν ήταν η έλλειψη επιστολικής ψήφου,
γιατί η Αµερική στις περισσότερες, σε αρκετές πολιτείες έχει την
επιστολική ψήφο. Τι προτείνει ανάµεσα στα άλλα; Την αυτοπρό-
σωπη παρουσία. Την δηµιουργία όσο το δυνατόν περισσότερων
εκλογικών τµηµάτων, ανάµεσα στα άλλα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και το άλλο που προτείνει -κι εδώ έρχοµαι στο τελευταίο θέµα,
µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε- είναι να υπάρχει κράτος δικαίου, να
υπάρχει δηµοκρατία εµπεδωµένη, δηλαδή, η ξαναπαρουσίαση
της δηµοκρατίας σε σχέση µε τον λαό και τα αιτήµατά του. Εσείς
τι κάνετε; Το ακριβώς αντίθετο. Κι εκεί, θέλω να κάνω µία µικρή -
όχι µικρή- ουσιαστική και θεµελιώδη παρατήρηση. 

Παρακολουθούµε επί τεσσεράµισι χρόνια: Υπονόµευση του
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κράτους-δικαίου, παρακολουθήσεις, υπονόµευση της ίδιας της
δηµοκρατίας, των ανεξάρτητων αρχών, των πάντων. Και λυπάµαι,
που βλέπω ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ να συναινούν σε µία Νέα Δηµο-
κρατία, που δεν θα κάνει κανένα βήµα, αν δεν έχει στόχο. Το εί-
δαµε σε όλη αυτήν την πορεία. 

Κυρίες και κύριοι, συνάδελφοι -ειδικά του ΣΥΡΙΖΑ του ΠΑΣΟΚ-
θέλω να πω ένα πράγµα: Η χώρα χρειάζεται κατεπειγόντως µετά
από διακυβέρνηση αυτής της Δεξιάς -επί πόσα χρόνια- ένα δη-
µοκρατικό σοκ! Να δούµε όλη την εικόνα. Μην τη βλέπουµε κα-
τακερµατισµένη, όπως µας την παρουσιάζει η Κυβέρνηση. Γιατί,
κατακερµατισµένη στήνει συνέχεια παγίδες. 

Θα µπορούσαµε, λοιπόν, να βρούµε λύση. Ο Αλέξης Χαρίτσης,
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας, πρότεινε να συ-
ζητήσουµε για το θέµα των ετεροδηµοτών. Είναι ιστορική παρά-
δοση. Να συζητήσουµε, όµως. Ή θα κάνουµε και µία άλλη, µεγά-
λη περιφέρεια ετεροδηµοτών -τους Έλληνες του εξωτερικού-
όπου εκεί, µε έναν κώδικα ιθαγένειας -αυτόν που έχουµε- µε την
επιστολική ψήφο, νοθεύεται ή δεν νοθεύεται η δηµοκρατική αντι-
προσώπευση; Να µιλήσουµε για αυτά. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Αριστεράς)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Αναγνωστοπούλου.

Καλείται στο Βήµα η κ. Μαρία - Νεφέλη Χατζηιωαννίδου, Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας.

ΜΑΡΙΑ - ΝΕΦΕΛΗ ΧΑΤΖΗΙΩΑΝΝΙΔΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µου
δίνει ειλικρινά µεγάλη χαρά να µιλήσω γι’ αυτό το νοµοσχέδιο,
σήµερα, καθώς τόσο το συγκεκριµένο όσο και µία δέσµη νοµο-
σχεδίων, που προωθούνται από την Κυβέρνηση, φέρνουν τη
χώρα µας πιο κοντά στην Ευρώπη και στις ευρωπαϊκές χώρες,
που θα θέλαµε να µοιάζουµε περισσότερο. 

Αυτό το νοµοσχέδιο ρυθµίζει πολλά σηµαντικά θέµατα γύρω
από την εκλογική διαδικασία, όπως την εκκαθάριση των εκλογι-
κών καταλόγων, καθώς και την προσβασιµότητα στα εκλογικά
τµήµατα. 

Θα ήθελα, όµως, να σταθώ κυρίως στο θέµα της επιστολικής
ψήφου, την οποία θεωρώ -και ως Ελληνίδα, που έζησα αρκετά
χρόνια στο εξωτερικό- µία σηµαντική τοµή για τα ελληνικά δεδο-
µένα. 

Η επιστολική ψήφος δεν είναι ένα δεξιό, αριστερό ή κεντρώο
µέτρο, αλλά είναι ένα µέτρο εµβάθυνσης της δηµοκρατίας. Και
αυτό το αποδεικνύουν και οι ίδιοι οι πολίτες, καθώς σχεδόν το
70% στέκεται θετικά απέναντι στην επιστολική ψήφο, ενώ κοντά
στο 75% το θεωρεί ως ένα εργαλείο, για να αυξήσει σηµαντικά
τη συµµετοχή. 

Η επιστολική ψήφος έρχεται για να διευκολύνει οµάδες συµπο-
λιτών µας, που έως τώρα δεν είχαν τη δυνατότητα να συµµετέ-
χουν στην εκλογική διαδικασία. Δίνει τη δυνατότητα στους
Έλληνες, που κατοικούν στο εξωτερικό, να µπορούν να ψηφίζουν
από τον τόπο κατοικίας τους, χωρίς να χρειάζεται να ξοδέψουν
χρήµατα ή χρόνο. Παράλληλα, δίνει αυτήν την ευκαιρία και στους
πολίτες εντός της επικράτειας. 

Επίσης, αυτό το νοµοσχέδιο είναι βαθιά συµπεριληπτικό. Και
είναι συµπεριληπτικό, καθώς δίνει τη δυνατότητα να ασκήσουν
το εκλογικό τους δικαίωµα οι ηλικιωµένοι, άτοµα µε αναπηρία,
εργαζόµενοι εποχικοί, εργαζόµενοι την ηµέρα των εκλογών και
φοιτητές. 

Εποµένως, αυξάνει τη συµµετοχή συνολικά στην εκλογική δια-
δικασία και κυρίως των νέων, καταπολεµώντας µε αυτόν τον
τρόπο την αποχή. Δίνει τη δυνατότητα στους νέους, που λόγω
brain drain, φύγανε στο εξωτερικό, να έχουν επαφή µε την πα-
τρίδα τους. Και ξέρετε, όταν ένας νέος φεύγει στο εξωτερικό για
να σπουδάσει ή να εργαστεί, τότε αυτοµάτως η «νέα του πα-
τρίδα» -εντός εισαγωγικών- αρχίζει να τον έλκει µε όλα αυτά που
του παρέχει. 

Εµείς, λοιπόν, αυτό που µπορούµε να παρέχουµε -σε αυτούς
τους νέους ανθρώπους που έφυγαν στο εξωτερικό- είναι η σχέση
µε την πατρίδα, διευκολύνοντάς τους σε αυτήν τη διαδικασία,
ώστε να τους δείξουµε ότι λαµβάνουν µέρος στις εξελίξεις της

χώρας, αλλά παράλληλα δεν τους ξεχνά η Ελλάδα και δεν θα µας
ξεχάσουν και αυτοί. 

Καταλαβαίνω από τις οµιλίες των συναδέλφων ότι υπάρχει
ένας προβληµατισµός για το κοµµάτι της διαδικασίας. Παρ’ όλα
αυτά, η Υπουργός το εξήγησε πολύ αναλυτικά χθες στην Ολοµέ-
λεια και δεν είναι ένα µέτρο, το οποίο δεν έχει εφαρµοστεί σε
άλλες ανεπτυγµένες χώρες. Συγκεκριµένα, έχει εφαρµοστεί η
επιστολική ψήφος σε είκοσι χώρες στην Ευρώπη, χωρίς το πα-
ραµικρό πρόβληµα.

Παρ’ όλα αυτά, εµείς ως χώρα, εφαρµόζουµε και άλλες δικλί-
δες ασφαλείας, όπως η διπλή επαλήθευση κινητού τηλεφώνου,
το OTP, το συνθηµατικό µιας χρήσης, η παραλαβή φακέλου µόνο
από τον εκλογέα ή ρητά εξουσιοδοτηµένο από το ίδιο άτοµο και
αυξηµένα µέτρα ασφαλείας και διαφάνειας στα ειδικά εκλογικά
τµήµατα διαλογής των ψηφοδελτίων επιστολικής ψήφου.

Σε ό,τι αφορά την τροπολογία που κατατέθηκε χθες, δεν
µπορώ να κατανοήσω γιατί κάτι το οποίο το ζητάµε για τις ευ-
ρωεκλογές και για τα εθνικά δηµοψηφίσµατα, δεν πρέπει να
εφαρµοστεί και στις εθνικές εκλογές. 

Εποµένως, επειδή δεν γίνεται να διαφωνούµε και σε τόσο ξε-
κάθαρες θετικές πρωτοβουλίες και επειδή ο κόσµος εκεί έξω χαί-
ρεται όταν συγκλίνουµε πολιτικά σε θέµατα που πηγαίνουν τη
χώρα µας µπροστά, θα συνόψιζα το θέµα ως εξής: Εάν θέλουµε
να διευκολύνουµε τους ανθρώπους που ζουν εντός της επικρά-
τειας ή στο εξωτερικό, θα πρέπει να το υπερψηφίσουµε. Εάν θέ-
λουµε να συµπεριλάβουµε στην εκλογική διαδικασία ανθρώπους
µας που δυσκολεύονται οικονοµικά ή χρονικά να συµµετέχουν
στην εκλογική διαδικασία, θα πρέπει να το υπερψηφίσουµε. Εάν
θέλουµε πραγµατικά να δούµε εάν αυτό είναι ένα εργαλείο το
οποίο θα βοηθήσει σηµαντικά στην αποχή, θα πρέπει να το υπερ-
ψηφίσουµε. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας καλώ όλους και όλες να υπερψηφίσουµε
αυτή την εµβληµατικής σηµασίας ιστορική µεταρρύθµιση. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Χατζηιωαννίδου. 

Επόµενος οµιλητής είναι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
Δηµοκρατικού Πατριωτικού Κινήµατος - Νίκη, ο κ. Αναστάσιος
Οικονοµόπουλος.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµοι κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, προκαλεί αλγεινή εντύπωση το ότι ένα τόσο σηµαντικό νο-
µοσχέδιο τέθηκε σε διαβούλευση µέσα στην περίοδο των εορ-
τών. Τα σχόλια στη διαβούλευση ήταν λίγα σε σχέση µε τη ση-
µασία του νοµοσχεδίου. 

Οι απόψεις της Νίκης για τη ψήφο των οµογενών και τη δια-
σφάλιση του αδιάβλητου του αποτελέσµατος των εκλογών έχουν
περιληφθεί σε υπόµνηµα προς εσάς από τον Οκτώβριο του 2023.
Δυστυχώς, το νοµοσχέδιο απέχει πολύ από αυτό που προτείναµε. 

Ειδικότερα, προτείναµε η ψηφοφορία στο εξωτερικό να πρα-
γµατοποιείται την ίδια µέρα, Κυριακή, που διενεργείται στο εσω-
τερικό και όχι σε ηµέρα που για πολλούς οµογενείς είναι εργά-
σιµη. Η καταµέτρηση θα γίνεται επί τόπου στο εξωτερικό και οι
σάκοι µε τα ψηφοδέλτια να έρχονται στην Ελλάδα την επόµενη
µέρα για επανέλεγχο. 

Δεύτερον, οι εφορευτικές επιτροπές πρέπει να συγκροτούνται
από το διπλωµατικό προσωπικό, καθώς και ενδιαφερόµενους
οµογενείς αντί να χρεώνεται το ελληνικό κράτος εκατοµµύρια
ευρώ για αποστολή δικαστικών αντιπροσώπων από Ελλάδα. Δεν
καταλαβαίνω γιατί, κύριοι συνάδελφοι, µπορεί να στέλνουµε
γραµµατείς από τα ελληνικά δικαστήρια και δεν µπορούµε να
εµπιστευτούµε το προσωπικό στις κατά τόπους πρεσβείες µας
και προξενικές αρχές. 

Τρίτον θα πρέπει να αυξηθούν τα εκλογικά κέντρα της οµογέ-
νειας για την αποφυγή πολυέξοδων µετακινήσεων των ψηφοφό-
ρων. Δεν καταλαβαίνω γιατί πρέπει να είναι σαράντα κατ’ ελά-
χιστον στα εκλογικά τµήµατα όταν εµπιστευόµαστε έστω και έναν
µε την επιστολική ψήφο να πάρει τον γιο του ή τον ανιψιό του ή
τον εγγονό του να βάλει την ψήφο στο φάκελο. Ας είναι είκοσι
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και τριάντα άτοµα τα τµήµατα, προκειµένου να εξυπηρετήσουµε
τους αγαπητούς οµογενείς.

Τέταρτον η επιστολική ψήφος θα πρέπει να δοκιµαστεί απο-
κλειστικά στην περίπτωση κωλυµάτων υγείας ή κινητικών δυσκο-
λιών. Είναι θέµα κοινωνικής ευαισθησίας και ισότητας.

Και πέµπτον, θα πρέπει να υπάρχει το δικαίωµα ψηφοφορίας
και στην Ελλάδα στο ενδεχόµενο που οι ψηφοφόροι βρίσκονται
εντός Ελλάδος.

Υποβάλαµε σειρά προτάσεων σε σχέση µε τη διασφάλιση του
αδιάβλητου της εκλογικής διαδικασίας µε την υπ’ αριθµόν πρω-
τοκόλλου 46827 επιστολή µας το 2022 προς το Υπουργείο Εσω-
τερικών, την οποία και επανυποβάλαµε τον Μάιο του 2023 στον
υπηρεσιακό Υπουργό. 

Οι προτάσεις σε σύνοψη είναι οι εξής: Πρώτον, τα αποτελέ-
σµατα κάθε εκλογικού τµήµατος να αποστέλλονται από τους δι-
καστικούς αντιπροσώπους κατά την ώρα της εξαγωγής τους
ταυτοχρόνως µε ηλεκτρονικό µήνυµα πολλών αποδεκτών και σε
όλα τα υποψήφια κόµµατα. Δεύτερον, τα αποτελέσµατα κάθε
εκλογικού τµήµατος, επίσης, να καταγράφονται και να αναρτώ-
νται δηµοσίως σε λογιστικό φύλλο µη αναθεωρήσιµο, δηλαδή
µόνο για ανάγνωση, ώστε βαθµιαία να αθροίζονται και το αρχείο
να είναι άµεσα µεταφορτώσιµο, ώστε να υπάρχει εξακρίβωση
στοιχείων από κάθε ενδιαφερόµενο.

Αυτό πολύ απλά θα έχει µία επιπλέον δικλίδα ασφαλείας ακόµα
και για τις πιο αποµακρυσµένες περιοχές της Ηπείρου, όπου θα
µπορεί ο καθένας να δει δηµόσια στην τηλεόραση σε ένα
excelόχαρτο την ψήφο που έχει ρίξει. Δεν βλέπω γιατί το αρνεί-
στε, κύριοι Υπουργοί. Τα αποτελέσµατα να ελέγχονται πριν κα-
τακυρωθούν ως οριστικά από ανεξάρτητο ελεγκτικό σώµα µε
χειρόγραφο τρόπο ανά νοµό, αθροίζοντας από τα έγγραφα που
στέλνουν µε τηλεοµοιότυπο ή ηλεκτρονικό ταχυδροµείο στα κατά
τόπους εκλογικά κέντρα. 

Και τέταρτον, να γνωστοποιήσετε µε τρόπο σαφή και εύληπτο
τον τρόπο µε τον οποίο θα έχουν online πρόσβαση όλοι οι πολι-
τικοί συνδυασµοί στα στοιχεία που αναφέρονται στην πολιτική
ασφαλείας -ΟD TRADE, συστήµατα καταγραφής- το βράδυ των
εκλογών και δη κατά την πραγµατική ώρα κατά την οποία θα γί-
νεται λήψη και ταυτόχρονη καταχώριση των αποτελεσµάτων. 

Και πέµπτον, να προκηρύσσεται δηµόσιος διαγωνισµός για την
εταιρεία εξυπηρέτησης και διαχείρισης της εκλογικής διαδικα-
σίας και των εκλογικών αποτελεσµάτων και όχι να γίνεται µε
απευθείας ανάθεση του Υπουργού. 

Ζητήσαµε η ψηφοφορία στο εξωτερικό να γίνεται σε εκλογικά
τµήµατα την ίδια µέρα µε το εσωτερικό και η επιστολική ψήφος
να είναι η εξαίρεση για περιπτώσεις κωλυµάτων υγείας ή κινητι-
κών δυσκολιών, όπως προανέφερα. 

Με τη γενίκευση της επιστολικής ψήφου που φέρνετε, βάζετε
σε κίνδυνο την ακεραιότητα της διαδικασίας. Είναι γνωστά τα
προβλήµατα των εταιρειών του κλάδου των ταχυµεταφορών.
Έγιναν ιδιαίτερα αντιληπτά κατά την περίοδο της πανδηµίας. 

Επίσης, το περιθώριο των ηµερών ανάµεσα στην παραλαβή
της επιστολής από τον εκλογέα και την προθεσµία παραλαβής
της από την αρµόδια επιτροπή είναι ανεπίτρεπτα ασαφές, κατα-
στρατηγεί την αρχή του ταυτόχρονου της ψηφοφορίας, τη στιγµή
που αυτό µπορεί να «θεραπευτεί» µε λιγότερο επώδυνα µέσα,
την ταυτόχρονη ψηφοφορία που προτείνουµε κατά τη συνταγµα-
τική αρχή της αναλογικότητας. 

Τι θα κάνετε αν τα ψηφοδέλτια ταχυδροµηθούν εγκαίρως από
τους οµογενείς, αλλά δεν παραληφθούν εγκαίρως από την αρ-
µόδια επιτροπή συλλογής επιστολικής ψήφου; Ακόµη και αν επι-
βάλετε συµβατικές κυρώσεις στους αναδόχους ταχυµεταφορών,
οι ψήφοι αυτές δεν θα καταµετρηθούν. Αυτό είναι κάτι που δεν
µπορείτε να το θεραπεύσετε. Το θέµα θα µπορούσε να επιλυθεί
πολύ εύκολα αν οργανώνατε εκλογικά τµήµατα, όπως έγινε στις
προηγούµενες εθνικές εκλογές τον Μάιο και τον Ιούνιο του ’23,
αλλά χωρίς τις περιοριστικές προϋποθέσεις που είχε βάλει η Αρι-
στερά, µε εφορευτικές επιτροπές από το διπλωµατικό προσω-
πικό και ενδιαφερόµενους οµογενείς προς αποφυγή επιβά-
ρυνσης του κρατικού προϋπολογισµού, µε οδοιπορικά, έξοδα δι-
καστικών αντιπροσώπων από την Ελλάδα κ.λπ..

Η διαδικασία που προτείνετε είναι διαβλητή. Η πιθανή παρεµ-

βολή τρίτου προσώπου και η ονοµαστική ταχυδρόµηση και επι-
στροφή φακέλου µπορεί να παραβιάσουν τη µυστικότητα της
ψήφου και κατ’ επέκταση το αδιάβλητο του αποτελέσµατος και
µιλάµε για ευρωεκλογές, δηλαδή για µια διαδικασία που µπορεί
να εκθέσει τη χώρα άµεσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Αυτό που προτείνουµε εµείς διασφαλίζει απόλυτα το δικαίωµα
της οµογένειας στο εκλέγειν χωρίς αµφιβολίες και χωρίς αµφι-
σηµίες που ρίχνουν νερό στον µύλο όσων αντιµετωπίζουν τους
αδελφούς µας στο εξωτερικό µε καχυποψία.

Αν θέλετε να το πάω και ένα βήµα παραπέρα, ναι, κύριοι Υ-
πουργοί, όταν πειστούµε δοκιµαστικά ότι έγινε η ψηφοφορία και
έχει γίνει σωστά και αδιάβλητα, να συζητήσουµε –αν θέλετε- και
για επιστολική ψήφο σε όλη την ελληνική επικράτεια, αλλά αυτήν
τη στιγµή, έτσι όπως έχετε σχεδιάσει, δεν είναι ούτε αδιάβλητη
ούτε µυστική η ψηφοφορία.

Προς ενίσχυση του αδιάβλητου της ψηφοφορίας, η Νίκη πέρα
από κανονικά εκλογικά τµήµατα την ηµέρα της ψηφοφορίας προ-
τείνει την εξαγωγή αποτελεσµάτων ανά περιφέρεια και εκλογικό
τµήµα σε υπολογιστικό φύλλο µη αναθεωρήσιµο, read only excel
document, ώστε τα στοιχεία σταδιακά να αθροίζονται και το αρ-
χείο να είναι άµεσα µεταµορφώσιµο προς εξακρίβωση στοιχείων
από κάθε ενδιαφερόµενο. 

Καλωσορίζουµε τη διόρθωση ώστε να αποφεύγεται το ενδε-
χόµενο που υπήρχε µε το παλιό σύστηµα: κόµµα µε λιγότερη δύ-
ναµη από άλλο να λάβει περισσότερες έδρες. Ωστόσο, το
εκλογικό σύστηµα που φέρνετε στο άρθρο 5 επιτρέψτε µου να
πω ότι είναι µια πονηρή αναλογική. Φαινοµενικά γίνεται κατανοµή
των εδρών αναλογικά. Ουσιαστικά όµως η αναλογικότητα φαλκι-
δεύεται από δύο παραµέτρους. Πρώτον, τη διατήρηση του ορίου
του 3%. Η Νίκη θα υπερβεί κατά πολύ το 4% στις ευρωεκλογές.
Θα µπορούσαµε να το προσπεράσουµε πονηρά, όµως εδώ πρό-
κειται για την αναλογική εκπροσώπηση του ελληνικού λαού στο
Ευρωκοινοβούλιο χωρίς να υπάρχει ζήτηµα κυβερνητικής σταθε-
ρότητας. Το να αποκλείονται κόµµατα και συνδυασµοί µε 2,9%
και 2,8% είναι δυσανάλογο και αχρείαστο στις ευρωεκλογές. Δε-
δοµένου ότι οι έδρες είναι είκοσι µία θα µπορούσε να οριστεί το
πλαφόν, το µισό του εκλογικού µέτρου, εν προκειµένω 2,4%. 

Δεύτερον και σπουδαιότερο. Υπολογίζεται το εκλογικό µέτρο
όχι επί τη βάσει του συνόλου των εγκύρων ψηφοδελτίων αλλά
του αθροίσµατος των κοµµάτων που δικαιούνται έδρες. Άρα, αν
για παράδειγµα τα κάτω του 3% κόµµατα αθροίσουν 10%, το
εκλογικό µέτρο θα είναι 90% δια είκοσι µία, ίσον 4,3% και όχι
100% δια είκοσι µία, δηλαδή 4,8%. Αυτό εξυπηρετεί το πρώτο
κόµµα διότι µικραίνει τον παρονοµαστή του κλάσµατος από το
οποίο εξάγονται οι έδρες της πρώτης κατανοµής. Και ω, τη σύ-
µπτωση, ταιριάζει µε το πιθανό ποσοστό σας. Αν η Νέα Δηµοκρα-
τία λάβει στις ευρωεκλογές 35%, µε το σύστηµα που προτείνετε
κατοχυρώνει οχτώ έδρες και από την πρώτη κατανοµή, ενώ µε
το κανονικό εκλογικό µέτρο θα έπαιρνε µόλις επτά. Μπορεί να
φτάσει τις εννέα έδρες µαζί µε τη β’ κατανοµή. Εξαιτίας αυτής
της ρύθµισης είναι δυνατό να µην πάρουν έδρα κόµµατα που εν-
δεχοµένως υπερβούν το τυπικό όριο του 3% αλλά έρθουν τυχόν
όγδοα ή ένατα µε 3,2% ή 3,3%. Προκύπτει µε λίγα λόγια ότι όχι
µόνο διατηρείτε τυπικά ένα δυσανάλογο όριο εκπροσώπησης
αλλά ουσιαστικά το αυξάνετε κι άλλο προς όφελός σας και εις
βάρος των µικρότερων κοµµάτων περίπου στο 3,5%, χωρίς να το
λέτε. Δεν είναι απλή αναλογική αυτή, κύριοι. Είναι επιµελώς κρυµ-
µένη δυσαναλογική. Καλωσορίζουµε γενικά την επιστολική ψήφο
για τα δηµοψηφίσµατα ωστόσο διαφωνούµε µε τον τρόπο που
τη φέρνετε για τους λόγους που θέσαµε και για τις ευρωεκλογές. 

Η Νίκη έχοντας υπ’ όψιν τα παραπάνω µε αίσθηµα ευθύνης και
γνήσιας αγάπης προς την απανταχού της γης ελληνική οµογένεια
καταψηφίζει το νοµοσχέδιο και προσκαλεί την Κυβέρνηση να
φέρει άµεσα άλλο βελτιωµένο µε σκοπό την καλύτερη διασφά-
λιση της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος των οµογενών και
την απόλυτη αναλογικότητα του εκλογικού συστήµατος για
εφαρµογή αµέσως, στις ευρωεκλογές. Χρόνος υπάρχει ακόµα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Οικονοµόπουλο.
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
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ΠΑΣΟΚ, κ. Νίκος Ανδρουλάκης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ (Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ - Κινή-

µατος Αλλαγής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
πραγµατικά αξίζουν συγχαρητήρια στην πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Εσωτερικών, την κ. Κεραµέως και τον κ. Λιβάνιο, που
κατάφεραν µέσα σε λίγες ώρες να τινάξουν στον αέρα τη συναι-
νετική πλειοψηφία που διαµορφώθηκε γύρω από αυτό το νοµο-
σχέδιο. Αυτή τους η µεθόδευση είναι αποκαλυπτική για το πώς
αντιλαµβάνεται η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας τον ρόλο
του ελληνικού Κοινοβουλίου, την έννοια της διαβούλευσης και
της συναίνεσης. 

Εµείς δείξαµε έµπρακτα τις προθέσεις µας. Θέλουµε συναί-
νεση σε σηµαντικά ζητήµατα που αφορούν την κοινωνία, την οι-
κονοµία, την πατρίδα µας. Το πράξαµε και το καλοκαίρι, όταν
υπερψηφίσαµε την χωρίς προϋποθέσεις συµµετοχή των αποδή-
µων στις εκλογές παρά τους όποιους αστερίσκους είχαµε και
τότε. 

Γιατί είχατε και τότε, αν θυµάστε καλά, νοµοθετήσει πρόχειρα
και µε πυροτεχνήµατα, «σαλαµοποιώντας» µια πολύ σηµαντική
µεταρρύθµιση. 

Η παράταξή µας, όµως, κινείται αξιακά, χωρίς σηµαίες ευκαι-
ρίας, χωρίς τυχοδιωκτισµούς. Γιατί η παράταξή µας είναι µια
πραγµατικά ρεαλιστική, προοδευτική, µεταρρυθµιστική δύναµη.
Ας µην ξεχνάµε, λοιπόν, ότι η ψήφος των αποδήµων κατοχυρώ-
θηκε νοµοθετικά χάρη στις ψήφους του ΠΑΣΟΚ και αυτό είναι
αδιαµφισβήτητο. Συµφωνήσαµε επί της αρχής και στο παρόν νο-
µοσχέδιο, για να δείξουµε την εποικοδοµητική µας διάθεση.
Όµως η αλαζονεία σας, όπως και σε πολλά άλλα θέµατα, έτσι και
σε αυτό, είναι πολύ κακός σύµβουλος. Μεταφράζετε τη συναί-
νεση των κοµµάτων ως λευκή επιταγή. Αντιµετωπίζετε τα υπό-
λοιπα κόµµατα του Κοινοβουλίου ως κοµπάρσους των επιδιώ-
ξεών σας. 

Στις µεθοδεύσεις σας επιστρατεύσατε ακόµη και τον Πρόεδρο
της Βουλής, ο οποίος αντί να προστατεύσει, ως όφειλε, τον
θεσµό που εκπροσωπεί, ανακηρύχθηκε υπερασπιστής της Κυ-
βέρνησης, νοµιµοποιώντας την πρακτική των εκπρόθεσµων τρο-
πολογιών. 

Αλλά ας δούµε βήµα-βήµα την αναξιοπιστία και την προχειρό-
τητα της Κυβέρνησης. Έχετε φέρει τρεις νόµους για ακριβώς το
ίδιο θέµα. Ξεκινήσατε µε τον νόµο Θεοδωρικάκου. Τον Ιούλιο αλ-
λάξατε το πλαίσιο. Και τώρα η Υπουργός έφερε το νοµοσχέδιο
µιας χρήσης, ένα νοµοσχέδιο µόνο για τις εκλογές του Ιουνίου,
εισάγοντας µάλιστα καθολικά την επιλογή της επιστολικής
ψήφου, ακόµη και για πολίτες εντός της χώρας, ακόµη κι αν δεν
έχουν κανένα απολύτως κώλυµα να πάνε στην κάλπη, ακόµη και
αν είναι δίπλα στο σπίτι τους. Και µάλιστα ενώ στις συναντήσεις
που είχατε κάνει µε τα κόµµατα, η ηγεσία του Υπουργείου είχε
διαµηνύσει ότι δεν θα γίνουν δεκτοί αιφνιδιασµοί για τις εθνικές
εκλογές, καθώς το Σύνταγµα προβλέπει πλειοψηφία δύο τρίτα
για τέτοιες παρεµβάσεις. Είναι προφανές ότι τα δύο τρίτα υπάρ-
χουν γιατί απαιτείται συναίνεση, συνδιαµόρφωση, διαβούλευση
µε τα κοινοβουλευτικά κόµµατα και όχι πονηριές και αιφνιδιασµοί,
που εν τέλει αποκαλύπτουν τον τρόπο που χειρίζεστε την κουλ-
τούρα νοµοθέτησης και το κοινοβουλευτικό σας ήθος. 

Ποια είναι, λοιπόν, η δική µας θέση; Ναι, οφείλουµε να άρουµε
όλα τα εµπόδια για την άσκηση εκλογικού δικαιώµατος των απο-
δήµων. Αυτό, όµως, δεν µπορεί να γίνει στο πόδι. Δεν µπορεί να
γίνει µε µια εκπρόθεσµη τροπολογία που δεν συζητήθηκε από κα-
νέναν και µε κανέναν και παρακάµφθηκε όλη η προβλεπόµενη θε-
σµική διαδικασία. Γι’ αυτό, λοιπόν, σοβαρευτείτε! Αποσύρετε
άµεσα την τροπολογία που καταθέσατε και εµείς θα είµαστε ανοι-
χτοί να συζητήσουµε πώς θα µπορούσε η επιστολική ψήφος να
εφαρµοστεί για τους απόδηµους και στις εθνικές εκλογές, πέρα
από τις ευρωπαϊκές εκλογές, όπως προβλέπει ο νόµος που συ-
ζητάµε, όταν βεβαίως προηγουµένως έχουµε αξιολογήσει στην
πράξη πώς θα λειτουργήσει αυτό το µέτρο -και τις αδυναµίες
του- στις ευρωπαϊκές εκλογές, ώστε µετά να έχουµε όλον τον
χρόνο για να κάνουµε τις απαιτούµενες βελτιώσεις. Έτσι λειτουρ-
γεί ένα κανονικό κράτος. 

Δεν νοείται να εγκλωβιστεί το πολιτικό σύστηµα σε µια διαδι-
κασία που δεν έχουµε δει πώς λειτουργεί. Και, αν πρέπει να πα-

ρέµβουµε εκ νέου -και σηµειώστε το αυτό- χρειάζονται ξανά δια-
κόσιες ψήφοι. Δηλαδή λέτε σήµερα: «Ελάτε να το ψηφίσουµε
όλοι µαζί, που χρειαζόµαστε τους διακόσιους». Αλλά αν το σύ-
στηµα αυτό αποτύχει στις ευρωπαϊκές εκλογές και πρέπει να το
αλλάξουµε για τις επόµενες εθνικές εκλογές και δεν µπορούµε
να βρούµε τις διακόσιες ψήφους, τι θα γίνει; Θα εγκλωβίσουµε
την εκλογική διαδικασία σε ένα σύστηµα µε αδυναµίες; Αυτό δεί-
χνει απίστευτη προχειρότητα. Χρειάζεται, λοιπόν, σοβαρότητα σε
αυτό το κορυφαίο ζήτηµα που αφορά την ποιότητα της δηµοκρα-
τίας µας. 

Εµείς πιστεύουµε ότι αυτή την ρύθµιση την οφείλουµε στις Ελ-
ληνίδες και στους Έλληνες και ιδιαίτερα στους νεότερους που
έφυγαν τα χρόνια της οικονοµικής κρίσης στο εξωτερικό, ώστε
να ψηφίζουν από τον τόπο διαµονής τους, χωρίς να εξαρτάται το
εκλογικό τους δικαίωµα από τις ευελιξίες που τους δίνει η εργα-
σία τους ή την οικονοµική τους δυνατότητα να αγοράσουν ένα
πολύ ακριβό αεροπορικό εισιτήριο για να έρθουν µια, δυο και
τρεις µέρες στην Ελλάδα. Γι’ αυτούς όλους εµείς θέλουµε λύση.
Θέλουµε να ασκούν το εκλογικό τους δικαίωµα χωρίς να εξαρ-
τώνται από οικονοµικές αδυναµίες ή εργασιακά ζητήµατα. Γι’
αυτό στηρίζουµε την επιστολική ψήφο για τους Έλληνες κατοί-
κους του εξωτερικού που έχουν ήδη δυνατότητα εκλογικού δι-
καιώµατος. 

Βέβαια συνηγορεί σε αυτά που λέω και η εµπειρία Μαΐου και
Ιουνίου, που συµµετείχαν ελάχιστοι. Σας τα λέγαµε -θυµάστε;-
και πριν τον προηγούµενο νόµο που είχατε φέρει. Και επειδή
ακούω από το πρωί διάφορους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρα-
τίας στα κανάλια, στη Βουλή, µε το γνωστό ποίηµα: Στείρα η Αντι-
πολίτευση. Δεν θέλει συναίνεση η Αντιπολίτευση», σας απαντώ:
Πότε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επέδειξε αυτούς τους
τελευταίους µήνες συναίνεση; 

Μετά τις καταστροφικές καταστάσεις που δηµιούργησε το κα-
λοκαίρι η κλιµατική κρίση µε τις καταστροφικές συνέπειες που
έπληξαν τη Θεσσαλία, τον Έβρο, τη Ρόδο, σας είπαµε: «Ελάτε
να συζητήσουµε ένα ολοκληρωµένο σχέδιο που θα αναµορφώνει
το µοντέλο πολιτικής προστασίας» και µας είπατε: «Τα ξέρουµε
όλα. Έχουµε φτιάξει task force». Ποια task force φτιάξατε; Βλέ-
πουν οι πολίτες της Θεσσαλίας τι έχετε κάνει µέχρι σήµερα. Γνω-
ρίζουν οι πολίτες του Έβρου τι συµβαίνει µέχρι σήµερα στη
Δαδιά και οι πολίτες της Ρόδου και σε πολλά άλλα µέρη της Ελ-
λάδας. Ούτε πολιτική προστασία που επενδύει στην πρόληψη
υπάρχει και η αποκατάσταση πάει µε βήµατα χελώνας. 

Ποια συναίνεση; Τέσσερις µήνες τώρα έχω καταθέσει ερώτηση
στον Πρωθυπουργό. Ελάτε, κύριε Μητσοτάκη, στη Βουλή να συ-
ζητήσουµε το κορυφαίο ζήτηµα της στεγαστικής κρίσης. Και µας
απαντάει ότι «Δεν µου έχετε καταθέσει πολλές ερωτήσεις». 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Αυτή τη µία ερώτηση, γιατί δεν έρχεται να τη συζητήσουµε στη
Βουλή των Ελλήνων για να δούµε αν µπορούµε να έχουµε σχέδιο
συναίνεσης, όταν τα ενοίκια έχουν ανέβει από το 2018 40% για
τις οικογένειες και 50% για τους φοιτητές. Ποια συναίνεση, λοι-
πόν, επικαλούνται στα τηλεπαράθυρα οι Βουλευτές της Νέας Δη-
µοκρατίας; 

Το µόνο που επιδεικνύετε είναι αλαζονεία, υπέρµετρη αλαζο-
νεία. Λοιδορείτε κάθε άλλη πρόταση, οποιουδήποτε κόµµατος,
ως λαϊκισµό, ως ανεδαφική. Μόνο που λίγο αργότερα έρχεστε
εδώ πέρα να πείτε κάτι παρόµοιο και ως εκ θαύµατος σας δοξά-
ζουν οι µιντιακοί σας βραχίονες! 

Όταν µιλούσαµε εµείς εδώ και δυόµισι χρόνια για τον πληθω-
ρισµό της απληστίας των κερδών ισχυρών οικονοµικών συµφε-
ρόντων  µας απαντούσατε: «Η αγορά αυτορυθµίζεται». Και πριν
από µερικές εβδοµάδες ο Πρωθυπουργός ήρθε στα λόγια µας,
γιατί βλέπει τι περνάει ο ελληνικός λαός. Είναι απόλυτη ευθύνη
του λαϊκισµού σας και των υπηρετών ισχυρών οικονοµικών συµ-
φερόντων της ακρίβειας που πληρώνει ο αδύναµος Έλληνας και
η µεσαία τάξη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Τώρα λέτε: «Η Ελλάδα δεν θα γίνει «µπανανία»». Τώρα λέτε ότι
κερδοσκοπούν οι πολυεθνικές εις βάρος του ελληνικού λαού.
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Τώρα είδατε τα 7 δισεκατοµµύρια κέρδη των τραπεζών τα τελευ-
ταία δύο χρόνια, που τα 3 δισεκατοµµύρια είναι χρεώσεις; Τώρα
είδατε τον συσσωρευµένο πληθωρισµό στα τρόφιµα του 27%;
Τώρα είδατε να καταρρέει η αγοραστική δύναµη του ελληνικού
λαού; 

Υπάρχει και το κορυφαίο ζήτηµα που σήµερα είδα µε πηγαίους
τίτλους «Πρόστιµα σε εταιρεία για το βρεφικό γάλα». Τώρα;
Τώρα που φτάσαµε στο 213% αύξηση σε σχέση µε άλλα ευρω-
παϊκά κράτη της βασικής τροφής ενός βρέφους που κόπτεστε –
λέτε- και για το δηµογραφικό; Τώρα; Όλα µετά από δυόµισι
χρόνια; 

Όταν, λοιπόν, τα λέγαµε αυτά, όπως λέγαµε και αυτά που λέµε
σήµερα για την ποιότητα της δηµοκρατίας και κοινοβουλευτικού
ύφους, λέγατε: «Λαϊκισµός. Αυτά δεν γίνονται. Η αγορά αυτορ-
ρυθµίζεται». Όλα τα ξέρετε. Αλλά ξέρετε, το 41% ήταν µία φορά.
Έρχονται πάλι εκλογές και οι ευρωπαϊκές εκλογές και οι εθνικές
εκλογές και θα κάνουµε ταµείο, ταµείο της αµέριστης αλαζονείας
που δείχνετε και σήµερα µε αυτή την εκπρόθεσµη τροπολογία
που φέρατε τη νύχτα από το παράθυρο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Επίσης, προσποιείστε, κόπτεστε για τον απόδηµο Ελληνισµό.
Ενδιαφέρεστε πολύ για τους απόδηµους. Εδώ υπάρχει αρµόδια
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Ελληνισµού και Διασποράς που όµως
δεν υφίσταται. Από τις εκλογές του Ιουνίου έχει συνεδριάσει
µόλις µία φορά για να εκλέξει Πρόεδρο τον κ. Στυλιανίδη και είναι
ακέφαλη από τις 13 Σεπτεµβρίου του 2023, που ο κ. Στυλιανίδης
ανέλαβε Υπουργός Ναυτιλίας. 

Και φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο και δεν λειτουργεί η επι-
τροπή, αλλά ενδιαφέρεστε για τον απόδηµο Ελληνισµό και δεν
έχετε ακούσει την άποψη της επιτροπής. Θα έπρεπε να λειτουρ-
γεί για να καλέσουµε τους απόδηµους να συζητήσουµε εδώ, να
βρούµε µια βέλτιστη λύση. Δεν φιλοτιµηθήκατε καν να απαντή-
σετε στους Βουλευτές µας, που ανέδειξαν αυτό το πρωτοφανές
γεγονός. 

Ακόµη και τώρα δεν την ενεργοποιείτε την επιτροπή αυτή. Το
φαιδρό του πράγµατος; Η επιτροπή θα εκλέξει Προεδρείο µε-
θαύριο, µε τέσσερις µήνες καθυστέρηση και αφού θα έχει ψηφι-
στεί το επίµαχο νοµοσχέδιο που αφορά τον απόδηµο Ελληνισµό
στην Ολοµέλεια. 

Επίσης, θα ήθελα να αναφερθώ και σε κάποια επιµέρους προ-
βληµατικά ζητήµατα του νοµοσχεδίου, όπως η επέκταση δυνα-
τότητας επιστολικής ψηφοφορίας και στο εσωτερικό της χώρας,
ακόµη και για ανθρώπους που δεν αντιµετωπίζουν κανένα πρό-
βληµα, κανένα εµπόδιο, κανένα κώλυµα, που µένουν δίπλα από
την κάλπη, µεσοτοιχία µε την κάλπη. 

Τι είναι αυτό; Εξηγήστε το στην κοινή γνώµη. Πείτε στον ελλη-
νικό λαό γιατί δίνεται δικαίωµα επιστολικής ψήφου σε ανθρώπους
που δεν έχουν κανένα κώλυµα και µένουν δίπλα από την κάλπη.
Δηλαδή µια χώρα που δεν είχε καθόλου επιστολική ψήφο, ξα-
φνικά και χωρίς καµµία αξιολόγηση των διαδικασιών αυτών δίνει
δυνατότητα επιστολικής ψήφου σε εκατοµµύρια Έλληνες, ακόµη
κι αν δεν υπάρχει κανένα εµπόδιο άσκησης εκλογικού δικαιώµα-
τος. Εξηγήστε λοιπόν, στον ελληνικό λαό γιατί το κάνετε αυτό. Τι
εξυπηρετεί αυτή σας η θέση; 

Για εµάς η επιστολική ψήφος για τους κατοίκους εσωτερικού
-το είπαµε και το καλοκαίρι αυτό- είναι χρήσιµη µόνο όταν υφί-
σταται σοβαρό και αντικειµενικό εµπόδιο, δηλαδή όταν υπάρχει
εµπόδιο στην άσκηση εκλογικού δικαιώµατος, όπως θέµατα
υγείας, ηλικίας, αναπηρίας, σπουδών, εργασίας, απόστασης,
αντικειµενικά προβλήµατα. Για τον λόγο αυτό καταθέσαµε και
σχετική τροπολογία. 

Όλα αυτά -και σας προλαβαίνω- είναι εύκολο να διασταυρω-
θούν αυτόµατα και άµεσα, βάσει των στοιχείων που διαθέτει ήδη
το κράτος µέσω του προγράµµατος «ΕΡΓΑΝΗ» για τους εργαζό-
µενους, του ψηφιακού µητρώου ατόµων µε αναπηρία, τα αρχεία
των πανεπιστηµίων, τις λίστες ετεροδηµοτών. Δεν µπορώ να φα-
νταστώ ότι σε ένα ψηφιακό υπερκράτος, όπως αυτό που εσείς
διαφηµίζετε και το οποίο µας είχατε πει ότι ζήλευαν και οι Ιάπω-
νες, δεν µπορεί να γίνει αυτόµατα η διασταύρωση τέτοιων στοι-
χείων, ειδικά όταν στο νοµοσχέδιό σας προβλέπεται η έκδοση

συµπληρωµατικού εκλογικού καταλόγου για όσους το ψηφοδέλ-
τιο δεν φτάνει εγκαίρως. Άρα, µια χαρά µπορείτε µε αυτά τα κω-
λύµατα να δώσουµε επιστολική ψήφο στην Ελλάδα σε αυτούς
που ψηφίζουν µέσα στη χώρα µας, για όσους έχουν αντικειµενικό
λόγο που τους παρεµποδίζει να ασκήσουν το εκλογικό τους δι-
καίωµα. 

Είναι κάτι που συµβαίνει σε πάρα πολλές χώρες της Ευρώπης.
Σε περισσότερες χώρες συµβαίνει αυτό που λέω σήµερα εγώ,
παρά αυτό που θέλετε να κάνετε εσείς. Όπως λέω, αυτό αναφέ-
ρεται και στην ανάλυση συνεπειών του νοµοσχεδίου. Γιατί λοιπόν
να πρωτοτυπήσουµε, ειδικά όταν θα είναι η πρώτη φορά που θα
εφαρµοστεί η επιστολική ψήφος στη χώρα µας; 

Σας ακούω να επικαλείστε ένα επιχείρηµα, ότι η καθολική επι-
στολική ψήφος εφαρµόζεται σε κάποιες χώρες της Ευρώπης.
Όµως η πραγµατικότητα είναι ότι ακόµη και στη Γερµανία που
εφαρµόζεται, η επέκταση του δικαιώµατος έγινε σταδιακά. Στη
Γερµανία θεσµοθετήθηκε το 1947, παρακαλώ, αλλά καθολικό-
τητα απέκτησε το 2009, πενήντα δύο χρόνια µετά! 

Εσείς εδώ πριν από µερικούς µήνες µας λέγατε ότι δεν θα κα-
ταφέρετε ούτε καν µέχρι τις ευρωεκλογές να το συζητήσουµε,
όχι να νοµοθετήσουµε και τώρα ξαφνικά φέρνετε -ο Πρωθυπουρ-
γός τα έλεγε αυτά- όχι µόνο για τους απόδηµους, όχι µόνο για
όσους έχουν εµπόδιο στο εσωτερικό της χώρας, αλλά για εκα-
τοµµύρια Έλληνες πολίτες. Τι άλλαξε µέσα σε λίγους µήνες; 

Έχετε ένα δεύτερο επιχείρηµα. Να σας το απαντήσω αυτό
τώρα. Το άκουσα κι αυτό από κάποιους εκπροσώπους της Νέας
Δηµοκρατίας. Το επιχείρηµα είναι να βοηθήσουµε τη συµµετοχή.
Ακούστε λοιπόν. Στη Γαλλία εφαρµόζεται το πιο προηγµένο σύ-
στηµα, ηλεκτρονική ψηφοφορία και ψήφος δι’ αντιπροσώπου, δη-
λαδή, στέλνετε κάποιο γνωστό σας ή ένα µέλος της οικογένειάς
σας να ψηφίσει για εσάς. Πολύ προωθηµένα πράγµατα. Η αποχή
είναι της τάξης του 50%. 

Και το λέω αυτό διότι δεν αντιµετωπίζεται το ζήτηµα της απο-
χής µε τεχνικά µέσα, όπως επικαλούνται στελέχη της Νέας Δη-
µοκρατίας. Το ζήτηµα της αποχής αντιµετωπίζεται µε πολιτική
αξιοπιστία την οποία έχετε χάσει προ πολλού! Προ πολλού την
έχετε απωλέσει. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

Ποια πολιτική αξιοπιστία έχει ένα κόµµα που κάνει ό,τι µπορεί
να συγκαλύψει ένα από τα µεγαλύτερα σκάνδαλα της Μεταπολί-
τευσης, το σκάνδαλο των υποκλοπών; Ποια πολιτική αξιοπιστία
έχει ένα κόµµα, όταν επιτίθεται στις ανεξάρτητες αρχές, που είναι
βασικός πυλώνας της ποιότητας δηµοκρατίας της χώρας µας;
Ποια αξιοπιστία έχει ένα κόµµα, όταν ακόµη και στην τραγωδία
των Τεµπών αξιοποίησε την πρόταση του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος για να στείλει στον κάλαθο των αχρήστων το πόρισµα του
Ευρωπαίου Εισαγγελέα για την τηλεδιοίκηση, που αν υπήρχε θα
είχαν σωθεί αυτοί οι άνθρωποι; 

Η αποχή αντιµετωπίζεται µε ήθος και αξιοπιστία. Αφήστε λοι-
πόν τα τεχνικά µέσα. Άλλα είναι τα προβλήµατα του πολιτικού
συστήµατος. Ο πελατειασµός, ο λαϊκισµός, η διχόνοια, η τοξικό-
τητα που πρωταγωνιστούν στο δηµόσιο λόγο, στα µέσα κοινωνι-
κής δικτύωσης, µε τις ίδιες πρακτικές όπως αυτές που ακο-
λούθησε ο ΣΥΡΙΖΑ από το 2015 µέχρι το 2019. 

Εµείς, λοιπόν, θεωρούµε αυτό το θέµα που κουβεντιάζουµε κο-
ρυφαίο για την ποιότητα της δηµοκρατίας µας. Γι’ αυτό αποδεί-
ξαµε στην πράξη ότι προσφέρουµε συναίνεση και ήµασταν
θετικοί επί της αρχής. Σας δώσαµε χέρι συναίνεσης και εσείς
χθες µας απαντήσατε µε περιφρόνηση. Ο ελληνικός λαός βλέπει
αυτή την περιφρόνηση, που γεννά η αλαζονεία σας. Θα έρθει λοι-
πόν ο καιρός που θα πληρώσετε και την περιφρόνηση και την
αλαζονεία. 

Εν κατακλείδι, λοιπόν, σήµερα σας δίνουµε µία ακόµη τελευ-
ταία ευκαιρία για να υπάρξει συναίνεση. Σας καλούµε να αποσύ-
ρετε την τροπολογία που φέρατε από το παράθυρο. Άλλωστε δεν
έχει κανένα νόηµα πια αυτή η τροπολογία, γιατί δεν υπάρχουν
διακόσιες ψήφοι σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. 

Εδώ λοιπόν είµαστε έτοιµοι και θετικοί επί της αρχής σε νοµο-
σχέδιο που δίνει τη δυνατότητα επιστολικής ψήφου σε όσους
έχουν εκλογικό δικαίωµα και είναι κάτοικοι εξωτερικού, αλλά και
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σε όσους ψηφίζουν εντός της επικράτειας και έχουν τα συγκε-
κριµένα κωλύµατα που ανέφερα προηγουµένως. Σε ένα τέτοιο
νόµο το ΠΑΣΟΚ είναι θετικό. Σε οποιοδήποτε άλλο παιχνίδι είµα-
στε απολύτως αρνητικοί…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

…διότι εργαλειοποιείτε µια σοβαρή µεταρρύθµιση, που πρέπει
να είναι στις ευρωπαϊκές εκλογές ένα πρώτο βήµα που θα το
αξιολογήσουµε στις ευρωπαϊκές εκλογές και το φέρνετε στους
εκλογικούς σας σκοπούς κόβοντας και ράβοντας, όπως αποδεί-
χθηκε µε την απαράδεκτη κοινοβουλευτική σας πρακτική χθες το
βράδυ. 

Θετικοί λοιπόν είµαστε γι’ αυτό. Αν αυτό κληθούµε αύριο να
ψηφίσουµε, θα το ψηφίσουµε. Αν κληθούµε να στηρίξουµε αυτά
τα αιωρούµενα και µη προβλεπόµενα, αυτά τα οποία µπορούν να
οδηγήσουν σε εκπλήξεις στις ευρωπαϊκές εκλογές και θα εγκλω-
βίσουν το πολιτικό σύστηµα στις εµµονές σας, κυρία Κεραµέως
και στις εµµονές του προϊσταµένου σας, είµαστε απολύτως αρ-
νητικοί. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ. Επόµενος οµιλητής ο κ. Μάξιµος Χα-
ρακόπουλος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φέτος συµπληρώνονται πενήντα

χρόνια από την αποκατάσταση της Δηµοκρατίας στην Ελλάδα. Ο
µισός αυτός αιώνας συνιστά την πιο µακρά περίοδο οµαλής λει-
τουργίας του δηµοκρατικού πολιτεύµατος στην ιστορία του νε-
οελληνικού κράτους. Αυτό το γεγονός από µόνο του ενισχύει την
αυτοπεποίθηση για τη δύναµη της δηµοκρατίας µας. Έκφραση
αυτής της αυτοπεποίθησης είναι και η αποδοχή του από δεκαε-
τιών αιτήµατος των αποδήµων µας να µπορούν απρόσκοπτα να
συµµετέχουν στις εκλογικές διαδικασίες της χώρας.

Δυστυχώς, οι γνωστές ιδεοληψίες που κατατρύχουν τη µετα-
πολιτευτική µας ιστορία και η µόνιµη καχυποψία απέναντι σε ανα-
γκαίες µεταρρυθµίσεις στάθηκαν τροχοπέδη στη λήψη αυτο-
νόητων αποφάσεων. Έτσι, φτάσαµε το δικαίωµα της ψήφου των
αποδήµων και της διευκόλυνσης της συµµετοχής τους στις εκλο-
γικές διαδικασίες πράγµατι, όπως είπε ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ
κ. Ανδρουλάκης, να ψηφίζεται µε δόσεις, γιατί δεν υπήρχε η απα-
ραίτητη αυξηµένη πλειοψηφία.

Η προσπάθεια ξεκίνησε, όπως όλοι ξέρουµε, το 2019 επί
υπουργίας Τάκη Θεοδωρικάκου και λόγω της ανάγκης επίτευξης
ευρύτερης συναίνεσης περιορίστηκε να αφορά σε ελάχιστους
οµογενείς. Συνεχίστηκε η προσπάθεια το 2021 επί υπουργίας
Μάκη Βορίδη µε πιο γενναία ρύθµιση που όµως δεν έγινε αποδε-
κτή. Τελικά τον Ιούλιο του 2023 επί Νίκης Κεραµέως και Θοδωρή
Λιβάνιου ψηφίστηκε από διακόσιους οκτώ Βουλευτές η άρση
όλων των νοµικών περιορισµών για τη συµµετοχή στις εκλογές
των Ελλήνων του εξωτερικού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ)

Και φτάνουµε στο σηµερινό νοµοσχέδιο που µε την επιστολική
ψήφο προσπαθεί να απαντήσει κυρίως στο πρόβληµα που διαπι-
στώθηκε στις πρόσφατες εκλογές µε τη µεγάλη αποχή. Ιδιαίτερα
στην οµογένεια αποδείχθηκε ότι είναι δύσκολο να µετακινηθούν
όσοι έχουν δικαίωµα ψήφου είτε για οικονοµικούς λόγους, είτε
λόγω έλλειψης χρόνου στα ελάχιστα σηµεία που υπάρχουν εκλο-
γικά τµήµατα. Και η λύση που δίδεται είναι αυτή που ισχύει και
σε πολλές άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες, η επιστολική ψήφος. Προβλέφθηκε αυτό το µέτρο
αρχικώς για τις ευρωεκλογές και τα εθνικά δηµοψηφίσµατα. Μά-
λιστα, περιλαµβάνει ορθώς και όσους εντός της επικράτειας δεν
δύνανται για διάφορους λόγους να ψηφίσουν µε φυσική παρου-
σία.

Ωστόσο, ενώ το νοµοσχέδιο πέτυχε µια ευρεία συναίνεση στην
επιτροπή που σήµαινε ότι θα ψηφιζόταν από περισσότερους από
τους διακόσιους Βουλευτές, τα ίδια κόµµατα που είχαν ψηφίσει
επί της αρχής του νοµοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή ανέκρου-

σαν πρύµναν όταν η Κυβέρνηση θεώρησε εύλογα ότι αυτή η συ-
ναίνεση επέτρεπε την επέκταση της επιστολικής ψήφου για τους
διαµένοντες στο εξωτερικό και για τις εθνικές εκλογές.

Εύστοχα ο Πρόεδρος της Βουλής, ο οποίος δέχτηκε κριτική,
κ. Κωνσταντίνος Τασούλας σε µια από τις σπάνιες πια αγορεύ-
σεις του στην Ολοµέλεια επισήµανε την ιστορικότητα µιας τέ-
τοιας µεταρρύθµισης που είναι κρίµα να χαθεί.

Ναι, θα µπορούσε η τροπολογία να είχε κατατεθεί εµπρόθεσµα
για να µην κρύβεται κανείς πίσω από το δάχτυλό του. Όµως, η
δηµοκρατία µας είναι πια αρκετά ώριµη για να προχωρήσει στο
βήµα αυτό που φιλοδοξεί να ενισχύσει τη συµµετοχή των πολιτών
στις εκλογές. Η ευνοϊκή αυτή συγκυρία δεν πρέπει να χαθεί για
µια ρύθµιση που έχει ήδη καθυστερήσει δεκαετίες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζετε πολύ καλά ότι οι από-
δηµοι Έλληνες διατηρούν µέσα τους θερµό πατριωτισµό και
αγνή αγάπη για την Ελλάδα. Αυτός λοιπόν ο Ελληνισµός εκτός
Ελλάδος είναι η µεγάλη µας δύναµη και τον θέλουµε δίπλα µας
είτε είναι στην Ευρώπη, είτε στην Αµερική, είτε στη µακρινή Αυ-
στραλία. Εξάλλου, σήµερα µε τις δυνατότητες που δίνουν τα ηλε-
κτρονικά µέσα ενηµέρωσης και δικτύωσης οι αποστάσεις εκ-
µηδενίζονται, η πληροφόρηση είναι άµεση και ζωντανή.

Ταυτόχρονα, όµως, η επιστολική ψήφος έρχεται να απαντήσει
και σε µια πραγµατικότητα που έχει διαµορφωθεί τα τελευταία
χρόνια της οικονοµικής κρίσης. Μιλώ για τη µαζική µετανά-
στευση, κυρίως νέων µας, στο εξωτερικό προς άγραν εργασίας.
Αυτούς τους ανθρώπους, που είναι εκατοντάδες χιλιάδες, τους
θέλουµε να γυρίσουν, ή έστω ένα µέρος τους, στην πατρίδα. Και
σε κάθε περίπτωση πρέπει να είναι βασικός µας στόχος η διατή-
ρηση ισχυρών δεσµών µε τον τόπο τους.

Η επιστολική ψήφος θα διευκολύνει και τους χιλιάδες φοιτητές
µας που σπουδάζουν στο εξωτερικό αλλά και όσους εντός συνό-
ρων αδυνατούν για διάφορους λόγους να προσέλθουν στην
κάλπη.

Η επιστολική ψήφος φιλοδοξεί να δώσει και µια απάντηση στο
ανησυχητικό φαινόµενο της αποχής. Βεβαίως, η αποστασιοποί-
ηση από τα πολιτικά δρώµενα και η ιδιώτευση που συχνά οφεί-
λεται στην απογοήτευση ή και στην απαξίωση της πολιτικής θα
πρέπει να µας προβληµατίζει ιδιαίτερα. Αναµφίβολα το κύριο ζη-
τούµενο για την ανάκτηση της αξιοπιστίας της πολιτικής και ηµών
των πολιτικών ως προσώπων είναι η συνέπεια λόγων και έργων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι επερχόµενες ευρωεκλογές
συνιστούν µια ευνοϊκή πρόκληση για την εφαρµογή της επιστο-
λικής ψήφου και σε δεύτερο χρόνο στην καθολική εφαρµογή της
σε κάθε εκλογική αναµέτρηση. Θεωρώ επίσης αυτονόητες τις
πρόνοιες για το ξεκαθάρισµα των εκλογικών καταλόγων.

Δεν είναι δυνατόν, κυρία Υπουργέ, στην εποχή της ψηφιακής
επανάστασης να µένουµε µε καταλόγους που µπορεί να περιλαµ-
βάνουν ακόµη και ανθρώπους που έχουν φύγει από τη ζωή.

Κύριε Πρόεδρε, το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο είναι πράγµατι
µια σηµαντική µεταρρύθµιση και γι’ αυτό θα ήθελα να δώσω τα
συγχαρητήριά µου στην Κυβέρνηση και στους επισπεύδοντες
Υπουργούς που το εισηγούνται.

Η επιστολική ψήφος στους απόδηµους Έλληνες είναι ένα δι-
καίωµα που δεν πρέπει να περιοριστεί στις ευρωεκλογές, αλλά
οφείλουµε να το παρέχουµε και για τις εθνικές εκλογές. Τώρα
είναι η ώρα να αναλάβει ο καθένας και η καθεµία από εµάς τις
ευθύνες του.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Χαρακόπουλο.

Τον λόγο έχει ο κ. Μιχάλης Λιβανός από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΜΙΧΑΗΛ ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε

όντως τον πεντηκοστό χρόνο της νέας Κοινοβουλευτικής µας Δη-
µοκρατίας από την αποκατάστασή της και µπορούµε συχνά-
πυκνά να υπερηφανευόµαστε για όλα εκείνα που πετύχαµε είτε
µέσα από διαφωνίες, είτε µέσα από συναινέσεις που εξασφαλί-
σαµε. Όµως, τα πετύχαµε σε αντίθεση µε αυτά τα οποία πολλές
φορές όταν τελειώνουν οι εκλογές ή όταν τελειώνει η ψήφιση
ενός νοµοσχεδίου, όπως θα τελειώσει και αύριο η ψήφιση του
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συγκεκριµένου νοµοσχεδίου, καταλήγουµε να συζητάµε ξανά και
ξανά για ευκαιρίες οι οποίες χάθηκαν και δεν πράξαµε αυτό το
οποίο θα έπρεπε ή ήταν ώριµο να γίνει.

Εδώ έχουµε άλλη µια νέα ευκαιρία, που δεν είναι θέµα φιλο-
σοφικού περιεχοµένου του πώς πολιτευόµαστε, αλλά αξιακό για
τον τρόπο λειτουργίας της δηµοκρατίας µας και του πολιτικού
µας συστήµατος ότι θα πρέπει τις ευκαιρίες που χάσαµε αυτή τη
φορά να µην τις χαρίσουµε ξανά και να τις πετάξουµε στον κά-
λαθο των αχρήστων.

Θα έπρεπε να είχαµε προχωρήσει εδώ και πολύ καιρό µε µε-
γαλύτερη αποφασιστικότητα και τόλµη στο να δώσουµε τη δυ-
νατότητα σε όλες τις Ελληνίδες και σε όλους τους Έλληνες είτε
στο εξωτερικό, είτε στην Ελλάδα οι οποίοι αντιµετωπίζουν αντι-
κειµενικά ζητήµατα και προβλήµατα στη δυνατότητα εκτέλεσης
του δικαιώµατος ψήφισης και εκλέγειν και δεν τους το δώσαµε.

Εποµένως, στο νοµοσχέδιο που ψηφίζουµε, και ουσιαστικά
αποτελεί µια πραγµατική τοµή για την Ελληνική Δηµοκρατία και
είναι υψίστης σηµασίας να διευκολύνουµε κάθε Ελληνίδα και
κάθε Έλληνα που είτε λόγω απόστασης, είτε λόγω αδυναµίας
µέχρι τώρα δεν µπορούσε και στερείτο πρακτικά τη δυνατότητα
να ασκήσει το νόµιµό του δικαίωµα, τελικά να το κάνει.

Στις πρόσφατες βουλευτικές εκλογές συζητήσαµε το πώς στε-
ρήθηκαν οι απόδηµοι, οι οποίοι ήταν εγγεγραµµένοι στους εκλο-
γικούς καταλόγους, λόγω της αδυναµίας τους να προσέλθουν σε
αποµακρυσµένα εκλογικά τµήµατα, να ψηφίσουν. 

Σε αυτούς τους ανθρώπους, που συζητάγαµε πριν από λίγους
µήνες και ψηφίσαµε τη δυνατότητα να τους χορηγήσουµε ακόµα
µεγαλύτερη ευκολία άσκησης του εκλογικού τους δικαιώµατος,
τι θα τους πούµε όταν θα τελειώσει η ψήφιση του συγκεκριµένου
νοµοσχεδίου; 

Τι θα πούµε σε όλους αυτούς, οι οποίοι την ηµέρα των εκλογών
πρέπει να εργαστούν και κάνουν κυριολεκτικά αγώνα δρόµου ή
δεν καταφέρνουν τελικά να ψηφίσουν και να ασκήσουν το εκλο-
γικό τους δικαίωµα; 

Τι θα πούµε σε όλους αυτούς που µονίµως µιλάνε για την
αποχή την ηµέρα των εκλογών και αυτήν την αποχή δεν µπο-
ρούµε µε αντικειµενικό τρόπο ποτέ να την εκτιµήσουµε, γιατί δεν
είχαµε δώσει ούτε τη δυνατότητα να εκκαθαρίσουµε µε σωστό
και συστηµατικό τρόπο τους εκλογικούς καταλόγους, αλλά δεν
λύσαµε και κάθε πρακτικό ζήτηµα που τυχόν στερεί από κάποι-
ους ανθρώπους τη δυνατότητα να ψηφίσουν; 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο βοηθάει ακόµη περισσότερο τα
άτοµα τα οποία έχουν είτε αναπηρίες είτε προβλήµατα κινητικό-
τητας. Βοηθάει ακόµα και την ίδια εκλογική διαδικασία µέσα στα
εκλογικά τµήµατα, που πολλές φορές διακόπτεται προκειµένου
να ψηφίσουν άτοµα τα οποία δεν µπορούν να προσέλθουν µέσα
στο εκλογικό τµήµα. Βοηθάει τους ηλικιωµένους, τους ασθενείς,
όλους εκείνους οι οποίοι όταν τους βλέπουµε και τους κοιτά-
ζουµε στα µάτια µας λένε «Γιατί εγώ δεν έχω το δικαίωµα να ψη-
φίσω;» και δεν έχουµε να τους απαντήσουµε στην πραγµατικό-
τητα τίποτα. 

Θα έπρεπε λοιπόν όλοι µας -γιατί αυτή θα είναι η κατάληξη
όλης αυτής της συζήτησης- να σκεφτούµε πολύ-πολύ σοβαρά,
ανεξάρτητα από τις όποιες διαφωνίες έχουµε επί των διαδικα-
σιών και όχι µόνο, και τις πολιτικές διαφωνίες που µπορεί να
έχουµε, να σκεφτούµε ότι θα πρέπει να στείλουµε το µήνυµα
στην κοινωνία ότι στο τέλος αυτής της διαδικασίας θα πρέπει να
έχουν όλοι ακόµα µεγαλύτερη δυνατότητα να ασκήσουν το εκλο-
γικό τους δικαίωµα και να έχουν τη δυνατότητα της συµµετοχής. 

Ακόµη περισσότερο το χρωστάµε αυτό απέναντι στους από-
δηµους Έλληνες, στους οποίους πάντα προστρέχουµε και ζη-
τάµε τη βοήθειά τους για τα εθνικά µας συµφέροντα και όταν
έρχονται οι εκλογές νιώθουν ότι αυτός ο αόρατος δεσµός που
ανέκαθεν είχαν µε την πατρίδα κόβεται, µε αποτέλεσµα να απο-
ξενώνονται και να νιώθουν ένα ψυχολογικό χάσµα απέναντι στην
ίδια την πατρίδα. 

Και για τα παιδιά, και τους νέους και τις νέες, που σε αυτή τη
δύσκολη µνηµονιακή περίοδο πολλές φορές επέλεξαν ως επι-
λογή ζωής να µεταναστεύσουν για να αναζητήσουν µια καλύτερη
τύχη και έχουν πάντα στο µυαλό τους την ορατή πιθανότητα να
επιστρέψουν στην πατρίδα, σε αυτούς τους ανθρώπους που θέ-

λουν και επιθυµούν, διψούν, να συµµετέχουν σε αυτή τη διαδικα-
σία, πρέπει να τους διευκολύνουµε να το κάνουν. 

Αυτό επιβάλλει η πολιτική κουλτούρα που διευρυµένα θα πρέ-
πει να προσπαθούµε προς την κοινωνία να «διαφηµίσουµε» τη
συµµετοχή κάθε πολίτη στις εκλογικές διαδικασίες, προκειµένου
να είναι πιο αντιπροσωπευτική η δηµοκρατία µας. 

Φτάνει η ιστορία αυτή να γίνεται µε έναν τρόπο που να διασφα-
λίζει το αδιάβλητο και νοµίζω ότι η διαδικασία, έτσι όπως εξηγή-
θηκε και συζητήθηκε, εξασφαλίζεται και µάλιστα µε πολλές
πρόσθετες διαδικασίες, που δεν αφήνουν κανένα περιθώριο αµ-
φιβολίας για το αδιάβλητο της διαδικασίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να κάνω κι ένα
σχόλιο για το θέµα της τροπολογίας και την επέκταση της επι-
στολικής ψήφου και στις εθνικές εκλογές για τους απόδηµους,
για την ψήφιση της οποίας απαιτούνται διακόσιες και πλέον
ψήφοι. Υπάρχει µια κοινοβουλευτική διαδικασία και όλοι τη γνω-
ρίζουµε και στην κοινοβουλευτική αυτή διαδικασία, η οποία ξεκί-
νησε από την ίδια την κοινοβουλευτική επιτροπή, διαπιστώθηκαν
δύο σηµαντικά πράγµατα. 

Διαπιστώθηκε πρώτα απ’ όλα µια πολύ µεγάλη, ευρεία συναί-
νεση για την επιστολική ψήφο στις ευρωεκλογές από τις περισ-
σότερες πολιτικές δυνάµεις και δεύτερον διαπιστώθηκε το δίκαιο
και το καθολικό του αιτήµατος των αποδήµων να επεκταθεί και
στις βουλευτικές εκλογές η δυνατότητα της επιστολικής ψήφου.

Άρα είναι µια ευκαιρία πραγµατική, εφόσον υπάρχει όλη αυτή
η συναίνεση να εφαρµοστεί στις ευρωεκλογές, γιατί όχι να µην
προχωρήσουµε ένα βήµα ακόµη πιο γρήγορα και ακόµη πιο πρω-
τοποριακά, να δώσουµε τη δυνατότητα σε όλους αυτούς τους
ανθρώπους από τώρα να έχουν τη δυνατότητα να ασκήσουν το
εκλογικό τους δικαίωµα και στις βουλευτικές εκλογές. 

Αυτό βέβαια απαιτεί διακόσιες ψήφους. Δεν αρκούν οι ψήφοι
της πλειοψηφίας, της πλειοψηφούσας κυβερνώσας παράταξης
και εποµένως αυτό θέτει όλους µας προ των ευθυνών µας για το
αν θα κάνουµε αυτό το βήµα µπροστά και αν θα δείξουµε την
απαιτούµενη ωριµότητα απέναντι στην Κοινοβουλευτική µας Δη-
µοκρατία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω όπως περίπου άρχισα
την οµιλία µου, και είναι πραγµατικά κατάκτηση για το πολιτικό
µας σύστηµα να στέλνουµε, παρά τις όποιες επιµέρους διαφω-
νίες µας, µήνυµα στην κοινωνία, η οποία ας µην κρυβόµαστε δια-
µορφώνει τρόπο σκέψης και αντίδρασης από τον τρόπο που
εµείς πολιτευόµαστε.

Η κοινωνία ζητά ένα µήνυµα προόδου και συναίνεσης στα ση-
µαντικά ζητήµατα που αφορούν τη χώρα, µακριά από λαϊκισµούς,
µικροκοµµατικές σκοπιµότητες και θεατρινισµούς, που θολώνουν
διαρκώς την εικόνα και δηλητηριάζουν µε τοξικότητα τον κόσµο
και δεν µας αφήνουν πολλές φορές εµάς τους ίδιους να στα-
θούµε µε συνέπεια στις πράξεις µας, µε κανόνες, µε αρχές και
µε πράξεις ευθύνης, εδώ µέσα και πρώτα από όλα µέσα από την
ψήφο µας. 

Γι’ αυτόν τον λόγο σάς καλώ να υπερψηφίσουµε τόσο το νο-
µοσχέδιο όσο και την τροπολογία για τις εθνικές εκλογές µε τη
µεγαλύτερη δυνατή πλειοψηφία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Λιβανό. 

Τον λόγο έχει η κ. Διγενή.
ΑΣΗΜΙΝΑ (ΣΕΜΙΝΑ) ΔΙΓΕΝΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Επιτρέψτε µου, αγαπητοί συνάδελφοι, να ξεκινήσω µε µια δια-

πίστωση: Αυτό το ρεσιτάλ θεάτρου του παραλόγου που ζούµε
από χθες σε αυτήν την Αίθουσα από κάποιους νοµίζω ότι θα το
ζήλευαν και ο Ιονέσκο, και ο Ζενέ, και ο Μπέκετ µαζί. 

Οι απόδηµοι, για την εξυπηρέτηση και τη διευκόλυνση των
οποίων κόπτεται απολύτως υποκριτικά η Κυβέρνηση, εργαλει-
οποιούνται απροκάλυπτα, τυχοδιωκτικά και παλαιοκοµµατικά για
την εξυπηρέτηση των πολιτικών συµφερόντων της. 

Επικίνδυνοι δρόµοι για τη µυστικότητα και το αδιάβλητο της
ψήφου ανοίχτηκαν ακόµα πιο πλατιά και µε την τροπολογία για
την επέκταση του µέτρου και στις εθνικές εκλογές. Κακώς χαρα-
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κτηρίζεται αιφνιδιαστική αυτή η χθεσινή κίνηση της Υπουργού
από τους «πεφτοσυννεφάκηδες». Ήταν µια κίνηση πολύ καλά µε-
λετηµένη και µε τον δέοντα πάντα βοναπαρτισµό, µε συγκεκρι-
µένους στόχους, που αναλύθηκαν διεξοδικά -δεν θα τους
επαναλάβω- από τους Βουλευτές του ΚΚΕ, στο πλαίσιο ενός συ-
νολικού σχεδιασµού.

Στο διά ταύτα τώρα µε στοιχεία: Σε αντίθεση µε όσα ισχυρίζο-
νται η Κυβέρνηση και τα άλλα αστικά κόµµατα για την επιστολική
ψήφο, η διεθνής εµπειρία προσφέρει άπειρα παραδείγµατα που
επιβεβαιώνουν ότι δεν διασφαλίζονται η µυστικότητα και το αδιά-
βλητο της ψήφου, ενώ η µη αυτοπρόσωπη παρουσία σε εκλογικά
κέντρα αυξάνει τους κινδύνους για νοθεία.

Στις Ηνωµένες Πολιτείες και σε κάποιες ευρωπαϊκές χώρες,
όπου η επιστολική ψήφος καθιερώθηκε πριν από πολλά χρόνια,
αποσύρθηκε κάτω από το βάρος καταγγελιών για νοθεία, ενώ σε
άλλες χώρες έχει αναπτυχθεί ο προβληµατισµός κατά πόσον η
επιστολική ψήφος µπορεί να είναι πραγµατικά ανόθευτη. Ορι-
σµένα µάλιστα αποκαλυπτικά παραδείγµατα κάνουν επιτακτική
την ανάγκη να αποσύρει η Κυβέρνηση κάθε σκέψη για την καθιέ-
ρωσή της µε αφετηρία τις επερχόµενες ευρωεκλογές. 

Πάρτε µια µικρή ιδέα από το αδιάβλητο της επιστολικής της
ψήφου: Η παραποίηση των τοπικών εκλογών στο Στένταλ από το
2014 έµεινε στην ιστορία ως «η εκλογική απάτη του Στένταλ». Εκ-
δόθηκαν τότε περισσότερα επιστολικά ψηφοδέλτια από τους ψη-
φοφόρους που είχαν κάνει αίτηση. Επίσης εκδόθηκαν πλαστές
εξουσιοδοτήσεις σε ανθρώπους που εµπλέκονταν στην εκλογική
διαδικασία. Εκατοντάδες ψηφοδέλτια παραδόθηκαν σε υποψή-
φιο ο οποίος τα συµπλήρωσε υπέρ του. Η νοθεία αποκαλύφθηκε,
ο υποψήφιος παραιτήθηκε και το 2017 καταδικάστηκε για εκλο-
γική νοθεία σε περίπου τριακόσιες περιπτώσεις. 

Άλλη περίπτωση είναι ο συντονιστής της προεκλογικής εκ-
στρατείας του Πράσινου Κόµµατος στο Αµβούργο, που παραποί-
ησε δεκάδες έγγραφα επιστολικής ψήφου στις βουλευτικές
εκλογές και τα κατηύθυνε προς έναν υποψήφιο των Πρασίνων
πλαστογραφώντας τα. Ο συγκεκριµένος υποψήφιος έλαβε ασυ-
νήθιστα µεγάλο αριθµό ψήφων, µε αποτέλεσµα να κινήσει υπο-
ψίες για νοθεία και τελικά καταδικάστηκε και αυτός το 2018,
έχοντας προσθέσει µε το παράδειγµά του µια ακόµα απόδειξη
για το πόσο «φερέγγυα» είναι η επιστολική ψήφος.

Από το 2014 και µετά σε Γερµανία, Ελβετία, Ουγγαρία, Ιταλία
και Ισπανία υπήρξαν πάρα πολλές καταγγελίες για πλαστές εξου-
σιοδοτήσεις, καµένα ψηφοδέλτια εκλογέων του εξωτερικού σε
χωµατερή, συλλήψεις και νοθείες.

Άλλωστε, η Κυβέρνηση, που τώρα νοιάζεται δήθεν για αυτούς
που δεν µπορούν να ψηφίσουν στις τελευταίες εκλογές, µην ξε-
χνάµε ότι απέρριψε την τροπολογία του ΚΚΕ να µπορούν να ψη-
φίζουν οι εποχικοί εργαζόµενοι του τουρισµού αλλά και οι
φοιτητές στους τόπους όπου εργάζονται ή φοιτούν, όπως και
σειρά άλλων µέτρων για πραγµατική διευκόλυνση των ψηφοφό-
ρων. 

Θεσπίζεται δε και το εξής εντυπωσιακό και ταυτόχρονα γελοίο:
Οι υπάλληλοι των ταχυδροµικών εταιρειών θα είναι, λέει, υπεύ-
θυνοι να επιβεβαιώσουν την ταυτοπροσωπία κατά τη διαδικασία
της παραλαβής και αποστολής του φακέλου από τον εκλογέα.
Σκεφτείτε, δηλαδή, τον υπάλληλο µιας εταιρείας ταχυµεταφορών
στην άκρη του κόσµου, που θα πρέπει να επιβεβαιώσει την ταυ-
τότητα ενός Έλληνα ψηφοφόρου! Αντιλαµβάνεστε τι θεσµοθε-
τείται; Και αυτό δεν το επισηµαίνει µόνο το ΚΚΕ. Το επισηµαίνει
και η Αρχή Προστασίας Προσωπικών Δεδοµένων αλλά και η Επι-
στηµονική Υπηρεσία της Βουλής. 

Φυσικά, οι κίνδυνοι δεν υπάρχουν µόνο σε τεχνικά ζητήµατα
υλοποίησης του µέτρου αλλά κυρίως στις πιέσεις, στους εκβια-
σµούς, στις απόπειρες εξαγοράς ψήφου, πέρα από την ιδεολο-
γική και πολιτική χειραγώγηση, που ούτως ή άλλως υπάρχει. Σε
όλο αυτό, λοιπόν, η Κυβέρνηση φροντίζει, ώστε αυτές οι πιέσεις
να ασκούνται ακόµα πιο εύκολα, ακόµα πιο αποτελεσµατικά και
από την οικογένεια και από το χώρο δουλειάς, µε το αφεντικό να
επιβάλλει στους εργαζόµενους ποια πολιτική και ποια εκλογική
συµπεριφορά θα πρέπει να έχουν. Ξεχνάµε µήπως ότι στις τελευ-
ταίες βουλευτικές εκλογές είδαµε υποψήφιο Υπουργό της Κυ-
βέρνησης και υποψήφιο Βουλευτή να κάνει επίσκεψη σε χώρο

εργασίας µαζί µε το αφεντικό της εταιρείας και να λένε στους ερ-
γαζόµενους για το τι πρέπει να ψηφίσουν στις εκλογές; Κι αυτό
έγινε µπροστά στις κάµερες, οπότε µπορείτε να αφήσετε τη φα-
ντασία σας ελεύθερη να σκεφτεί τι γίνεται πίσω από τις κάµερες.
Ξεχνάµε µήπως τη σύλληψη υποψήφιου Βουλευτή στις τελευ-
ταίες εκλογές µε έναν ολόκληρο µηχανισµό πίσω του που µοί-
ραζε χρήµατα; 

Και κάτι ακόµα. Αφού όλα είναι διασφαλισµένα και όλα θα πάνε
ρολόι και όλα είναι ωραία, ποιος ο λόγος να θεσµοθετείται η
υπεύθυνη δήλωση του ψηφοφόρου ότι ο ίδιος αυτοπροσώπως
συµπλήρωσε το φάκελο και έκανε την αποστολή; Ο λόγος που
µπαίνει στο κάδρο αυτή η δήλωση -η οποία, αν αποκαλυφθεί, θα
είναι φυσικά κατόπιν εορτής- είναι γιατί και η ίδια η Κυβέρνηση
δεν µπορεί παρά να αποδέχεται τον κίνδυνο, ότι δηλαδή η συ-
µπλήρωση του ψηφοδελτίου και η αποστολή του φακέλου µπορεί
να γίνει από άλλο πρόσωπο και όχι από τον ίδιο τον εκλογέα.
Γιατί, αν όλα ήταν σίγουρα, δεν θα χρειαζόταν αυτή η δήλωση. 

Εµείς ως ΚΚΕ όχι απλά είµαστε αντίθετοι στο συγκεκριµένο
µέτρο αλλά κάθετα αντίθετοι στη λογική και τους κινδύνους που
φέρνει. Απορρίπτουµε τα προσχήµατα της Κυβέρνησης. Δεν
ισχύει αυτό που λέει, ότι τάχα θα καταπολεµηθεί η αποχή µέσα
από αυτό το µέτρο. Υπάρχουν έρευνες και µελέτες πανεπιστη-
µίων ότι επιστολική ψήφος δεν βοηθάει στην καταπολέµηση της
αποχής, γιατί πολύ απλά η αποχή έχει κοινωνικά και πολιτικά αίτια
και δεν είναι ζήτηµα εφαρµογής ενός τεχνικού µέτρου.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-

µε την κ. Διγενή.
Τον λόγο έχει ο κ. Εµµανουήλ Κόνσολας από τη Νέα Δηµο-

κρατία.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΚΟΝΣΟΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι από τις πε-

ριπτώσεις εκείνες που ένα νοµοθέτηµα, ένα σχέδιο νόµου, ένας
νόµος που πρόκειται να ψηφιστεί αύριο στη Βουλή γίνεται αντι-
κείµενο συζήτησης διευρυµένων κοινωνικών οµάδων στην Ελ-
λάδα και στο εξωτερικό, νέων και ενηλίκων, εφήβων και υπε-
ρηλίκων. Και αυτό, γιατί το διακύβευµα είναι πολύ σηµαντικό, ση-
µαντικό για τον ελληνισµό, σηµαντικό για την Ελλάδα, σηµαντικό
για τη δηµοκρατία. 

Θέλω να πω έτσι, µε πολύ σεβασµό σε όλους τους Βουλευτές,
ότι σε όλες τις πτέρυγες της Εθνικής Αντιπροσωπείας ακούστη-
καν σηµαντικές αναφορές που αφορούν στο µέλλον της εκλογι-
κής διαδικασίας για τα θέµατα που σχετίζονται µε το νοµοσχέδιο
και αξίζουν συγχαρητηρίων οι περισσότεροι από τους Βουλευτές
που τοποθετήθηκαν και στην επιτροπή αλλά και εδώ. Κατανοώ
τις ενδεχόµενες επιφυλάξεις. Όµως, πρέπει να τονίσω ότι το προ-
θεσιακό επίπεδο των Βουλευτών σχεδόν στο σύνολό τους ήταν
σε ένα βαθµό απόλυτα ικανοποιητικό, σύστοιχο µε τις κοινωνικές
ανάγκες, σύστοιχο µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης, σύστοιχο
µε τους σκοπούς του νοµοσχεδίου και αυτό πρέπει να τονίσουµε
ότι ήταν κάτι το οποίο το αναµέναµε. Αρκεί να αποδειχθεί ότι
αυτές οι προθέσεις θα έχουν και αποτέλεσµα.

Σε επίπεδο σχεδίου νόµου υπάρχουν δύο µαγικές λέξεις: προ-
θεσιακές προβλέψεις και κατακτηθείσες µέσα από την ψήφισή
τους. Άρα, θα υπάρχει αυτή η συναίνεση εκφρασµένη και µε τη
θετική ψήφο των συναδέλφων, για να υπερψηφίσετε το νοµοσχέ-
διο; Προσδοκώ πως ναι. Θέλω να πιστεύω πως ναι, γιατί αυτή η
βούληση της Νέας Δηµοκρατίας ισχύει διαχρονικά. Είναι η µε-
γάλη παράταξη που έχει εκφραστεί πολλές φορές εντός και
εκτός Κοινοβουλίου, σε εθνικό και σε διεθνές επίπεδο, σύστοιχο
µε αυτό που επιτάσσει η ευρωπαϊκή πρόβλεψη προκειµένου να
συµµετέχουν οι πολίτες στη διαδικασία των ευρωεκλογών αλλά
και των εθνικών εκλογών. Η Νέα Δηµοκρατία, λοιπόν, εδώ και
χρόνια έχει ταχθεί υπέρ της προθέσεως στο να υπάρχει επιστο-
λική ψήφος για τους απόδηµους Έλληνες αλλά όχι και µόνο.

Δεν χρειάζεται να υπενθυµίσω στους αγαπητούς συναδέλφους
ότι η πρώτη προσπάθεια, προκειµένου να διευκολυνθούν οι Έλ-
ληνες απόδηµοι του εξωτερικού, να ασκήσουν δηλαδή το εκλο-
γικό τους δικαίωµα, αυτό που έχουν ως πρόθεση, προσδοκία και
ανάγκη, για να στηρίξουν τους εκπροσώπους τους στην Εθνική
Αντιπροσωπεία, ξεκινάει από το 2019. Μάλιστα, το 2021 η θε-
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σµική παρέµβαση έγινε µε άρση κάποιων αβελτηριών που υπήρ-
χαν και νοµικών περιορισµών και το καλοκαίρι του 2023 οδηγη-
θήκαµε σε νέα θεσµική πρωτοβουλία, όπου ήρθησαν και τα
νοµικά εµπόδια. 

Το λέω αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για να τονίσω ότι
η Νέα Δηµοκρατία και την πρόθεση έχει και τη βούληση να ψη-
φιστεί το νοµοσχέδιο. Και πρέπει να πω, κυρία Υπουργέ, ότι µε
αυτό το νοµοσχέδιο γράφεται ιστορία και οι περγαµηνές αυτού
θα αποδείξουν στην πορεία του χρόνου πόσο σηµαντικό είναι.
Γιατί το ζητούµενο πάντα ήταν η µέγιστη δυνατή διευκόλυνση να
ισχύει στην Ελλάδα µε επιστολική ψήφο, όπως ισχύει σε χώρες
της Ευρώπης αλλά και στις Ηνωµένες Πολιτείες, να προχωρή-
σουµε ένα βήµα µπροστά. 

Ακούσαµε τον εισηγητή µας, τον κ. Γκιουλέκα, που ανέλυσε µε
απόλυτη ακρίβεια όλο το εύρος και όλες τις παραµέτρους που
συνθέτουν αυτό το νοµοσχέδιο, τις ανάγκες, τη σκοπιµότητα, τις
προβλέψεις για την επόµενη µέρα για τις οµάδες πληθυσµού που
χρειάζονται αυτό το νοµοσχέδιο. Δυσκολεύοµαι πραγµατικά να
κατανοήσω µετά την τοποθέτηση και τις διευκρινίσεις από την
Υπουργό και τον κ. Γκιουλέκα και από συναδέλφους πολλών κοµ-
µάτων τη στάση, τη θέση και τα επιχειρήµατα κοµµάτων της Αντι-
πολίτευσης και ιδιαίτερα του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, που είχαν
συναινέσει στη θεσµοθέτηση της επιστολικής ψήφου για τις ευ-
ρωεκλογές. Κοινή συνισταµένη θα ήταν -πιστεύω- και η πρόθεσή
µας να εδραιώσουµε αυτή τη διευκόλυνση, την ανάγκη της ελλη-
νικής κοινωνίας και στις εθνικές εκλογές. Δεν το κατανοώ. 

Η υποτιθέµενη αντισυνταγµατική πρόβλεψη του νοµοσχεδίου
έχει καταρριφθεί και από την Υπουργό µε τα επιχειρήµατα αλλά
και από τον κ. Γκιουλέκα. Είναι νοµικοί και οι δύο. Με συγχωρείτε
πάρα πολύ, εκείνοι που συναινούσαν για το νοµοσχέδιο της επι-
στολικής θεσµοθέτησης για τις ευρωεκλογές για ποιον λόγο αρ-
νούνται τώρα και για τις εθνικές εκλογές, όταν µάλιστα η
διευκόλυνση δεν είναι µόνο για τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες, είναι
για φοιτητές, σπουδαστές, είναι για νέους που βρίσκονται εκτός
από τις οικίες τους; Και καταλαβαίνετε ότι χρειάζεται καµµιά
φορά να υπενθυµίσω ότι το καλοκαίρι το περασµένο υπήρχαν
κόµµατα που είχαν φέρει και τροπολογίες στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, για να διευκολυνθεί -υποτίθεται- ο εργαζόµενος στα επο-
χικά επαγγέλµατα. Πού είναι, λοιπόν, αυτή η ανάγκη µέσα από
την τοποθέτησή τους σήµερα; Πώς γίνεται τα ίδια κόµµατα που
τότε έφεραν την τροπολογία να διευκολυνθούν οι εργαζόµενοι
σε εποχικές ξενοδοχειακές και τουριστικές επιχειρήσεις ή σε
άλλου είδους εποχιακές εργασίες να µη συναινούν σε αυτή τη
θεσµοθέτηση;

Και επειδή γίνεται µε τρόπο σαφή, σαφέστατο, συγκροτηµένο,
που διασφαλίζει τη µυστικότητα -και το λέω αυτό για τις αντιρ-
ρήσεις που έχουν- αλλά και το αδιάβλητο της ψηφοφορίας,
εντούτοις επιµένουν από την Αντιπολίτευση ότι δεν συµφωνούν.
Να σας θυµίσω δε ότι τότε που έφεραν την τροπολογία αυτή, µας
κατηγορούσαν για ατολµία. Εδώ υπάρχει αντίφαση. Εδώ υπάρχει
αντινοµία. Υπάρχει αναντιστοιχία προθέσεων και πραγµατικών
προθέσεων. Άρα, τώρα η Κυβέρνηση τι προτείνει; Να επεκταθεί
ο θεσµός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάποιοι φαίνεται πως για να κα-
ταψηφίσουν αναζητούν δικαιολογίες, αλλά και τρόπους για να
δηµιουργήσουν εικόνα, να σηκώσουν τη σκόνη στην Εθνική Αντι-
προσωπεία και να θολώσουν το τοπίο, για να ξεχάσουν οι πολίτες
τι έλεγαν πριν, τι λένε τώρα, αλλά και τι θα δικαιολογούνται εν-
δεχόµενα την επόµενη ηµέρα της ψήφισής του. Γιατί αυτό που
πραγµατικά αποδεικνύεται είναι στην πράξη τι συµβαίνει. Θέλω
να δω αύριο τι πραγµατικά θα κάνουν για την τροπολογία που
καταθέσαµε. Γιατί είναι αλήθεια, κύριε Πρόεδρε, ότι σήµερα βρί-
σκεται απέναντι στο αίτηµα των πολιτών η ελληνική Βουλή και θα
πρέπει να προσπεράσουµε τις µικροκοµµατικές σκοπιµότητες
που εδραιώνονται µε την επιχειρηµατολογία της Αντιπολίτευσης.
Ο τακτικισµός και οι µικροκοµµατικές σκοπιµότητες έχουν υψώ-
σει τείχη σε αυτόν τον προθεσιακό στόχο της Κυβέρνησης, που
τον φέρνει µε πραγµατικούς όρους σήµερα στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία, για το δικαίωµα δηλαδή ψήφου στις εθνικές εκλογές.
Υπάρχει πραγµατική ανάγκη γι’ αυτό; Και βέβαια υπάρχει. 

Επιτρέψτε µου να θυµίσω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µερι-

κούς δείκτες από τη δική µου εκλογική περιφέρεια, τα Δωδεκά-
νησα, σε ό,τι αφορά τις εκλογές του Μαΐου του 2019. Δεν πάω
να σας πω τι έγινε στις ευρωεκλογές του 2014, θυµάστε την
αποχή, τι συνέβη. Πάµε όµως για το 2019. Οι εγγεγραµµένοι στη
Δωδεκάνησο ήταν εκατόν πενήντα πέντε χιλιάδες οκτακόσιοι εξή-
ντα επτά ψηφοφόροι και συµµετείχαν εκατόν δέκα χιλιάδες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Μόνο µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Άρα, η συµµετοχή ήταν στο 56%. Ακούστε όµως τι συνέβη στις

εθνικές εκλογές. Τον Μάιο του 2023 εγγεγραµµένοι εκατόν ενε-
νήντα οκτώ χιλιάδες εννιακόσιοι οκτώ και συµµετείχαν εκατόν
οκτώ χιλιάδες, 54%. Δηλαδή 45% περίπου δεν συµµετείχαν. Αλλά
η πραγµατική εικόνα αποτυπώνεται στις επόµενες εκλογές τον
Ιούνιο του 2023 που ήταν εκατόν ενενήντα εννέα χιλιάδες επτα-
κόσιοι εβδοµήντα τέσσερις  καταγεγραµµένοι και συµµετείχαν
ενενήντα µία χιλιάδες, δηλαδή αποχή στο 55%. Μα, αυτό θέ-
λουµε; Την αποχή; Όταν θέλουµε µεγαλύτερη δηµοκρατική νο-
µιµοποίηση µε τη συµµετοχή των πολιτών σε όλη την επικράτεια,
γιατί µας ενδιαφέρει η γνώµη τους, η ψήφος τους και µετά ξε-
χνάµε πώς µπορούµε να τους ενεργοποιήσουµε;

Σας θυµίζω: Από το Αγαθονήσι µέχρι το Καστελόριζο και από
την Πάτµο µέχρι την Κάσο, εκεί υπάρχουν νησιώτες που χρει-
άζεται η επιστολική ψήφος ακόµα και στις εστίες τους, στην
Αθήνα που µένουν, και να µη µετακινούνται. Έχουµε όλοι δει
τους µεταφερόµενους ψηφοφόρους, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, και να µην κρυβόµαστε. 

Θέλουµε την επιστολική ψήφο, κυρία Υπουργέ, παντού. Είναι
µια καλή πρακτική που το έχουν δείξει και άλλες χώρες και χιλιά-
δες Έλληνες χρειάζονται αυτή την πρόβλεψη. Να θυµίσω δε εδώ
ότι µας ακούν η νεολαία µας, οι φοιτητές µας, σαράντα χιλιάδες
φοιτητές στο εξωτερικό. Αυτούς πρέπει να τους αφήσουµε
απέξω την ώρα των ευρωεκλογών, ενώ θα µπορούν να έχουν τη
δυνατότητα να ψηφίζουν επιστολικά σε περίοδο, µάλιστα, εξετα-
στικής των πανεπιστηµίων τους; Να µην ψηφίσουν; Για όνοµα του
Θεού! 

Άρα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να αποδείξετε ότι η
πρόθεσή σας που αποτυπώθηκε µε τη συζήτηση στην επιτροπή,
όπως επίσης και η θέση των φορέων του Ελληνισµού της διασπο-
ράς, που ήταν σύστοιχη µε τις δικές σας προθέσεις, είναι να δυ-
ναµώσουµε τη φωνή τους και να ψηφίσετε όλοι αυτό το νοµο-
σχέδιο. Θέλω να πιστεύω ότι θα υπερψηφιστεί απ’ όλες τις πτέ-
ρυγες της Βουλής. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε τον κ. Κονσόλα. 

Για την ενηµέρωσή σας, η σηµερινή συζήτηση θα διεξαχθεί
απόψε µέχρι τον αριθµό εκατό και τον κ. Ιωάννη Τσίµαρη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον κ. Ελευθέριο Κτιστάκη. Στη συ-
νέχεια θα πάρει τον λόγο ο κ. Μηταράκης και µετά ο Υφυπουργός
Εξωτερικών, ο κ. Κώτσηρας. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αναφέρθηκε επανειληµµένως η κυρία Υπουργός και χθες και

σήµερα στο γεγονός ότι επί πενήντα έτη συζητούµε και προσπα-
θούµε να καθιερώσουµε την επιστολική ψήφο. Εγώ θα πω µια
δική µου εµπειρία. Το 1993-94 ήµουν φοιτητής Εράσµους στην
Αγγλία και έκανα παρέα µε δύο Βέλγους συµφοιτητές µου. Και
ανάµεσα στις συζητήσεις για τις δύο χώρες, για τα πολιτεύµατα
και για κάποιες διαδικασίες τέθηκε το ερώτηµα από εµένα πώς
ψηφίζουν µε πληρεξούσιο, γιατί τότε είχαν εκλογές ή το 1993 ή
το 1994 -δεν το θυµάµαι ακριβώς, να είµαι ειλικρινής- και ψήφιζαν
µε πληρεξούσιο. Είχαν δώσει πληρεξουσιότητα στους γονείς
τους ή στα αδέρφια τους να ψηφίσουν. Λίγα χρόνια µετά καθιε-
ρώθηκε στο Βέλγιο η επιστολική ψήφος. Λίγα χρόνια µετά το
1993, πριν τριάντα χρόνια περίπου. Ήµουν νιός και γέρασα, µε
αυτό που λέει η κ. Κεραµέως. Ήµουν νιος και γέρασα! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Δεν σας φαίνεται!
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Μπορεί να µη φαίνεται, αλλά είναι,

κύριε Γκιουλέκα! Ευχαριστώ!
Επί τριάντα χρόνια εγώ αναρωτιέµαι, µετά την εµπειρία αυτής
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της συζήτησης, πώς δεν το έχουµε καθιερώσει εδώ.
Επ’ ευκαιρία να πω ότι υπάρχουν διάφορες διαδικασίες -όλοι

µας το ξέρουµε- στην Ευρώπη -κυρίως στην Ευρώπη αναφέρο-
µαι, γιατί είναι πιο κοντά στα ήθη µας και τα νοµοθετικά και τα
κοινοβουλευτικά- τις οποίες µπορούµε να τις αντιγράψουµε, να
τις προσαρµόσουµε και να τις εφαρµόσουµε. Δεν χρειάζεται να
ανακαλύψουµε την πυρίτιδα σε όλους τους τοµείς, σε όλα τα θέ-
µατα. Κάποιοι το έχουν κάνει πριν από εµάς. Δεν είναι κακό να
τους αντιγράψουµε. 

Ειδικά για την τροπολογία τη χθεσινή για την εφαρµογή της
επιστολικής ψήφου στις εθνικές εκλογές, αναρωτιέµαι αν µιλάµε
για την ίδια διαδικασία για την οποία υπήρξε συναίνεση στην επι-
τροπή από τα περισσότερα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ως προς
τις ευρωεκλογές και το δηµοψήφισµα. Γιατί αν µιλάµε για την ίδια
διαδικασία, εάν η διαδικασία αυτή µας αρκεί, τη θεωρούµε
σωστή, συνταγµατική και δίκαιη, είτε χρησιµοποιηθεί αυτή η δια-
δικασία και εφαρµοστεί στις ευρωεκλογές είτε στις εθνικές, δεν
βλέπω ποια η διαφορά. Ή µας κάνει η διαδικασία ή δεν µας κάνει.
Ή µας κάνουν οι δικλίδες ασφαλείας ή δεν µας κάνουν. Εάν µας
κάνουν, µας κάνουν για όλες τις εκλογές, εφόσον επιτρέπεται βέ-
βαια από το Σύνταγµα. Στο πλαίσιο αυτό τη χρησιµοποιούµε σε
όλες τις εκλογές.

Άκουσα τον κ. Βελόπουλο προ ολίγων ωρών να κάνει αναφορά
στο ευθυµογράφηµα του αείµνηστου Δηµητρίου Ψαθά για την
τσάντα και το τσαντάκι. Αν το έκανε για να χαλαρώσουµε λίγο
την ατµόσφαιρα, καλώς το έκανε. Αν το έκανε για να µας πείσει
ότι αυτό που κορόιδευαν ογδόντα-ενενήντα χρόνια πριν πρέπει
και σήµερα να το ασπαστούµε, δεν συµφωνώ. Καθόλου δεν συµ-
φωνώ. Προχωράµε. Τα χρησιµοποιούµε αυτά τα ευθυµογραφή-
µατα για τον σκοπό τον οποίο είχαν γραφεί, ως ευθυµογρα-
φήµατα, όχι για να επηρεάζουν το πώς θα νοµοθετούµε σήµερα,
ογδόντα-ενενήντα χρόνια µετά. 

Αναφέρθηκε επίσης ο κ. Βελόπουλος σε ένα παράδειγµα και
αναρωτήθηκε αν  ένας παππούς θα µπορούσε να χρησιµοποιήσει
και να ψηφίσει µε τον τρόπο που ανέλυσε παραστατικά η κυρία
Υπουργός. Μιλάµε νοµίζω για τον ίδιο παππού ο οποίος, είτε
µόνος του είτε µε τη βοήθεια των παιδιών και των εγγονών του,
χρησιµοποίησε τη διαδικασία, την εφαρµογή του εµβολιασµού.
Αυτή τη διαδικασία που ήταν αµιγώς ηλεκτρονική µέχρι να κατα-
λήξουµε στο νοσοκοµείο όπου γινόταν το εµβόλιο από τη νοσο-
κόµα και διεκπεραιώθηκε χωρίς καθόλου προβλήµατα. Μιλάµε για
τον ίδιο παππού που κατάφερε να εφαρµόσει µια ηλεκτρονική δια-
δικασία, εάν θα µπορέσει να διαβάσει και να ψηφίσει κάτι το οποίο
τον ενδιαφέρει και θα το κάνει, είτε µόνος του είτε µε τη βοήθεια
για να κατανοήσει τον τρόπο, τουλάχιστον την πρώτη φορά. 

Επίσης, άκουσα από διάφορους οµιλητές της Αντιπολίτευσης
το επιχείρηµα ότι πρέπει να περιοριστεί το δικαίωµα χρήσης επι-
στολικής ψήφου µόνο σε ειδικές κατηγορίες, κάποια άτοµα µε
αναπηρία ίσως ή ηλικιωµένους. Σε αυτό θα πρέπει να αναρωτη-
θούµε ποιος και πού τραβάµε τη γραµµή; Δηλαδή, πώς ορίζουµε
τους ηλικιωµένους; Τι γίνεται σε διάφορες περιπτώσεις που κά-
ποια άτοµα πραγµατικά δεν µπορούν να µετακινηθούν, χωρίς να
είναι ανάπηρα; Γι’ αυτούς τι θα γίνει; Δεν πρέπει να υπάρχει πρό-
βλεψη;

Άκουσα, επίσης, διάφορες συνωµοσίες και συνωµοσιολογικά
επιχειρήµατα για τη µυστικότητα της ψήφου και για τη διαδικασία
ταυτοποίησης. Μου θύµισαν τον τεχνοφασισµό που ο κ. Τσίπρας
µας έλεγε το 2015. Ελπίζω ότι δεν θα επιστρέψουµε στον τεχνο-
φασισµό και στην απειλή του τεχνοφασισµού. 

Επίσης, άκουσα κάποια στατιστικά για το πόσα κράτη χρησι-
µοποιούν την επιστολική ψήφο, αυτή τη διαδικασία, από τα εκα-
τόν ενενήντα πέντε του ΟΗΕ. Όµως, δεν άκουσα ότι είκοσι δύο
από τα είκοσι επτά κράτη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε διάφορες
παραλλαγές χρησιµοποιούν την επιστολική ψήφο, αυτή τη διαδι-
κασία. Και επαναλαµβάνω, επειδή είµαστε πιο κοντά στην Ευ-
ρώπη -και θέλουµε να είµαστε πιο κοντά στην Ευρώπη- είτε στα
κοινοβουλευτικά ήθη είτε στη νοµοθεσία είτε στην κοινωνία µας,
προτιµώ τα στατιστικά µου να είναι σε αντιπαραβολή µε την Ευ-
ρώπη παρά µε τις εκατόν ενενήντα πέντε χώρες του ΟΗΕ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι πρέπει να κατανοήσουµε ότι εκτός από την αποχή

και την καταπολέµηση της αποχής, είναι πολύ σηµαντικό να δι-
ευκολύνουµε και πολλούς συνανθρώπους µας να ψηφίσουν, αυ-
τούς που θέλουν να ψηφίσουν και δεν µπορούν. Θεωρώ ότι
πρέπει να υπερψηφιστεί το νοµοσχέδιο και η επίµαχη χθεσινή
τροπολογία, ώστε να µπορεί να εφαρµοστεί και στις εθνικές
εκλογές η επιστολική ψήφος, από όσα περισσότερα κόµµατα και
της Αντιπολίτευσης γίνεται. 

Ευχαριστώ θερµά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Κτιστάκη.

Τον λόγο έχει ο κ. Παναγιώτης Μηταράκης από τη Νέα Δηµο-
κρατία. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα είναι µια ιστορική συνεδρίαση της
Βουλής των Ελλήνων, καθώς προχωράµε σε µία πολύ σηµαντική
µεταρρύθµιση στην εκλογική διαδικασία. Είναι µία µεταρρύθµιση
που διευκολύνει την άσκηση του δικαιώµατος, αλλά και της υπο-
χρέωσης σύµφωνα µε το Σύνταγµα, των Ελλήνων πολιτών να
συµµετέχουν στην εκλογική διαδικασία. Η Κυβέρνηση σταθερά
προχωρά στον δρόµο των µεγάλων µεταρρυθµίσεων. 

Ήδη αντιµετωπίσαµε, µε τη θετική στήριξη των κοµµάτων της
Αντιπολίτευσης, την άρση περιορισµών στην ψήφο των αποδή-
µων Ελλήνων. Μια εκκρεµότητα σχεδόν µισού αιώνα, αποκατα-
στάθηκε. Έχει ήδη θεσµοθετηθεί, ώστε οι Έλληνες πολίτες που
είναι εγγεγραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους, είτε είναι µό-
νιµοι κάτοικοι του εξωτερικού είτε τυγχάνει να βρίσκονται στο
εξωτερικό κατά την ηµεροµηνία διεξαγωγής εκλογών, να µπο-
ρούν να εγγράφονται σε ειδικούς εκλογικούς καταλόγους για να
ασκήσουν -στα σηµεία που έχουν οριστεί- το εκλογικό τους δι-
καίωµα από το εξωτερικό, χωρίς τους περιορισµούς που είχε η
προηγούµενη νοµοθεσία. 

Σήµερα, όµως, µε την τροπολογία που κατέθεσε χθες η κυρία
Υπουργός, διευρύνεται αυτό το δικαίωµα και διευκολύνεται έτι
περαιτέρω η άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων
που ζουν στο εξωτερικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συµφωνήσετε µαζί µου ότι ο
Ελληνισµός της διασποράς αποτελεί µεγάλο περιουσιακό στοι-
χείο της χώρας µας και είναι πρωταρχική υποχρέωση της πολι-
τείας, συνάµα και µια µεγάλη ευκαιρία, να διατηρήσουµε αυτούς
τους άρρηκτους δεσµούς. 

Έγιναν χθες ιδιαίτερες αναφορές στο Σύνταγµα. Σας θυµίζω
την ουσιαστική συνταγµατική επιταγή, της ενίσχυσης της σχέ-
σεως της µητέρας πατρίδας µε τον απόδηµο Ελληνισµό. Είναι
µια διατήρηση που γίνεται πιο δύσκολη, καθώς περνάµε από
πρώτες γενιές αποδήµων σε δεύτερες, τρίτες και τέταρτες. Ξέρω
από πρώτο χέρι την επιθυµία των Ελλήνων του εξωτερικού να
είναι κοντά στην πατρίδα, περήφανοι για την ελληνική καταγωγή,
για τη ρίζα τους. 

Το βίωσα και στη δικιά µου οικογένεια. Ο παππούς ο ένας ήταν
στην Αλεξάνδρεια, ο άλλος στην Αιθιοπία, ο πατέρας µου σε Αί-
γυπτο, Ινδία, Πορτογαλία, Αγγλία, η µητέρα µου σε Αίγυπτο και
Γερµανία. Η σύζυγός µου και εγώ, ζήσαµε και δουλέψαµε σε πολ-
λές ευρωπαϊκές χώρες πριν γυρίσουµε στην Ελλάδα το 2010, στα
δύσκολα χρόνια των µνηµονίων. 

Αντιλαµβανόµαστε όλοι και αναγνωρίζουµε ότι αυτή η γεωγρα-
φική απόσταση που είτε είναι πρόσκαιρη είτε είναι µόνιµη, δεν
είναι στο µυαλό και στην καρδιά του Έλληνα του εξωτερικού, µε
θέληση ενεργού συµµετοχής, απέναντι στο κόστος και στη δυ-
σκολία που αυτό ενέχει. Σήµερα, λοιπόν, εισάγουµε µια µεγάλη
µεταρρύθµιση, την επιστολική ψήφο. Είναι µια διαδικασία βασι-
σµένη σε διεθνή πρότυπα, µε τεχνολογία και ασφάλεια πολύ πε-
ρισσότερη από ότι σε άλλα κράτη που ήδη εφαρµόζουν εδώ και
χρόνια, εδώ και δεκαετίες, την ίδια διαδικασία. 

Ίσως θα µπορούσε κάποιος να πει ότι η διαδικασία ψηφοφο-
ρίας σήµερα έχει και ταξικά χαρακτηριστικά, καθώς για να µετα-
κινηθεί κάποιος απαιτεί χρόνο και απαιτεί και οικονοµικό κόστος.
Ένας Έλληνας του εξωτερικού µέχρι πρότινος, έπρεπε να έρθει
στην Ελλάδα, ένας άνθρωπος που βρίσκεται εκτός της εκλογικής
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του περιφέρειας θα έπρεπε κατά κανόνα να ταξιδέψει στην ιδιαί-
τερη πατρίδα του. Στο πλαίσιο αυτό, η πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης είναι κατεξοχήν λαϊκή. Προωθεί την απόλυτη ισότητα της
ψήφου σε όλους τους Έλληνες πολίτες που είναι εγγεγραµµένοι
στους εκλογικούς καταλόγους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τροπολογία που κατέθεσε η
κυρία Υπουργός Εσωτερικών, εντάσσεται στο πλαίσιο όχι µόνο
του µεταρρυθµιστικού έργου της Κυβέρνησης, αλλά και της εξί-
σωσης αυτής που ζητάµε στα δικαιώµατα των αποδήµων µε τους
Έλληνες που ζουν στη χώρα µας. Η δυνατότητα να ψηφίζουν και
στις εθνικές εκλογές µε επιστολική ψήφο, αποτελεί µια ιστορική
ευκαιρία, αλλά και ευθύνη. Μετά την καθιέρωση των ψηφοδελ-
τίων το 1914, το δικαίωµα της ψήφου στις γυναίκες το 1952, απο-
τελεί µια νέα µεγάλη δηµοκρατική αλλαγή στον τρόπο που
ασκούµε το εκλογικό µας δικαίωµα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε σήµερα τη µεγάλη ευ-
καιρία να ενισχύσουµε τους δεσµούς των Ελλήνων του εξωτερι-
κού µε τη χώρα µας, µε τη µητέρα πατρίδα, µε τη ρίζα τους. Η
υπερψήφιση µε την ευρύτερη δυνατή συναίνεση, θα αποτελέσει
σηµαντικό µήνυµα πολιτικού εκσυγχρονισµού και να αποδείξουµε
όλοι µαζί ότι σε θέµατα δηµοκρατίας είναι πολύ περισσότερα
αυτά που µας ενώνουν από αυτά που µας χωρίζουν. Πρέπει να
ψηφίσουµε, λοιπόν, µε το βλέµµα στις επόµενες γενιές των απο-
δήµων Ελλήνων, οι οποίοι θέλουν να διατηρήσουν αυτή την
ενεργή σχέση µε την πατρίδα µας. 

Για εµάς τους Χιώτες είναι µια χαρµόσυνη ηµέρα, καθώς
έχουµε µια µεγάλη χιακή παροικία στο εξωτερικό, όχι µόνο τώρα,
αλλά και στις προηγούµενες δεκαετίες και αιώνες. 

Γενικότερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στόχος όλων µας
πρέπει να είναι η διεύρυνση της συµµετοχής στις εκλογές και
κάθε πρωτοβουλία προς την κατεύθυνση αυτή είναι θετική. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω µια ειδική αναφορά στις διατά-
ξεις για τη διευκόλυνση συµµετοχής στην εκλογική διαδικασία
ατόµων µε αναπηρία, προτάσσοντας τον ορισµό πλέον εκλογικών
τµηµάτων που είναι προσβάσιµα σε ανθρώπους που έχουν ειδι-
κές ανάγκες, επιβάλλοντας µηνύµατα κοµµάτων, πολιτικές εκδη-
λώσεις, συνεντεύξεις τύπου και άλλες συναφείς εκδηλώσεις να
συνοδεύονται από διερµηνεία νοηµατικής γλώσσας ή υποτιτλι-
σµό, όπως και οι τηλεοπτικές συνεντεύξεις των αρχηγών των πο-
λιτικών κοµµάτων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι σηµαντική, λοιπόν, η αλ-
λαγή που εισάγει σήµερα η Κυβέρνηση στο πλαίσιο ενός προ-
γράµµατος σηµαντικών µεταρρυθµίσεων. Σας καλώ να υπερψη-
φίσετε το νοµοσχέδιο και ειδικά την τροπολογία, για να µη χά-
σουµε την ευκαιρία να επιτρέψουµε στους Έλληνες του εξωτε-
ρικού να ψηφίζουν χωρίς δυσκολίες και στις βουλευτικές
εκλογές, όπως και στις εκλογές για την ανάδειξη αντιπροσώπων
στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Μηταράκη.

Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υφυπουργό Εξωτερικών, τον κ.
Γεώργιο Κώτσηρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΩΤΣΗΡΑΣ (Υφυπουργός Εξωτερικών): Ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρία και κύριοι Υπουργοί, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελ-
φοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι το σχέδιο νόµου που συζητάµε
σήµερα στην ελληνική Βουλή αποτελεί µια κοµβική και πραγµα-
τικά προοδευτική θεσµική µεταρρύθµιση. 

Το µέτρο της επιστολικής ψήφου που προγραµµατίζεται να
εφαρµοστεί από τις ερχόµενες ευρωεκλογές µεταβάλει ριζικά
πολλά δεδοµένα που έχουν να κάνουν µε τις σχέσεις του µητρο-
πολιτικού κέντρου και τον Απόδηµο Ελληνισµό. Δηµιουργεί κίνη-
τρα µεγαλύτερης συµµετοχής στην εκλογική διαδικασία, καθώς
όλοι θα έχουν τη δυνατότητα να ψηφίσουν µέσω µιας απλής και
εύκολης διαδικασίας, αλλά κυρίως οι Έλληνες του εξωτερικού,
η ελληνική διασπορά, η οµογένειά µας, η οποία έχει δείξει δεί-
γµατα γραφής διαχρονικά για τη στήριξη των εθνικών συµφερό-
ντων και µέχρι σήµερα δεν µπορούσε να υπάρξει η απαραίτητη
αντιστοίχιση µε τη συµµετοχή στην πολιτική ζωή του τόπου, είναι

πλέον πιο κοντά στο µητροπολιτικό κέντρο.
Και αυτό ήταν µια διαχρονική προσπάθεια που έκανε η Κυβέρ-

νηση του Κυριάκου Μητσοτάκη ήδη από την προηγούµενη θητεία
της, συνεχίστηκε µε τον ν.5044/2023 για την άρση όλων των πε-
ριορισµών στην ψήφο των αποδήµων, ενώ σήµερα πλέον γίνεται
ένα µεγάλο βήµα σε σχέση µε τις επερχόµενες ευρωεκλογές, κα-
θότι η επιστολική ψήφος πραγµατικά ήταν ένα πάγιο αίτηµα του
Απόδηµου Ελληνισµού, ένα πάγιο αίτηµα της ελληνικής διασπο-
ράς και πλέον θα γίνει νόµος του κράτους µε τη στήριξη -ευελπι-
στώ- του µεγαλύτερου αριθµού Ελλήνων Βουλευτών.

Βλέποντας και την ανταπόκριση που υπήρξε και από τους φο-
ρείς που ήρθαν στη Βουλή και τοποθετήθηκαν εκ µέρους της
οµογένειας, αλλά - επιτρέψτε µου να πω- και από τις επαφές που
κάνουµε όλο αυτό το διάστηµα µε τους Έλληνες του εξωτερικού
πραγµατικά η υποδοχή αυτής πρωτοβουλίας είναι πάρα πολύ ευ-
ρεία και πάρα πολύ θερµή και το εύλογο ερώτηµα που όλοι οι
συµπατριώτες µας έθεταν και συνεχίζουν να θέτουν είναι για
ποιον λόγο δεν µπορούµε να πάµε µέχρι και το τελευταίο βήµα
και να καθιερώσουµε την επιστολική ψήφο και στις εθνικές εκλο-
γές, εφόσον υπήρξε πράγµατι µια συναίνεση σε αυτή τη Βουλή
από τα Κόµµατα τα οποία τοποθετήθηκαν επί της αρχής στο
θέµα των ευρωεκλογών.

Η κυρία Υπουργός χθες, πράγµατι, µέσα σε αυτό το περιβάλ-
λον το οποίο είχε δηµιουργηθεί έφερε µια επιπρόσθετη διάταξη,
η οποία είναι πλέον το αναγκαίο τελικό και πραγµατικό βήµα ισό-
τητας έναντι των Ελλήνων του εξωτερικού σε σχέση µε τη µητέρα
Ελλάδα και νοµίζω ότι αυτή η ισότητα που θα επιτευχθεί µε την
ψήφιση και της τροπολογίας θα δώσει πλέον ένα πραγµατικά
σαφές, καθαρό, εθνικό µήνυµα σε σχέση µε την οµογένεια και σε
σχέση µε τις σχέσεις της µε την Ελλάδα. 

Πενήντα χρόνια από το 1974, πενήντα χρόνια δηµοκρατίας νο-
µίζω ότι είναι µια µεγάλη ευκαιρία για το ελληνικό Κοινοβούλιο,
είναι µια µεγάλη ευκαιρία για όλο το πολιτικό σύστηµα να στείλει
ένα µήνυµα στους Έλληνες του εξωτερικού ότι πραγµατικά ένα
πάγιο ζήτηµα ισότητας επιλύεται.

Και αυτό δεν έγινε έτσι. Έγινε κατόπιν µιας πολύ σηµαντικής
επεξεργασίας βέλτιστων πρακτικών από το Υπουργείο Εσωτερι-
κών σε σχέση µε άλλες χώρες, προκειµένου να υπάρχουν οι δι-
κλίδες ασφαλείας, έγινε µε διαβούλευση και έγινε κατόπιν µιας
σηµαντικής προσπάθειας που εντάσσεται σε ένα συνολικό πρό-
γραµµα που η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη θέτει σε
σχέση µε τον απόδηµο Ελληνισµό.

Υπενθυµίζω ότι η συµµετοχή των συµπατριωτών µας στις εκλο-
γικές διαδικασίες προφανώς ολοκληρώνεται και µε ευρύτερες
πολιτικές που έχουν να κάνουν µε τη στήριξη των Ελλήνων του
εξωτερικού, όπως ο ψηφιακός µετασχηµατισµός που έχει ανα-
κοινωθεί από το Υπουργείο Εξωτερικών σε σχέση µε τα ελληνικά
προξενεία προκειµένου να κάνει την καθηµερινότητα των συµπα-
τριωτών µας καλύτερη, να την κάνει πιο πρακτική, να γλιτώσουµε
χρόνο, προκειµένου να υπάρχει µια βέλτιστη αντιµετώπισή τους
από το ελληνικό κράτος. 

Επίσης, το gov.gr πλέον έχει ένα ξεχωριστό πεδίο το οποίο
αφορά σε όλες τις υπηρεσίες που αφορούν τους απόδηµους Έλ-
ληνες. Υπάρχει το My ConsulLive και ο ψηφιακός βοηθός, στον
οποίο µπορούν ψηφιακά πλέον να έχουν επικοινωνία µε τις αρχές
µας για να επιλύουν ζητήµατα της καθηµερινότητάς τους και
επενδύουµε στον ψηφιακό µετασχηµατισµό. Θα προσπαθήσουµε
να κάνουµε ακόµα µεγαλύτερα βήµατα προς αυτή την κατεύ-
θυνση, γιατί όλες οι πρωτοβουλίες που λαµβάνονται οφείλουν να
έχουν ως γνώµονα τη βελτίωση της καθηµερινότητας των συµπο-
λιτών µας στο εξωτερικό. 

Επίσης, στην πλατφόρµα σχετικά µε την ελληνική γλώσσα στα
ελληνικά προστέθηκε πρόσφατα η γαλλική και η γερµανική
γλώσσα, προκειµένου να ενισχύσουµε την ελληνοµάθεια και την
ελληνική γλώσσα των συµπατριωτών µας ειδικά των νεαρών ηλι-
κιών στο εξωτερικό, ενώ τις επόµενες µέρες θα παρουσιαστεί
από το Υπουργείο Εξωτερικών εθνική στρατηγική, η οποία θα
αφορά στον Απόδηµο Ελληνισµό για τα επόµενα χρόνια µε βάση
την καθηµερινότητα, την ελληνοµάθεια, τη σχέση µε την Εκκλη-
σία, τον ψηφιακό µετασχηµατισµό και ζητήµατα που έχουν να κά-
νουν µε µια ευρύτερη, µε µια συγκροτηµένη συνεκτική πολιτική
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σε σχέση µε τους Έλληνες του εξωτερικού. 
Διότι η προσπάθειά µας για να δέσουµε και να φέρουµε ακόµα

πιο κοντά τους συµπατριώτες µας µε το µητροπολιτικό κέντρο
δεν είναι αποσπασµατική, είναι συγκροτηµένη, είναι συνεκτική
και είναι και συντεταγµένη.

Σε σχέση µε αυτά που είχαµε δει στο παρελθόν, που δεν θα
πρέπει να µας χωρίζουν αυτού του είδους οι διαφορές, σίγουρα
υπάρχει µια πολύ µεγάλη απόσταση, αλλά επί τη ευκαιρία αυτού
του κοµβικού µεταρρυθµιστικού νοµοθετήµατος, που σήµερα συ-
ζητείται, νοµίζω ότι είναι µια πρώτης τάξεως ευκαιρία να βγούµε
από τις µικροπολιτικές διαφορές, από τους κοµµατικούς συσχε-
τισµούς, γιατί το υπόβαθρο εντός του οποίου καλούµαστε να δια-
χειριστούµε το συγκεκριµένο θέµα είναι εθνικό. 

Είναι ζήτηµα εθνικής προτεραιότητας να συσφίξουµε τις σχέ-
σεις µας µε τους απόδηµους Έλληνες. Είναι ζήτηµα εθνικής προ-
τεραιότητας να τους φέρουµε πιο κοντά στην πράξη και όχι στα
λόγια, γιατί ακούω συναδέλφους όλες αυτές τις δύο µέρες να
βρίσκουν λεπτοµέρειες, µικροδιαφωνίες τι κάνοντας, όµως, στην
ουσία; Κάνοντας Έλληνες δύο ταχυτήτων, αυτούς που θα ψηφί-
ζουν στην Ελλάδα ή θα ψηφίζουν στο εξωτερικό, αυτούς που θα
ψηφίζουν στις ευρωεκλογές αλλά δεν θα ψηφίζουν στις εθνικές
εκλογές. 

Ποια, λοιπόν, είναι η διαφωνία µας, ποια η διαφορά µας όταν
έχουµε να κάνουµε µε ένα σηµαντικό εθνικό κεφάλαιο που υπε-
ρασπίζεται τα συµφέροντα της πατρίδας µας, είναι η φωνή της
Ελλάδας στο εξωτερικό, είναι οι καλύτεροι πρεσβευτές του Ελ-
ληνισµού ανά τον κόσµο, προκειµένου να επιτύχουµε µια πρα-
γµατική ισότητα στις σχέσεις τους µε την Ελλάδα. 

Και αυτή, λοιπόν, η πρωτοβουλία του Υπουργείου Εσωτερικών
σε συνέχεια και της προηγούµενης νοµοθέτησής του, νοµίζω ότι
έρχεται και κλείνει ένα σηµαντικό κεφάλαιο ισότητας των Ελλή-
νων ανά τον κόσµο µε όσους βρίσκονται στην Ελλάδα. 

Θεωρώ, λοιπόν, χρέος µας ως πολιτικό σύστηµα, ως κοινοβου-
λευτικό σύστηµα συνολικά να µπορέσουµε να συµφωνήσουµε
στα βασικά, να συµφωνήσουµε και οι τριακόσιοι της Βουλής ότι
το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο θα γίνει νόµος του κράτους και θα
στείλουµε ένα σηµαντικό µήνυµα στους συµπατριώτες µας στο
εξωτερικό. Είναι θέµα εθνικό, κεφαλαιώδες, συµβολικό και ου-
σιαστικό. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε
τον κύριο Υπουργό.

Θα δώσω τον λόγο στον κ. Αναστάσιο Μπαρτζώκα.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΜΠΑΡΤΖΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµη κυρία Υπουργέ, αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, αγαπητές

και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πράγµατι σήµερα µια µεγάλη
µέρα για τη δηµοκρατία µας, µια ιστορική µέρα για την Ελλάδα,
µια µεγάλη µεταρρύθµιση και µια µεγάλη καινοτοµία για τα ελ-
ληνικά δεδοµένα. 

Άλλωστε, δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η δηµοκρατία κρίνεται όχι
µόνο από το εύρος της και πόσα δικαιώµατα παρέχει όλο και πε-
ρισσότερο στους πολίτες της, αλλά και το πόσο είναι ευέλικτη
και µεταρρυθµίζεται, έτσι ώστε να εκσυγχρονίζεται, να συγχρο-
νίζεται µε αυτό το οποίο ζούµε και µε το παρόν. 

Κάνουµε, λοιπόν, ένα γενναίο βήµα για να υλοποιήσουµε µε
τον καλύτερο δυνατό τρόπο την επιταγή του Συντάγµατος στο
άρθρο 51 για καθολική ψηφοφορία. Δίνουµε µια επιλογή σε όλες
τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες να µπορούν να συµµετά-
σχουν σε κάθε περίπτωση στο υπέρτατο συνταγµατικό δικαίωµα,
αλλά και την ύψιστη συνταγµατική υποχρέωσή µας στην ανά-
δειξη των εκπροσώπων µας µέσω της ψήφου µας. 

Πολλά συγχαρητήρια, λοιπόν, στην ηγεσία του Υπουργείου
Εσωτερικών, στην κ. Κεραµέως, αλλά και τον κ. Λιβάνιο, για τη
νοµοθετική πρωτοβουλία, αλλά και για τον ανοιχτό διάλογο που
επέλεξαν για ακόµη µια φορά, έναν διάλογο ώστε όλες οι πλευ-
ρές να ακουστούν και να έχουµε ένα άρτιο νοµοσχέδιο. 

Συνηθίζουµε να λέµε ότι έξω από τα σύνορα της Ελλάδας
υπάρχει ακόµη µία Ελλάδα και αυτό είναι αλήθεια. Ήµασταν και
παραµένουµε ένα έθνος διασκορπισµένο στις τέσσερις  γωνίες
του ορίζοντα. Αυτό το κοµµάτι της Ελλάδας η Νέα Δηµοκρατία

και η Κυβέρνησή της το έχουν αναδείξει τα τελευταία χρόνια και
µάλιστα έχουµε τονίσει ότι επιθυµούµε να τους κάνουµε κοινω-
νούς στη λήψη των αποφάσεων. Η αρχή έγινε µε τα εκλογικά τµή-
µατα, που για πρώτη φορά στήθηκαν σε χώρες του εξωτερικού
και τώρα προχωράµε δυναµικά στο επόµενο στάδιο, στην επιστο-
λική ψήφο για ευρωεκλογές και δηµοψηφίσµατα. 

Όµως αυτή τη φορά δεν µιλάµε µόνο για τους εκτός συνόρων
Έλληνες, αλλά δίνουµε τη δυνατότητα να επιλέξουν την επιστο-
λική ψήφο όλοι όσοι έχουν το δικαίωµα του εκλέγειν, ακόµα και
αν βρίσκονται εντός της επικράτειας. Πρόκειται για µια επιλογή
η οποία έχει αξιοποιηθεί εδώ και πολλά χρόνια από πολλές χώρες
παγκοσµίως και κυρίως από πολλές Ευρωπαϊκές. Εποµένως,
υπάρχει η τεχνογνωσία, υπάρχει η εµπειρία και υπάρχουν πολλά
κράτη που το εφαρµόζουν επιτυχώς εδώ και πολλά χρόνια. 

Γιατί γίνεται αυτό και σε ποιους αφορά αυτή η ρύθµιση; Κατ’
αρχάς όλους. Κατά κύριον λόγο όµως ωφελεί όσους εργάζονται
-για παράδειγµα εποχικά- µακριά από την κατοικία τους, αλλά και
τους πιο ηλικιωµένους συµπολίτες µας που δυσκολεύονται µε τις
µετακινήσεις. Ωφελεί και όσους είναι ασθενείς, τα άτοµα µε ανα-
πηρία, αλλά και τους φοιτητές και σπουδαστές µας που δεν είναι
πάντα εφικτό να ταξιδέψουν. 

Επιτρέψτε µου, επίσης, να θέσω και µια ακόµη παράµετρο στη
συζήτηση. Η αποχή ως στάση έναντι των εκλογών δείχνει ως ένα
βαθµό την αποτυχία της πολιτείας να πείσει τους πολίτες να προ-
σέλθουν στις κάλπες, δείχνει την αποτυχία όλων µας να ακού-
σουµε από κοντά τις ανάγκες, κυρίως, της νέας γενιάς. Η
επιστολική ψήφος έρχεται να απαντήσει και σε αυτή την άτυπη
διαµαρτυρία, στην ανάγκη να µεταφέρουµε σε όλους όσοι, πιθα-
νόν, έχουν λίγο ή πολύ απογοητευθεί, το µήνυµα ότι τους θέ-
λουµε µαζί µας. Θέλουµε να ψηφίζουν οπωσδήποτε απλά και
εύκολα και θέλουµε όλοι µαζί να συνδιαµορφώσουµε το µέλλον
αυτής της χώρας. 

Βεβαίως, είναι πολύ σηµαντική και απαραίτητη και η εκκαθά-
ριση των εκλογικών καταλόγων. Εκλογικοί κατάλογοι προβλέπε-
ται να εκκαθαριστούν µε το σηµερινό νοµοσχέδιο. Δεν έχουµε
αληθινά στοιχεία επί της αποχής και αυτό γιατί παραµένουν εγ-
γεγραµµένοι άνθρωποι που είναι ακόµα και άνω των εκατό δέκα
ετών. Όταν τελικώς εκκαθαριστούν οι εκλογικοί κατάλογοι, θα
έχουµε και την πραγµατική εικόνα της συµµετοχής στις εκλογικές
διαδικασίες. Τουλάχιστον σε αυτό νοµίζω ότι δεν έχει κανένας
την παραµικρή αντίρρηση.

Σε όσους διατύπωσαν διαφωνίες, ανησυχίες και προβληµατι-
σµούς εγώ από την πλευρά µου έχω να πω πως αντιλαµβάνοµαι
τη δυσκολία. Είναι η δυσκολία τού να ξεφύγουµε απ’ όσα έχουµε
συνηθίσει επί δεκαετίες και να εµπιστευτούµε µια νέα διαδικασία,
η οποία -να σηµειώσουµε- κρίθηκε συνταγµατική από την Επιστη-
µονική Επιτροπή της Βουλής. Επίσης, δεν θα πρέπει να ξεχνάµε
τις δικλίδες ασφαλείας που φρόντισε η ηγεσία του Υπουργείου
να µπουν, δηλαδή, όλα τα στάδια που απαιτεί να τηρούνται ο
ΟΑΣΕ, ο Οργανισµός για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην
Ευρώπη. Διασφαλίζεται πλήρως η µυστικότητα, αλλά ταυτό-
χρονα µε την υπεύθυνη δήλωση που συµπληρώνει ο πολίτης,
εξασφαλίζουµε ότι ασκεί ο ίδιος το εκλογικό του δικαίωµα. 

Δεν είναι τυχαίο, λοιπόν, ότι η πλειονότητα των φορέων που
κλήθηκαν στο Κοινοβούλιο να σχολιάσουν το νοµοσχέδιο τις προ-
ηγούµενες ηµέρες τάχθηκαν όλοι υπέρ του νοµοσχεδίου. Οι εκ-
πρόσωποι των ατόµων µε αναπηρία το χαρακτήρισαν ξεκάθαρα
ως πρόοδο. Θερµή υποδοχή υπήρξε και από τις ενώσεις των οµο-
γενών µας που αναγνωρίζουν ότι για πρώτη φορά γίνεται µια συ-
στηµατική προσπάθεια να τους φέρουµε πιο κοντά στην πατρίδα
µας. 

Ο Αριστοτέλης έλεγε ότι «ο άνθρωπος είναι φύσει πολιτικό
ζώον», δηλαδή, ζει, διαµορφώνεται και εξελίσσεται µέσα στο πο-
λιτικό του γίγνεσθαι. Οφείλει, λοιπόν, να έχει πολιτική άποψη γι’
αυτά που συµβαίνουν στην πατρίδα του. Να εκφράζει αυτή την
άποψή του και να συµµετέχει ενεργά στην πολιτική ζωή. Με τη
σηµερινή µας ψήφο έχουµε τη σκέψη µας στα λόγια αυτά του
Αριστοτέλη. Μπορεί εµείς να µην έχουµε την πολυτέλεια πλέον
της άµεσης δηµοκρατίας της αρχαίας Αθήνας, αλλά µε τις ρυθ-
µίσεις που ψηφίζουµε δίνουµε τη δυνατότητα σε όλες τις Ελλη-
νίδες και σε όλους τους Έλληνες να συµµετέχουν άµεσα, πιο
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εύκολα και πιο απλά στην εκλογική διαδικασία, να ψηφίσουν και
να καταγράψουν έτσι την πολιτική τους θέση, ανεξάρτητα από
το πού βρίσκονται, αν είναι ασθενείς ή αν γι’ άλλους λόγους δυ-
σκολεύονται να µεταβούν σε ένα εκλογικό τµήµα.

Η Νέα Δηµοκρατία αποδεικνύει πως όχι µόνο δεν φοβάται τη
διεύρυνση του αριθµού των πολιτών που καταφέρνουν ή επιδιώ-
κουν να ψηφίσουν, αλλά αντίθετα -για πρώτη φορά στα χρονικά
της σύγχρονης Ελλάδας- επιδιώκει να διευκολύνει όλους τους
Έλληνες στη διαδικασία αυτή.

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία που κατέθεσε χθες η Υπουρ-
γός για την εφαρµογή της επιστολικής ψήφου και στις εθνικές
εκλογές και σε µια αντίδραση που ήταν εντελώς παράδοξη από
την Αντιπολίτευση. Ακούσαµε ακραίους χαρακτηρισµούς και απί-
στευτες κατηγορίες. Για ποιον λόγο; Για κάτι για το οποίο είµαι
σίγουρος -και νοµίζω και εσείς µέσα σας είστε σίγουροι- ότι επί
της ουσίας συµφωνείτε οι περισσότεροι από εσάς και οι περισ-
σότερες από εσάς. Πρέπει να αποδεχτούµε ότι ειδικά για τους
Έλληνες του εξωτερικού είναι σχεδόν αδύνατο να στηθούν κάλ-
πες σε κάθε µικρή πόλη της υφηλίου. Εποµένως, η ταλαιπωρία
που θα πρέπει να υποστούν, να ταξιδεύουν ακόµα και εκατοντά-
δες χιλιάδες χιλιόµετρα για να ψηφίσουν, ουσιαστικά ισοδυναµεί
µε αποδυνάµωση του δικαιώµατός τους στην ψήφο. Εξάλλου,
είναι ένα πάγιο αίτηµα των ενώσεων αποδήµων αυτό που ικανο-
ποιείται µε τη σηµερινή τροπολογία. Δεν αντιλαµβάνοµαι, συνε-
πώς, για ποιον λόγο έχουµε αυτές τις αντιδράσεις, αφού σε κάθε
περίπτωση θα πρέπει να υπάρξει η προβλεπόµενη αυξηµένη πλει-
οψηφία για τις εθνικές εκλογές. 

Σε αυτή τη συµβολική στιγµή, πενήντα έτη µετά την αποκατά-
σταση της δηµοκρατίας µας, κάθε κοινοβουλευτική παράταξη
βρίσκεται πια ενώπιον των ευθυνών της απέναντι στον ελληνικό
λαό. Όσοι υπάρξουν ανακόλουθοι µε όσα υποστήριζαν τόσον
καιρό, κρίνονται και θα κριθούν, βέβαια, και στο µέλλον. 

Τώρα, λοιπόν, αποµένει σε όλους µας, και στα Κόµµατα της
Αντιπολίτευσης, να συστρατευθούν σε αυτή την προσπάθεια και
να αποδείξουν ότι στηρίζουν στην πράξη και όχι µόνο στα λόγια
το µεταρρυθµιστικό έργο για µεγαλύτερη συµµετοχή όλων των
πολιτών στις εκλογές. 

Για άλλη µία φορά η Νέα Δηµοκρατία παραµένει πιστή σε όσα
έχει εξαγγείλει και τις δεσµεύσεις που έχει θέσει ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης. Παραµένουµε, λοιπόν, πρω-
τοπόροι. Δεν φοβόµαστε να κάνουµε δοµικές αλλαγές. Δεν
φοβόµαστε το καινούργιο και το άγνωστο, αφού πάντα έχουµε
ως γνώµονα να εξελισσόµαστε για το καλό της πατρίδας µας,
αλλά πάνω απ’ όλα για το καλό όλων των Ελλήνων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ): Και εµείς ευχα-
ριστούµε τον κ. Μπαρτζώκα.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χρήστος Κατσώτης. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η συµµετοχή στα πολιτικά δρώµενα, κύριε Μπαρτζώκα, δεν

διασφαλίζεται µε την επιστολική ψήφο. 
Κυρία Κεραµέως, κύριε Λιβάνιε -για να µη σας αδικήσω- η προ-

σπάθειά σας να περάσετε τις ρυθµίσεις-τοµή στην αλλοίωση των
συσχετισµών προς το παρόν, εν µέρει, απέτυχε. 

Ως ΚΚΕ, µε τον Γενικό Γραµµατέα, τον εισηγητή µας Ιωάννη
Γκιόκα και τους Βουλευτές, συµβάλλαµε στην αποκάλυψη των
στόχων σας. Ο ελληνικός λαός -και εντός και εκτός- από τη συ-
ζήτηση, αλλά και από την τροπολογία κατάλαβε τις προθέσεις
σας. Αλήθεια, θεωρείτε ότι ο κόσµος είναι τόσο αφελής ώστε να
πιστέψει ότι οι προθέσεις σας είναι αγνές; 

Όταν οι προτεραιότητές σας είναι τα κέρδη των καπιταλιστών
και όχι η ζωή και οι ανάγκες του λαού, µπορείτε να ισχυρίζεστε
ότι θέλετε την ισότητα στα δικαιώµατα; Αλήθεια, εµπόδιο γι’ αυτά
είναι η επιστολική ψήφος;

Όταν η πολιτική σας κάνει τους φτωχούς φτωχότερους και
τους πλούσιους πλουσιότερους, που δηµιουργείτε την εργα-
σιακή «ζούγκλα» µε τις ελαστικές εργασιακές σχέσεις, αυξάνετε
την αβεβαιότητα και την ανασφάλεια, οδηγείτε ολόκληρες εργα-
τικές λαϊκές οικογένειες -ή µέρος τους- διαχρονικά στην ξενιτιά,
τους λέτε ότι τους νοιάζεστε; Γι’ αυτό που νοιάζονται όλα τα

αστικά κόµµατα είναι η θωράκιση και η παραπέρα ενίσχυση της
κυριαρχίας αυτού του σάπιου, εκµεταλλευτικού συστήµατος.
Νιώθετε να ενισχύεται το ρεύµα αµφισβήτησης της στρατηγικής
της καπιταλιστικής ανάπτυξης, γι’ αυτό επιδιώκετε -εκτός των
άλλων- και την αλλοίωση του εκλογικού σώµατος του πολιτικού
συσχετισµού. 

Τα διάφορα επιχειρηµατικά λόµπι εντός και εκτός της Ελλάδας
-που µε τον νόµο του Βορίδη το 2021 νοµιµοποιήθηκε η θεσµική
τους παρέµβαση- θα αξιοποιηθούν πιο αποτελεσµατικά και στις
εκλογές, ιδιαίτερα µε την επιστολική ψήφο και θα αυξήσει τη
µάζα εκλογέων που βρίσκονται για πολλά χρόνια εκτός Ελλάδας
ή έχουν ελληνική καταγωγή.

Απόδηµοι που δεν έχουν καµµιά συνέπεια από την όποια επι-
λογή τους, αφού δεν επηρεάζονται από τις πολιτικές που καθο-
ρίζουν τη ζωή του λαού, θα είναι αυτοί που θα καθορίζουν την
πολιτική στη χώρα µας. 

Η µαζική εγγραφή νέων εκλογέων είναι θέµα χρόνου, αφού
αρκεί κάποιος να αποδείξει ελληνική καταγωγή και ας µην έχει
οικονοµικές δεσµεύσεις και υποχρεώσεις στην Ελλάδα, για να
µπορεί να πάρει την ελληνική ιθαγένεια και άρα πλήρη πολιτικά
δικαιώµατα. 

Αλήθεια, πώς θα επιλέγουν όλοι αυτοί που δεν ζουν τις συνέ-
πειες της πολιτικής σας; Θα είναι κριτήριο η ανεργία, οι µισθοί
και οι συντάξεις πείνας, η µισή δουλειά µε µισά δικαιώµατα; Θα
είναι κριτήριο η τραγική κατάσταση στην υγεία, στην παιδεία; Η
ερηµοποίηση της υπαίθρου, ως αποτέλεσµα της Κοινής Αγροτι-
κής Πολιτικής, που είναι χωρίς ασθενοφόρα και γιατρούς και πε-
θαίνει ο κόσµος αβοήθητος; Η ακρίβεια που τσακίζει το γλίσχρο
εισόδηµα του λαού; Θα είναι το άδικο φορολογικό σύστηµα που
τσακίζει τον λαό και απαλλάσσει τους µεγάλους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους; Θα είναι η αύξηση των ορίων ηλικίας και τη σύ-
νταξη; Θα είναι οι πλειστηριασµοί που ξεσπιτώνουν βιοπαλαιστές
ανθρώπους και τόσα άλλα που βασανίζουν τον λαό; 

Αλήθεια, γι’ αυτά και για τόσα άλλα που ζει ένας λαός στη
χώρα µας, πώς ενηµερώνονται οι Έλληνες που είναι για χρόνια
στο εξωτερικό, που προφανώς µπορεί να ζουν παρόµοια ή άλλα
προβλήµατα; Μήπως από τα «αντικειµενικά» µαζικά µέσα ενηµέ-
ρωσης ή από το διαδίκτυο τα οποία εκθειάζουν τις επιτυχίες της
κάθε κυβέρνησης, όπως για παράδειγµα το Ταµείο Ανάκαµψης
και τα προαπαιτούµενα, την επενδυτική βαθµίδα, που όντως είναι
επιτυχίες, αλλά και το κεφάλαιο, µε τη ζωή του λαού στα τάρ-
ταρα; 

Πώς ενηµερώνονται για το αντεργατικό νοµοθετικό οπλοστά-
σιο που έχετε κάνει όλοι σας και δίνετε νέες δυνατότητες στην
εργοδοσία να περιορίζει περαιτέρω τη διεκδίκηση µε το δικαίωµα
της απεργίας; Αλήθεια, οι αγώνες των εργαζοµένων, των άλλων
λαϊκών στρωµάτων, των αυτοαπασχολούµενων, των φτωχών
αγροτών, των φοιτητών, των σπουδαστών, των µαθητών, συνο-
λικά της νεολαίας, πώς προβάλλονται εντός και εκτός Ελλάδας;
Μαθαίνουν για τα εργατοδικεία, τα αγροτοδικεία, τα µαθητοδι-
κεία που στήνονται κάθε φορά για να τροµοκρατείται ο λαός, για
την καταστολή των αγώνων διαχρονικά από διάφορους µηχανι-
σµούς κρατικούς και ιδιωτικούς; 

Είναι όλα αυτά κριτήρια για τη διαµόρφωση της πολιτικής στά-
σης των εργαζοµένων και του λαού συνολικά; Ναι, είναι. Και όλα
αυτά όχι µόνο αποκρύβονται επιµελώς από όλους τους µηχανι-
σµούς χειραγώγησης, αλλά παρουσιάζετε και µια εικονική πρα-
γµατικότητα. Παρουσιάζετε τελευταία, για παράδειγµα, ότι η
Κυβέρνηση ενδιαφέρεται για τους νέους και τους δίνει σπίτια, ότι
ο εξωδικαστικός συµβιβασµός δουλεύει και ότι ο λαός σώζει το
σπίτι του από τον πλειστηριασµό, ότι η Κυβέρνηση καταπολεµά
την ακρίβεια, βάζοντας µεγάλα πρόστιµα στις πολυεθνικές. Πα-
ρουσιάζετε έναν λαό, που ζει τα αδιέξοδα της πολιτικής σας, χα-
ρούµενο, ευτυχισµένο, που ευηµερεί και µε τα διάφορα pass
αντιµετωπίζει πρόσκαιρες δυσκολίες. 

Αλλά µήπως η Κυβέρνηση, όπως και οι προηγούµενες, είχε δια-
φορετική στάση για τα προβλήµατα των αποδήµων; Μήπως εν-
διαφέρθηκε, για παράδειγµα, για τα ελληνόφωνα σχολεία; Όχι!
Δικό σας έργο είναι κι αυτό. 

Για όλα αυτά θέλετε τον λαό χωρίς τη δική του οργάνωση και
ενεργή συµµετοχή στα σωµατεία και σε άλλους φορείς λαϊκής
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πάλης, µε τις κάθε είδους πιέσεις και εκβιασµούς, να κάνει επι-
λογές που θα του υποδεικνύουν όσοι ασκούν εξουσία πάνω του,
από εργοδότες, διευθυντικό προσωπικό και άλλους πολυπλόκα-
µους κρατικούς και εργοδοτικούς µηχανισµούς, τα διάφορα
ισχυρά λόµπι. 

Χωρίς τη δυνατότητα να βρίσκεται, έστω και λίγο, µόνος του
στο παραβάν, αλλά µε την επιστολική ψήφο, έρχεστε και δηµι-
ουργείτε ένα ευρύτατο περιθώριο νόθευσης της λαϊκής βούλη-
σης και χειραγώγησης της ψήφου πολύ πιο εύκολα και απο-
τελεσµατικά. Υπάρχουν παραδείγµατα από τη διεθνή πρακτική.
Οι Βουλευτές µας είπαν πάρα πολλά για αυτά. 

Ωστόσο, εκτός αυτών των παραδειγµάτων, υπάρχει η πείρα
από την εφαρµογή στο παρελθόν της επιστολικής ψήφου στα
σωµατεία, ιδιαίτερα αυτά που είχαν δηµιουργήσει οι γνωστοί ερ-
γατοπατέρες για να νοθεύουν τον συσχετισµό και να υπηρετούν
τους εργοδότες και τις κυβερνήσεις. Αρκετές συνδικαλιστικές
δυνάµεις στο κίνηµα στάθηκαν απέναντι σε αυτή την ευρύτατη
νοθεία, γιατί από την έρευνα διαπίστωναν ότι ψήφιζαν άνθρωποι
πεθαµένοι ή ανύπαρκτοι ή άνθρωποι που ποτέ δεν ψήφισαν, αλλά
άλλοι ψήφιζαν γι’ αυτούς. Και αυτά µε υπογραφή του πρακτικού
δικαστικού αντιπροσώπου. 

Φανταστείτε τι έχει να γίνει µε τις ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου.
Μετά την επιστολική ψήφο, θα φέρετε την ηλεκτρονική ψηφοφο-
ρία, όπως τη νοµοθετήσατε για τα συνδικάτα. Η διαµόρφωση του
πολιτικού συσχετισµού θα γίνεται µε ένα like -«µου αρέσει», δη-
λαδή-, γιατί δεν θα µπορέσει να το διορθώσει σε unlike, «δεν µου
αρέσει». 

Η καθιέρωση της επιστολικής ψήφου και η όποια συνέχεια, αλ-
λάζει συνολικά τη σχέση των ψηφοφόρων µε την εκλογική διαδι-
κασία. Δηµιουργεί παθητική στάση, αποξένωση από την ενεργή
συµµετοχή. Το ότι δεν θα υπάρχουν εκλογικά τµήµατα για τους
εκλογείς του εξωτερικού, δηµιουργεί ακόµα πιο σοβαρούς κιν-
δύνους για το αδιάβλητο της διαδικασίας. 

Ανάµεσα στους µεγάλους κινδύνους για την ακεραιότητα της
εκλογικής διαδικασίας που προκύπτουν από την επιστολική
ψήφο, είναι και το γεγονός ότι η διαδικασία θα διεκπεραιώνεται
µε την εµπλοκή ιδιωτικών εταιρειών και των υπαλλήλων τους. Δη-
λαδή αυτός που θα ελέγχει την ταυτοπροσωπία παραλαµβάνο-
ντας το φάκελο, θα είναι διανοµέας µιας ιδιωτικής εταιρείας και
όχι κρατικοί λειτουργοί, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. Το ίδιο ισχύει
και για µια σειρά κρίσιµες στιγµές, όπως η παραλαβή των φακέ-
λων, η µεταφορά και η επιβεβαίωση ταυτοπροσωπίας. 

Όσον αφορά την επίκληση των φοιτητών και των εργαζοµένων
στον τουρισµό-επισιτισµό, θυµίζουµε, κυρία Υπουργέ, ότι η Κυ-
βέρνηση το καλοκαίρι αρνήθηκε δύο φορές να αποδεχθεί τις
προτάσεις του ΚΚΕ να συσταθούν ειδικοί εκλογικοί κατάλογοι για
να ψηφίσουν από τον τόπο όπου εργάζονταν οι εργαζόµενοι και
οι φοιτητές που έµεναν. 

Εχθρός των εργαζοµένων εντός και εκτός της χώρας, Ελλήνων
και ξένων, είναι ο ίδιος και είναι ο καπιταλισµός και όσοι τον στη-
ρίζουν, ένα σύστηµα που σαπίζει, που κάνει τους πολέµους -πρα-
γµατικούς και οικονοµικούς- και σκορπά τον θάνατο και τη
φτώχεια στους λαούς. 

Ως ΚΚΕ δίνουµε σε όλες τις συνθήκες τη µάχη της πλατείας
ενηµέρωσης, της αποκάλυψης της πολιτικής σας, της προβολής
της πρότασής µας, επιδιώκοντας την όλο και µεγαλύτερη συµπό-
ρευση στον αγώνα για τις λαϊκές ανάγκες και κυρίως για την ανα-
τροπή του βάρβαρου εκµεταλλευτικού συστήµατος, της
συµπόρευσης στον αγώνα για τη νέα µορφή οργάνωσης οικονο-
µίας και της κοινωνίας µε την εξουσία της εργατικής τάξης, που
θα έχει κέντρο τον άνθρωπο και τις σύγχρονες ανάγκες τους για
το σοσιαλισµό-κοµµουνισµό. Αυτό προϋποθέτει την πλατιά συµ-
µετοχή του λαού, κύριε Μπαρτζώκα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Ιωάννης Γιάτσιος από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΤΣΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, εάν θα µπορούσε

να χαρακτηρίσει κανείς µε µία λέξη το σχέδιο νόµου που έχουµε
σήµερα ενώπιόν µας, αυτή θα ήταν «εκσυγχρονισµός». Εκσυγ-
χρονισµός του τρόπου εκλογής των Ελλήνων Ευρωβουλευτών,
σύγκλιση µε το ευρωπαϊκό κεκτηµένο µέσω της εισαγωγής της

δυνατότητας άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος µε επιστολική
ψήφο, ψηφιοποίηση της κατάθεσης των υποψηφιοτήτων σε ηλε-
κτρονική πύλη, εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων και διευ-
κόλυνση της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος των ατόµων µε
αναπηρία. 

Καλό θα είναι ήδη από την αρχή να ξεκαθαρίσουµε ορισµένα
θεµελιώδη χαρακτηριστικά αυτού του νοµοσχεδίου, προκειµένου
να αποφύγουµε στείρα και άσκοπη αντιπολιτευτική κριτική. 

Το παρόν σχέδιο νόµου δεν χορηγεί δικαίωµα ψήφου σε άτοµα
που δεν το κατείχαν, αλλά διευκολύνει την άσκησή του από τους
Έλληνες που ζουν στην Ελλάδα ή στο εξωτερικό, για κάθε εκλο-
γική διαδικασία. Κύριος, αλλά όχι αποκλειστικός, ωφελούµενος
αυτής της ρύθµισης είναι η ελληνική διασπορά, της οποίας ικα-
νοποιείται το πάγιο, µακροχρόνιο και δίκαιο αίτηµα της απρόσκο-
πτης και ελεύθερης συµµετοχής στις εκλογές. 

Ήδη από το καλοκαίρι του 2023, µε τον νόµο για την ψήφο των
αποδήµων, η Κυβέρνηση ήρε όλους τους περιορισµούς στην
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων που είναι εγγε-
γραµµένοι στους εκλογικούς καταλόγους και είτε διαβιούν µό-
νιµα στο εξωτερικό είτε βρίσκονται στο εξωτερικό την ηµέρα των
εκλογών. Το σηµερινό νοµοσχέδιο απλά περιέχει τις προβλέψεις
για την πρακτική εφαρµογή αυτής της διαδικασίας. 

Η θέσπιση της δυνατότητας άσκησης του εκλογικού δικαιώµα-
τος διά της επιστολικής ψήφου έρχεται ως απάντηση, όχι µόνο
στην επιθυµία των Ελλήνων της διασποράς για ενεργή συµµε-
τοχή στην εκλογική διαδικασία, αλλά και ως αντίδραση στο µε-
γάλο ζήτηµα της αποχής που συναντάται ακόµα πιο έντονα στις
ευρωεκλογές. Μετά τις ευρωεκλογές του 2014, κατά τις οποίες
σηµειώθηκε ιστορικό χαµηλό συµµετοχής των εκλογέων στην Ευ-
ρώπη, η Ευρωπαϊκή Ένωση ενθάρρυνε τα κράτη -µέλη να υιοθε-
τήσουν µεταξύ άλλων την επιστολική ψήφο, για τη διευκόλυνση
των εκλογέων και µε στόχο την αύξηση της συµµετοχής. 

Όπως ήδη έχει αναφερθεί η επιστολική ψήφος αφορά τόσο
τους Έλληνες πολίτες που έχουν δικαίωµα ψήφου εκτός, αλλά
και εντός της επικράτειας. Αυτό το µέτρο απευθύνεται και λαµ-
βάνει υπ’ όψιν κυρίως τους πιο ευάλωτους και γενικότερα όσους
δεν έχουν εύκολη πρόσβαση στον τόπο που διατηρούν τα εκλο-
γικά τους δικαιώµατα. 

Ανάµεσα στις πολλές και διαφορετικές κατηγορίες των συµπο-
λιτών µας που, κάνοντας χρήση της επιστολικής ψήφου, θα δι-
ευκολυνθούν στην άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος,
ανήκουν εκλογείς που βρίσκονται εντός της επικράτειας, αλλά
δεν µπορούν να επιβαρυνθούν µε το κόστος µετακίνησης στον
τόπο που ασκούν τα εκλογικά τους δικαιώµατα, ηλικιωµένοι και
άτοµα µε κινητική αναπηρία που αντιµετωπίζουν δυσκολίες µε-
τακίνησης, εργαζόµενοι οι οποίοι βρίσκονται µακριά από τον
τόπο κατοικίας τους και εργάζονται είτε ως εποχιακοί υπάλληλοι
είτε την ηµέρα των εκλογών δεν µπορούν να λείψουν από την ερ-
γασία τους, φοιτητές και σπουδαστές οι οποίοι σπουδάζουν µα-
κριά από τον τόπο που διατηρούν τα εκλογικά τους δικαιώµατα,
οικογένειες µε παιδιά που δίνουν εξετάσεις για την εισαγωγή
τους στην τριτοβάθµια εκπαίδευση και δεν έχουν το χρόνο µετά-
βασης στο εκλογικό κέντρο, αλλά και Έλληνες πολίτες που, αν
και κατοικούν εντός της επικράτειας, γνωρίζουν εκ των προτέρων
ότι την ηµέρα των εκλογών θα βρίσκονται εκτός χώρας και δεν
θέλουν να χάσουν την ευκαιρία να ψηφίσουν. 

Κρίνοντας από τις παραπάνω περιπτώσεις διαπιστώνουµε ότι
είναι έντονα παρόν το κοινωνικό πρόσηµο, καθώς διευκολύνεται
µια σειρά ευάλωτων συµπολιτών µας, εργαζόµενων και όσων δεν
µπορούν να ανταποκριθούν στο οικονοµικό κόστος της µετακί-
νησης. 

Η εφαρµογή της επιστολικής ψήφου είναι κάτι εντελώς νέο και
καινοτόµο στην ελληνική εκλογική διαδικασία. Συνεπώς είναι εύ-
λογη η ανησυχία για την αξιοπιστία και το αδιάβλητο του χαρα-
κτήρα της. Εδώ έχω να τονίσω ότι η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών έχει λάβει όλες τις πρόνοιες για µια ασφαλή
διαδικασία, που τηρεί όλες τις προϋποθέσεις των βέλτιστων πρα-
κτικών, αλλά και των ευρωπαϊκών κατευθυντήριων γραµµών,
ιδίως για τη γνησιότητα της έκφρασης της λαϊκής βούλησης και
της µυστικότητας της ψήφου, µε την πλήρη και αυστηρή ικανο-
ποίηση των οδηγιών του Γραφείου Δηµοκρατικών Θεσµών και Αν-
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θρωπίνων Δικαιωµάτων του Οργανισµού για την Ασφάλεια και τη
Συνεργασία στην Ευρώπη.

Ειδικότερα γίνεται σαφής διαχωρισµός του επώνυµου και ανώ-
νυµου στοιχείου. Οι επιτροπές συλλογής επιστολικής ψήφου και
οι εφορευτικές επιτροπές διαλογής επιστολικής ψήφου είναι υπό
την προεδρεία δικαστικού και τα µέλη τους είναι νοµικοί. Ειδικές
κάλπες φύλαξης φακέλων επιστροφής επιστολικών ψήφων
σφραγίζονται καθηµερινά µε ειδική διαδικασία και υπάρχει συνε-
χής καταγραφή σε κλειστό κύκλωµα τηλεόρασης των χώρων
όπου βρίσκονται. Δεν υπάρχει απολύτως καµµία εµπλοκή των
κοµµάτων και των υποψηφίων σε κανένα στάδιο της διαδικασίας,
ενώ προβλέπονται και αυστηρές ποινές σε όποιον διακινεί ή ανοί-
γει φάκελο. 

Όσο σηµαντική είναι η αδιαβλητότητα της επιστολικής ψήφου,
άλλο τόσο κρίσιµη είναι και η φιλικότητα της εφαρµογής της για
να γίνει θελκτική και να αξιοποιηθεί από τους πολίτες. Με αυτό
το σκεπτικό, αρκεί κάποιος να υποβάλει αίτηση στην ειδική ηλε-
κτρονική εφαρµογή µε τα διαπιστευτήριά του ως εκλογέας, να
ακολουθήσει τις σχετικές οδηγίες και να χρησιµοποιήσει τους
κωδικούς που θα του έρθουν στο κινητό µε µήνυµα και στο email
του. 

Όπως πολύ σωστά έχει αναφέρει η κυρία Υπουργός, η επιστο-
λική ψήφος είναι µια πρωτοβουλία που αφορά όλους τους Έλ-
ληνες εντός και εκτός επικράτειας και βαθαίνει τη δηµοκρατία.
Το γεγονός ότι το σχέδιο νόµου εγκρίθηκε ήδη επί της αρχής µε
ευρεία πλειοψηφία από την αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή
αποδεικνύει τον υπερκοµµατικό και εθνικό χαρακτήρα αυτής της
ρύθµισης και µου δίνει την αισιοδοξία ότι και στο µέλλον και
άλλες αντίστοιχες πρωτοβουλίες θα συγκεντρώσουν ευρεία συ-
ναίνεση. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Γιάτσιο. 

Τον λόγο έχει η κ. Χριστίνα Σταρακά.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΣΤΑΡΑΚΑ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώντας επιτρέψτε µου να

σταθώ στην περιλάλητη συνέπεια λόγων και έργων, καθώς και
την καλή νοµοθέτηση της Νέας Δηµοκρατίας, δύο ζητήµατα που
έχει «κάνει σηµαία» η Νέα Δηµοκρατία τα τελευταία χρόνια. 

Ο Πρωθυπουργός διαψεύδοντας τον εαυτό του και χωρίς καµ-
µία, µα καµµία προηγούµενη διακοµµατική διαβούλευση, παρου-
σίασε αιφνιδιαστικά τον περασµένο Νοέµβριο στο Υπουργικό
Συµβούλιο τους εκλογικούς φακέλους και τα ψηφοδέλτια που θα
χρησιµοποιηθούν στις ευρωεκλογές, παρ’ ότι πριν µερικούς
µήνες έλεγε ότι µετά τις τελευταίες, θα ξεκινήσουν οι επικείµενες
αλλαγές.

Με τον ίδιο ακριβώς αιφνιδιαστικό τρόπο η Υπουργός, η κ. Κε-
ραµέως έφερε χθες εκπρόθεσµη και άσχετη τροπολογία, τινάζο-
ντας στην κυριολεξία στον αέρα όλη τη διαβουλευτική διαδικασία
και το κλίµα συναίνεσης που είχε διαµορφωθεί. 

Μέσα στην απόλυτη αλαζονεία σας µε µια λογική -θα µε συγ-
χωρέσετε για την έκφραση- «κάνω ό,τι γουστάρω», προχωράτε
σε αδιανόητα πράγµατα. Ενώ στην αρµόδια επιτροπή της Βουλής
λάβατε επί της αρχής τη θετική ψήφο των κοµµάτων της Αντιπο-
λίτευσης για το θέµα της επιστολικής ψήφου, στην Ολοµέλεια
φέρατε την εκπρόθεσµη τροπολογία για επέκτασή της και στις
βουλευτικές εκλογές, κάτι το οποίο δεν έχει συζητηθεί. 

Έτσι αντιλαµβάνεστε τη συναίνεση πάνω σε ένα εθνικό θέµα;
Υφαρπάζοντας την ψήφο της Αντιπολίτευσης µε αστείους, πρα-
γµατικά αστείους, τακτικισµούς, θεωρώντας πως έτσι και µόνο
έτσι θα εκθέσετε τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης, αν αλλάξουν
τη στάση τους µε όσα είχαν πει στην επιτροπή της Βουλής; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή δεν είναι φοιτητικό αµ-
φιθέατρο. Και όλες αυτές τις πρακτικές κάποια στιγµή θα τις πλη-
ρώσετε. 

Πάµε τώρα στην ουσία του νοµοσχεδίου. Για εµάς, στο ΠΑ-
ΣΟΚ, η συµµετοχή στη δηµοκρατία δεν είναι ζήτηµα µικροπολιτι-
κής, αλλά είναι ένα κρίσιµο θεσµικό ζήτηµα λειτουργίας της πο-
λιτείας. Στο πλαίσιο αυτό πάγια θέση µας είναι η διευκόλυνση

-καθαρά η διευκόλυνση- του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων
του εξωτερικού, την οποία αποδείξαµε έµπρακτα εξάλλου µε τη
συναίνεσή µας και µε τη θετική µας ψήφο επί της αρχής στο νο-
µοσχέδιο.

Όσον αφορά τους εντός Ελλάδας εκλογείς προτείναµε τροπο-
λογία για άρση εµποδίων για κάποιες συγκεκριµένες κατηγορίες
συµπολιτών µας. Ειδικότερα προτείναµε τη δυνατότητα επιστο-
λικής ψήφου για τους εντός επικρατείας εκλογείς µε αντικειµενι-
κές δυσκολίες στην άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος µε
φυσική παρουσία, όπως για λόγους αναπηρίας, υγείας, ηλικίας,
σπουδών, εργασίας σε τόπο διαφορετικό από εκείνον που ψηφί-
ζουν, καθώς και αν τυχόν εργάζονται την ηµέρα των εκλογών. 

Η λογική µας επαναλαµβάνω στηρίζεται σε µία λογική της πο-
λιτικής της διευκόλυνσης και θέλω να το τονίσω αυτό. Γι’ αυτό
επίσης διατηρούµε και τις επιφυλάξεις µας αναφορικά µε την
εξαρχής απροϋπόθετη επέκταση της δυνατότητας άσκησης του
εκλογικού δικαιώµατος µε επιστολική ψήφο στο σύνολο των
εντός επικρατείας εκλογέων, δίχως να διαπιστώνεται συγκεκρι-
µένη ανάγκη προσφυγής στη διαδικασία αυτή.

Εδώ οφείλετε να έχετε υπ’ όψιν ότι ακόµα και στις πιο εµβλη-
µατικές θεσµικές αλλαγές χρειάζεται χρόνος, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, για να ωριµάσουν και να έχουν απτό αποτέλεσµα στην
κοινωνία 

Με τις επιχειρούµενες διατάξεις τίθεται εν αµφιβόλω η δυνα-
τότητα απρόσκοπτης λειτουργίας του συστήµατος εκλογών σε
τέτοια κλίµακα. Όπως επίσης σηµειώνεται στην ανάλυση συνε-
πειών ρύθµισης του νοµοσχεδίου που παρατίθεται, µόνο επτά
από τις είκοσι δύο ευρωπαϊκές χώρες χορηγούν τη δυνατότητα
επιστολικής ψήφου σε εντός επικρατείας εκλογές δίχως προϋπο-
θέσεις.

Εµείς πραγµατικά κοιτάµε να βελτιώσουµε τον νόµο ασκώντας
ουσιαστική αντιπολίτευση, επισηµαίνοντας τα λάθη και τις παρα-
λείψεις, όσο εσείς ακροβατείτε µε εκπρόθεσµες διατάξεις ανά-
µεσα στον τακτικισµό και στον τυχοδιωκτισµό. 

Βασικός στόχος του νοµοσχεδίου µάς λέτε ότι είναι η καταπο-
λέµηση της αποχής και η ενίσχυση της συµµετοχής των πολιτών
στην εκλογική διαδικασία. Μάλιστα, έτσι θα καταπολεµηθούν
άραγε αυτά τα φαινόµενα; Η αποχή ξέρετε πώς µεταφράζεται;
Μεταφράζεται ως δυσπιστία συµµετοχής προς τη δηµοκρατία.
Μεταφράζεται ως δυσθυµία απέναντι στα πολιτικά κόµµατα, απέ-
ναντι στους εκπροσώπους της, απέναντι στη δυνατότητα της ορ-
γανωµένης πολιτικής να αλλάζει τις ζωές των ανθρώπων προς το
καλύτερο.

Αυτή λοιπόν η δυσπιστία έχει ορισµένους τρόπους που θερα-
πεύεται. Και θεραπεύεται µε περισσότερη και µεγαλύτερη δηµο-
κρατία και όχι µε λογικές της απονεύρωσης και της απο-ιδεολο-
γικοποίησης της συµµετοχικής διαδικασίας σε µια µετα-δηµοκρα-
τική ψήφο από την ασφάλεια του σπιτιού του καθενός. Θερα-
πεύεται µε ουσιαστικό τρόπο όταν υπάρχει ένα κράτος δικαίου
µε ισχυρούς, ανεξάρτητους, διαφανείς θεσµούς µεγαλύτερης
συµµετοχής που σέβονται τον πολίτη, µε συµπεριληπτικές πολι-
τικές που µειώνουν τις οικονοµικές και τις κοινωνικές ανισότητες,
µε δίχτυ προστασίας για τις ευάλωτες οµάδες και ίσες ευκαιρίες
για όλους.

Θεραπεύεται, αγαπητοί συνάδελφοι, αναθερµαίνοντας και
αναζωπυρώνοντας το ενδιαφέρον του κόσµου για τα κοινά.

Στο πλαίσιο αυτό λοιπόν εµείς είµαστε υπέρ µιας συµµετοχικής
ζώσας δηµοκρατίας και όχι µιας «ωχαδελφικής», «ασθµαίνου-
σας», δηµοκρατίας.

Εξάλλου, συνάδελφοι, η επιστολική ψήφος δεν είναι πανάκεια.
Κάθε χώρα έχει προφανώς τις ιδιαιτερότητές της ως αποτέλεσµα
των διαφορετικών συνταγµατικών παραδόσεων που έχει η κάθε
χώρα. Σε εµάς ο κατ’ εξοχήν συνυφασµένος µε τον χαρακτήρα
του λαού µας και τη σχέση του µε την πολιτική θεσµός είναι οι
εκλογές, η πολιτική ζύµωση και η συµµετοχή σε αυτές µε τον πα-
ραδοσιακό τρόπο.

Είναι χαρακτηριστικό ότι η δυνατότητα απροϋπόθετης επιστο-
λικής ψήφου δεν έχει καθιερωθεί ακόµα ούτε στη Γαλλία, χώρα
µε ισχυρές συνταγµατικές και πολιτικές παραδόσεις.

Καταλαβαίνετε λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, ότι αυτό το νο-
µοσχέδιο δεν αποτελεί όπλο κατά της αποχής, όπως διατυµπανί-
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ζει η κ. Κεραµέως. 
Συµπερασµατικά το νοµοσχέδιο έχει πολλά πεδία βελτίωσης

και χρήζει περαιτέρω επεξεργασίας τόσο στον πυρήνα της φιλο-
σοφίας του, όσο και σε νοµοτεχνικά ζητήµατα που αφορούν την
αµεσότητα και τη µυστικότητα της διαδικασίας.

Κλείνοντας θέλω να επισηµάνω πως µόλις χθες επαληθεύσατε
για άλλη µια φορά τον λόγο για τον οποίο ο ελληνικός λαός πρα-
γµατικά αποστρέφεται το πολιτικό σύστηµα τελευταία, γιατί µε
ηγεµονικό τρόπο καταστρατηγήσατε τις αρχές της συναίνεσης
και της διαβούλευσης πληγώνοντας για άλλη µια φορά το Σύντα-
γµά µας και τις θεσµικές µας επιταγές.

Ο µακιαβελισµός σας, σας οδηγεί στο να νοµοθετείτε ξεπερ-
νώντας επανειληµµένα τα συνταγµατικά και δηµοκρατικά όρια
προς εξυπηρέτηση µικροπολιτικών συµφερόντων. Έτσι όµως σε
καµµία περίπτωση δεν πρόκειται να ανακτήσετε την εµπιστοσύνη
του ελληνικού λαού.

Αντίθετα, η παράταξή µας, αντιλαµβανόµενη τον ιστορικό της
ρόλο, ασκεί χρέη θεµατοφύλακα απέναντι στο Σύνταγµα και στις
θεσµικές διαδικασίες. Την ίδια στιγµή προχωράµε µε ρεαλιστική,
σοβαρή και µετρηµένη αντιπολίτευση σε προοδευτικές αλλά και
κοινωνικές µεταρρυθµίσεις που τόσο πολύ έχει ανάγκη τη δεδο-
µένη στιγµή η χώρα µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Διαµαντής Γκολιδάκης.
ΔΙΑΜΑΝΤΗΣ ΓΚΟΛΙΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία και κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, αρχικά καλή

χρονιά σε όλους µε υγεία και µε την ευχή να έχουµε µια παρα-
γωγική διαβούλευση στη Βουλή που θα οδηγεί πάντα στην εξυ-
πηρέτηση των συµφερόντων του Έλληνα πολίτη. 

Ξεκινώντας δεν πιστεύω να διαφωνεί κανείς σε αυτή εδώ την
Αίθουσα ότι το απέραντο και αειθαλές του οικουµενικού Ελληνι-
σµού δίνει ρυθµό και κατεύθυνση στο σύγχρονο ελληνικό κράτος
είτε όταν πλέει σε γαλήνια νερά, είτε όταν αντιµετωπίζει συστη-
µικές τρικυµίες. Αυτός ο ισχυρός δεσµός δεν πρέπει να χαλαρώ-
σει. Απεναντίας πρέπει να ενισχύεται.

Σήµερα συζητάµε µια µεταρρύθµιση η οποία ενισχύει αυτόν
τον δεσµό και η οποία κινείται πέρα και πάνω από κόµµατα. Πρό-
κειται για ένα νοµοθέτηµα που ενισχύει το δηµόσιο συµφέρον και
είναι υπέρ των πολιτών, ανεξάρτητα από πολιτικές καταβολές.
Άλλωστε, ο Πλάτων το είχε θέσει πολύ σωστά, ότι ο καλός πολι-
τικός δεν σκέφτεται το δικό του προσωπικό συµφέρον, αλλά το
συµφέρον των πολιτών.

Ακριβώς σε αυτή την κατεύθυνση και σε αυτή τη γραµµή είναι
το νοµοσχέδιο αυτό, καθώς η επιστολική ψήφος δεν είναι ούτε
δεξιό, ούτε αριστερό, ούτε κεντρώο µέτρο. Είναι ένα µέτρο εµ-
βάθυνσης της δηµοκρατίας. Είναι από τα νοµοθετήµατα που υλο-
ποιούν απαιτήσεις και προσδοκίες δεκαετιών στη χώρα µας που
έφερε τη δηµοκρατία.

Εν µέσω µιας ιστορικής στιγµής, καθώς βρισκόµαστε πενήντα
χρόνια µετά την αποκατάσταση της σύγχρονης δηµοκρατίας
µας, συζητούµε για µια ρύθµιση που σκοπεύει να διευκολύνει έτι
περαιτέρω τους Έλληνες πολίτες στην άσκηση του εκλογικού
τους δικαιώµατος. Ξεκινώντας από τις ευρωεκλογές του 2024
δεν θα υπάρχει κάποιο εµπόδιο, νοµικό ή πραγµατικό, για συµ-
µετοχή όλων σε Ελλάδα και εξωτερικό στην εκλογική διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο αυτό καθιε-
ρώνεται για πρώτη φορά στη χώρα µας η επιστολική ψήφος ως
µέσο διευκόλυνσης της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος των
εκλογέων. Αίρονται, όπως είπαµε, όλα τα πραγµατικά και πρα-
κτικά εµπόδια συµµετοχής στην πολιτική διαδικασία για όσους
έχουν δικαίωµα ψήφου όπου και αν ζουν, όπου και αν βρίσκονται
την ηµέρα των εκλογών.

Διευκρινίζω ότι δεν χορηγούµε αυτό το δικαίωµα, αλλά διευ-
κολύνουµε την άσκηση του ήδη υπάρχοντος δικαιώµατος. Απλά,
εύκολα και µε µια απολύτως διασφαλισµένη διαδικασία όλοι οι
Έλληνες που έχουν δικαίωµα ψήφου και ζουν στο εξωτερικό
αλλά και όσοι ζουν στην Ελλάδα και το επιθυµούν µπορούν πλέον
να ψηφίζουν χωρίς να χρειαστεί να µετακινηθούν, χωρίς να χρει-
αστεί να ξοδέψουν χρήµατα, αν αναλογιστούµε ότι κάποιος ο

οποίος για παράδειγµα ζει στις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής
και χρειάζεται 1.000 µε 1.500 ευρώ µόνο για τα αεροπορικά εισι-
τήρια για να έρθει να ψηφίσει. Δεν είναι σωστό να εξαφανίσουµε
αυτό το διόλου ευκαταφρόνητο έξοδο από τον προγραµµατισµό
του και την ταλαιπωρία του φυσικά;

Ποια είναι µια από τις βασικές επιδιώξεις του νοµοσχεδίου; Η
αύξηση της συµµετοχής η οποία συνεπάγεται και διεύρυνση και
εµβάθυνση, όπως είπα, της δηµοκρατίας µας και µε αυτόν τον
τρόπο γίνεται πιο αντιπροσωπευτική.

Τα αποτελέσµατα των εκλογών αντικατοπτρίζουν τις απόψεις
περισσότερων όχι µόνο πολιτών αλλά και κοινωνικών οµάδων που
για διάφορους λόγους, οικονοµικούς ή αντικειµενικούς, είχαν
πρακτικές δυσκολίες συµµετοχής, όπως εποχικά εργαζόµενοι,
ηλικιωµένοι, άλλοι συµπολίτες µας µε κινητικές δυσκολίες.

Οι Έλληνες της Διασποράς εµείς θέλουµε να ακουστούν όλοι
και γι’ αυτό φέρνουµε ένα νοµοσχέδιο ώστε να διευκολύνουµε
την άσκηση του δικαιώµατος ψήφου.

Βλέποντας όλα αυτά πιστεύω ότι πρέπει να αντιµετωπίσουµε
το ζήτηµα πάνω από όλα µε την ευαισθησία που του αρµόζει και
µε ανοιχτούς ορίζοντες για να δείξουµε σε όλους τους Έλληνες
που έχουν φύγει ότι η πατρίδα είναι εδώ, δίπλα τους. Και να είστε
σίγουροι ότι η Οµογένεια είναι µια πάρα πολύ σηµαντική δύναµη
για την Ελλάδα, για την πατρίδα µας. Γι’ αυτό παρέχουµε θεωρώ
ένα πολύ ισχυρό όπλο στην εξυπηρέτηση των συµφερόντων
όλου του Ελληνισµού ο οποίος απλώνεται σε όλα τα µήκη και τα
πλάτη του κόσµου.

Δεν θα συνεχίζουµε να αποκλείουµε αυτό το δικαίωµα ψήφου
σε έναν Έλληνα πολίτη που ζει έξω επειδή δεν έκανε φορολογική
δήλωση τα τελευταία δύο-τρία χρόνια, όπως γινόταν µέχρι τώρα.

Δεν είµαστε εδώ βέβαια σήµερα για να αντιπαρατεθούµε κοµ-
µατικά, αλλά για να ικανοποιήσουµε ένα πάγιο αίτηµα πολλών δε-
καετιών. Και δυστυχώς, η Ελλάδα αυτή τη φορά είχε µείνει πίσω
στο ζήτηµα αυτό. Ζητήµατα που είχαν ήδη ρυθµιστεί από άλλες
χώρες που δεν είναι πλέον και τόσο δα πρωτότυπα τεχνολογικά
και µπορούσαν πράγµατι να έχουν ξεπεράσει οποιαδήποτε προ-
βλήµατα, η Ελλάδα ακόµα τα είχε υπό συζήτηση. Πλέον όµως
υπήρξε αρχικά η πολιτική βούληση από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης και από το αρµόδιο Υπουργείο Εσωτερικών και τον Πρω-
θυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη και στη συνέχεια ένα σχέδιο,
ένα πλάνο. Γιατί; Για να σιγουρευτούµε ότι είµαστε τεχνικά έτοι-
µοι κι ότι η διαδικασία µπορεί να διεξαχθεί άψογα. 

Η επιστολική ψήφος υπάρχει σε πολλές χώρες και πλέον µπο-
ρούµε να κάνουµε αυτή τη συζήτηση µε ρεαλισµό που επιτάσσει
η πολιτική και έχει έρθει η ώρα να ισχύσει και στον τόπο µας.
Μετά την περαιτέρω διευκόλυνση της ψήφου των αποδήµων το
2019 και ύστερα από την άρση πρακτικά κάθε εµποδίου γι’ αυτή
πριν από λίγους µήνες, κάνουµε ακόµα ένα πολύ σηµαντικό βήµα.
Κάθε απόδηµος που θα είναι εγγεγραµµένος στους ειδικούς κα-
ταλόγους θα ψηφίζει και θα µπορεί να το κάνει από το σπίτι του,
από την εργασία του, µε άνεση και διαθέτοντας δικλίδες ασφα-
λείας. 

Με τη συγκεκριµένη ρύθµιση δεν θα υπάρχει ανάγκη να οργα-
νώσουµε ειδικά εκλογικά τµήµατα στο εξωτερικό κι έτσι υπερή-
λικες ασθενείς, άτοµα µε αναπηρία, νέοι που δουλεύουν σεζόν
-και το επαναλαµβάνω για να γίνει αντιληπτό- εργαζόµενοι την
ηµέρα των εκλογών, ακόµα και φοιτητές ή µαθητές στο τέλος
του λυκείου, που ενδεχοµένως δεν έχουν εξετάσεις ή άλλες προ-
τεραιότητες µελέτης, θα µπορούν, εφόσον το επιθυµούν βέβαια,
να ψηφίζουν µε επιστολική ψήφο χωρίς µετακινήσεις και χωρίς
ταλαιπωρία. 

Εκτός όµως από τα παραπάνω, υπάρχουν στο νοµοσχέδιο και
διατάξεις για άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Η Κυβέρνηση όλα αυτά
τα χρόνια έχει αποδείξει έµπρακτα την κοινωνική της ευαισθησία
και σε αυτό το ζήτηµα και µεριµνά γι’ αυτά τα άτοµα συµπεριλαµ-
βάνοντάς τα σε κάθε πράξη της, έτσι και εδώ. 

Αρχικά αντιπρόσωποι της δικαστικής αρχής που είναι άτοµα
µε αναπηρία δικαιούνται την πρόσληψη δεύτερου γραµµατέα.
Δεύτερον, τα τηλεοπτικά µηνύµατα των κοµµάτων που µεταδίδο-
νται βάσει νοµοθεσίας πρέπει να περιέχουν υποχρεωτικά τη µε-
τάδοση στη νοηµατική γλώσσα, όπως και οι συνεντεύξεις των
πολιτικών αρχηγών. 
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Και δεν µένουµε σε αυτά. Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει διατά-
ξεις για την προσβασιµότητα εκλογικών τµηµάτων. Δεν θα ξε-
χάσω πριν από κάποια χρόνια ένας ασθενείς µου µε κινητικά
προβλήµατα που µου είπε ότι στο εκλογικό του τµήµα καλούνται
να ψηφίσουν στον δεύτερο όροφο και παρ’ όλο που υπάρχει πρό-
ληψη ο δικαστικός αντιπρόσωπος να κατεβαίνει και να εξυπηρε-
τεί, εµείς το πάµε ένα βήµα παραπέρα. Δηµιουργείται, λοιπόν,
µητρώο εκλογικών τµηµάτων και καταστηµάτων ψηφοφορίας, τα
οποία εκεί καταγράφουν αν κάθε κατάστηµα ψηφοφορίας ή κάθε
εκλογικό τµήµα είναι προσβάσιµο για άτοµα µε ειδικές ανάγκες. 

Κλείνοντας, είναι µια ιστορική τοµή εκσυγχρονισµού και διεύ-
ρυνση της δηµοκρατικής διαδικασίας στη χώρα µας. Η εκλογική
διαδικασία εµπλουτίζεται και αλλάζει. Πρόκειται για µια γενναία
µεταρρύθµιση, θεσµική, η οποία διευρύνει το σώµα των πολιτών
που συµµετέχουν στις εκλογές, το οποίο είναι ένα από τα ζητού-
µενα. Κυρίως, όµως, απαντάει στο µεγάλο πρόβληµα της αποχής
και στην αδράνεια των πολιτών.  

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Άραγε ο ιστορικός του µέλλοντος τι θα γράψει και θα κατα-

γράψει για ό,τι συµβαίνει και συζητάµε σ’ αυτή την Αίθουσα; Εφό-
σον συµφωνούµε επί της αρχής ότι όλοι έχουν δικαίωµα
συµµετοχής στις ευρωεκλογές, γιατί να µην ισχύει το ίδιο και στις
εθνικές εκλογές; Τι να πούµε εµείς στους Έλληνες σε όλα τα
µήκη και τα πλάτη της γης που θέλουν να νιώθουν την πατρίδα
δίπλα τους; 

Για όλους αυτούς τους λόγους, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
και κάνοντας και λίγο χιούµορ -αν και η Νέα Δηµοκρατία ως Κυ-
βέρνηση εννοείται ότι σέβεται τους θεσµούς- και ακούγοντας τον
συνάδελφο Βουλευτή πριν του Κοµµουνιστικού Κόµµατος να λέει
ότι στο τέλος θα ψηφίζουµε µε like, πιστεύω ότι οι πολίτες θα πα-
τούσαν καρδούλες σε αυτό το νοµοσχέδιο όχι απλό like, όποτε
σας καλώ να το υπερψηφίσετε.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Θα δώσω τώρα τον λόγο στη Δ’ Αντιπρόεδρο της Βουλής, κ.
Όλγα Γεροβασίλη. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, απέδειξε η Κυβέρνηση
άλλη µια φορά ότι αντιµετωπίζει κορυφαία ζητήµατα, όπως είναι
η ψήφος των Ελλήνων του εξωτερικού, µε ακραία ανευθυνότητα.
Απέδειξε για µια φορά ακόµη ότι κουρελιάζει την κοινοβουλευ-
τική διαδικασία, το Σύνταγµα, απλά και µόνο για να εξυπηρετήσει
µικροκοµµατικές σκοπιµότητες. 

Αυτά απέδειξε χθες η Κυβέρνηση µε την αιφνιδιαστική τροπο-
λογία για την επέκταση της επιστολικής ψήφου στις εθνικές εκλο-
γές. Τι κατάφερε είναι το ερώτηµα. Να τινάξει στον αέρα την
όποια συναίνεση φαινόταν ότι µπορούσε να επιτευχθεί. Γιατί
αυτό που έκανε χθες η κ. Κεραµέως δεν ήταν απλά η κατάθεση
µιας τροπολογίας στη συζήτηση ενός νοµοσχεδίου, ήταν η πλή-
ρης αλλαγή περιεχοµένου της συζήτησης αυτής της διαδικασίας,
µια συζήτηση που µε άλλους όρους έγινε στις επιτροπές, µε άλ-
λους όρους τοποθετήθηκαν αρχικά τα κόµµατα, µε άλλους
όρους ξεκίνησε χθες στην Ολοµέλεια και τελικά, προφανώς κατ’
εντολή του κ. Μητσοτάκη, αποφάσισε και η Υπουργός να τα δια-
γράψει όλα αυτά και να µηδενίσει το κοντέρ όλης αυτής της δια-
δικασίας, όλης της συζήτησης στις επιτροπές. Αυτό έκανε η
Κυβέρνηση, αλλά εµείς δεν είµαστε καθόλου διατεθειµένοι να
παίξουµε µε αυτούς τους όρους, και η Κυβέρνηση ας αναλάβει
τις ευθύνες της. 

Και µου κάνει εντύπωση, βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι ακούω την κριτική από τους συναδέλφους της Νέας Δη-
µοκρατίας να µας ζητάνε και τα ρέστα, γιατί αντιδρούµε. Και µας
λέτε πόσο αυτονόητη ήταν αυτή η ρύθµιση. Με συγχωρείτε, δη-
λαδή τι δεν καταλαβαίνουµε; Αν ήταν τόσο αυτονόητη, τότε γιατί
δεν έγινε αυτή η συζήτηση εξαρχής; Θα το συζητούσαµε, θα βλέ-
παµε αν συµφωνούµε ή διαφωνούµε, εν πάση περιπτώσει, και το
κάθε κόµµα θα τραβούσε την πορεία του. 

Αντίθετα, η κυρία Υπουργός διαβεβαίωνε ότι το νοµοσχέδιο
αφορά αποκλειστικά τις ευρωεκλογές. Το διαβεβαίωνε µέχρι
πότε; 

Την Κυριακή διαβάσαµε τη συνέντευξή σας, κυρία Υπουργέ
στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», προχθές 21 Ιανουαρίου. Ρωτά η δηµοσιο-
γράφος: «Είναι η εφαρµογή της επιστολικής ψήφου στις ευρωε-
κλογές µια πρόβα για την καθιέρωση της στις εθνικές;» Και
απαντάει η κυρία Υπουργός: «Η συγκεκριµένη νοµοθετική πρω-
τοβουλία που συζητείται στη Βουλή, αφορά τις ευρωεκλογές και
τα δηµοψηφίσµατα. Για τις εθνικές εκλογές το θεσµικό πλαίσιο
είναι εντελώς διαφορετικό». 

Και την καταθέτω και στα Πρακτικά, την έχω εδώ την εν λόγω
συνέντευξη. 

(Στο σηµείο αυτό ο η Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Όλγα Γε-
ροβασίλη καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα συνέ-
ντευξη, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Τέτοια αναξιοπιστία, δηλαδή, µέσα σε τρεις µέρες. Τι σχέση
έχουν όλα αυτά µε την καλή νοµοθέτηση και πάνω απ’ όλα µε τον
σεβασµό της κοινοβουλευτικής διαδικασίας; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι εµείς προσήλθαµε σε αυτή τη
συζήτηση µε τη διάθεση συναίνεσης και συνεννόησης. Τοποθε-
τηθήκαµε θετικά επί της αρχής, Επιστολική ψήφος «ναι», κυρίως
για τους απόδηµους και είχαµε τις ενστάσεις µας, βεβαίως, τις
οποίες και αναδείξαµε όλες. Αναδείξαµε ότι, σε αντίθεση µε το
Σύνταγµα, µετατρέπεται η επιστολική ψήφος από εξαίρεση σε
κανόνα, ότι εισάγεται, δηλαδή, η γενίκευση της επιστολικής
ψήφου που προβλέπεται για τους εκτός επικρατείας και στην επι-
κράτεια οριζόντια. 

Σας επισηµάναµε ότι, όπως αναφέρει η Επιστηµονική Υπηρε-
σία, ανακύπτει ζήτηµα µε τον χρόνο της επιστολικής ψήφου, ότι
οι πολίτες θα ψηφίσουν είκοσι πέντε µέρες πριν τη διεξαγωγή
των εκλογών και στο µεσοδιάστηµα µπορεί να έχουν έρθει τα
πάνω κάτω εν τω µεταξύ. Έχουµε εµπειρίες από µεγάλες αλλα-
γές εξαιτίας γεγονότων, εξαιτίας προεκλογικών δηλώσεων κ.λπ..
Και στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, βεβαίως, θα µπορούσε να
συµβαίνει αυτό. 

Τονίσαµε ότι στην εποχή της τέταρτης βιοµηχανικής επανά-
στασης, της ψηφιακής διακυβέρνησης, της ψηφιακής επανάστα-
σης της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του κ. Πιερ-
ρακάκη στην προηγούµενή του θητεία, η επιστολική ψήφος είναι
και θεσµικά προβληµατική. Δεν διασφαλίζεται η συµβατότητα µε
τις επιταγές του Συντάγµατος, µε τις συστάσεις των διεθνών ορ-
γανισµών για αµεσότητα και µυστικότητα της ψήφου και µάλιστα,
προβλέπεται στο νοµοσχέδιο και η εξουσιοδότηση τρίτου προ-
σώπου για την παραλαβή και αποστολή του φακέλου και ιδιωτι-
κές εταιρείες για τη µεταφορά τους. 

Με την τροπολογία, λοιπόν, χθες κατάφερε η Κυβέρνηση να
εκτρέψει τη συζήτηση από τις ενστάσεις και να τη µετατρέψει σε
µείζονα πολιτική αντιπαράθεση για άλλο ζήτηµα, το οποίο δεν
υπήρχε στην αρχή της συζήτησης αυτής. 

Το γνώριζε η Κυβέρνηση τι θα συµβεί; Φυσικά και το γνώριζε.
Ήξερε ότι θα υπάρχουν αντιδράσεις; Ήξερε. Τι αποφάσισε να
µας πει; «Δεν καταλαβαίνουµε γιατί αντιδράτε». Και γνωρίζοντας,
βεβαίως, πάνω απ’ όλα ότι απαιτείται γι’ αυτή την τροπολογία, γι’
αυτή τη ρύθµιση ευρεία πλειοψηφία µε διακόσιες ψήφους για να
εφαρµοστεί στις επόµενες εκλογές, είδαν ότι περίπου διακόσιες
τριάντα θα ήταν οι θετικές ψήφοι επί της αρχής και πίστεψαν ότι
µε κουτοπονηριές θα υφαρπάξουν και τη συναίνεσή µας άνευ
ορίων. 

Στην πραγµατικότητα, όµως, τι έδειξε η Κυβέρνηση; Ότι δεν
θέλει τη συναίνεση. Το γιατί δε τη θέλει, νοµίζω ότι είναι πολύ µι-
κροπολιτικό για να το αναλύσω, αλλά νοµίζω ότι όλοι καταλαβαί-
νουµε. Και ότι το µόνο που θέλει είναι να παίξει µικροπολιτικά
παιχνίδια εντυπώσεων στις πλάτες των Ελλήνων του εξωτερικού
αλλά και του εσωτερικού πια. 

Κι επειδή τόσες µέρες σαν επιχείρηµα µας λέει ότι θέλει η Κυ-
βέρνηση να αντιµετωπίσει την αποχή, να βάλω και µία άλλη διά-
σταση. Είναι αυτές οι µεθοδεύσεις τέτοιες που διογκώνουν την
αποχή και κάνουν τους πολίτες να γυρίζουν την πλάτη στο πολι-
τικό σύστηµα και στη δηµοκρατία; 
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Τέτοιες πολιτικές πρακτικές είναι ακριβώς που οδηγούν το πο-
λιτικό σύστηµα στην απαξίωση και την αναξιοπιστία γιατί δηµι-
ουργούν στους πολίτες την αίσθηση ότι η πολιτική είναι ένα
παιχνίδι που παίζεται χωρίς αρχές, χωρίς κανόνες, όπου όλα επι-
τρέπονται στον βωµό µικροπολιτικών σκοπιµοτήτων, ακόµη και
να γίνεται κουρέλι η κοινοβουλευτική διαδικασία, το Σύνταγµα
και εν πάση περιπτώσει «δεν µας νοιάζει τι λέτε, διότι εµείς
έχουµε 41% κ.λπ.». 

Κι αντί να γίνονται ουσιαστικές συζητήσεις µε επιχειρήµατα,
µε διάθεση συναίνεσης για λύσεις σε υπαρκτά προβλήµατα, κα-
ταλήγουµε τελικά πάλι σε άγονες αντιπαραθέσεις µε ευθύνη της
Κυβέρνησης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θα µπορούσαµε να γυρί-
σουµε σε αυτόν τον διάλογο από εκεί όµως που είχαµε αρχίσει,
δηλαδή να κάνει δεκτή η Κυβέρνηση την τροπολογία µας που
εξασφαλίζει το δικαίωµα του εκλέγειν αλλά και του εκλέγεσθαι -
που δεν διασφαλίζεται στους απόδηµους που είναι και αίτηµά
τους- µε τέσσερις εκλογικές περιφέρειες εξωτερικού όπου οι
Απόδηµοι θα εκλεγούν τους αντιπροσώπους τους, αλλά να κά-
νουν δεκτές και τις τροπολογίες µας για τον ηλεκτρονικό εκλο-
γικό κατάλογο, τη διευκόλυνση άσκησης εκλογικού δικαιώµατος
για ανάπηρους συµπολίτες και το αδιάβλητο της διαδικασίας. 

Αν υποθέσουµε -που δεν το πιστεύω φυσικά- ότι αυτά θα γίνο-
νταν δεκτά, θα µπαίναµε εξαρχής στον διάλογο µε την ίδια συ-
ναινετική διάθεση. Όµως συναίνεση σε απαράδεκτα και ανεύ-
θυνα παιχνίδια µε την κοινοβουλευτική διαδικασία και το Σύντα-
γµα, από εµάς προφανώς δεν θα βρει η Κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Θεόδωρος Καράογλου. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΚΑΡΑΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρία Υπουργέ,
αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, µιας και
είναι η πρώτη µου οµιλία το 2024, θέλω µέσα από την καρδιά µου
να ευχηθώ καλή χρονιά σε όλες και σε όλους µε υγεία για εσάς
και τις οικογένειές σας, αλλά και συναίνεση και οµοφωνία που
χρειάζεται στα σηµαντικά νοµοσχέδια που συζητούµε, που µπο-
ρούν να συµβάλουν τα µέγιστα, ώστε η πατρίδα µας να προχωρά
σταθερά, τολµηρά µπροστά. 

Είναι σηµαντικό και εξόχως συµβολικό ότι στη νέα κοινοβου-
λευτική περίοδο κάνουµε ποδαρικό µε ένα νοµοσχέδιο το οποίο
θεσπίζει τον θεσµό της επιστολικής ψήφου, που ως νοµοθετική
πρωτοβουλία αφορά όλους τους Έλληνες, όπου κι αν αυτοί κα-
τοικούν, ανεξαρτήτως αν βρίσκονται εντός ή εκτός Ελλάδας. 

Το γεγονός ότι η επιστολική ψήφος εξασφάλισε επί της αρχής
στην αρµόδια κοινοβουλευτική επιτροπή ευρεία πλειοψηφία -βέ-
βαια τώρα τα πράγµατα άλλαξαν λίγο, ελπίζω να µείνουν εκεί και
να µην έχουµε και άλλες αλλαγές- δεν ικανοποιεί µονάχα ένα
οµόθυµο αίτηµα της Οµογένειας, αλλά στέλνει ένα ηχηρό µήνυµα
στην κοινωνία πως το πολιτικό προσωπικό της χώρας διαθέτει
την ωριµότητα να προτάξει τη λογική απέναντι σε κάθε λογής µι-
κροκοµµατικό και µικροπολιτικό τακτικισµό. Άλλωστε η µεταρ-
ρύθµιση αυτή δεν είναι µια δεξιά, αριστερή ή κεντρώα πρωτο-
βουλία, αλλά είναι ένα µέσο εµβάθυνσης της δηµοκρατίας µας,
την οποία αναγνωρίζουν και στηρίζουν επτά στους δέκα συµπο-
λίτες µας, όπως αποτυπώνεται σε όλες τις µετρήσεις της κοινής
γνώµης. 

Άρα θα πρέπει να είµαστε περήφανοι, γιατί στη συµπλήρωση
πενήντα χρόνων της σύγχρονης Μεταπολίτευσης, της σύγχρονης
δηµοκρατίας, η Ελλάδα κάνει ένα ποιοτικό άλµα δηµοκρατίας.
Διότι δεν χωρά καµµία αµφιβολία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι το νοµοσχέδιο που συζητούµε είναι µια ριζοσπαστική και προ-
οδευτική τοµή εκσυγχρονισµού, η οποία προφανώς δεν αλλοι-
ώνει το εκλογικό αποτέλεσµα, όπως ισχυρίζονται όσοι αντιτάσ-
σονται σε αυτήν, αλλά απεναντίας βελτιώνει την εκλογική διαδι-
κασία, διευρύνει το εκλογικό σώµα, αυξάνει τη συµµετοχή, φέρ-
νοντας τους πολίτες πιο κοντά στη συµµετοχή και το αναφαίρετο
δικαίωµα της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος. 

Και αυτό γιατί αίρονται όλα τα αντικειµενικά εµπόδια που στε-
ρούν από όσους έχουν το δικαίωµα του εκλέγειν να ψηφίζουν
από απόσταση στις προσεχείς ευρωεκλογές το κόµµα και τους

υποψηφίους της επιλογής τους. 
Συν τοις άλλοις, είναι ένα ζήτηµα ποιότητας της δηµοκρατίας

γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν νοείται η σύνθεση κανε-
νός Κοινοβουλίου Εθνικού ή Ευρωπαϊκού να εξαρτάται από εξω-
γενείς παράγοντες, όπως τι καιρό θα κάνει την ηµέρα των
εκλογών, που θα βρισκόµαστε τη µέρα των εκλογών, τις δου-
λειές, τις σπουδές ή την οικονοµική δυνατότητα της καθεµίας και
του καθενός να µεταβεί στον τόπο όπου είναι εγγεγραµµένος και
έχει δικαίωµα ψήφου.  

Κάνω αυτή την επισήµανση, θέλοντας να καταδείξω ότι η
εφαρµογή της επιστολικής ψήφου είναι επίκαιρη, όχι µόνο γιατί
επιτρέπει την ουσιαστική συµµετοχή στις εκλογές των Ελλήνων
του εξωτερικού αλλά και γιατί προσφέρει διέξοδο σε συµπολίτες
µας µε κινητικά προβλήµατα, µε προβλήµατα υγείας ή σε συµπο-
λίτες µας µεγάλης ηλικίας. 

Με λίγα λόγια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν χορηγούµε
αυθαίρετα κανένα δικαίωµα ψήφου, όπως υποστηρίζουν ορισµέ-
νοι κακοπροαίρετα, αλλά διευκολύνουµε άσκηση του ήδη υπάρ-
χοντος εκλογικού δικαιώµατος.  

Παράλληλα καταπολεµούµε την αποχή και εφαρµόζουµε αυ-
ξηµένες δικλείδες ασφαλείας και διαφάνειας. Είναι µια πρακτική
που εφαρµόζεται εδώ και χρόνια µε απόλυτη επιτυχία σε άλλες
δηµοκρατίες, καθιστώντας µε αυτόν τον τρόπο την εκλογική δια-
δικασία πιο αντιπροσωπευτική. 

Ως εκ τούτου, έχει θεµελιώδη αξία η ιστορική µεταρρύθµιση,
για την οποία συζητούµε, να υπερψηφιστεί µε τη µέγιστη δυνατή
πλειοψηφία, γιατί έτσι ενδυναµώνουµε τη δηµοκρατία µας και
µαζί της την εµπιστοσύνη της κοινωνίας στην πολιτική. 

Ωστόσο, ο εκσυγχρονισµός του τρόπου εκλογής των Ευρω-
βουλευτών µας δεν περνάει µονάχα µέσα από τη διασφάλιση των
βασικών συνταγµατικών αρχών, της αµεσότητας, της καθολικό-
τητας και της µυστικότητας της ψήφου. Συνδέεται άµεσα και µε
την εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων, οι οποίοι εφεξής θα
απεικονίζουν πληρέστερα το εκλογικό σώµα. Είναι µια διαδικασία
που πρέπει να γίνει, ιδίως τη στιγµή που σε αυτούς εξακολου-
θούν να περιλαµβάνονται Έλληνες κάτοικοι του εξωτερικού που
σήµερα δεν βρίσκονται στη ζωή κι αυτό γιατί ενώ ο θάνατός τους
δηλώθηκε στον τόπο κατοικίας τους, όπου κι αν ήταν αυτός -Γερ-
µανία, Σουηδία, Αυστραλία, Αµερική και όπου ανθεί ο οικουµενι-
κός ελληνικός λαός- εν τούτοις δεν δηλώθηκε στα δηµοτολόγια
που είναι εγγεγραµµένοι. 

Κλείνοντας, καθώς αναφέρθηκα στον εκσυγχρονισµό του τρό-
που εκλογής των Ευρωβουλευτών, θέλω να καταθέσω στο Σώµα
τον προβληµατισµό µου, που περισσότερο είναι αγωνία όσον
αφορά το ζήτηµα του σταυρού προτίµησης. Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, προσωπική µου άποψη είναι ότι το µοντέλο αυτό δοκι-
µάστηκε και δεν προσφέρει καλή υπηρεσία στην πατρίδα. 

Σέβοµαι την άποψή ότι ως εκλογικό σύστηµα, η λίστα περιγρά-
φεται προνοµιακή για τον εκάστοτε πολιτικό Αρχηγό. Ωστόσο,
στην πράξη έχει αποδειχθεί ότι συµβάλλει αποδεδειγµένα, από
τον εκάστοτε Αρχηγό, Πρόεδρο κόµµατος, η καλύτερη επιλογή
υποψηφίων. Από τη στιγµή που και στις ευρωεκλογές καθιερώ-
θηκε η σταυροδοσία, παρατηρούµε άτοµα που δεν έχουν καµµία
σχέση µε την πολιτική και τα οποία απολαµβάνουν δηµοσιότητας,
γιατί µπορεί να ήταν πετυχηµένοι καλλιτέχνες, αθλητές, γενικώς
αναγνωρίσιµα πρόσωπα για τον άλφα ή βήτα λόγο, να εκπροσω-
πούν την πατρίδα µας στο υψηλότερο επίπεδο, δίχως να έχουν
καµµία ουσιαστική γνώση των ευρωπαϊκών θεµάτων. 

Η Ευρωβουλή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξέρουµε όλοι µας
ότι δεν είναι αγωνιστικός χώρος, όπου µε µια περίτεχνη κίνηση
θα αποσπάσει την επιδοκιµασία. Ούτε ένα θέατρο, όπου µε ένα
καλό σενάριο κερδίζει το χειροκρότηµα για τις ατάκες που λες.
Αντίθετα απαιτεί πολιτικό αισθητήριο, προϋποθέτει βαθιές κι όχι
επιδερµικές γνώσεις.

Δεν απαξιώνω κανέναν και καµµία. Θέτω όµως έναν εύλογο
προβληµατισµό, διότι στην ευρωθητεία που ολοκληρώνεται τον
προσεχή Ιούνιο, πέντε από τους συνολικά είκοσι ένα Ευρωβου-
λευτές µας, απασχόλησαν µε τον έναν ή τον άλλο τρόπο τη δι-
καιοσύνη. Ένας στους τέσσερις Ευρωβουλευτές µας βρέθηκε
στη φυλακή ή κινδύνευσε µε φυλάκιση. 

Στο ίδιο πλαίσιο ενδεχοµένως, η χώρα θα µπορούσε να σπάσει
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σε περιφέρειες, από τις οποίες θα εκλέγονται Ευρωβουλευτές
µας. Ας το σκεφτούµε για το µέλλον. Γιατί η ενιαία περιφέρεια
δεν προσφέρει καµµία τοπική εγγύτητα και µοιραία οι πολίτες
στρέφονται προς εκείνους κι εκείνες που γνωρίζουν καλύτερα
µέσα από την τηλεόραση, αφού δεν έχουν τη δυνατότητα να
ακούσουν και να γνωρίσουν τα πρόσωπα που διαθέτουν την τε-
χνογνωσία, το κύρος, τη δυνατότητα να µας εκπροσωπήσουν
επάξια στο υψηλότερο επίπεδο. 

Μέσα από τη συγκεκριµένη επισήµανση, θέλω να καταδείξω
την ανάγκη οι Ευρωβουλευτές µας να έχουν γνώση των ευρω-
παϊκών θεµάτων και να µην αντιµετωπίζουν απλώς τις Βρυξέλλες
ως εφαλτήριο για την εθνική τους πολιτική καριέρα. 

Με αυτές τις σκέψεις αλλά και τον προσωπικό προβληµατισµό
που κατέθεσα, σας καλώ όλες και όλους να υπερψηφίσουµε το
νοµοσχέδιο για την επιστολική ψήφο, γιατί για µένα το νοµοσχέ-
διο αυτό είναι ένα ουσιαστικό ζήτηµα εµβάθυνσης της δηµοκρα-
τίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Και εµείς ευχαρι-

στούµε τον κ. Καράογλου.
Τον λόγο έχει ο κ. Μάρκος Καφούρος.
ΜΑΡΚΟΣ ΚΑΦΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου για

την επιστολική ψήφο αποτελεί µια ιστορική µεταρρύθµιση, που
βαθαίνει τη δηµοκρατία µας και µάλιστα σε µια πολύ σηµαντική
χρονική περίοδο, καθώς φέτος γιορτάζουµε τα πενήντα χρόνια
από την εγκαθίδρυση της Γ’ Ελληνικής Δηµοκρατίας. 

Συγχρόνως αποτελεί συνεπή υλοποίηση των δεσµεύσεων της
Κυβέρνησής µας τόσο προς τους απόδηµους Έλληνες όσο και
προς µεγάλες κοινωνικές οµάδες εντός της επικράτειας, που για
διάφορους λόγους αδυνατούσαν να εκτελέσουν το κορυφαίο δι-
καίωµα της ψήφου, φέρνοντας πλέον σε ισότητα όλους τους πο-
λίτες. Αναφέροµαι βεβαίως στους εποχιακούς εργαζόµενους,
στους φοιτητές, στους ηλικιωµένους, στους ανάπηρους, στους
µαθητές κατά την περίοδο των εξετάσεων και βεβαίως ακόµα και
σε αυτούς τους εργαζοµένους που εργάζονται την ηµέρα των
εκλογών.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται ως φυσική συνέχεια του
ν.5044/2023 για την άρση των περιορισµών στην ψήφο των εκλο-
γέων του εξωτερικού, το οποίο για συµβολικούς λόγους ήταν το
πρώτο νοµοσχέδιο που ψήφισε η Κυβέρνησή µας, αφού για εµάς
στη Νέα Δηµοκρατία η ψήφισή του αποτελεί ζήτηµα σεβασµού
των απανταχού της γης Ελλήνων, οι οποίοι αποτελούν και την
ψυχή και τη φωνή της Ελλάδας στο εξωτερικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διαβάζοντας κανείς τα πρακτικά
των εργασιών της αρµόδιας Επιτροπής Δηµόσιας Διοίκησης, Δη-
µόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης στη συνεδρίαση των φορέων, θα
διαπιστώσει ότι οι εκπρόσωποι της Οµογένειας που κλήθηκαν να
καταθέσουν τις απόψεις τους για την καθιέρωση της επιστολικής
ψήφου στις ευρωεκλογές και στα εθνικά δηµοψηφίσµατα συνε-
χάρησαν την Κυβέρνησή µας για τη νοµοθετική αυτή πρωτοβου-
λία, επισηµαίνοντας ότι η επιστολική ψήφος είναι θεµελιώδους
αξίας στις σύγχρονες δηµοκρατίες. 

Γιατί; Διότι διευκολύνει την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος
και συνδέει ακόµα περισσότερο την Οµογένεια µε τη χώρα, ενι-
σχύοντας ακόµη περισσότερο τους δεσµούς των αποδήµων µε
τη µητέρα Ελλάδα. 

Ήδη δε οµογενείς ζήτησαν να επεκταθεί η δυνατότητα άσκη-
σης του εκλογικού δικαιώµατος µε επιστολική ψήφο και στις εθνι-
κές εκλογές και µάλιστα ζήτησαν η Κυβέρνηση να θέσει χρο-
νοδιάγραµµα για την καθιέρωση της επιστολικής ψήφου από τις
επόµενες κιόλας εθνικές εκλογές. 

Σε µια τέτοια βαθιά δηµοκρατική διαδικασία διαµορφώθηκαν
δύο δεδοµένα. Το πρώτο δεδοµένο: Το αρχικό σχέδιο νόµου που
προέβλεπε τη χρήση της επιστολικής ψήφου για τις επικείµενες
ευρωεκλογές και για πιθανό εθνικό δηµοψήφισµα είχε εξαρχής
τη συντριπτική αποδοχή και συναίνεση των κοµµάτων, αφού στην
αρµόδια επιτροπή επί της αρχής είχαν ψηφίσει θετικά ο ΣΥΡΙΖΑ
και το ΠΑΣΟΚ. Επιφύλαξη είχαν δηλώσει οι ειδικοί αγορητές της
Λύσης, των Σπαρτιατών, της Νέας Αριστεράς και της Πλεύσης
και µόνον οι αγορητές του ΚΚΕ και της Νίκης είχαν ψηφίσει κατά.

Το δεύτερο δεδοµένο: Έρχονται οι φορείς στη σχετική συζή-
τηση, και ιδιαίτερα της οµογένειας, και ζητούν την επέκταση της
επιστολικής ψήφου και στις εθνικές εκλογές. Και όπως είναι φυ-
σικό -και προς τιµήν της και ορθώς- η Υπουργός ανταποκρίνεται
άµεσα, φέρνοντας τη σχετική τροπολογία για επέκταση της επι-
στολικής ψήφου στις εθνικές εκλογές µόνο για τους Έλληνες πο-
λίτες που ζουν στο εξωτερικό.

Χωρίς κανέναν, όπως βλέπετε, προφανή λόγο ακολουθούν οι
ασχήµιες που δυστυχώς είδαµε χθες στην αίθουσα της Ολοµέ-
λειας. Και εδώ αλήθεια διερωτώµεθα, πού έγκειται το παράδοξο;
Αυτό της άµεσης ανταπόκρισης από µέρους της Υπουργού για
την τροπολογία για την επέκταση της επιστολικής ψήφου των
αποδήµων στις εθνικές εκλογές; Από πού προκύπτει η αντισυντα-
γµατικότητα στο σχέδιο νόµου, που συλλήβδην η Αντιπολίτευση
επικαλέστηκε; 

Δυστυχώς, αγαπητοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, της µεί-
ζονος και της ελάσσονος, όντως υπάρχει µια στρέβλωση και
υπάρχει κι ένας τυχοδιωκτισµός, µε ταυ κεφαλαίο όπως αναφέρ-
θηκε, και αυτό δυστυχώς δεν είναι άλλο παρά η υποκρισία µε την
οποία αντιµετωπίζετε τον Απόδηµο Ελληνισµό, αφού η ευαισθη-
σία σας για τους Έλληνες του εξωτερικού χρησιµοποιείται αλά
καρτ, ανάλογα µε το θεωρούµενο κάθε φορά πολιτικό όφελος
της παράταξής σας.

Όσον αφορά την αξιολόγηση των χειρισµών της Κυβέρνησής
µας και ειδικά της αρµόδιας Υπουργού για το συγκεκριµένο νο-
µοσχέδιο, επιτρέψτε µου να αναφερθώ στην τοποθέτηση -και
είναι παρών εδώ, στην Ολοµέλεια- του συναδέλφου από την
Πλεύση κ. Αλέξανδρου Καζαµία, ο οποίος µε ειλικρίνεια και αντι-
κειµενικότητα -και πάντα προς τιµήν του- ανέφερε ότι η Υπουρ-
γός σε όλη τη διάρκεια της διαβούλευσης ενηµέρωνε τα κόµµατα
ενδελεχώς, έγκαιρα και έγκυρα, ακολουθώντας µια καλή νοµο-
θετική πρακτική. Την περιέγραψε σχεδόν άψογη. 

Αυτή είναι η αλήθεια και η πραγµατικότητα, κύριε Καζαµία.
Ακολουθήθηκε από την Υπουργό µια διαδικασία µακρά, διαφανής
και δηµοκρατική, από τις 28 Δεκεµβρίου του προηγούµενου
έτους, ενσωµατώνοντας τις προτάσεις των εκπροσώπων των
κοµµάτων και των κοινωνικών φορέων, µια διαδικασία που τιµά
τη δηµοκρατία µας αλλά και τους Έλληνες στην Ελλάδα και στο
εξωτερικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επί της ουσίας στο νοµοσχέδιο
επιτρέψτε µου να αναφερθώ στους βασικούς άξονες: στον εκ-
συγχρονισµό του τρόπου εκλογής των Ευρωβουλευτών. Εδώ να
κάνουµε ιδιαίτερη µνεία για την δήλωση των υποψηφίων µέσω
της ηλεκτρονικής πύλης υποψηφιοτήτων και βέβαια για την επα-
ναφορά του κωλύµατος για την ανακήρυξη των εν ενεργεία Βου-
λευτών, που ίσχυε µέχρι το 2019, και όπως θυµάστε πολύ καλά
άρθηκε για συγκεκριµένα πρόσωπα από την τότε κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ. 

Δεύτερον, στην καθιέρωση της δυνατότητας επιστολικής ψή-
φου για τις ευρωεκλογές και τα εθνικά δηµοψηφίσµατα και για
τις εθνικές µόνο για τους οµογενείς, τρίτον στην εκκαθάριση των
εκλογικών αποτελεσµάτων και τέταρτο και τελευταίο, στη διευ-
κόλυνση της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος των ατόµων µε
αναπηρία αλλά και τη διευκόλυνση της πρόσβασής τους στον
προεκλογικό διάλογο. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, το πλέον σηµαντικό είναι ότι η όλη δια-
δικασία είναι απολύτως διασφαλισµένη, που αυτό είναι και το ση-
µαντικό, µε όλες τις δικλίδες ασφαλείας που υπαγορεύει ο ΟΑΣΕ.
Και για λόγους ισονοµίας απευθύνεται πλέον σε όλους τους Έλ-
ληνες και όχι σε συγκεκριµένες κοινωνικές οµάδες. Άλλωστε, η
επιστολική ψήφος ήδη εφαρµόζεται στις περισσότερες πολιτείες
της Αµερικής και προωθείται βεβαίως και στις περισσότερες
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης ως µέτρο για την ενίσχυση της
συµµετοχής στις εκλογικές διαδικασίες ειδικά των ειδικών κατη-
γοριών ψηφοφόρων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, το παρόν νοµοσχέ-
διο αποτελεί µια µεγάλη µεταρρύθµιση, που ενισχύει και βαθαίνει
τη δηµοκρατία µας, διασφαλίζοντας το δικαίωµα χιλιάδων συµπο-
λιτών µας να έχουν πρόσβαση στο δικαίωµα του εκλέγειν. Οφεί-
λουµε όλοι µας να δείξουµε την απαραίτητη ευαισθησία, ενσυ-
ναίσθηση και σεβασµό σε όλους αυτούς υπερψηφίζοντας το ση-
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µερινό νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ θερµά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Εµείς ευχαριστούµε. 
Ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστι-

κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Δηµήτριος Κουτσούµπας και οι υπο-

γράφοντες Βουλευτές κατέθεσαν αίτηµα για διενέργεια ονοµα-
στικής ψηφοφορίας επί της αρχής και επί των άρθρων 6, 8, 11,
13, 14 και 21 του παρόντος σχεδίου νόµου.

(Η προαναφερθείσα αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας κατα-
χωρίζεται στα Πρακτικά και έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο τώρα έχει
η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου. 

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Παρακολουθώντας τη συζήτηση που γίνεται σήµερα αισθάνο-
µαι την ανάγκη να παρατηρήσω κάτι που νοµίζω ότι και οι συµπο-
λίτες µας παρατηρούν. Σαν να έχει ξεχαστεί τι αφορούν οι εκλο-
γές. Σαν να έχει ξεχαστεί για ποιον λόγο γίνονται οι εκλογές. 

Οι εκλογές δεν αφορούν το πολιτικό σύστηµα και την επιβε-
βαίωσή του. Δεν γίνονται γι’ αυτό ούτε πρέπει γι’ αυτό να είναι
σχεδιασµένες.

Οι εκλογές δεν αφορούν τα κόµµατα και την αύξηση των πο-
σοστών τους. Οι εκλογές σε µια δηµοκρατία είναι ο τρόπος µε
τον οποίο οι πολίτες διεκδικούν τη ζωή τους, το περιεχόµενο της
ζωής τους, το περιεχόµενο της καθηµερινότητάς τους, τα δικαιώ-
µατά τους. 

Οι ευρωεκλογές, για τις οποίες ξεκίνησε η συζήτηση αυτή, µαζί
µε τα δηµοψηφίσµατα δεν αφορούν στενά τη διαµόρφωση συ-
σχετισµών των πολιτικών οµάδων στο Ευρωκοινοβούλιο, αλλά
αφορούν ή θα έπρεπε να αφορούν αυτό για το οποίο ιδρύθηκε η
Ευρωπαϊκή Ένωση, τουλάχιστον κατά τους ιδρυτικούς σκοπούς
που διακηρύχθηκαν στο άρθρο 3, στο κοινό άρθρο 3 των ιδρυτι-
κών συνθηκών. Και ποιοι είναι αυτοί οι σκοποί; Η ευηµερία των
λαών και των κοινωνιών, η ευηµερία των ανθρώπων. Όταν, λοι-
πόν, συζητάµε για τις εκλογές και όταν συζητάµε για την εκλογική
διαδικασία, δεν πρέπει να ξεχνάµε, αλλά αντίθετα οφείλουµε να
φέρνουµε στο επίκεντρο τους πολίτες. 

Διαβάζω από τον σηµερινό Τύπο τα αποτελέσµατα της έρευ-
νας της EUROSTAT. Οι Έλληνες είναι από τους λιγότερο ικανο-
ποιηµένους µε τη ζωή τους Ευρωπαίους. Μόνον 6,7% των
συµπολιτών µας αισθάνεται ευχαριστηµένο µε τη ζωή του, ευτυ-
χισµένοι ή έστω ικανοποιηµένοι. Αυτό είναι κάτι που θα πρέπει
να συζητήσουµε σοβαρά. Αυτός είναι εξάλλου ο λόγος που ιδρύ-
θηκε η Πλεύση Ελευθερίας, όχι για να γίνει ένα κόµµα σαν τα
άλλα και να επιδιώκει αύξηση ποσοστών και αύξηση εδρών. Φυ-
σικά, θέλουµε να µας δώσει ο κόσµος τη δύναµη να τον εκπρο-
σωπήσουµε ακόµα πιο δυνατά. Αποδεικνύουµε εξάλλου µε την
παρουσία µας, µε το περιεχόµενο της παρουσίας αυτής, µε την
ποιότητα της παρουσίας αυτής τι πρεσβεύει η Πλεύση Ελευθε-
ρίας. Αλλά ο σκοπός µας δεν είναι ο εαυτός µας. Ο σκοπός µας
είναι οι πολίτες. Ο σκοπός µας είναι να έχουµε χαρούµενους συ-
νανθρώπους, γυναίκες και άνδρες ανεξαρτήτως περαιτέρω χα-
ρακτηριστικών, χωρίς διακρίσεις, µε συµπερίληψη, µε ανεκτικό-
τητα, µε συνύπαρξη.

Η δηµοκρατία έχει περιεχόµενο και έχει ως περιεχόµενο τα δι-
καιώµατα, έχει ως περιεχόµενο την ισότητα των ανθρώπων, έχει
ως περιεχόµενο το σεβασµό στην αξία και στην αξιοπρέπεια κάθε
προσώπου, κάθε ανθρώπου. Αυτό η Πλεύση Ελευθερίας δεν θα
σταµατήσει να το λέει και εγώ προσωπικά ως επικεφαλής της
Πλεύσης Ελευθερίας δεν θα σταµατήσω να µιλώ για τους ανθρώ-
πους και όχι για τα κόµµατα. Και αν ακούγεται οξύµωρο να τα
λέω αυτά έχοντας πάρει την πρωτοβουλία, για να ιδρυθεί η
Πλεύση Ελευθερίας ως κίνηµα και κόµµα, θα πρέπει να υπογραµ-
µίσω ότι στο παρόν πολιτικό σύστηµα, έτσι όπως το Σύνταγµα το
ορίζει, τα πολιτικά κόµµατα είναι ο µόνος τρόπος συµµετοχής
στις εκλογές, είναι ο µόνος τρόπος δηλαδή εκπροσώπησης των
πολιτών µέσα από τη δηµοκρατική διαδικασία. Την ίδια ώρα τα
πολιτικά κόµµατα είναι δυστυχώς παρωχηµένοι µηχανισµοί γρα-
φειοκρατίας και αυτό είναι κάτι που εµείς τουλάχιστον ούτε το
παραγνωρίζουµε ούτε το ξεχνάµε και διεκδικούµε ένα άλλο πε-
ριεχόµενο δηµοκρατίας. Μέχρι αυτό να συµβεί, εκείνο το οποίο
διεκδικούµε είναι η ποιότητα του κοινοβουλευτικού λόγου και του
κοινοβουλευτικού διαλόγου, είναι η πραγµατική δυνατότητα δη-
µοκρατικής εκπροσώπησης των πολιτών, είναι η ευθύτητα των
πολιτικών δυνάµεων, η ειλικρίνειά τους στην τοποθέτησή τους, η
εντιµότητα των τοποθετήσεων τους και το fair play σε µία πολιτική
διαδικασία.

Ζούµε στη χώρα που το 50% των συµπολιτών µας κατά τις τε-
λευταίες εκλογές δεν συµµετείχε στις εκλογικές διαδικασίες.
Ζούµε στη χώρα όπου πάρα πολλοί συµπολίτες µας εκφράζουν
έλλειµµα εµπιστοσύνης, απαξίωση ή αίσθηµα µεγάλης ανασφά-

λειας σε σχέση µε τη δηµοκρατία και τις εκλογές. Είναι απoλιτικοί
εκείνοι που δεν συµµετέχουν; Εµείς λέµε «όχι». Λέµε ότι έχουν
δικαιολογηµένες ανησυχίες, δικαιολογηµένη και βάσιµη καχυπο-
ψία και ότι είναι αποστολή και της πολιτείας και του πολιτικού συ-
στήµατος και της Βουλής να αποκαταστήσει την εµπιστοσύνη
στις δηµοκρατικές λειτουργίες. Και αυτό γίνεται διά του υποδεί-
γµατος, διά του παραδείγµατος και αυτό τουλάχιστον εµείς θα
προσπαθήσουµε, θα επιµείνουµε, θα συνεχίσουµε να χτίζουµε.
Είναι για εµάς στόχος να αλλάξουµε τα πράγµατα στη χώρα µας,
να ζήσουν οι πολίτες σε µια χώρα που τους γεµίζει υπερηφάνεια
και χαρά και όχι απαξίωση και απογοήτευση, και αισθανόµαστε
ακόµη και ως η µικρότερη Κοινοβουλευτική Οµάδα τεράστια ευ-
θύνη απέναντι σε αυτόν το στόχο. 

Ερχόµενη στο σύστηµα ψηφοφορίας και συνολικά στο σύ-
στηµα διενέργειας των εκλογών που αποτέλεσε και αντικείµενο
της συζήτησης, έχω να παρατηρήσω κάτι που είπα και επ’
αφορµή της συζήτησης για το νοµοσχέδιο για την επαγγελµατική
κατάρτιση. Είναι ώρα σε κεντρικούς τοµείς, όπως είναι η παιδεία,
όπως είναι οι δηµοκρατικές διαδικασίες, να χτίσουµε -και αυτό
µπορεί να γίνει µόνο µε συναινέσεις, συνεννοήσεις και αλληλο-
σεβασµό- ένα σύστηµα συµµετοχής σταθερό, ένα σύστηµα ψη-
φοφορίας στέρεο, κανόνες και διατάξεις που δεν αλλάζουν
ευκαιριακά κάθε φορά ή λίγο πριν τις εκλογές, είτε αυτές είναι
δηµοτικές ή περιφερειακές είτε είναι εθνικές ή ευρωεκλογές, ένα
σύστηµα στο οποίο θα συµφωνούν µε ευρεία συναίνεση οι εκ-
πρόσωποι των πολιτών, οι Βουλευτές, οι πολιτικές δυνάµεις,
όπως εκπροσωπούνται στη Βουλή, ένα σύστηµα αδιάβλητο -και
η διαβλητότητα του συστήµατος δεν εξαντλείται ούτε περιορίζε-
ται ούτε συνδέεται αποκλειστικά µε την επιστολική ψήφο, είναι
κάτι πολύ ευρύτερο-, ένα σύστηµα δηµοκρατικό, ανοιχτό, διαφα-
νές, διαυγές, προσβάσιµο σε όλους, ένα σύστηµα µε λίγα λόγια
που θα προσκαλεί τους πολίτες στη συµµετοχή και δεν θα τους
αποτρέψει από την συµµετοχή. 

Για εµάς αρχή µας είναι αυτό που διακηρύξαµε, κυρία Υ-
πουργέ, και στην προεκλογική περίοδο µεταξύ πρώτων και δεύ-
τερων βουλευτικών εκλογών του 2023, να µην υπάρξει ούτε ένας
συµπολίτης µας, ούτε ένας ούτε µία, που να θέλει να ψηφίσει και
να µην µπορεί, είτε βρίσκεται στην επικράτεια, είτε βρίσκεται
στην Ελλάδα, είτε βρίσκεται στο εξωτερικό. Να µην υπάρξει ούτε
ένας ούτε µία αποκλεισµένος ή αποκλεισµένη από το δικαίωµα
της ψήφου. Συνέβη αυτό στο παρελθόν. Είχαµε τις εκλογές του
2015 του Γενάρη που δεν ψήφισαν οι πιο νέοι ψηφοφόροι, αυτοί
που µόλις είχαν κλείσει τα δεκαοκτώ. Είχαµε τις πρόσφατες εκλο-
γές που δεν ψήφισαν πάρα πολλοί φοιτητές, αδυνατώντας να ξα-
ναφύγουν από τους τόπους των σπουδών τους εν µέσω εξε-
ταστικής περιόδου. Δεν έγινε µάλιστα τότε σεβαστή ούτε η απα-
γόρευση διενέργειας εξετάσεων δύο µέρες πριν και δύο µέρες
µετά τις εκλογές. Αποκλείστηκαν οι εποχικά εργαζόµενοι, για
τους οποίους δεν υπήρχε δυνατότητα χρονική να δηλώσουν νέο
τόπο ψηφοφορίας, ούτε και µπορούσαν να φύγουν από τον τόπο
παροχής της εργασίας τους. Αποκλείονται πάρα πολύ συχνά -και
είναι το επίκεντρο των πρωτοβουλιών που πήρατε σε σχέση µε
τους Έλληνες του εξωτερικού- αποκλείονται πάρα πολύ συχνά
συµπολίτες µας από την ψήφο για λόγους οικονοµικούς, επειδή
δεν µπορούν να µεταβούν στην επικράτεια όπου ψηφίζουν, είτε
κινούµενοι εντός της χώρας είτε ερχόµενοι από το εξωτερικό. 

Είναι, λοιπόν, πολύ σηµαντικό να µην υπάρχει ούτε ένας ούτε
µία που θέλει να ασκήσει το εκλογικό δικαίωµα και εµποδίζεται;
Είναι απόλυτα κορυφαία προτεραιότητα. Είναι ταυτόχρονα ση-
µαντικό να µην υπάρξει ούτε µία ψήφος χαµένη; Ούτε µία ψήφος
που δεν προσµετρήθηκε γιατί, ας πούµε, δεν ανοίχτηκε ο εκλο-
γικός σάκος; Έχουµε δυστυχώς τέτοια παραδείγµατα; Αλλά και
ούτε µία ψήφος η οποία δεν προσµετράται λόγω ορίων εκπρο-
σώπησης, όπως είναι το όριο του 3%; Είναι για µας σηµαντικό.
Το αναλογικό σύστηµα εγγυάται την εκπροσώπηση των περισσό-
τερων πολιτών και η Πλεύση Ελευθερίας θα συνεχίσει να επιµένει
για την άρση του ορίου του 3%, που τελικά εξαιρεί την ψήφο κά-
ποιων συµπολιτών µας, πολλών για την ακρίβεια. Στις ευρωεκλο-
γές του 2019 έφτασαν να είναι περίπου 20 - 21%. Θα επιµένουµε,
λοιπόν, στο να µετράει η ψήφος καθενός και κάθε καθεµιάς πρα-
γµατικά, στο να µην εξαιρείται κανείς αµέσως, εµµέσως, εντέ-
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χνως ή ατέχνως από την εκλογική διαδικασία.
Με αυτή την έγνοια, κυρία Υπουργέ, µιλήσαµε και στη διαδι-

κασία των Επιτροπών για την ανάγκη να υπάρχουν πολύ ευρύτε-
ρες…

Ελάτε, κύριε Τσιάρα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Για εσάς έρχοµαι!
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Το είδα. 
Να υπάρχουν, λοιπόν, πολύ ευρύτερες δυνατότητες για τους

ηλικιωµένους συµπολίτες µας και υπό αυτήν την έννοια πρέπει
να επανεξετασθούν και να εµπλουτισθούν οι διατάξεις σε σχέση
µε την επιστολική ψήφο ως προς την ψηφιακή επιβεβαίωση της
ταυτότητας. Είναι µία διαδικασία που χρήζει περαιτέρω ενίσχυ-
σης. Αλλά και οπωσδήποτε -το τονίσαµε και στη διαδικασία των
επιτροπών και στη διαδικασία της Ολοµέλειας µε την τοποθέτηση
του εισηγητή µας- οπωσδήποτε να µην αποκλεισθούν µε εκκαθά-
ριση από τους εκλογικούς καταλόγους ηλικιωµένοι συµπολίτες
µας στην Ελλάδα και το εξωτερικό µε το όριο των ογδόντα ετών,
όπως ορίζει το νοµοσχέδιο, γιατί θεωρούµε ότι θα προκληθούν
άδικοι αποκλεισµοί και ανυπέρβλητα στη συνέχεια γραφειοκρα-
τικά εµπόδια στην συµµετοχή των πιο ηλικιωµένων συµπολιτών
µας. 

Είναι σηµαντική, βεβαίως, η εκκαθάριση των εκλογικών κατα-
λόγων. Είναι ένα χρόνιο ζήτηµα που αποτελεί ζητούµενο δηµο-
κρατίας. Είναι, όµως, σηµαντικό και αυτή η εκκαθάριση να
διαγράψει πρόσωπα που στην πραγµατικότητα δεν βρίσκονται
στη ζωή και δεν θα έπρεπε να είναι στους εκλογικούς καταλό-
γους και όχι ανθρώπους που για οποιονδήποτε λόγο, λόγω ηλι-
κίας, παρόδου χρόνου, µπορεί να µην έχουν λάβει σύνταξη ή
υποβάλει φορολογική δήλωση, αλλά είναι απολύτως εν ζωή και
χαίρονται και θα χαρούν να ασκήσουν το εκλογικό δικαίωµά τους. 

Η επιστολική ψήφος για την Πλεύση Ελευθερίας είναι ένα δι-
καίωµα. Είναι ένα δικαίωµα που το Σύνταγµα προβλέπει. Είναι
ένας τρόπος συµµετοχής στην εκλογική διαδικασία που σαφώς
θα διευκολύνει συµπολίτες µας οι οποίοι µε άλλον τρόπο δεν θα
µπορούσαν να συµµετάσχουν, όµως δεν πρέπει να γίνει αποκλει-
στικός τρόπος για ορισµένους συµπολίτες µας, γιατί αυτό θα
αποτελέσει ανεπίτρεπτη διάκριση. Είναι σηµαντικό -το είπα και
χτες- η επιστολική ψήφος να είναι επιλογή και όχι επιβολή. Υπό
αυτή την έννοια, η Πλεύση Ελευθερίας επιµένει ότι είναι εξαιρε-
τικά σηµαντικό να διατηρηθούν τα εκλογικά τµήµατα εξωτερικού
εκεί όπου ήδη έχουν λειτουργήσει σε πάρα πολλές διαδικασίες
ευρωεκλογών και εκεί όπου έχουν ξεκινήσει να λειτουργούν µε
τις πρόσφατες προβλέψεις. Είναι, κυρία Υπουργέ, για εµάς ένα
στοίχηµα, στο οποίο θα επιµείνουµε, το να ανταποκριθεί η πολι-
τεία στη δέσµευση στην οποία όλοι µαζί προβήκαµε το καλοκαίρι
µε την πρώτη νοµοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, την
οποία θεωρούµε και ξέρουµε ότι προκαλέσαµε, δηλαδή την άρση
των εµποδίων για την ψήφο των Ελλήνων του εξωτερικού. 

Είναι σηµαντικό να ανταποκριθεί η πολιτεία στην υποχρέωσή
της να συγκροτήσει εκλογικά τµήµατα εξωτερικού σε όλα τα προ-
ξενεία, όπως αυτό προβλέπεται στις οικείες διατάξεις, και να επι-
διώξει τη µεγαλύτερη δυνατή ευχέρεια συµµετοχής σε ζωντανή
εκλογική διαδικασία των συµπολιτών µας και παράλληλα βεβαίως
για εκείνους τους συµπολίτες µας που και πάλι θα είναι µακρινές
οι αποστάσεις και δυσχερής η πρόσβαση να εγκαθιδρύσει την
επιστολική ψήφο. Οι Έλληνες της Διασποράς το ζητούν. Ταυτό-
χρονα, όµως, ζητούν να µην καταργηθούν δικαιώµατα και προ-
σβάσεις τις οποίες µέχρι τώρα είχαν. Και σε αυτό εµείς επι-
µένουµε: Όχι στην κατάργηση της ζωντανής ψηφοφορίας. 

Είχε άλλωστε σηµασία, κατά τη γνώµη µας, η ακρόαση των φο-
ρέων, γιατί εκεί ακούσαµε εκπροσώπους κοινοτήτων, όπως είναι
οι Έλληνες της Γερµανίας, να λένε «εµείς είµαστε εξοικειωµένοι
στην επιστολική ψήφο». Και αναλογιστήκαµε και τις περιπτώσεις
συµπολιτών µας που ζουν σε χώρες όπως η Γαλλία, που δεν
έχουν την επιστολική ψήφο και δεν είναι εξοικειωµένοι σε αυτήν
τη διαδικασία, όµως ψήφιζαν όλα αυτά τα χρόνια στο προξενείο. 

Στο ερώτηµα «ναι ή όχι» κάθε φορά, η δική µας απάντηση θα
είναι πάντα υπέρ του δικαιώµατος και του δικαιώµατος της επι-
στολικής ψήφου και του δικαιώµατος της ζωντανής ψήφου. Άρα
πάντοτε το κριτήριο µας θα είναι να µην καταργούνται δικαιώ-

µατα, θα είναι να υπάρχουν µεγαλύτερες προσβάσεις.
Τώρα, σε σχέση µε τη διαδικασία επιστολικής ψήφου στο εσω-

τερικό ως προς τις επερχόµενες ευρωεκλογές και τα δηµοψηφί-
σµατα, η Πλεύση Ελευθερίας σας είπε -και σας το είπα και εγώ
προσωπικά, ήµουν η µόνη πολιτική Αρχηγός που συµµετείχα και
στη διαδικασία των επιτροπών- ότι τη στηρίζουµε αυτή την επι-
λογή και για το εσωτερικό. Θα τη στηρίξουµε και για τις εθνικές
εκλογές, όχι όµως µε αυτή τη διαδικασία. Θα έρθω σε αυτό στη
συνέχεια. Τη στηρίζουµε, λοιπόν, την επιστολική ψήφο και για το
εσωτερικό. 

Όµως, δεν παραιτούµαστε από την αξίωση να προβλέψει η πο-
λιτεία διαδικασίες κατάρτισης εκλογικών καταλόγων και δηµιουρ-
γίας εκλογικών τµηµάτων εσωτερικού, ειδικών εκλογικών κατα-
λόγων για τους φοιτητές, για τους εποχικά εργαζόµενους, για
τους εργαζόµενους, όπως είπατε, σε τοµείς που δεν θα επιτρέ-
ψουν την εργασία τους εκείνη την ηµέρα. Αυτό είναι κάτι που δεν
µπορούν να το ξέρουν τόσο νωρίς, όσο επιβάλλει η διαδικασία
της επιστολικής ψήφου και πρέπει να υπάρχει η δυνατότητα της
φυσικής συµµετοχής στις εκλογές. 

Η άποψή µας είναι ότι τα ζητήµατα των εκλογικών διαδικασιών,
πρέπει να λύνονται και να συζητιούνται µε σύνεση, µε νηφαλιό-
τητα, µε υπευθυνότητα, να διαπιστώνουµε το πρόβληµα, να προ-
τείνουµε τη λύση, να την υιοθετούµε. Εµείς, το πρόβληµα αυτό
σε σχέση µε τους φοιτητές και µε τους εποχικά εργαζόµενους,
το επισηµάναµε ήδη από τον Ιούνιο, το επαναφέραµε τον Ιούλιο
και το επαναλαµβάνουµε σε πλείστες παρεµβάσεις εντός Βου-
λής. 

Δεν λύνεται αυτό το θέµα µε την επιστολική ψήφο. Αντίθετα,
τελικά υποχρεώνονται οι άνθρωποι αυτοί στο να επιλέξουν µια
µορφή ψηφοφορίας, ενώ µπορεί να επιδιώκουν να θέλουν και να
δικαιούνται να συµµετάσχουν στην εκλογική διαδικασία. Έχουµε
την άποψη ότι όταν υπάρχει βούληση, υπάρχει και τρόπος. Βλέ-
πω τον κ. Καζαµία και λέει, «where there is a will there is a way».
Όπως υπήρξε τρόπος στη διαδικασία της πανδηµίας να δηλώνει
ο πολίτης ότι την επόµενη ή την µεθεπόµενη µέρα θα εµβολιαστεί
σε άλλη περιφέρεια και αυτό να πραγµατοποιείται µε ακαριαία
κατάρτιση καταλόγων εµβολιασµού και εξατοµικευµένη καταλο-
γογράφηση των ανθρώπων, δεν µπορεί να µην είναι δυνατή µια
αντίστοιχη διαδικασία για την κατάρτιση εκλογικών καταλόγων
εσωτερικού και εξωτερικού, βεβαίως. Όµως, τουλάχιστον ως
προς το εσωτερικό, εµείς δεν παραιτούµαστε από αυτή την
αξίωση. 

Ζητήσαµε στο πλαίσιο της συζήτησης στην επιτροπή, να κλη-
θούν περισσότεροι φοιτητές. Υπήρξε µια άρνηση από τον Πρό-
εδρο της Επιτροπής κ. Τσαβδαρίδη, γιατί δεν ήθελε να έρθουν
εκπρόσωποι είκοσι τεσσάρων συλλόγων. Ήταν πολλοί είκοσι τέσ-
σερις φοιτητές και έτσι ακούσαµε την πρόεδρο των φοιτητών της
Φιλοσοφικής που είπε ότι ανησυχούµε µην µας ασκηθούν πιέσεις
από τα περιβάλλοντά µας και τον πρόεδρο των φοιτητών του Δη-
µοκριτείου Κοµοτηνής που είπε ότι είναι ευπρόσδεκτη η ρύθµιση.
Πρέπει να τα ακούσουµε και τα δύο. Θα ήταν χρήσιµο να ακού-
σουµε περισσότερους φοιτητές και εκπροσώπους φοιτητών.

Θα ήταν χρήσιµο να ακούσουµε, όπως ζητήσαµε, τους εκπρο-
σώπους του Υπουργείου Εσωτερικών που ασχολούνται, είναι αρ-
µόδιοι µε τη διενέργεια των εκλογών. Διότι, η δική µας εµπειρία
λέει ότι την ηµέρα των εκλογών, δεν υπάρχει πρόσωπο να κατα-
τοπίσει τους εκπροσώπους των κοµµάτων για την συλλογή και
διαλογή των αποτελεσµάτων. Η δική µας εµπειρία λέει -και θα
έρθει αργότερα σε αυτό- ότι δεν υπάρχει, δυστυχώς, επαρκώς
εγγυηµένη διαδικασία ακεραιότητας της εκλογικής διαδικασίας,
ταυτοποίησης των αποτελεσµάτων και εγκυρότητας όλου του εγ-
χειρήµατος κάθε φορά. 

Προτείναµε, επίσης, να έρθουν εκπρόσωποι του Υπουργείου
Εξωτερικών, αρµόδιοι για τα προξενεία, για να εκθέσουν τις δυ-
σκολίες που ενδεχοµένως υπάρχουν στο να οργανωθούν οι δια-
δικασίες για τα προξενεία µεσοπρόθεσµα ή βραχυπρόθεσµα και
να συζητήσουµε εάν αυτό µπορεί να γίνει µακροπρόθεσµα. Το
απέρριψε και αυτό ο πρόεδρος της επιτροπής, χωρίς να εκθέσει
κάποιον σοβαρό λόγο. 

Ζητήσαµε να έρθουν εκπρόσωποι του ΕΟΔΥ για να µας εξηγή-
σουν τη διαδικασία της ψηφιακής ενεργοποίησης καταλόγων
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εξατοµικευµένων και αυτό απορρίφθηκε.
Όµως, όλα αυτά, κυρία Υπουργέ, είναι προτάσεις για το µέλ-

λον. Διότι, εµείς θέλουµε και να βελτιωθεί και να στερεωθεί η
εκλογική διαδικασία και να υπάρξουν εγγυήσεις πραγµατικής δια-
φάνειας, πραγµατικής διαύγειας του συστήµατος των εκλογών
και πραγµατικής εγκυρότητας κάθε διαδικασίας, ώστε να µην
υπάρχει αµφιβολία -η δικαιολογηµένη αµφιβολία που υπάρχει σε
πάρα πολλούς συµπολίτες µας- για το αν η ψήφος τους θα προ-
σµετρηθεί τελικά ή όχι. 

Θα πάρω ένα λεπτό από την οµιλία µου για να σας αναφέρω
αυτό που νοµίζω ότι πρέπει να το συνοµολογήσουµε, δηλαδή ότι
η εγκυρότητα των αποτελεσµάτων και η εγκυρότητα της διαδι-
κασίας δεν είναι ζήτηµα επιστολικής ψήφου. Η εγκυρότητα της
διαδικασίας και η απαλοιφή κάθε ενδεχοµένου νοθείας, είναι συ-
νολικό ζήτηµα εγγυήσεων της εκλογικής διαδικασίας. 

Η Πλεύση Ελευθερίας, είναι το µόνο κοινοβουλευτικό κόµµα
που επιχείρησε το 2019 επανακαταµέτρηση των ψήφων και τα
αποτελέσµατα ήταν οδυνηρά. Πρώτον, διότι σε µειοψηφία των
εκλογικών τµηµάτων επιβεβαιώθηκε το ανακοινωµένο αποτέλε-
σµα µε αυτό που έβγαινε από την επανακαταµέτρηση. Δεύτερον,
διότι δεν καταφέραµε να ολοκληρώσουµε την επανακαταµέ-
τρηση, γιατί διακόπηκε και προσφύγαµε στη δικαιοσύνη και εκ-
κρεµεί αυτό. Τρίτον, διότι ήρθαµε αντιµέτωποι µε φαινόµενα,
όπως εκλογικός σάκος που δεν είχε ανοιχτεί, αλλά ανακοινώθη-
καν αποτελέσµατα. Τέταρτον, γιατί στην προσπάθειά µας µετά
την επανακαταµέτρηση να πάρουµε έστω τα τηλεγραφήµατα των
εκπροσώπων της δικαστικής αρχής και τα πρωτόκολλα, τα υπο-
δείγµατα, που απέστειλαν, διαπιστώσαµε ότι για πάρα πολλά
εκλογικά τµήµατα δεν υπήρχαν ούτε στο πρωτοδικείο, ούτε στο
Υπουργείο Εσωτερικών, ούτε στις περιφέρειες. 

Μάλιστα, υπήρξαν και περιφερειακοί άρχοντες που αρνήθηκαν
να µας στείλουν στοιχεία. Μάλλον όχι περιφερειακοί άρχοντες.
Ένας υπήρξε που αρνήθηκε να µας στείλει οποιοδήποτε στοι-
χείο. Ήταν ο διαβόητος κ. Αγοραστός, που ευτυχώς πλέον δεν
είναι εκεί που ήταν. 

Με αυτά τα δεδοµένα είναι απολύτως επιβεβληµένο να συζη-
τηθούν και να θεσµοθετηθούν διαδικασίες διαφάνειας, εξακρί-
βωσης, εγκυρότητας της καταµέτρησης των ψήφων και ως προς
αυτά η Πλεύση Ελευθερίας δεν θα σταµατήσει στη σηµερινή συ-
ζήτηση. 

Αυτούς τους εκπροσώπους που δεν εκλήθησαν, όπως οι εκ-
πρόσωποι της «SINGULARLOGIC» που προτείναµε να κληθούν
και αυτοί στην επιτροπή, τους εκπροσώπους αυτούς που δεν
εκλήθησαν εµείς θα ζητήσουµε µαζί και µε άλλους φορείς να
τους καλέσει η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής,
γιατί η διαδικασία των εκλογών είναι ζήτηµα θεσµών και διαφά-
νειας, είναι ζήτηµα διαφάνειας στη λειτουργία των θεσµών. 

Κυρία Υπουργέ και κύριε Αναπληρωτή, για τα άτοµα µε ανα-
πηρία, για ηλικιωµένους, για ανθρώπους οι οποίοι για οικονοµι-
κούς λόγους εµποδίζονται, για συµπολίτες µας στο εξωτερικό
είναι υποχρεωµένη η πολιτεία να παρέχει όλους τους τρόπους
και τις προσβάσεις συµµετοχής, φυσικής συµµετοχής, και πα-
ράλληλα είναι ευπρόσδεκτο να τους διευκολύνει µε την επιστο-
λική ψήφο. 

Εµείς αυτό το στηρίζουµε, θα συνεχίσουµε να το στηρίζουµε
και θα συνεχίσουµε να πιέζουµε προς την κατεύθυνση του να
υπάρξουν περισσότερες εγγυήσεις για την επιστολική ψήφο. 

Ταυτόχρονα, διαπιστώνοντας από το σύστηµα όλο το οποίο
περιγράφει το σχέδιο νόµου και όλη την ανάλυση του πώς αυτό
θα εκτυλιχθεί, τον ρόλο που θα παίξουν οι υπηρεσίες ταχυµετα-
φορών, νοµίζω ότι πρέπει να είναι κοινός τόπος ότι θα πρέπει να
επανεξετασθεί η ιδιωτικοποίηση των υπηρεσιών ταχυµεταφορών
και η κατάργηση των υπηρεσιών ΕΛΤΑ σε πάρα πολλές περιφέ-
ρειες της χώρας. Είναι σηµαντικό να υπάρξει εθνικός φορέας τα-
χυµεταφορών και είναι σηµαντικό ένας εθνικός τέτοιος φορέας
και όχι µια ιδιωτική εταιρεία ή πολλές να αναλάβουν αυτή την
πολύ υψηλή αποστολή που έχει να κάνει µε την επιστολική ψήφο. 

Ταυτόχρονα, είναι σηµαντικό µέχρι να συµβεί κάτι τέτοιο και
τουλάχιστον βραχυπρόθεσµα για τις ευρωεκλογές που είναι εν
όψει να υπάρξουν εγγυήσεις για την ταυτοπροσωπία και την εξα-
κρίβωση και εγγυήσεις σε σχέση και µε εκείνον που εξακριβώνει

τόσο την παράδοση του φακέλου προς τον εκλογέα όσο και την
παραλαβή του. 

Έρχοµαι στα ζητήµατα που εκφράστηκαν ως ανησυχίες και
έχουν να κάνουν µε παραβιάσεις σε σχέση µε την εκλογική νο-
µοθεσία. Το καταθέσαµε και στην επιτροπή. Το επαναλαµβά-
νουµε και τώρα. 

Στα άρθρα 161, 162, 163, 164 του Ποινικού Κώδικα προβλέπο-
νται τα αδικήµατα σε σχέση µε τις εκλογές, αλλά δυστυχώς προ-
βλέπονται ως ελαφρά πληµµελήµατα ή και πταίσµατα. Τιµωρείται
µε φυλάκιση όποιος µε βία ή απειλή βίας ή µε κατάχρηση µιας
εργασιακής ή οικονοµικής σχέσης εξάρτησης παρεµποδίζει εκλο-
γέα να ασκήσει το εκλογικό του δικαίωµα ή επιβάλλει την ενά-
σκησή του υπέρ ή κατά ορισµένου υποψηφίου. 

Δεν µπορεί να είναι ένα ελαφρύ πληµµέληµα. Εξαπάτηση εκλο-
γέων µε φυλάκιση έως δύο έτη ή χρηµατική ποινή πταίσµα, πα-
ραβίαση της µυστικότητας της ψηφοφορίας µε φυλάκιση έως
ένα έτος ή χρηµατική ποινή, νόθευση εκλογής µε φυλάκιση έως
δύο έτη ή χρηµατική ποινή. Αν τα θεωρούµε αυτά σοβαρά και αν
θεωρούµε την εκλογική διαδικασία σοβαρή και ιερή, δεν µπορεί
η παραποίηση είτε του αποτελέσµατος είτε η φαλκίδευση της
βούλησης του εκλογέα να θεωρείται ένα ελαφρύ πληµµέληµα ή
ένα πταίσµα. Αυτό είναι που εκπέµπει και ποια είναι η διάθεση σε
σχέση µε την εγκυρότητα των εκλογών. 

Έρχοµαι τώρα για να ολοκληρώσω στο ζήτηµα του πώς τοπο-
θετούµαστε σε σχέση µε την τροπολογία, κυρία Υπουργέ, που
φέρατε, µε την οποία ουσιαστικά προτείνετε τη µετατόπιση της
συζήτησης που έγινε για τις ευρωεκλογές και τα δηµοψηφίσµατα
στις εθνικές εκλογές. 

Θέλω και πάλι να πάρω µια θέση καθαρή. Εµείς όταν θα έρθει
νοµοσχέδιο για τις εθνικές εκλογές, εκλογικός νόµος δηλαδή, θα
ψηφίσουµε και πάλι θετικά στη δυνατότητα της επιστολικής
ψήφου για τους συµπολίτες µας στο εξωτερικό. Θεωρούµε ότι
είναι ένα δικαίωµα και δεν θα συµβάλλουµε σίγουρα εµείς στο
να αµφισβητείται το δικαίωµα αυτό ή να θεωρείτε αντισυνταγµα-
τικό. 

Όµως, η συζήτηση αυτή σε αυτό το πλαίσιο δεν µπορεί να γίνει
και σας καλώ αντί να επιµείνετε σε µια ψηφοφορία, η οποία ήδη
έχει αποτυπωθεί πώς θα εξελιχθεί, να αναλάβετε την πρωτοβου-
λία της απόσυρσης αυτής της τροπολογίας και της επανακατά-
θεσης µετά τις ευρωεκλογές µε την εµπειρία των ευρωεκλογών,
µε τα διδάγµατα, µε τα θετικά και τα αρνητικά που όλοι θα απο-
τιµήσουµε. Της επανακατάθεσης, λοιπόν, ενός σχεδίου νόµου για
την επιστολική ψήφο, στο οποίο ήδη σας λέω και το επαναλαµ-
βάνω -το είπα και χθες- ότι θα είµαστε θετικοί επιµένοντας πά-
ντοτε σε όλες τις παραµέτρους για τις οποίες επιµείναµε και στη
συζήτηση αυτή. 

Σε αυτή τη συζήτηση θα ήταν λάθος να προχωρήσουµε σε τέ-
τοιου είδους νοµοθέτηση, γιατί δεν είναι προετοιµασµένη καν
αυτή η ρύθµιση. Είναι προσαρµοσµένη σε µια συζήτηση που
έγινε γύρω από τον αποκλεισµό αυτής της περίπτωσης. Απο-
κλείει το ίδιο το νοµοσχέδιο τις εθνικές εκλογές. Δεν έχει γίνει
διαβούλευση επαρκής καθόλου µε τους πολίτες και ελάχιστη
εντός της διαδικασίας της Ολοµέλειας µε τα κόµµατα. 

Δεν λαµβάνει υπ’ όψιν -και αυτό το θεωρώ πολύ σοβαρό- την
ιδιαιτερότητα που αποτελεί ίσως και µια πρωτοτυπία της Ελλά-
δας ότι σχεδόν ποτέ δεν υπάρχει δήλη ηµέρα για τις εθνικές
εκλογές, αφού αυτές προκηρύσσονται από τις κυβερνήσεις και
υπήρξαν, µάλιστα, και πρωθυπουργοί που αυτό το θεώρησαν
προνοµιακό πρωθυπουργικό. Δεν υπάρχει δήλη ηµέρα γύρω από
την οποία να οργανωθεί αυτό το σύστηµα προθεσµιών και, από
την άλλη, σε σχέση µε τους συµπολίτες µας του εξωτερικού είναι
σηµαντικό να ακούσουµε και τους Έλληνες της διασποράς και
να λειτουργήσει η Επιτροπή των Ελλήνων της Διασποράς και να
συγκροτηθεί και να επαναλειτουργήσει µετά από πολλά χρόνια
το Συµβούλιο Απόδηµου Ελληνισµού. 

Κυρία Υπουργέ, εγώ θα ήθελα να πω καθαρά το εξής γιατί έτσι
το αισθάνοµαι. Ήταν και το πνεύµα της συζήτησης που κάναµε
την περασµένη Πέµπτη στο επίπεδο της παιδείας. Δεν θα ηττη-
θείτε αποσύροντας αυτή την τροπολογία και από πλευράς της
Πλεύσης Ελευθερίας δεν θα πούµε «ηττήθηκε και την απέσυρε»
ούτε πρέπει να υπάρξει µια τέτοια ψυχολογία στην Αντιπολί-
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τευση. Δεν πρέπει να γίνει. Η εξεύρεση συναινέσεων για τόσο σο-
βαρά ζητήµατα δεν πρέπει να γίνει πεδίο ούτε χαιρεκακίας ούτε,
αν θέλετε, µικρόψυχων πανηγυρισµών. 

Αντίθετα, θα είναι µία στάση υπεύθυνη. Η αρχική προσέγγιση
ότι θα µπορούσε να εξασφαλιστεί συναίνεση τόσο ευρεία έχει
προσκρούσει στην ίδια τη συζήτηση και νοµίζω ότι είναι πολύ πιο
σηµαντικό να δεσµευτούµε όλοι ειλικρινά- η Πλεύση Ελευθερίας
αυτά που έλεγε και τον Ιούλιο, αυτά λέει και σήµερα- ότι θα συ-
ζητήσουµε σοβαρά την εγγύηση ενός ακόµη δικαιώµατος, που
είναι το δικαίωµα της επιστολικής ψήφου για τους απόδηµους,
µε όρους, σε χρόνο όχι µακρό στις ελληνικές καλένδες, αλλά
άµεσο µετά τις ευρωεκλογές, αξιοποιώντας τα διδάγµατα και την
εµπειρία τους, ούτως ώστε αυτό το δικαίωµα να γίνει πράξη.
Εµείς αυτό το υπόδειγµα θέλουµε να χτίσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Εννοώ απόλυτα ό,τι έχω πει και για τον τρόπο που µας έχετε
ενηµερώσει και για τα τρία νοµοσχέδια που µας ενηµερώσατε και
για τη σηµασία αυτού του υποδείγµατος, του παραδείγµατος,
του κοινοβουλευτικού διαλόγου και της ανταλλαγής και θα είµα-
στε πρωτεργάτες της οικοδόµησης αυτής της συναίνεσης, η
οποία συναίνεση προϋποθέτει -και το απευθύνω σε όλες και
όλους τους Βουλευτές της Αίθουσας- την οικοδόµηση µέτρων
εµπιστοσύνης. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ): Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Δηµήτριος Κούβελας, Βουλευτής

της Νέας Δηµοκρατίας. 
Ορίστε, κύριε Κούβελα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,

χωρίς αµφιβολία συζητούµε ένα εµβληµατικό -ιστορικό θα έλεγα-
νοµοσχέδιο που εισάγει το Υπουργείο Εσωτερικών, αναδεικνύο-
ντας τη γνησιότητα των µεταρρυθµιστικών προθέσεων της Κυ-
βέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη. Θυµίζω ότι ξεκινήσαµε αυτή
την κοινοβουλευτική περίοδο µε την άρση κάθε νοµικού περιορι-
σµού για τη συµµετοχή των αποδήµων συµπατριωτών µας στις
εκλογές. Τώρα, µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας, προχωρούµε στην καθιέρωση της επιστολικής
ψήφου, επιδιώκοντας να ενδυναµώσουµε ακόµη περισσότερο τη
δυνατότητα συµµετοχής στην κορυφαία δηµοκρατική διαδικασία,
δίνοντας τη δυνατότητα στους Έλληνες πολίτες να ψηφίσουν
από µακριά στις επερχόµενες ευρωεκλογές. Είναι µία ιστορική,
γενναία τοµή και έτσι η δηµοκρατία µας εκσυγχρονίζεται, εξελίσ-
σεται, εµπλουτίζεται. 

Ειδικά τους Έλληνες της διασποράς εµείς στη Νέα Δηµοκρα-
τία δεν τους θεωρήσαµε ποτέ -όπως έκαναν άλλες πτέρυγες της
Εθνικής Αντιπροσωπείας- Έλληνες πολίτες δεύτερης κατηγο-
ρίας. Έχουν τον απεριόριστο σεβασµό µας και επιδιώκουµε να
τους διευκολύνουµε να ασκήσουν το εκλογικό, συνταγµατικά κα-
τοχυρωµένο δικαίωµά τους, µε κάθε τρόπο. Το ίδιο εισάγουµε
και για κάθε πολίτη εντός επικράτειας, που για οποιονδήποτε
λόγο αντιµετωπίζει κάποια πρακτική δυσκολία να προσέλθει την
Κυριακή των ευρωεκλογών στις κάλπες. 

Προτάθηκε στις συνεδριάσεις της επιτροπής από κόµµατα της
Αντιπολίτευσης να βάλουµε κάποιους περιορισµούς, όσον αφορά
τους συµπολίτες µας που θα ψηφίσουν εδώ στην Ελλάδα. Γιατί,
όµως, να απαριθµήσουµε περιοριστικά κατηγορίες συµπολιτών
µας που θα έχουν το δικαίωµα στην επιστολική ψήφο; Δεν συµ-
φωνείτε πως θα καταλήξουµε να δηµιουργήσουµε σύγχυση και
τελικά περισσότερα προβλήµατα και δυσκολίες από αυτά που
πάµε να λύσουµε και να ξεπεράσουµε; Θυµίζω πως συνταγµατική
υποχρέωσή µας είναι να διευκολύνουµε την ακώλυτη άσκηση του
εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων πολιτών. 

Η θεσµοθέτηση της επιστολικής ψήφου, λοιπόν, αίρει όποια
πρακτικά εµπόδια γνωρίζουµε µέχρι σήµερα. Διευκολύνει όποιον
το θέλει, χωρίς διακρίσεις. Σας αναφέρω ενδεικτικά το πιο απλό
παράδειγµα, νοµίζω είναι εύκολο στον καθένα να το καταλάβει,
από την πόλη µου τη Θεσσαλονίκη. Την περίοδο από το Πάσχα
µέχρι και το φθινόπωρο, είναι χιλιάδες οι συµπολίτες µου -κυρίως

νέοι- οι οποίοι φεύγουν για τη Χαλκιδική, τα νησιά ή άλλες περιο-
χές της Ελλάδας για να δουλέψουν στον τουρισµό, να δουλέ-
ψουν εποχικά. Όλοι αυτοί θα ήταν πρακτικά πολύ δύσκολο,
µάλλον αδύνατο θα έλεγα και αξεπέραστο, να καταφέρουν να
βρεθούν την Κυριακή των εκλογών στο εκλογικό κέντρο όπου ψη-
φίζουν. Όµως και πολλοί άλλοι συµπολίτες µας, για διάφορους
λόγους, όπως για λόγους υγείας, για επαγγελµατικούς λόγους,
µαθητές της Γ’ λυκείου -οι οποίοι βρίσκονται εν µέσω εξετάσεων
πανελλαδικών- το πιθανότερο θα δυσκολευτούν να προσέλθουν
στην κάλπη. 

Δεν ανακαλύπτουµε την Αµερική, ούτε επιχειρούµε να πειρα-
µατιστούµε. Εισάγουµε το θεσµικό εργαλείο της επιστολικής
ψήφου, σύµφωνα µε τις βέλτιστες πρακτικές, µε εχέγγυα ασφά-
λειας και διαφάνειας της διαδικασίας που έχουν δοκιµαστεί και
εφαρµόζονται επί χρόνια σε πολλές σύγχρονες ευρωπαϊκές δη-
µοκρατίες. 

Όλοι συµφωνούµε στην ενίσχυση της συµµετοχής των πολιτών
και τη διευκόλυνσή τους µέσω της επιστολικής ψήφου. Αυτό είναι
µείζονος σηµασίας. Αυτό δεν ζητούσατε άλλωστε -ιδίως εσείς,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ- στις προηγούµενες
εκλογικές αναµετρήσεις; 

Μάλιστα, στις συνεδριάσεις της αρµόδιας επιτροπής έγινε
ανοιχτός διάλογος, τόσο µε την Υπουργό, αλλά και τον Υφυ-
πουργό, καθώς και ανάµεσα στα κόµµατα και η βούληση για αξιο-
ποίηση και υιοθέτηση όσων περισσότερων προτάσεων από
κόµµατα και φορείς αποδεικνύεται από την ενσωµάτωσή τους
στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Συµβαίνει, λοιπόν.

Όσο για τις κατηγορίες από µέρος της Αντιπολίτευσης, περί
δήθεν αντισυνταγµατικότητας -παραβίασης, δηλαδή, συνταγµα-
τικών αρχών µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο- νοµίζω ότι αναδεί-
χθηκε ξεκάθαρα πως πρόκειται για µικροπολιτικές δικαιολογίες
από τους µόνιµους «αντιρρησίες». Είναι ξεκάθαρο ότι η επιστο-
λική ψήφος µετουσιώνει στην πράξη τη συνταγµατική επιταγή
της καθολικότητας της ψήφου. Έτσι, λοιπόν, δεν εκχωρούµε κα-
νένα νέο δικαίωµα σε αυτόν που δεν το έχει. Απλά διευκολύνουµε
-όπως ανέφερα προηγουµένως- αυτούς που θα δυσκολευτούν
να βρεθούν στο εκλογικό τους κέντρο για να ψηφίσουν την ηµέρα
των εκλογών. 

Να θυµίσω ακόµη πόσο περήφανοι νιώσαµε το περασµένο κα-
λοκαίρι όταν συναντήσαµε παραβάν στην είσοδο των εκλογικών
κέντρων, εκεί στο ισόγειο, για να διευκολύνουµε συµπολίτες µας
µε αναπηρία ή κινητική δυσκολία, να ψηφίσουν, χωρίς να χρει-
αστεί να ανέβουν σκάλες ή να κατέβει η δικαστική αντιπρόσωπος
κρατώντας ολόκληρη την κάλπη. Έτσι, λοιπόν, µε το παρόν νο-
µοσχέδιο ανοίγουµε ακόµη περισσότερο τον κόσµο, από την προ-
εκλογική ήδη περίοδο, στους συµπολίτες µας µε αναπηρίες,
εισάγοντας ακόµη και την υποχρεωτική µετάδοση µηνυµάτων
κατά την προεκλογική περίοδο στη νοηµατική γλώσσα. 

Ιδιαίτερη σηµασία, βέβαια, έχει και η εκκαθάριση των εκλογι-
κών καταλόγων, δηλαδή η κατάργηση όσων ονοµάτων συµπολι-
τών µας δεν είναι πια στη ζωή. Επιτέλους, κυρία Υπουργέ, συµ-
βαίνει και αυτό. Με αυτό τον τρόπο διασφαλίζεται και η έγκυρη
µέτρηση της αποχής. 

Και ενώ φάνηκε ότι τυγχάνει ευρύτερης αποδοχής και πλει-
οψηφίας το νοµοσχέδιο στη συζήτηση στην επιτροπή, ώ του θαύ-
µατος η πλειοδοσία σε επιχειρήµατα υπέρ της διευκόλυνσης των
εκλογέων, ιδίως των αποδήµων µας, µετατρέπονται σήµερα σε
«κροκοδείλια δάκρυα». 

Τι προτείνει, επιπλέον, η Κυβέρνηση µε την τροπολογία της;
Να διευκολύνουµε µε επιστολική ψήφο τους απόδηµους Έλληνες
και στις επόµενες εθνικές εκλογές. Σας ρωτώ, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές της Αντιπολίτευσης: Είναι άλλη η δηµοκρατία που
ισχύει στις εθνικές εκλογές; Είναι άλλοι εκλογείς τους οποίους
θα διευκολύνει αυτή η ρύθµιση; Τους ίδιους ανθρώπους οφεί-
λουµε να διευκολύνουµε, ώστε να µην ξοδέψουν πολλά χρήµατα,
να µην ταξιδέψουν πολλά χιλιόµετρα, να µην ταλαιπωρηθούν
πολύ και τελικά -το πιθανότερο- να απέχουν από τις εθνικές εκλο-
γές. Ταυτόχρονα, η πολιτεία εξοικονοµεί πόρους. 

Είναι, λοιπόν, υποκρισία να χαρακτηρίζει η Αντιπολίτευση ως
αιφνιδιαστική αυτή την πρόταση της Κυβέρνησης. Είναι υποκρι-
σία η πολιτική σας στάση. Είστε προοδευτικοί και υπέρµαχοι της
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δηµοκρατίας τόσο-όσο, όπως αποδεικνύεται. Φοβάστε µήπως πι-
στωθεί αυτή η αναγκαία κατάκτηση στην Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Εµείς, αντίθετα, προτείνουµε όλοι µαζί, όλες οι πολιτικές δυ-
νάµεις, να ανταποκριθούµε στο κοινοβουλευτικό µας χρέος και
να υπερψηφίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο δίνοντας στη δηµοκρατία
και στη χώρα µας την ιστορική ευκαιρία να διευρυνθεί. Να δούµε
τη δηµοκρατία µας πιο σύγχρονη και πιο προσιτή. Να νιώσουµε
περήφανοι για τη συµµετοχικότητά της. Να ασπαστούµε τα λόγια
του Αµερικανού φιλοσόφου Ραλφ Έµερσον, ότι «στη δηµοκρατία
κάθε άνθρωπος είναι αναγκαίος». 

Συνηθίζουµε να λέµε ότι οι εκλογές είναι µια γιορτή της δηµο-
κρατίας. Στις ευρωεκλογές, λοιπόν, του Ιουνίου ας γιορτάσουµε
µε µια µεγάλη δηµοκρατική κατάκτηση µισού αιώνα σύγχρονης
Ελληνικής Δηµοκρατίας, αυτή της καθιέρωσης της επιστολικής
ψήφου. 

Σας καλώ όλες και όλους να υπερψηφίσουµε το παρόν νοµο-
σχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
επόµενος οµιλητής, ο κ. Αναστάσιος Δηµοσχάκης, Βουλευτής
της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΔΗΜΟΣΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο είναι ιστο-
ρικής και εµβληµατικής σηµασίας, εισάγοντας κοµβικές τοµές
στην εκλογική διαδικασία. Μισό αιώνα από την αποκατάσταση
της σύγχρονης δηµοκρατίας, η σηµερινή Κυβέρνηση µε συνέπεια
και υπευθυνότητα επαναφέρει το ζήτηµα διευκόλυνσης της άσκη-
σης του εκλογικού δικαιώµατος. Αίρονται πρακτικά και ουσια-
στικά εµπόδια τα οποία µέχρι πρότινος είτε παρεµπόδισαν είτε
απέκλειαν ορισµένους συµπατριώτες µας από τη συµµετοχή
στην πολιτική διαδικασία. Και αυτό επιτυγχάνεται µε τη θεσµοθέ-
τηση για πρώτη φορά στη χώρα της επιστολικής ψήφου, η οποία
θα αποτελέσει ένα χρήσιµο εργαλείο διευκόλυνσης της άσκησης
του εκλογικού δικαιώµατος των εκλογέων για τις ευρωεκλογές
και για εθνικά δηµοψηφίσµατα. 

Με µία απλοποιηµένη και απολύτως διασφαλισµένη διαδικα-
σία, όλοι οι Έλληνες πολίτες που έχουν δικαίωµα ψήφου και δια-
µένουν είτε στο εξωτερικό και είναι εγγεγραµµένοι στους κατα-
λόγους, είτε εντός της χώρας, µπορούν να ψηφίσουν από το σπίτι
τους, χωρίς να χρειαστεί να µετακινηθούν, εξασφαλίζοντας κατ’
αυτόν τον τρόπο πολλά ωφελήµατα, αποφεύγοντας ταυτόχρονα
τη δοκιµασία µετακίνησης σε αποµακρυσµένα εκλογικά τµήµατα. 

Με την καθιέρωση της επιστολικής ψήφου, κύριε Υπουργέ, δη-
µιουργείται ένα άνοιγµα προς τον απανταχού Ελληνισµό και απο-
τελεί ευκαιρία να αγκαλιάσουµε τους αγαπηµένους µας που
διαµένουν ανά την υφήλιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστό ότι υπάρχει άλλη
µία Ελλάδα εκτός των εθνικών συνόρων που µεγαλουργεί και δια-
πρέπει στο εξωτερικό και την οποία θέλουµε κοντά µας, µία Ελ-
λάδα ισχυρή που οργανώνει κοινότητες και επιστηµονικές ενώ-
σεις, χτίζοντας σχολεία, εκκλησίες και πολιτιστικά κέντρα, και
που κυρίως δεν λησµονεί τη µητέρα πατρίδα και την καταγωγή
της. Ενισχύουµε, λοιπόν, τη φωνή του οικουµενικού ελληνισµού
διευκολύνοντας και προτρέποντας όλους τους Έλληνες της υφη-
λίου να συµµετέχουν ενεργά στα πολιτικά δρώµενα της πατρίδας
µας. 

Ως Τοµεάρχης της Νέας Δηµοκρατίας στα θέµατα του Απόδη-
µου Ελληνισµού υποστήριζα ότι η αξιοποίηση του οικουµενικού
ελληνισµού αποτελεί αποστολή και χρέος του ελληνικού κρά-
τους, υπογραµµίζοντας ότι απαιτείται η οργάνωση του απόδηµου
ελληνισµού σε νέες και σύγχρονες βάσεις. Από το 2016 τόνιζα
ότι βασική προτεραιότητά µας θα πρέπει να είναι η συµµετοχή
των Ελλήνων του εξωτερικού στα κοινά της πατρίδας µας. Και
µαζί µε τον Τοµεάρχη Εσωτερικών Μπάµπη Αθανασίου καταθέ-
σαµε εκείνη την εποχή στην κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ σχετικό προσχέ-
διο-νοµοσχέδιο. Και αυτό επιτυγχάνεται µετά από τόσα χρόνια
µε το παρόν νοµοσχέδιο. 

Αλλάζει, όµως, το τοπίο και για τους εκλογείς της Ελλάδας,

καθώς η επιστολική ψήφος θα ωφελήσει και ορισµένες κατηγο-
ρίες συµπολιτών µας, όπως είναι µεταξύ άλλων τα άτοµα µε ανα-
πηρία, οι εποχικά εργαζόµενοι, οι ηλικιωµένοι, οι φοιτητές και οι
σπουδαστές, αποτρέποντας κατ’ αυτόν τον τρόπο την αποχή από
την εκλογική διαδικασία και αυξάνοντας τη συµµετοχή. Πρόκειται
για ένα µέσο διεύρυνσης και εµβάθυνσης της δηµοκρατίας µας,
η οποία καθίσταται πλέον αντιπροσωπευτική. 

Παράλληλα εισάγεται µία καινοτόµος διαδικασία εκκαθάρισης
των εκλογικών καταλόγων, µιας και υπήρχε το παράδοξο να είναι
εγγεγραµµένοι άνθρωποι οι οποίοι, ενώ έχουν αποβιώσει κατά
τεκµήριο προ πολλού, παρέµειναν εγγεγραµµένοι. Έτσι ξεκαθα-
ρίζει το τοπίο και τα «νούµερα» συµµετοχής και αντίστοιχα απο-
χής στην εκλογική διαδικασία. Θα είναι πλέον πιο πολύ αντιπρο-
σωπευτικά. 

Επιπρόσθετα, αποκαθίσταται µία ταραγµένη έως τώρα ισορ-
ροπία. Πλέον προβλέπεται η ύπαρξη κωλύµατος για την ανακή-
ρυξη ως υποψηφίων Ευρωβουλευτών εκείνων των ατόµων που
διατηρούν την ιδιότητα του Βουλευτή. Απαιτείται η παραίτηση
από τη βουλευτική ιδιότητα, προκειµένου να κηρυχθεί κάποιος
υποψήφιος Ευρωβουλευτής. Γίνεται σαφές ότι πλέον το κράτος
µας εκσυγχρονίζεται και συµπορεύεται µε πλέον σύγχρονες θε-
σµικές διαδικασίες, ανταποκρινόµενο στις ευρωπαϊκές συστάσεις
και αξιοποιώντας τη διεθνή εµπειρία, η οποία προσαρµόζεται στα
δεδοµένα της χώρας µας. 

Στις επικείµενες ευρωεκλογές του 2024 δεν θα υφίσταται κα-
νένα εµπόδιο νοµικό ή πραγµατικό, ενθαρρύνοντας τη συµµε-
τοχή όλων σε Ελλάδα και εξωτερικό στην εκλογική διαδικασία.
Πρόκειται, συνεπώς, για ένα ζήτηµα υπερκοµµατικό, ένα ζήτηµα
σεβασµού προς τον απανταχού Ελληνισµό. 

Ενώπιον της µεγάλης αυτής της δηµοκρατικής αλλαγής, πρέ-
πει να κυριαρχήσει η οµοψυχία και η ενότητα. Δεν έχουµε την πο-
λυτέλεια να έχουµε συγκρούσεις. Πρέπει να λύνουµε προβλή-
µατα. Πρέπει να απλώνουµε το χέρι και όλοι µαζί να ενώνουµε
τις δυνάµεις µας και να λύνουµε τα προβλήµατα του τόπου, στέλ-
νοντας συνάµα προς τους Έλληνες πολίτες ένα σηµαντικό µή-
νυµα πολιτικού εκσυγχρονισµού, ένα µείγµα πολιτικής ωριµό-
τητας και διάθεσης να πράξουµε το δηµοκρατικά αυτονόητο,
αποδεικνύοντας ότι σε θέµατα δηµοκρατίας, αυτά που µας ενώ-
νουν είναι τελικά περισσότερα από αυτά που µας χωρίζουν. 

Σας ευχαριστώ για την προσοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Έχει ζητήσει τον λόγο
ο Υφυπουργός Εσωτερικών κ. Κωνσταντινίδης. 

Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, αξιότιµες κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, άκουσα σήµερα κάποιους Βουλευτές να χαρακτηρί-
ζουν ιστορική τη συζητούµενη νοµοθετική πρωτοβουλία και κά-
ποιους άλλους να µιλούν για την θεσµοθέτηση του αυτονόητου.
Είναι ακριβώς ο συνδυασµός των δύο που αποδίδει την αξία του
προς ψήφιση σχεδίου νόµου, γιατί και ιστορικής σηµασίας είναι
και λογική και αυτονόητη παρέµβαση και εξέλιξη αποτελεί. 

Ξεκινώντας από το δεύτερο και λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη στα-
θερά µεγάλη αποχή των τελευταίων χρόνων, η πολιτεία µας οφεί-
λει να εφαρµόσει κάθε διαθέσιµη δυνατότητα για τη διευκόλυνση
της πρόσβασης των εκλογέων στις κάλπες, ιδίως µε µία δοκιµα-
σµένη διαδικασία, όπως είναι αυτή της επιστολική ψήφου, η
οποία εφαρµόζεται σε πολλές χώρες του κόσµου και φυσικά της
Ευρώπης. 

Είναι όµως και ιστορικής βαρύτητας, αφού πραγµατώνει ου-
σιαστικά τη δυνατότητα άσκησης του ενεργητικού εκλογικού δι-
καιώµατος πρωτίστως για τους Έλληνες του εξωτερικού, αλλά
και για εκείνους που διαµένουν στο εξωτερικό προσωρινά, όπως
και για τους κατοίκους του εξωτερικού που για εργασιακούς ή
άλλους λόγους αδυνατούν ή δυσκολεύονται να προσέλθουν στην
κάλπη ή για εκείνους που έστω απλά επιλέγουν να εκφράσουν
τα δηµοκρατικά τους δικαιώµατα µε αυτό τον τρόπο.

Αναµφίβολα λοιπόν πρόκειται για µία εκσυγχρονιστική τοµή για
τα εκλογικά µας ήθη, που δίχως να ανακαλύπτει τον τροχό, προ-
σαρµόζει τις διεθνείς καλές πρακτικές στις όποιες ανησυχίες
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µπορεί να εγείρει ένας τέτοιος νεωτερισµός στην πολιτική µας
κουλτούρα, υιοθετώντας το αυστηρότερο πλαίσιο σε σύγκριση
µε τα ισχύοντα σε άλλα κράτη. 

Πενήντα χρόνια λοιπόν µετά από την αποκατάσταση της δη-
µοκρατίας, η παράταξη της Νέας Δηµοκρατίας είναι αυτή που
υπογράφει και τη διεύρυνση και εµβάθυνση των δηµοκρατικών
θεσµών µε την καθιέρωση της επιστολικής ψήφου. Ποιους αφο-
ρά; Πρακτικά, σύµφωνα µε τις προβλέψεις του αρχικού σχεδίου
νόµου, κανένας κάτοικος του εσωτερικού ή του εξωτερικού δεν
αποκλείεται από τη ρύθµιση. Όποιος επιθυµεί, θα µπορεί σε ευ-
ρωεκλογές και εθνικά δηµοψηφίσµατα να ψηφίζει από το σπίτι
του, ακολουθώντας βέβαια τη σχετική διαδικασία, η οποία ολο-
κληρώνεται σε απλά βήµατα και συνοδεύεται από υψηλές εγγυή-
σεις. 

Η επιστολική ψήφος καθιστά την εκλογική διαδικασία πιο αντι-
προσωπευτική, ενώ υπηρετεί τις συνταγµατικές αρχές της αµε-
σότητας, της καθολικότητας και της µυστικότητας. Διευκολύνει
δε την πρόσβαση των ατόµων µε αναπηρία και των ηλικιωµένων.
Καταπολεµά την αποχή, εφαρµόζοντας αυξηµένες δικλείδες
ασφαλείας και διαφάνειας. 

Πίσω βέβαια στις δεκαετίες του ’90, του 2000 τα κόµµατα είχαν
βρει τη λύση των τσάρτερ, των λεωφορείων, των εισιτηρίων µε
τις καραβιές των µετακινούµενων τότε ψηφοφόρων. Τα πολιτικά
ήθη ήταν διαφορετικά εκείνες τις εποχές. Οι εκλογείς έβρισκαν
µία αφορµή να επισκεφθούν την ιδιαίτερη πατρίδα και κάπως έτσι
συνεχίστηκαν για χρόνια τα πράγµατα. Όµως οι εποχές έχουν
αλλάξει. Η αποχή έφτασε να θεωρείται το σηµαντικότερο µήνυµα
των εκλογών. 

Ανατρέχοντας κανείς στις εκλογικές διαδικασίες των τελευ-
ταίων ετών, κυρίως δε στις ευρωεκλογές, δεν θα βρει καµµία δια-
δικασία στην οποία η συµµετοχή να ήταν µεγαλύτερη του 60%.
Από την άλλη βέβαια οι νέες τεχνολογίες µηδένισαν τις αποστά-
σεις, ενώ τα σύγχρονα µέσα εξασφαλίζουν ταχύτητα και ασφά-
λεια στις επικοινωνίες και στις µεταφορές. 

Την ώρα λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που πολλές
χώρες σε όλο τον κόσµο και στην Ευρώπη έχουν υιοθετήσει την
επιστολική ψήφο, τι πρέπει να κάνουµε εµείς εδώ στην Ελλάδα;
Μα, φυσικά να διευκολύνουµε την πρόσβαση των εκλογέων στην
κάλπη. 

Και η σηµερινή Κυβέρνηση το έκανε και το κάνει σταθερά και
επίµονα, τόσο στην προηγούµενη κυβερνητική θητεία, όσο και
στην τρέχουσα. Και παρά τα τερτίπια και τα προσκόµµατα των
κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, ιδίως εκείνων που δήθεν κόπτο-
νται για τα δικαιώµατα των αποδήµων και για τη συµµετοχή τους
στις εκλογικές διαδικασίες, αλλά και για τη διεύρυνση της συµ-
µετοχής του εκλογικού Σώµατος στο εσωτερικό στις κάλπες –και
εδώ ξεχωρίζω βέβαια την υπεύθυνη στάση που τήρησε η Πλεύση
Ελευθερίας παρά την επιφύλαξη που διατύπωσε- κατάφερε η ση-
µερινή Κυβέρνηση να θεσπίσει την απροϋπόθετη άσκηση του δι-
καιώµατος των εκλογέων του εξωτερικού, ενώ φέρνει προς
ψήφιση και την επιστολική ψήφο. 

Και πράγµατι, αφού κατά την επεξεργασία του σχεδίου νόµου
στην επιτροπή διεφάνη η προοπτική αυξηµένης διακοµµατικής
αποδοχής, η επισπεύδουσα Υπουργός τόλµησε το αυτονόητο.
Τόλµησε τη διεύρυνση. Έφερε λοιπόν µια τροπολογία που επε-
κτείνει το δικαίωµα της επιστολικής ψήφου για τους κατοίκους
του εξωτερικού και στις εθνικές εκλογές, σε χρόνο µάλιστα που,
από λίγο ως πολύ, όλα τα κόµµατα του Κοινοβουλίου, µε την εξαί-
ρεση του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελλάδας, έχουν εκφρά-
σει τη σχετική συναίνεσή τους σε µία τέτοια ρύθµιση.

Και ενώ θα περίµενε κανείς αυτή η πρωτοβουλία να τύχει µε-
γάλης, ευρύτατης αποδοχής και ανταπόκρισης, τελικά προκά-
λεσε θαλασσοταραχή και περιδίνηση στα κόµµατα της Αντιπο-
λίτευσης. Τι µας είπαν; «Ενώ στην αρχή ήµασταν θετικοί, µετά
κάποιος έφερε µία ένσταση αντισυνταγµατικότητας και αποδε-
χθήκαµε, υπερψηφίσαµε την αντισυνταγµατικότητα, αλλά επειδή
η Υπουργός έφερε µία τροπολογία…

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Απόλυτα συµβατή µε το νοµο-
σχέδιο!

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):
…προκειµένου να ασκούν το δικαίωµά τους οι απόδηµοι και στις

εθνικές εκλογές µε την επιστολική διαδικασία, γι’ αυτό επιφυλασ-
σόµαστε» και τελικά οι του ΣΥΡΙΖΑ µας είπαν ήδη ότι δεν θα την
ψηφίσουν. 

Οποιαδήποτε βέβαια οµοιότητα µε τη viral δήλωση του αντι-
προέδρου του Εδεσσαϊκού δεν είναι καθόλου τυχαία, κυρίες και
κύριοι της Αντιπολίτευσης. Τα κόµµατα δηλαδή τα οποία επί της
αρχής θα υπερψήφιζαν το σχέδιο νόµου τελικά υπερψήφισαν την
ένσταση αντισυνταγµατικότητας, στάση που αυτοδίκαια κατα-
τάσσει αυτή τη συµπεριφορά τους στα κοινοβουλευτικά ανέκ-
δοτα. 

Από εκεί και πέρα βέβαια επικαλέστηκαν ένα σωρό απίθανες
αιτιάσεις για να εξηγήσουν και να δικαιολογήσουν τα αδικαιολό-
γητα. Έθεσαν µία σειρά από ψευτοδιλήµµατα του τύπου «τι θα
κάνει ο παππούς στο απόµακρο χωριό»; Μα, ο παππούς στο από-
µακρο χωριό που, ενδεχοµένως, δεν θα του είναι εύκολο να ακο-
λουθήσει τη διαδικασία, θα πάει στο σχολείο, κυρίες και κύριοι
της Ελληνικής Λύσης, να ψηφίσει. Επίσης, ο άνθρωπος του εξω-
τερικού θα βρει έναν γνωστό του, έναν συγγενή του, όπως κάνει
για µία σειρά από άλλες διαδικασίες και θα του δώσει πρόσβαση
στην ηλεκτρονική αναζήτηση του φακέλου και την αποστολή του. 

Για όνοµα του Θεού! Αν είναι δυνατόν να επικαλούµαστε τέ-
τοιου είδους προσκόµµατα και δυσκολίες, µπροστά στις δυσκο-
λίες που έχει ένας άνθρωπος να διανύσει µία απόσταση εκατο-
ντάδων χιλιοµέτρων ενδεχοµένως για να φτάσει σε ένα εκλογικό
κέντρο του εξωτερικού. Ακούσαµε και το ακόµα πιο προωθηµένο,
ότι κάποιος –λέει- µπορεί να τον επηρεάσει κατά την ψήφιση.

Εδώ µέσα, εδώ µέσα κανένας δεν ξέρει για το σταυρωµένο ψη-
φοδέλτιο που δίνει ο γιος στη γιαγιά για να πάει να ψηφίσει, ο
γιος στην µητέρα του για να πάει να ψηφίσει. Δεν το ξέρει κανέ-
νας εδώ, δεν το έχει ξαναδεί!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μπορεί να ρίξει άλλο µέσα!
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):

Όµως στο υπό συζήτηση -για να µην αδικήσουµε και τις άλλες
διατάξεις- σχέδιο νόµου υπάρχουν και άλλες σηµαντικές ρυθµί-
σεις. 

Θέλω να µείνω µόνο σε δύο. Πρώτα, στην εκκαθάριση των
εκλογικών καταλόγων, µια πολύ σηµαντική διαδικασία, που νο-
µίζω µε τις αναγκαίες προβλέψεις, εξασφαλίζει ότι µόνο εκείνοι
που κατά τα φαινόµενα, κατά τις ενδείξεις έχουν αποβιώσει -συ-
νηθέστερα κάτοικοι του εξωτερικού- και δεν έχουν διαγραφεί από
τους εκλογικούς καταλόγους, θα διαγραφούν µε έναν αυτόµατο
τρόπο, αλλά και αν υπάρξει οποιαδήποτε παραδροµή έχουν τη
δυνατότητα να αποκαταστήσουν αυτή τη διαγραφή και να συµ-
µετέχουν κανονικά στην εκλογική διαδικασία. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πότε θα γίνει αυτό; 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):

Καταληκτικά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συνέπεια λόγων
και έργων αποδεικνύεται εµπράκτως και όχι µε λόγια. Το ενδια-
φέρον για τους απόδηµους αποδεικνύεται µε πράξεις, µε την
ψήφο µας και εσείς δυστυχώς απέχετε συστηµατικά από αυτή
την προσπάθεια. 

Η απόφασή µας να κάνουµε κοινωνούς και να φέρουµε ακόµα
πιο κοντά στη χώρα και στην πολιτική ζωή τους ανθρώπους του
Ελληνισµού, του οικουµενικού ελληνισµού, είναι αταλάντευτη και
δεν θα σταµατήσει όσα νοµοσχέδια και αν χρειαστεί να φέρουµε
στο Κοινοβούλιο. 

Είναι για εµάς ένα θέµα τιµής. Είναι ένα νοµοσχέδιο που µεγα-
λώνει την Ελλάδα και φέρει την υπογραφή της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του Κυριάκου Μητσοτάκη, της Υπουργού Νίκης Κεραµέως
και του Θοδωρή του Λιβάνιου. Είµαστε υπερήφανοι που το ψη-
φίζουµε και σας καλούµε να πράξετε το ίδιο. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κι εγώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Κατρίνη.

Έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν είµαι πάρα πολλά χρόνια στη Βουλή,

αλλά πέραν των περιπτώσεων συγκυβερνήσεων που είχαν πολύ
µικρότερα κόµµατα µε Βουλευτές που -τέλος πάντων- ήταν και
καινούργιοι, δεν έχω ακούσει ποτέ τόσο χαµηλού επιπέδου το-
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ποθέτηση από µέλος της Κυβέρνησης. 
Είναι ανεπίτρεπτο. Είναι απαράδεκτο. Είναι απαράδεκτο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Κύριε Κατρίνη, δεν είναι ορθό

αυτό που λέτε.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Σας παρακαλώ!
Δεν ξέρω, παραδίδω τον κ. Κωνσταντινίδη και την οµιλία του

στην κρίση του Πρωθυπουργού και σε αυτούς που τον επέλεξαν.
Λυπάµαι πάρα πολύ για το ύφος και το περιεχόµενο των λόγων
µέλους της Κυβέρνησης που, στην προσπάθειά του να υπερα-
σπιστεί δεν ξέρω τι, µιλάει µε τέτοια φρασεολογία.

Και να σας πω και κάτι, κύριε συνάδελφε. Ούτε µε σταυρωµένο
ψηφοδέλτιο δεν ψηφίζεστε µετά από αυτά που λέτε. Να είστε σί-
γουρος γι’ αυτό.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Να ανακαλέσει.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσει ο κ.
Κωνσταντινίδης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, κι εγώ θα ήθελα τον
λόγο. Να απαντήσει ο Υπουργός και στους δύο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Δεν σας είδα, κύριε
Χήτα. Έχετε δύο λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θέλω είκοσι δευτερόλεπτα µόνο,
κύρια Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ Μακεδονίας Θράκης, έχουµε και ιδιαίτερη ευαι-
σθησία στη Θεσσαλονίκη, σας άκουσα και παραλίγο να µας πεί-
σετε µε αυτά που λέγατε. Είπατε κάτι πολύ ενδιαφέρον, για την
εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων. Μόλις το άκουσα αυτό
ενθουσιάστηκα. Το ζητάµε. Είναι ένα πάγιο αίτηµά µας να καθα-
ρίσουν οι εκλογικοί κατάλογοι. Και επειδή είστε και άσοι στο ψη-
φιακό κράτος της Νέας Δηµοκρατίας, η εκκαθάριση αυτή –λέτε-
ότι θα γίνει. Πότε θα γίνει; Εκλογές έχουµε στις 9 Ιουνίου. Η εκ-
καθάριση ψηφίζεται λίγο µετά τις 20 Ιανουαρίου για να γίνει τον
Νοέµβριο; Εκλογές έχουµε τον Ιούνιο. Συγγνώµη, θα κάνατε εκ-
καθάριση τον Νοέµβριο, ενώ θα έχουν µεσολαβήσει οι εκλογές
τον Ιούνιο; Αλήθεια τώρα;

Όπως τα περιγράψατε, η Νέα Δηµοκρατία αγαπάει τόσο πολύ
τους Έλληνες, τους οµογενείς, τους ντόπιους που µένουν εδώ
και σε όλο τον κόσµο, ενώ όλα τα υπόλοιπα κόµµατα δεν τους
αγαπάνε µάλλον. Αυτό περιγράφετε. Ξέρετε πόσα σχολεία έχουν
κλείσει στη Γερµανία, στο Μόναχο; Αυτή η αγάπη σας λοιπόν για
τους απόδηµους, πώς ακριβώς εκφράζεται; Πείτε µας λίγο, διευ-
κρινίστε µας γιατί έχω µια ερώτηση: Πότε θα γίνει η εκκαθάριση;
Πριν τον Ιούνιο που έχουµε εκλογές ή τον Νοέµβριο; Για να το
ακούσει ο κόσµος. Γιατί ωραία τα λέτε…

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Τι σχέση έχει;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Τι σχέση έχει;
Κυρία Πρόεδρε, έχω είκοσι δευτερόλεπτα ακόµα.
Ρωτάει ο συνάδελφος τι σχέση έχει. Καµµία σχέση. Έχουµε

έναν εκλογικό κατάλογο µε πεντακόσιες χιλιάδες άνω των εκατό
ετών. Έχουµε εκλογές σε τέσσερις-πέντε µήνες και θα κάνετε
την εκκαθάριση σε οκτώ µήνες. Τι σχέση να έχει; Εγώ θα σας πω
τι σχέση έχει; Θα κάνετε την εκκαθάριση µετά το πάρτι, µετά τις
εκλογές; Σοβαρά µιλάτε τώρα; Ελάτε τώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Κωνσταντινίδη,
έχετε τον λόγο.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Στον εκπρόσωπο της Ελληνικής Λύσης απαντώ ότι προφανώς
το προβλέπει το νοµοσχέδιο. Νοµίζω ότι θα ήταν εξαιρετικά δύ-
σκολο να εξελιχθεί µια τόσο σηµαντική διαδικασία, χωρίς να δί-
νονται τα χρονικά περιθώρια στις προξενικές αρχές και στους
ίδιους τους εκλογείς ενδεχοµένως να ξαναγραφτούν στους εκλο-
γικούς καταλόγους.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Έχουµε πέντε…
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ (Υφυπουργός Εσωτερικών):

Έχουµε τεσσερισήµισι περίπου µήνες στη διάθεσή µας. Καταλα-
βαίνετε γιατί επιλέχθηκε αυτή η λύση.

Τώρα, απαντώ στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ.
Προφανώς δεν καταλάβατε την οµιλία µου. Δεν πειράζει. Ακού-

στε την ξανά. Στην κρίση των πολιτών υποκείµεθα όλοι µας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ωραία.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Στέφανος Παραστατίδης, Βου-

λευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΠΑΡΑΣΤΑΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κόσµος τρέχει και συζητάµε

για την επιστολική ψήφο πολλά χρόνια µετά, ενώ πιθανότατα σε
κάποιες χώρες σε πέντε-έξι χρόνια ίσως θα αποτελεί παρελθόν.
Θα πει κανείς ότι ακολουθεί η ηλεκτρονική ψήφος, γιατί να µην
πιάσουµε ή να µην µπούµε στο επόµενο τρένο για να µην χά-
σουµε και αυτό το τρένο; Το ζητούµενο δεν είναι αυτό. Το ζητού-
µενο είτε αφορά στην επιστολική, είτε αφορά στην ηλεκτρονική
ψήφο είναι η άρση των εµποδίων, είναι το µέσο, είναι το εργαλείο
το οποίο δουλεύει σε µια δηµοκρατία και όσο πιο ποιοτική είναι
η δηµοκρατία, προφανώς τόσο το καλύτερο για την ίδια τη δη-
µοκρατία.

Πάµε λοιπόν να δούµε τις αρχές που διέπουν την ψηφοφορία
οι οποίες αυτές είναι οι σηµαντικές και σε αυτές θα πρέπει να επι-
κεντρωθούµε. Είναι η αρχή της καθολικής ψηφοφορίας, να ψη-
φίζουν όλοι. Είναι η αρχή της ισότητας της ψήφου, κάθε πολίτης
διαθέτει µία ψήφο. Είναι η αρχή της άµεσης ψηφοφορίας. Είναι
η αρχή της µυστικότητας της ψήφου. Με την αρχή αυτή εξασφα-
λίζεται ότι η εκλογική βούληση του εκλογέα δεν θα γίνει γνωστή
σε τρίτους. Είναι η αρχή της υποχρεωτικής ψηφοφορίας. Είναι η
αρχή της ταυτόχρονης διενέργειας των εκλογών σε ολόκληρη
την επικράτεια. Είναι η αρχή της αυτοπρόσωπης άσκησης του
εκλογικού δικαιώµατος.

Στην Ελληνική Δηµοκρατία είχαµε συµφωνήσει σε αυτά ως
απαράβατες αρχές. Το γεγονός ότι ψηφίζουν όλοι -καθολικότητα
δηλαδή- και κάθε πολίτης διαθέτει µία ψήφο υπηρετεί την ισό-
τητα. Η άµεση και υποχρεωτική ψηφοφορία υπηρετεί τη δηµο-
κρατία. Η µυστικότητα της ψήφου υπηρετεί την ελευθερία, την
ελεύθερη ατοµική επιλογή. Η ταυτόχρονη διενέργεια καταµέτρη-
σης και η αυτοπρόσωπη άσκηση υπηρετούν τη διαφάνεια, δη-
λαδή το αδιάβλητο της διαδικασίας. Όµως, οι απαράβατες αυτές
αρχές τροποποιήθηκαν ειδικά για τους Έλληνες του εξωτερικού
σε κάποιες περιπτώσεις. Η αρχή της ταυτόχρονης διενέργειας
των εκλογών, σύµφωνα µε το αναθεωρηµένο άρθρο 51 παράγρα-
φος 4, µπορεί να καµφθεί για εκλογείς που βρίσκονται στο εξω-
τερικό. Τηρείται βέβαια η αρχή της ταυτόχρονης καταµέτρησης,
όπως επίσης και η αρχή της αυτοπρόσωπης άσκησης του εκλο-
γικού δικαιώµατος, πάντα σύµφωνα µε το αναθεωρηµένο άρθρο
51 παράγραφος 4, το οποίο προβλέπει επιστολική ψήφο ή άλλο
πρόσφορο µέσο. 

Ποιο είναι εν προκειµένω το ζητούµενο; Να µπορούν οι Έλλη-
νες του εξωτερικού να συµµετέχουν ισότιµα. Προσοχή! Εδώ δεν
µιλάµε για το δικαίωµα ψήφου, διότι αυτό είναι απολύτως κατο-
χυρωµένο και ορθώς. Ο Έλληνας του εξωτερικού µπορεί να
πάρει το αεροπλάνο και να ασκήσει το δικαίωµά του καθώς είναι
εγγεγραµµένος στον εκλογικό κατάλογο. Εδώ µιλάµε για την
πρόσβαση στο δικαίωµα, την άρση εµποδίων, τη διευκόλυνση
άσκησης του δικαιώµατος.

Στο δηµόσιο debate περί προσβασιµότητας αυτό το οποίο συ-
ζητάµε είναι µια διαίρεση ανοιχτού-κλειστού. Την έχουµε ξαναπεί
και το καλοκαίρι. Εδώ η συντηρητική άποψη, η κλειστή µατιά προ-
σπαθεί να αποκλείσει τους Έλληνες του εξωτερικού µε το επιχεί-
ρηµα ότι δεν ζουν στην Ελλάδα και άρα δεν µπορούν να απο-
φασίζουν για την τύχη των πολιτών εντός της χώρας.

Εµείς λέµε και επιλέγουµε τη διατήρηση και την ενίσχυση
αυτών των θεσµών, όχι µόνο εξαιτίας της ιδιαιτερότητας του
brain drain, ούτε µόνο επειδή η ψήφος είναι µια σηµαντική µορφή
σύνδεσης, είναι µια πράξη ότι τους λογαριάζουµε και ότι δεν τους
ξεχνάµε, αλλά τους χρειαζόµαστε εξίσου, ίσως και περισσότερο,
όχι µόνο για την παρουσία τους, αλλά κυρίως για τις ιδέες τους.
Αυτό επιτάσσει η Ελλάδα των ανοιχτών οριζόντων.

Η συζήτηση, όµως, όπως φαίνεται, παίρνει προεκτάσεις, όχι
µόνο για τις ευρωεκλογές, αλλά, µε ανορθόδοξο τρόπο, και για
τις εθνικές εκλογές. Η άρση των όποιων εµποδίων στην άσκηση
δικαιώµατος ψήφου συνιστά ζητούµενο, ενισχύει τη συµµετοχή
και τη δηµοκρατία. Εµείς το πράξαµε άλλωστε µε την τροπολογία
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την οποία καταθέσαµε. Σε αυτό προσβλέπει η συζήτηση για την
επιστολική ή ακόµη και για την ηλεκτρονική ψήφο αργότερα και
κάθε προοδευτικός πολίτης δεν µπορεί παρά να είναι θετικός επί
της αρχής της άρσης εµποδίων.

Αρκεί όµως η όποια διευκόλυνση να µην θέτει σε στάθµιση
συµφωνηµένες απαράβατες αρχές, όπως η ισότητα ή η ελεύθερη
επιλογή. Και εδώ θέλω να κρούσω τον κώδωνα του κινδύνου και
θα το κάνω.

Ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ Νίκος Ανδρουλάκης είπε ότι θα µπο-
ρούσαν να είναι µια άσκηση οι ευρωεκλογές για να δούµε στην
εφαρµογή, στην πράξη πώς θα λειτουργήσουν τα πράγµατα. Και
έρχονται οι ευρωεκλογές και θα κριθούµε στις ευρωεκλογές και
όλα όσα λέµε εδώ βεβαίως καταγράφονται.

Αυτό που θέλω να τονίσω είναι ότι η µυστικότητα της ψήφου
αποτελεί βασική αρχή της ψηφοφορίας στις δηµοκρατίες. Και το
περίφηµο παραβάν είναι το πέπλο ελευθερίας, o ατοµικός δηµο-
κρατικός χώρος, ο οποίος διασφαλίζει στον πολίτη την ελεύθερη
και αβίαστη εκδήλωση της εκλογικής του βούλησης. Τον απαλ-
λάσσει από κάθε εξάρτηση, πίεση ή φόβο, από κάθε επίβλεψη. 

Τούτο συνεπάγεται πως µια βασική παράµετρος επί της διαδι-
κασίας είναι και η ποιότητα της δηµοκρατίας στη χώρα. Υπάρ-
χουν, λοιπόν, πλήρεις δηµοκρατίες µε πολιτικά, οικονοµικά και
κοινωνικά χειραφετηµένους πολίτες, όπου ο κίνδυνος για περιο-
ρισµό της ελεύθερης και αβίαστης εκλογικής τους βούλησης
είναι ισχνός. Όµως ο κίνδυνος αυτός µεγαλώνει στις ατελείς δη-
µοκρατίες µε αδύναµους θεσµούς, µε δυσκολία στη διάκριση των
εξουσιών, µε πελατειακές εξαρτήσεις. Και προφανώς αυτός ο
κίνδυνος γίνεται ακόµη µεγαλύτερος σε ηµιαυταρχικά καθε-
στώτα. 

Να φέρω παραδείγµατα. Στην Ελλάδα υπάρχουν ναι ή όχι σή-
µερα οικογένειες, στις οποίες ο ένας αποφασίζει για την ψήφο
της υπόλοιπης οικογένειας και µάλιστα, όπως είπαµε, µε ψηφο-
δέλτια σταυρωµένα; Υπάρχουν ναι ή όχι οικονοµικά ευάλωτοι συ-
µπολίτες µας, οι οποίοι γίνονται αντικείµενο συνδιαλλαγής; Για
να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Υπάρχουν σήµερα ναι ή
όχι πολίτες εξαρτώµενοι από κάθε είδους διευθετήσεις που τους
ζητείται το αντάλλαγµα της ψήφου; Και ο κατάλογος είναι µα-
κρύς. Για όλους αυτούς τους πολίτες που καταπιέζονται από έχο-
ντες θέση ισχύος για την επιλογή τους, το παραβάν αποτελεί το
άβατο της ελεύθερης επιλογής. Έτσι, όλοι ανεξαρτήτως οι Έλ-
ληνες, ψηφίζουν ελεύθερα στο τέλος. Και προσέξτε στο ζήτηµα
της άρσης εµποδίων -το οποίο θέτουµε και εµείς µε την τροπο-
λογία µας- υπάρχουν λύσεις τις οποίες θα µπορούσαµε να συζη-
τήσουµε και διευκολύνουν –επαναλαµβάνω- αίρουν τα εµπόδια.
Αυτό όµως αποτελεί έναν διάλογο, ο οποίος δεν γίνεται. 

Ας φέρουµε το παράδειγµα της Βρετανίας -και ολοκληρώνω
σε ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε- µιας βαθιά δηµοκρατικής χώρας
µε κοινοβουλευτική παράδοση στην επιστολική ψήφο. Παίρνουµε
ένα παράδειγµα. Οι Βρετανοί, οι Γερµανοί έχουν βαθιά παρά-
δοση. Το 2016 συντάχθηκε µια έκθεση για την ασφάλεια και τη
µυστικότητα της ψήφου στη Βρετανία. Στην έκθεση αυτή αναφέ-
ρεται για την επιστολική ψήφο ειδικά -µάλλον ως το πιο αδύνατο
σηµείο- ότι παρουσιάστηκαν -λέει- στοιχεία για την άσκηση πίε-
σης σε ευάλωτα µέλη ορισµένων κοινοτήτων, ιδίως γυναικών και
νέων, να ψηφίσουν σύµφωνα µε τη θέληση των γερόντων, ιδίως
σε κοινότητες Πακιστανών και Μπαγκλαντεσιανών. 

Υπήρξαν επίσης ανησυχίες ότι η επιρροή και ο εκφοβισµός
εντός των νοικοκυριών µπορεί να µην αναφέρονται. Τον Οκτώ-
βριο του 2023 εισήχθη στο βρετανικό κοινοβούλιο νοµοθεσία για
την αύξηση της ασφάλειας της επιστολικής ψήφου. Τι σηµαίνει
αυτό; Αυτό σηµαίνει ότι χρειάζεται ένας διαρκής διάλογος. Αν
υπάρχει κίνδυνος, αυτός δεν είναι ο ίδιος εντός και εκτός επικρά-
τειας. Προφανώς ναι. Αυτός όµως είναι και ο λόγος που χρει-
άζεται στάθµιση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας ότι έχουµε µία
Κυβέρνηση η οποία, δυστυχώς, τσαλαπατά κάθε ηµέρα την κοι-
νοβουλευτική δηµοκρατία, ακόµη και µε εκπρόθεσµη τροπολογία
στους κανόνες διεξαγωγής των εθνικών εκλογών, εκβιάζοντας κι
όχι χτίζοντας συναινέσεις, αίροντας κάθε εµπιστοσύνη, αποφεύ-
γοντας κάθε µορφή διαλόγου, απαξιώνοντας την ίδια τη λειτουρ-
γία της Βουλής. Ένας µεγάλος κοινωνιολόγος του 20ου αιώνα

έλεγε ότι η διαδικασία είναι αυτή η οποία παράγει νοµιµοποίηση. 
Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η τροπολογία η οποία κα-

τατέθηκε µας προσβάλλει. Προσβάλλει το Κοινοβούλιο, προ-
σβάλλει την παράταξή σας, δεν τιµά τη δηµοκρατία. Είναι ζητού-
µενο να πάρετε πίσω αυτή την τροπολογία, είναι ζητούµενο για
µια καλύτερη δηµοκρατία. 

Εµείς έχουµε όλη την καλή διάθεση να συναινέσουµε, να συµ-
φωνήσουµε, να στηρίξουµε επιλογές, οι οποίες υπηρετούν το
εθνικό συµφέρον όχι µε αυτό τον τρόπο, όχι µε αυτές τις λογικές.
Αυτά µας πηγαίνουν στο βαθύ παρελθόν. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Καππάτος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή νο-

µοθετική πρόταση, την οποία συζητάµε, πηγάζει από τη σταθερή
πεποίθησή µας ότι οι διαδικασίες εκλογικής συµµετοχής και εκ-
προσώπησης αποτελούν το θεµέλιο της δηµοκρατίας µας. Έτσι
πενήντα χρόνια µετά την αποκατάσταση της δηµοκρατίας και σε
εναρµόνιση µε τις βέλτιστες διεθνείς πρακτικές, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας προχωρά σε ένα µέτρο, το οποίο ενισχύει
τη συµµετοχή στις εκλογές, βαθαίνει τη δηµοκρατία και διασφα-
λίζει την αξιοπιστία και τη διαφάνεια των εκλογικών διαδικασιών. 

Με αυτό το πνεύµα, το παρόν νοµοσχέδιο προβλέπει µια σειρά
από µέτρα που στοχεύουν στην ενίσχυση της συµµετοχής των
πολιτών στην εκλογική διαδικασία, τη διευκόλυνση της ψήφου,
καθώς και την αποτελεσµατική εκκαθάριση των εκλογικών κατα-
λόγων. 

Ενώπιόν µας έχουµε την ευκαιρία να διαµορφώσουµε ένα σύγ-
χρονο εκλογικό πλαίσιο που θα ενισχύσει την εµπιστοσύνη των
πολιτών στον δηµοκρατικό µας θεσµό. Στοχεύουµε σε µια διαδι-
κασία που θα είναι δίκαιη, διαφανής και προσβάσιµη σε όλους.
Σαφώς η επιστολική ψήφος, ενώ αναµένεται να αυξήσει τη συµ-
µετοχή, δεν επιλύει εξολοκλήρου το θέµα της αποχής, αλλά απο-
τελεί ένα ακόµη θεσµικό εργαλείο που τίθεται στη διάθεση των
πολιτών. 

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου κινείται σε τέσσερις άξονες. Ο
πρώτος άξονας αφορά τον εκσυγχρονισµό της διαδικασίας µε
την οποία εκλέγονται οι Ευρωβουλευτές. Στο πλαίσιο αυτού του
εκσυγχρονισµού οι δηλώσεις υποψηφιοτήτων θα πραγµατοποι-
ούνται µέσω ηλεκτρονικής πλατφόρµας. Επιπλέον, επανέρχεται
το κώλυµα που υπάρχει για την υποψηφιότητα στις ευρωεκλογές,
ήδη εκλεγµένων Βουλευτών της Βουλής των Ελλήνων. Γίνεται
υποχρεωτική η πληρότητα των συνδυασµών για την ανακήρυξη
τους, µε είκοσι έναν τουλάχιστον υποψηφίους και µε 40% τουλά-
χιστον εκπροσώπηση από κάθε φύλλο και ενοποιούνται τα παρά-
βολα συνδυασµών και υποψηφίων σε ένα ενιαίο παράβολο ύψους
20.000 ευρώ, το οποίο θα επιστρέφεται στον συνδυασµό, εφόσον
συγκεντρώσει τουλάχιστον 1,5% στις εκλογές, σε αντίθεση µε το
3% που ίσχυε έως τώρα. 

Ο δεύτερος άξονας του νοµοσχεδίου αποτελεί και το βασικό
του πυλώνα, αφού εισάγει τη δυνατότητα επιστολικής ψήφου για
τις ευρωεκλογές, τα εθνικά δηµοψηφίσµατα, αλλά και τις εθνικές
εκλογές, σύµφωνα µε την τροπολογία που κατατέθηκε, εισάγο-
ντας σαφώς και τις απαραίτητες δικλείδες ασφαλείας. 

Έγινε πολύς λόγος περί αιφνιδιασµού, όταν στην πραγµατικό-
τητα, αφού προϋπήρξε εκτενής διαβούλευση για την επιστολική
ψήφο, για τα τεχνικά ζητήµατα και το αδιάβλητο της διαδικασίας,
φτάνουµε στο σηµείο που όταν πιστεύεις στην επιστολική ψήφο
την πιστεύεις συνολικά. Εποµένως η ένταξη στο πλαίσιο αυτό και
των εθνικών εκλογών δεν κάνει τη διαφορά, αλλά φέρνει τα ίδια
θετικά αποτελέσµατα προς όλους. 

Το ζήτηµα δεν είναι κοµµατικό και δεν διακρίνει τους ψηφοφό-
ρους βάσει της ιδεολογίας τους. Αυτό που κάνει, είναι να δίνει
τη δυνατότητα στους απανταχού Έλληνες της διασποράς να ψη-
φίζουν από τον τόπο της κατοικίας τους, τηρώντας παράλληλα
τις βασικές συνταγµατικές αρχές της αµεσότητας, καθολικότη-
τας και µυστικότητας της ψήφου. 

Όµως, δεν σταµατά εκεί, αφού αποτελεί ένα καθ’ όλα συµπε-
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ριληπτικό νοµοσχέδιο, το οποίο θα δίνει τη δυνατότητα άσκησης
του εκλογικού δικαιώµατος και σε άτοµα µε αναπηρία, ηλικιωµέ-
νους, αλλά και φοιτητές ή εποχιακά εργαζόµενους που βρίσκο-
νται µακριά από τον τόπο κατοικίας τους µε µεγαλύτερη ευκολία. 

Για την ασφάλεια και το απαραβίαστο των διαδικασιών, γίνεται
χρήση των σύγχρονων τεχνολογιών αλλά και αυστηρών όρων
που θα πλαισιώνουν την εκλογική διαδικασία. 

Αναµφίβολα οι παραπάνω παράµετροι θα λειτουργήσουν ενι-
σχυτικά ως προς την αύξηση της συµµετοχής και την καταπολέ-
µηση της αποχής στις επικείµενες ευρωεκλογές, αποχή όµως, η
οποία πολλές φορές δεν είναι αντιπροσωπευτική, καθώς απέχει
παρασάγγας από την πραγµατικότητα. Ο λόγος είναι φυσικά η
µη ορθή εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων, πρόβληµα που
έρχεται το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο να αντιµετωπίσει µε τον
τρίτο άξονά του. 

Συγκεκριµένα παρατηρείται ένας κατά πολύ αυξηµένος αριθ-
µός εγγεγραµµένων στους εκλογικούς καταλόγους σε σύγκριση
µε τον αριθµό των Ελλήνων πολιτών που κατοικούν στη χώρα.
Για τον λόγο αυτό, µέσω µιας πρωτοποριακής διαδικασίας, η
οποία θεσπίζεται, θα διαγράφονται αρχικά µε χρήση των διαθέ-
σιµων µητρώων του δηµοσίου, άτοµα τα οποία απεβίωσαν αλλά
ο θάνατός τους δεν έχει δηλωθεί στις αρµόδιες αρχές, λόγω δια-
φόρων παραγόντων όπως η µετανάστευσή τους στο εξωτερικό. 

Βασικά κριτήρια της διαδικασίας αυτής θα αποτελέσουν η ηλι-
κία, σε συνδυασµό µε την έλλειψη υποβολής φορολογικής δήλω-
σης, έλλειψη διαβατηρίου εν ισχύ και τη µη καταβολή σύνταξης.
Έτσι θα δοθεί η δυνατότητα στο εξής να υφίσταται µια εγκυρό-
τερη µέτρηση της αποχής από τις εκλογικές διαδικασίες.

Τέλος, το νοµοσχέδιο στον τέταρτο άξονά του έρχεται να ενι-
σχύσει την προσβασιµότητα προς όλους, µε διευκόλυνση τόσο
της ίδιας της άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος των ατόµων
µε αναπηρία όσο και της ευκολότερης συµµετοχής τους στον
προεκλογικό διάλογο, που παίζει καίριο ρόλο στη συµπερίληψη
των απόψεών τους και τη διαµόρφωση της ψήφου. 

Προβλέπεται λοιπόν η πρόσληψη δεύτερου γραµµατέα από
αντιπροσώπους της δικαστικής αρχής, που είναι άτοµα µε ανα-
πηρία. Δηµιουργείται επιπλέον µητρώο προσβάσιµων χώρων στο
ΥΠΕΣ, προκειµένου να γίνει χρήση τους ως εκλογικών τµηµάτων,
και όλα τα προεκλογικά µηνύµατα και οι συνεντεύξεις των πολι-
τικών αρχηγών που µεταδίδονται σε σταθµούς πανελλαδικής εµ-
βέλειας οφείλουν πλέον υποχρεωτικά να συνοδεύονται είτε από
υποτιτλισµό είτε από διερµηνεία νοηµατικής γλώσσας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ένα ακόµη νοµοσχέδιο
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον
Κυριάκο Μητσοτάκη, το οποίο έρχεται να ενισχύσει τη συµµετοχή
στις εκλογικές διαδικασίες, όπως ήδη συνέβη µε τον ν.5044/2023
για την άρση όλων των περιορισµών στην άσκηση του εκλογικού
δικαιώµατος Ελλήνων πολιτών από το εξωτερικό. Είναι άλλη µια
έµπρακτη απόδειξη ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν φοβάται την πο-
λυφωνία, αλλά αντιθέτως την επιδιώκει, ότι αποτελούµε µια Κυ-
βέρνηση που δεν φοβάται ούτε πολεµά τη δηµοκρατία, όπως
ισχυρίζονται ορισµένοι, αλλά αντιθέτως την ενισχύει.

Και µια πρόκληση σε όσους θέλουν να καταψηφίσουν το υπό
συζήτηση νοµοσχέδιο, να απολογηθούν απέναντι στους πολίτες,
που µε την πράξη τους αυτή επιδιώκουν να αποκλείσουν τη δη-
µοκρατική τους έκφραση στην κάλπη. 

Αξίζουν συγχαρητήρια στην Υπουργό Εσωτερικών κ. Νίκη Κε-
ραµέως, σε όλη την ηγεσία του Υπουργείου αλλά και σε όσους
εργάστηκαν, ώστε να έχουµε σήµερα µπροστά µας ένα νοµοθε-
τικό πλαίσιο το οποίο θα ενισχύσει τη συµµετοχή των πολιτών
στις εκλογικές διαδικασίες, θα ενισχύσει την εκπροσώπηση των
πολιτών µε αναπηρία, θα αντιµετωπίσει την αποχή στις εκλογές
και θα εµβαθύνει τον ίδιο τον θεσµό της δηµοκρατίας. 

Σας καλώ λοιπόν, αγαπητοί συνάδελφοι, να υποστηρίξετε µε
την ψήφο σας αυτή την πρωτοβουλία για να δηµιουργήσουµε ένα
καλύτερο και πιο συµµετοχικό πολιτικό µέλλον για όλους και να
νιώσουν οι Έλληνες σε κάθε γωνιά της γης µια ακόµα βαθύτερη
σύνδεση µε την πατρίδα τους, η οποία τους ακούει και υπολογίζει
έµπρακτα τις σκέψεις, τις αγωνίες και τις επιθυµίες τους. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Λαµπρούλης, Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Από την πρώτη στιγµή ξεκάθαρα τονίσαµε ως κόµµα πως το
συγκεκριµένο µέτρο που προωθεί η Κυβέρνηση δεν διασφαλίζει
τη µυστικότητα και αµεσότητα της ψήφου, ενώ δηµιουργεί µεγά-
λες αµφιβολίες για το αδιάβλητο των εκλογών. Ο κοινός νους
υποδεικνύει πως τίποτα άλλο, εκτός της αυτοπρόσωπης παρου-
σίας των ψηφοφόρων στα εκλογικά τµήµατα που διαθέτουν εφο-
ρευτικές επιτροπές, σφραγισµένες κάλπες, παραβάν, δικαστι-
κούς και εκλογικούς αντιπροσώπους, δεν µπορεί να διασφαλίσει
ότι ο κάθε ψηφοφόρος θα είναι, τουλάχιστον τη στιγµή της ψη-
φοφορίας, µόνος του και απαλλαγµένος από άµεσες πιέσεις και
εκβιασµούς, που ούτως ή άλλως υφίσταται στο πλαίσιο του ση-
µερινού συστήµατος. Τα παραδείγµατα είναι γνωστά σε όλους
και πάµπολλα. 

Αντίστοιχα, η διεθνής πείρα που επικαλείστε βρίθει από περι-
στατικά παρατυπιών, µε απώλειες ψηφοδελτίων, χειραγώγηση
επιστολικών ψήφων, κλοπές ψηφοδελτίων, καµένα ψηφοδέλτια
και άλλα, τα οποία αναδείχθηκαν και ειπώθηκαν και στην επιτρο-
πή αλλά και στη µέχρι τώρα συζήτηση από τους Βουλευτές της
Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας. 

Και στο κάτω-κάτω, αν ο καηµός σας είναι η διευκόλυνση των
ψηφοφόρων όπως λέτε, ώστε και η αποχή να µειωθεί –παρ’ όλο
που όλα τα στοιχεία δείχνουν ότι η επιστολική ψήφος δεν αυξάνει
τη συµµετοχή στις εκλογές- γιατί δεν κάνατε δεκτές τις προτά-
σεις µέσω τροπολογιών που κατέθεσε το ΚΚΕ για τις εκλογές
τόσο του 2019 όσο και τις διπλές εκλογές του 2023, ώστε να ψη-
φίσουν και οι εποχικοί εργαζόµενοι στους τόπους εργασίας µέσω
ειδικών εκλογικών καταλόγων, όπως και το να αυξηθούν αντί-
στοιχα τα εκλογικά τµήµατα στο εξωτερικό για τους απόδηµους
που έχουν δικαίωµα ψήφου;

Αλήθεια, η διευκόλυνση που επικαλείστε στην άσκηση του
εκλογικού δικαιώµατος ή η επίκληση περί εµβάθυνσης της δηµο-
κρατίας ή της ισότητας στα δικαιώµατα, που διατυµπανίζετε, θα
αφορά ένα τµήµα εκλογέων του εξωτερικού, που όµως δεν έχουν
καµµία ουσιαστική σχέση µε τη χώρα και πολύ περισσότερο δεν
έχουν καµµία συνέπεια από τις αντιλαϊκές πολιτικές όλων των κυ-
βερνήσεων. Όµως θα ασκούν επιρροή στην τελική διαµόρφωση
του εκλογικού αποτελέσµατος. Ναι ή όχι; Εµείς λέµε ναι. 

Όµως ποιος είναι ο πραγµατικός σας στόχος; Στόχος σας λοι-
πόν, µέσα και από την εκλογική διαδικασία της επιστολικής
ψήφου, είναι να αποσπάται πιο αποτελεσµατικά η συναίνεση του
λαού στη σφαγή, στο τσάκισµα των δικαιωµάτων του, να νοµιµο-
ποιούνται τα αντιλαϊκά, αντιδραστικά µέτρα, όπως για παράδει-
γµα η περαιτέρω εµπλοκή της χώρας στους ιµπεριαλιστικούς
πολεµικούς σχεδιασµούς, µε την Ελλάδα να µετατρέπεται σε ση-
µαιοφόρο του ΝΑΤΟ, τα παζάρια για τα κυριαρχικά δικαιώµατα
της πατρίδας µας, την υλοποίηση των πράσινων επιχειρηµατικών
σχεδίων, τις αντιλαϊκές αναδιαρθρώσεις στην υγεία, την παιδεία,
την πρόνοια, το περαιτέρω σµπαράλιασµα των εργασιακών σχέ-
σεων, των ασφαλιστικών δικαιωµάτων κ.λπ.. Ο κατάλογος είναι
µακρύς. 

Την ίδια ώρα όµως ο λαός µας στενάζει από την ακρίβεια, την
ενεργειακή φτώχεια, που εξανεµίζουν το λαϊκό εισόδηµα. Και σε
αυτούς τους παραπάνω στρατηγικούς σχεδιασµούς συµφωνούν
τα άλλα δύο µεγάλα κόµµατα, ΣΥΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ, αλλά και τα
άλλα κόµµατα, τα «µικρότερα» -σε εισαγωγικά η λέξη, µην παρε-
ξηγηθούµε- και τα άλλα κόµµατα λοιπόν που ασκούν κριτική σε
επιµέρους ζητήµατα. 

Ακριβώς αυτή την πολιτική, που διαχρονικά υλοποιείτε όλοι
σας από κυβερνητικές θέσεις, Νέα Δηµοκρατία, ΣΥΡΙΖΑ, ΠΑΣΟΚ,
πληρώνει συνολικά ο λαός, µε τους βιοπαλαιστές αγρότες και
κτηνοτρόφους για παράδειγµα να παλεύουν να µείνουν στα χω-
ράφια τους, να µπορούν να ζουν µε αξιοπρέπεια από τη δουλειά
τους, να µπορούν να παραµείνουν στα χωριά τους. 

Να γιατί τούτες τις µέρες κλιµακώνουν τον δίκαιο αγώνα τους,
δίνουν απάντηση στην αδιαλλαξία της Κυβέρνησης, που αρνείται
να ικανοποιήσει τα δίκαια αιτήµατά τους, καταγγέλλουν και κα-
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ταδικάζουν τις συκοφαντικές επιθέσεις της Κυβέρνησης εναντίον
τους και βγαίνουν στους δρόµους διεκδικώντας την ίδια τους την
επιβίωση. 

Αλήθεια, τι κάνετε για να στηριχθεί το εισόδηµά τους, που συρ-
ρικνώνεται εξαιτίας των πολιτικών σας, όπως και όλων των προ-
ηγούµενων κυβερνήσεων; Υπηρετείτε µε ευλάβεια τα συµφέρο-
ντα των λίγων επιχειρηµατικών οµίλων. Υλοποιείτε τις κατευθύν-
σεις της ΚΑΠ της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µε αποτέλεσµα την εκτό-
ξευση στα ύψη του κόστους παραγωγής, το να µην αποζηµιώ-
νονται εξ ολοκλήρου για τις καταστροφές της παραγωγής, που
µένει απροστάτευτη, ενώ η διαχρονική εγκληµατική σας πολιτική
οδήγησε χιλιάδες αγρότες στη Θεσσαλία σε ακόµα πιο δεινή
θέση, µε ολέθριες συνέπειες µετά και τις γνωστές πληµµύρες
στη Θεσσαλία. 

Απέναντι λοιπόν σε αυτή την κατάσταση οι βιοπαλαιστές αγρό-
τες, όχι µόνο ανησυχούν, αλλά βλέπουν µε αβεβαιότητα το µέλ-
λον τους για το αν θα µείνουν στη γη τους, αν θα συνεχίσουν να
καλλιεργούν, αν θα µείνουν στα χωριά τους ή θα τα εγκαταλεί-
ψουν. Γι’ αυτό λοιπόν βγαίνουν στους δρόµους, στα µπλόκα, για
να µην εξαναγκαστούν να γίνουν µετανάστες, είτε στο εσωτερικό
της χώρας είτε στο εξωτερικό. 

Και έρχεστε λοιπόν τώρα και εµφανίζεστε ως υπερασπιστές
µάλιστα, µέσω του νοµοσχεδίου, των δικαιωµάτων και της πολι-
τικής ισότητας. Μιλάτε ποιοι; Εσείς λοιπόν, για ισότητα και εµβά-
θυνση της δηµοκρατίας, και την ίδια ώρα, αύριο, στα µπλόκα των
αγροτών, τις επόµενες µέρες -µε βάση βέβαια και την πείρα που
έχουµε από όλο το προηγούµενο διάστηµα σε αντίστοιχες κινη-
τοποιήσεις αγροτικές και όχι µόνο, αλλά κινητοποιήσεις των
αγροτών- τα µατ, οι δυνάµεις καταστολής, προφανώς θα είναι
εκεί. Έχουν ραντεβού µε τους αγρότες. 

Όµως και η συµµετοχή στον αγώνα και τις διεκδικήσεις είναι
κι αυτό µια πολιτική στάση και δικαίωµα, που εσείς το στερείτε,
γιατί δεν θέλετε και τον αγρότη που αγωνίζεται ενάντια στην πο-
λιτική σας, αλλά τον θέλετε κουκί, που µε ένα κλικ στο κινητό ή
µε µία επιστολή να του υποδεικνύετε τι θα βάζει µέσα στον φά-
κελο για να τον αποστείλει στο πλαίσιο της εκλογικής διαδικα-
σίας.

Όλα αυτά δεν αποτελούν τίποτα άλλο παρά υποκρισία, κοροϊ-
δία και εµπαιγµό. Αυτοί, λοιπόν, είστε και γι’ αυτό τον λόγο το
ΚΚΕ καταψηφίζει το νοµοσχέδιο, έχοντας -επαναλαµβάνω- ζητή-
σει εξαρχής την απόσυρσή του- την οποία θα ζητούµε µέχρι και
το τέλος της αυριανής συνεδρίασης.

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ακριβής και στον

χρόνο. Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Καββαδάς, Βουλευτής της Νέας

Δηµοκρατίας.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση

έχει ως στόχο να διευκολύνει την άσκηση του δικαιώµατος
ψήφου για όλους τους Έλληνες πολίτες. Το απέδειξε µε το προ-
ηγούµενο νοµοσχέδιο µε το οποίο άρθηκαν οι νοµικοί περιορι-
σµοί για την ψήφο των αποδήµων. Το απέδειξε µε µια σειρά
νοµοθετικών πρωτοβουλιών από το 2019. Το αποδεικνύει και µε
το νοµοσχέδιο που συζητούµε σήµερα. 

Η επιστολική ψήφος έχει θεσµοθετηθεί στις περισσότερες
χώρες της Ευρώπης, οι οποίες διευκολύνουν τους απόδηµους
πολίτες τους να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα. Στην Ισπα-
νία, για παράδειγµα, η επιστολική ψήφος για τους Ισπανούς που
διαµένουν στο εξωτερικό έχει συµπεριληφθεί πλέον και στο σύ-
νταγµα της χώρας, ενώ προηγουµένως είχε δώσει το δικαίωµα
στους πολίτες της που βρίσκονται στο εξωτερικό να ψηφίσουν
στις κατά τόπους διπλωµατικές αρχές. Στην Ελλάδα, για πολλά
χρόνια, ιδεοληψίες και αγκυλώσεις δεν επέτρεψαν στους Έλλη-
νες του εξωτερικού να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα. Με
λύπη µου διαπιστώνω ότι αυτές οι αγκυλώσεις και ιδεοληψίες σε
συνδυασµό πλέον µε τις µικροκοµµατικές σκοπιµότητες έρχονται
και πάλι στο προσκήνιο. 

Κάθε λογικός άνθρωπος απορεί, για ποιον λόγο, ενώ υπάρχει
συµφωνία για την επιστολική ψήφο στις ευρωεκλογές, να µην
υπάρχει επέκταση της επιστολικής ψήφου για τους Έλληνες στο

εξωτερικό και στις εθνικές εκλογές; Με ποια λογική κάποιοι είπαν
αρχικά «ναι» στην επιστολική ψήφο για τις ευρωεκλογές και τώρα
λένε «όχι» για την επέκτασή της σε εθνικές εκλογές; Έχει διαφο-
ρετικό βάρος η ψήφος των πολιτών σε κάθε εκλογή; Έχουµε να
κάνουµε µήπως µε εκλογές πολλών ταχυτήτων, στις οποίες προ-
σαρµόζεται ανάλογα και το δικαίωµα του εκλέγειν; 

Άκουσα κάποιους να χρησιµοποιούν τη λέξη «πραξικόπηµα»
αναφερόµενοι στην τροπολογία που έφερε η Κυβέρνηση. Αυτά,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ανιστόρητα πράγµατα, είναι
προφάσεις εν αµαρτίαις. Η συγκεκριµένη λέξη συνδέεται µε τον
περιορισµό δηµοκρατικών ελευθεριών. Αντίθετα, η τροπολογία
που έφερε η Κυβέρνηση διασφαλίζει και διευκολύνει την άσκηση
ενός δηµοκρατικού δικαιώµατος για όλους τους Έλληνες και αξί-
ζουν συγχαρητήρια και στην Υπουργό Εσωτερικών κ. Νίκη Κερα-
µέως και στον Υφυπουργό κ. Θοδωρή Λιβάνιο για αυτή την πρω-
τοβουλία. Είναι µέτρο ενίσχυσης της δηµοκρατίας, όχι περιορι-
σµού της. 

Η θεσµική παρέµβαση που επιχειρεί η Κυβέρνηση για την πα-
ροχή δικαιώµατος ψήφου στους Έλληνες του εξωτερικού µε επι-
στολική ψήφο έχει δηµοκρατική, ηθική, εθνική και πατριωτική
διάσταση. Η πατρίδα µας δεν µπορεί να συνεχίσει να στερεί από
τους Έλληνες της διασποράς το ύψιστο δηµοκρατικό τους δι-
καίωµα. Και, βέβαια, η Κυβέρνηση αυτή, η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας έχει αποδείξει ότι τολµά, τηρεί τον λόγο της, είναι
συνεπής στις αρχές και τις διακηρύξεις της. 

Η θεσµοθέτηση της επιστολικής ψήφου, έτσι όπως αποτυπώ-
νεται στο νοµοσχέδιο, αφορά όλους τους Έλληνες πολίτες, είτε
βρίσκονται στο εσωτερικό είτε στο εξωτερικό, είναι εγγεγραµµέ-
νοι στους εκλογικούς καταλόγους και επιθυµούν να ασκήσουν το
εκλογικό τους δικαίωµα στις ευρωεκλογές µε επιστολική ψήφο.
Και θέλω να τονίσω ότι, όπως και στον ν.5044/2023, η δυνατότητα
ψήφου δίνεται σε ανθρώπους που έχουν ήδη εκλογικά δικαιώ-
µατα, το εκλογικό σώµα δεν αλλάζει. Αντιθέτως, διευκολύνονται
οι πολίτες να ψηφίσουν και η αλλαγή αυτή, πέρα από τη δηµο-
κρατία, ενισχύει και τη συµµετοχή, αφού αποτελεί µία λύση απέ-
ναντι στην αποχή. 

Και, βέβαια, κάποιοι προσπερνούν µε χαρακτηριστική ευκολία
άλλες σηµαντικές και θετικές διατάξεις αυτού του νοµοσχεδίου,
όπως η εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων, αλλά και τα εκλο-
γικά κέντρα που θα εγγυώνται την προσβασιµότητα των ατόµων
µε αναπηρία, προκειµένου να ψηφίσουν µε φυσική παρουσία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως ανέφερα στην εισαγωγή
µου, αυτή η Κυβέρνηση άνοιξε αποφασιστικά από το 2019 το ζή-
τηµα της ψήφου των Ελλήνων του εξωτερικού. Επεδίωξε και επι-
διώκει τη µέγιστη δυνατή συναίνεση και το απέδειξε τόσο στη
διαβούλευση όσο και στη συζήτηση στην επιτροπή, αφού υιοθέ-
τησε προτάσεις της Αντιπολίτευσης και προχώρησε σε νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις για την επιστολική ψήφο, προκειµένου να µην
υπάρχει καµµία σκιά ή υπόνοια. Αναφέροµαι χαρακτηριστικά
στην πρόβλεψη ότι η εξουσιοδότηση τρίτου προσώπου για απο-
στολή του φακέλου επιστροφής θα γίνεται αποκλειστικά και µόνο
σε περίπτωση αδυναµίας του εκλογέα να αποστείλει ο ίδιος τον
φάκελο, κάτι που αποτελούσε πρόταση του ΠΑΣΟΚ. Επίσης, ανα-
φέροµαι και στην πρόβλεψη ότι τα ψηφοδέλτια των µελών των
εφορευτικών επιτροπών διαλογής της επιστολικής ψήφου θα
είναι όµοια µε τα ψηφοδέλτια της επιστολικής ψήφου, προκειµέ-
νου να διασφαλίζεται απόλυτα η µυστικότητα της ψηφοφορίας,
κάτι που αποτελούσε πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ. Με αυτές τις βελτιώ-
σεις επιτεύχθηκε η συναίνεση για την επιστολική ψήφο στις ευ-
ρωεκλογές. 

Ήταν, εποµένως, φυσικό να γίνει το επόµενο βήµα µε την τρο-
πολογία µε την οποία επεκτείνεται η δυνατότητα άσκησης του
εκλογικού δικαιώµατος µε επιστολική ψήφο και στις εθνικές εκλο-
γές για τους Έλληνες του εξωτερικού. Μένει να δούµε αν το
κλίµα συναίνεσης από την πλευρά των δύο κοµµάτων της Αντι-
πολίτευσης ήταν προσχηµατικό. Μένει να δούµε αν η Αντιπολί-
τευση φοβάται την ψήφο της οµογένειας ή αν συµµερίζεται τη
δική µας πεποίθηση ότι ο απόδηµος ελληνισµός είναι µεγάλη δύ-
ναµη για το έθνος µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το δικαίωµα της ψήφου για τον
απανταχού Ελληνισµό είναι ζήτηµα ισότητας και ισοπολιτείας. Τα
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εκατοµµύρια των συµπολιτών µας που αναγκάστηκαν να αφή-
σουν πίσω την πατρίδα συνήθως σε δεινές περιόδους αποτελούν
αναπόσπαστο κοµµάτι του ελληνικού έθνους. Έχουν δεσµούς µε
την πατρίδα. Διατηρούν τις επαφές και το ενδιαφέρον τους για
τα δρώµενα στη χώρα. Πολλοί έχουν οικογένειες ή και περιουσία.
Κυρίως, όµως, κουβαλούν πάντα µέσα τους την Ελλάδα. 

Έχω συγγενείς στην Αυστραλία, στον Καναδά και τις Ηνωµέ-
νες Πολιτείες Αµερικής, µε τους οποίους χρόνια συζητάµε το
πόσο θέλουν να ψηφίσουν και δεν µπορούν. Ξέρετε πλέον για την
επιστολική ψήφο; Λένε «µπράβο που το ελληνικό κράτος µάς
δίνει επιτέλους έναν εύκολο τρόπο να συµµετέχουµε στις εκλο-
γές». Είναι η πρώτη φορά που αισθάνονται ότι το ελληνικό κρά-
τος τηρεί τη θεσµική και πολιτειακή υποχρέωση που έχει απέ-
ναντί τους, δίνοντας τη δυνατότητα στους απόδηµους που έχουν
εκλογικά δικαιώµατα να εξασκήσουν το δικαίωµα ψήφου.

Καλώ, λοιπόν, τους συναδέλφους να ξεπεράσουν τα κοµµατικά
στεγανά. Να συνεχίσουµε τον κοινοβουλευτικό διάλογο και να
συµφωνήσουµε ότι έχουµε χρέος ως αντιπρόσωποι του έθνους
να στηρίξουµε αυτή την προσπάθεια και την αναγκαία τοµή, που
µεγαλώνει και την Ελλάδα και τη δηµοκρατία µας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Φίλιππος Φόρτωµας, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζη-

τούµε ένα νοµοσχέδιο, θα έλεγα µεγάλης σηµασίας και καθαρά
ιστορικής. Έχει γίνει πολύς λόγος και σε διάρκεια και στην επι-
τροπή για το γεγονός ότι η µεταρρύθµιση αυτή θα συµβάλει στη
µείωση της αποχής. Άλλωστε, αυτό προτείνει και το Ευρωπαϊκό
Συµβούλιο µε την 2018/994 απόφασή του. Επικαλείται, λοιπόν,
την επιστολική ψήφο ως µέσο, προκειµένου να ενθαρρύνει την
απλή συµµετοχή ψηφοφόρων στις εκλογές για το Κοινοβούλιο,
και προφανώς και όλες τις δυνατότητες τις οποίες παρέχει η τε-
χνολογία. 

Όµως, η µάχη για την αποχή σε µια δηµοκρατική κοινωνία, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποτελεί µια ευρύτερη µάχη, µια
µάχη που περιλαµβάνει πρωτίστως την ενστάλαξη του δηµοκρα-
τικού ιδεώδους στους πολίτες ήδη από πολύ µικρή ηλικία, αλλά
και την εµπέδωση ενός αισθήµατος υπεύθυνου πολίτη. Την επι-
στολική ψήφο, όµως, δεν πρέπει να τη δούµε ως ένα µόνο εργα-
λείο χρηστικό για την αντιµετώπιση της αποχής. Δεν είναι µόνο
αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολλά περισσότερα,
είναι πολλά και ουσιαστικότερα, θα έλεγα. 

Έτσι, λοιπόν, µε την επιστολική ψήφο πετυχαίνουµε µια κατα-
φατική βούληση της πολιτείας που αίρει κάθε περιορισµό στην
καθολικότητα της ψήφου για τους πολίτες της. Είναι η µετατροπή
της καθολικότητας της ψήφου από θεωρητική συνταγµατική
αρχή σε πράξη. Είναι, θα έλεγα, ένα ουσιαστικό άνοιγµα και κά-
λεσµα του ελληνικού κράτους προς τον απανταχού Ελληνισµό.
Αποτελεί, άλλωστε, µόνιµο αίτηµα των Ελλήνων της διασποράς
και ένα µέτρο το οποίο εφαρµόζεται σχεδόν σε όλες τις σύγχρο-
νες δηµοκρατίες. Είναι οι ορατοί, ακατάλυτοι δεσµοί του ελληνι-
κού κράτους µε τους Έλληνες πολίτες σε όλον τον κόσµο. 

Για τον λόγο αυτόν, λοιπόν, και η απόφαση της Κυβέρνησης
να επεκτείνει τη µεταρρύθµιση και της επιστολής ψήφου για τους
αποδήµους, πέρα από τις ευρωεκλογές και τα δηµοψηφίσµατα,
και στις εθνικές εκλογές δεν έγινε εν κενώ, ώστε να δικαιολογού-
νται οι όποιες αντιδράσεις, αλλά και ο λεγόµενος αιφνιδιασµός
της Αντιπολίτευσης. Έγινε κατόπιν εκτενούς συζήτησης και στην
επιτροπή, στην οποία ακούστηκαν και οι φορείς από όλους τους
Έλληνες αποδήµους, οι οποίοι υποστήριξαν αναφανδόν την επέ-
κταση της αποστολικής ψήφου και στις εθνικές εκλογές. Συνε-
πώς η όλη τροπολογία αποδεικνύει απλώς ότι η Κυβέρνηση
εισάκουσε ένα δίκαιο αίτηµα των αποδήµων Ελλήνων. Όσα, λοι-
πόν, ακούγονται εκ µέρους της Αντιπολίτευσης είναι προφάσεις,
ώστε να αποφύγουν να µας πουν γιατί αρνούνται το όλο δικαίωµα
αυτό για τους απόδηµους Έλληνες.

Επιπλέον, εγώ θα έλεγα πως είναι ένα άρτιο, νοµοτεχνικά, νο-
µοσχέδιο µε επαρκείς δικλίδες ασφαλείας για την εφαρµογή της
επιστολικής ψήφου, δικλίδες που θεωρούµε ότι αναπτύχθηκαν

επαρκώς και στην επιτροπή, απαντώντας σε κάθε ανησυχία, αλλά
και σε κάθε αµφισβήτηση για τα εχέγγυα τα οποία παρέχει ο
νόµος ότι η λαϊκή βούληση θα αποτυπωθεί ανόθευτη. 

Νοµίζω δε πως δεν χρειάζεται να σταθώ ιδιαίτερα στο πόσο δι-
ευκολύνει το παρόν νοµοσχέδιο τους εργαζόµενους γύρω από
τον τουρισµό, γύρω από τον κλάδο αυτό, ο οποίος αφορά και τον
δικό µου τόπο, τον Νοµό Κυκλάδων, ιδίως µάλιστα εν όψει και
του γεγονότος ότι οι ευρωεκλογές διεξάγονται καλοκαίρι και συ-
γκεκριµένα στις 9 Ιουνίου του 2024. Πρόκειται, λοιπόν, για µια
περίοδο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά την οποία οι εποχικά
εργαζόµενοι απασχολούνται στον τουρισµό και έχουν ήδη µετα-
βεί στον τόπο εργασίας τους. Χωρίς την παροχή της δυνατότη-
τας αυτής, είναι πέρα από προφανές ότι οι άνθρωποι αυτοί δεν
θα είχαν τη δυνατότητα εκλογικού δικαιώµατος στις ευρωεκλο-
γές. Το δε εγχείρηµα δεν έχει κανένα ιδεολογικό πρόσηµο, όσο
και αν κάποιοι αναζητούν περιπτώσεις που να το δικαιολογούν.
Η όλη σηµασία, λοιπόν, του παρόντος νοµοσχεδίου, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, για τους για τους πολίτες αυτούς είναι κεφα-
λαιώδους σηµασίας, όπως άλλωστε και συνολικά για τη δηµο-
κρατία µας, αλλά και για την ισχυροποίηση της έκφρασης της
λαϊκής κυριαρχίας και βούλησης. 

Το δε παρόν νοµοσχέδιο, όµως, περιλαµβάνει ακόµα πολύ ση-
µαντικές µεταρρυθµίσεις, σηµαντικές ρυθµίσεις για τη διευκό-
λυνση της πρόσβασης των ατόµων µε αναπηρία, όπως, λόγου
χάριν, την υποχρέωση µετάδοσης στη νοηµατική γλώσσα των τη-
λεοπτικών µηνυµάτων των κοµµάτων, τα οποία µεταδίδονται δω-
ρεάν. Επίσης, την υποχρέωση των σταθµών πανελλήνιας εµβέ-
λειας να µεταδίδουν τις συνεντεύξεις των πολιτικών Αρχηγών
υποχρεωτικά και µε διερµηνεία στη νοηµατική γλώσσα. Οι δε δια-
τάξεις αυτές µας θυµίζουν ότι είµαστε πολύ µακριά από την
πλήρη προσβασιµότητα των συµπολιτών µας µε αναπηρία, όχι
µόνο στην εκλογική διαδικασία αλλά και στον προεκλογικό δηµό-
σιο διάλογο ακόµα. 

Η επιστολική ψήφος αποτελεί ένα βήµα προς τη σωστή κατεύ-
θυνση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και το παρόν νοµοσχέδιο
είναι από αυτά τα οποία πρέπει να έχουν τη µεγαλύτερη δυνατή
συναίνεση. Έτσι, θα πρέπει και οφείλουµε όλοι να το να το ψηφί-
σουµε µε την ευρύτερη αυξηµένη πλειοψηφία. Για τους παρα-
πάνω λόγους σας καλώ να το υπερψηφίσετε. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα
τώρα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Πα-
παηλιού.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΠΑΠΑΗΛΙΟΥ: Κύριοι Υπουργοί, φοβάµαι ότι η επι-
στολική ψήφος, όπως θεσπίζεται από την Κυβέρνησή σας, είναι
παγίδα και όχι διευκόλυνση.

Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λίγους µήνες
πριν τις ευρωεκλογές εισάγεται προς συζήτηση και ψήφιση στη
Βουλή το υπό κρίση νοµοσχέδιο που περιλαµβάνει σηµαντικές
αλλαγές σε κρίσιµα θέµατα της διαδικασίας των ευρωεκλογών.
Βέβαια αυτό γίνεται µε τον τρόπο που η Κυβέρνηση το συνηθίζει
από την αρχή της θητείας της: χωρίς την απαραίτητη διαβού-
λευση, τη συµµετοχή και τη συναίνεση των πολιτικών κοµµάτων,
της επιστηµονικής κοινότητας, των αρµοδίων φορέων και αρχών
που θα αναλάβουν τη διεκπεραίωσή της, αντιµετωπίζεται ένα σο-
βαρότατο θεσµικό ζήτηµα δηµοκρατίας και εύρυθµης λειτουρ-
γίας του πολιτεύµατος. Και, επιπλέον, µε τρόπο επικοινωνιακό,
αποσκοπώντας να ενισχύσει το δήθεν δηµοκρατικό προφίλ που
θέλει να προβάλει προς όφελός της. 

Η διασφάλιση της εµπιστοσύνης προς το σύστηµα της εκλογι-
κής διαδικασίας αποτελεί ύψιστη προτεραιότητα, καθώς κάθε αµ-
φισβήτηση της τήρησης των αρχών που αφορούν την ψηφο-
φορία και τις εν γένει εκλογικές διαδικασίες σηµατοδοτεί την αµ-
φισβήτηση των εκλογών και διαδικαστικά και ως προς το αποτέ-
λεσµά τους και εν τέλει της ίδιας της λειτουργίας του δηµο-
κρατικού πολιτεύµατος. Ο τρόπος που θεσµοθετείται η επιστο-
λική ψήφος δεν είναι συµβατός µε τις επιταγές του Συντάγµατος,
το οποίο θεσπίζει τη διασφάλιση των αρχών της καθολικότητας,
της αµεσότητας, της µυστικότητας και της ταυτόχρονης διενέρ-
γειας της ψηφοφορίας για όλους. Επιπλέον, δεν είναι συµβατός
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ούτε βάσει του πλαισίου που τίθεται σε διεθνές επίπεδο, όπως,
παραδείγµατος χάριν, τίθεται από τον Οργανισµό Ασφάλειας και
Συνεργασίας για την Ευρώπη. 

Το Σύνταγµα, στο άρθρο 51 παράγραφος 4, δέχεται ρητά την
επιστολική ψήφο ως µέσον για τη συµµετοχή των εκτός επικρα-
τείας εκλογέων στις βουλευτικές εκλογές, όµως το Σύνταγµα δεν
τη δέχεται µε τρόπο που θα µπορούσε να θεωρηθεί ως εξ αρχής
και εξ ορισµού διαβλητός. Αυτό αποτυπώνεται και στην έκθεση
της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Επιπλέον, η αποδοχή
της επιστολικής ψήφου υιοθετείται ως εξαίρεση, ως θετική
κάµψη του κανόνα της µυστικότητας για την εξυπηρέτηση του
στόχου της διευκόλυνσης της συµµετοχής των εκτός επικρατείας
εκλογέων και όχι ως ένα καθεστώς που θα µπορούσε να εξελιχθεί
σε κανόνα. 

Με τον τρόπο που θεσµοθετείται η επιστολική ψήφος στο πα-
ρόν νοµοσχέδιο, δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν τα απαραίτητα µέτρα
αποφυγής της χειραγώγησης και του κινδύνου αλλοίωσης της
βούλησης των εκλογέων. Η εκλογική διαδικασία είναι ενιαία,
όµως µέχρι την παράδοση του ψηφοδελτίου στην “επιτροπή συλ-
λογής ψηφοδελτίων”, µεσολαβούν διάφορες φάσεις οι οποίες
δεν ελέγχονται από δηµόσιους λειτουργούς, τον δικαστικό αντι-
πρόσωπο. Και βέβαια δεν προβλέπεται η παρουσία εκπροσώπων
των κοµµάτων. 

Οι ανάδοχοι παροχής ταχυδροµικών ή ταχυµεταφορικών υπη-
ρεσιών, οι υπάλληλοί τους, εξακριβώνουν την ταυτότητα του
εκλογέων ή την ύπαρξη ρητής εξουσιοδότησης πριν από την πα-
ραλαβή του φακέλου και την επιστροφή του. Όµως, οι ανάδοχοι,
οι υπάλληλοι δεν είναι δηµόσιοι λειτουργοί, δικαστικές αρχές,
αλλά εκπρόσωποι ιδιωτικών εταιρειών. Η εξουσιοδότηση προς
τρίτο πρόσωπο «για να ψηφίσει αντί άλλου» επίσης κάµπτει, ή
µάλλον, καταργεί την αρχή της αµεσότητας που δεν επιτρέπει
την ψήφο δι’ αντιπροσώπου.  

Με άλλα λόγια, από τη διαδικασία αυτή απουσιάζει η παρέµ-
βαση της τρίτης, της λεγόµενης «έµπιστης οντότητας», δηλαδή
της δηµόσιας αρχής και ειδικότερα του αντιπροσώπου της δικα-
στικής αρχής που να διασφαλίζει την αµεσότητα και τη µυστικό-
τητα της ψηφοφορίας, την αποτροπή εκφοβισµού ή εξαγοράς
του εκλογέα ή άλλης αυθαίρετης παρέµβασης στην εκλογική
βούληση, όταν αυτή εκφράζεται µε την επιστολική ψήφο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγεται από κυβερνητικής πλευ-
ράς ότι η αποχή αντιµετωπίζεται µέσω της θέσπισης της επιστο-
λικής ψήφου. Όµως η αποχή είναι ένα περίπλοκο και ιδιαίτερα
σύνθετο ζήτηµα που δεν µπορεί να περιοριστεί και να εξαντληθεί
σε ζητήµατα τεχνικής φύσης ή εκλογικής µεθοδολογίας και να
αντιµετωπιστεί, να επιλυθεί µε αντίστοιχα µέσα. Συνδέεται µε την
ποιότητα της δηµοκρατίας, καθώς και µε την αξιοπιστία του πο-
λιτικού συστήµατος. 

Το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας και οι πολιτικές που εφαρµό-
ζει τα τελευταία χρόνια, αλλά και οι πολιτικές λιτότητας που
εφαρµόστηκαν µε τα προγράµµατα δηµοσιονοµικής προσαρµο-
γής -µε τα µνηµόνια-, οδήγησαν στη φτωχοποίηση των πολιτών,
οι οποίοι αγωνίζονται να τα βγάλουν πέρα και οι οποίοι έχουν
απογοητευτεί από το πολιτικό σύστηµα που δεν κατάφερε να
τους προστατεύσει και να υπερασπιστεί τα δικαιώµατά τους όλα
αυτά τα χρόνια. 

Η αποχή, λοιπόν, οφείλεται και στο γεγονός ότι οι πολίτες
έχουν την αίσθηση ή την πεποίθηση ότι δεν τους εκφράζει το πο-
λιτικό σύστηµα και ότι η ψήφος τους δεν επηρεάζει σε κρίσιµο
βαθµό τις πολιτικές, οικονοµικές και κοινωνικές εξελίξεις. Επι-
πλέον, θεωρούν ότι απέχοντας, στέλνουν µήνυµα προς τα πολι-
τικά κόµµατα εκφράζοντας τη δυσαρέσκειά τους και τιµωρώντας
τα. 

Την ευθύνη για το φαινόµενο της αυξανόµενης αποχής που
έχει κορυφωθεί τα τελευταία χρόνια, φέρει σε µεγάλο βαθµό η
Κυβέρνηση, αφού επί τέσσερα χρόνια προπαγανδίζει συστηµα-
τικά ότι όλα τα σοβαρά προβλήµατα της χώρας, όπως η ακρίβεια,
η ενεργειακή φτώχεια, οι φυσικές καταστροφές, είναι εισαγόµενα
και δεν προκαλούνται από τις ασκούµενες πολιτικές της, αλλά
προκαλούνται αποκλειστικά από εξωγενείς και εισαγόµενες κρί-
σεις -πόλεµοι, κλιµατική κρίση- και για την αντιµετώπιση των
οποίων πολύ λίγα µπορούν να γίνουν σε εθνικό επίπεδο. Η “ΤΙΝΑ”

σε όλο το µεγαλείο της, πέραν του ότι η Κυβέρνηση καταπατά
βάναυσα το κράτος δικαίου µε τη συγκάλυψη του µέγιστου θε-
σµικού σκανδάλου των υποκλοπών και άλλων σκανδάλων, αλλά
και µε την παρέµβασή της στη λειτουργία της δικαιοσύνης και
των ανεξάρτητων αρχών.

Εµείς, ως ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, έχουµε διατυπώσει
συγκεκριµένες προτάσεις, καταθέτοντας και σχετικές τροπολο-
γίες, για τη διευκόλυνση της συµµετοχής στις εκλογές, µε τρόπο
που να γίνονται σεβαστές οι συνταγµατικές αρχές. Η εκλογική
διαδικασία, πρέπει να προσαρµοστεί στις συνθήκες της ζωής των
ευάλωτων πολιτών (ΑΜΕΑ, χρόνια πάσχοντες, υπερήλικες),
καθώς των πολιτών µε αυξηµένη κινητικότητα που σχετίζεται µε
την εργασία, την εκπαίδευση και τον τουρισµό.

Τελειώνοντας, κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µε την αιφνιδιαστική αντιθεσµική και αντιδεοντολογική κατάθεση
της εκπρόθεσµης αντισυνταγµατικής κυβερνητικής τροπολογίας,
αποκαλύπτεται η πραγµατική βούληση της Κυβέρνησης σε σχέση
µε το υπό κρίση νοµοσχέδιο. Αποσκοπεί στη µεθοδευµένη ανα-
τροπή των πολιτικών ισορροπιών και συσχετισµών και εντέλει
στην αλλοίωση του εκλογικού αποτελέσµατος. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα

τώρα η κ. Ζωή Ράπτη, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΖΩΗ ΡΑΠΤΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υφυπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευ-

τές, ο ν.2159/1952 αποτέλεσε έναν σταθµό στην ιστορία της δη-
µοκρατίας στην Ελλάδα, καθώς µε αυτόν δόθηκε για πρώτη
φορά το δικαίωµα ψήφου στις γυναίκες, καθιστώντας µε αυτόν
τον τρόπο το δικαίωµα του εκλέγειν καθολικό.

Όµως, αυτό το καθολικό δικαίωµα του εκλέγειν, ποτέ δεν ήταν
αυτονόητο για όλους. Χιλιάδες συµπολίτες µας αναγκάζονται
έως σήµερα να επιλέξουν την αποχή από τις εκλογές και να αφή-
σουν άλλους να αποφασίσουν για το µέλλον τους, λόγω της δυ-
σκολίας µετακίνησης ή λόγω εµποδίων, όπως έχουν οι υπερήλι-
κες, οι ασθενείς, τα άτοµα µε αναπηρία, όσοι εργάζονται σε επο-
χικές δουλειές, αλλά βεβαίως και φοιτητές και µαθητές στο τέλος
του λυκείου. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο αποτελεί έναν ακόµα σταθµό στην
ιστορία της δηµοκρατίας µας και µια πραγµατική πρόοδο, γιατί
ακριβώς επιτρέπει να ψηφίζουν στις επερχόµενες εκλογές οι συ-
µπολίτες µας, οι οποίοι υπό άλλες συνθήκες δεν θα είχαν τη δυ-
νατότητα να συµµετάσχουν και αυτό αποτελεί µια πολύ µεγάλη
δηµοκρατική κατάκτηση. Είναι ένα εργαλείο που καθιερώνεται
για πρώτη φορά, για να ακούγεται όσο το δυνατό πιο δυνατά η
φωνή της κοινωνίας. Είναι πράγµατι δεδοµένο ότι όσο πιο δυνατά
ακούγεται η φωνή της κοινωνίας, τόσο πιο υπεύθυνη γίνεται και
η επιλογή της κάθε ηγεσίας, ενισχύοντας τη δηµοκρατική έκ-
φραση η οποία και αποµονώνει αδιέξοδες και ακραίες συµπερι-
φορές.

Με την κατατεθείσα δε τροπολογία, γίνεται και το πρώτο βήµα,
ώστε το νέο αυτό δικαίωµα της επιστολικής ψήφου να ισχύσει για
τους απόδηµους και στις επόµενες εθνικές εκλογές. Με την κα-
θιέρωση της επιστολικής ψήφου, αίρονται όλα τα πρακτικά εµπό-
δια συµµετοχής στην πολιτική διαδικασία για όλους όσοι έχουν
δικαίωµα ψήφου, όπου και αν ζουν, όπου και αν βρίσκονται την
ηµέρα των εκλογών, είτε στην Ελλάδα είτε στο εξωτερικό. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό πράγµατι δεν χορηγούµε δικαίωµα
ψήφου, αλλά διευκολύνουµε -όπως ειπώθηκε- την άσκηση του
ήδη υπάρχοντος δικαιώµατος. Αυτό αφορά ιδιαίτερα σε δύο µε-
γάλες κατηγορίες, πρώτα-πρώτα στους απόδηµους Έλληνες.
Είναι πραγµατικότητα ότι πριν λίγους µήνες µε το νοµοσχέδιο
που έφερε η Κυβέρνησή µας και ψηφίστηκε από τη Βουλή, άρ-
θηκαν όλοι οι περιορισµοί που ίσχυαν για την άσκηση του δικαιώ-
µατος της ψήφου Ελλήνων πολιτών, οι οποίοι είτε είναι µόνιµοι
κάτοικοι εξωτερικού είτε τυγχάνει να βρίσκονται στο εξωτερικό
την ηµέρα των εκλογών. 

Είναι, επίσης, αλήθεια ότι λόγω πλειάδας δυσκολιών που σχε-
τίζονται µε τη µετακίνηση, όλοι το βιώσαµε από γνωστούς και φί-
λους, αλλά και τα έξοδα που σχετίζονται µε αυτή στα κατά
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τόπους προξενεία, πάρα πολλοί απόδηµοι δεν κατάφεραν να
συµµετάσχουν στην εκλογική διαδικασία. Με το νοµοσχέδιο,
οποιοσδήποτε Έλληνας πολίτης, ο οποίος είναι εγγεγραµµένος
στους εκλογικούς καταλόγους και βρίσκεται στο εξωτερικό, θα
µπορεί πλέον να ψηφίσει από τον τόπο διαµονής του, κάνοντας
χρήση της επιστολικής ψήφου. 

Το νοµοσχέδιο αφορά και µια µεγάλη µερίδα των συµπολιτών
µας, οι οποίοι έχουν πρακτικές δυσκολίες για να πάνε να ψηφί-
σουν τη µέρα των εκλογών, είτε λόγω της κατάστασης της υγείας
τους είτε λόγω δυσκολίας µετακίνησης είτε λόγω άλλων επαγ-
γελµατικών υποχρεώσεων. Με αυτό τον τρόπο, εµείς αποµακρύ-
νουµε τα εµπόδια για την άσκηση του δικαιώµατος του εκλέγειν,
ιδιαίτερα για τους πιο ευάλωτους συµπολίτες µας. Κάνουµε έτσι
τη φωνή τους να ακουστεί και εµβαθύνουµε τη δηµοκρατία µας,
καθώς αυτή γίνεται πιο αντιπροσωπευτική. 

Με τις νέες ρυθµίσεις, ενισχύουµε τη συµµετοχή των πολιτών
στην εκλογική διαδικασία, η οποία αποδείχθηκε κατά τις προ-
ηγούµενες εκλογές ιδιαίτερα χαµηλή. Είναι αλήθεια ότι µετά τις
Ευρωεκλογές του 2014, κατά τις οποίες σηµειώθηκε ένα ιστορικά
χαµηλό ποσοστό συµµετοχής των εκλογέων σε όλη την Ευρώπη
-της τάξης του 42,6%- η Ευρωπαϊκή Ένωση ανοιχτά πλέον εν-
θάρρυνε τα κράτη-µέλη να υιοθετήσουν, µεταξύ άλλων, την επι-
στολική ψήφο για να αυξηθεί η συµµετοχή όλων.

Είναι πραγµατικότητα ότι ήδη σήµερα σε είκοσι δύο από είκοσι
επτά κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης, καθώς και στην Αυ-
στραλία και σε πολιτείες των Ηνωµένων Πολιτειών, προβλέπεται
η επιστολική ψήφος. Οι τελευταίες έρευνες, που έχουν γίνει στη
χώρα µας, έχουν καταδείξει ότι πάνω από το 75% των πολιτών
θεωρούν ότι επιστολική ψήφος θα οδηγήσει σε αυξηµένη συµµε-
τοχή, ενώ πάνω από το 70% των πολιτών εµφανίζονται θετικοί
απέναντι σε αυτή. 

Ενώ η πλειοψηφία των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης είχε εκ-
φραστεί θετικά επί της αρχής κατά τη συζήτηση του νοµοσχεδίου
στις επιτροπές, κατατέθηκε η χθεσινή τροπολογία µε την οποία
επεκτείνεται η άσκηση εκλογικού δικαιώµατος µε επιστολική
ψήφο και στις εθνικές εκλογές. Είναι µία ρύθµιση που, όπως είπε
ο Πρόεδρος της Βουλής στην οµιλία του στο Σώµα -µια από τις
σπάνιες οµιλίες που κάνει στο Σώµα- έρχεται ακριβώς να εκπλη-
ρώσει τις υποχρεώσεις που έχουµε όλοι µας απέναντι στους Έλ-
ληνες πολίτες στο εξωτερικό εδώ και δεκαετίες. 

Είναι αλήθεια ότι η εφαρµογή της δυνατότητας άσκησης του
εκλογικού δικαιώµατος µε επιστολική ψήφο και στις εθνικές εκλο-
γές, ενισχύει ακόµα περισσότερο τους δεσµούς µε τους Έλληνες
του εξωτερικού, γεγονός το οποίο έχει τεράστια οφέλη για τη
χώρα µας. Παράλληλα, συµβάλλει στην εµβάθυνση της δηµοκρα-
τίας και της συµµετοχής, καθώς δεν συνιστά ένα δεξιό, αριστερό
ή κεντρώο µέτρο, αλλά µια προοδευτική ρύθµιση που µας αφορά
όλους. 

Όµως, µεγάλο µέρος της Αντιπολίτευσης ανέκρουσε πρύµναν
και καταγγέλλει την Κυβέρνηση για υποβιβασµό της συµµετοχής
του λαού στην εκλογική διαδικασία, δηµιουργώντας παθητική
στάση των πολιτών απέναντι στις εκλογές, καθώς και για πρό-
κληση στρεβλώσεων. Και ερωτώ, είναι υποβιβασµός όταν µιλάµε
για ισάξιες ψήφους των Ελλήνων πολιτών, σε όποιο µέρος του
κόσµου και αν βρίσκονται; Είναι υποβιβασµός όταν αποµακρύ-
νουµε τα εµπόδια και εντάσσουµε στην εκλογική διαδικασία συ-
νανθρώπους µας που, πέραν της Βουλής, θα παρέµεναν στο
τέλµα µιας εποχής που δεν επέλεξαν ενσυνείδητα;

Είναι υποβιβασµός όταν επιδιώκουµε να συµπεριλάβουµε τους
απόδηµους Έλληνες, τους δικούς µας ανθρώπους, τα παιδιά µας
που ζουν και εργάζονται στο εξωτερικό, στη διαµόρφωση ενός
καλύτερου µέλλοντος για την πατρίδα µας, την οποία πονάνε εξί-
σου; Είναι υποβιβασµός όταν επιδιώκουµε να κάνουµε τη δηµο-
κρατία µας πιο αντιπροσωπευτική;

Η πραγµατικότητα είναι ότι, όπως αναλύεται στο σχέδιο νόµου,
λαµβάνουµε κάθε δυνατή µέριµνα για τη διασφάλιση της µυστι-
κότητας της διαδικασίας µέσω ασφαλιστικών δικλίδων και οδών
διεθνών οργανισµών, τις οποίες επεξεργάστηκε µε επιµέλεια το
Υπουργείο Εσωτερικών. 

Μήπως τελικά για λόγους µικροκοµµατικού οφέλους δεν επι-
θυµούµε µια µερίδα συµπολιτών µας να αποκτήσει φωνή στις

επερχόµενες εκλογικές διαδικασίες, αλλά θέλουν να συνεχίσουν
να βρίσκονται αυτοί βυθισµένοι στη σιωπή;

Απέναντι σε οποιαδήποτε στείρα κριτική η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη
παραµένει προσηλωµένη στον στόχο της να προχωρήσει σε ση-
µαντικές µεταρρυθµίσεις για τη βελτίωση της λειτουργίας του
δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος χωρίς να αφήσει κανέναν πίσω.
Κάθε µέρα κάνουµε περισσότερα βήµατα προς την κατεύθυνση
ενσωµάτωσης σηµαντικών µεταρρυθµίσεων που βελτιώνουν την
καθηµερινότητα των συµπολιτών µας, ενώ τολµάµε και µεγάλες
αλλαγές που αναβαθµίζουν εκ βάθρων την πολιτική µας ζωή. 

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι ένα ακόµα βήµα προς αυτή την
κατεύθυνση και για αυτό σας καλώ όλους να το υπερψηφίσουµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής ο
κ. Γεώργιος Βρεττάκος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σή-

µερα ένα νοµοσχέδιο που κατά κοινή οµολογία θα αυξήσει τη
συµµετοχή και αξίζουν συγχαρητήρια τόσο στην Υπουργό, την κ.
Κεραµέως όσο και στον Αναπληρωτή Υπουργό για αυτή την τόσο
σηµαντική πρωτοβουλία που φέρνει το Υπουργείο Εσωτερικών.
Νοµίζω ότι είναι το τέταρτο νοµοθέτηµα σε αυτή τη νέα διακυ-
βέρνηση και θα πρέπει να συνεχίσουµε έτσι δυνατά να φέρνουµε
νέες µεταρρυθµίσεις. 

Με τις διατάξεις του νοµοσχεδίου θα δοθεί δυνατότητα σε µια
σειρά από συµπολίτες µας τόσο στο εξωτερικό όσο και στο εσω-
τερικό να συµµετέχουν σε µια από τις γιορτές της δηµοκρατίας
µας, στις ευρωεκλογές.

Η Κυβέρνηση φέρνει ένα ολοκληρωµένο σχέδιο για την επιστο-
λική ψήφο που λαµβάνει υπ’ όψιν τις καλές πρακτικές που
ισχύουν ήδη σε είκοσι δύο από τα είκοσι επτά κράτη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης. Στη συνέχεια µε ειλικρινή διαβούλευση τόσο µε
τους φορείς όσο και µε τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης προσπα-
θούµε να βελτιώσουµε όσο δυνατόν γίνεται αυτό το πλαίσιο,
ώστε να είναι το κείµενο του νοµοσχεδίου διαφανές, να µπορεί
κάθε Έλληνας πολίτης σε όποιο µέρος του κόσµου και αν βρί-
σκεται να συµµετέχει στις εκλογές. 

Θέλουµε τους απόδηµους συµµέτοχους, να νιώθουν ότι η µη-
τέρα πατρίδα τους υπολογίζει και ακούει την άποψή τους. Θέ-
λουµε να διευκολύνουµε όλους τους συµπολίτες µας που για
οποιοδήποτε λόγο δεν µπορούν να πάνε στις κάλπες να το κά-
νουν µε τρόπο ασφαλή. Θέλουµε να αυξήσουµε τη συµµετοχή,
ώστε η δηµοκρατία µας να είναι ακόµα πιο αντιπροσωπευτική και
καλούµε όλους να συµµετέχουν. 

Και είναι αλήθεια ότι πενήντα χρόνια µετά την επαναφορά της
δηµοκρατίας στη χώρα µας είναι αυτή η Κυβέρνηση που µε συ-
νέπεια έφερε µια σειρά από πρωτοβουλίες, προκειµένου να µπο-
ρούν να ψηφίζουν και πάλι οι απόδηµοι Έλληνες. 

Ξεκίνησε το 2019 µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία του Τάκη Θε-
οδωρικάκου, που άνοιξε το θέµα της συµµετοχής των αποδήµων,
το 2021 µε την προσπάθεια που έγινε από τον Υπουργό, τον
Μάκη τον Βορίδη, προκειµένου να αρθούν τα εµπόδια. Όµως,
εκεί λόγω της συναίνεσης είδαµε ότι δεν λειτούργησε αυτό το
νοµοσχέδιο µε αποτέλεσµα µόλις δεκαοκτώ χιλιάδες οµογενείς
να ψηφίσουν στις τελευταίες εκλογές. Έτσι, ήρθαµε µετά τις
εκλογές και φέραµε µια νέα πρωτοβουλία, η οποία πέρασε από
τη Βουλή µε πάνω από διακόσιους Βουλευτές να την υπερψηφί-
ζουν και τώρα ερχόµαστε µε την επιστολική ψήφο επιχειρώντας
να ολοκληρώσουµε έναν σχεδιασµό που συµπυκνώνεται σε µια
φράση: «Δηµοκρατία παντού, δηµοκρατία για όλους».

Στη χώρα που γέννησε τη δηµοκρατία δεν µας αρµόζει πενή-
ντα χρόνια να συζητάµε για ένα θέµα που σε όλο τον δυτικό ανε-
πτυγµένο κόσµο έχει λυθεί. 

Έτσι, λοιπόν, η Κυβέρνηση αυτή του Κυριάκου Μητσοτάκη έρ-
χεται και σε αυτόν τον τοµέα να µας κάνει Ευρώπη στο πλαίσιο
ενός πολυδιάστατου εκσυγχρονισµού που απαιτεί περισσότερη
διαφάνεια για όλους, περισσότερη δηµοκρατία, ένα κράτος δι-
καίου µε ίσα δικαιώµατα και ίσες ευκαιρίες για όλους τους πολί-
τες. 
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Στο πλαίσιο αυτό µε χαρά διαπιστώσαµε ότι επιτέλους κάποια
από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ήρθαν στον δρόµο της λο-
γικής για ένα θέµα που κατά γενική οµολογία δεν προσφέρεται
για µια στείρα αντιπαράθεση. Διαπιστώσαµε επί της αρχής ότι
συγκεντρώνεται ο απαραίτητος αριθµός για µια µεγάλη συναί-
νεση διακοσίων τριάντα ψήφων για το νοµοσχέδιο αυτό και έτσι
επιχειρήσαµε να πάµε ένα βήµα παρακάτω και επιτέλους να ολο-
κληρώσουµε µια µεταρρύθµιση που έχει περάσει από σαράντα
κύµατα. 

Τι κάναµε; Κάναµε το αυτονόητο µε µια τροπολογία προτεί-
νουµε η επιστολική ψήφος να ισχύει και στις εθνικές εκλογές. Και
κάπου εδώ είναι που η λογική έγινε παραλογισµός. Και δεν χρει-
άζεται νοµίζω να πούµε για τα κόµµατα που εξαρχής τοποθετή-
θηκαν αρνητικά στο νοµοσχέδιο. 

Τι να πούµε, για παράδειγµα, για την Ελληνική Λύση, που µετά
το 0,94 που πήραν στις τελευταίες εκλογές άλλαξαν θέση και
πλέον λένε κάτι θολό που δεν έχει σχέση µε αυτό που έλεγαν
πριν τις εκλογές; Η αλήθεια είναι ότι το κάνουν γιατί φοβούνται
απλά την ψήφο των αποδήµων.

Τι να πούµε, επίσης, για το ΚΚΕ, που είναι κάθετα αντίθετο µε
το νοµοσχέδιο για την επιστολική ψήφο; Δεν µας εκπλήσσει, βέ-
βαια, γιατί βλέπουµε ότι στα εναποµείναντα θέµατα εναποµείνα-
ντα κοµµουνιστικά καθεστώτα στον κόσµο µόνο δηµοκρατία δεν
έχουν. Δεν υπάρχουν ούτε καν άλλα κόµµατα, γίνονται εσωτερικά
εκλογές µεταξύ του κοµµουνιστικού κόµµατος το οποίο διοικεί
και απαγορεύεται η Αντιπολίτευση µάλιστα και µε νόµο. Άρα ευ-
τυχώς που δεν είµαστε Κούβα ή Βόρεια Κορέα, γιατί αν οι από-
ψεις σας επικρατούσαν, το µόνο σίγουρο είναι ότι όσοι
διαφωνούσαν µαζί σας, δεν θα είχαµε ούτε καν δικαίωµα λόγου.
Άρα δεν υπάρχει λόγος να σχολιάσουµε τη στάση του ΚΚΕ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ - ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΕΤΑΞΑΣ: Να διαβάζετε λιγό-
τερο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ (ΠΑΚΟΣ) ΕΞΑΡΧΟΣ: Να πας αύριο εκεί που παίρ-
νουν τα σπίτια.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΡΕΤΤΑΚΟΣ: Τι να πούµε για τη Νέα Αριστερά που
ήρθε να µας πει ότι µε τη νοµοθετική πρωτοβουλία µας θέλουµε
να κάνουµε τη χώρα Μπανανία; Δηλαδή, τι να κάνουµε; Να εφαρ-
µόσουµε αυτό που εφαρµόζεται σε όλη την Ευρώπη και σε όλο
τον δυτικό πολιτισµένο κόσµο. 

Πάµε τώρα, όµως, σε αυτούς που συµφωνούσαν µέχρι χθες
στο νοµοσχέδιο, το πίστευαν δηλαδή έστω επί της αρχής, και σή-
µερα ήρθαν να αλλάξουν τις στάσεις τους. Μάλιστα, πολλοί το
λέγανε και στις τοποθετήσεις τους ότι πρέπει να προχωρήσουµε
στη θεσµοθέτηση της επιστολικής ψήφου.

Και αναρωτιέµαι: Οι δηµοκρατικές ευαισθησίες σας, κύριοι του
ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ, είναι αλά καρτ; Δηλαδή, είναι καλή η επι-
στολική ψήφος για τις ευρωεκλογές και είναι κακή για τις εθνικές
εκλογές; Είναι καλό να ψηφίζουν οι απόδηµοι για να εκλέξουν ευ-
ρωβουλευτές και είναι κακό να ψηφίζουν για να εκλέξουν Βου-
λευτές του Εθνικού Κοινοβουλίου; Θέλουµε η συµµετοχή να
αυξηθεί στις ευρωεκλογές, αλλά δεν θέλουµε να αυξηθεί στις
εθνικές εκλογές;

Καταλαβαίνετε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ, ότι έρχεστε
σε αντίφαση ακόµα και µε τον ίδιο σας τον εαυτό και µε αυτά που
λέγατε µέχρι χθες. Μας κατηγορείτε ότι έχουµε δήθεν πολιτικά
κίνητρα, ότι κοιτάµε τις ψήφους, ότι κάνουµε µικροπολιτική. 

Θα σας απαντήσω ξεκάθαρα για να µην κοροϊδευόµαστε. Η
στάση σας είναι αρνητική για έναν και µόνο λόγο και αυτός είναι
ότι φοβάστε. Φοβάστε τη συµµετοχή, φοβάστε τους απόδηµους,
φοβάστε ότι θα πάθετε ό,τι πάθατε στις τελευταίες εκλογές µε
τα πολύ µικρά ποσοστά που πήρατε από τους απόδηµους του
εξωτερικού. 

Όµως, µην έχετε καµµία αυταπάτη. Αυτός ο φόβος σας θα εκ-
πληρωθεί και στις επόµενες εκλογές και θα είµαστε όλοι εδώ για
να το δούµε, γιατί οι απόδηµοι καταλαβαίνουν από όλη αυτή τη
συζήτηση που εξελίσσεται ποιοι είναι αυτοί που πραγµατικά θέ-
λουν να ακούγεται η φωνή τους, ποιοι είναι αυτοί που θέλουν να
είναι απόδηµοι κοντά στη µητέρα πατρίδα, ποιοι είναι αυτοί που
φέρνουν συνεχώς πρωτοβουλίες προκειµένου να καταργήσουν
τα εµπόδια του χθες, αλλά και ποιοι είναι αυτοί που δηµιουργούν
συνεχώς εµπόδια, προκειµένου να µην τους επιτρέψουν να ασκή-

σουν το δηµοκρατικό εκλογικό τους δικαίωµα. 
Εδώ, λοιπόν, δεν υπάρχουν µεσοβέζικες λύσεις. Όλοι κρινό-

µαστε από την ιστορία και πρέπει να πάρουµε αποφάσεις που θα
κάνουν καλύτερη την ποιότητα της δηµοκρατίας µας. 

Η παράταξή µας, η Νέα Δηµοκρατία, ήταν πάντα στη σωστή
πλευρά της ιστορίας. Αυτή είναι, λοιπόν, που θα νοµοθετήσει για
πρώτη φορά στη χώρα την επιστολική ψήφο για τις ευρωεκλογές
και είµαι σίγουρος ότι στο µέλλον θα επανέλθουµε για να δώ-
σουµε δικαίωµα επιστολικής ψήφου σε όλους τους Έλληνες και
στις εθνικές εκλογές. Ελπίζω µέχρι τότε να αναλογιστούν και τα
υπόλοιπα κόµµατα της Αντιπολίτευσης το βάρος της ευθύνης και
να έρθουν και εκείνα στη σωστή πλευρά της ιστορίας. Μέχρι τότε
εµείς θα συνεχίσουµε να κάνουµε το χρέος µας απέναντι στους
συµπατριώτες µας που βρίσκονται στο εξωτερικό. 

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε το νοµοσχέδιο γιατί είναι
ένα νοµοσχέδιο που προάγει τη δηµοκρατία και τη συµµετοχή
και πιστεύω ότι σίγουρα θα το κάνουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Γεώργιος Μουλκιώτης, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινή-
µατος Αλλαγής.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΠΑΣΟΚ από την αρχή έδειξε

µια θετική στάση και µια υποστηρικτική διάθεση για την παροχή
της δυνατότητας στους εκτός επικρατείας εκλογείς να ασκήσουν
το εκλογικό τους δικαίωµα µε επιστολική ψήφο. Και πώς, βε-
βαίως, θα µπορούσαµε να είµαστε αντίθετοι όταν η δυνατότητα
του εκλέγειν αποτελεί πράγµατι την κορωνίδα της πολιτικής δια-
δικασίας, γιατί σε εκείνη εκφράζεται και µέσω αυτής εκπροσω-
πείται το ανώτατο όργανο, ο κυρίαρχος ελληνικός λαός και
επιπλέον, διότι αποτελεί πάγια θέση του κόµµατός µας εδώ και
πολλά χρόνια. Την έχουµε στηρίξει στον δηµόσιο λόγο, ενώ την
εκφράσαµε επανειληµµένως και κοινοβουλευτικά κατά τη συζή-
τηση για τη θεσµοθέτηση του δικαιώµατος ψήφου των εκτός επι-
κρατείας εκλογέων από τη χώρα διαµονής τους. 

Είναι προφανές ότι αναγνωρίζουµε τη διευκόλυνση που θα επι-
φέρει η επέκταση της δυνατότητας άσκησης του εκλογικού δι-
καιώµατος µε επιστολική ψήφο και στους εκλογείς που βρίσκο-
νται εντός της επικράτειας, οι οποίοι κωλύονται να ασκήσουν το
εκλογικό τους δικαίωµα µε φυσική παρουσία για λόγους εργα-
σίας, για λόγους υγείας, για λόγους σπουδών, για λόγους ηλικίας
κ.λπ.. Μάλιστα, σηµειώνουµε και το τονίζουµε, ότι αποτελεί προ-
ϋπόθεση και παρότρυνση της Ευρωπαϊκής Ένωσης να υιοθετηθεί
η επιστολική ψήφος, ιδίως µετά τις εκλογές του 2014, κατά τις
οποίες σηµειώθηκε το ιστορικό χαµηλό ρεκόρ συµµετοχής των
εκλογέων στην Ευρώπη. Ωστόσο, διατηρούµε σαφείς επιφυλά-
ξεις αναφορικά µε την εξαρχής απροϋπόθετη επέκταση της δυ-
νατότητας άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος µε επιστολική
ψήφο στο σύνολο των εντός επικράτειας εκλογέων. Οι επιφυλά-
ξεις που διατηρούµε βρίσκουν έδαφος και στο ευρωπαϊκό γίγνε-
σθαι. Να υπενθυµίσω ότι επτά από τα είκοσι δύο κράτη-µέλη
χορηγούν τη δυνατότητα επιστολικής ψήφου σε εντός επικρα-
τείας εκλογείς, δίχως προϋποθέσεις. 

Εµείς ως ΠΑΣΟΚ προτείνουµε ως εναλλακτική τη θέσπιση προ-
ϋποθέσεων, προκειµένου να επεκταθεί το δικαίωµα αυτό τόσο
στους εκτός όσο και στους εντός επικρατείας εκλογείς. Αυτό
µπορεί να γίνει µε µια συγκεκριµένη και πλήρως τεκµηριωµένη
και αιτιολογηµένη τροπολογία την οποία έχουµε καταθέσει. 

Τουτέστιν, η δυνατότητα άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος
µε επιστολική ψήφο να χορηγείται µόνο σαν διευκόλυνση στους
εκτός επικρατείας εκλογείς, λόγω της απόστασής τους από τον
τόπο που ψηφίζουν, καθώς και σε όσους εντός της επικρατείας
εκλογείς κωλύονται, πραγµατικά, να ασκήσουν το εκλογικό δι-
καίωµα µε φυσική παρουσία για λόγους ηλικίας, αναπηρίας,
υγείας, σπουδών ή εργασίας σε τόπο διαφορετικό από εκείνον
όπου ψηφίζουν. 

Αυτή είναι µια σαφής θέση, µια θέση αρχής. Η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας, η οποία επαίρεται συνεχώς για τον άµεµπτο
τρόπο µε τον οποίο νοµοθετεί, χωρίς πολιτική αιδώ, µε έπαρση
όπως και αλαζονεία -όπως εκφράστηκε και πριν λίγο από οµιλητή
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της Συµπολίτευσης- για τα µείζονα και χωρίς καµµία διάθεση συ-
νεννόησης, όπως φάνηκε. Με εκπρόθεσµη τροπολογία αποφά-
σισε ότι µπορεί «όλα να τα σφάζει και όλα να τα µαχαιρώνει»,
κατά το κοινώς λεγόµενο. Και έλεγαν σήµερα ψηφοφόροι της
Νέας Δηµοκρατίας: Έ, τι να κάνουµε; Έτσι το αποφάσισαν. Και
ντρέπονται να δικαιολογήσουν γιατί έγιναν αυτά. Και αυτοί ήταν
ψηφοφόροι της Νέας Δηµοκρατίας και µάλιστα σε µεγάλη
έκταση. 

Χθες εδώ η κυρία Υπουργός τόλµησε -θα πω- να µιλήσει για
ιστορικές ευκαιρίες και ιστορικές ευθύνες. Αλήθεια; Σοβαρά µι-
λάτε; Υπάρχει ίχνος ευαισθησίας και ντροπής σε αυτά που λέτε
σε σχέση µε αυτά που κάνετε; Το έχετε δει αυτό στο εγχειρίδιο
καλής νοµοθέτησης του κ. Μητσοτάκη; Πού το έχετε δει αυτό
γραµµένο; Οι κανόνες καλής νοµοθέτησης που υπήρξαν και
έχουµε τοποθετηθεί και υπάρχουν δεν έχουν και δεν περιγρά-
φουν τίποτε από όλα αυτά που κάνετε. 

Ο αρµόδιος Υπουργός παρά τω Πρωθυπουργό, ο Υπουργός
Επικρατείας, ο οποίος ασχολείται µε τη διαδικασία της νοµοθέ-
τησης, ό,τι και να πει δεν µπορεί να δικαιολογήσει την κατά-
σταση, γιατί είναι ένα ανεπίτρεπτο γεγονός. Αιφνιδίασε τους
πάντες για λόγους που δεν µπορώ να καταλάβω και που µόνο η
Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Μητσοτάκης γνωρίζουν. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης, δεν
επιτυγχάνεται η συναίνεση χωρίς διάλογο και χωρίς συζήτηση σε
ένα τόσο θεσµικό θέµα, όπως είναι ο τρόπος διεξαγωγής των
εθνικών εκλογών. Θεωρείτε, δηλαδή -και να είµαστε ξεκάθαροι-
ότι το 40% των εκλογών του Ιουνίου του 2023 σας δίνει το δι-
καίωµα να εκµεταλλεύεστε την υπεύθυνη στάση της Αντιπολίτευ-
σης σε τέτοια σοβαρά θεσµικά θέµατα; Δυστυχώς -και το λέµε-
χειρίζεστε αυταρχικά το Κοινοβούλιο, µε τρόπο -δυστυχώς θα το
πω- πραξικοπηµατικό και ο ιστορικός του µέλλοντος θα το κατα-
γράψει. 

Επιστρατεύτηκε και ο Πρόεδρος της Βουλής για να πει ότι
έγινε πολύ καλά η εκπρόθεσµη τροπολογία. Αλήθεια; Αυτόν τον
Κανονισµό της Βουλής τελικά ποιος τον ψηφίζει; Και εάν ο πρώ-
τος των πρώτων, µεταξύ ίσων, δεν τον υιοθετεί, αλλά έρχεται µε
αυτόν τον τρόπο και µιλάει στη Βουλή, τι θα πει ο οποιοσδήποτε
Βουλευτής; Αυτός είναι ο τρόπος που µπορείτε να πολιτευτείτε
και να έρχεστε σήµερα, σε ένα τέτοιο θεσµικής φύσεως ζήτηµα,
να µας πείτε ότι εντάσσεται, µήπως, στον πολυδύναµο εκσυγχρο-
νισµό σας; Είσαστε δυστυχώς και αποκαλύπτεστε ως η αποθέ-
ωση της αντιθεσµικότητας.

Κλείνω µε το εξής. Από τη µεγάλη σας «πρεµούρα» να φέρετε
από την πίσω πόρτα την επιστολική ψήφο στις εθνικές εκλογές,
για να παγιδεύσετε την Αντιπολίτευση µετά την ξεκάθαρα συναι-
νετική διάθεσή της -και µάλλον αυτό θα σας εξέπληξε- κάνατε
και άλλο ένα ατόπηµα. Με τη νοµοτεχνική βελτίωση χθες το από-
γευµα καταφέρατε να παραβιάσετε το άρθρο 39 του Χάρτη Θε-
µελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που προβλέπει
ότι κάθε πολίτης της Ένωσης έχει το δικαίωµα του εκλέγειν και
εκλέγεσθαι στις εκλογές του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου στο κρά-
τος-µέλος κατοικίας του, υπό τους ίδιους όρους µε τους υπη-
κόους του εν λόγω κράτους. Αυτό που λέω τώρα το κάνατε πολύ
απλά, κύριε Υπουργέ, µε το άρθρο 6 του σχεδίου νόµου στο
οποίο προβλέπεται ότι µόνο οι Έλληνες εκλογείς µπορούν να επι-
λέγουν την επιστολική ψήφο, σαν µέσο άσκησης του εκλογικού
τους δικαιώµατος. Όµως τι κάνετε µε αυτόν τρόπο; Στερείτε το
δικαίωµα της επιστολικής ψήφου από έναν Άγγλο, Γάλλο πολίτη
ή πολίτη του Λουξεµβούργου που διαµένει στην Ελλάδα και επι-
θυµεί να ψηφίσει για την Ελλάδα στις Ευρωεκλογές. Για ποιον
λόγο του στερείτε αυτό το δικαίωµα; Από πού προκύπτει; Τόση,
λοιπόν, προχειρότητα και επάνω στην «πρεµούρα» σας τόση ανε-
πάρκεια; 

Σίγουρα, κυρία Πρόεδρε, η επιστολική ψήφος συνιστά µια ση-
µαντική διευκόλυνση των εκτός και κατά περιπτώσεις εντός επι-
κράτειας εκλογέων. Δεν αποτελεί όµως την αποτελεσµατική
απάντηση στο πρόβληµα της αποχής. Αυτό είναι αντιληπτό,
πρώτα απ’ όλα, από τα δεδοµένα τα οποία έχουµε από τις χώρες
που ήδη εφαρµόζουν το ανάλογο σύστηµα και µάλιστα από κά-
ποιες που το εφαρµόζουν εδώ και δεκαετίες. 

Η συµµετοχή των πολιτών στην εκλογική διαδικασία προϋπο-

θέτει την ενίσχυση της εµπιστοσύνης των πολιτών στο πολιτικό
σύστηµα. Αυτή η εµπιστοσύνη όµως επιτυγχάνεται µε συνέπεια,
µε σοβαρότητα και υπευθυνότητα. Δεν επιτυγχάνεται ούτε µε την
έπαρση, ούτε µε την αλαζονεία, αλλά επιτυγχάνεται µε ήθος και
αξιοπιστία. Είναι χαρακτηριστικά τα οποία αυτή η Κυβέρνηση τα
στερείται. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ): Καλείται στο Βήµα

η κ. Αικατερίνη Παπακώστα - Παλιούρα, Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Ορίστε, κυρία Παπακώστα, έχετε τον λόγο.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Κυρία

Υπουργέ, κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, η εµβληµατική µεταρρύθµιση την οποία συζητάµε σή-
µερα αφορά τη δυνατότητα των εκλογέων του εξωτερικού, αλλά
και του εσωτερικού, να ασκούν το εκλογικό τους δικαίωµα µέσω
της επιστολικής ψήφου στις ευρωεκλογές, στα δηµοψηφίσµατα
και φυσικά -µετά την κατατεθείσα χθεσινή τροπολογία της αρµό-
διας Υπουργού- και στις εθνικές εκλογές.

Θα ήθελα, λοιπόν, πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή µου να εξη-
γήσω γιατί για κάποιους από εµάς αποτελεί εµβληµατική µεταρ-
ρύθµιση και ταυτόχρονα ιστορική, αν θέλετε. Γιατί, ξέρετε,
κάποιοι από εµάς, οι οποίοι τυχαίνει να αποτελούµε παιδιά απο-
δήµων Ελλήνων, νυν ή και πρώην, ή σε κάθε περίπτωση συνδεό-
µαστε στενά µε τους Έλληνες του εξωτερικού, το γεγονός ότι,
επιτέλους, µετά την πάροδο δεκαετιών, έρχεται προς ψήφιση ένα
νοµοσχέδιο το οποίο αίρει όλους τους πρακτικούς περιορισµούς
ως προς την διαδικασία εκλογής, εµπεριέχει -πέραν όλων των
άλλων- και έναν σηµαντικό, ισχυρό συµβολισµό. Έναν συµβολι-
σµό, ο οποίος ενέχοντας το στοιχείο της δηµοκρατικής κατάκτη-
σης, αποτυπώνει επί της ουσίας τη δηµιουργία µιας γέφυρας που
ενώνει την Ελλάδα, επιτέλους, µε τον απανταχού Ελληνισµό. 

Για εµάς η επιστολική ψήφος δεν αποτελεί απλά µια τεχνική
αλλαγή στη διαδικασία εκλογών, αλλά µια ουσιαστική αναγνώ-
ριση της σπουδαιότητας της οµογενειακής φωνής, στο πλαίσιο
της δηµοκρατικής διαδικασίας. Αποτελεί θεµέλιο λίθο για τη δη-
µοκρατία και ένα γενναίο βήµα προς τη διεύρυνση του σώµατος
των πολιτών που συµµετέχουν ενεργά στις εκλογές. Όπως άλ-
λωστε σηµειώνει σε ένα πρόσφατο άρθρο του ο κ. Παπαστεργιά-
δης, νυν Πρόεδρος της Ελληνικής Κοινότητας στη Μελβούρνη:
«Κάθε ψήφος που προέρχεται από την οµογένεια δεν αποτελεί
απλώς έναν αριθµό στην καταµέτρηση, αλλά προσφέρει στην ελ-
ληνική διασπορά τη δυνατότητα να συνεισφέρει ενεργά στη δια-
µόρφωση της εθνικής κατεύθυνσης, ανεξάρτητα από τις
γεωγραφικές αποστάσεις».

Και δράττοµαι της ευκαιρίας στο σηµείο αυτό να προσθέσω
ότι κανείς σήµερα δεν µπορεί να αµφισβητήσει τη συνεισφορά
της οµογένειας στην πατρίδα µας διαχρονικά. Όµως ειλικρινά
δεν µπορώ να αντιληφθώ, παρά το γεγονός ότι κατά την προσω-
πική µου άποψη η επιστολική ψήφος θα έπρεπε να έχει θεσµο-
θετηθεί δεκαετίες πριν στη χώρα µας -τουλάχιστον είκοσι χρόνια
πριν, µιας και ήδη από τη συνταγµατική Αναθεώρηση του 2001
προβλεπόταν η δυνατότητα αυτή-, ποια πιο ιδανική συγκυρία θα
µπορούσε να υπάρξει από τη σηµερινή; 

Δεδοµένου ότι διανύουµε µια εποχή για τη χώρα µας όπου επι-
τέλους αποκαθίσταται η αξιοπιστία της διεθνώς, η οικονοµία της
αποκτά µια σηµαντική δυναµική και οι προοπτικές που ανοίγονται
για το µέλλον της και κυρίως η αναγνώριση των βηµάτων που
έχουν γίνει την τελευταία πενταετία από τους πλέον ισχυρούς
παράγοντες, αλλά και διεθνείς οργανισµούς, ποια ιδανικότερη
συγκυρία θα µπορούσε να υπάρξει από τη σηµερινή, προκειµέ-
νου να κινητροδοτήσουµε τους Έλληνες του εξωτερικού ώστε
να προσέλθουν στις κάλπες όσοι το δυνατόν περισσότεροι εξ
αυτών και µέσω αυτής της διαδικασίας να αξιοποιήσουν πλήρως
τη δυνατότητα που τους δίνεται να αποκτήσουν δυνατή φωνή σε
ό,τι αφορά τη µητέρα πατρίδα; 

Και είναι αλήθεια πως δεν θα µπορούσαµε σήµερα να συζη-
τούµε για την επιστολική ψήφο και τα δικαιώµατα των εκλογέων
αν δεν είχε προηγηθεί µια σαφής πολιτική βούληση της παρού-
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σας Κυβέρνησης, ότι κανένας -απολύτως κανένας- δεν µπορεί να
περιορίζει το δικαίωµα της ψήφου, τολµώντας σήµερα σηµαντι-
κές τοµές που συνοδεύουν αυτή την εθνική και ιστορική αλλαγή
στην εκλογική διαδικασία.

Η επιστολική ψήφος έρχεται αδιαµφισβήτητα σε µια στιγµή
που η κοινωνία είναι ώριµη να αποδεχθεί αυτή τη σηµαντική αλ-
λαγή. Τη δυνατότητα, δηλαδή, να µπορεί να ασκήσει ένας ψηφο-
φόρος το εκλογικό του δικαίωµα από τον τόπο που διαµένει και
να µη χρειάζεται να διανύει δεκάδες ή και εκατοντάδες πολλές
φορές χιλιόµετρα µακριά δαπανώντας υπέρογκα πολλές φορές
έξοδα µετακίνησης. 

Αλλά µε το παρόν νοµοσχέδιο πάµε και ένα βήµα πιο µπροστά.
Δίνουµε τη δυνατότητα και στους εντός Ελλάδας ψηφοφόρους
που δεν µπορούν να µεταβούν στα εκλογικά τµήµατα, είτε επειδή
αντιµετωπίζουν κάποια θέµατα κινητικότητας αναπηρίας, είτε
επειδή είναι εποχικά εργαζόµενοι είτε επειδή είναι φοιτητές ή
σπουδαστές, να ασκήσουν το δικαίωµά τους. 

Δεν µπορώ να µη σταθώ στο σηµείο αυτό στο γεγονός για το
οποίο -είναι αλήθεια- χύθηκε πολύ µελάνι και έγιναν πολλές συ-
ζητήσεις για το τι έφταιξε στις πρόσφατες τελικά εκλογές και εί-
χαµε τέτοια τεράστια ποσοστά αποχής του εκλογικού σώµατος,
αλλά κυρίως για το τι πρέπει να κάνουµε ως πολιτεία εφεξής για
την ανάσχεση αυτής της πραγµατικότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολουθώντας µε µεγάλη
προσοχή τις συνεδριάσεις των επιτροπών και τις τοποθετήσεις
των συναδέλφων, προσπαθώ να αντιληφθώ πραγµατικά πού
έγκεινται οι ενστάσεις των κοµµάτων και γιατί µια µεγάλη µεταρ-
ρύθµιση, για ακόµη µια φορά, αντιµετωπίζεται µε προσχηµατικές
παρά µε ουσιαστικές αντιρρήσεις. Με την επιστολική ψήφο δεν
πάµε να πατάξουµε την αποχή. Το είπε επανειληµµένως η Υπουρ-
γός. Πάµε να αυξήσουµε τη συµµετοχή. Αυτή είναι η αταλά-
ντευτη και σταθερή θέση µας. Η περαιτέρω συζήτηση θεωρώ ότι
µπορεί να οδηγήσει πουθενά αλλού. 

Η πρωτοβουλία αυτή, λοιπόν, δεν έχει ιδεολογικό πρόσηµο, ξε-
περνά κοµµατικές γραµµές, ενστερνίζεται τις νέες εξελίξεις των
καιρών, συµβαδίζει µε τις νέες ανάγκες και προτεραιότητες και
αποτελεί πράξη, ιστορική και εθνική, µακριά από σταθερές και
άκαιρες κοµµατικές γραµµές. Η συµµετοχή όλων χωρίς αποκλει-
σµούς στις δηµοκρατικές διαδικασίες, σε αυτή τη νέα εποχή,
πρέπει να ενθαρρυνθεί και να στηριχθεί. Δεν µπορούµε να συνε-
χίσουµε άλλο να είµαστε ουραγοί, απλοί παρακολουθητές ή
ακόµα και ακόλουθοι των εξελίξεων, αλλά επιτέλους κάποια στι-
γµή πρέπει να αποφασίσουµε πως µπορούµε να είµαστε πρωτα-
γωνιστές των εξελίξεων. 

Ο επανασχεδιασµός της συµµετοχικής δηµοκρατίας είναι δε-
σµευτική προτεραιότητα όλων µας και γι’ αυτό το παρόν νοµο-
σχέδιο πρέπει να υπερψηφιστεί ως πράξη κοινής συνεννόησης
και εθνικής οµοψυχίας. Κοιτώντας µόνο µπροστά κάνουµε πράξη
τις µεγάλες και καινοτόµες αλλαγές που απαιτούνται για την πρό-
οδο και την ευηµερία της χώρας µας, µε την ακλόνητη πίστη και
σκέψη ότι κανένας Έλληνας δεν περισσεύει, σε όποια γωνιά της
Γης κι αν βρίσκεται. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Λιούτας Αθανάσιος, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

µε το σχέδιο που έχουµε σήµερα µπροστά µας και µε την τροπο-
λογία που δίνει το δικαίωµα για επιστολική ψήφο στους Έλληνες
του εξωτερικού και στις εθνικές εκλογές, αντιλαµβανόµαστε τη
µεγάλη ευθύνη µας και προχωρούµε σε µία εµβληµατική µεταρ-
ρύθµιση. Η αρχική µας πολιτική στόχευση για τη θέσπιση της επι-
στολικής ψήφου για τους Έλληνες εντός και εκτός της επικρα-
τείας για τις ευρωεκλογές και για τα δηµοψηφίσµατα, ολοκλη-
ρώνεται µέσω της τροπολογίας, µε την επιδίωξη µας η επιστολική
ψήφο για τους Έλληνες στο εξωτερικό να ισχύει και για τις εθνι-
κές εκλογές. 

Ο απανταχού Ελληνισµός και η πολύτιµη ελληνική διασπορά
µας δεν λειτουργούν για εµάς ως ένα ξεχωριστό κοµµάτι. Εργα-
ζόµαστε σκληρά και επίµονα και µε επιµονή πάντοτε δίνουµε τις

αναγκαίες λύσεις. Η πολιτεία θεσµικά αγκαλιάζει όλους τους Έλ-
ληνες. Νοµοθετούµε για να δοθεί ένα σπουδαίο εργαλείο στα
χέρια τους. Ξεκάθαρα αυτό που συντελείται σήµερα είναι µια κρί-
σιµη ευκαιρία η οποία θέτει όλους µας προ των ευθυνών µας.
Δράττοντας την ευκαιρία, καταθέτουµε την τροπολογία µε γνώ-
µονα πάντοτε το συµφέρον των Ελλήνων, όπου και αν βρίσκονται,
µε γνώµονα τη συνεπή στάση απέναντι στους Έλληνες του εξω-
τερικού, µε στόχο η φωνή όλων να δυναµώσει. 

Ο Πρωθυπουργός µας εξαρχής των κυβερνητικών µας θητειών
προέταξε το ζήτηµα της ενίσχυσης της οµογένειας µας. Με συ-
νέπεια και συνέχεια υλοποιούµε µια στρατηγική που αποδεικνύει
ότι για εµάς η οµογένεια και ο πανταχού Ελληνισµός έχουν ιδιαί-
τερα υψηλή σηµασία. Έχουµε µία πάρα πολύ µεγάλη ευθύνη
απέναντί τους. 

Εστιάζοντας τώρα στο νοµοσχέδιο, οφείλουµε να καταθέ-
σουµε τα οφέλη που διαµορφώνονται τόσο για τους Έλληνες της
επικράτειας όσο και για τους Έλληνες εκτός της πατρίδας µας.
Για τους Έλληνες εντός της επικράτειας η θεσµοθέτηση της απο-
στολικής ψήφου στις ευρωεκλογές και στα εθνικά δηµοψηφί-
σµατα θα έχει ένα καθοριστικό και ευεργετικό αποτέλεσµα, ιδίως
όσον αφορά συγκεκριµένες οµάδες συµπολιτών µας. Για παρά-
δειγµα, θα ωφελήσει ιδιαίτερα τα άτοµα µε αναπηρία, τους επο-
χικά εργαζόµενους, όπως αυτούς που εργάζονται στους χώρους
της εστίασης και του τουρισµού, τους ηλικιωµένους συµπολίτες
µας, τους φοιτητές και σπουδαστές εν µέσω εξεταστικής περιό-
δου, τους µαθητές της Γ’ λυκείου εν µέσω πανελλαδικών εξετά-
σεων και τους εργαζόµενους την Κυριακή. Αίρονται πρακτικά
εµπόδια που δεν επέτρεπαν σε πολλούς συµπολίτες µας να προ-
σέλθουν στις κάλπες και να ασκήσουν το εκλογικό τους δικαίωµα. 

Αξίζει δε να σηµειωθεί ότι ξεκάθαρα αναγνωρίζεται η πραγµα-
τικότητα της συγκέντρωσης ενός σηµαντικού εργατικού δυναµι-
κού της χώρας µας στις υπηρεσίες του τουρισµού και όχι µόνο.
Ξεκάθαρα αναγνωρίζεται η δυσκολία που γενικότερα και ειδικό-
τερα συναντούν συµπολίτες µας για να προσέλθουν στα εκλογικά
τµήµατα. Αφουγκραζόµαστε αυτή την ανάγκη και νοµοθετούµε
ξεκάθαρα προς το συµφέρον τους. 

Ταυτόχρονα, εξίσου καθοριστικά και σηµαντικά διευκολύνεται
και ο απανταχού Ελληνισµός. Από το σπίτι τους οι Έλληνες στο
εξωτερικό, οι οποίοι βρίσκονται στους εκλογικούς καταλόγους,
χωρίς µετακινήσεις, θα µπορούν να ψηφίσουν. Με την ψήφιση
της τροπολογίας, µάλιστα, θα µπορούν να συµµετέχουν και στις
εθνικές εκλογές της πατρίδας µας µε επιστολική ψήφο. Χωρίς
έξοδα και χωρίς να ταξιδεύουν τα αναγκαία πολλά χιλιόµετρα,
θα έχουν την ευκαιρία της συµµετοχής ακριβώς µέσα από την
οικία τους. 

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι το νοµοσχέδιο στο σύνολό
του συνιστά µία ξεκάθαρη τοµή. Μία τοµή ανάµεσα στο παρελ-
θόν που είχε εµπόδια και στο µέλλον που θα επιτρέπει µια περισ-
σότερο εύκολη συµµετοχή. Μια τοµή που έρχεται και σαφέστατα
απαντά στο µεγάλο ζήτηµα της εποχής, διαµορφώνοντας θε-
σµικά έναν ευκολότερο δρόµο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εκλογές και η εκλογική διαδι-
κασία θα πρέπει να αφορούν ολόκληρη την κοινωνία. Η ψήφος
καθεµίας και καθενός ξεχωριστά αντανακλά την τοποθέτησή του,
το αξιακό του σύστηµα, τον τρόπο που πιστεύει ότι πρέπει να
δοθεί λύση στο πρόβληµά του και εξέλιξη στη ζωή του ιδίου και
της οικογένειάς του. Η ψήφος αντανακλά την εµπιστοσύνη καθε-
µίας και καθενός προς ένα συγκεκριµένο πολιτικό κόµµα, ενι-
σχύοντας ταυτόχρονα τη θεσµική εµπιστοσύνη, καθώς και τη
θέση όλων των ενεργών πολιτών. 

Η διευκόλυνση της άσκησης του δικαιώµατος από την πλευρά
της πολιτείας σηµατοδοτεί µια δίκαιη νοµοθέτηση, µια δίκαιη νο-
µοθέτηση που σχεδιάζεται µε πολυδιάστατη εστίαση, ώστε να
δίνει λύσεις και προοπτική σε κάθε ζήτηµα, ώστε να ωθεί την πα-
τρίδα στο µέλλον και να την τοποθετεί στη σφαίρα του σύγχρο-
νου. 

Πέραν της κρίσιµης, ασφαλώς, σηµασίας σχετικά µε την επι-
στολική ψήφο θα πρέπει να τονίσουµε ότι στο σύνολό του το νο-
µοσχέδιό µας απαριθµεί και πολλές σηµαντικές ρυθµίσεις.
Συγκεκριµένα έρχεται και ο εκσυγχρονισµός του τρόπου εκλογής
των Ευρωβουλευτών. Επιπρόσθετα, επανέρχεται και το κώλυµα
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µε την ανακήρυξη για τους εν ενεργεία Βουλευτές της Βουλής
των Ελλήνων, που ίσχυε έως το 2019. 

Παράλληλα εκκαθαρίζονται και οι εκλογικοί κατάλογοι. Η εκ-
καθάριση θα πραγµατοποιηθεί σε ουδέτερο χρόνο, µεταξύ Ιου-
λίου και Νοεµβρίου 2024 και αφορά κατ’ αρχάς µόνον όσους
είναι άνω των ογδόντα ετών, δεν έχουν υποβάλει φορολογική δή-
λωση, δεν έχουν διαβατήριο σε ισχύ και δεν λαµβάνουν σύνταξη.
Με αυτόν τον τρόπο έγκυρα θα υπολογίζεται η αποχή στις εκλο-
γές. 

Ταυτόχρονα ένα ιδιαίτερο κρίσιµο κοµµάτι του νοµοσχεδίου
αναφέρεται και στη διευκόλυνση της άσκησης του εκλογικού δι-
καιώµατος µε φυσική παρουσία των ατόµων µε αναπηρία, καθώς
και στη διευκόλυνση της πρόσβασής τους στον προεκλογικό διά-
λογο. Η επιµονή µας και η συνέπειά µας ως προς τον στόχο της
συµπεριληπτικής κοινωνίας και τη στήριξη των συµπολιτών µας
µε αναπηρία είναι αδιαµφισβήτητη και συναντάται σε κάθε διά-
σταση και σε κάθε βήµα της πολιτικής µας. 

Κυρίες και κύριοι, η χρυσή ευκαιρία που διαµορφώθηκε σή-
µερα µπορεί να σηµατοδοτήσει µια σπουδαία αλλαγή για όλους
τους Έλληνες, µια σπουδαία αλλαγή για τους Έλληνες που ζουν
στο εξωτερικό. Σεβόµαστε και ακούµε τη φωνή τους. Έχουµε µια
µεγάλη ευθύνη απέναντί τους. Το νοµοσχέδιό µας σήµερα µπο-
ρεί να οδηγήσει σε µία νέα θεσµική µέρα για όλους τους Έλλη-
νες. Δεν σταµατούµε να εργαζόµαστε για τα συµφέροντα όλων,
όπου και αν βρίσκονται εντός και εκτός της πατρίδας µας. 

Οι Έλληνες ενωµένοι πορευόµαστε όλοι µαζί. Η πολιτεία οφεί-
λει να εργάζεται ανοιχτά, δίκαια και µε συνέπεια για το συµφέρον
όλων. Προτάσσουµε εµείς πρώτοι το συλλογικό συµφέρον και
εργαζόµαστε για την προάσπισή του. Συνεχίζουµε πηγαίνοντας
πάντα µπροστά. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει τώρα ο
Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Μανώλης Χριστο-
δουλάκης. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ,
κυρία Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνη-
σης, η αλήθεια είναι ότι κάνετε ό,τι περνάει από το χέρι σας για
να τορπιλίσετε τη δυνατότητα να αποτυπωθεί µια ευρύτατη κοι-
νοβουλευτική συναίνεση γύρω από το θέµα που αφορά την επι-
στολική ψήφο στην εκλογική διαδικασία των ευρωεκλογών. Γιατί
αυτό συµφωνήσατε στο Υπουργικό Συµβούλιο, αυτό βγάλατε σε
δηµόσια διαβούλευση, αυτό περάσατε από τις κοινοβουλευτικές
επιτροπές και αυτό τελικά φέρατε χθες στην Ολοµέλεια.

Και κάνω αναφορά σε ευρύτατη κοινοβουλευτική συναίνεση,
γιατί; Γιατί εµείς ως Αντιπολίτευση -και όχι µόνο εµείς-, αντιλαµ-
βανόµενοι το ρόλο µας ως γόνιµο και χρήσιµο για την κοινοβου-
λευτική διαδικασία, δεν σταθήκαµε απέναντι στη νοµοθετική
πρωτοβουλία µε τρόπο και µε όρους αρνητισµού, αντιδραστικό-
τητας ή λαϊκισµού, αλλά αντίθετα µε συνέπεια και ευθύνη, όπως
τουλάχιστον εµείς κάνουµε πάντα, βγήκαµε και είπαµε αυτό που
είχαµε πει από την πρώτη στιγµή πριν από τριάµισι χρόνια, όταν
ήρθε στον δηµόσιο διάλογο το θέµα που αφορά την ψήφο των
Ελλήνων του εξωτερικού, ότι δηλαδή για να είναι η διευκόλυνση
της ψήφου των Ελλήνων εκτός επικράτειας πραγµατικά ουσια-
στική πρέπει να συνδεθεί µε το δικαίωµα της επιστολικής ψήφου
για τους εκλογείς αυτούς. 

Αυτή, λοιπόν, η διαχρονικά σταθερή στάση µας είναι και εκείνη
που προσδιόρισε και τη στάση µας καθ’ όλη τη διαβούλευση του
νοµοσχεδίου, είναι και εκείνη που προσδιόρισε και τη θετική επί
της αρχής ψήφο µας στην αρµόδια επιτροπή από τον εισηγητή
µας. Εµείς λοιπόν έχουµε το θάρρος να λέµε «ναι» εκεί που συµ-
φωνούµε και όπου εντοπίζουµε ενστάσεις, κενά ή προβληµατικά
στοιχεία να εκφράζουµε το «όχι» µας παρουσιάζοντας τη δική
µας αντιπρόταση. 

Και ακριβώς αυτό κάναµε µε συγκεκριµένη τροπολογία που κα-
ταθέσαµε για το σηµείο του νοµοσχεδίου στο οποίο εµείς στα-
θήκαµε επικριτικά, µε το εξής σκεπτικό, ότι η επιστολική ψήφος
αξιοποιείται ως διευκόλυνση για την άρση των εµποδίων που συν-
δέονται µε τη συµµετοχή στην εκλογική διαδικασία και άρα δι-

καιολογεί την κατ’ εξαίρεση άρση του ταυτόχρονου της εκλογι-
κής διαδικασίας που προβλέπεται συνταγµατικά. 

Άρα ο χαρακτήρας της οφείλει να είναι ως ειδικός και κατ’ εξαί-
ρεση και όχι ως καθολικός και κατ’ επιλογή. Άρα στους εντός της
επικράτειας Έλληνες είπαµε ότι ο κατ’ εξαίρεση χαρακτήρας
οφείλει να συνδέεται µε συγκεκριµένα θέµατα που τεκµηριώνο-
νται από λόγους υγείας, ηλικίας, αναπηρίας, εργασίας, σπουδών
ή απόστασης. 

Περιγράφω τη στάση µας, γιατί ακριβώς έτσι αντιλαµβανόµα-
στε εµείς την κοινοβουλευτική διαδικασία, την κοινοβουλευτική
συναίνεση και την κοινοβουλευτική διαβούλευση και ακόµα πε-
ρισσότερο, έτσι αντιλαµβανόµαστε την ανάγκη σε κρίσιµα θέ-
µατα που αφορούν τη δηµοκρατία, τη συµµετοχή, την αντιπρο-
σώπευση, τη λογοδοσία και τελικά την εµπιστοσύνη των πολιτών
απέναντι στο πολιτικό µας σύστηµα, να εκπέµπουµε ένα µήνυµα
αξιοπιστίας, συνέπειας, ακόµα και οµοθυµίας σε µια προσπάθεια
να γεφυρώσουµε το χάσµα που υπάρχει µεταξύ πολιτείας και κοι-
νωνίας. 

Δυστυχώς όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, αποδεικνύεται για
ακόµα µία φορά ότι δεν είµαστε όλοι ίδιοι. Και το λέω αυτό γιατί,
αντί να χτίσετε σε µία ήδη θεσµικά και κοινοβουλευτικά διατυπω-
µένη ευρύτατη συναίνεση και ενότητα που αποτυπώθηκε γύρω
από το θέµα αυτό, έρχεστε για ακόµα µια φορά να παίξετε παι-
χνίδια αντικοινοβουλευτικά, µε εκπρόθεσµη τροπολογία. 

Κατά τη διάρκεια της συζήτησης ενός κρίσιµου νοµοσχεδίου
στη Βουλή φέρνετε ένα θέµα που ούτε ήσσονος σηµασίας είναι
ούτε διορθωτικό σε επιµέρους θέµατα επί του υφιστάµενου νο-
µοσχεδίου. Το θέµα αφορά την επέκταση της επιστολικής ψήφου
και στην εκλογική διαδικασία των εθνικών εκλογών. 

Και στο αν είναι ήσσονος σηµασίας ή όχι και αν έχετε το δι-
καίωµα να το διαχειρίζεστε εργαλειακά και µικροπολιτικά ή όχι,
δεν απαντάµε εµείς, οι κακοπροαίρετοι της Αντιπολίτευσης. Απα-
ντάει το ίδιο το Σύνταγµα της χώρας όταν προβλέπει ότι σε αλ-
λαγές που αφορούν την εθνική εκλογική διαδικασία σας ζητάει
να διεκδικήσετε αυξηµένη κοινοβουλευτική πλειοψηφία των δύο
τρίτων. 

Το Σύνταγµα, λοιπόν, ζητάει τη διεκδίκηση συνεννόησης. Ζη-
τάει τη διεκδίκηση συναίνεσης, γιατί θέλει να εγγυηθεί ακριβώς
την πολιτική συνέχεια, συναίνεση δοµική, συναίνεση πολιτική, συ-
ναίνεση κοινοβουλευτική, η οποία αντανακλά και σε διευρυµένες
κοινωνικές πλειοψηφίες. 

Το ελάχιστο λοιπόν γι’ αυτές τις συναινέσεις είναι ο σεβασµός
και αυτόν τον σεβασµό δυστυχώς χθες τον εξευτελίσατε και απέ-
ναντι στα κόµµατα της Βουλής και απέναντι στην κοινοβουλευ-
τική διαδικασία και απέναντι στο ελληνικό Κοινοβούλιο, αλλά
κυρίως απέναντι στον ελληνικό λαό. 

Υπάρχει, λοιπόν, µία ερώτηση που πρέπει να απαντήσετε. Τόσο
καιρό που συζητούσατε και συζητούσαµε το νοµοσχέδιο για την
επιστολική ψήφο για τις ευρωεκλογές, δεν ξέρατε ότι θέλετε να
το επεκτείνετε και για τις εθνικές εκλογές; Δύο τινά υπάρχουν.
Ή δεν το ξέρατε και το θυµηθήκαµε στον δρόµο προς τη Βουλή
χθες, άρα είστε επικίνδυνοι και τυχοδιώκτες. Ή το ξέρατε και το
αποκρύψατε σκοπίµως για λόγους εργαλειακού χειρισµού, άρα
είστε επικίνδυνοι και τυχοδιώκτες διπλά. 

Και ακούγοντας τώρα τους κυβερνητικούς Βουλευτές µού γεν-
νήθηκε µια ακόµα απορία, γιατί λένε: «Εσείς συµφωνείτε µε την
επιστολική ψήφο για τις ευρωεκλογές, αλλά όχι για τις εθνικές
εκλογές»; Και απαντάω: «Εµείς συµφωνούµε µε την οµαλή κοι-
νοβουλευτική διαδικασία».

Όµως, ρωτάω: Εσείς που συµφωνείτε µε την επιστολική ψήφο
και στις ευρωεκλογές και στις εθνικές εκλογές γιατί δεν τη φέ-
ρατε στο Υπουργικό Συµβούλιο, στη διαβούλευση, στις επιτρο-
πές και στην Ολοµέλεια µε τον συνταγµατικά και κοινοβουλευτικά
προβλεπόµενο τρόπο, αλλά αντίθετα η Υπουργός µέχρι και το
Σάββατο στη δική της συνέντευξη δήλωνε ότι το νοµοσχέδιο θα
αφορά µόνο τις ευρωεκλογές;

Η δηµοκρατία δεν είναι παιχνίδι, λοιπόν. Η δηµοκρατία, ειδικά
όταν χτυπάνε τα καµπανάκια της αποχής και της απογοήτευσης,
δεν µπορεί να γίνεται ούτε όπλο ούτε εργαλείο για λόγους επι-
κοινωνιακών χειρισµών, τεχνασµάτων και εντυπώσεων. Διότι δυ-
στυχώς φαίνεται πως δεν θα καταλάβετε ποτέ ότι ο µόνιµος
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αγώνας για τη δηµοκρατία, µε την οποία είναι άρρηκτα συνδεδε-
µένη ιστορικά η δηµοκρατική παράταξη, ξεπερνάει κατά πολύ και
τα κόµµατα και τα πρόσωπα. Συνδέεται και οφείλει να βασίζεται
σε όρους ειλικρίνειας, συνέπειας και αξιοπιστίας. Χτίζεται µε ένα
πολιτικό σύστηµα που κοιτάει στα µάτια τους πολίτες και απευ-
θύνεται σε αυτούς που απογοητεύονται και απέχουν και προσπα-
θεί καθηµερινά να τους πείσει ότι η ψήφος τους έχει αξία. Η
συµµετοχή τους οφείλει να είναι ουσιαστική και γόνιµη και χρή-
σιµη. Χτίζεται µε ένα πολιτικό σύστηµα που δεν τους υποτιµά,
ένα πολιτικό σύστηµα που τους σέβεται. Δυστυχώς, από αυτή τη
στοχοθεσία απαρέγκλιτα απέχετε συστηµατικά και συντεταγµένα
και συνειδητά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεώργιος Ψυχο-
γιός.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλή

χρονιά κατ’ αρχάς σε όλους και όλες.
Συζητάµε ένα νοµοσχέδιο πολύ σηµαντικό, πολύ σοβαρό, το

οποίο έρχεται όµως µε µεγάλη καθυστέρηση. Πρόκειται για ένα
νοµοσχέδιο για τις ευρωεκλογές σε διάστηµα µόλις έξι µηνών
πριν από αυτές. Η σύσταση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, όπως
διατυπώνεται και στον κώδικα καλών πρακτικών της Επιτροπής
της Βενετίας -φαντάζοµαι την ξέρετε, άλλωστε, την έχετε χρησι-
µοποιήσει πολλάκις σε άλλες περιπτώσεις-, είναι η µη θεσµοθέ-
τηση αλλαγών σε θεµελιώδη στοιχεία του εκλογικού νόµου έναν
χρόνο τουλάχιστον πριν από τη διενέργεια των ευρωεκλογών,
κάτι που η Κυβέρνηση αγνοεί, αλλάζοντας το εκλογικό σύστηµα
για τις ευρωεκλογές, αλλά προτάσσοντας το κοµµατικό της συµ-
φέρον.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Δεν µπορεί ένα νοµοθέτηµα του πυρήνα της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας να υποκλίνεται σε µια πολιτική στρατηγική, κάτι που
έκανε η Κυβέρνηση και µε την ψήφο των αποδήµων, και παρά το
γεγονός ότι έγκαιρα είχαµε καταθέσει τις προτάσεις µας.

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που έχει πολλές, όπως ακού-
στηκε και από πολλούς συναδέλφους, τεχνικές ατέλειες και πρό-
χειρες ρυθµίσεις, πιθανά και µη εφαρµόσιµες, δηµοσιονοµικό
κόστος, υψηλό κλιµατικό αποτύπωµα, απουσία ψηφιακού εκσυγ-
χρονισµού και επί της ουσίας και πρακτικά φαίνεται αναχρονι-
στικό. 

Επίσης, δεν προβλέπει την ύπαρξη τρίτης έµπιστης οντότητας,
δηλαδή δικαστικών αντιπροσώπων στη διαδικασία της παραλα-
βής της επιστολικής ψήφου, εφόσον υπάλληλος ιδιωτικών εται-
ρειών θα παραλαµβάνει την επιστολική ψήφο στη χώρα και σε
όλο τον κόσµο µέχρι την παράδοση των επιστολών στις επιτρο-
πές συλλογής επιστολικής ψήφου.

Κι εδώ έρχεται να ενισχύσει το επιχείρηµα αυτό και η απα-
ξίωση, η υποβάθµιση και η διάλυση των ΕΛΤΑ, µε κλείσιµο εκα-
τοντάδων καταστηµάτων στην περιφέρεια, αποµείωση του προ-
σωπικού τους και στην ουσία δυσκολία στο να επιτελέσουν τον
κοινωνικό τους ρόλο, που έρχεται να είναι επίκαιρος και σε αυτό. 

Και αναρωτιέται κανείς, επειδή επικαλείστε πάντα την αριστεία:
Πώς έγινε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο έτσι πρόχειρο, λειψό, γρήγορο
και πού είναι η ψηφιακή σας επανάσταση, την οποία διαφηµίζετε
και διατυµπανίζετε; Όµως, ρωτήστε έναν ανασφάλιστο υπερή-
λικα που κάνει αίτηµα στον ΟΠΕΚΑ για να πάρει ένα προνοιακό
επίδοµα πόσους µήνες κάνει να το πάρει µέχρι να έρθουν τα στοι-
χεία από τον ΕΦΚΑ. Αυτό αποδεικνύεται κι εδώ.

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο το οποίο δεν µπορεί να γίνει συγ-
χωροχάρτι, όπως ανέφερε και η εισηγήτριά µας, για πληθώρα
άλλων αντιδηµοκρατικών παρεµβάσεων της Κυβέρνησης, όπως
οι υποκλοπές στην ΕΥΠ, στο κακόβουλο λογισµικό, στη δικαιο-
σύνη, στις ανεξάρτητες αρχές, στη χειραγώγηση των ΜΜΕ, στην
υποβάθµιση της Βουλής.

Πρόσφατη είναι και η σχετική συζήτηση στο Ευρωκοινοβούλιο
για το κράτος δικαίου στην Ελλάδα. Κι εµείς αναδεικνύουµε αυτή
την υποκρισία, καθώς συνδέεται και µε την παραβίαση των αν-

θρωπίνων δικαιωµάτων.
Εµείς στηρίζουµε ως οφείλουµε την πρόβλεψη του Συντάγµα-

τος, τίποτα περισσότερο, τίποτα λιγότερο, και την αξιοποίηση
των νέων τεχνολογιών. Η επιστολική ψήφος µε όρους διαφάνειας
και αξιοπιστίας να εφαρµόζεται για όσους και όσες δεν δύνανται
αντικειµενικά να προσέλθουν στα εκλογικά τµήµατα. Είχαµε κα-
ταθέσει και σχετική πρόταση νόµου έγκαιρα, για να ψηφίζουν
στον τόπο εργασίας όσοι απουσιάζουν από την εκλογική περιφέ-
ρεια.

Η Κυβέρνηση, όµως, αγνοεί τη βασική πρόβλεψη, που είναι η
καθολικότητα, η αµεσότητα και η µυστικότητα της ψήφου και
προχωρά σε µια εκτεταµένη εφαρµογή της επιστολικής ακόµα
και για πολίτες που κατοικούν κοντά στα εκλογικά τµήµατα. 

Το Σύνταγµα εξάλλου ρητά και ξεκάθαρα δέχεται στην παρά-
γραφο 4 του άρθρου 51 την επιστολική ψήφο ως µέσο για τη
συµµετοχή των εκτός επικρατείας εκλογέων στις βουλευτικές
εκλογές ως ένα καθεστώς εξαίρεσης, ως µια θετική κάµψη και
όχι σαν ένα καθεστώς που θα εξελιχθεί σε κανόνα.

Αυτή, λοιπόν, η εκτεταµένη εφαρµογή θέτει και κάποια ζητή-
µατα αµεσότητας και µυστικότητας, σε περιπτώσεις της οικογε-
νειακής ψήφου, εργοδοτικών παρεµβάσεων, ευάλωτων κοινωνι-
κών οµάδων, αλλά και θεµάτων ταυτοπροσωπίας και ψηφιακών
εργαλείων.

Δεν επιτρέπεται -και αυτό το λέω από προσωπική εµπειρία και
θα εξηγήσω µετά τι εννοώ- να δηµιουργούνται ζητήµατα εµπιστο-
σύνης στην εκλογική διαδικασία και να µη λαµβάνονται υπ’ όψιν
οι διαπιστώσεις και η τεχνογνωσία διεθνών οργανισµών για ζη-
τήµατα οποιασδήποτε χειραγώγησης και νοθείας της εκλογικής
βούλησης.

Και εξηγούµαι. Ως παρατηρητής εκλογών για πολλά χρόνια
στον Οργανισµό Ασφάλειας και Συνεργασίας στην Ευρώπη εί-
χαµε κάνει πολλές επισκέψεις και σε χώρες του δυτικού κόσµου,
προηγµένες, µε µεγάλη κοινοβουλευτική παράδοση. Μία από
αυτές ήταν και η Αγγλία. Το 2015, λοιπόν, όταν πήγαµε να κά-
νουµε παρατήρηση, στα συµπεράσµατα -και θα το καταθέσω στα
Πρακτικά- φαίνεται ξεκάθαρα ότι σε µια χώρα που το εφαρµόζει
χρόνια χρειάζονται πρόσθετες δικλίδες για την επιστολική ψήφο.
Και το λέει ρητώς.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Ψυχογιός καταθέ-

τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Η Κυβέρνηση όµως παραβιάζει την υποχρέωση διαβούλευσης
για ένα ζήτηµα µείζονος δηµοκρατικής σηµασίας, αλλά και τις
υποχρεώσεις για την τήρηση του Συντάγµατος και για ορθή νο-
µοθέτηση. Δεν άκουσε τις βασικές µας προτάσεις, όπως διατυ-
πώθηκαν στην ενηµέρωση που κάναµε τον Δεκέµβρη αλλά και
στις επιτροπές.

Βάλατε κάποιες, κυρία Υπουργέ, οι οποίες όµως ήταν αυτο-
νόητες, ήταν εύκολες, για να τα λέµε ανοιχτά µεταξύ µας, ίσως
και να το χρησιµοποιήσετε ότι κάτι ενσωµατώσατε, ερχόµενοι να
τορπιλίσετε µετά εντελώς την όποια συναίνεση µε την τροπολο-
γία που καταθέσατε σήµερα.

Γι’ αυτόν τον λόγο καταθέσαµε τις τροπολογίες µας σήµερα
στην Ολοµέλεια. Προτείνουµε πολύ συγκεκριµένες παρεµβάσεις,
για να µπορέσει να λειτουργήσει επαρκώς αυτή η διαδικασία:

Προτείνουµε, λοιπόν, ειδικές ρυθµίσεις και δηµιουργία εκλογι-
κών τµηµάτων για την εξυπηρέτηση αυτόνοµης άσκησης εκλογι-
κού δικαιώµατος των ΑΜΕΑ,, µε βάση και τις προτάσεις των
φορέων τους.

Προτείνεται µε την τροπολογία 2 εφαρµογή ψηφιακού εκλογι-
κού καταλόγου και σχετικών εφαρµοστικών ρυθµίσεων, για να
µπορούν όλοι οι εκλογείς που βρίσκονται σε άλλο σηµείο από την
εκλογική τους περιφέρεια να ασκούν το συνταγµατικό τους δι-
καίωµα σε ευρωεκλογές µε βάση τις συνταγµατικές προβλέψεις.

Και µε την τροπολογία 3 προτείνονται τροποποιήσεις διατά-
ξεων που αφορούν στη σύσταση ειδικής επιτροπής ελέγχου εγ-
γραφής εκλογέων της επιστολικής ψήφου, που είναι πολύ
σηµαντικό για την παρακολούθηση µε διαφάνεια και της εγγρα-
φής και της διαγραφής αλλά και του διοικητικού ελέγχου και δια-
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πίστωσης περιπτώσεων κακόβουλης ταυτοποίησης, αλλά και για
την αποτροπή πρακτικών άγρας ψήφων και οικογενειακής
ψήφου.

Προτείνεται επίσης τύπος ψηφοδελτίων στη γραφή Μπράιγ για
εξυπηρέτηση ψηφοφόρων µε προβλήµατα ή απώλεια όρασης.

Επίσης, χρειάζονται επιτροπές οι οποίες να έχουν και µέλη ανε-
ξάρτητων αρχών και να ελέγχουν τη διαδικασία, αλλά και αντι-
προσωπεία των κοµµάτων για τη λειτουργία και τις διαδικασίες
αυτών των ειδικών εκλογικών καταλόγων της επιστολικής ψήφου.

Όλα αυτά ειπώθηκαν και από τους συναδέλφους και από την
εισηγήτριά µας για τις βασικές αρχές και πρέπει να τηρούνται
για να θωρακίζεται η εκλογική διαδικασία.

Το µείζον όµως σε όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και
κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, είναι νοµίζω να ενισχύσουµε και
να ενδυναµώσουµε την εµπιστοσύνη και τη συµµετοχή των πολι-
τών σε όλες τις εκφάνσεις της πολιτικής ζωής και των συλλογι-
κών φορέων της και των συλλογικών εκφράσεών της, των κινη-
µάτων και των πρωτοβουλιών.

Όταν όµως εσείς µε τις πολιτικές και τις παρεµβάσεις σας όλα
τα προηγούµενα χρόνια έχετε φέρει -όπως είπα- τη χώρα υπό-
λογη στο κράτος δικαίου, στα δικαιώµατα, στις ελευθερίες, στη
λειτουργία των θεσµών, στην εµπιστοσύνη δηλαδή στη διοίκηση
και την πολιτεία, στη στοχοποίηση κοινωνικών οµάδων και τη δη-
µιουργία κοινωνικού αυτοµατισµού, στην υπονόµευση του αισθή-
µατος ασφάλειας και εµπιστοσύνης, από την υγεία και την παι-
δεία µέχρι την εργασία, αλλά και τις γειτονιές, τα γήπεδα και την
καθηµερινότητα, τότε ακόµα κι ένα πολύ καλό νοµοσχέδιο να
φέρνατε κι όχι αυτό το λειψό, πρόχειρο και κοµµατικό νοµοσχέ-
διο, δεν θα είχε ουσιαστικό αποτέλεσµα. 

Ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία που άνοιξε τον δρόµο
για την ψήφο των αποδήµων µε την προτείνουσα Βουλή το 2019,
ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία που έκανε έγκαιρα την
τροπολογία που έφερε και σήµερα, σε σχέση µε το θέµα αυτό,
την τροπολογία για τους ανθρώπους που εργάζονται εκτός, τους
εποχικά εργαζόµενους, τους ΑΜΕΑ για τη συµµετοχή στις διαδι-
κασίες, αλλά και πολλά άλλα δηµοκρατικά νοµοσχέδια την πε-
ρίοδο 2015 - 2019, που στην ουσία αναβάθµισαν και τις ελευθε-
ρίες και την ισότητα και τη δικαιοσύνη στη χώρα. 

Δεν τα ξεχνάµε αυτά. Με βάση αυτά πορευόµαστε, µε αυτά θα
συνεχίσουµε να απευθυνόµαστε στην κοινωνία, µε ριζοσπαστικές
θέσεις αλλά και εφαρµόσιµες, προκειµένου να µην επικρατήσει
ο φόβος, ο ατοµισµός και ο µονόδροµος που προσπαθείτε να επι-
βάλλετε εσείς. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε

τον κ. Ψυχογιό. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δη-

µήτριος Κυριαζίδης. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρία και κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, ο εκσυγχρονισµός του κράτους και των διαδικασιών
του ήταν και παραµένει κύριος στόχος της Κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας, τον οποίο και πιστά υλοποιεί, όπως έχει αποδείξει
στην πράξη. Κοινός παρονοµαστής δε σε αυτή την προσπάθεια
είναι η ουσιαστική διευκόλυνση του πολίτη στην ενάσκηση των
δικαιωµάτων του. Στο µεταρρυθµιστικό αυτό πλαίσιο εντάσσεται
και το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο του Υπουργείου Εσωτερικών
για την επιστολική ψήφο. 

Με αδικαιολόγητη καθυστέρηση ετών, σε σχέση µε άλλα, προ-
ηγούµενα, δυτικά κράτη, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
θαρραλέα και συστηµατικά έρχεται να αντιµετωπίσει ένα βασικό
πρόβληµα, που ανάγεται στον πυρήνα της δηµοκρατίας και
αφορά την ενάσκηση του θεµελιώδους συνταγµατικού δικαιώµα-
τος του εκλέγειν. 

Για πρώτη φορά στα χρονικά αναλαµβάνεται µια ειλικρινής
πρωτοβουλία, να διερευνηθεί στο µέγιστο δυνατό το εκλογικό
σώµα, να διευκολυνθούν σε απόλυτο βαθµό οι εκλογείς και κατ’
αποτέλεσµα να συµµετέχουν ενεργά στις εκλογικές διαδικασίες,
αρχής γενοµένης από τις εκλογές για την ανάδειξη των εθνικών

αντιπροσώπων στο Ευρωκοινοβούλιο και βεβαίως και για τις εθνι-
κές εκλογές. Ιδιαίτερα δίνεται η δυνατότητα σε αδυνατούντες να
µετέχουν στην εκλογική διαδικασία, που για λόγους, παραδείγµα-
τος χάριν, αναπηρίας ή εργασίας -αν είναι εποχικοί εργαζόµενοι
κ.λπ.- είναι αναγκασµένοι κάτω από αυτό το καθεστώς να µη µε-
τέχουν. 

Η δε κατατεθείσα υπουργική τροπολογία περί επέκτασης της
επιστολικής ψήφου και στις εθνικές εκλογές ως προς τους εκτός
επικρατείας εκλογείς, κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 51 παράγρα-
φος 4 του Συντάγµατος, αποτελεί άλλο ένα βήµα το οποίο πρέπει
όλοι µας να χαιρετίσουµε. Υπενθυµίζεται ότι µε τον ν.4648/2019
περί διευκόλυνσης της άσκησης εκλογικού δικαιώµατος εκλο-
γέων που βρίσκονται εκτός της ελληνικής επικράτειας, η κυβέρ-
νησή µας θέσπισε για πρώτη φορά τη δυνατότητα στους εκτός
Ελλάδος διαβιούντες να ψηφίσουν στις εθνικές εκλογές, πρωτο-
βουλία η οποία στέφθηκε µε απόλυτη επιτυχία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι µας σε αυτή εδώ την Αί-
θουσα θέλω να πιστεύω ότι υπηρετούµε τη δηµοκρατία και τους
θεσµούς αυτής από διαφορετικά πολιτικά µετερίζια. Μπορεί να
διαφωνούµε και ενίοτε να συµφωνούµε, αλλά στα θεσµικά ζητή-
µατα η φωνή οφείλει να είναι µία, ενιαία και όχι υβριστική. 

Ειλικρινά θα πω ότι στεναχωρήθηκα και θα έλεγα ότι απογοη-
τεύτηκα από τη στάση του συναδέλφου του ΠΑΣΟΚ που προ ολί-
γου κατήλθε του Βήµατος, όπου η στάση και η συµπεριφορά του
µε εξέπληξε, το επαναλαµβάνω. Ανέφερε συγκεκριµένα: «Εµείς
επιδείξαµε και µας διακρίνει µια σύνεση, µια οµοθυµία, αλλά
εσείς είστε επικίνδυνοι και τυχοδιώκτες». 

Εγώ ως Βουλευτής από έναν µικρό νοµό και άλλοι συνάδελφοι,
κύριοι συνάδελφοι του ΠΑΣΟΚ, είµαστε τυχοδιώκτες; Για ποιο
πράγµα; Για ποιο ζήτηµα; Και ανέφερε: «Εµείς δεν είµαστε ίδιοι».
Ευτυχώς, δεν είµαστε ίδιοι κάτω από αυτή τη στάση και συµπε-
ριφορά. 

Και βεβαίως θα περίµενα από την Προεδρεύουσα να του ζητή-
σει να ανακαλέσει και να εγκαλέσει τον συγκεκριµένο συνά-
δελφο. Και κατέληξα σε αυτό που ήθελα να το αναφέρω, αλλά
το απέφευγα, ότι ενδεχοµένως και η ψήφος των οµογενών, εάν
δεν ερχόταν και ψηφιζόταν µε εκατόν πενήντα µία ψήφους να µη
γινόταν από πλευράς της Αντιπολίτευσης αποδεκτή, όπως δεν γί-
νεται, όπως βλέπω, αναφορικά µε τις εθνικές εκλογές. 

Πιστεύω η πίεση η εκλογική, η οποία θα προερχόταν από τη
δική του στάση και συµπεριφορά, θα εκλαµβανόταν και από τους
οµογενείς µας αρνητικά. Και αυτό ήταν που ακούγεται, ότι ναι,
εµείς θα είµαστε θετικοί ως προς το ζήτηµα των ευρωεκλογών.
Το ζήτηµα της ενεργού συµµετοχής του πολίτη στις δηµοκρατι-
κές διαδικασίες αποτελεί ένα στοιχείο σύγκλισης των πολιτικών
δυνάµεων, το οποίο δεν πρέπει να φοβίζει αλλά ούτε και να εξορ-
κίζεται. 

Η δηµοκρατία µας και το αντιπροσωπευτικό σύστηµα που όλοι
υπηρετούµε -θέλω να πιστεύω- απαιτεί συµµετοχή και θέλει ενερ-
γούς πολίτες και ενεργοί πολίτες -κακά τα ψέµατα- είναι εκείνοι
που ψηφίζουν. Και πράγµατι, η ψήφος είναι εκείνη που ενισχύει
τους θεσµούς και τη δηµοκρατική νοµιµοποίηση των αντιπροσώ-
πων, είτε πρόκειται για εθνικές εκλογές είτε για ευρωεκλογές. 

Δεν θα ήθελα να κουράσω και να επεκταθώ στις κατ’ ιδίαν ρυθ-
µίσεις του νοµοσχεδίου. Τα κρίσιµα άρθρα από 6 έως 28 -όπου
και ρυθµίζονται ζητήµατα που αφορούν το πεδίο εφαρµογής των
ρυθµίσεων της επιστολικής ψήφου, τους ειδικούς εκλογικούς κα-
ταλόγους, την εγγραφή και ενηµέρωση αυτών και τα λοιπά δια-
δικαστικά θέµατα ως προς την αποστολή και το περιεχόµενο των
ειδικών φακέλων, τη διαδικασία της ψηφοφορίας και τη διαλογή
των ψήφων- διακρίνονται για τη σαφήνεια και το εξαιρετικά εξα-
ντλητικό περιεχόµενο που παρέχει κάθε περαιτέρω ανάλυση. Άλ-
λωστε, είχαµε τη δυνατότητα στην επιτροπή να συζητήσουµε
εξαντλητικά. 

Όµως, επιτρέψτε µου κλείνοντας µια γενική αναφορά. Προ-
έρχοµαι από έναν µικρό νοµό, τον Νοµό Δράµας, απ’ όπου µεγά-
λος αριθµός συµπολιτών µου µετανάστευσε τις προηγούµενες
δεκαετίες σε πολλές χώρες του κόσµου και, βεβαίως, κυρίως στη
Γερµανία. Είχα δεκάδες τηλέφωνα, κλήσεις, µηνύµατα ότι «επι-
τέλους πραγµατοποιείται αυτό που προσµέναµε όλοι ως απόδη-
µοι». Είναι πραγµατικά -και το πιστεύω- µια ευκαιρία όλοι αυτοί
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οι συµπατριώτες µας να αισθανθούν στην πράξη ότι είναι και πα-
ραµένουν ενεργά µέλη της πολιτείας µας, της Ελλάδας µας. Το
νοµοσχέδιο αυτό δίνει φωνή σε όλους τους Έλληνες πολίτες που
διαβιούν εκτός µητροπολιτικής Ελλάδος. 

Τη φωνή αυτή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την έχουµε ανά-
γκη και πρέπει να επιδιώκουµε να ακούγεται. 

Για τους λόγους αυτούς στηρίζω το υπό ψήφιση σχέδιο νόµου
και σας καλώ να το ψηφίσουµε όλοι µαζί ως µια συµβολική έν-
δειξη ενότητας του Ελληνισµού.

Σας ευχαριστώ και συγγνώµη αν προηγουµένως έκανα µια ιδι-
αίτερη αναφορά, αλλά ειδικά προσωπικά το είχα ανάγκη. 

Σας ευχαριστώ και για την κατανόησή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Κυριαζίδη. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Γιώργος Ιωάννης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΩΡΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειλικρινά είναι ιδιαίτερη τιµή για

µένα σήµερα που µου δίνεται η ευκαιρία να διατυπώσω τις από-
ψεις µου στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου του Υπουργείου Εσω-
τερικών, µε το οποίο καθιερώνεται για πρώτη φορά στη χώρα µας
η επιστολική ψήφος. 

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, όπως κατά κόρον έχει ακου-
στεί σήµερα, όπως επεσήµανε και η Υπουργός, η κ. Νίκη Κερα-
µέως, αποτελεί εθνική και ιστορική αλλαγή στην εκλογική
διαδικασία και εισάγει πολλαπλές και κοµβικές τοµές για τη χώρα
και τους θεσµούς. Το θέµα συζητείται εντόνως από το 2019, µε
την αφορµή της πρώτης νοµοθετικής πρωτοβουλίας της κυβέρ-
νησης του Κυριάκου Μητσοτάκη, επί Υπουργίας τότε του κ. Θε-
οδωρικάκου, µετά πάλι, την άνοιξη του 2021, επί Υπουργίας του
κ. Βορίδη και στη συνέχεια, από το καλοκαίρι του 2023, µε τη νυν
Υπουργό κ. Κεραµέως.

Οι προηγούµενες απόπειρες για την ψήφο των πολιτών που
διαµένουν εκτός Ελλάδας κατέληξαν σε γραφειοκρατική αποτυ-
χία, που τη χρεώνεται όλο το πολιτικό σύστηµα. Φαίνεται ότι το
πάθηµα έγινε µάθηµα, γι’ αυτό και ήταν σηµαντικό -και λέω ήταν,
γνωρίζουν όλοι γιατί- ότι τα µεγαλύτερα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης συντάχθηκαν επί της αρχής µε τη νοµοθετική πρωτοβου-
λία της Κυβέρνησης. Μεσολάβησε, λοιπόν, ένα διάστηµα και
δόθηκε χρόνος για διάλογο µε τα κόµµατα, προτού καν τεθεί το
νοµοσχέδιο σε δηµόσια διαβούλευση και µάλιστα ενσωµατώθη-
καν και σχόλια των κοµµάτων στο νοµοσχέδιο, που τέθηκε στη
συνέχεια, όπως είπα, στη διαβούλευση. 

Βρισκόµαστε σήµερα εδώ για την επεξεργασία και ψήφισή του.
Καθιερώνεται µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο για πρώτη φορά
η επιστολική ψήφος. Παράλληλα όµως διευκολύνεται η άσκηση
του εκλογικού δικαιώµατος των εκλογέων, τόσο για τις ευρωε-
κλογές όσο και για τα εθνικά δηµοψηφίσµατα. 

Πρόκειται εποµένως για ένα ουσιαστικό άνοιγµα προς τον απα-
νταχού Ελληνισµό, µε την κατάργηση όλων των πρακτικών εµπο-
δίων στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος των Ελλήνων
πολιτών από το εξωτερικό. Ο στόχος που έχει θέσει ο Πρωθυ-
πουργός µας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης για την ανασυγκρότηση
της Ελλάδας περνά µέσα από την αναγέννηση του παγκόσµιου
Ελληνισµού.

Με την επιστολική ψήφο, λοιπόν, η οποία αποτελεί µόνιµο αί-
τηµα των Ελλήνων της Διασποράς και εφαρµόζεται σε όλες σχε-
δόν τις σύγχρονες δηµοκρατίες, επιδιώκουµε τη µεγαλύτερη
συµµετοχή των αποδήµων Ελλήνων στη λήψη των αποφάσεων
για την πατρίδα και το µέλλον της χώρας. 

Παράλληλα, εντός της επικράτειας, η επιστολική ψήφος απο-
τελεί µέσο διευκόλυνσης των ψηφοφόρων που αντιµετωπίζουν
δυσκολίες στην άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος. Παρα-
δείγµατος χάριν, ηλικιωµένοι, άτοµα µε αναπηρία, φοιτητές και
εργαζόµενοι. 

Εδώ αξίζει να αναφερθεί πως η επιστολική ψήφος δεν είναι
δεξιό, αριστερό ή κεντρώο µέτρο. Είναι ένα µέτρο εµβάθυνσης
της δηµοκρατίας. Το 69% και κάτι των πολιτών είναι θετικοί απέ-
ναντι στην εφαρµογή της επιστολικής ψήφου, ενώ το 76% περί-
που θεωρούν ότι θα οδηγήσει σε αυξηµένη συµµετοχή. 

Εποµένως οποιοσδήποτε στρέφεται κατά της επιστολικής
ψήφου φοβάται τη συµµετοχή των πολιτών στις εκλογές και αυτό
γιατί η καθιέρωση της εξ αποστάσεως ψήφου ενθαρρύνει τη συµ-
µετοχή στις εκλογές. Προφανώς αυτή την αυξηµένη συµµετοχή
φοβήθηκε η Αντιπολίτευση και ανέκρουσε πρύµναν. Όµως κανείς
δεν θα χάσει από αυτό. Θα είναι κέρδος για τη δηµοκρατία, πε-
ριορίζοντας ταυτόχρονα το φαινόµενο της αυξηµένης αποχής. 

Το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει επίσης διατάξεις που στοχεύουν
στην αποτελεσµατικότερη λειτουργία συγκεκριµένων δηµόσιων
φορέων και νοµοθετικών πρωτοβουλιών, όπως το Ανώτατο Συµ-
βούλιο Επιλογής Προσωπικού, καθώς και το Εθνικό Κέντρο Δη-
µόσιας Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης. 

Πενήντα χρόνια µετά την αποκατάσταση της δηµοκρατίας και
σε εναρµόνιση µε τις βέλτιστες διεθνείς πρακτικές, η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας προχωρά σε ένα µέτρο το οποίο ενισχύει
τη συµµετοχή στις εκλογές και βαθαίνει τη δηµοκρατία. 

Το σχέδιο νόµου κινείται σε τέσσερις άξονες, όπως έχει ακου-
στεί και όπως γνωρίζουµε πλέον: στον εκσυγχρονισµό του τρό-
που εκλογής των ευρωβουλευτών, στην καθιέρωση της δυνατό-
τητας επιστολικής ψήφου για τις ευρωεκλογές και τα εθνικά δη-
µοψηφίσµατα, στην εκκαθάριση των εκλογικών καταλόγων -κάτι
που επί σειρά ετών ζητείται- και στη διευκόλυνση πρόσβασης των
ατόµων µε αναπηρία.

Δεδοµένου ότι το νοµοσχέδιο για την επιστολική ψήφο παρέ-
µεινε στη διαβούλευση για δύο εβδοµάδες, στο τελικό κείµενο
που κατατίθεται έχουν ληφθεί υπ’ όψιν τα σχόλια που διατυπώ-
θηκαν για την τελική διαµόρφωση του νοµοσχεδίου. 

Ενδεικτικά, κατόπιν πρότασης της Εθνικής Συνοµοσπονδίας
Ατόµων µε Αναπηρία, ενσωµατώθηκε πρόβλεψη για τη µετάδοση
των προεκλογικών µηνυµάτων και µε υπότιτλους. 

Ενσωµατώθηκε πρόβλεψη ώστε η ταυτοπροσωπία για τη συ-
µπλήρωση του ψηφοδελτίου να πραγµατοποιείται είτε µέσω του
gov.gr είτε µε την αποστολή αποδεικτικού ταυτότητας. 

Επίσης στο τελικό κείµενο συµπεριλήφθηκε η απαγόρευση της
αποστολής του φακέλου επιστροφής από τρίτο πρόσωπο, εκτός
από την περίπτωση της εξουσιοδότησης.

Για τον σχεδιασµό της µεθοδολογίας της επιστολικής ψήφου
µελετήθηκαν εκτενώς περιπτώσεις εφαρµογής της ανά την Ευ-
ρώπη, στις ΗΠΑ και στην Αυστραλία. Σηµαντικό βάρος δόθηκε
στην πλήρη και αυστηρή ικανοποίηση των οδηγιών του Γραφείου
Δηµοκρατικών Θεσµών και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων του Οργα-
νισµού για την Ασφάλεια και τη Συνεργασία στην Ευρώπη. Συνο-
ψίζοντας, η επιστολική ψήφος αποτελεί ένα βήµα προς τη σωστή
κατεύθυνση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το σχετικό νοµοσχέδιο είναι από
αυτά που πρέπει να έχουν τη µεγαλύτερη δυνατή συναίνεση και
να ψηφίζονται µε αυξηµένη πλειοψηφία. Αποτελεί ευκαιρία για
να δείξουµε ότι οι Έλληνες στα µεγάλα, στα σηµαντικά, σε αυτά
που αφορούν τον οικουµενικό Ελληνισµό είµαστε ενωµένοι. Η
υπερψήφιση του νοµοσχεδίου θα είναι ένα µοναδικό µήνυµα ενό-
τητας του Ελληνισµού, που πρέπει να εκπέµψει το ελληνικό Κοι-
νοβούλιο. Δεν θα αποτελεί νίκη της Κυβέρνησης ή της Νέας
Δηµοκρατίας. Θα αποτελεί νίκη του Ελληνισµού και µέσα σε αυτή
την έννοια δεν χωρούν διαχωριστικές γραµµές.

Δύο κουβέντες όµως και για την περίφηµη τροπολογία, που
τόσο ντόρο έφερε και ανέτρεψε -γιατί άραγε;- και την περίφηµη
συναίνεση. Περί όνου σκιάς η κουβέντα. Συµφωνούµε για την επι-
στολική ψήφο και τις ευρωεκλογές, όχι όµως για τις εθνικές εκλο-
γές. Εκεί που ένα νοµοσχέδιο µας ικανοποιεί και το ψηφίζουµε
κατ’ αρχήν, στην πορεία το βρίσκουµε εκτός πλαισίου νοµιµότη-
τας και ψηφίζουµε «ναι» ως προς την αντισυνταγµατικότητά του.

Με έκπληξη, λοιπόν, άκουσα τρεις ηµέρες τώρα µύδρους ενα-
ντίον της κυβερνητικής παράταξης για κάτι που ο καθείς θα
έβλεπε ως φυσιολογική συνέπεια, αφού διακόσιοι τριάντα Βου-
λευτές συµφωνούσαν για την αναγκαιότητα της επιστολικής
ψήφου για τους Έλληνες του εξωτερικού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, θέλουµε
τους Έλληνες του εξωτερικού κοντά µας, δίπλα µας, όπως και οι
ίδιοι θέλουν να είναι, ή θέλουµε να τους θυµόµαστε κάθε φορά
που η Ελλάδα τούς έχει ανάγκη; 

Θα µου πείτε, αν πραγµατικά το θέλετε δεν θα αφήνατε τεσ-
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σεράµισι χρόνια να περάσουν χωρίς επί της ουσίας να γίνει καµ-
µιά προσπάθεια να αποκαταστήσετε την αδικία της αποµόνωσής
τους από την πατρίδα, αποκλείοντάς τους από το δικαίωµα της
ψήφου και της συµµετοχής στην ύψιστη στιγµή της δηµοκρατίας,
την εκλογική διαδικασία. 

Εµείς θα σας καλέσουµε για τελευταία φορά να σκεφτείτε πως
είναι µια ευκαιρία να βρεθούµε όλοι µαζί δίπλα σε όλους αυτούς
που αγαπάνε την Ελλάδα και θέλουν να συµµετέχουν στη χάραξη
της πορείας προς το µέλλον αυτού του τόπου. Σας καλώ, λοιπόν,
να υπερψηφίσετε το παρόν νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του κόµµατος της Νίκης κ.
Δελβερούδης Κοµνηνός.

ΚΟΜΝΗΝΟΣ ΔΕΛΒΕΡΟΥΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ και κύριοι Υπουργοί, θα ήθελα να αναφερθώ
πρώτα από όλα στην απαράδεκτη αλλά και εκπρόθεσµη τροπο-
λογία που έφερε χθες, την έσχατη στιγµή και απροειδοποίητα, η
κυρία Υπουργός για την επέκταση της επιστολικής ψήφου των
αποδήµων και στις εθνικές εκλογές, µια τροπολογία-«ντροπολο-
γία» θα µπορούσαµε να την αποκαλέσουµε, που φανερώνει τις
κυβερνητικές, πολιτικά άπληστες προθέσεις της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη να ελέγξει κάθε πολιτική και εκλογική διαδικασία, για να
παρατείνει πάση θυσία την παραµονή της στην εξουσία. 

Γι’ αυτό άρπαξε την ευκαιρία και έσπευσε να αξιοποιήσει τη
συναίνεση που τα κόµµατα του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ παρείχαν
για την κατ’ αρχήν υπερψήφιση της επιστολικής ψήφου. Αλλά το
πυροτέχνηµά της γύρισε στην κυρία Υπουργό σαν µπούµερανγκ.
Δεν θα της δοθούν τελικά οι ποθητές ψήφοι του ΠΑΣΟΚ και του
ΣΥΡΙΖΑ, που αρχικά παγίδευσε. 

Τα κόµµατα αυτά, αφού αντιλήφθηκαν ότι χρεώθηκαν αρνητικά
τη συµπόρευσή τους µε τη Νέα Δηµοκρατία, µπροστά στην κα-
τακραυγή από τα µικρά κόµµατα της Αντιπολίτευσης και της
Νίκης, αναδιπλώθηκαν, ανασκεύασαν την αρχική τους θέση και
απέσυραν την αρχικά δοθείσα θετική ψήφο τους επί της αρχής.
Η ανατροπή αυτή ήταν µια µεγάλη ήττα της Κυβέρνησης και της
κυρίας Υπουργού χθες το βράδυ, αφού χάλασε η σούπα της συ-
ναίνεσης.

Με το συζητούµενο νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση, υπό το πρό-
σχηµα περιορισµού της αυξανόµενης τα τελευταία χρόνια απο-
χής από την εκλογική διαδικασία, εισάγει ρύθµιση δήθεν προς
διευκόλυνση των εκλογέων για την άσκηση του εκλογικού τους
δικαιώµατος µε επιστολική ψήφο. 

Στην πραγµατικότητα όµως αυτό που επιχειρείται από την Κυ-
βέρνηση είναι η ψήφιση διατάξεων εις βάρος της ίδιας της ποι-
ότητας της εκλογικής διαδικασίας, δηλαδή της δηµοκρατίας. Η
Κυβέρνηση, εκµεταλλευόµενη την αγάπη των συµπατριωτών µας
που ζουν στο εξωτερικό για την Ελλάδα, επιδιώκει να δηµιουρ-
γήσει εντυπώσεις, πως δήθεν ενδιαφέρεται για τη διευκόλυνση
της άσκησης του εκλογικού τους δικαιώµατος.

Ωστόσο, οι ενέργειες αυτές γίνονται για λόγους καθαρά και
µόνο ψηφοθηρικούς και υποτιµούν τη νοηµοσύνη των πολιτών,
καθώς η Κυβέρνηση θεωρεί ότι µε τις δήθεν εκσυγχρονιστικές
αυτές µεθόδους οι Έλληνες που ζουν στο εξωτερικό αλλά και οι
εντός της Ελλάδος -καθώς η ρύθµιση αυτή αφορά και τους Έλ-
ληνες αυτούς- θα την επιβραβεύσουν µε την ψήφο τους. 

Όµως, εάν πράγµατι ενδιαφερόταν η Κυβέρνηση για τη συµ-
µετοχή των εκλογέων στην εκλογική διαδικασία εν όψει και των
ευρωεκλογών, θα φρόντιζε στο εξωτερικό να υπάρχουν σε λογι-
κές αποστάσεις εκλογικά τµήµατα, ώστε να εξασφαλίζεται η δι-
ευκόλυνση των συµπατριωτών µας, αντί να πληρώνει ταχυδρο-
µικές εταιρείες και να στήνει εκλογικά τµήµατα διαλογής ψηφο-
δελτίων επιστολικής ψήφου, επιτροπές συλλογής επιστολικής
ψήφου, επιτροπές διαλογής ψήφου και συστήµατα παρακολού-
θησης. Οµοίως, στο εσωτερικό θα µπορούσε να προβλεφθεί η
δυνατότητα άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος, παραδείγµα-
τος χάριν, για όσους εργάζονται σε τόπο άλλον από αυτόν της
κατοικίας τους ή είναι φοιτητές σε κάποια άλλη πόλη από την πα-

τρίδα τους, ώστε να ψηφίσουν στο πλησιέστερο εκλογικό τµήµα
του τόπου της προσωρινής διαµονής τους.

Η εκλογική διαδικασία είναι µια ζωντανή διαδικασία, µια γιορτή
και όχι µια ψηφιακή, εξ αποστάσεως, διαδικασία, για την οποία
απαιτούνται διαπιστευτήρια για πρόσβαση στο Taxisnet και χρή-
ση e-mail. 

Κατ’ αρχάς, θέλουµε να είναι ξεκάθαρο πως είµαστε απολύτως
σύµφωνοι µε την άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος σε όλους
τους Έλληνες πολίτες, είτε ζουν εντός της Ελλάδος είτε εκτός.
Η συµµετοχή των πολιτών στην εκλογική διαδικασία θα πρέπει
να είναι απολύτως σεβαστή, ώστε να δίνεται η δυνατότητα άσκη-
σης του δικαιώµατος του εκλέγειν, σύµφωνα όµως µε τις συντα-
γµατικά προβλεπόµενες εγγυήσεις. Ωστόσο, κάτι τέτοιο δεν
διαφαίνεται από το παρόν νοµοσχέδιο, αφού η Κυβέρνηση δεν
φρόντισε -προφανώς σκοπίµως- να διασφαλίσει τη µυστικότητα
της διαδικασίας. 

Είναι ολοφάνερο ότι η ψήφος των εκλογέων όχι διά της προ-
σέλευσής τους σε εκλογικά τµήµατα, αλλά µε επιστολική ψήφο,
δηλαδή µε ψηφοδέλτιο εντός φακέλου ο οποίος αποστέλλεται
ταχυδροµικά από τον εκλογέα στην αρµόδια εκλογική αρχή,
εγκυµονεί µεγάλους κινδύνους, αφού δεν διασφαλίζει την ελεύ-
θερη και ανόθευτη εκδήλωση της λαϊκής θέλησης, η οποία τελεί
υπό την εγγύηση όλων των λειτουργιών της πολιτείας σύµφωνα
µε το Σύνταγµα. 

Όπως από πολλούς τονίστηκε, ο εκλογέας που ασκεί το εκλο-
γικό του δικαίωµα από τον δικό του χώρο, όπως είναι η οικία του
ή ο χώρος της εργασίας του, χωρίς την παρουσία δικαστικού
αντιπροσώπου ή οποιουδήποτε άλλου εκπροσώπου δηµόσιας
αρχής, χωρίς την απόσυρση στο παραβάν και χωρίς κάλπη, στην
οποία θα τοποθετήσει ο ίδιος ο εκλογέας τον φάκελο µε το ψη-
φοδέλτιο της βούλησής του, φυσικά και µπορεί να επηρεαστεί
στην απόφασή του από άσκηση πίεσης από πρόσωπα της οικο-
γένειας ή και του κύκλου του, που ασκούν για διάφορους λόγους
επιρροή επάνω του. Μπορεί -και αυτό συµβαίνει διαχρονικά- να
υποστεί εκβιασµό από τον εργοδότη του. Μπορεί ακόµα να εξα-
γοραστεί η ψήφος του από ένα κόµµα ή από κάποιον υποψήφιο.
Συχνά είναι τα παραδείγµατα εξαγοράς, ιδίως σε κοινότητες των
Ροµά. 

Εξάλλου, οι ίδιοι αποδέχεστε το ενδεχόµενο παραβίασης της
µυστικότητας, αφού στο άρθρο 13 αναφέρεται ότι ο εκλογέας θα
πρέπει να δηλώνει µε υπεύθυνη δήλωσή του ότι η συµπλήρωση
του ψηφοδελτίου έγινε αποκλειστικά από τον ίδιο, δίχως την πα-
ρουσία άλλου προσώπου. Εδώ µόνο να γελάσει κανείς µπορεί.
Ποια αξία µπορεί να έχει αυτή η δήλωση ενός ανθρώπου που νω-
ρίτερα κάποιος άλλος τον επηρέασε; 

Ακόµα, όµως, και αν θεωρηθεί ότι ο εκλογέας άσκησε ανεπη-
ρέαστο το εκλογικό του δικαίωµα από τον χώρο του, υπάρχει ένα
τεράστιο ακάλυπτο κενό στη διαδικασία της ψηφοφορίας µε επι-
στολική ψήφο και συγκεκριµένα από τον χρόνο παράδοσης του
φακέλου επιστροφής στην ταχυδροµική υπηρεσία µέχρι τον
χρόνο παράδοσής του στην επιτροπή συλλογής επιστολικής
ψήφου από την ταχυδροµική υπηρεσία, αφού κατά το χρονικό
αυτό διάστηµα που µεσολαβεί, δηλαδή µέχρι η επιστολική ψήφος
να τοποθετηθεί στην κάλπη, είναι πιθανό να λάβουν χώρα γεγο-
νότα απρόβλεπτα. 

Και για να µη θεωρηθούµε καχύποπτοι από κάποιους, ερωτώ:
Δεν είναι πιθανόν να χαθούν κάποιοι φάκελοι από σφάλµα ταχυ-
δροµείου ή ακόµη και να καταστραφούν από κάποιο τυχαίο γε-
γονός, όπως φωτιά ή πληµµύρα στους χώρους φύλαξης; Νοµίζω
πως εύλογα δηµιουργούνται τα ερωτήµατα αυτά. 

Είναι σηµαντικό, επίσης, να αναφέρουµε ότι οι φάκελοι απο-
στέλλονται σε χρόνο διάφορο από την ηµέρα των εκλογών και
φυλάσσονται, προκειµένου να ανοιχτούν ταυτόχρονα µε τις λοι-
πές ψήφους. Έτσι, όµως, δεν διασφαλίζεται η αρχή της ταυτό-
χρονης διεξαγωγής της ψηφοφορίας. Να ένας σοβαρός κίνδυνος
έµµεσης αλλοίωσης της θέλησης του ψηφοφόρου από την προ-
τερόχρονη, ακόµα και προ τριάντα ηµερών, εκδήλωση της προ-
τίµησής του! 

Ποιος, λοιπόν, µπορεί να αποκλείσει το ενδεχόµενο µετά την
αποστολή της επιστολής ψήφου από τον ψηφοφόρο να επισυµβεί
ένα µεγάλο πολιτικό γεγονός, λόγου χάριν η αποκάλυψη ότι ο
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Αρχηγός του κόµµατος που ψήφισε διέπραξε προδοσία ή
έγκληµα ή δωροδοκήθηκε, γεγονός το οποίο θα του ανέτρεπε
την αρχική προτίµηση; Σε διαφορετική περίπτωση, θα µπορούσε
να ψηφίσει την έσχατη επιλογή του στην κάλπη. 

Για ποια, λοιπόν, έκφραση της λαϊκής κυριαρχίας µιλάτε και
για ποιο θεµελιώδες ατοµικό πολιτικό δικαίωµα; Αλλά αυτά είναι
ψιλά γράµµατα για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, η
οποία εισάγει ρυθµίσεις ονοµάζοντάς τες ως δήθεν εκσυγχρονι-
στικές και καινοτόµες, ενώ στην πραγµατικότητα είναι κενές και
παραβιάζουν τις συνταγµατικές εγγυήσεις που διέπουν µια εκλο-
γική διαδικασία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θε-

οφάνης Παπάς.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, η συζήτηση και η
επικείµενη ψήφιση µιας ακόµη µεγάλης µεταρρυθµιστικής πρω-
τοβουλίας της Κυβέρνησής µας αποδεικνύει τον ταχύ, δυναµικό
και ποιοτικό βηµατισµό µας προς τα εµπρός ως κοινωνία, ως οι-
κονοµία, ως χώρα. Είναι µια µεταρρύθµιση που θα διευκολύνει
στο εξής τους συµπολίτες µας εντός και κυρίως εκτός της επι-
κράτειας στην άσκηση του εκλογικού τους δικαιώµατος, ενισχύο-
ντας τη συµµετοχή τους σε διαδικασίες που αφορούν τις ευρω-
εκλογές ή τα εθνικά δηµοψηφίσµατα. 

Σε αυτή τη δυναµική συζήτηση, µε δεδοµένη τη συνδιαµορφω-
µένη επί της αρχής συναίνεση, ήρθε η Κυβέρνηση µε τροπολογία
που κατέθεσε η αρµόδια Υπουργός να επεκτείνει τη δυνατότητα
συµµετοχής µέσω επιστολικής ψήφου των Ελλήνων του εξωτε-
ρικού και στη διαδικασία των εθνικών εκλογών. Οι προθέσεις της
Κυβέρνησης για την επέκταση αυτής της δυνατότητας είναι ειλι-
κρινείς και πατριωτικές. Ταυτόχρονα, όµως, η πλειονότητα της
Αντιπολίτευσης θα πρέπει να σταθεί πολιτικά ώριµη και συνεπής
σε κάτι για το οποίο διαχρονικά έχει δεσµευθεί στους απόδη-
µους. Οφείλουµε να σταθούµε όλοι συνεπείς, ώστε να δηµιουρ-
γήσουµε µία ακόµα ισχυρή γέφυρα, για να ενώσουµε την Ελλάδα
εκτός συνόρων µε τη µητέρα πατρίδα. 

Η επιστολική ψήφος καθιερώνεται στη χώρα µας για πρώτη
φορά, σε αντίθεση µε πάρα πολλές χώρες της Ευρώπης και όλου
του κόσµου, όπου εφαρµόζεται ήδη εδώ και πολλά χρόνια. Αξίζει
να σηµειωθεί ότι η επιστολική ψήφος εφαρµόζεται και στις πενή-
ντα πολιτείες των ΗΠΑ, ενώ µάλιστα σε πέντε από αυτές έχει κα-
θιερωθεί ως αποκλειστικός τρόπος διεξαγωγής των εκλογικών
αναµετρήσεων. Η καθιέρωση της επιστολικής ψηφοφορίας έχει
προταθεί και από το ίδιο το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο σε ψήφισµα
τον Μάιο του 2022. Μέριµνα, λοιπόν, του παρόντος νοµοσχεδίου
αποτελεί η υιοθέτηση µιας σειράς βέλτιστων πρακτικών και η εν-
σωµάτωση πρόσθετων δικλίδων ασφαλείας, ώστε να είναι πλή-
ρως κατοχυρωµένη η µυστικότητα της ψήφου και η διαφάνεια σε
όλα τα στάδια της διαδικασίας. 

Ο διαχρονικός πόθος του Ελληνισµού της Διασποράς να συµ-
µετέχει ισότιµα στις διαδικασίες που καθορίζουν την πορεία και
το µέλλον της αγαπηµένης τους πατρίδας λαµβάνει βήµα-βήµα
πλέον σάρκα και οστά. Καταργούνται όλα τα πρακτικά εµπόδια
στην άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος, σε συνέχεια της άρσης
όλων των νοµικών περιορισµών που ψηφίσαµε ως Κοινοβούλιο
τον περασµένο Ιούλιο. Δεν είναι ώριµο και δηµοκρατικό από
πλευράς µας να συνεχίσουµε να αγνοούµε και να παραβλέπουµε
τον πόθο και το δικαίωµα των αποδήµων Ελλήνων. Η ψήφιση του
παρόντος νοµοσχεδίου θα αποτελέσει µια ιστορική δηµοκρατική
κατάκτηση γι’ αυτούς. Στο εξής θα συνδιαµορφώνουµε όλοι µαζί
το µέλλον της χώρας και του έθνους µας. 

Οι διατάξεις για την επιστολική ψήφο δίνουν τη δυνατότητα
στους Έλληνες που κατοικούν στο εξωτερικό να ψηφίσουν από
τον τόπο κατοικίας τους, χωρίς να χρειαστεί να διανύσουν µεγά-
λες αποστάσεις, δαπανώντας χρόνο και χρήµατα. Από την άλλη
µεριά, µε την παρούσα νοµοθετική πρωτοβουλία διευκολύνονται
και στο εσωτερικό της χώρας µας διάφορες ειδικές κατηγορίες
ψηφοφόρων που αντιµετωπίζουν δυσκολίες στην άσκηση του
εκλογικού τους δικαιώµατος, όπως, για παράδειγµα, ηλικιωµένοι,

άτοµα µε αναπηρία, ασθενείς ή φοιτητές και εποχικοί εργαζόµε-
νοι, οι οποίοι είτε βρίσκονται µακριά από τον τόπο τους είτε µπο-
ρεί να αντιµετωπίζουν κάποιο κώλυµα φυσικής παρουσίας στο
εκλογικό τµήµα την ηµέρα των εκλογών ή ακόµη συµπολίτες µας
οι οποίοι, αν και το επιθυµούν, ίσως να µη διαθέτουν αντικειµε-
νικά τον χρόνο ή τα χρήµατα να µεταβούν στον τόπο άσκησης
του εκλογικού τους δικαιώµατος. 

Μέριµνα της παρούσας µεταρρύθµισης είναι να αυξηθεί όσο
το δυνατόν περισσότερο η συµµετοχή των συµπολιτών µας στην
εκλογική διαδικασία και να περιοριστεί σε σηµαντικό βαθµό η
αποχή, που τα τελευταία χρόνια προβληµατίζει και τραυµατίζει
τη δηµοκρατία, διότι όσο µεγαλύτερη είναι η συµµετοχή τόσο ενι-
σχύεται η αντιπροσωπευτικότητα και δυναµώνει το δηµοκρατικό
µας πολίτευµα.

Αυτό αποτυπώνεται χαρακτηριστικά και σε πρόσφατες σφυ-
γµοµετρήσεις, σύµφωνα µε τις οποίες περίπου το 70% των πολι-
τών είναι θετικοί απέναντι στην εφαρµογή της επιστολικής
ψήφου, ενώ περίπου το 76% θεωρούν ότι αυτή θα οδηγήσει σε
αυξηµένη συµµετοχή στην εκλογική διαδικασία. Εποµένως είναι
προφανές ότι όποιος στρέφεται κατά της επιστολικής ψήφου φο-
βάται την ευρεία συµµετοχή των πολιτών στις εκλογές. Στην
ουσία φοβάται τη δηµοκρατία, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι, πέραν της θεσµοθέ-
τησης της επιστολικής ψήφου, το παρόν σχέδιο νόµου περιλαµ-
βάνει επίσης δέσµη µέτρων για τον εκσυγχρονισµό του τρόπου
εκλογής των Ευρωβουλευτών. Πιο συγκεκριµένα, επανέρχεται το
κώλυµα ανακήρυξης σε όσους υποψηφίους έχουν την ιδιότητα
του Βουλευτή στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Οι εν λόγω υποψήφιοι
οφείλουν να παραιτηθούν του αξιώµατος πριν την ανακήρυξή
τους. Στην ουσία αποκαθίσταται µία διαταραγµένη και άδικη
ισορροπία, διότι είναι προφανές ότι η διατήρηση της ιδιότητας
του Βουλευτή παράλληλα µε την ιδιότητα του υποψήφιου Ευρω-
βουλευτή δηµιουργεί αθέµιτο ανταγωνισµό έναντι των υπολοίπων
υποψηφίων. 

Τέλος, εξορθολογίζεται ο τρόπος κατανοµής των εδρών των
κοµµάτων, προκειµένου να µην εµφανιστεί η πιθανή περίπτωση
προσκύρωσης περισσότερων εδρών σε συνδυασµό ο οποίος
λαµβάνει λιγότερες ψήφους από κάποιον άλλον.

Παράλληλα, το παρόν νοµοσχέδιο εστιάζει στην επιβεβληµένη
αναγκαιότητα εκκαθάρισης των εκλογικών καταλόγων. Αυτό απα-
ντά στο πρόβληµα του κατά πολύ µεγαλύτερου αριθµού εγγε-
γραµµένων στους εκλογικούς καταλόγους από τον αριθµό των
Ελλήνων πολιτών που µένουν στην Ελλάδα και αυτό διότι οι εκλο-
γικοί κατάλογοι είναι αναχρονιστικοί, δεδοµένου ότι µέχρι την ηλι-
κία των εκατόν δεκαεπτά ετών, εάν δεν υπάρχει πιστοποιητικό
θανάτου, ο πολίτης παραµένει εγγεγραµµένος. Οι εν λόγω πολί-
τες υπολογίζονται στους µη ψηφίσαντες και δίνεται µια λανθα-
σµένη εντύπωση, αφού συµπεριλαµβάνονται στα ποσοστά απο-
χής της εκλογικής διαδικασίας. 

Με τις σχετικές διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου θεσπίζε-
ται πλέον µια καινοτόµα διαδικασία διαγραφής όσων έχουν απο-
βιώσει και ο θάνατός τους ουδέποτε δηλώθηκε στις αρµόδιες σε
χώρες υπηρεσίες, παραδείγµατος χάριν, λόγω µετανάστευσης,
διότι δεν νοείται την εποχή της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης και
της διαλειτουργικότητας µεταξύ των πληροφοριακών συστηµά-
των του δηµοσίου να µιλάµε για αδυναµίες διασταύρωσης, διόρ-
θωσης ή εκκαθάρισης στοιχείων στους εκλογικούς καταλόγους.
Η εκκαθάριση θα πραγµατοποιηθεί σε ουδέτερο χρόνο, µεταξύ
Ιουλίου και Νοεµβρίου του 2024, και αφορά κατ’ αρχάς µόνο
όσους είναι άνω των ογδόντα ετών, δεν έχουν υποβάλει φορο-
λογική δήλωση, δεν έχουν διαβατήριο σε ισχύ και δεν λαµβάνουν
σύνταξη. Διασφαλίζεται µε αυτόν τον τρόπο εφεξής η έγκαιρη
και ρεαλιστική µέτρηση της αποχής από τις εκλογές.

Τέλος, το παρόν σχέδιο νόµου προβλέπει επίσης µέτρα για τη
διευκόλυνση των ατόµων µε αναπηρία, τόσο όσον αφορά την
άσκηση του εκλογικού δικαιώµατος µε φυσική παρουσία στα
εκλογικά τµήµατα, όσο και για την πρόσβασή τους στον προεκλο-
γικό διάλογο. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι, έχουν πλέον περάσει
πενήντα χρόνια από την αποκατάσταση της δηµοκρατίας στη
χώρα. Οι Έλληνες ζήσαµε αλλεπάλληλες και πολυεπίπεδες κρί-
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σεις. Το πολιτικό µας σύστηµα δοκιµάστηκε σκληρά και άντεξε.
Έχουµε πλέον οι περισσότεροι σε αυτή την Αίθουσα την πολιτική
ωριµότητα και τον ρεαλισµό να λειτουργήσουµε µε συναίνεση,
πέραν και πάνω από τις κοµµατικές µας αντιπαραθέσεις. Χρέος
µας είναι να εµβαθύνουµε και να ενδυναµώσουµε τη δηµοκρατία
µας. Η ψήφιση του παρόντος νοµοσχεδίου αποτελεί πρωτίστως
δηµοκρατική, ιστορική και εθνική ευθύνη, κυρίως απέναντι στους
απόδηµους Έλληνες, γι’ αυτό και πρέπει µε ευθύνη να σταθούµε
συνεπείς στις διαχρονικές µας δεσµεύσεις απέναντί τους, για να
συνδιαµορφώνουµε στο εξής µαζί τους την πορεία και το µέλλον
της πατρίδας µας, ώστε να καταφέρουµε να σηκώσουµε την Ελ-
λάδα και τον Ελληνισµό ακόµα ψηλότερα. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω προς το Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Εθνικής Άµυνας και Εξωτερικών Υποθέσεων καταθέτει την
έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Εξωτερικών:
«Κύρωση της Συµφωνίας για τη συµµετοχή της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας ως παρατηρητή στο Σύστηµα Ενσωµάτωσης της Κεντρι-
κής Αµερικής (SICA)». 

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ.
Χρήστος Μπουκώρος και θα κλείσουµε τη συνεδρίαση µε τον κ.
Τσίµαρη Ιωάννη.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλήθεια, το µείζον στο υπό συ-

ζήτηση νοµοσχέδιο είναι αν µας ειδοποίησε εγκαίρως η αρµόδια
Υπουργός για το ακριβές περιεχόµενο ή για το αν θα φέρει κά-
ποια τροπολογία ή αν θα αποκτήσουν επιτέλους το δικαίωµα της
συµµετοχής στις εκλογές οι εκατοντάδες χιλιάδες, τα εκατοµµύ-
ρια των Ελλήνων της διασποράς; Ποιο είναι, αλήθεια, το µείζον;
Αντιλαµβάνοµαι και την ουσία των διαδικασιών. Όµως, τι ζητάει
σήµερα η Αντιπολίτευση; Να κλωτσήσουµε το τενεκεδάκι λίγα
µέτρα παρακάτω, για να µην αποκτήσουν ποτέ το δικαίωµα της
συµµετοχής οι συµπατριώτες µας της διασποράς; Όχι, λένε, να
γίνει πιο οργανωµένα, µε καλύτερη συζήτηση, µε καλύτερη ενη-
µέρωση. 

Από το 2001 το Σύνταγµα δίνει θεωρητικά τη δυνατότητα
στους Έλληνες του εξωτερικού να λαµβάνουν µέρος στις εκλο-
γές. Από το 2001 µέχρι σήµερα, αυτά τα είκοσι δύο περίπου χρό-
νια, έξι χρόνια κυβέρνησε τη χώρα το ΠΑΣΟΚ, 2000 - 2004, 2010
- 2012, και τεσσεράµισι χρόνια, 2015 - 2019, κυβέρνησε τη χώρα
ο ΣΥΡΙΖΑ. Αλήθεια, πώς δεν σκέφτηκαν να φέρουν µια τέτοια µε-
ταρρύθµιση αυτή τη δεκαετία, τα µισά από τα είκοσι χρόνια κατά
τα οποία συζητάµε αυτό το θέµα; Γιατί δεν διαδραµάτισαν αυτά
τα κόµµατα που σήµερα διαµαρτύρονται τον ρόλο των µεταρ-
ρυθµιστικών κοµµάτων, ώστε να ρίξουν το βλέµµα τους και να
δώσουν σηµασία στους Έλληνες του εξωτερικού;

Είµαστε χώρα µεταναστών από πολλές δεκαετίες. Ζουν, δηµι-
ουργούν σε όλα τα µήκη και πλάτη της οικουµένης οι συµπατριώ-
τες µας. Σήµερα έρχεστε εδώ και διαµαρτύρεστε για ελλιπή
ενηµέρωση, για αιφνιδιασµό. Τι σας αιφνιδιάζει ακριβώς; Ένα ζή-
τηµα που συζητάµε είκοσι χρόνια; Δύο ολόκληρες µέρες ακού-
γονται όλες οι απόψεις εδώ. Θα µπορούσατε -εγώ θα το δεχό-
µουν- να καταγγείλετε την Κυβέρνηση για τις διαδικασίες, αλλά
να ψηφίσετε την ουσία του νοµοσχεδίου, να δώσουµε επιτέλους
στους Έλληνες του εξωτερικού το δικαίωµα να ψηφίζουν. 

Παίξατε τον ρόλο του µεταρρυθµιστή για λίγες ώρες, για λίγες
µέρες, λέγοντας ότι ναι, συµφωνούµε για τις ευρωεκλογές. Τις
θεωρείτε ασήµαντες τις ευρωεκλογές ή θεωρείτε ασήµαντο τον
ρόλο των οµογενών; Γιατί ναι στις ευρωεκλογές και όχι στις εθνι-
κές εκλογές; Δεν το εξηγήσατε επαρκώς αυτό. 

Ακούω κάποιες δικαιολογίες που προσβάλλουν την ουσία της
µεταρρύθµισης. Επικαλείστε περί µυστικότητας της ψήφου. Εγώ
δεν θα σας πω για τους Αµερικάνους, που είναι εκατοµµύρια και
που ψηφίζουν εδώ και πολλές δεκαετίες µε επιστολική ψήφο, θα
σας πω ότι αλήθεια είστε ικανοποιηµένοι που βλέπετε σε κάθε
εθνική εκλογή της Τουρκίας τέσσερα εκατοµµύρια Τούρκους πο-
λίτες να ψηφίζουν στη Γερµανία, είτε σε τµήµατα είτε µε επιστο-

λική ψήφο; Αλήθεια το λέτε ότι επιφυλάσσουµε για τη χώρα και
για την Οµογένεια µια τέτοια τύχη για πολύ ακόµα; 

Πρέπει να τοποθετηθούµε µε υπευθυνότητα, χωρίς υπεκφυ-
γές, χωρίς δικαιολογίες σε αυτό το µείζον ζήτηµα. Δεν είναι µόνο
η ψήφος, η ψήφος είναι η αρχή. Οι Έλληνες του εξωτερικού πρέ-
πει να συµµετέχουν στην ενίσχυση της πατρίδας. Τι σας φοβίζει
η αλήθεια, αναρωτιέµαι. Δεν µπορείτε να πείσετε τους Έλληνες
του εξωτερικού; Σας προβληµατίζει το γεγονός ότι δεν θα είναι
ψηφοφόροι οι οποίοι θα επηρεάζονται από την εσωτερική µας µι-
ζέρια και τις ατελέσφορες διαµάχες του εσωτερικού πολιτικού
σκηνικού; Σας προβληµατίζει ότι θα είναι ψηφοφόροι οι οποίοι
θα αποφασίζουν µε βάση τη γενική εικόνα, τη θέση της χώρας
στον κόσµο, την ισχύ της Ελλάδος, για να νιώθουν περήφανοι και
αυτοί στον τόπο που ζουν, εργάζονται και δηµιουργούν, συνδέο-
ντας την παρουσία τους σε οποιαδήποτε χώρα µε την εικόνα της
πατρίδας; Σας προβληµατίζει και σας ανησυχεί ότι θα ψηφίζουν
µε βάση τη γενική εικόνα της οικονοµίας και της πορείας της
χώρας, ώστε να προγραµµατίσουν µια επιστροφή τους σε µια
χώρα ισχυρή, η οποία θα προοδεύει; 

Αν αυτά σάς προβληµατίζουν, θα πρέπει να κάνετε την αυτο-
κριτική σας γιατί δεν µπορείτε να πείσετε ένα κοµµάτι του εκλο-
γικού σώµατος που εκ των πραγµάτων θα είναι πιο απαιτητικό,
θα συναλλάσσεται λιγότερο και θα επηρεάζεται λιγότερο από
αυτή την καθηµερινότητα που όλοι στηλιτεύουµε και κατηγο-
ρούµε. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι δεν πρέπει τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης
να κλωτσήσουν αυτή την ευκαιρία, η οποία είναι µια ευκαιρία ενό-
τητας για τον Ελληνισµό, µε µεγάλη εθνική σηµασία, η οποία είναι
µια ευκαιρία να χτίζουµε γέφυρες µεταξύ των Ελλήνων και όχι να
γκρεµίζουµε. Δεν έχει κανένα κόµµα, ούτε η σηµερινή Κυβέρνηση
ούτε η Νέα Δηµοκρατία ούτε κανείς, τους Έλληνες του εξωτερι-
κού στο τσεπάκι. 

Είναι, όµως, πολύ σηµαντικό να δείξουµε ότι ο Ελληνισµός
µπορεί να αλλάξει πορεία συνενώνοντας όλες τις δυνάµεις του.
Και αυτή η ευκαιρία, δυστυχώς, φαλκιδεύεται, δυστυχώς αποµει-
ώνεται από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Εγώ λέω ότι έστω
και την ύστατη ώρα, έστω και αύριο το πρωί, µε όποια αντιπολι-
τευτική κριτική εναντίον του αρµόδιου Υπουργείου και της Κυ-
βέρνησης, τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης πρέπει να κάνουν την
αυτοκριτική τους για το ζήτηµα αυτό.

Το συζητάµε είκοσι χρόνια. Το έχουν λύσει χώρες πολύ λιγό-
τερο ισχυρές από την Ελλάδα και µε πολύ λιγότερους µετανά-
στες στο εξωτερικό. Δεν είναι δυνατόν να φοβόµαστε την κρίση
και την ψήφο των συµπατριωτών µας. Δεν είναι ούτε ασήµαντη
ούτε -αν θέλετε- υποδεέστεροι Έλληνες από εµάς. Χαιρετίζω
αυτή τη µεταρρύθµιση από το Υπουργείο Εσωτερικών και τη γε-
νική κυβέρνηση. Ας µη χάσουµε ακόµα µια φορά την ευκαιρία να
εκπέµψουµε οµόνοια και εθνική ενότητα στην πράξη και όχι στα
λόγια.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ ευχαριστώ τον
κ. Μπουκώρο.

Θα κλείσουµε τη σηµερινή συζήτηση επί του σχεδίου νόµου µε
τον Βουλευτή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής κ. Ιωάννη Τσί-
µαρη.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΙΜΑΡΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για εµάς το

ΠΑΣΟΚ η συµµετοχή στη δηµοκρατία δεν είναι ζήτηµα ανακοινώ-
σεων, µικροπολιτικής ή πυροτεχνηµάτων, αλλά ένα από τα πλέον
κρίσιµα θεσµικά ζητήµατα λειτουργίας της πολιτείας και ως τέ-
τοιο το προσεγγίζουµε.

Στο κυρίως ζήτηµα του νοµοσχεδίου, συζητούµε την παροχή
δυνατότητας άσκησης του εκλογικού δικαιώµατος µε επιστολική
ψήφο σε εκλογείς εκτός και εντός της επικράτειας. Για το
ΠΑΣΟΚ, η θεσµοθέτηση του δικαιώµατος αυτού αποτελεί πάγια
θέση εδώ και πολλά χρόνια, θέση την οποία εκφράσαµε επανει-
ληµµένως και κοινοβουλευτικά, κατά τη συζήτηση για τη θεσµο-
θέτηση του δικαιώµατος ψήφου των εκτός επικρατείας εκλογέων
από τη χώρα διαµονής τους. 
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Δεν µπορούµε, όµως, να µην επισηµάνουµε το ότι όσον αφορά
τους εκτός επικρατείας εκλογής, πρόκειται για την τρίτη νοµο-
θετική παρέµβαση κατά τη διάρκεια της ζωής των κυβερνήσεων
του κ. Μητσοτάκη. Η πρώτη έρχεται το 2019. Η επόµενη είναι τον
περασµένο Ιούλη του 2023 και τώρα έχουµε ξανά την αλλαγή του
νοµοθετικού πλαισίου, χωρίς καν να έχει εφαρµοστεί και δοκιµα-
στεί η νοµοθέτηση του Ιουλίου. 

Πρώτα ήταν η υπό προϋποθέσεις ψήφος των αποδήµων, µετά
η άνευ προϋποθέσεων και µετά ανακοινώνεται η επιστολική
ψήφος, η οποία καταργεί την αυτοπρόσωπη ψήφο των εκλογέων
και µόλις λίγες ώρες µετά την έναρξη της συζήτησης στην Ολο-
µέλεια για το νοµοσχέδιο κατατέθηκε και η τροπολογία για την
ενσωµάτωση της επιστολικής ψήφου και στις εθνικές εκλογές. 

Στο ΠΑΣΟΚ -το τονίζω εκ νέου- δεν είµαστε αρνητικοί απέναντι
στο ζήτηµα της επιστολικής ψήφου των εκτός επικρατείας εκλο-
γέων, το αντίθετο. Αναδεικνύουµε, όµως, την καταστρατήγηση
των κανόνων καλής νοµοθέτησης της Κυβέρνησης. Στην πρώτη
φάση της διαδικασίας του 2019, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά
στους εκτός επικρατείας εκλογής, είχαµε τη σύσταση µιας δια-
κοµµατικής επιτροπής, η οποία έχει γίνει και µε πρόταση του
ΠΑΣΟΚ. Η διακοµµατική επιτροπή διεκπεραίωσε µια διαδικασία,
κατά την οποία καταλήξαµε να κάνουµε το πρώτο βήµα για την
παροχή δυνατότητας ψήφους των εκλογέων. 

Η καλή νοµοθέτηση και ο σεβασµός στην κοινοβουλευτική δια-
δικασία, αλλά και στον ελληνικό λαό, θα επέβαλλε τη σύσταση
εκ νέου µιας διακοµµατικής επιτροπής και διαβούλευσης, ώστε
να επιτευχθούν µε ορθά κοινοβουλευτικά τρόπο οι απαραίτητες
διακοµµατικές συναινέσεις. Διότι ο τρόπος µε τον οποίο ασκείται
το εκλογικό δικαίωµα και µε τον οποίο διεξάγονται εκλογές απαι-
τεί συναινέσεις. 

Οι συναινέσεις δεν είναι να διαρρέετε επί µήνες ότι οι ευρωε-
κλογές θα διεξαχθούν είτε µε λίστα είτε µε το σύστηµα των εκλο-
γικών περιφερειών και ξαφνικά να ανακοινώνετε ότι όχι απλώς
δεν θα υπάρχει λίστα, αλλά ενιαίο ψηφοδέλτιο -θα διατηρηθεί,
δηλαδή, το ισχύον σύστηµα-, αλλά θα εφαρµοστεί και η επιστο-
λική ψήφος, αρχικά στις ευρωεκλογές και τα δηµοψηφίσµατα και
ξαφνικά και στις εθνικές εκλογές για τους εκτός επικρατείας
εκλογείς. Αυτή η πρακτική που εφαρµόζετε, πάγια πλέον, σε όλα
τα νοµοθετήµατά σας, αποδεικνύει την έλλειψη συνολικού και
ολοκληρωµένου σχεδίου διακυβέρνησης, παρά µόνο νοµοθετή-
µατα-πυροτεχνήµατα προς τέρψιν. 

Η ύπαρξη συναίνεσης είναι δείκτης ωρίµανσης του πολιτικού
συστήµατος. Το θέµα, όµως, είναι πώς αξιοποιείτε αυτή τη συ-
ναίνεση. Εµείς από την πρώτη στιγµή ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής θέσαµε ένα πλαίσιο πάνω στο οποίο πρέπει να συζητήσουµε
για τα επιµέρους, όπως τέθηκαν στις επιτροπές, αφού συµφω-

νήσαµε επί της αρχής του νοµοσχεδίου. Συναίνεση, όµως, δεν
είναι η διά ανακοινώσεως συναίνεση. Δεν είναι να σας ενηµερώ-
σουµε πριν έρθει το θέµα στη Βουλή και κατά τη διάρκεια της
συζήτησης στη Βουλή να φέρουµε εκπρόθεσµη τροπολογία που
δεν συζητήθηκε µε κανέναν και παρακάµφθηκε η θεσµική διαδι-
κασία.

Για τους εντός επικρατείας εκλογείς αναγνωρίζουµε τη διευ-
κόλυνση που θα παρέχει η επέκταση της δυνατότητας άσκησης
του εκλογικού δικαιώµατος µε επιστολική ψήφο, όµως εφόσον
υπάρχει κώλυµα να παραστούν µε φυσική παρουσία. 

Ως ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής καταθέσαµε τροπολογία -την
οποία απαξιώσατε να φέρετε προς συζήτηση στην Ολοµέλεια-
για να ορίσουµε αντικειµενικούς λόγους δυσκολίας, όπως η ερ-
γασία, θέµατα υγείας, η ηλικία ή η απόσταση. Η απάντησή σας
είναι: «Γιατί να υπάρχουν περιορισµοί;». Διότι, η επιστολική
ψήφος, κύριε Υπουργέ, είναι µια κάµψη της αρχής της µυστικό-
τητας της ψήφου, έτσι όπως προβλέπεται στο παρόν νοµοσχέ-
διο.

Επικαλείσθε τις λοιπές ευρωπαϊκές χώρες που εφαρµόζουν τη
χρήση της επιστολικής ψήφου. Αποφεύγετε εντέχνως, όµως, να
παρουσιάσετε τα πραγµατικά στοιχεία, γιατί και στις χώρες που
εφαρµόζεται η καθολική ψήφος υπήρχε µια µεταβατική περίο-
δος. Η ψήφος και η δυνατότητα επιτεύχθηκε σταδιακά, υπήρχε
αξιολόγηση και όχι µαζικά, όπως εδώ από την αρχή. 

Όλα τα παραπάνω σωρευτικά κάνουν σαφές το πλαίσιο της
συναίνεσης που επιθυµείτε. Εσείς αποφασίζετε και διατάσσετε
και οι υπόλοιποι συναινούν. Αυτή τη συναίνεση θέλετε.

Το ΠΑΣΟΚ υπηρετεί τον ελληνικό λαό και όχι την Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και θα διασφαλίσει την εκλογική διαδικα-
σία ως ύψιστη πολιτική διαδικασία. Η συναίνεση θα υπάρξει εφό-
σον αποκαταστήσετε τις παρεκτροπές που εισηγείσθε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

τον κ. Τσίµαρη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 23.21’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τετάρτη 24 Ιανουαρίου 2024 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων και β) νοµοθετική εργασία, συνέχιση της
συζήτησης και ψήφιση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Εσωτερικών: «Εκλογή ευρωβουλευτών, διευκόλυνση εκλογέων
µέσω επιστολικής ψήφου, εκκαθάριση εκλογικών καταλόγων και
λοιπές διατάξεις του Υπουργείου Εσωτερικών».
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